
L. W. 18.981 1893.

ISeg. 64.

Sprawozdanie
Wydziału krajowego z czynności jego urzędowych za czas 

od 1. października 1891 po koniec grudnia 1892.

Wysoki  Se j mi e !
Stosownie do postanowienia §. 26. statutu krajowego przedkłada Wydział krajowy 

sprawozdanie z czynności swoicn urzędowych za czas od 1. października 1891 po koniec gru
dnia 1892 ułożone oddzielnie według departamentów — i uprasza

Wysoki Sejm raczy to sprawozdanie przyjąć do swej wiadomości.

Z Rady Wydziału krajowego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z Wielkiem 
Księstwem Krakowskiem.

Lwów dnia 18 kwietnia 1893.

M a r s z a l e k  k r a j o w y :

Sanguszko w. r.

S p r a w o z d a w c a :

Chamiec w. r.
Członek Wydziału krajowego.





SPRAWOZDANIE
z czynności Departamentu I. Wydziału krajowego

z s l  r r o l^  1S 0 2 .

Z lO. aleeatami





Departament I.
Szef Departamentu: Dr. Józef Wereszczyński, Członek Wydziału krajowego.

Departament I. przydzielone ma do załatwiania następujące sprawy:
1. Sprawy powiatowe i gminne.
2. Sprawy krajowych składów publicznyoh dla zboża i spirytusu 

we Lwowie : Krakowie.
3. Sprawy administracyi krajowego funduszu pożyczkowego na 

budowę koszar dla wojska.
4. Sprawy melioracyjne.
ó. Sprawy szkół rolmozych w Dublanacb i Czerniohowie z fol

warkami.
Sprawozdanie niniejsze obejmuje tylko dział pierwszy, to jest 

sprawy powiatowe i gminne, reszta zaś spraw jest przedmiotem osobnyob 
sprawozdań.

Sprawy powiatowe i gminne.
A) Ustawy i uchwały podlegające Najwyższej sankcyi.

a) U s t a w y  s a n k o y o n o w a n e .

Poręka kraju dla po- Najwyżsi em postanowieniem z 20. maja 1892 sankoyonowany zo-
wTw* miasta ^ rakowa projekt ustawy, uchwalony przez Wysoki Sejm 5. kwietnia 1892, 

wocie 1,500.000 zł. moc  ̂ której to ustawy przyznano porękę kraju dla pożyozk* miasta Kra
kowa w kwooie 1,500.000 zł. na rozmaite inwestyoye.

Pożyczka Reprezentacyi Uchwalony przez Wysoki Sejm d lia 7. kwietnia 1892 projekt
Powiatu Wieliczka w ustawy zezwalającej Reprezentacyi powiatowej w Wieliczoe na zaciągnię- 

wocie 80.000 zł. c -0 p0żyozki w kwocie 80.000 zł. celem konwersyi długów istniejących i 
wykonania rozmaiuyoh inwestycyi, uzyshał sankoyę Najwyższem posta
nowieniem z 23. maja 1892.

Pożyczka Reprezentacyi Na posiedzeniu z 28. września 1892 uohwalił Wysoki Sejm pro-
n y ^ j f ^ .  •Przemyśla'  jekt ustawy zezwalająoej Reprezentaoyi powiatowej Przemyślany na za- 

w wocie 10.000 zł. 0iągnjęCje pożyczki w kwooie 10.000 zł. na zakupno domu dla tejże 
Reprezentacyi.

PrOj akt powyższy został sankoyonowany Najwyższem postanowie
niem z 21. grudnia 1892.



Wyłączenie przysiółka Najwyższem postanowieniem z 4. września 1892 sankoyonowany
Bendiuchy ze związku został uchwalony przez Wysoki Sejm na posiedzeniu z 28. listopada 1890
gminy Poturzycy i u- proj e^  ustaWy 0 wydzieleniu przysiółka Bendiuchy ze związKU gminy
tworzenie gminy samo- i. /  . , . . ■  •

istnej Jroturzycy i utworzeniu z tego przysiółka gminy samoistnej.

Wyłączenie przysiółka Najwyższem  postanowieniem z 3. listopada 1891 sankoyonowany
Konstancyi ze związku ZOstał uchwalony przez Wysoki Sejm dnia 28. listopada 1890 projekt
gminy Jezierzan i usta- ug£aWy 0 wyłączeniu przysiółka Konstancy’ ze związku gminy Jeziorzany 
nowieme gminy samo- . _  , . . • . •istnej powiatu Borszczow i utworzeniu z tego przysiółka gminy samoistnej.

Wyłączenie osady Wulka Uchwalony przez Wysoki Sejm dnia 21 marca 1 8 9 2  projekt ustawy
Turebska ze związku 0 wyłączeniu osady Wulka turebska ze związku gminy Turbia powiatu
g ” ' 1 ' Tarnobrzeg i utworzenia z tej osady samoistnej gminy, został sankoyono-rzemc samoistm i gminy. . , . . „ ,wany Najwyższem postanowieniem z 21. lipoa 1892.

Wyłączenie przysiółka Uohwalony przez Wysoki Sejm dm a 2. kwietnia 1892 projekt
Dobrucowa ze związku ustawy o wyłączeniu przysiółka Dobruoowa ze związku gminy Z i m n o  woda
gminy Zimnowoda i p0wjatu Jas}0 i przyłączeniu go do gminy Tarnowieo tegoż samego po* 
przyłączenie do gminy r . i * „  , ■ , , . ■Tarnowiec wiatu, — uzyskał Sankcyę Najwyższem postanowieniem z 10. paździor

nika 1892.

Opłaty gminne od na- Najwyższem postanowieniem z 25. lipoa 1892 sankoyonowany zo-
pojów spirytusowych i staj; uohwalony przez Wysok Sejm dnia 5. kwietnia 1892 projekt ustawy
od piwa dl i gminy Ka1 nadający gminie Kalwarya Zebrzydowska prawe poboru opłat komunal-

warya Zebrzydowska. , ; J , • , • , L ,nyoh od napojow spirytusowych i od piwa do konoa roku 189b.

Opłaty gminne od na- Uchwalony przez Wysoki Sejm dnia 27. września 1892 projekt
pojów spirytusowych ustŁwy nadającej gminie Jordanów prawo poboru opłat gminuyoh od na-
oraz od a i miodu p0j 0w spirytusowych oraz od piwa i miodu do końoa roku 1895, uzyskał 
dla gminy Jordanów. r J, V -  h  . • • t . jsankoyę Najwyższem postanowieniem z 28. listopada 1892.

Opłata gminna od czyn- Na posiedzeniu z 4. kwietnia 1892 uohwalił Wysoki Sejm projekt
szów naj mu w gminie ustewy nedEjąoej gminie miasta Przemyśla prawo poboru opłaty gmiuuej

m. Przemyśla. p0 oztery oenty od kpżdego zeznanego złotego jako czynszu najmu poozą-
wszy od 60 zł. ozynszu w górą na lat dziesięć.

Projekt powyższy uzyskał sankcyę Najwyższem pchanowiemem 
z 26. maja 1892.

Opłata od psów w An- Uchwalony przez Wysoki Sejm dnia 16. marca 1892 projekt ustawy
drychowie. nadającej gminie Ard-ychowa prawo poboru przez 10 lat opłaty od psów

po 2 zł. rooznie, uzyskał Sankcyę Najwyższem postanowieniem z 12.
maja 1892,

teatru miasta Krakowa.

Opłaty od przedstawień b) U s t a w y  j e s z c z e  n i e s a n k e y o n o w a n e :
i widowisk na rzecz ^  p0sje(jZexiiu z 14, maroa 1892 uohwalił Wysoki Sejm projeku

ustawy nadająoej gminie miasta Krakowa prawo poboru 5 i 10% doohodu 
od przedstawień i widowisk dawanych za opłatą wstępu poza gmachem 
teatru miejskiego na rzecz utrzymania tegoż teatru.

Powyższy projekt ustawy niezostał dotąd sankoyonowany.
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Utworzenie z osady po
wstałej wskutek rozpar
celowania majętności 
tabularnej Golce, no- 
wej gminy pod nazwą 

„Idajdan".

Wyłączenie osad Tro- 
^ciauka z Pilipami i 
Wołową ze związku 
gminy Pererowa i utwo
rzenie z r ch gminy sa
moistnej pod nazwą 

Trośuiar ka.

Opłaty od przedstawień 
teatralnych i innych 
W’ dowisk publicznych 

W Przemyślu.

Na posiedzeniu z 5. kwietnia 1892 uchwalił Wysoki Sejm pro
jekt ustawy o utworzeniu z osady powstałej wskutek rozparcelowania ma
jętności tabularnej „Grolc.e“, nowej gminy pod nazwą „Majdan* w powie
cie Niskim.

Przedłożenie powyższego projektu do Najwyższej sankcyi uległo 
zwłoce z powodu trudności technicznej natury, podniesionych przez c. k. 
krajową Dyrekcyę skarbu w odezwie z 20. września 1892 L. 49246 wy
stosowanej do c. k. Prezydyum Namiestnictwa, które je  nam zakomuni
kowało odezwą z 7. października 1892 L. 10831/pr.

W  skutek tego cała sprawa zwróconą została tutejszem rozporzą
dzeniem z 26 października rb. L. 49719 Wydziałowi powiatowemu w Ni- 
sku do należytego zbadania i usunięcia trudności.

Uchwalony przez Wysoki Sejm projekt ustawy o wydzieleniu osad 
Trościanka z Pilipami i Wołową ze związku gminy Pererowa i utworze
niu z nich samoistnej gminy pod nazwą Trościanka j nie jest jeszcze san- 
kcyonowany z powodu wątpliwości podniesionych przez c. k. kraj. Dy- 
rekcyę skarbu i c. k. Sąd krajowy wyższy we Lwowie a to ze stanowiska 
administracyi podatkowej i sądowej.

Wskutek tego okazała się potrzeba przeprowadzenia dodatkowych 
dochodzeń.

c) O d m o w a  S a n k c y i .
Na posie lżeniu z 26 marca 1892 uchwalił Wysoki Sejm projekt 

ustawy nadającej gminie miasta Przemyśla prawo nakładania i pobierania 
opłat od przedstawień teatralnych i innych widowisk publicznych, w celu 
uposażenia domu przytułku i pracy ufundowanego ku uczczeniu 40-leuniej 
rocznicy wstąpienia na tron Jego Ces. i Król. Apost. Mości Franciszka 
Józefa I.

Odezwą z 6. lipca 1892 L. 7.150/pr. zawiadomiło nas c. k. Prezy
dyum Namiestnictwa, źe Jego Ces. i Król. Apost. Mość Najwyźszem posta
nowieniem z 9. czerwca 1892 odmówił Najwyższej sankcyi powyższemu 
projektowi i upoważnił JE. pana Ministra spraw wewnętrznych do zawia
domienia Reprezentacyi kraju o powodach tej odmowy sankcyi.

Powody te podane w reskrypcie JE. pana Ministra spraw wewnę
trznych z 24. czerwca 1892 L. 12.688 są następujące:

„Jakkolwiek przeciw pobieraniu opłat powyższego rodzaju na rzecz 
przytułku ubogich jako instytucyi ułatwiającej gminie spełnianie ciążącego 
na niej obowiązku zaopatrywania ubogich, nie zachodzą zasadnicze prze
szkody, to lednak nastręcza powyższy projekt ustawy w brzmieniu przez 
Sejm kraj iwy uchwalonem pewne wątpliwości.

Polegają one w szczególności na braku bkższego cyfrowego okre
ślenia wysokości opłat (§, 1.), co do wymiaru których, przyznano gminie 
zakres w zbyt szerokich granicach, wykluczając zupełnie wszelką n ge- 
rencyę władz rządowych przy ustanowieniu w myśl §. 4. bliższych szcze
gółów odnoszących się do sposobu pobierania opłat, jak niemniej uwol
nienia od takowych,
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Oznaczenie wysokości opłaty na podstawie procentu od dooho u 
z przedstawień teatralnych lub innych widowisk, jest wogóle meo 
wiednie, gdyż wymiar i pobór opłacy, które z natury rzeczy później u n 
teozniane być muszą, wymagają nieodzownie dokładnej kontroli kwot tytu 
łom wstępu i należytości za loże lub inne miej sca rzeczywiście pobrany i 
która w praktyce jest bardzo utrudnioną i łatwo może spowodować spory-

Wymiar opłat według dochodu surowego nieodpowiada dalej zasa % 
jednolitego obciążenia dotyczących przedsiębiorstw, które stosownie 
swego rodzaju, albo ponosić muszą wysokie koszta urządzania przedsta 
wień, jak teatry, cyrki i t. p., albo też nieznacznego tylko wymagają 
wkładu, jak koncerta, panoramy i t. p.

W  końcu jest opłata wynosząca 5°/0 dochodu surowego za na 
wysoką i mogłaby w Przemyślu, liczącym do 35.000 ludności, przy urzą 
dzanych codziennie przedstawieniach teatralnych lub cyrkowych dosięga 
w miesiącu kwoty kilkuset zł. przez co przedsiębiorstwa podobne na 
miarę zostałyby obciążone.

Pięć procent od surowego dochodu stanowi wprawdzie wedłu§ 
brzmienia projektu ustawy maksymalną granicę wymiaru opłaty, nadto 
przypuszczać należy, że gmina miasta Przemyśla przy nakładaniu opłaty 
uwzględniać będzie w każdym poszczególnym wypadku stosunki i rento
wność dotyczącego przedsiębiorstwa,

Okoliczności te nie dają jednak zupełnej rękojmi dla równie wła
ściwego wymiaru i nie są w stanie zabezpieczyć zupełnie dotyczące przed
siębiorstwa od możliwych szykan zwłaszcza, że projekt ustawy nie zawiera 
postanowień o możności odwołania się od zarządzeń dotyczących poboru 
opłaty, lecz pozostawia określenie bliższych szczegółów co do sposobu po
bierania opłat oraz uwolnienia od takowych (prawdopodobnie w razie, 
jeśli przedstawienie odbywać się ma na ceie dobroczynne), jak to jnż 
wyżej nalmieniono, uchwale organów autonomicznych, wykluczając władze 
rządowe od wszelkiego wpływu w tej mierze, co tern mniej jest dopu- 
szczalnem, ilo że w danym wypadku nie rozchodzi się jedynie o należącą 
do własnego zakresu dziaran‘a sprawę zaopatrzenia ubogich, lecz także 
o prawo żądania opłat, zostające w związku z zwierzchniczemi prawami 
państwa1'.

Ze swej zaś strony zaznacza c. k. Prezydyum Namiestnictwa, „że 
gdy gmina miasta Przemyśla zapewne ponowi starania o uzyskanie pra^a 
poboru opłat powyższych, byłoby wskazanem przy wniesieniu nowego pro
jektu ustawy, za przykładem istniejącej już ustawy krajowej z 17. listopada 
1884 Nr. 57. dz. u. kr. o opłatach policyjnych w mieście Lwowie, określić 
cyfrowo pobierać się mające opłaty w kwotach według klas ustanowionych. 
Przydzielenie przedsiębiorstw, przybywających do Przemyśla z zamiarem 
urządzania produkcyi i wi łowisk, do rozmaitych klas ustanowić się ma- 
jącej taryfy opłat, mogłoby być pozostawione gminie pod warunkiem, 20 
zostanie unormowane prawo odwołania się od wymiaru opłaty, tak jak to 
ma mi jsce w art. IV . powołanej ustawy krajowej dla Lwowa wydanej, 
oraz w ustawie o taksach gminnych wydanej dla Krainy z dnia 3. grudnia 
1868 (§. 6).
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*?rflynacya wyborcza 
a 30 miast objętych 

ustawą, z 13 marca
1889 Nr> 24 dz. u. kr.

niosek p, Potoczka 
® ścieleni! obszarów 

w orskich do związku 
gminnego.

Również nie jest wskazanem, czynić zawisłem prawo poboru opłat 
w mowie będących od istnienia domu przytułku i pracy (§. 3 projektu), 
lecz należałoby raczej zastrzedz, że opłaty te przeznaczone są na rzecz 
funduszu ubogich miejscowych, gdyż gminie w takim razie zawsze służyć 
będzie prawo przeznaczenia względnie użycia opłat w całości lub częściowo 
na specyalne cele opieki ubogich".

O powyźszem postanowieniu zawiadomioną została gmina miasta 
Przemyśla za pośrednictwem Wydziału powiatowego reskryptem tutejszym 
z 13. lipca 1892 L. 32.782.

B) Uchwały niepodlegające sankcyi.

W  zeszłorocznem sprawozdaniu z czynności podaliśmy do wiado
mości Wysokiego Sejmu, że wypracowany przez Wydział krajowy projekt 
ordynacyi wyborczej dla 30 miast objętych ustawą z 13. marca 18»9 Nr. 
24. dz. u. kr., poddany został pod rozbiór i ocenienie osobnej ankiecie 
złożonej z reprezentantów Wydziału krajowego i c. k. Namiestnictwa, oraz 
pp. posłów ze sprawami tego rodzaju dćjkładnie obznajomionych i że an
kieta ta zażądała opracowania obok udzielonego jej przez krajowe biuro 
statystyczne materyału z aktów wyborczych 10 miast, jeszcze dalszego 
zebrania takiegoż materyału z aktów wyborczych reszty 20 miast.

W grudniu 1892 przedstawiło też krajowe biuro statystyczne żą
dany materyał Departamentowi gminnemu Wydziału krn,owego, z wyją
tkiem wszakże materyału co do miast Gródek, Jarosław, Nowy Sącz i Tar
nopol, a to z powodu, że w czasie układania materyału o którym mowa, 
nie były jeszcze załatwione protesty przeciw wyborom do Rad miejskich.

Gdy wszakże w między czasie z ankiety do tej sprawy powołanej 
ustąpili c. k. radcy Namiestnictwa Teofil Mandyczewski i Kazimierz La
skowski, przeto postanowił Wydział krajowy odnieść się do c. k. Prezy- 
dyum Namiestnictwa z prośbą o wskazanie dwóch innych członków an
kiety, dalej rozesłać wszystkim członkom ankiety żebrany materyał do 
rozpatrzenia i następnie dopiero wyznaczyć posiedzenie do ostatecznego 
załatwienia tej tak ważnej sprawy.

Odnośna powziąć się mająca uchwała ankiety będzie podstawą 
przyszłego odrębnego przedłożenia Wydziału krajowego.

Uchwałą z 24. marca 1892 odstąpił Wysoki Sejm Wydziałowi kra
jowemu „wnmsek p. Potoczka o wcielenie obszarów dworskich do związku 
gminnego z poleceniem, aby wniosek ten w kierunku w sprawozdaniu 
wskazanym, wszechstronnie zbadał i wyniL. tych badań zużytkował przy 
poleconem mu dawniejszem i uchwałami Sejmu wypracowaniu projektu re
formy ustawodawstwa gminnego dla wsi“ .

Uchwałę powyższą przydzielił Wydział krajowy do rozpatrzenia 
osobnej ankiecie, a wynik obrad tej ankiety zużytkowany zostanie przy 
przedłożeniu Wysokiemu Sejmowi projektu do zmiany ustawy gminnej 
dla wsi.
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Ustawa gminna dla Na posiedzeniu z 4. kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm następu
znaczniejszych miast i ją Cą u c h w a lę :

miasteczek. „Poleca się Wydziało ;vi krajowemu aby przeprowadził rokowania
z e. k. Rządem w celu umożliwienia w drodze konstytucyjnej wprowadzę 
nia w życie ustawy gminnej dla miast i miasteczek nie objętych ustawą 
z dnia 13. marca 1889 Nr. 24 dz. u. kr- w myśl uchwalonego przez Sejm 
w r. 1890 projektu do ustawy i uzupełnienia tego projektu w kierunku 
w niniejszem sprawozdaniu wskazanym i aby na przyszłej sesyi sejm 
nowy projekt do ustawy przedłożył“.

W  wykonaniu powyższej uchwały wystosował Wydział krajowy 
do c. k. Prezydyum Namiestnictwa memoryał LW . 19.467/92 a P° Prze 
prowadzeniu aa podstawie tego memoryału rokowań z c. k. Rządem 20 
stanie odnośny projekt przedłożony Wysokiemu Sejmowi osobnem sPraW° 
zdaniem.

Sposób pobierania na- Na posiedzeniu z 9. kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm nastę
kładanych przez gminy pUiąCą uchwałę:
dodatków do podatku Poleoa się Wydziałowi krajowemu, aby sprawę tyczącą się P°

konsumcyjnego. , 7 Jorach.b erama dodatkow do podatku konsumcyjnego, przez gminy naklaaauy1' *
wszechstronnie zbadał, rokowania w tej mierze z c. k. Rządem przepro
wadził i wnioski swoje dążące do zabezpieczenia dochodu z tych dodatkow, 
ewentualnie projekt do ustawy zmieniającej §. 87 ust. gm. na przyszi-’ 
sesyi sojmowej przedłożył*.

W  wykonaniu powyższej uchwały Wydział krajowy rozp. 2 
czerwca 1892 L. 19.985, powołując się na swe okólniki w tej sprawie
z 20. kwietnia 1888 L. 16561 i z 21. lutego 1890 L. 7724, wezwał W y
działy powiatowe, ażeby od gmin swego powiatu zebrały i Wydział0wi 
krajowemu przedłożyły jeszcze wyjaśnienia na następujące pytania •'

1. Czyli naczemicy gmin z przyznanego im reskryptem c. k. Mi
nisterstwa skarbu z 15. lipea 1882 L. 2974 (dz. rozp. Nr. 44) prawa kon
trolowania dzierżawców państwowego podatku konsumcyjnego korzystają 
w całej pełni;

2. czyli wykonywanie tej kontroli zapewnia gminom w c a ło ś c i  

przypadający im z dodatków dochód, a jeżeli nie, jakie są tego przyczyny,
3. czyli możliwe są konflikta między organami gminy a organami 

rządu przy sprawdzaniu przedmiotów podatkowi konsumcyjnemu pocik-g8 
jąeych, n. p. przy sprawdzaniu zapasów wina i t. p. a jeżeli tan, jakie 
byłyby sposoby ku zapobieżeniu takim konfliktom.

Na powyższe rozporządzenie nasze nie nadesłało do 31. grudnia 
1892 odpowiedzi jeszcze 13 Wydziałów powiatowych mimo następnego na
szego przypomnienia z 30. września i 15. listopada 1892.

Zalecone zaś przez "Wysoki Sejm powołaną na wstęp’ 6 uchwałą 
rokowania z c. k. Rządem w sprawie niniejszej, wdrożone zostały 
wspomnianym wyżej memoryałem LW . 19467/92 w przedmiocie ustawy 
gminnej dla znaczniejszych miejscowości kraju i stosownie do odpo
wiedzi c. k. Rządu na odnośny ustęp memoryału, przedłożoną zostanie 
Wysokiemu Sejmowi sprawa niniejsza bądź równocześnie z projektem
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ustawy gminnej dla znaozniejszyoh miejscowości, bądź też osobnem spra
wozdaniem.

Ustawa budownicza dla Osobnem sprawozdaniem przedkłada Wydział krajowy Wysokiemu
bud 1 Zmiana ustawy Sejmuwi projekt ustawy budowniczej dla wsi — nazwany podług projektu, 

kWie" ustawą budowniezą dla pomniejszych miejscowości, oraz projekt zmiany 
ustawy budowniczej z 4. kwietnia 1889 Nr. 31. dz. u. kr., która to zmiana, 
odnosi się do rozszerzenia ostatniej ustawy na dalsze miasta i miasteczka 
oraz do skrócenia toku instancyi w myśl uchwały Wysokiego Sejmu 
z 29. listopada 1890.

Szpichlerze gminne. Na posiedzeniu z 29. marca 1892 powziął Wysoki Sejm na wniosek
komisyi budżetowej następującą uchwałę:

„Poleca się Wydziałowi krajowemu zbadanie i rozpoznanie, jakie 
istnieją szpichlerze zbożowe w gminach wiejskich i małomiejskich , oraz 
jak są zaopatrywane i zarządzane; dalej czy nienaleźałoby spowodować 
zakładania nowych w miejscach gdzie szpichlerzy nie ma; jakie byłyby 
wreszcie kroki do przedsięwzięcia i wprowadzenia, ażeby te instytucye 
należycie funkeyonowały i odpowiadały miejscowym potrzebom mogącym 
zapobiegać w przyszłości objawom głodowym i takowe łagodzić.

Odnośne sprawozdanie przedłoży Wydział krajowy Sejmowi na 
następnej sesyia.

Uchwałę powyższą zakomunikował Wydział krajowy okólnikiem 
z 25. maja 1892 1. 18.681 wszystkim Wydziałom powiatowym wskutek 
czego do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nadesłało odpowiedzi 
71 Wydziałów powiatowych, nieodpowiedziały zaś Wydziały powiatowe, 
Gorlice, Lisko i Żółkiew.

Zanim Wydział krajowy poda w streszczeniu odpowiedzi Wydziałów 
powiatowych, zaznaczyć musi przedewszystkiem, źe sprawa zakładania 
szpichlerzy zwanych gromadzkimi, sięga jeszcze wieku zeszłego i podno
szoną była każdego razu po latach nieurodzaju lub klęsk rozmaitych, kiedy 
z powodu tych klęsk odnoszono się do Rządu o pomoc. Początkowo, 
mianowicie dekretami kancelaryi nadwornej z 22. lipca 1788 l. 985, 
z 26. września 1806 1. 19.103 i z 21. listopada 1817, 1. 27.781 projektował 
Rząd p r z y m u s o w e  wprowadzenie szpichlerzy gromadzkich na wzór 
wprowadzonych patentem cesarskim z 9. czerwca 1788 szpichlerzy gro
madzkich w Czechach i Morawii.

Ówczesne Stany krajowe oświadczyły się wprawdzie zasadniczo 
za wprowadzeniem takiej instytucyi, wszakże polityczna władza krajowa 
sprzeciwiła się temu z powodów następujących:

„Ponieważ Stany obliczyły koszt założenia szpichlerzy na 18 mi" 
lionów fl.

„Ciężar to wielki dla włościan, którym często od potrzeb nic 
nie pozostaje (włościanie mieliby podług projektu przymusowo zsypać 
w trzech latach jednoroczny zasiew).

„Szpichlerze wymagają ciągłych wydatków na utrzymanie budo- 
wli, dozór, ozyszozenie zboża, podlegają przypadkom ognia i kradzieży.

2



Niezdatność i nierzetelność funKcyonaryuszów nie obiecuje dobrego zarzą u. 
Wieleby zboża u poddanych przepadało a w szpichlerzu się psuło. Skłaua . 
poddani złe zboże, które do zasiewu nie zdatne, kto pożyczył a nieuro 
mu się, nie ma ani co jeść, ani z czego oddać.

„Szpichlerze są zresztą i niepotrzebne, przy powszechnej bowiem 
znacznej uprawie zboża, nieurodzaj powszechny jest niepodobny. ; .

„Przypadki dotykają tylko powiaty lub gm iny, lecz przy il°scl 
produkcyi tak naszego kraju jak sąsiednich, może się zrodzić tylko dro 
żyzna ale nie głód. Drożyzna zaś jest pobudką do oszczędności i pracy* 
a w razach nadzwyczajnych skarb pomocy udziela*.

Z tych powodów rozporządzeniem cesarskiem z 23. lipca i 
ponowionem 2. kwietnia 1832 zakazano przymusowego wprowadzania 
szpichlerzy gminnych a natomiast polecono wprowadzenie tych szpichlerzy 
pozostawić dobrowolnej umowie między dominiami i gromadami jak niemniej 
polecono użyć wszelkich wpływów, aby dominia i gromady do tego 
zachęcić.

Wszelk:3 te usiłowania jednak pozostały bez skutku; z wyjątkiem bowiem 
szpichlerzy założonych w dobrach kameralnych, gdzie stosunkowo najlepiej się 
rozwijały, szpichlerze zakładane przez gromady lub dominia, zwykle w krótkim 
czasie po rozpożyczeniu pierwszego zapasu upadały, tak, że przy oddaniu 
pozostałych szpichlerzy Reprezentacyom gminnym, nieznaczna tylko iloso 
ich i najczęściej z zapasem rozpożyozonym od lat niepamiętnych, przeszła 
w admimstracyę autonomiczną. — To też na podstawie tradycyi o zarządzie 
rzeczonych szpichlerzy i problematycznych z nich korzyści, jakotez na 
podstawie doświadczeń nabytych już z czasu własnego urzędowania 
Wydziałów powiatowych , oświadczyła się poważna ich większość przeciw 
zakładaniu rzeczonych szpichlerzy po gminach. Na 71 bowiem powiatow, 
które nadesłały odpowiedzi na powołany wyżej okólnik Wydziału krajo
wego, oświadczyło się 56 powiatów przeciw zakładaniu szpichlerzy w gml" 
nach, mianowicie powiaty : Bochnia , Bohorodczany, Borszczów, 3rzesko, 
Brzeżany, Brzozów, Buczacz, Chrzanów, Cieszanów, Dąbrowa. Dobromil. 
Dolina, Drohobycz, Gródek, Grybów, Horodenka, Husiatyn, Jarosław, Jasło, 
Eałusz, Kolbuszowa, Kossów, Kraków, Krosno, Limanowa, Lwów, Łańcut, 
Mielec, Mościska, Myślenice, Nadworna, Nisko, Nowy Sącz, Nowy Targ, 
Pilzno, Przemyśl, Rohatyn , Ropczyce , Rudki, Rzeszów , Sambor, Sanok, 
Sokal, Stanisławów, Tarnobrzeg, Tarnopol, Tarnów, Tłumacz, Trembowla 
Wadowice, Wieliczka, Zaleszczyki, Zbaraż, Złoczów, Zydaczów i Żywiec*

Do powyższych 55 powiatów doliczyć jeszcze należy zdaniem 
Wydziału krajowego, jeszcze dalszycn 10 powiatów, mianowicie: Biała, 
Bobrka, Brody, Czortków, Kamionka strumiłowa, Przemyślany, Rawa, 
Sniabyn, Staremiasto i Turka, zdaniem Dowiem tych powiatów, instycucya 
szpichlerzy gminnych jakkolwiek potrzebna, mogłaby wówczas być wpro
wadzoną i spemió swe zadanie, gu /by (jak n. p. Biała) fundusz krajowy 
udzielał gminom bezprocentowych pożyczek na założenie szpichlerzy, gdyby 
("jak n. p. Gzortkow, Przemyślany, Śniatyn, Staremiasto i Turka), do 
zarządu szpichlerzami ustanowiono osobnych do tego ukwalifikowanych 
i płatnych funkcyonaryuszy, dalej gdyby wierzytelności szpichlerzy ściągane
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być mogły w drodze politycznej egzekucyi wreszcie gdyby wprowadzono 
dz:ał zapasowy.

Gdy wszystkie powyższe warunki są albo zbyt obciążające czy to 
fundusz krajowy, czy też fundusz szpichlerzy względnie gminę, albo 
w obecny m stanie rzeczy niemożliwe do spełnienia, przeto opinia powiatów 
rzeczonych uważaną być może tylko za negatywną.

Jedynie 5 powiatów oświadczyło się bez żadnych ważniejszych 
zastrzeżeń za szpichlerzami po gminach , mianowicie Jaworów, Kołomyja, 
Podhajce, Skałat, i Stryj.

Powody przytoczone przez Wydziały powiatowe przeciw zakła
daniu spichlerzy po gminach są przeważnie te same, które już polityczna 
władza krajowa jeszcze w r, 1820 podała w odpowiedzi na pytanie co do 
przymusowego wprowadzenia tej nstytucyi, w części zaś nowe, powstałe 
już w czasach późniejszych.

Powody te są następujące:
1) Znakomity i ciągle wzmagający sj ę rozwój komunikacyi w kraju, 

ułatwiający szybki dowóz zboża, a czyniący zbytecznem ustanawianie 
szpichlerzy w każdej gminie.

2) Niemożliwość zakładania szpichlerzy po gminach, w których 
brak pola ornego.

8) Szkodliwe ze względów handlowo-ekonomicznych wycofanie 
zboża z obiegu i stworzenie w ten sposób znacznego kapitału martwego.

4) Bezużyteczność szpichlerzy gminnych właśnie w czasie, kiedy 
zadanie swoje spełnić winny. Jeśli bowiem gmina nawiedzoną zostanie 
nieurodzajem lub inną klęską, której przewidzieć nie można z wiosną to 

jest w czasie zwykłego rozpożyczania zboża, wówczas zboże to albo w zu
pełności albo w większej części nie zostanie zwrócone, nie będzie więc 
i ozem zapomódz potrzebujących. W  razie ponowne zaś klęski w roku 
następnym szpichlerz taki tern mniej mógłby potrzebie zadość uczynić.

Z drugiej strony uboższy członek gminy tylko z trudnością może 
uzyskać pożyczkę, albowiem jeśli nie ma gruntu, nie daje też gwarancyi 
oddania pożyczki, a jak z natury rzeczy wynika, uboższy trudno też 
znajdzie ręczycieli.

5) Poważne obciążenie gmin kosztem budowy względnie zakupna 
i adaptaoyi budynków na szpichlerze, jak niemniej kosztem asekuracyi 
i utrzymywania tych budynków w dobrym stanie.

6) Obciążenie członków gminy obowiązkiem zsypu zboża na utwo
rzenie kapitału zarodowego, oraz trudność uzyskania w ten sposób zboża 
jednakowego gatunku i tej samej jakości.

7) Znaczne koszta czyszczenia, wietrzenia, szuflowania i wogóle 
utrzymywania zboża w szpichlerzach przez czas, kiedy ono leżeć będzie 
nierozpoźyczone, to jest przez część jesieni, całą zimę i część wiosny, 
zatem w porach największych zmian temperatury i powietrza.

Jeśliby zaś zboże miało być trzymane jedynie tylko na czas klęski, 
wówczas przedewszystkiem budynki szpichlerzowe musiałyby być obszer
niejsze, a tern samem i kosztowniejsze, musiałoby być kosztowniejsze utrzy
mywanie zboża, nadto zaś z uwagi, ze zboże latami leżeć nie może, mu



siałoby ono być wymieniane ozy to w drodze kupna i sprzedaży, czy 
zamiany, które to manipulaoye jednak gminom nie mogłyby byo P°z0 
stawione.

8) Nieuniknione dalsze straty (obok leżenia zboża bez oproceV 
nia) wskutek zescbr ięcia zboża, zepsuoia się z wilgoci i zr.grzania 
zniszczenia przez myszy, szczury, wołczki i t. p., jak niemniej straty 
wskutek praktykowanego oddawania zboża w lichym gatunku i nieczy- 
szczonego, którego następnie nikt brać nie chce, wreszcie wskutek odda 
wania zboża w czasie tanim, a pożyozauia w czasie, kiedy zboże był° 
droższe, pomijając już fakta łatwej kradzieży.

9) Brak dobrej woli i chęci do należytego sprawowania zarządu 
i kontroli ze strony zwierzchności gminnych, brak po gminach odpo 
wiednio uzdolnionych ludzi do prowadzenia rachunków magazynowyc
i ksiąg kasowych, względnie potrzeba dobrze płatnych f u n k c y o n a r y uszów 
jeśli adm:nistracya ma być dobrą, wreszne

10) Bez porównania więcej utrudniona kontrola Wydziałów poWia- 
towych od kontroli sprawowanej nad gminnemi kasam’. pożyczkowemu

Z tych to przyczyn zostały szpichlerze gminne w znacznej oz 
pozwijane lub mają być pozwijane i to przeważnie na żądanie samych 
rad gminnych a przemienione zwykle na gminne kasy pożyczkowe.

I tak pomijając powiaty, w których ilośó szpichlerzy wynosiła 
niżej 20 zwiniętych, lub zwinąć się mających, oraz nie lioząc powiatów w . 
rych szpichlerze bez śladu poznikały, zwinięto n. p. w powiatach :

Brzeskim, Dąbrowskim, Jasielskim, Kolbuszowskim wszystkie szpi- 
chlerze, Kosowskim 41 szp. Limanowskim 86 szp. Mieleokim 73 szp. My* 
ślenickim 22 szp. z zamiarem zniesienia : reszty 37 szp., Niskim wszystkie 
Nowotargskim 22 szp. (owsianyoh) z dążnośoią zwinięcia reszty, Pilzneń- 
skim wszystkie, Przemyskim 34 szp., Ropczyckim 47 szp., Rzeszowskim 
106 szp., Sanockim 36 szp. z zamiarem zwinięcia i reszty 53 szp., Sąde
ckim wszystkie z wyjątkiem 7 szp., Tarnobrzeskim 44 szp. Tarnowskim 
wszystkie z wyjątkiem 3 szp., Turozańkim 43 szp., Wielickim 60 szp.

Istnieją zaś szpichlerze gminne jeszcze w powiatach :

, i

Biała . . . .  3
Bobrka. . . . 1 4
Brody . . . . 2 7
Brzeżany . . . 7
Buczacz . . . 4
Cieszanów . . . 5
Chrzanów . . . 1
Dolina . . . .  1
Drohobycz . . . 4
Gródek. . 1
Grybów . . . 8  mają być zwinięte
Husiatyn . . kilka
Jarosław . . . 3 5
Jaworów . . . 8
K ału sz . . . .  4
Kamionka . . . 5 8
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Kołomyja . 4
Krosno . 7
Limanowa . 1
Łańcut . 9
Mielec . . 3
Mościska 5
Myślenice . 37
Nowytarg . 37
Przemyśl . 21
Przemyślany . . 11
Rawa . . 16
Rudki . 1
Sambor . 20
Sanok . . 53
Nowy Sącz . 7
Skałat . . 21
buiatyn . 12
Sokal . . 79
Staremiasto . 7
Tarnobrzeg . 8
Tarnopol . 31
Tarnów . 3
Tłumacz . 15
Zaleszczyki 1
Zbaraż . . 35
Złoczów . 50
Żydaczów . 5

Zaznaczyć należy, że zboże powyższych szpichlerzy z nieznacznym 
wyjątkiem, jest w zupełności rozpoźyozone.

Ilość zwiniętych szpichlerzy w stosunku do istniejących, fakt, że zwi
nięcie to nastąpiło w przeważnej części na żądanie samych F,ad gminnych 
oraz fakt, że gdzie takie zwinięcie szpichlerzy nastąpiło z inioyatywy Re- 
prezentacyi powiatowej, przeciw temu zwinięciu żadne zażalenia nie doszły 
do Wydziału krajowego do rozstrzygnięcia, są niemniei wymownym do
wodem, że szpichlerze gminne swemu zadaniu nie odpowiadają i wobec 
rozlicznych trudności zarówno admi uistracyjnych jak i pieniężnych zadaniu 
swemu odpowiadać nie mogą.

Wydział krajowy podziela też w zupełności zapatrywania doty
czących Wydziałów powiatowych przemawiających przeciw obowiązko
wemu zakładaniu szpichlerzy gminnych i jest zdania, że sprawę tę pozo
stawić należy dobrej woli Reprezentacyi gminnych i opiece Reprezentacyi 
powiatowych.

Zapatrywanie to a raczej przekonanie miał Wydział krajowy spo
sobność wyrazić już w swem sprawozdaniu z 18. września 1869 Lw. 11.545 
którem przedłożył Wysokiemu Sejmowi petycyę Wydziału powiatowego 
w Śniatynie o przymusowe zaprowadzenie szpichlerzy gminnych w tymże 
powiecie, a nad którą to petycyą Wysoki Sejm uchwałą z 25, wrześnią 
1869 L 119/s. przeszedł do porządku dziennego.
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Natomiast przestrzegaj Wydział krajowy , aby sprawa zakładania 
szpichlerzy gminnych pozostawianą była wolnej woli Rad gminnych 
i z tego powodu odmówił n. p. w r. 1876 Wydziałowi powiatowemu 
w Brzesku przedłożenia Wysokiemu Sejmowi petycyi tegoż Wydziału po
partej przez Wydziały powiatowe w Kolbuszowie, Gorlicach, Jaśle, 
Pilźnie, Staremmieście o zniesienie wszystkich szpichlerzy gminnych 
w kraju.

Pożyczka m. Krakowa Na posiedzeniu z 5. kwietnia 1892 uchwalił Wysoki Sejm nastę-
w kwocie 1,500.000 zł. pijące rezolucye:

I. Sejm upoważnia Wydział krajowy do zeznania dokumentu po
ręki dla pożyczki l ' / 2 milionowej przez gminą miasta Krakowa w mysi 
ustawy zac: ^gnąó się mającej.

IJ. Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, aby przy zeznaniu doku
mentu poręki zastrzegł w drodze właściwej, źe z pożyczki 1 'l2 milionowej 
na razie tylko kwota 1,100.000 zł. może być podjęta.

Na zrealizowanie reszty tej pożyczki 400.000 zł. zezwoli Wydział 
krajowy, skoro sprawa budowy nowego gimnazyum i szkoły realnej w Kra
kowie będzie stanowczo załatwioną i odnośny układ między c. k. Skarbem 
państwa a gminą względem opłacania czynszu od tego gmachu będzie 
zawarty.

III. Sejm poleca Wydziałowi krf jowemu aby przed wydaniem do
kumentu poręki zobowiązał gminę miasta Krakowa do układania w bu
dżetach gminnych dla funduszu rzeczonej pożyczki osobnych preliminarzy, 
w których na pokrycie rat od tej li/a milionowej pożyczki ma być prze
znaczony :

1. dochód z Sukiennic,
2. dochód z gazowni,
8. dochód z targowicy bydła,
4. czynsz za gmach nowego gimnazyum i szkoły realnej.

Ewentualny niedobór pokryć ma gmina miasta Krakowa z innych 
dochodów gminnych, nadwyżka z wymienionych tu pozycyi dochodów 
wpływa, do dochodu ogólnego budżetu gminy.

Gmina miasta Krakowa przyjąć ma nadto zobowiązanie, źe wyka
zywać będzie Wydziałowi krajowemu co pół roku zapłacenie każdoczesnej 
raty amortyzacyjnej.

IY. Poleca się Wydziałowi Krajowemu, aby w wykonaniu ciążą
cego na nim obowiązku nadzoru nad gospodarstwem gmin, czuwał nad 
gospodarką gminy miasta Krakowa i Sejmowi krajowemu w corocznych 
sprawozdamach ze swych czynności, o umorzaniu poręczonej przez kraj 
l j/j  milionowej pożyczki donosił.8

Uchwały te zostały zakomunikowane Magisłratowi miasta Krakowa 
rozp. z 15. kwietnia b. r. L. 17.578 do ścisłego zastosowania się.

Gdy zaś dotyczący projekt ustawy o poręce kraju dla powyższej 
pożyczki, jak to wyżej podaliśmy, uzyskał sankcyę Najwyższem postanowie
niem z 20. maja 1892 i gdy gmina miasta Krakowa podług relacyi Ma
gistratu z 3. czerwca 1892 L. 13.371/pr. w zupełności przyjęła obowiązek 
włożony na nią punktem III. powołanej wyżej uchwały Wysokiego Sejmu,
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przeto w dniu 11. czerwca 1892 podpisał Wydział krajowy skrypt dłużny 
gminy miasta Krakowa z 9. czerwca 1892 opiewający na 1,500.000 zł. 
i oznajmił rozporz. z 11. czerwca r. b. L. 28.412 Magistratowi miasta 
Krakowa, źe z powyższej pożyczki na razie zrealizować może tylko 
1,ICO 000 zł., zrealizowanie zaś reszty w kwocie 400.000 zł. nastąpić może 
za osobnem zezwoleniem Wydziału krajowego. O tern postanowieniu za
wiadomiliśmy równocześnie Dyrekcyę czeskiej kasy oszczędności w Pradze.

W  dalszym ciągu załatwienia sprawy wezwał Wydział krajowy 
reskryptem z 5. grudnia 1892 L. 59.497 Magistrat miasta Krakowa do 
wyjaśnienia w jakiem stadyum znajduje się pertraktacya z c. k. Rządem 
co do budowy rzeczonego gimnazyum i szkoły realnej, oraz w jakiem sta
dyum znajduje się w ogóle cała sprawa zrealizowania, użycia i pokrycia 
poręczonej przez kraj pożyczki.

Wskutek tego relacyą z 17. grudnia 1892 L. 43.334 zawiadomił 
nas Magistrat, źe do daty relacyi podniesioną została z czeskiej kasy 
oszczędności kwota 970.030 zł., pozostaje zatem jeszcze do zrealizowania
530.000 zł. które podług warunków ugody z pomienioną kasą oszczędno
ści muszą być podjęte do końca roku 1892.

Z kwoty 970.000 zł. wydał Magistrat miasta Krakowa podług 
przedłożonego Wydziałowi krajowemu wykazu:

1. Na budowę mostu w ulicy Zwierzynieckiej . . 22.138 zł. 36 ct.
2. Ii n „ n Smoleński aj . 3.311 73 63 73
3. n 77 kramów przy ulicy mostowej . 1.846 33 87 7?
4. 77 77 podsieni w jatkach pod Dominik. 2.292 73 86 77
5. 73 37 szkoły barakowej w ulicy Miodowej 14.155 77 02 33
6. 5) 7? teatru m ie js k ie g o ................................. 330.735 73 83'/, 33
7 77 7? szkoły barakowej w ul. Biskupiej 14 280 » 54 77
8. 33 7) „ „ w ogrodzie Angieisk. 12.155 77 69 37
9. 7? 77 „ „ w  ul. Dietlowsk. 89.460 73 69 7)

10. n 77 „ „ w ul. Studenckiej . 28.421 73 44'/, 7)
11. » 37 targowiska na bydło i ne budowę za-

kładu k on tu m a oy jn eg c.......................................... 227.181 7? 37 77
12. Na zamupno gruntu pod szkołę realną . 52.002 3? — 33
13. Opłaty i odsetki rządow e.......................................... 14.343 77 25 »
14. Drobne w y d a tk i.......................................................... 605 77 34 73
Pozostałość kasowa z dniem 15. grudnia 1892 . 157.069 73 10 33

Razem 970.000 zł. — ct.
Część powyższych wydatków zrealizowaną została jeszcze przed 

zaciągnięciem pożyczki 1,500.000 zł. a to chw'lowemi pożyczkami we wła  ̂
snych samoistnych funduszach i w Banku Austro-Węgierskim, pożyczki te 
jednak zwrócone zostały podług relacyi Magistratu z powyższej kwoty
970.000 zł.

Tytułem procentu od tych chwilowych pożyczek zapłaciła gmina 
podług relacyi Magistratu kwotę 12.187 zł., czeskiej zaś kasie oszcęzdno- 
ści od kwoty 970.000 zł. 4 ł/a °/0 w kwocie 16.058 zł. 75 ct., razem więc
28.240 zł. 75 ct., z których część w kwocie 15 000 zł. pokrytą została 
z preLuainowanego na ten cel funduszu miejskiego a reszta w kwocie



13.240 zł. 75 ct. ma być doliczoną do wydatków z 1 */a milionowej 
pożyczki.

Dalej zawiadomił nas Magistrat, że między gminą i c. k. Rządem 
nastąpiło jnż porozumienie co do budowy gimnazyum i szkcły realnej, 
że jednak kontrakt dotąd spisany me został z powodu niewykończema 
planów i kosztorysów, a budowa tego gimnazyum i szkoły realnej ma się 
rozpocząć na wiosnę roku 1893. Dalej, że amortyzacya całe1' l ‘ /i miliono
wej pożyczk- rozpocznie się z końcem czerwca 1893 i że preliminarz dla 
tej pożyczki przedłożony został sekcyi skarbowej Magistratu, a po uchwa
leniu go przez Radę miasta przedłożony zostanie "Wydziałowi krajowemu.

Wreszcie upraszał Magistrat z uwagi na postanowienie punktu 9. 
warunków promesy czeskiej kasy oszczędności z 26. marca 1892 L. 1249, 
podług którego to puntu zrealizowanie waluty pożyczl i nastąpić ma naj
dalej do końca grudnia 1892, oraz z uwagi, że według oznajmienia cze
skiej kasy oszczędności z 12. grudnia 1892 L. 5.365 kasa rzeczona liczyc 
będzie po 4 '/ , °/0 od całej reszty niepodjętej pożyczki w kwocie 5 3 0 .0 0 0  zł. 
już od 31. grudnia 1892, chociażby w tym dniu kwota ta nie była jeszcze 
podjętą, — aby Wydział krajowy zezwolił gminie przed npływem powyż
szego terminu na zrealizowauie i owych 400.000 zł. przeznaczonych na 
budowę gimnazyum i szkoły realnej, a gmina ulokuje całą tę kwotę
400.000 zł. w kasie oszczędności miasta Krakowa, czyniąc dalsze użycie 
tej kwoty zawisłem od zezwolenia Wydziału Krajowego.

Czyniąc zadość tej prośbie zezwolił Wydział krajowy reskr. z 23. 
grudnia 1892 L. 64.018 na podjęcie kwoty 400 000 zł. z czeskiej kasy 
oszczędności pod warunkiem bezzwłocznego ulokowania jej w kasie oszczę
dności miasta Krakowa i z tern wyraźnem zastrzeżeniem, że zezwolenie 
powyższe rie mieści w sobie jeszcze zezwolenia na użycie pomienionej 
kwoty na budowę gimnazyum i szkoły realnej. Przeciwnie użycie tej 
kwoty na cel zamierzony uczynił Wydział krpjowy zawisłem od rozpa
trzenia warunków umowy z c. k. Rządem, względnie od zatwierdzenia 
wspomnianej umowy przez Wydział krajowy.

Wydatek 52.002 zł. na zakupno gruntu pod szkołę realną uznał 
Wydział krajowy za przedwczesny, a nawet wobec dotyczącej uchwały 
Sejmowej za nieusprawiedliwiony i zwrócił uwagę Magistratu, że przede- 
wszystkiem należało i należy refundować zaliczki pobrane z funduszu lo
teryjnego, na co komisya budżetowa Wys. Sejmu szczególniejszą zwró
ciła była uwagę.

Pismem nareszcie z 2 stycznia 1893 L. 17 zawiadomiła nas Dy- 
rekoya kasy oszeędności miasta Krakowa, że w dniu 2. stycznia 1898 ulo
kowała gmina miasta Krakowa w tejże kasie kwotę 400.000 zł. na ksią
żeczkę "Nr. 186.968 pod nomenklaturą „Gmina m. Krasowa (Fundusz budowy 
szkół średnich w Krakowie)* i że zastrzeżenie Wydziału kraj. z 23. rru- 
dnia 1892 LW. 64018 co do zezwolenia na użycie tej kwoty w całości 
lub części uwidocznione zostało zarówno na powyższej książeczce jak 
i w odnośnych księgach K-.sy oszczędności.

Warunków ugody z o. k Rządem co do budowy gimnazyum i szkoły 
realnej Wydział krajowy jeszcze nie otrzymał.



Pety cya gminy Brzozi w Uchwałą z 29. marca 1892 przeszedł Wysoki Sejm do porządku
o zezwolenie na pobór dziennego nad petycyą gminy Brzozów o zezwolenie na pobór opłaty 
opłaty konsumcyjnej od . 6 . . /  /  ^  S f  1 . , , , . , / 1A V *piwa konsumcyjnej od piwa w wysokości 1 zł. od hektolitra na lat 10.

O tej uchwale poleciliśmy Wydziałowi powiatowemu w Brzozowie 
zawiadomić gminę.

Rozdział ekwiwalentu Uchwałą z 19. marca 1892 zatwierdził Wysoki Sejm „uchwałę Rady
serwitutowego między gminnej miasta Lanckorony z 9. października 1887, mocą której podzie- 
członków gminy Lanc zostały grunta nabyte przez gminę Lanckorona od dworu państwa

Lanckorony tytułem ekwiwalentu za zniesienie służebności leśnei na 
podstawie ugody z 15. czerwca 1872, między członków tejże gminy“.

O tej uchwale zawiadomił Wydział krajowy Wydział powiatowy 
w Wadowicach do dalszego zarządzenia, tudzież c. k. Prokuratoryę skarbu 
we Lwowie.

B etycy a Jana Łopu- Uchwałą z 26 marca 1892 odstąpił Wysoki Sejm Wydziałów’
szańskiego i ks. Grze krajowemu do urzędowania w myśl końcowych postanowień §. 98. ust. 
gorzaWacyka w sprawie petycyę Jana Łopuszańskiego i ks. Grzegorza W&oyka w sprawie
ka^lnlpożyczkogv^jQnS| * adliw6j administracyi gminnej kasy pożyczkowej w Podhajczykach.

Podhajczykach. Ponieważ sprawa powyższa była już poprzednio przedmiotem
rozporządzeń Wydziału krajowego i wskutek tych właśnie rozporządzeń 
Wydział powiatowy w Złoczowie relacyą z 14. marca 1892 1. 141 doniósł, 
że w roku 1891 przeprowadził lustracyę tejże kasy a na podstawie 
wyniku poruczył ściągnięcie znacznych zaległości adwokatowi pod kontrolą 
Wydziału powiatowego, przeto Wydział krajowy, zalecił rozporządzeniem 
z 26. kwietnia 1892 1. 14.487, ażeby Wydział powiatowy rozważył, czyli 
nienależałoby kasę powyższą objąć w myśl ustawy z 18. czerwca 1887 
Nr. 44. dz. ust. kr. we własną tymczasową administracyę, co też Rada 
powiatowa na swem posiedzeniu z 24. sierpnia 1892 rzeczywiście uchwaliła.

Petycya Franciszka Ba- Uchwałą z 26. marca r. b. przydzielił Wysoki Sejm Wydziałowi
rańskiego i towarzyszy krajowemu jako komisyi do załatwienia petycyę Franciszka Barańskiego
0 przyłączenie ich po- • towarzyszy o przyłączenie ich pos;adłości w Przedmieściu dynowskiem
siadłości w Przedmie- . . p.
śeiu dynowskim do d°  ^ o w a .

Dynowa ^ êS° powodu zażądał Wydział krajowy rozporządzeniem z 13.
kwietnia 1892 1. 16 016 od Wydziału powiatowego w Brzozowie szczegó
łowych wyjaśnień i opinii władz kompetentnych, dotąd jednak nieotrzymał 
odpowiedzi.

"Wydzielenie ze związku Przedłożone Wysokiemu Sejmowi sprawozdanie Wydziału krajo-
gmin Hołosków i Moi, ■ w0gO (aleg 7. sten. spr. z 1892) w przedmioc? e wydzielenia ze związku
yłów osad powstałych „ mjn Hołosków i Mołodyłów powiatu Nadworna, osad powstałych z roz- 

z rozparcelowania dóbr 6 , . . \ ,
tabularnych tychże nazw parcelowania doDr tabularnych tychże nazw, oraz utworzenia z tych osad
1 utworzenie z tych osad samoistnej gminy pod nazwą Dobrowoia Hołoskowska, niezostało przez 
gminy „Dobrowoia Ho- Wysoki Sejm załatwione i wskutek tego zwrócone zostało Wydziałowi

łoskowska . krajowemu wraz ze sprawozdaniem komisyi administracyjnej.
Gdy zaś kom sya rzeczona w swem sprawozdaniu podniosła nie

które wątpliwości zwłaszcza pod względem fizycznego rozgraniczenia

17
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nowej gminy od dotychczasowych, przeto Wydział krajowy zarzą 21
ponowne dochodzenie, z którego okazało się, że trudność terytoryalnego 
rozdziału nieda się usunąć, wskutek czego też postanowił Wydział krajowy 
sprawy niniejszej u Wysokiego Sejmu dalej niepopierae, o ozem zawiado 
mlliśmy Wydział powiatowy w Nadwornie.

Petycya członków Uchwałą z 4. kwietnia 1892 odstąpił Wysoki Sejm c. k. R z ą d o w i
przedmieść Samborskich <J0 zbadania i stosownego załatwienia petycyę członków przedmieś 
Dolma średnia i Dawi- samborskish Dolnia średnia i Dawidówka z powodu odbywających się 
czeń konnych° wojsko1" kwiczeń konnych wojskowych na pastwisku w Dolni. Uchwałę tę żako- 
wych na pastwisku w munikowaliśmy Wydziałowi powiatowemu w Samborze celem p o w ia d o -  

Dolni. mienia o niej stron interesowanych, następnie zaś odnieśliśmy się do c. k.
Namiestnictwa z prośbą o zawiadomienie nas o powziętej w tej sprawie 
deeyzyi, dotąd jednak nieotrzynaliśmy jeszcze odpowiedzi.

Koszta utrzymania: W  myśl uchwały Wysokiego Sejmu z 8. kwietnia 1892 wypła0^
Łuźańskich w Buda- "Wydział krajowy Magistratowi w Buda-Peszcie koszta utrzymania Józefy
peszcie, Wilków w 6tu j Michała Łuźańskich w kwocie 504 zł. Maryi, Amalii, Aleksandra i Teodora
peszcie ar aczem le kwocie 855 zł. 60 ct. c. k. Starostwu w Tłumaczu koszta
go w Wiedniu i Woło- _
szynowej w Tarnopolu, utrzymania i przewozu Ignacego Garbaczewskiego z Wiednia do Knim*

nina w kwocie 82 zł. 99 ct. Wreszcie w myśl uchwały Wysokiego Sejmu
z 24. września 1892 zawiadomiliśmy Wydział powiatowy w Złoczowie, że
koszta utrzymania Anny Wołoszyn w Tarnopolu w kwocie 202 zł. 75 ct.
zapłacone zostaną w styczniu 1893 roku.

Petycye gmin Frysztak, Uchwałą Wysok^go S“ imu z 8. kwietnia 1892 przekazane zostały
Przedmieście i Falken- Wydziałowi krajowemu do zbadania i zdania sprawy na następnej sesyi 
berg oraz Wydziału po- petyey e :
wiatowego w Cieszano Gminy Frysztak o przyjęcie na fundusz krajowy kosztów utrzywie o przyjęcie na źun- . j  j  r  > j

dusz krajowy kosztów uiania Franciszka Kostki w Wiedniu w kwocie 318 zł. 50 Va ct.
utrzymania Fr. Kostki 2. Wydziału powiatowego w Cieszanowie o takież same przyjęcie
w  Wiedniu, Sajczuków na fundusz k ra jow y  reszty  k osztów  u trzym ania  M arcina S tu pczyń sk iego  —
w Budapeszcie, Majero- przynależnego do gminy Horyniec — w szpitalu SS. Miłosierdzia we
wej w Budapeszcie i T . ■, o n  ,-r Lwowie w kwocie 86 zł. 55 ct.Stupczyńskiego weLwo- , . . ,

wie 3. Gminy Przedmieście o przyjęcie na tundusz krajowy kosztow
utrzymania w Budapeszcie Tomasza i Józefa Sajczuków w kwocie 395 zł
20 ct., wreszcie

4. Gminy Falkenberg o przyjęcie na fundusz krajowy kosztow 
utrzymania w Budapeszcie wdowy po Janie Majerze w kwocie 564 zł. 33 ct.

Na petycyę gminy Frysztak Wydział krajowy po zbadaniu stanu
rzeczy oświadczył tejże gminie przez Wydział powiatowy w Jaśle, że pe- 
tyeyi rzeczonej u Wysokiego Sejmu popierać nie m oże, albowiem kuszta 
utrzymania Franciszka Kostki we Wiedniu wynoszą już tylko 248 
96 ct. i mają być spłacone w ratach kwartalnych po 31 zł. 12 ct., gmina 
ma swoje własne znaczniejsze dochody, nienależy do uboższych w kraju 
i może bez naruszenia majątku swego wspomniane koszta' zapłacie.

Na petycyę Wydziału powiatowego w Cieszanowie co do kosztow 
utrzymania Stupczyńskiego złożył Wydział krajowy Wysokiemu Sejmowi
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osobne sprawozdanie z 10. września 1892 L. 84.888 z wnioskiem odmo
wnym , które to sprawozdanie na ostatniej sesyi jeszcze załatwione 
niezostało.

Pfctycye zaś gmin Przedmieście i Falkenberg znajdują się w toku 
dochodzenia i skoro takowe ukończone zostaną, nie omieszka "Wydział 
krajowy zdać o wyniku sprawą Wysokiemu Sejmów:.

Petycya Bazylego Wa- Uchwałą z 16. marca 1892 przeszedł Wysoki Sejm do porządku
tiuehy z Hoszowa w dziennego nad petycyą Bazylego Watiuehy z Uoszowa o darowanie mu 
gminnej dłu®U W procentu od pożyczki 200 zł. zaciągniętej w gminnej kasie pożyczkowej 

kowej zaciśniętego^' i uwolnienie go od zwrotu tejże kwoty za przekazaniem do spłaty jego 
spadkobiercom.

O powyższej uchwale poleciliśmy Wydziałów" powiatowemu w Do
linie zawiadomić petenta.

C) Rezolucye do c. k. Rządu.
Na posiedzeniu z 4. kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm nastę

pujące uchwały:
1. Wzywa się c. k. Rząd, ażeby przestrzegał jak najściślejszego 

wykonywania rozp. miaist. z 8 czerwca 1857 Nr. 114 dz. pp. wydanego 
w celu zapobiegania pokątnemu pisarstwu.

2. Wzywa się c. k. Rząd, aby na właściwej drodze przeprowa
dził uznanie samego zajmowania się pokątnem pisarstwem za przestępstwo, 
któreby objęte było ustawą karną i skutkiem tego ścigane według prze
pisów procedury karnej".

Rezolucye powyższe udzieliło c. k. Prezydyum Namiestnictwa 
odezwą z 23. kwietnia 1892 L. 4.259/pr. c. k. Sądom krajowym wyższym 
we Lwowie i Krakowie, w skutek czego Prezydyum c. k. wyższego Sądu 
krajowego w Krakowie wydało dołączony /. w odpisie okólnik z 28. kwie
tnia 1892 L. 3187/pr., zaś Prezydyum c. k. wyższego Sądu krajowego we 
Lwowie dołączony w odpisie okólnik z 10. maja 1892 L. 3.657/pr. 
z równoczesnem oznajmieniem, że najnowszy projekt ustawy karnej iznaje 
w §. 436 pokątne pisarstwo za przekroczenie zagrożone karą aresztu lub 
grzywną do 300 zł.

Obydwa powyższe okólniki c. k. wyższych Sądów krajowych udzie
lone zostały "Wydziałom powiatowym do wiadomości tutejszem rozp. z 8. 
czerwca 1892 L. 19.408.

Betycya Jurka Ditku- Uchwałą z 23. września 1892 odstąpił Wysoki Sejm c. k. Rzą
sa i towi z oszlak (J0wi do załatwienia petycyę Jurka Ditkuna i towarz. z Koszlak z powodu 
Towarzystwa kTdŚc)0 roz °̂ ônej na nich repartycyi na pokrycie pretensyi wierzycieli upadłego 
^ego miejskiego ś e  Towarzystwa kredytowego miejskiego we Lwowie.

Lwowie. O tej uchwale poleciliśmy Wydziałowi powiatowemu w Zbarażu
zawiadomić petentów.

Pr en ruina, ze na rok D) Inne ważniejsze sprawy.
1892 i zamknięcia ra- . . . 0
chunków za rok 1891 Okólnikiem z 13. lipca 1892 LW. 33.587 rozesłał Wydział kra-
frnduszówpowiatow sh j owy wszystkim powiatom i 30 miastom podlegającym ustawie z 13. marca 

i 30 miast. 1889 Nr. 24 dz. u. kr. drukowany formularz obejmujący pojedyncze działy

Pokątne pisarstwo.

Alfcg. 2. 

Aleg. 3.



wszystkich dochodów i wydatków powiatowych względnie miejskich z P0'  
leceniem wypełnienia tego wykazu cyframi preliminarza na rok 1892 
i zamknięcia rachuków za rok 1891, przedkładania na przyszłość tak 
wykazów "Wydziałowi krajowemu co roku obok szczegółowych prelimma" 
rzy i zamknięć rachunkowych. oraz corocznego przedkładania takich wy
kazów wszystkich reszty gm:'n pow'atu w cyfrach sumarycznych.

Nadesłane ze strony 72 Wydziałów powiatowych (brak z Brzeska 
i Żółkwi, z Żółkwi nadesłano w czasie druku) i 30 miast wykazy preli
minarzy na rok 1892 i zamknięć rachunkowych za rok 1891, zostały przez 
Oddział rachunkowy Wydziału krajowego ściągnięte w pojedyncze wykazy 
główne, które jednak dla swej obszerności tern samem i kosztownego dru ui 
nie zostały jako załączniki do niniejszego sprawozdania dołączone, êcZ 
przechowane są w aktach Wydziału krajowego do wolnego wglądniącia 
ze strony pp. posłów.

Podług tyoh wykazów przedstawiają się wyniki jak następuje:

A) Preliminarze powiatowe na rok 1892.

D o c h o d y .
1. Czynsze z domów i gruntów
2. Odsetki od papierów wartościowych pożyczek itp,
3. Dodatki na cele administracyjne
4. Zaliczki zwrotne . . . .
5. Na powiat, fundusz dróg gminnych dotaoye
6. Myta i przewozy . . . .
1. Niezużyte prestacye drogowe
8. Dodatki na cele drogowe .
9. Subwencye, zwroty i rozm. drogowe .

10. Pożyczki zaliczki i t. p.
11. Zaległe naleźytości czynne .
12. Rozmaite nieprzewidziane .
13. Zapas kasowy . . . . .

Razem na 72 powiatów

14.829 zl 
2.267 

611.076 
29.333 
91.370 

174.073 
67.795 

654.839 
215.156 
163.289 

28 634 
53.439 

118 436
2,224 535 zł.

W y d a t k i .
1. Płace i emerytury . . . . . .  246.960 zł.
2. Koszta kancelaryjne . . . . . .  23.918 »
3. Utrzymanie budynków, czynsze i t. p. . . 24.723 g
4. Podatki . . . . . . . .  3.019 n
5. Koszta komisyi . . . . . . .  31.887 *
6. Na cele oświaty, policyę zd-ow a i inne publiczne 47.288 „
7. Z a l i c z k i ...............................................................................  13 075 ,
8. Zarząd drogowy . . . . . .  170 711 n
9. Budowa i utrzymanie dróg powiatowych , gmin

nych i publicznych dojazdów kolejowych . . 1,231908 n
10. Spłata długów, zaliczek i t. p. . . . 270.360 „
11. Kupno gruntów i papierów wartościowych . . 11.933 „
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12. Zalegle należy tośoi bierne . . . . . 27.938 zł.
13. "Wydatki rozmaite . . . . . . 82.365 ,

Razem na 72 powiatów 2,186.135 zł.
Suma preliminowanych dochodów . . . . 2,224.535 „

Nadwyżka dochodów 38.400 zł.

3) Zamknięcie rachunków funduszów powiatowych
za rok 1891.

D o c h o d y .
1. Czynsze z domów i gruntów . . . . . 13.251 zł.
2. Odsetki od papierów wartościowyon, poźyozek . 4.260 „
3. Dodatki na cele administracyjne . . . . 506.824 „
4. Zauczki zwrotne i do wyraohowania 87.409 „
5. Do tacy 3 na powiat, fund. dróg gminnych 137.849 „
6. Myta i przewozy . . . . . . . 170 893 „
7. Niezuźyte prestacye drogowe . . . . . 46.867 „
8. Dodatki na cele dfogowe . . . . . 620.218 „
9. Subwencye, zwroty i rozm. drogowe 282.980 „

10. Poźyozki, zaliczki itp. . . . . . . 290.252 „
11. Sprzedaż realnośoi, papierów wariośoiowyoh itp. 84.099 „
12. Rozmaite . . . . . . . . 70.900 „
13. Zapas kasowy . 193.759 „

Razem na 72 powiatów . 2,509.561 zł.

W y d a t k i .
1. Płace i emerytury . . . . . . . 222.639 zł.
2 Koszta kancelaryjne . . . . . . 24.116 „
3. Utrzymanie budynków, czynsze itp. 24.745 „
4. Podatki . . . . . . . . 2.764 .
5. Koszta komisyi . . . . . . . 27.946 „
6. Na cele oświaty, policyę zdrowia, i inne publiozne 51.009 .
7. Zaliozki zwrotne do wyrachowania 96 131 „
8. Zarząd drogowy . . . . . . 153.479 „
9 Budowa i utrzywanie dróg powiatowych, gminnych i

publicznych dojazdów kolejowyoh 1,167.993 „
10. Spłata długów, zasiłków itp. . . . . . 210.980 „
11. Kupno gruntów i papierów wartośoiowyoh 138.835 „
12. Wydatki rozmaite . . . . . . 112.951 „
13. Zapas kasowy wykazany . . . . . 45.827 „

Razem . . . . 2,279.415 zł.
Nadwyżka doohodów (zatem reszta kasowa*) 230.146 „

Razem na 72 powiatów . 2,509.561 zł.

*) Niektóre powiaty przedłożyły n i e z b i l a n s o w a n e  wykazy dochodów i wydatków, 
to jest nie potrąciły wydatków od dochodów a wynikającej nadwyżki dochodów niewstawiły 
do wydatków jako końcową resztą kasową.
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C) Preliminarze miejskie na rok 1892.

D o c h o d y .
1. Dobra, grunta, lasy . . . . . . 133 981 zł.
2. Domy, rzeźnie, koszary, kwaterunki 402.992 »
3. Cegielnie, wapienniki i przedsiębiostwa 102.650 n
4. Odsetki od papierów wartościowych, skryptów . 80.209 a
5. Propinacya i opłaty komunalne . . . . 1,180.744 V
6. Placowe, targowe, straganowe, śmiecie itp. 47.419 U
7. Taksy, miary i wagi, opłaty czynszowe . 59.422 n
8. Dodatki dó podatków bezpośrednich 180.315 ii
9. Dodatki kosumcyjne od mięsa i wina 188.981 ii

10. Ze sprzedaży gruntów i papierów wartościowych 100.615 ii
11. Pożyczki, zaliczki itp . . . . . . 184.355 »
12. Myta, kopytkowe, prestacye drogowe 127.538 n
13. Zaliczki . . . . . . . . 32.715 n
14. Zapas kasowy i rozmaite . . . . . 236.469 a

Razem w 30 miastach 3,058.405 zł.

W y d a t k i .
1. Płace i emerytury . . . . . . 337.614 zł.
2. Koszta kancelaryine . . . . . . 46.595 ff
3. Utrzymanie dóbr, realności, budynki itp. . 126 942 a
4. Dzierżawa propinacyi. kraj. dodatk. konsum. 157.049 »
5. Podatki, ekwiwalent itp. . . . . . 171.752 n
6. Cele dobroczynne . . . 37.938 n
7. Policya miejscowa, straż, umundorowanie itp. . 163.818 a
8. Aresztanci i szupaśnicy . . . . . . 9.844 n
9. Straż pożarna . . . 87.231 n

10. Straż polowe i lasowa . . . . . . 2862 T)
11. Sanitarne . . . . . . . . 53 927 n
12. Oświetlenie . . . . . . . . 62.603 n
13. Przedsiębiorstwa i fabryki . . . . . 16.357 n
14. Wojskowe . . . . . . . . 119.234 n
15. Szkolne . . . . . . . . 396 038 V
16. Parafaine . . . . . . . . 21613 a
17. Drogowe . . . . . . . . 217.044 n
18. Place, chodniki itp. . . . . . . 138.885 T)
19. Zaliczki . . . . . . . . 16.788 ii
20. Spłata długów . . . . . . . 480.530 n
21. Kupno gruntów, domów, budowy nowe 672.067 ii
22. Rozmaite . . . . . . . . 193.232 n

Razem . . 3,529 963 zł.
Z porównania z dochodami 3,058 405 n
Okazuje się różnica. 471.558 zł.
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na której pokryci dotyczące Rady miejsce postanowiły bądź zaciąg ląo 
pożyczki (n. p. Przemyśl 200.000 zł i t. p.), bądź uzyskać podwyższenie 
opłat, bądź wprowadzić oszczędności w pojedynczych rubrykach wydatków, 
bądź wreszcie sprzedać grunta lub papiery wartościowe.

D) Zamknięcie rachunkowe 30 miast za rok 1891.

D o c h o d y .
1. Dobra, grunta, lasy, . . . .
2. Domy, rzeźnie, koszary, kwaterunki,.
3. Cegielnie, wapienniki, przedsiębiorstwa
4. Odsetki od papierów wartościowych, skryntów
5. Propinacya, opłaty komunalne
6. Placowe, targowe, straganowe, śmiecie itp.
7. Taksy, miary i wagi, oph ty czynszowe .
8. Dodatki do podatków bezpośrednich
9. Dodatni konsumcyjne od mięsa i wina

10. Sprzedaż gruntów, realn. i papierów wart.
11. Pożyczki, zaliczki itp. . . . .
12. Myta, kopytkowe, prestacye, drogowe
13. Zaliczki . . . . . . .
14. Zapas kasowy i rozmaite

Razom . 

W y d a t k i .

1. Płace i em erytu ry ..........................................
2. Koszta kancelaryjne . . . .
3. Utrzymanie dóbr, realności, budynków itp.
4. Dzierżawa propinacyi i kraj. dodatek konsumc.
6. Podatki, ekwiwalent itp. .
6. Cele dobroczynne .
7. Policya, straż, umundurowanie itp.
8. Aresztanoi i szupaśnicy .
9. Straż pożarna

10. Straż połowa i lasowa
11. Sanitarne
12. Oświetlenie
13. Przedsiębiorstwa i fabryki
14. ‘Wojskowe . . .
15. Szkolne . . . .
16. Parafialne
17. Drogowe
18. Place, chodniki itp.
19. Zaliczki . . . .
20. Spłata długów

Do przeniesienia

135 813 zł. 
373.638 „ 

69.255 „ 
84.849 „ 

1,168.254 . 
46.408 „ 
58.195 „

113.404 „ 
170.452 „ 
366.378 „

1,075.683 „
113.404 „ 
199.767 „ 
367.393 „

4,343.343 zł

318.291 
45.026 

162.058 
130 631 
157.709 
34.361 

154.734 
8.199 

67.148 
2.813 

43.813 
67.376 

197.716 
115.017 
335.843 
23.943 

166.628 
124.198 
146.069 
746.745

zł
»
1)
7)
n
Ti
»

2,766.337 zł.



Z przeniesienia
21. Kupno gruntów, domów, nowe budowy
22. Kupno papierów wartościowych
23. Rozmaite • • » •

Razem .
Nadwyżka dochodów (zatem zapas kasowy)

R azem  .
Daty powyższe podane przez Wydział krajowy Wysokiemu Sej

mowi poraź pierwszy, zawierają w niektórych szczegółach różnice pocho
dzące z tej przyczyny, że zarówno Wydziały powiatowe jak i Magistraty 
sporządzając wykazy, powciągały pojedyncze szczegóły w rubryki niewła
ściwe, czemu na przyszłość zapobiegnie się wydaniem odpowiednich wska
zówek. Zwracac zaś materyału zebranego do przerobienia w o b e c  s p oz ni o- 
n e g o  i t a k  n a d e s ł a n i a ,  nie można było, w przeciwnym bowiem razie 
materyał ten nie mógłby już być zużytkowany do niniejszego sprawo
zdania.

W każdym jednak wypadku wyniki ogólne dają pogląd na całość, 
na dochody własne, obciążenie i potrzeby tak powiatów jak i gmin miej' 
skich, oraz wskazują, jak nieodzowną jest potrzeba wprowadzenia wyko- 
nywania stałego nadzoru i stałej kontroli nad administracyą z w ła s z c z a  

funduszów miejskich.
Przy tej sposobności podaje Wydział krajowy do wiadomości W y- 

sokiego Sejmu, ze z powodu powołanego na wstępie wezwania Wydziału 
krajowego z 13. lipca 1892 L. 33.687, Magistrat miasta Biały relacyą z 
września 1892 L. 5.198 wystosowaną w języku niemieckim, przedłożył 
Wydziałowi krajowemu wykaz preliminarza miejskiego na r. 1892 i zam
knięcia rachunków miejskich za rok 1891 podług przesłanego mu druko
wanego formularza, którego treść jednak przetłumaczył z polskiego na 
język niemiecki.

Z tego powodu Wydział krajowy na podstawie uchwały swej 
a 26. października 1892 1. 62.221, zwrócił Magistratowi bialskiemu zarówno 
jego relacyę jak i wykaz z poleceniem przedłożenia tak rzeczonej rolacyi, 
jak i wykazu w języku polskim.

Magistrat bowiem wykonując tutejsze rozporządzenie z 13. lipca 1892 
występuje na zasadzie postanowień §. 101 ust. z 13. marca 1889 Nr. 24 
d. u. kr. jako urząd poddany co do administracyi majątkiem gminy i j 0j 
zakładów, kontroli Wydziału krajowego, którego językiem urzędowym j 63̂  
język polski.

Do tego rozporządzenia polecił Wydział krajowy Magistratowi 
zastosować się i na przyszłość.

Przeciw temu rozporządzeniu wniósł Magistrat bialski przedsta
wienie z 9 t listopada 1892 1. 7.691, którego jednak Wydział krajowy 
uchwałą z 29. listopada 1892 1. 65 694 nie uwzględnił.

Z tego powodu wniósł Magistrat zażalenie do c. k. Trybunału 
państwowego i administracyjnego, których wyroki podane zostaną w swoim 
czasie Wysokiemu Sejmowi do wiadomości.

2,756.337 ri. 
788 243 „ 
206.478 «
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-̂utonomijzne instytucye "W zeszłorocznem sprawozdaniu ż czynności podaliśmy do wiado-
kredytowe. mości Wysokiego SejmUj źe w wykonaniu uchwały z dnia 28. listo

pada 1890 w przedmiocie zachęcenia Reprezentacyi powiatowych do zakła
dania względnie uzupełnienia brakujących po powiatach autonomicznych 
instytucyi kredytowych dla ludności rolniczej, wystosował Wydział kra
jowy do wszystkich Wydziałów powiatowych okólnik z d. 2. stycznia 1892
1. 50.515/891, odpis którego dołączony został jako alegat 49. do powyż
szego sprawozdania.

Na okólnik ten oświadczyło 23 Wydziałów powiatowych, źe 
istniejące w ich powiatach instytucye kredytowe są wystarczające i czynią 
w zupełności zadość potrzebom kredytu dla ludności rolniczej, wobec czego 
uważają dalsze zakładanie tychże instytucyi za zbyteczne.

Są to powiaty: Brody, Brzesko, Brzeźany, Brzozów, Ozortków, 
Dąbrowa, Drohobycz, Grybów, Jasło, Kałusz, Kamionka, Kołomyja, Pilzno, 
Podhajce, Przemyśl, Rohatyn, Ropczyce, Rzeszów, Sokal. Tarnopol, Tar
nów, Tłumacz i Trembowla.

Wszystkie te powiaty posiadają znaczną ilość gminnych kas po
życzkowych tudzież znaczniejszych zakładów kredytowych.

I tak n. p. w powiecie czortkowskim funkcyonuje w każdej gmi
nie kasa pożyczkowa, w pow. tarnowsKin jest ich 82 na 85 gmin, w pow. 
dąbrowskim 96 na 105 gmin, w pow. kałuskim 62 na 69 gmin, w pow. 
jasielskim 147 na 155 gmin, w pow. brzeskim 106, w pow. kamioneckim 
66 itd ., nadto znajduje się w tych powiatach 11 kas oszczędności, 2 po
wiatowe kasy pożyczkowe, 1 bank powiatowy i wiele Towarzystw
zaliczkowych.

Wszystkie w powyżej wymienionych powiatach znajdujące się 
autonomiczne instytucye kredytowe, rozwijają się podług relacyi Wydziałów 
powiatowych wcale pomyślnie, a co do kas pożyczkowych gminnych tylko 
w rzadkich wypadkach przychodziło do ich obejmowania w zarząd Repre
zentacyi powiatowej w myśl ustawy krajowej z dnia 19. czerwca 1887 
dz. u. kr. Nr. 44.

Zaznaczyć tu jednak należy, że Wydział powiatowy w Drohobyczu 
przedstawić ma Radzie nowiatowej wniosek przeistoczenia powiatowej kasy 
pożyczkowej na pow. kasę oszczędności, Rada powiatowa zaś w Przemyślu 
poleciła Wydziałowi powiatowemu zwołać ankietę, któraby poruszoną okól
nikiem Wydziału krajowego sprawę założenia pow. kasy pożyczkowej lub 
kasy oszczędności zbadała i odpowiednie wnioski Radzie przedłożyła.

Następnie 25 Wydziałów powiatowych, a mianowicie: Buczacz, 
Chrzanów, Dobromil, Dolina, Gródek, Horodenka, Jarosław, Kolbuszowa, 
Krosno, Lisko, Mielec, Nowytarg. Sanok, Sambor, Skałat, Śniatyn, Stani
sławów, Stryj, Tarnobrzeg, Turka, Zbaraż, Złoczów, Żółkiew, Źydaczów 
i Żywiec uznało potrzebę uzupełnienia istniejących w pow.ecie instytucyi 
kredytowych. Z tego powodu bądź wydane zostały odpowiednie zarządze
nia do gmin powiatu, bądź wydanie ich zapowiedziane zostało, bądź wre
szcie przedstawione zostały odpowiednie wnioski dotyczącym Radom 
powiatowym.

Uchwały, któremi postanowiono założyć kasy oszczędności, po
wzięły Rady powiatowe w Buczaczu, Kolbuszowy, Krośnie, Mielcu,

4



Nowymtargu, Skalacie i Sniatynie, tudzież Rady miejskie w J a ro s ła w iu  

i Zbarażu. W  Żywcu powstała już w międzyczasie miejska kasa o s z cz ę  
ności a nadto Rada powiatowa w Stryju uchwaliła założenie powiatowe 
instytucyi kredytowej.

Oprócz tego oświadczyły Wydziały powiatowe w Gródku i Ŝ a 
remmieście, że dążyć będą do założenia kasy oszczędności a w Stanisła 
wowie do założenia powiatowej kasy pożyczkowej.

Rada powiatowa w Horodence wreszcie postanowiła starać się
0 uzyskanie filii Banku krajowego.

Z reszty 26 Wydziałów powiatowych oświadczyły się przeciw dal 
szemu zakładaniu gminnych kas pożyczkowych tylko powiaty: Cieszanów, 
Kraków, Lwów, Łańcut, Mościska, Nadworna, Nisko, Nowy Sącz, Rudki
1 Wieliczka, przytaczając jako główną przyczynę, źe nie ma na miejscu 
odpowiednich sił do zarządu, wskutek czego istniejące w ich powiatach 
gminre kasy pożyczkowe nie rozwijają się należycie i nie wypełniaJ* 
swego zadania. Fundusze bowiem tych kas dla złej adminijtracyi i braku 
energii w ściąganiu wypożyczonego kanitału i przypadających odsetek
w jednych rękach uwięzione a lud nie doszedł jeszcze do tego stopnia 
oświaty, iżby mógł poznać cel i znaczenie tych instytucyi. Zdaniem p°” 
wyższych Wydziałów powiatowych, gminne kasy pożyczkowe moźnaby 
t y lk o  tam zakładać, gdzie znajdują się na miejscu odpowiednie o s o b is to ś c i  

do ich prowadzenia.
Inne Wydziały powiatowe bądź stawiają jako warunek zakładania 

kas pożyczkowych przyznanie prawa ściągania wierzytelności w drodze 
politycznej egzekucyi, co jednak jest niemożliwe już z powodu wadliwego 
prowadzenia ksiąg kasowycn, bądź też ograniczyły się tylko na przedło
żeniu wykazu istniejących w powiecie gminnych kas pożyczkowych.

Oo do kas oszczędności, których założenie Reprezentacye powia
towe i miejskie już uchwaliły, podnieść należy, że wprowadzenie w życie 
tych instytucyi natrafiło niespodzianie na bardzo ważną przeszkodę.

0. k. Ministerstwo] spraw wewnętrznych bowiem wydało reskryp
tem z nia 19. maja 1892 1. 1.139 nowy statut wzorowy dla powiatowych 
i miejskich kas oszczędności, który Wydziałowi kr&jOwemu udzielony zosta» 
odezwą c. k. Namiestnictwa z d. 16. września 1892 1. 71.385.

Zmiany zasadnicze, jakie zaprowadza ncwy statut, zniewoliły Wy- 
dział krajowy do wniesienia na ręce c. k. Namiestnictwa przedstawienia 
z dnia 2. listopada 1892 1. 46.580 domagającego się zmiany w zględn ie  
cofnięcia przynajmniej następujących postanowień:

W  §. 2gim nowego statutu zamieszczono kategoryczne postano
wienie , źe kasa oszczędności nie jest zakładem g m i n n y m  w z g l ę d n i e  
p o w i a t o w y m ,  lecz instytucyą s a m o d z i e l n i e  z a ł o ż o n ą  i u r z ą 
d z o n ą  a stojącą pod nadzorem państwa.

Nie wchodząc w motywa, jakie c. Rząd skłonić mogły do zamie
szczenia takiego postanowienia, Wydział krajowy oświadczył przede- 
wszystkiem, źe nie może podzielać zapatrywania, iż, założona przez gminę 
lub powiat kasa oszczędności uważaną być ma za instytucyą samo
dzielną.
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Instytueya- ta bowiem nie mogłaby sama powstać, gdyby jej nie 
zasilił fundusz gminy, względnie powiatu i nie mogłaby się rozwijać, 
gdyby się nie opierała na gwaraneyi gminy łub powiatu. A mimo ustano
wienia tego kapitału zarodowego, który przez gminy i powiaty po naj
większej części w drodze pożyczki zostaje uzyskany, oraz mimo poręki 
swojej, miałyby obecnie Rady gminne, wzglę lnie Rady powiatowe pozba
wione być prawa dyspozycyi i prawa wykonywania kontroli i nadzoru 
nad stanem majątkowym kasy.

Reprezentaeya powiatowa bowiem, która zatwierdzać ma uchwałę 
Rady gminnej, poręczającej za kasę gminną, pozbawioną zostaje wszelkiej 
ingerencyi i wszelkiego wpływu na sprawy majątkowe kasy i na takie 
same stanowisko skazuje wyd..ny w zwykłej drodze nowy statut, także 
Wydział krajowy wobec kas zakładanych . arówno przez gminę, jak i po
wiat, co oczywiście sprzeczne jest z przepijali §§. 98 i 99 ust. gm. z r. 
1866, §§. 101 i 102 ust. z 13. marca 1889 az. u. kr. Nr. 21, oraz §§. 25 
i 48 ust. o Repr. pow.

Wydział krajowy oznajmił przytem, że nie może mieć nic do za
rzucenia przeciw kontroli ze strony c. k, Rządu, owszem w interesie po
wodzenia samejże instytueyi jest za utrzymaniem jak najobszerniejszej 
kontroli, wszakże nietylko ze strony c. k. Rządu ale także i władz 
autonom i czny ch.

Dalszą ważną zmianą jest, iż z §. 43 dawnego statutu wyelimino
wano możliwy do umieszczenia ustęp, według którego ważność uchwał 
zapadłych na posiedzeniach wydziału kasy oszczędności, ocenianą być 
miała według przepisów ustawy gminnej a względnie ustawy o Reprezen- 
tacyi powiatowej.

Braku tego postanowienia szczególnie co do postępowania członków 
dyrekeyi w wypadkach przewidzianych w §. 44 ust. gm. z r. 1866, 
względnie §. 40 ust. miej. z r. 1889, nie może Wydział krajowy ze względu 
na interesa zakładu uważać za wskazane.

Wprawdzie urzędowanie członków dyrekeyi w podobnych wy
padkach mogłoby być regułarmnem unormowane, gdy jednak kasy oszczęd
ności uważane być winny za zakłady gminne względnie powiatowe przeto 
winny być do nich stosowane i przepisy ustawy gminnej względnie ustawy 
o Reprezentacyi powiatowej.

Wydział krajowy zwrócił dalej uwagę e. k. Namiestnictwa, że za
strzeżenie dodane do § 25. statutu, podług ktorego pożyczki krajowa, 
powiatowa i gm;nna udzielane być mogą tylko za uzyskaniem zezwolenia 
władzy politycznej, jest nieuzasadnione.

Skoro bowiem gminy lub powiaty ręczą całym swym majątkiem 
za zakład, nie może zachodzić najmniejsza obawa ażeby one nadużywały 
kredytu w swoich własnych instytueyaeh. Nadużycie takie odbióby się 
musiało na ich własnym majątku.

Dostateczną gwarancyą, że kredyt tylko na właściwe cele i tylko 
do granic możliwości czerpanym być może, powinien być ten ustawowy 
przepis, na mocy którego do zaciągnięcia pożyczek potrzebnem jest przy
zwolenie autonomicznej władzy nadzorczej a w pewnych wypadkach nawet 
przyzwolenie w drodze osobnej ustawy. Zresztą obecność komisarza rządor
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Aieg. 3.

wego przy powzięciu takich uchwał przez dyrekcyę kasy, powinna hyc 
dostateczną rękojmią dla ochrory interesów zakładu, jak jest nią wówczas 
kiedy Dyrekcya zezwala na większe pożyczki dla stron prywatnych.

Przepis ten utrudnia nadto w wysokim stopniu gminom i powia 
tom szybkie uzyskanie potrzebnego im kredytu i to w ich własu 
instytucyach.

W  końcu podniósł Wydział krajowy te postanowienia nowego 
statutu, na mocy których minimum wkładek oznaczono na 1 zł. zamiast 
25 ct. i ustanowiono stopę procentową dla wkładek w ten sposób, iż Pr0" 
cent tern niższym być powinien, im większy kapitał złożony został.

Postanowienia rzeczone nie mogą leżeć w interesi i instytucyi) za
mykają bowiem przystęp oszczędnościom drobnym, a zmuszają do wycofa
nia oszczędności znaczniejszych, wogóle zatem przyozynią się do zna
cznego zmniejszenia kapitału obrotowego.

Wszystkie zmiany powyższe a zwłaszcza pierwsza, pozbawiająca 
kasy oszczędności cechy instytucyi gminnych względnie powiatowych 
i usuwająca je z pod kontroli autonomicznych władz nadzorczych, mogłyby 
zdaniem Wydziału krajowego zwichnąć intencye tak c. k. Rządu jaj*- 
i kraju, mające na celu rozwój i powiększenie liczby kas oszczędności. 
Wątpić bowiem nzleży, aby w podoDnych warunkach gminy i powiaty 
były skłonne do zakładania kas oszczędności. W  danym zaś wypadku Wy* 
dział krajowy sam byłby zniewolony odmawiać swego zezwolenia przy
najmniej powiatom na porękę dla kas rzeczonych.

Przedstawienie powyższe Wydziału krajowego przedłożyło c. k. 
Namiestnictwo do decyzyi c. k. Ministerstwu spr. wewn. relacyą zdria 2. 
grudnia 1892 L. 92.264 zkąd jednak do chwili wygotowania niniejszego 
sprawozdania odpowiedź nic nadeszła.

Zaznaczamy przy tern, że Wydział powiatowy w Krośnie postanowił 
już nie przystępować do założenia kasy oszczędności na podstawie nowego 
statutu, że Wydział powiatowy w Nowym Targu wniósł rekurs do c. k. 
Ministerstwa od decyzyi c. k. Namiestnictwa z dnia 12. sierpnia 1892 
L. 56.473 domagającej się zmiany uchwalonego statutu podług wzoru nowego 
oraz że Wydział krajowy zniewolony był odmówić zezwolenia na porękę 
dla założyć się mającej powiatowej kasy oszczędności w Śniatynie, albo
wiem Rada powiatowa Śniatyńska uchwaliła założenie tej instytucyi na 
podstawie nowego wzorowego statutu.

Dla poglądu na istniejące w naszym kraju autonomiczne instytucye 
kredytowe, przedkłada Wydział krajowy w załączeniu "/. Wysokiemu 
Sejmowi:

1. Wykaz sumaryczny istniejących w poszczególnych powiatach 
gminnych kas pożyczkowych z ich stanem funduszów po koniec roku 1891

Na 6.230 gmin (podług zestawienia kraj. biura statystycznego, 
zeszyt I. r. 1892) istnieje w kraju 3.339 kas pożyczkowych z kapitałem 
przeszło 5,114 587 zł., oprócz kapitału w gminnych kasach pożyczkowych
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w powiecie Żółkiew, zkąd Wydział krajowy wykazu stanu funduszów nie 
otrzymał.

Aleg. 4. 5. 2. Wykaz Imienny istniejącyh kas oszczędności tak powiatowych
jakoteż miejskich.

Aleg. 6. 3 Wykaz powiatowych kas pożyczkowych.
Podług powyższych wykazów wynosi stan funduszów z końcem 

roku 1891:
A) W gminnych kasach pożyczkowych . . 5,114.584 zł. — ct.
B) W  miejskich kasach oszczędności . . 17,876.342 „ 80 „
O) W  powiatowych kasach oszczędności . . 4,876.013 „ 59 „
D) W  powiatowych kasach pożyczkowych . 504.581 „ 97 Va n

Razem . . 28,371.522 zł. 361/2 ct.

^ykonanie nadzoru nad Wykonując nadzór nad Reprezentacyami pcwiatowemi w myśl
towen̂ entaCyami P°Wia* UŜ ‘ 0 ® “Pr' powiatowej i ustawy z dnia 7- kwietnia 1886 postę-
ust. o Repr^ow f  usta Powa  ̂ Wydział krajowy ściśle według zakreślonego programu, Wysokiemu 
wyz d. 7. kwietnia 1886 Sejmowi w sprawozdaniach z lat ubiegłych wyłuszczonego, o ile mu jego 
Nr- 48. dz. ust. kraj. tu siły urzędowe starczyły.
dzież nad działalnością W  roku 1892 przeprowadził Wydział krajowy lustracyę następnych
nych'720'1110*0* gm*n" Wydziałów powiatowych : w Brzeżanach, Czortkowie, Dolinie, Drohobyczu, 
toaj%tkiem za^ a<*°.wym Gorlicach, Horodence, Jaśle, Krośnie, Pilżnie, Podhajcach, Rohatynie, 

kładów gminnych.11 Śniatynie, Zaleszczykach.
W  ogólności uważają Wydziały powiatowe te lustracyę i to całkiem 

słusznie, jako pomoc fachową udzieloną im przez Wydział krajowy i biorąc 
czynny udział w takowych starają się bezzwłocznie uchwałami usunąć 
wszelkie wadliwości, jeżeli takowe sprawdzone zostały i to zazwyczaj 
jeszcze przed tern, zanim Wydział krajowy o wyniku lustracyi sprawo
zdanie otrzymał.

Działalność przeto Wydziału krajowego w tym kierunku przynosi 
powiatom w każdym razie korzyść.

Jeżeli bowiem nie zawsze udaje się Wydziałowi krajowemu zachęcić 
poszczególne Wydziały powiatowe do energiczniejszej i skuteczniejszej 
działalności we wszystkich gałęziach gospodarstwa powiatowego, bo 
w systemie autonomicznym zawisło to od większej lub mniejszej gorliwości 
a i od uzdolnienia osób, biorących udział w pracach Reprezentacyi powia
towych, to w każdym razie osiągamy poprawę administracyi w trzech 
kierunkach, a mianowicie: przez uporządkowanie rachunkowości i kaso- 
wości, względnie zaprowadzenia ulepszeń w rachunkowości i kasowości, 
powtóre przez usunięcie ze służby autonomicznej funkeyonaryuszy, kuSrzy się 
nadużyć dopuszczają a które to nadużycia zazwyczaj dopiero przy fachowej 
lustracyi na jaw wychodzą, i w końcu przez organizowanie lepszego nadzoru 
nad gminami szczególniej wiejskiemi.

I w ubiegłym roku wiele lustracyi miało ten skutek, że Wydziały 
powiatowe pooddalały bezzwłocznie funkeyonaryuszów powiatowych, którym 
udowodniono, że się nadużyć dopuszczają.



W  kilku wypaduach. odesłano akt lustracy' c. k. Prokuratoryi 
państwa.

Nadto, jeżeli o wyniau lustracyi lub też z wyniku s p r a w d z ę /  
zamknięć rachunkowych i inwertarzy powiatowych dokonywanych w Y* /dziale 
krajowym, okazała się potrzeba, czy to ściślejszego zbadania rachunków 
powiatowych, czy założenia nowych ksiąg rachunkowych stosownie do 
wymogów rachunkowości udzielał Wydział krajowy Wydziałom powiatowym 
na ich prośbę i na koszt funduszu powiatowego, o ile jego siły wy^ai- 
ezyły, pomocy fachowej przez wysyłanie urzędnika rachunkowego. W ten 
sposób udzielono pomocy Wydziałom powiatowym w Cieszanowie, Dą
browie, Horodence, Raw ę, Rohatynie, Saiatynie , Tarnobrzegu, Turce, 
Zaleszczykach, Złoczowie.

Przy wykonywaniu naczelnego nadzoru w myśl ustaw nad dzia
łalnością Magistratów i Zwierzchności gm inrych, tudzież nad zakładowym 
majątkiem gmin i zakładów gminnych, zarządzał Wydział krajowy zbadanie 
gospodarki gminnej przez swe organa z małymi wyjątkami tylko w takich 
wypadkach, gdzie o to Wydziały powiatowe, lub gminy same upraszały 
i to najczęściej na koszt powiatów lub gmin.

W  ter soosób rozpatrzył Wydział kraiowy przez konr.syę delego
waną ze swego ramienia gospodarkę miasta Krakowa z powodu zaciągnięcia 
przez tę gminę pożyczki w kwocie 1,500.000 zt. i poręki kraju.

Na podstawie zbadania gospodarki gminy w P o d g ó r z u ,  Br ze -  
ż a n a c h ,  S a n o k u  i P o d h a j c a c h  poczynił Wydział krajowy zarzą
dzenia , celem usunięcia niektórych wadliwości sprawdzonych w toku 
lustracyi.

Na prośbę i na koszt Wydziału po^ iatowego w Husiatynie spra
wdziła komisya rachunkowa Wydziału krajowega rachunki gminne 
w 8-miu gminach powiatu i na tej podstawie wydał Wydział powiatowy 
stosowne polecenia.

Na prośbę i na Koszt gminy K ę t  przeprowadził Wydział krajowy 
likwidacyę majątku tej gminy i poczynił stosowne zarządzenia celem 
pokrycia wykazanych braków.

Na prośbę i na koszt gminy D o b r o m i l a ,  przeprowadził Wydział 
krajowy likwidacyę majątku tej gminy i poczynił zarządzenia celem po
wetowania braków wykazanych likwidacyą

Ponieważ przy zbadaniu gospodarki gminy B u r s z t y n a  okazały 
się nieporządki we wielkich rozmiarach, przeto wydał Wydział krajowy 
orzeczenie dyscyplinarne.

Przychylając się do prośby Wydziału powiatowego w Rohatynie 
udzielił Wydział krajowy Wydziałowi powiatowemu rachunkowej pomocy 
celem przeprowadzenia likwidacyi gminy B u k a c z o w c e .  Sprawa zała
twiona dyscyplinarnie.

Na prośbę i na koszt Wydziału powiatowego w Gorlicach przepro
wadził Wydział krajowy lustracyę gospodarki gminy B i e c z a ,  i wydał 
polecenie celem usunięcia bardzo licznych nieporządków i zanie u > .n. 
Jeżeliby i te zarządzenia nie pomogły musiałyby*być zastosowane najsu
rowsze środki wskazane w ustawie gminnej.
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Ponieważ z lustracji gospodarki gminy H u c z k o ,  powiatu dobro- 
miiskiego okazały się wiolkie nieporządki przeto załatwiono sprawę 
dyscyplinarne.

Ponieważ z lustracji gospodarki gminy B o r y s ł a w i a  okazało się, 
że chrześciańska Rada gminna zaniedbuje w rażący sposób swe obowiązki 
i toleruje nadużycia przeto poczyniono stosowne kroki, ażeby ten stan 
uchylić.

Na podstawie likw dacyi przeprowadzonej przez urzędnika rachun
kowego Wydziału krajowego w gminie K a ł u s z u  na prośbę i koszt 
Wydziału powiatowego postawił Wydział powiatowy wniosek na rozwią
zanie rady gminnej.

Z powodu sprawdzonych nieprawidłowości w zarządzie gminy 
R z e s z o w a  została Rada gminna rozwiązaną.

Ponieważ kilkakrotne lustracye gospodarstwa gminy D o l i n y  
i liczne reskrypta Wydziału krajowego wzywające do uporządkowania 
gospodarki we wskazanych kierunkach najmniejszego skutku nie odniosły, 
przeto na wniosek Wydziału krajowego została Rada gminna rozwiązaną.

Z powodu licznych nieporządków w zarządzie gminy zaniedbań 
Rady miejskiej i nadużyć, jakich się dopuszczali funkcyonaryusze Magi
stratu, została Rada miejska w Tarnopolu na wniosek Wydziału krajowego 
rozwiązaną. Likwidacja zarządu propinacjinego w toku.

Ponieważ wykonanie policji miejscowej w Z a k o p a n e m  było 
przedmiotem ustawicznych zażaleń szczególniej ze strony gości, którzy 
w tej stacyi klimatycznej i w lecie i w zimie przebywają, ponieważ nadto 
zarządzenia wyższych Władz skutku nie odniosły, gdyż górale wartości 
zarządzeń policyjnych należycie ocenić nie potrafili, przeto została Rada 
gminna rozwiązaną.

Bunbcye komisarza rządowego spełnia urzędnik Wydziału krajo
wego. Wydział krajowy spodziewa się dobrych skutków z tego zarządzenia.

Podnosząc ujemne strony w gospodarce poszczególnych gmin, 
tudzież wyjątkowe zastosowywane ostrzejsze środki zaradcze, które na
wiasowo powiedziawszy na 6.000 gmin w ogólności a przeszło 30C miast 
i miasteczek w szczególności nader mały procent przedstawiają, Wydział 
krajowy podnieść musi z di ugiej strony na podstawie spostrzeżeń, źe 
stosunki szczególniej w miastach większych, ustawą z dnia 13. marca 
objętych konsolidują się stanowczo, i dodatnia działalność Rad miejskich 
i Magistratów z małymi wyj ^tkami staje się widoczną.

Tylko jedna okoliczność wzniecać może na przyszłość pewną obawę, 
a mianowicie, że gminy miejskie mają przeważnie zbyt wielką pochopnośó do 
zaciągania długów, której Reprezentacye powiatowe, zatwierdzające pożyczki, 
nie zawsze i nie wszędzie skuteczną tamę kładą przez dokładne zbadanie 
potrzeb gminy, strutynowanio planów i kosztorysów inwestycyjnych 
i czuwanie nad tern, ażeby pożyczki używane były tylko na cele, na 
które zaciągnięte zostały.

Wydział krajowy nie omieszka w tym kierunku poczynić odpo
wiednio zarządzenia.
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Ustanowienie minimum 
wynagrodzenia dla bur
mistrza , jego zastępcy 
i płatnego asesora w 
miastach objętych usta
wą z 13. marca 1889 

Nr. 24. dz. u. kr.

Ustawą krajową z 30. stycznia 1890 Nr. 21 dz. u. kr. nadane 20 _ 
stało technikom i kandydatom nouaryalnym z tytułu osobistej kwalifikuj1 
prawo wyborcze do Rad gminnych, przyczem jednak pominięto Ra J 
miejskie we Lwowie i Krakowie.

Nadto Rada miasta Lwowa urzęduje na podstawie dotycbozasowej 
ordynacyi wyborczej tylko trzy lata, podczas gdy wszystkie inne R®Pre 
zentacye miejskie, powiatowe i gminne wybieralne są na lat sześć.

Z tego powodu Wydział krajowy, niechcąc dawać w tym Prz 
miooie inicyatywy prawodawczej bez poprzedniego porozumienia się z ®10 
prezentacyami miast Lwowa i Krakowa, wezwał rozporządzeniem z 
maja 1892 L. 10.272 Magistraty miast rzeczonych do przedłożenia sprawy 
Radom miejskim dla powzięcia stosownej uchwały.

W  odpowiedzi na powyższe wezwanie Magistrat miasta Krak°^a 
zawiadomił Wydział krajowy, źe Sekoya ±11. powzięła w tej sprawi® 
ohylną uchwałę do zmiany §. 22. prowizorycznego statutu miasta i 
wniosek odpowiedni był przedmiotem obrad Rady miasta na posiedz®niU 
z 7. lipca 1892 jednak do stanowczej uchwały nie przyszło.

Magistrat zaś miasta Lwowa oznajmił, że Prezydyum Magistratu 
wygotowało już odpowiednie wniosfc , które jednak przedłożone być 
dopiero nowej Reprezentacyi miejskiej.

Gdy zaś wybory nowej Reprezentacyi miasta Lwowa dopiero są 
w toku, a główny przedmiot sprawy niniejszej jest wspólny dla Lwowa 
i Krakowa, przeto wnioski Wydziału krajowego przedłożone zostaną 
sokiemu Sejmowi, dopiero po powzięciu uchwały przez przyszłą Rad§ 
miasta Lwowa.

W  myśl drugiego ustępu §. 15. ustawy z 13. maroa 1889 Nr. 24 
dz. u. kr., uscanowił Wydział krajowy po wysłuchaniu Rad miejskich 
i Wydziałów powiatowych następujące minimum wynagrodzenia dla bur
mistrza , jego zastępoy i płatnego asesora w miastach:

1. Siała 1.000 zł. 200 zł. 200 zł.
2. Bochnia 1.000 n 200 7) 200 »
3. Brody 1.200 n 250 » 250 »
4. Brzeżany 1.000 » 200 13 200 19

5. Buczacz 800 » 200 ł? 200 77

6. Drohobycz 1.400 77 250 77 250 77

7. Gorlice 800 13 200 13 200 77
8. Gródek 1.000 n 200 77 200 »
9. Jarosław 1.400 n 250 » 250 »

10. Jasło 800 n 200 13 200 77

11. Jaworów 800 77 200 77 200 13
12. Kołomyja 1.400 n 250 V 250 77
13 Krosno 600 77 150 77 150 33
14. Podgórze 1.400 n 250 n 250 13
15. Przemyśl 2.000 77 800 33 600 77

16. Rzeszów 1 400 77 250 13 250 7?

17. Sambor *.400 13 250 33 250 n
18. Sanok 800 n 200 77 2 0 0 n



38

19. Sącz Nowy 1.400 zł. 250 zł. 250 zł.
20. Śuiatyn 80C >3 200 n 200 n
21. Sokal 800 n 200 200 V
22. Stardsławów 2 000 n 800 » 400 33
23 stryj 1.200 » 250 n 250 n
24. Tarnów 2.000 n 750 n 325 33
25. Trembowla 1.400 250 n 250 V
26. W a,dowioe 800 » 200 V 200 »
27. Wieliczka 1 000 n 200 33 200 V
28. Złoczów 1.000 V 200 5) 200 n
29. Żółkiew 800 )> 200 n 200 n

Tarnopola, niemogło dotąd jeszcze byó oznaczone powyższe
. minimum z powodu, że stara Rada gminna została rozwiązaną i w miej

sce jej urzęduje komisarz rządowy.

■̂-Walifikacye urzęd ni- W  wykonaniu postanowienia § 51. ustęp trzeci ustawy miejskiej
stach w m*a" z łSi marca 1889 Nr. 24. dz. u. kr., wydał W j dz.ał krajowy w porozu-

objętych usta , z 0 p-. Namiestnictwem rozporządzenie z 29. maja 1891 ustana-
to. marca 1889 Nr. . . . .

24 dz u kr wiające kwalmkacye urzędników Magistratów miast objętych powołaną
wyżej ustawą.

Rozporządzenie to ogłoszore zostało pod Nr. 67 dziennika ustaw 
i rczpoiz, krajuwych z r. 1891 i postanawia, że bliższe warunki co do 
egzaminów kwalifikacyjnych na sekretarza w miastach Buczacz, Gorlice, 
Gródek, Jasło, Jaworów, Krosno, Śniauyn, Sokal, Trembowla, Wado
wice, Wieliczka i Żółkiew, jak niemniej bliższe warunki co do egzami
nów na inspektora policyi miejskiej, ustanowione zostaną przez Wydział 
krajowy w porozum emu z c. k Namiestnmtwem.

Na tej podstawie wypracował Wydział krajowy szczegółową w od- 
Aleg. 7. fisie •/• dołączoną instrukoyę, którą przesłał c. k. Namiestnictwu do zao

piniowania odezwą swą z 4. października 1892 LW . 933, lecz dotąd nie- 
otrzymał jeszcze odpowiedzi.

Zmiana ustawy o sto- , W  zeszłorooznem sprawozdaniu z czynności przedstawiliśmy W y
^arzyszeniach w kie- sokiem i1 Sejmowi, że w wykonaniu uchwały Wysokiego Sejmu z 28 li-
troli i za^w0^ " 1'*1 k^  Bt0Pac*a w n idsł Wydział krajowy memoryał do c. k. Rządu w przed-
tecznej pomocy sądo- mi°0 6̂ ustawy o stowarzyszeniach w kierunku unormowania facho-
Wej dla ściągnięcia do- w6j kontroli i zapewnienia skutecznej pomocy sądowej dla ściągnięcia do

płat konkursowych, płat konkursowych.
Na z a p y t a n ie  nasze z 28 listopada 1892 o decyzyę c. k. Rządu 

w tym przedmiocie, otrzymaliśmy odpowiedź c. k Prezydyum Namiestni
ctwa z 5. grudni i 1892 L 13 744/pr., że dotąd decyzya ta nie nadeszła 
i że równocześnie powyższe zapytanie Wydziału krajowego przedłożone 
zostało c. k. Ministerstwu spraw wewnętrznych do dalszego postanowienia.

Dodatki gminne do po- Z mocy ustawy krajowej z 18. marca 1888 Nr. 36 dz. u. kr. ze-
datków. zwolił Wydział krajowy w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem na po

bór wyższych dodatków gminnych:

5
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W  p o w i e c i e  B i a ł a  g m i n o m :
Bystra w roku 1892 . . . . . 61%
Bór łodygowski w roku 1892 . . . 62 %
Bór wilków ski „ „ 99%
Buczkowice „ „ . . . 71°/0
Hałcnów „ „ 7 4%
Jano-w ice „ „ 69°/0
Kruki „ „ 60%

W  p o w i e c i e  G r y b ó w  g m i n o m :
Jankowa w roku 1892 . . . .  80%
Tursko „ „ . . . .  95%

W  p o w i e c i e  Ba  w a g m i n i e :
Parypsy w roku 1892 . . . .  80%

W  p o w i e c i e  S a m b o r  g m i n i e :
Komice w roku 1892 . . . .  58%

W  p o w i e c i e  S t r y j  g m i n o m :
Felizienthal ze Smorzem górnem w r. 1892 83%
Grabowiec Skolski „ „ 68%
Karlsdorf „ „ 64%

W  p o w i e c i e  T ł u m a c z  g m i n i e :
Bohorodyczyn w r. 1892 i 1893 . . 75%

W  p o w i e c i e  W i e l i c z k a  g m i n o m :
Buda w roku 1892 . . . . .  100%
Miejsce „ . . . . . 68%

Dodatki gminne do po- Z mocy ustawy kra^wej z 18. mr.rca 1888 Nr. 36 dz. u. kr. względnie
datku konsumcyjnego. §, 86. ust. z 13. marca 1889 Nr. 24 dz. u. kr. zezwolił Wydział krajowy w po" 

rozumień u z c. k. Namiestnictwem poniższym gminom na pobór wyż" 
szych dodatków do podatku konsumcyjnego :

W  p o w i e c i e  B r o d y :
Brody 73% %  od m.ęsa i 100% od wina na rok 1892.

W  p o w i e c i e  C z o r t k ó w :
Ozortków 1C0% od mięsa na lat pięć od roku 1893

W  p o w i e c i e  D ą b r o w a :
Dąbrowa 80% od mięsa i wina na lat pięó od roku 1893.

W  p o w i e c i e  K a ł u s z :

Kałusz 100°/0 od mięsa i wina na rok 1892.



płaty komunalne od 
napojów propinacyjnych 

opłaty czynszowe.

Opłaty gminne od psów

•Podatek dochodowy od 
prawa propinacyi.

W  p o w i e c i e  K o ł o m y j a :

Kołomyja 100% od mięsa, wina i moszczu na lat pięó od r. 1893.

W  p o w i e c i e  Ł a ń c u t :
Leżajsk 75 °/0 od mięsa na lat pięć od roku 1892.

W  p o w i e c i e  S a n o k :
Sanok 80% od mięsa i wina na lat pięó od roku 1893.

W  p o w i e c i e  S t a n i s ł a w ó w :
Stanisławów 100 % od mięsa i wina na lat pięó od roku 1892.

W  p o w i e c i e  T a r n o p o l :
Mikulińce 100 °/0 cd mięsa i wina na lat pięó od roku 1892.

Z mocy ustawy krajowej z 18. marca 1888 Nr. 36. Uz. u. kr. 
względnie §. 87. ustawy z 13. marca ±389 Nr, 24. dz. u. kr. zezwolił 
Wydział krajowy w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem na dalszy pobór 
opłat niżej poszczególnionych gminom:

P e c z e n i ż y n  powiatu Kołomyja po 1 zł. 20 ct. od hektolitra 
piwa na sześć lat od roku 1892.

M o ś c i s k a  od trunków spirytusowych słodzonych i niesłodzonych 
od 2. marca 1893 do końca 1895 po ośm centów od litra.

C z u d e c  powiatu Rzeszów po 23 ct. od litra słodzonych napojów 
spirytusowych na lat sześć od roku 1892.

T y c z y n  powiatu Rzeszów po 10 ct. od jednego litra słodzonych 
napojów spirytusowych na lat sześć od r. 1892.

S t a n i s ł a w ó w  po trzy centy od każdego sprawdzonego 1 zł. 
czynszu najmu na lat dziesięć od r. 1892.

Z mocy ustawy krajowej z 19. stycznia 1891 Nr. 9 dz. u. kr. ze
zwolił Wydział krajowy na pobór opłat od psów gminom Kołomyja, Pod
górze, Sambor i Sącz Nowy.

W  zeszłorocznem sprawozdaniu z czynności podaliśmy do wiado
mość' Wysokiego Sejmu, że c. k. Rząd nie przychylił się do rezolucyi 
Wysokiego Sejmu o przypisywanie podatku dochodowego od prawa pro
pinacyi w sposób praktykowany do 31. grudnia 1889.

Obecnie zaś zawiadomiło nas c. k. Prezydyum Namiestnictwa 
odezwę z 8. paździornika 1892 L. 11.233/pr. że c. k. Ministerstwo skarbu 
reskryptami z 16. lutego 1892 L. 38.624,91 i z 10. września L. 31.456 zmie
niło swe postanowienie i poleciło, aby począwszy od roku 1893 o. k. Sta
rostwa przypisywały galicyjskiemu funduszowi propinacyjnemu podatek 
dochodowy w taki sam sposób, w jaki podatek ten przypisywany był przed 
objęciem zarządu prawa propinacyi przez c. k. Dyrekcyę tegoż funduszu.

O tej decyzyi zawiadomiło Prezydyum c. k. kraj. Dyrekcyi skarbu 
wszystkie c. k. Starostwa okólnikiem z 22. września 1892 L. 3570/92, W y-
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dział krajowy zaś powiadomił o tem "Wydziały powiatowe okólniki00’ 
z 25. października 1892 L. 49.645.

Koszta ponoszone przez W zeszłorocznem sprawozdaniu z czynności podał Wydział krajowy
gminy w sprawacn <j0 wiadomości Wysokiego Se; mu, że wskutek zażalenia Wydziału powia- 

wojskowych. towego w Myślenicach, popartego przez 30 Wydziałów powiatowych, 
z powodu przeciąźeria garn kosztami spowodowanymi sprawami wojsko 
weini, wezwał Wydział krajowy wszystkie Wydziały powiatów©) 
przedłożyły szczegółowe wykazy poniesionych przez gminy odnośny 
kosztów.

Po otrzymaniu dat żądanych wykazał Wydział krajowy c. k. Na 
miestnictwu powiatami, ile kosztów na każdą gminę przeciętnie wypa(la> 
a tem samem, o ile c. k. Starostwa zastosowały się do wydanego jeszcze 
poprzednio okólniua c. k. Namiestnictwa z 1. czerwca 1888 L. 29 523, 
zarazem upraszał Wydział krajowy c. k. Namiestnictwo, aby zechciało 
sprawę niniejszą ponownie wziąó pod rozwagę, oraz wyaaó zarządzenie,
które chroniłoby gminy od niepomiernego obciążenia.

Odnowiedź c. k. Namiestnictwa spodziewana jest w najbliższym
czasie.

Zawieszenie przez c. k. Gmina Kamienna powiatu Nadwórniańskiego wniosła do Banku
Komisarza sądowego krajowego prośbę o udzielenie pożyczki komunalnej 8.000 zł. dla przy jścia
uchwały Rady nadzór- z p O m 0 c „  podupadłym członkom gruny na zukupno bydła.
czej Banku krajowego, ^ ^  . , • , , V . , . , „„n ,
ktirą rzyznuno gminie Ponieważ jednak przypadające raty amortyzacyjne od tej p o ź y c / .a i
Kamienna pożyczkę ko- n ie zn a jd ow a ły  p ok rycia  w  sile pod atk ow ej rzeczon ej gm in y , przeto przy-
munalną 8.000 zł. za jęła Rada powiatowa Nadwórniańska uchwałą z 12. sierpnia 1891 solidarną
poręką pow. Nadwirna. porękę tej pożyczki.

Według urzędowego wykazu wynosiły wówczas podatki powiatu 
Nadworna kwotę 60.837 zł. 96 ct., zaś według inwentarza wynosiły 
ówczesne długi powiatu 29.943 zł. 46 ct. a z doliczeniem powyższy0 
8000 zł., na które powiat przyjął porękę kwotę 37.943 zł.

W  powyższym wszakże stanie długów znajdowała się pozycya
28.313 zł. jako reszta pożyczki zaciągniętej w Banku krajowym na wy- 
kupno włościan z byłego Banku włościańskiego, którego wierzytelności 
wskutek faktycznego wykupua włośoian, przeszły w całości na rzecz Re
prezentacyi powiatowej w Nadwornie i z tego powodu zamieszczono 
w siam . czynnym inwentarza powiatu pretensyę na realnościach włośc.an 
zabezpieczoną w kwocie 30.141 zł.

"Wobec tego stanu rzeczy wartość długów i zobowiązań powiatu 
łącznie z poręką dla pożyczki gminy Kamieuny nieprzekraczała 50°/o 
podatków w powiecie opłacanych Wydział krajowy uchwałą swą z 3. 
kwietnia 1892 L. 12.665 oświadczył, że n>e zachodzi potrzeba zezwolenia 
na porękę rzeczoną w drodze osobnej ustawy kiajowej, lecz wystarczy 
zwykłe zatwierdzenie przez Wydział krajowy uchwały Rady powiatowej 
z 12. sierpnia 1891, co też i nastąpiło.

Na tej podstawie Rada nadzorcza Barku krajowego uchwałą sw  ̂
■> z 9. kwietnia 1892 przyznała gminie Kamienna pożyczkę w kwocie 8.000 zł.

za poręką powiatu Nadworna, c. k. komisarz rządowy p o c z u w a ł  s i ę  jednak
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do obowiązku wykonania tej uchwały zawiesić. Zdaniem bowiem tegoż 
c. k. kumisarza, §. 24. ustawy o Eeprezentacyi powiatowej nie dopuszcza 
b i l a n s o w a n i a  stanu czynnego ze stanem biernym, wobec czego długi 
powiatu łącznie z poręką dla pożyczki gminy Kamienny przenoszą 50°/0 
podatków powiatu, poręka zatem Eeprezentacyi powiatowej wymaga 
osobnej ustawy krajowej.

Z tego powodu przedłożył tenże c. k. komisarz akta sprawy o. k. 
Namiestnictwu do decyzyi.

0. k Namiestnictwo odezwą z 15. Kwietnia 1892 L. 29.481 udzie
liło Wydziałowi krajowemu rzeczone akta celem uzupełnienia ich skryptem 
dłużnym Reprezentacyi powiatowej na pożyczką zaciągniętą w Banku 
krajowym a przeznaczoną na wykupno włościan powiatu z byłego Banku 
włościańskiego, oraz celem wyjaśnienia „jakie zapatrywanie służyło W y
działowi krajowemu za podstawą przy wydaniu reskryptu z 3. kwietnia 
1892 L. 12665 wobec brzmienia §. 24. ustawy o Eeprezentacyi powiatowej".

W odpowiedzi swej z 20. kwietnia 1892 L. 19.270 oświadczył 
Wydział krajowy przedewszystkiem, że zdaniem Wydziału krajowego, c. k. 
komisarzowi rząaowemu nie przysługuje prawo zawieszania uchwał Eady 
nadzorczej Banku krajowego co do przyznawania pożyczek komunalnych 
w ogóle, a w niniejszym wypadku co do pożyczk: komunalnej dla gminy 
Kamienny w kwocie 8.090 zł. za przyzwoloną reskryptem tutejszym z 3. 
kwietnia 1892 L. 12665 poręką Eeprezentacyi powiatowej w Nadwornie.

W  myśl bowiem §. 73 ustęp ostatni statutu Banku krajowego, 
z trzech §. 3. tegoż statatu objętych działów Banku krajowego, jedynie 
o d d z i a ł  b a n k o w y  zostaje pod nadzorem c. k. Rządu, względnie c. k. 
komisarza rządowego; w myśl dalej §. 3. lit. B tegoż statutu potrzebnem 
jest zezwolenie c. k. Rządu na emisyę obligacyi komunalnych ponad 
ogólną sumę 5,000.000 zł. imiennej wartości, wreszcie w myśl §. 76. pod- 
legają zmiany statutu zatwierdzeniu c. k. Rządu.

We wszystkich innych wypadkach wykonuje zwierzchniezy nadzór 
nad Bankiem krajowym jedynie Reprezentaoya kraju t. j. Sejm, a w jego 
zastępstwie Wydział krajowy, jak to wyraźnie postanaw ‘a §. 73 ustęp 
pierwszy statutu i punkt 1 do 13 wiącznie tegoż samego paragrafu.

W  szczególności co do pożyczek komunalnych zastrzeżone zostało 
powołanym wyżej §. 73 punkt 13. statutu zatwierdzenie odnośnej uchwały 
Rady nadzorczej wyraźnie i wyłącznie Wydziałowi krajowemu, co zresztą 
jest naturalnem wobec gwarancyi kraju dla obligów komunalnych.

Na żądane zaś przez c. k. Namiestnictwo wyjaśnienie, jakie zapa- 
patrywanie służyło Wydziałowi krajowemu za podstawę, przy wydaniu 
powołanego wyżej reskryptu z 3. kwietnia 1892, Wydział krajowy oświad
czył że wobec postanowień ostatniego ustępu §. 42. statutu krajowego, 
uważać może żądanie powyższe tylko jako taką informacyę, której wynik 
nie może wywrzeć wpływu na tok sprawy mniejszej, uchwałą Rady W y
działu krajowego ostatecznie załatwionej.

Wychodząc z tego stanowiska powołał się Wydział krajowy w swej 
odpowiedzi na przytoczone wyżej w reskrypcie z 3. kwietnia 1892 zamie
szczane motywa oświadczając przytem, że zapatrywanie Wydziału krajo
wego polega zarazem na przeświadczeniu, iż §. 24. ust, o Repr. pow. nię
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może być stosowany tylko dla dopełnienia formalności, skoro paragrat ten
*.w r a c a  u w a g ą  oakże n a  „ w a r t o ś ć "  c ię ż a r u  w y n ik a ją c e g o  z  z o b o w ią z a n ia

Wartość zaś ciężaru może być otrzymaną tylko przez ocenienie g°> 
to jest uwzględnienie tego wszystkiego, co wpłynąć może na rzeczywiste 
zmniejszenie pomienionego ciężaru.

Skoro zatem Reprezentacya powiatowa w Nadwórnie udziela sw6J 
poręki dla pożyczki gminy Kamienny, która znów zwrot tej pożyczki za 
bezpiecza sobie skryptami dłużnymi pojedynczych gospodarzy, to warto 
ciężaru powiatu w tym wypadku jest żadną, zostaje bowiem zrównowa 
żoną już samem zobowiązaniem gminy, a w dmgim rzędzie skrypŁaBU 
dłużników.

Taki sam wypadek zachodziłby n. p. przy innych pożyczkach P°* 
wiatowyeh dla samoistnych zakładów powiatu lub na kupno realnośoi 
zwiększającej m a j ą t e k  powiatu.

Natomiast gdyby chodziło o ocenienie ciężaru, którego pokryci® 
nie byłoby zapewnione zwrotem od osób trzecich (moralnych czy 
eznych) albo który nie przysparzałby w równej mierze m a j ą t k u  powia 
towi, jak n. p. pizy zobowiązaniach powiatu, zaciągniętych na budowę 
dróg powiatowych, na stałe dotacye, wykupno gruntów pod koleje i k P* 
wówczas wartość tego ciężaru musi być przyjętą w pełnej cyfrze bez 
żadnego potrącenia,

W  niniejszym wypadku nadto mogłaby Reorezentacya powiatowa 
w Nadwórnie wstawić dc budżetu swego w jednym roku całą potrzebną 
kwotę 8.00u zł. i na pokrycie tego wydatku nałożyć 13 */a °/0 dodatek. 
Gdy zaś dodatek ten łącznie z istniejącym wówczas 13“/0 dodatkiem nie 
przekracza ustanowionej w §. 23. ust. o Repr pow. granicy 40%, przeto 
do takiego obciążenia powiatu wystarczyłoby proste zezwolenie Wydz ’ł- 
krajowego, podczas gdy sama poręka powiatu dla kwoty powyższej) 
miałaby wymagać już ustawy krajowej.

Na powyższe oświadczenie nie otrzymał Wydział krajowy żadnej 
odpowiedzi do chwili zamknięcia mniejszego sprawozdania.

W  roku 1891 rozdzielił Wydział krajowy w myśl §. 5. aktu fun" 
dacyinego su. Edwarda Lewińskiego odsetki z majątku zakładowego tej 
fundacyi -  w kwocie 1.411 zł. 23 ct. między 28 włośoian powiatu roha- 
tyńskiego.

W  roku 1892 natomiast rozdzielił Wydział krajowy odsetki p°* 
wyższej fundacyi w kwocie 1.439 zł. 74 ct. mię :zy 28 włościan powiatu 
wielickiego.

Sprawa wydzierżawia- Z powodu specyalnego wypadku zatwierdzenia bez uzasadnionej
nia opłat komunalnych potrzeby przez pewien Wydział powiatowy z mocy §. 36 ust. o Repr.
od trunków propinacyj- p0wiak — uchwały Rady gminnej, postanawiającej wydzierżawić z wolnej 
nych i innych dochodów , . J f  J , „rtafała
z wolnej ręki 0]az sto- r<*kl ? rawo Poboru °P łat g mmnycn od trunków propinacyjnych, zoscai^
sowanla §. 36 ust. c; Dyrekcya galic. funduszu propinacyjnegc zniewoloną, oddać tern

o Repr. pow. samemu dzierżawcy i dzierżawę prawa propinacji jednak ze stratą zwy
1.000 zł. rocznie.

Fundacya śp. Edwarda 
Lewińskiego dla zubo

żałych włościan.
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Aleg. 8.
a°patrzenia gmin w le- 

Wodę do picia i 
Zakupn0 świdrów do 

wiercenia studzien.
Aleg. 9. i 10.

przeczenia c. k. Try- 
Ullału administracyj

nego.

Dla zapobieżenia na przyszłość zarówno niewłaściwemu zastoso- 
wanii §. 36. ust. o Rept. pow. jak i szkodom w dochodach funduszu 
propinacyjnego, które gdyby nie wystarczały na pokrycie wylosowanych 
obi’ gów i przypadających odsetek, musiałyby być uzupełnione z funduszu 
krajowego, wreszcie dla uregulowania wogóle postępowania przy wydzier
żawianiu dochodów gminnych, zniewolony został Wydział krajowy do 
wyd°nia dołączonego w odpisie ‘/. okólnika z 22. stycznia 1892 IW. 55.084/91.

Z powodu odezwy c. k. Namiestnictwa zl5. grudnia 1891 1. 94.512 
i z 15- października 1892 1. 80.067, odniósł się Wydział krajowy dołączo
nymi ■/. okólnikami z 22. stycznia 1892 IW. 59.030/91 i z 28. paździer
nika 1892 IW. 51.284 do wszystkich Wydziałów powiatowych z wezwa
niem, do gorliwego zajęcia się sprawą zaopatrzenia gmin w lepszą wodę 
do picia, proponując przynaglenie gmin rzeczonych, aby w miarę środków 
i stopniowo co roku zakładały u siebie studnie aż do odpowiadającej miej
scowym potrzebom ilości tych studzien.

Dla ulżenia zaś gminom w kosztach poszukiwania za wodą, poddał 
Wydział krajowy pod rozwagę Reprezentacyi powiatowych, czyliby nie 
należało, idąc za przykładem Reprezentacyi pow. w Wadowicach, zakupić 
ze środków powiatowych czterdziestometrowy świder do wiercenia studzien 
i świder ten oddać do użytku gmin pow.atu.

Przeciwko orzeczeniom Wydziału krajowego w sprawach ściśle 
gminnych, wniesiono w 20 wypadkach zażalenia do c. k. Trybunału admi
nistracyjnego.

Z tych 20 wypadków utrzymał c. k. Trybunał administracyjny 
w pełnej mocy prawnej orzeczenia Wydziału krajowego w sprawach budo
wniczych : Mordka i Sary S perberów w Kam; mce wołoskiej, Izaka Ber
gera (o parkan) we Lwowie, Dawida Brilla w Chrzanowie, Eleonory 
Filipowskiej w Bochni, Herscha Leizora Sternbacha w Turce i Jacentego 
Rzepeckiego w Chrzanowie; jedno orzeczenie w sprawie użytkowania 
pastwiska gminnego w Niagrynie (Lw. 21.719/91) i orzeczenia w sprawie 
wciągnięcia do ksiąg gruntowych majątku będącego własnością chrześciań- 
skich członków gminy Jarosławia i w sprawie ustanowienia zastępcy 
dla gminy Jarosław z powodu sporu o tę własność.

Jedno orzeczenie Wydziału krajowego w spawie budowniczej Feigi 
Horowitz we Lwowie zostało w części zmienione a w części zatwierdzone, 
wreszcie jedno orzeczenie w sprawie również budowniczej Izaka Bergera 
we L wowie (LW . 7.753/91) zniesione jedynie z powodu, że Magistrat 
lwowski zaintymował to orzeczenie w formie dowolnie przez siebi 3 
zmieni mej.

Natomiat zmienił c. k. Trybunał administracyjny orzeczenie W y
działu krajowego w przedmiocie użytkowania dobra gminnego w Niagrynie 
(LW. 20.599/88) w gminie Dział i w Bazarzyńcach, zmiany wodociągów 
w Tarnowie, sporządzania odrębnych preliminarzy dla gminy politycznej 
i chrześciańskiej w Jarosławiu, oraz w sprawach budowniczych Beera 
i Ettingera w Bohorodczanach, Schulima Beera w Bruchnalu, Samuela 
Głernera w Zarzeczu i gmmy Dębicy.



E) Petyoye nie załatwione.

Petj cy e :
1. Bazylego Sulatyckiego i towarzyszy o oddzielenie osady B e re 

z ó w  ś r e d n i  od gnany Berezów wyźny, powiat Kołomyja i u tw o r z e n ie  

samoistnej gminy,
2. Osady W o l i c a  ad O s t r ó w  powiat Łańcut o odłączenie o 

gminy Ostrów i utworzenie samoistnej gminy,
8. Przysiółka P o d b r y k u l a  o odłączenie od gminy B urkanów  

powiat P odh a jce  a przyłączenie do gm in y  Cnmielówka powiat Trem bow la,
4. Przysiółka P r y b y  ń ad Ł u c z n e  o odłączenie od gminy TuozJ 

powiat Przemyślany utworzenie gminy samoistnej,
5. Osady B a b i ń c e  o wydzielenie ze związku gminy Rohatyn 

i utworzenie gminy samoistnej,
6. Przysiółka H e r a w i e c  o wyłączenie ze związku gminy D alnicz 

powiat Żółkiew i utworzenie gminy samoistnej, wreszcie
7. mieszkańców osady W i n n i  ki o wydz elenie ze związku gm'ny 

Żółkiew i utworzenie samoistnej gminy, załatwił Wydział krajowy
m o w n i e.

Natomiast petycye:
1. Przysiółka T o d g r a l i e  o odłączenie od gminy Niepołomice, 

powiat Bochnia i utworzenie samoitnej gminy.
2. Osady B r e t h e i m  o wydzielenie ze związku gminy Majdan 

średni powiat Nadworna i utworzenie samoistnej gminy
8. Członków polskiej gminy S t a d ł a  o odłączenie od gminy m®' 

mieekiCj tejże nazwy powiat Nowy Sącz i utworzenie gminy samoistnej.
4. Przysiółka Z i e l e n c z e  o od łączen ie  od gminy Sem enow a p°‘ 

wiat Trembowla a przyłączenie do gminy Podgórzan
5. Przysiółka N e s t 1-u k i  o odłączenie od gminy Pomorzany P°" 

wiat Złoczów i utworzenie gminy samoistnej
6. Kolonii E h r e n f e l d  o wydzielenie ze związku gminy Błyszczy- 

woda powiat Źółaiew utworzenie gminy samoistnej, wreszcie
7. Kolonii R u d o l f s h o f  o odłączenie od gminy Kupiczwola po- 

wiat Żółkiew i utworzenie samoitnej gminy, — przesłał "Wydział krajowy 
dotyczącym Wydziałom powiatowym do należytego zbadania i zdania 
sprawy, wskutek czego petycye rzeczone znajdują się w toku zała
twienia.

Z dawniejszych petycyi o wydzielenie z jednej a przyłączenie 
do drugiej lub utworzenie samoistnej gminy, znajdują się jeszcze w toku 
dochodzenia u dotyczących Wydziałów powiatowych następujące:

1. Przysiółka P o d l i s k i  o wyłączenie z gminy tejże nazwy i przy
łączem" do gminy Wiszenka pow atu Kosciska.

2. Przysiółka P o g r a n i c z e  o wydzielenie z gminy Biłka szla
checka i wcielenie do gminy Zuchoszyce powiatu Lwów.

3. Kolonii „ R u d o l f i n a “ o wyłączenie z gminy Borynia i utwo
rzenie samoistnej gm uy powiatu Turka.

4. Zagrodników gminy Z a l e s i e  o wydzielenie ze związku gminy 
Szczawa i przyłączenie dc gminj Zaiesie powiatu Limanowa.
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O d m o w n i e  zaś załatwione zostały petycye:
1. Osady W i s z e n k a  m a ł a  o wyłączenie z gminy Wiszenka 

wielka i utworzenie g n i i y  samoistnej powiatu G-ródek i
2 Osady N o w y  T y c z y n  o wydzielenie z gminy Zazdrość 

i utworzerie gminy samoistnej.

Petycyę gminy K r z y o z k a  o przyjęcie na fundusz krajowy k o 
s z t ó w  u t r z y m a n i a  w Budapeszcie czworga dzieci po Jerzym Daszko- 
wiczu w kwocie 705 zł. 80 ot. w. a. tudzież petycyę gminy C z a r n o -  
ł o ź o e o zapomogę na pokrycie k o s z t ó w  u t r z y m a n i a  w Stanisławo
wie sierót po Włodzimierzu Raczyńskim w kwocie 270 zł. w. a. przesła
liśmy Wydziałowi powiatowemu w Bohorodezanaoh i Tłumaczu do zbada- 
r u  i przedłożenia aktów, poczem. gdy sprawa zostanie należycie rozpa
trzoną , nie omieszkamy ewentualnie przedstawić Wysokiemu Sejmowi 
wnioski na przyjęcie rzeczonych kosztów na fundusz krajowy.

Petycyę gminy U ł y o z n o  o uregulowanie d z i e r ż a w y  p r a w a  
p o l o w a n i a  udzieliliśmy Wydziałów' powiatowemu w Drohobyczu z po
leceniem wszechstronnego zbadania i wyjaśnienia oraz do przedstawienia 
wniosków, poczem odnieśliśmy się do c. k. N e miestnictwa z przedstawię 
niem przeciw wydzierżawieniu tego prawa przez o. k. Starostwo z wolnej 
ręki.

Petyoya mieszkańców M c n a s t e r z y s k  o u s u n i ę c i e  n a c z e l 
n i k a  t 6 j ź e  g m i n y  Ghuny Nechelesa i u t w o r z e n i e  c h r z e ś c i j a ń 
s k i e j  r a d y  g m i n n e j  dla spraw wyłącznie chrześciańskich, udzieloną 
została Wydziałowi powiatowemu w BuczaczU do ścisłego dochodzenia, 
poczynienia stosownych zarządzeń i zawiadomienia Wydziału krajowego
0 wj niku

Petycya gminy S z c z y r z y c - A b r a m o w i c e  o przywrócenie jej 
własności placu targowego, przywilejów na jarmark*, prawa poboru tar
gowego i innych pr a w i p r z y w i l e j ó w ,  zwróconą została za pośredni
ctwem Wydziału powiatowego w Limanowy, bez skutku z powodu braku 
jakichkolwiek dowodów, któreby pretensye rzeczone chociaż w części 
popierały.

Petycya W a w r z y ń c a  H y j e k  w J»ślanach o pomoc w spłacie 
jego d ł u g u  w B a n k u  w ł o ś c i a ń s k i m  zaciągniętego, odstąpiono W y
działowi powiatowemu w M.olcu do właściwego zarządzenia w myśl tutej
szego okólnika z dnia 7. kwietnia 1891 L. 10.479.

Petycya J ó z e f a  B o b e r s k i e g o  emeryt, nauczyciela ludowego 
osiadłego stale we Lwowie o przyznanie mu p r a w a  w y b o r c y ,  zała
twioną została wskutek osobnego* wezwania Magistratu miasta L w o w a
1 K r a k o w a  d o  p r z e d s t a w i e n i a  w n i o s k ó w  o z m i a n ę  s t a 
t u t u  m i e j s k i e g o  w kierunku dopuszczenia wyborców o kwalifikacyi 
osobistej a we Lwowie nadto w kierunku czasu trwania mandatów do 
Rady miejskiej

Petycya W y d z i a ł u  p o w i a t o w e g o  w R u d k a c h  o zamie
szczeni w projekcie ustawy budowniczej dla wsi postanowienia, iż na 
b u d o w ę  o d l e g ł ą  od w s i  n a  p o ł  k i l o m e t r a ,  potrzeba zezwo

6



lenia Wydziału powiatowego, załatwioną Została osobnem przedłożeni0*0 
Wydziału krajowego w tym przedmiocie

Petycye W y d z i a ł ó w  p o w i a t o w y c h  B i a ł a ,  B u c z a c z  
i f  n i a t y n  o z m i a n ę  §. 18. ust .  o R e p r .  p o w i a t ,  w ten spo
sób, aby członkom Rady powiatowej i Wydziału powiatowego przysługi' 
wało prawo pobierania dyet i kosztów podróży za uczęszczanie na posie' 
dzenia, załatwione zostały oznajmieniem, źe Sejmowa komisya gminna 
oświadczyła się za przejściem do porządku dziennego nad rzeczonemi 
petycyami.

Petycye W y d z i a ł ó w  p o w i a t o w y c h  w B u c z a c z u  i Sniak
t y n i e  o z m i a n ę  §. 7. ust.  o R e p r .  po wi at ,  w tym kierunku, by 
w skład Rady powiatowej wchodziło 13 zastępców, załatwiono zawiado
mieniem, że petycye rzeczone nie zostały przez Wysoki Sejm załatwione.

Petycye mieszkańców gmin S t a r o m i e j s z c z y z n a ,  K u j  d a n e 0, 
uóys i ec  i J a w o r o w  k o s s o w s k i  o zmianę ordynacyi wyborczych, 
ustawy gminnej, szkolnej, drogowej, kościelnej, łowieckiej etc. oraz z pro
testem przeciw tworzeniu gmin okręgowych i naczelników okręgowych, 
dalej petycya w i e c ó w  l u d o w y c h  w K o ł o m y i  i Ś n i a t y n i 0 0 
zmianę ustawy gminnej i z protestem przeciw tworzeniu gmin i naczelni
ków okręgowych, służyć mogą tylko jako materyał do ewentualnej zmiany 
odnośnych działów ustawodawstwa krajowego.



43

Aleg. 1. do sprawozdania z czynności Dep. I. Wydziału krajowego.

O d p i s

okólnika Prezydyum c. k. Sądu krajowego wyższego w Krakowie z 28. 
kwietnia 1892 1. 3187 do wszystkich c. k. Sądów powiatowych.

Już po raz wtóry (pierwszy raz w dniu 94 września 1874) Sejm Królestwa Galicyi 
1 Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowskiem na posiedzeniu dma 4. kwietnia 1892 po
wziął uchwałę mocą której wezwał c. k. Rząd, żeby przestrzegał jak najściślejszego wykony
wania rozporządzenia ministery alnego z dn a 8. czerwca 1857 Nr. 114 Dz. p. p. wydanego 
w celu zapobiegania pukątnemr. pisarstwu.

Uchwała ta zapadła na wniosek sejmowej kom ?yi prawniczej, która w dotyczącem 
sprawozdaniu swojem wypowiedziała smutne, poniekąd może prawdziwe zdania, że nokątni pi
sarze lietylko rekrutują się z najgorszej klasy społeczeństwa, ale że w samyoh sądai h powia
towych dyurniści dosyć częste zajmują się pokątnem pisarstwem, wyzyskując stanow'»ko jakie 
w urzędzie zajmują aby tem łatwiej nakłonić włościanina do korzystania z ich pomocy, a co 
gorsza że niestety niejeden adwokat, zapominająo o tem, jak ciężkiej winy dopuszcza się wobec 
zaszczytnej korporacyi. do której należy, podpisuje za małe wynagr idzenie podania pokątnym 
pisarzom.

Nie przypuszczam aby stosunki odnoszące się do pokstnego pisarstwa w zachodniej 
części kraju były tak przerażająco smutne, jak je sejmowa komisya prawnicza określiła, atoli 
zdaje się być wogóle niewątpliwem, że złe musi być rzeczywiście bardzo zakorzenione, skoro 
Sejm krajowy po 13-letniej przerwie widział się spowodowanym, ponownie w tej sprawie 
głos zabrać.

Liczne w tym przeciągu ozasu wydsne rozporządzenia wyższych władz sądowych wi
docznie nie odniosły pożądanego skutku, i zdaje s ię , że energia c. k. Sądów w ściganiu i ka
raniu pokątnego pisarstwa osłaoła — ze mianowicie wyaane przeciw szerzemu się tej piag 
ustawy, jako to : dekrety nadworne z dn a 16. lutego 1792 Nr. 253 i 3. lutego 1824 Nr. 1985 
zb- u. s. §. 9., postępowania sumarycznego z dnia 24. października 1845 Nr. 906 zl u. s. i roz
porządzenie ministeryalne z dnia £ czerwca 1857 Nr. 114 Dz. p. p. wreszcie praepisy o przy
musie adwokackim, jako to : dekret nadworny z dnia 6. grudnia 1782 Nr. 105 zb. u. 8., rozp. 
minist. z 25. grudnia 1860 Nr. 276 Dz. p p. dekret nadworny z 30. marca 1842 Nr. 603 zb. 
U. s., dekret nadworny z 4. października 1818 Nr. 1494 zb. u. s., dekret nadw. z 1. lutego 1836 
Nr. 120 zb. u. s., rozporz. minist. z 5. lipca 18b9 Nr. 122 Dz. p. p. §§. 79. i 84., ustawy o po
stępowaniu drobiazg owem z 27. kwietnia 1873 Nr. 66 Dz. p. p. nie zawsze z całą ścisłością 
1 surowością bywają przestrzegane.

Polecenia c. k. Sądu w j ż. kraj. w Krakowie z d. 7. czerwca 1873 L. 9849 na sku
tek odezwy c. k. Namiestnictwa we Lwowie z 7. czerwca 1873 L. 24806 wystosowane do 
wszystkich Sądów tutejszego okręgu, by o każdem orzeczeniu wydanem przeciw pokątnemu 
pisarzowi także dotycząoe władze polityczne zawiadamiały, jak równie w razie, gdyby w toku 
dochodzenia sądowego się wykazało, że się ktoś trudni pokątnem pisarstwem tylko wobec wiadz 
1116 sądowyjh, akta dochodzenia przynależnej władzy politycznej do dalszego urzędowego użytku
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odstępowały, poszło zupełnie w zapomnienie, a przecież to polecenie n alo na celu wspólne 
działanie władz sądowych i politycznych w stłumieniu rozgałęzionego i do wszystkich dyka 
ster, i cisnącego się pokątnego pisarstwa.

Również mój reskrypt z d 30 kwietnia 1891 L. 3141/pr. zalecający Prezydyum c. • 
Sądów kolegialnych, aby przy sposobności wizytacyi sądów szczególniejszą na to zwraca y 
uwagę, czy obowiązujące co do pokątnego pisarstwa przepisy ściśle są stosowane, bardzo zdaje 
się mały, albo może żadnego nie odniósł skutku.

Wzywając przeto Prezydyum c. k sądów kolegialnych i wszystkie sądy pierwszej iQ 
stancyi okręgu krakowskiego Sądu krajowego wyższego, do rozwinięcia energiczniejszego i sku 
teczniejszego działania w celu poskramiania pokątnego pisarstwa polecam c. k. Sądom Pier 
wszej insuincyi tak kolegialnym jak i powiatowym i miejsko delegowanym, najściślejsze 
konywanie powołanych wyżej przepisów ustawowych, oraz surowe przestrzeganie, by dyurni^01 
sądowi żadnych pod tym względem nadużyć się n r  dopuszczał , a przeciw temu działają^) 
bezzwłocznie ze służby wydaleni zostali.

Na świetne Prezydyum c. k. Trybunałów kolegialnych zaś nakłagam obowiązek i SP°" 
dziewam się po nich, śe sprawę opanowania pokątnego pisarstwa zawsze będą n?’ały na oku, 
że szczególniejszą baczność i najściślejszą kontrolę zwrócą na te powiaty i sądy swojego okręg1*. 
gdz’ e pokątne pisarstwo w-ięcej jak gdzie indziej się rozwielmożniło, źe przy peryodycznych 
wizytacyach Sądów, rozciągną swoją czynność urzędową, także w kierunau zbadania stanu p0' 
kąinego pisarstwa w dotyczącym okręgu sądowym, — oraz działalność tychże sądów, czy ona 
jest dodatnią lub ujemną, a w razie spostrzeżenia jakich niewłaściwości, lub braku dostatecznej 
energii w działaniu pojedynczych sądów, zarządzą co za odpowiednie celowi uznają j wykona
nia tych zarządzeń swoich dopilnują.

W  szczególności polecam wszystkim Sądom pierwszej instancyi, aby do końca styczni® 
każdego roku przedkładały swoim przełożonym Prezydyum sprawozdania o stanie pokątnego pJ" 
sarstwa w dotyuząuym ukręgu sądowym i c środkach użytych celem opanowania tego pisarstwa 
oraz wykazywały liczbę tych przypadków, w których wdrożyły dochodzema przeciwko poką- 
tnym pisarzom i ich karały.

Z tych sprawozdań pojedyńczyoh Sądów, które do prowadzonego przy każdym sądzie, 
„kalendarzowego przeglądu peryodycznyeh wykazów11 mają być wciągnięte, ułożą c. k. Prezj 
dya Sądów koleg-' ilnych ogólne sprawozdania przedstawiające obszar stanu pokątnego pisarstwa 
i środków do jego zwalczania użytych, oraz liczbę ukaranych w roku poprzednim za poką'ue 
pisarstwo indywiduów przy dodaniu swoich spostrzeżeń i postawieniu ewentualnych wnioskow.

Takie ogólne sprawozdania przedkładać mi będą rzeczone c. k. Prezydya przed upły- 
wem miesiąca lutego każdego roku, — pierwszego podobnego sprawozdania oczekuję zatim do 
końca lutego 1893.
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Alegat 2. do sprawozdania z czynności Dep. I. Wydziału krajowego.

O d p i s

°kóhiika c. 1  wyższego Sądu krajowego we Lwowie z dnia lO.maja 1892 
1. 3.657 do wszystkich c. k. S^dów powiatowych.

W  skutek petycyi Wydziałów powiatowych, w Buczaczu, Czortkowie, Stanisławowie 
1 Zbarażu względem wydania ustawy zapobiegania pokątnemu msarstwu powziął Sejm krąiowy 
na posiedzeniu z dnia 4. kwietnia 1892 następujące uchwały:

1. Wzywa się o. k. Rząd, żeby przestrzegał jak najściślejszego wykonywania rozpo
rządzenia ministeryalnego z dnia 8. czerwca 1857 dz u. p. Nr. 114 wydanego w celu zapobie
gania pokątnemu pisarstwu.

2. Wzywa się c. k. Rząd, aby na właściwej drodze przeprowadził uznanie samego 
âjmowania się pokątnem pisarstwem za przestępstwo, któreby objęte było ustawą karną 

1 skutkiem tego ścigane według przepisów procedury karnej.
W  sprawozdaniu Komisyi prawniczej sejmowej podniesiono, że w samych sądach 

Powiatowych dyurniści dosyć często zajmują się pokątnem pisarstwem, wyzyskując stanovdsko, 
jakie w urzędzie zajmują , aby tern łatwiej nakłonić włościanina do korzystania z ich pomocy, 
^skutek tego przypominając wszystkim o k. Sądom kolegialnym, powiatowym, tudzież powia
towym miejsko delegowanym okólniki tutejszego Prezydyum z dnia 6. grudnia 1371 1. 9,477, 
■̂0. października 1874 1. 8.660 i 12. lutego 1890 1. 1.005 wzywa się wszystkie c. k. Sądy, ażeby 

J lk najściślej przestrzegały wykonywania rozporządzenia ministeryalnego z dnia 8. czerwca 1857 
■̂ r- 114 dz. u. p. wydanego w celu zapobiegania pokątnemu pisarstwu, ażeby bezwarunkowo 
zabroniły dyetaryuszom sądowym trudnienia się układaniem podać, dla stron i natychmiast 
^ d a liły  ze sądu dyetaryusza, gdyby się okazało, że tenże pokątnem pisarstwem się trudnu
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Aleg. 3. dc sprawozdana z czynność Dep. I. Wydz. kra1'.

" v v T  3 7"Js s l z

kas p o ż y c z k o w y c h  g m i n n y c h .

Stan kasy
L . p. Nazwa powiatu Ilość

gmin
Ilość 

kas poż.
z końcem 
r. 1891 U w a g a

zł.

1 Biała . . . . 69 --- -- W powiecie nie ma żadnych kai y o iy  
czkowych.

2 Bobrka . . . . 90 52 92.508
3 Bochnia. . . . 141 89 43.992
4 Bohorodjzany 37 16 36 082
6 Borszozów . . . 74 55 63 426
6 Brody . . . . 103 53 58 533
7 Brzesko. . . . 111 106 215231
8 B^zeżany . . . 

Brzozów . .
76 46 51.908

9 66 32 28 797
10 Buczaoz . . 83 66 91.735
11 Chrzanów . . . 84 4 4.424
12 0 ’eszanów . . . 69 8 9 349
13 Czortków . . . 44 44 97.810
14 Dąbrowa . . . 106 92 73.879 Nadto 4 Banki włość, z funduszu śp. kar. 

Feliksa Konopki z kapitałem 6.872 zł.
16 Dobromil . . . 96 8 6.903
16 Dolina . . . . 87 47 51.467
17 Drohobycz. . . 79 38 66.701
18 Gorlice . . . . 89 78 70.340
19 Gródek . . . . 70 4 17.865
20 Grybów. . . . 72 56 54177
21 Horodenka . . 60 47 132.192
22 Husiatyn . . . 51 49 115.858
23 Jaroiław . . . 108 79 126.120
24 Jasło . . . . 166 147 104.807
26 Jaworów . . . 67 20 9.194
26 Kałusz . . . . 69 62 101.914
27 Kamionka . . . 92 66 116.637
28 Kolbuszowa . . 62 57 105 828
29 Kołomyja . . . 75 55 75.095
30 Kossów . . . 45 13 54.052
31 Kraków . . . 107 Niema kas pożyczkowych.
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L. p. Nazwa powiatu Ilość
gmin

Ilość 
kas poż.

Stan kasy 
z końcem 
r. 1891 U w a g a

zł.

32 Krosno . . . . 84 80 100.185
33 Limanowa . . . 90 88 92.809
34 Lisko . . . . 154 4 2.047
35 Lwów . . . . 130 74 129.730
36 Łańcut . . . . 108 76 159.787
37 Mieleo . . . . 96 96 93.089
38 Mościska . . . 78 12 39.733
39 Myślenice . . . 67 62 63 593
40 Nadworna . . . 38 6 14.882
41 Nisko . . . . 60 26 51.116
42
A r \ No wy targ . . . 75 59 65.938
43 Pilzno . . . . 61 48 52 215
44 Podhajce . . . 65 55 107 045
45 Przemyśl . . . 123 76 86 131 Oprócz wykazanych 3 kasy w likwidacyi.
46 Przemyślany . . 69 10 21.192
47 Kawa . . . . 72 11 51.137
48 Kohatyn . . . 100 55 89 427
49 Kopozyoe . . . 79 44 27.124
50 Kudki . . . . 73 9 32.279
51 Rzeszów . . . 116 103 114 592
52 Sambor. . . . 86 14 14 830
53 Sanok . . . . 130 36 43.216
54 Sącz nowy . . 167 52 66 651
55 Skałat . . . . 6'2 60 220 740
66 Śniatyn . . . 41 12 28.877
57 Sokal . . . . 99 63 94 075
58 Stanisławów . . 75 32 63.846
59 Staremiasto . . 56 18 18 341
6 0 Stryj . . . . 102 21 54 024
6 1 Tarnobrzeg . . 70 51 104.434
62 Tarnopol . . . 81 78 214.244
63 Tarnów . . . 85 82 91.267
64 Tłumacz . . . 59 37 54.290
65 Trembowla . . 43 25 79.6C4
66 Turka . . . . 74 1 2.921
67 Wadowice . . . 111 2 4.088
68 "Wit liczka . . . 156 44 18.037
69
Ty r\

Zaleszczyki . . 57 32 64.340
70 Ziuiraż . . . . 62 50 99.333
71 Złoczów . . . 141 85 142.843
72 Źjłkiew . . . 74 9 — Wydział pow. nie podał stanu tych kas.

73 Żydaozów . . . 73 50 142.038 Oprócz tego kasa poż. fundacyi śp. Żebro
wskiego dla 11 gmin z kapitałem 17.797 zł.

74 Żywiec . . . . 70 2 22.370 Kasy te założono w Kamieniu i Suchej r ofiar
ności br. Brunickiej dobrze prosperują.

Suma . 6.230 3 339 5,114.584
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Aiegat 6. do sprawozdania z czynności Dep. I. Wydz kraj.

W y k a z
pow.atowych kas pożyczkowych za r. 1891.

L.p. L. W. P o w i a t
S t a n  

z końcem r. 1891 U w a g a
zł. ct.

1
2
3
4
5
6
7
8 
9

10
11

26.453/92 
48.705/92 
55.897/92 
37.973,92 
38.629/92 
15.830/92 

1 302/93 
17.370/93
58.179/92
54.234/92
8.490/93

Drohobycz .
H orod en k a .........................
K o s s ó w .....................................
N a d w o r n a ...............................
Pilzno . . . . . . .
S a m b o r ............................... ......
Turka ......................................
W ie l i c z k a ...............................
Z ło cz ó w ......................................
Ź y d a c z ó w ...............................
D o b r o m i l ................................

62.241 
2 915 

45107 
17393 
20.000 

142 735 
56.103 

106 364
10.634
25.671 
26 049

47 
73

79

18
211/2
39

48 
72

W  r. 1892 rozwiązany została dawniejsza 
kasa pow. pożycz., a natomiast założono 

now% z kapitałem 5.000 zł.

Razem . 604.5dl 97 Va

Alegat 7. do sprawozdania z czynności Dep I. Wydziału krajowego.

O d p i s

legatu  odezwy Wydziału krajowego z 4. października 1892 LW. 933 
do c. k. Namiestnictwa.

Rozporządzenie Wydziału krajowego w przedmiocie egzaminów kwalifikacyjnych na 
m  arzy i inspektorów policyi przy Magistratach miast, objętych ustawą z dnia 13. marca 1889 

z* Ust. i rozp kraj. Nr. 24 z r. 1889).
Wykonując postanowienie §. 51 ustawy z 30. marca 1889 (Dz. ust. i rozp. kraj. Nr. 24) 

Ql® do § 28 tejże samej ustawy, Wydział krajowy w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem 
Wydaje myśl rozporządzenia swego z dnia 29. maja 1891 (Dz, ust. i rozp. kraj. Nr. 67 

r' 1891) następująoe przepisy co do egzaminów kwalifikacyjnych na sekretarzy i inspek- 
rów Policyi. ‘ 7



Rozporządzenie Wydziału krajowego z dnia 29. maja 1891 (Dz. ust. i rozp. kraJ' 
Nr. 67) wydane w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem określa , którzy sekretarze i inspehto 
rowie policyi względnie kandydaci na te posady, poddać się muszą egzaminowi kwalifikacyjnemu

§• 2.

Przy egzaminie kwalifikacyjnym na posadę sekretarza miejskiego ma kandydat 
udowodnić znajomość administracy‘nych ustaw, rozporządzeń i przepisów dotyczących tak 
własnego jak i poruczonego zakresu działania gminy a przedewszystkiem tych, które się do 
miast odnoszą.

Przy egzaminie kwalifikacyjnym na posadę inspetora policyi ma kandydat udowodnić 
dokładną znajomość ustaw, rozporządzeń i przepisów dotyczących wykonywania policyi miejscowej-

§ 3‘
Prośby o przypuszczenie do egzaminu kwalifikacyjnego wnoszone być mają do Wy- 

działu krajowego, który je załatwia po rozpatrzeniu przedłożonych dokumentów i wyznacza 
dzień egzaminu.

Jeżeli kandydat w służbie publicznej pozostaje, winien przedkładać prośbę za pośred
nictwem urzędu, przy którym pełni służbę.

|. 4.
Kandydat do egzaminu kwalifikacyjnego na sekretara dołączyć winien do podania 

o przypuszczenie do egzaminu poszczególnione niżej douumenta:
a) metrykę urodzenia,
b) świadectwo ze złożonego egzaminu dojrzałości ,
c) świadectwo praktyki konceptowej w dziale administracyjnym przy jednym z urzę

dów państwowych lub autonomicznych,
d) świadectwo moralności a w końcu
e) jeżeli kandydat w chwili podania się o przypuszczenie do egzaminu nie pozostaje 

w służbie państwowej lub autonomicznej, udowodnienie czem się trudnił i trudni.

§. 5.
Kandydat na posadę inspektora policyi winien dołączyć do podania:
a) metrykę urodzenia,
b) świadectwo moralności,
c) udowodnienie, czem się zajmował i zajmuje,
d) świadectwo odbytych nauk.

§. 6.

Komisya egzaminacyjna składać się ma z trzech, członków, a mianowicie członka 
Wydziału krajowego, jako przewodniczącego i dwóch egzaminatorów, z których jednego oznacza 
c. k. Namiestnictwo a drugiego Wydział krajowy.

§. 7.
Egzamin kwalifikacyjny odbywać się będzie pisemnie i ustnie, a mianowicie najpierw 

pisemnie, a następnie ustnie.

§. i.
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Egzamin pisemny, który może być przedsięwzięty także z kilkoma kandydatami rów
nocześnie , odbywać się będzie w lokalnościach urzędowych "Wydziału krajowego pod dozorem 
jednego z komisarzy egzaminacyjnych, lub przeznaczonego do tej czynności urzędnika Wydziału 

iftjowego i w sposób następujący: kandydatowi dostarczone będą odpowiednie księgi praw, 
zbiory ustaw i normaliów, wszelka zaś inna pomoc , jakoteź wszelkie rozmawianie kandydatów 
między sobą, lub z innemi osobami dopuszczone nie będzie. Przedmiotem pisemnych wypraco
w uj stosownie do postanowień komisyi egzaminacyjnej, będzie ułożenie relaoyi do wyższej 

idzy albo wydanie orzeczenia albo rozwiązanie kilku pytań z kilku gałęzi administracyi, 
a Względnie policyi miejscowej.

Przy wyborze przedmiotów powinna komisya egzaminacyjna uważać na to, żeby 
zadania najdalej w przeciągu 8 godzin rozwiązane być mogły. Egzamin pisemny nie powinien 
trwać dłużej niż jeden dzień, a wypracowanie musi jeszcze tego samego dnia, zanim kandydat 
°puści lokalnośó urzędową, oddane być komisarzowi do dozoru ustanowionemu, który je  nie
zwłocznie opieczętuje i odda przewodniczącemu komisyi. Przewodniczący udzieli je  do przej
rzenia komisarzom egzaminacyjnym przed ustnym egzaminem.

§■ 9.
Egzaminowanie ustne każdego kandydata z osobna trwać będzie około dwóch godzin 

1 obejmować winno zbadanie wiadomość kandydata co do urządzeń publicznych ustaw i roz
porządzeń (§. 2). Komisya egzaminacyjna przekonać się oraz powinna czyli i w jakim stopniu 
kandydat posiada jasne pojęcie, dar osądzenia, bystrość i praktyczną wprawę.

Kandydat będzie nadto szczegółowo egzaminowany z pisemnego wypracowania, które 
wykonał, ażeby z odpowiedzi nabrać przekonania o gruntowności i trafności, z jaką ten 
przedmiot ocenią.

§• 10.
Każdy komisarz egzaminacyjny pow:nien zadawać pytania. Przewodniczącemu zostawia 

Slę do woli, czyli zechce wziąć udział w zadawaniu pytań.
Zadane pytania mają być umieszczone w protokole prowadzonym przy egzaminie. 

R° ukończonym egzaminie należy przy kaźdem zapytaniu uczynić wzmiankę , czyli dana odpo
wiedź zadowoliła komisarza, który to pytanie zadał, przy końcu zaś protokołu należy zamieścić 
Z(łanie komisyi co do wyniku egzaminu ustnego w całości.

Komisarze egzaminacyjni winni objawić na piśmie swoje zdanie co do wypracowań 
pisemnych, które im do rozpatrzenia udzielone zostały, a przy końcu protokołu dotyczącego 
pisemnych wypracowań należy zamieściój) zdanie komisyi co do wyniku egzaminu pisemnego, 
fra z ie  różnicy zdań co do wyniku egzaminu pisemnego lub ustnego, rozstrzyga większość 
głosów komisyi.

§• 11.
Wypracowania pisemne wraz z protokołami egzaminacyjnymi przedłożone być mają 

kadzie Wydziału krajowego. Na podstawie tego przedłożenia orzeknie Wydział krajowy, czyli 
kandydat złożył egzamin „z wyszczególnieniem" „bardzo dobrze" lub „dobrze". W  razie niepo
myślnego wyniku egzaminu, orzeknie Wydział krajowy, czyli i w jakim terminie kandydat 
może być przypuszczony do powtórzenia egzaminu.

§. 12.

Wydział krajowy wydaje kandydatowi świadectwo stwierdzające złożenie egzaminu 
nz wyszczególnieniem", bardzo dobrym lub dobrym skutkiem.

§• 8.



52

Jeżeli kandydat przystępował dwa razy do egzaminu kwalifikacyjnego bądz na 
posadę sekretarza, bądź też na posadę inspektora policyi, nie może być już więcej przypuszczony 
do egzaminu z tego działu, z którego egzamin dwukrotnie składał.

O odmowie przypuszczenia do egzaminu należy zawiadomić urząd, przy którym 
kandydat w służbie pozostaje.

§• 13.

A leg . 8. do sprawozdania z czynności Dep. I. Wydziału kraiowego 

L. W. 55.084/91.

Z powodu specyalnego wypadku zatwierdzenia bez uzasadnionej potrzeby przeZ 
pewien Wydział powiatowy z mocy § 86. ustawy c Renrezentacyi powiatowej, uchwały Ra(ty 
gminnej, postanawiającej zabezpieczyć z wolnej ręki dzierżawę prawa poboru opłat komunalnych 
od trunków w obręb gminy wprowadzanych, a zarazem przyznać tę dzierżawę upatrzonej j u  ̂
osobie, została c. k. Dyrekcya galic funduszu propinacyjnego zniewoloną, oddać temuż samem11 
dzierżawcy i dzle-żawę prawa propmacyi, ale ze stratą zwyż 1.000 zł. rocznie.

Dla zapobieżenia na przyszłość podobnym kolizyom i ewentualnej szkodzie funduszu 
propinacyjnego, a pośrbdnio funduszu krajowego, or*z w załatwieniu w tej sprawie odezwy 
powyższej c. k. Dyrekcyi z 1. grudnia 1891. L 9.043, poczuwamy się do obowiązku zwrócić 
uwagę Wydziału powiatowego, iż z nadanego § 36. ustawy o Reprezentacyi powiatowej prawa 
korzystać może Wydział powiatowy tylko wówczas gdy faktycznie sprawa w ogóle tak jesu 
naglącą, że jej załałatwienie bez szkody dla gminy lub obszaru dworskiego nie może być 
odroczone aż do zebrania się Rady powiatowej. Zarazem wzywamy Wydział powiatowy, ażeby 
polecił dotyczącym gminom tamtejszego powiatu co następuje:

1. Na dzierżawę opłat komunalnych od trunków w obręb gminy wprowadzanych 
jak niemniej na dzieiźawę innych dochodów gminy ma być w zasadzie zawsze rozpisywaną 
publiczna licytacya i to na sześć miesięcy przed upływem dzierżawy istniejącej.

2. Uchwała Rady gminnej względnie miejskiej, postanawiająca dochody swoje puścic 
w dzierżawę z wolnej ręki, winna być również w powyższym czasie powziętą, należycie 
uzasadnioną i bezzwłocznie przedłożoną Wydziałowi powiatowemu wraz z warunkami przyszłego 
kontraktu. Obowiązkiem zaś Wydziału powiatowego będzie motywa takiej wyjątkowej uchwały 
w jaknajkrótszym czasie zbadać ściśle i na podstawie wyniku tego dochodzenia, przedstawio 
odpowiedni wniosek na najbliźszem posiedzeniu Rady powiatowej.

3. Jeden egzemplarz obwmszczenia licytacyjnego na dzierżawę opłat komunalnych 
od trunków w obręb gminy wprowadzanych, względnie wierzytelny odpis odnośnej uchwały 
Rady gmiunęj, postanawiającej prawo rzeczone puścić w dzierżawę z wolnej ręki, winna doty
cząca, Zwierzchność gminna równocześnie przesłać c. k. Dyrekcyi galic. funduszu propma- 
cyjnego we Lwowie dc wiadomości

Od tego obowiązku, wskazanego względami na pośredni interes funduszu krajowego 
wolne są tylko te gminy, które dotąd są właścicielkami prawa propinacyi, względnie wykonują 
to prawo samoistnie.

Lwów dnia 22. stycznia 1892.



Aleg. 9. do sprawozdania z czynności Dep. L Wydziału krajowego

L W . 5 9 0 8 0 /9 1 .

Odezwą z 15. grudnia 1891 L. 94512 odniosło się o. k. Namiestnictwo do Wydziału 
kraj°wego z prośbą o zwrócenie uwagi Wydziałów powiatowych na k o n i e c z n ą  p o t r z e b ę  
e ner  g i c  z n e g o  z a j ę c i a  s i ę  s p r a w ą  z a o p a t r z e n i a  g m i n  w l e p s z ą  w o d ę  do 
Pj o i a ,  skoro gminy te mimo dotychczasowych usiłowań władz do tego powołanych i mimo 
C1ągłych klęsk epidemicznych, jak cholery, tyfusu brzusznego, dysenteryi i t. p., mających 
główne swe źródło w braku odpowiedniej wody do picia, niepoczuwają się do obowiązku złemu 
zaradzió i istniejące braki usunąć.

W  szczególności uprasza c. k. Namiestnictwo, a ź e b y w y d z i a ł y  p o w i a t o w e  w p o -  
|*0z u m i e n i u  z c. k. p o l i t y c z n ą  w ł a d z ą  p o w i a t o w ą ,  na podstawie postanowień §. 3.

a. ust.
Nr- 38 dz.
marca 1889 Nr. 24. dz. u. kr, w d r o d z e  p r z y m u s o w e j  z n i e w a l a ł y  te g mi n y ,  g d z i e  
b r a k  j e s t  d o s t a t e c z n e j  i l o ś c i  d o b r e j  w o d y  do p i c i a ,  do wy  k op a n i a w o br  ę b i e  
g m i n y  co  r o k u  p r z y n a j m n i e j  j e d n e i ,  a j e ś l i  ś r o d k i  m a t e r y a l n e  na to z e z wa -  
^ająo d wu  s t u d z i e n  p u b l i c z n y c h  aż do  c z a s u ,  k i e d y  i l o ś ć  t y c h ż e  o k a ż e  s i ę
^ o s t a t e c z n ą .

Równocześnie wydało o. k. Namiestnictwo odpowiedni okólnik do o. k. Starostwa 
z poleceniem, aby o. k. lekarz powiatowy na podstawio spostrzeżeń zebranych w czasie pod-óży 
Peryodycznych wykazał, w których gminach okazuje się nagła i konieczna potrzeba ewentu- 
aluie przymusowego zniewolenia gmin rzeczonych ao kopania studzien publicznych, jak nie
mniej, żeby tenże c. k. lekarz miał także na względzie należyte ocembrowanie studzien w ogóle 
W0 czego tylko hadłuby używane być n ie  mogą) i oczyszczenie lub odnowienie istmejąoych
stedzien.

Wydział krajowy uznając całą ważność sprawy niniejszej, która niestety w kraju 
naszym jest jeszcze ciągle piekącą, zaleca Wydziałowi powiatowemu jak najusilniej, ażeby ze- 
°bciał szczerze zająć się tak urządzeniem po gminach w miarę ich środków, w sposób przez 
°- k. Namiestnictwo proponowany, potrzebnej ilości nowych, jakoteż bezwarunkowem należytem 
Uporządkowaniem istniejących studzien.

W tym celu należy wysłać za dowodem doręczenia do gmin tamtejszego powiatu 
°powiedni okolnik i w nim wyraźnie zapowiedzieć, że w razie zaniedbania lub uporu gmin, 
®korzysta Wydział powiatowy z postanowień §. 70. ust. gm. z r. 1866 w brzmieniu ustawy 
2 17. czerwca 1874 Nr. 52. dz. u. kr., względnie §. 76. ustawy z 13. marca 1889 Nr. 24. dz.

kr. i wstawi z urzędu do prel; uinarza gminy odpowiednią na cel powyższy potrzebną 
k^otę.

Rozumie się, że następnie wypadnie tanże ściśle dopilnować, ażeby gminy zamie
rzone roboty w ciągu roku faktycznie wykonały, a tem bardziej w wypadkach przymusowego 
przez Wydział powiatowy wstawienia do preliminarzy gminnych potrzebnej kwoty.

W  tym właśnie kierunku liczyć może Wydział powiatowy na każdorazową skuteczną 
P°moo politycznej władzy powiatowej.

W  sprawie niniejszej powołujemy się zresztą na udzielony również c. k. Starostwom 
przez o. k. Namiestnictwo rozporządzeniem z 28. lutego 1876 L. 9698 okólnik nasz z 11. lutego 

6 LW. 2400, przy którem podaliśmy Wydziałowi powiatowemu także sposób, w jaki studnie 
Płaszcza po gmmaoh wiejskich urządzone byó winny, oraz ną okólnik nasz z 30. grudnia 1887

sanitarnej z 30. kwietnia 1870 Nr. 68 dz. p. p., §. 36. ust. wodnej z 14. marca 1875 
u. kr., wreszcie § 27. lit. f. ust. gm. z r. 1866 względnie §. 23. lit f  ustawy z 13.
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LW . 63306 wydany na podstawie wystowanego do c. k. Starostw okólnika c. k. Namiestnictwa
z 13. grudnia 1887 L. 69581, w którym c. k. Namiestnictwo zapewniło nas, że zarządzeQja
Wydziału powiatowego w kwestyi zaopatrzenia gmin w lepszą wodą do picia, znajdą wszel^ie
możliwe poparcie ze strony politycznych władz powiatowych.

Lwów dnia 22. stycznia 1892.

A legat 10. do sprawozdania z czynności Hep. L Wydziału krajowego.

Odpis
okólnika Wydziału krajowego z d, 28. paździenrka 1392 L. 51.284 do 

wszystkich Wydziałów powiatowych.

O. k. Namiestnictwo we Lwowie L. 80.067. Odezwa, ażeby przyjóó w pomoc g 
nom cierpiącym na braił wody, uchwalił Wydział Rady powiatowej w Wadowicach, na posie- 
dzeniu 27. września 1892 zakupić świder czterdziestometrowy do wiercenia studzien i oddać g° 
użytku takim gminom.

Ponieważ sposób ten wydaje sią c. k. Namiestnictwu bardzo odpowiednim, przeto 
uprasza się Św.etny Wydział krajowy o wezwanie innych Wydziałów powiatowych, aby tam, 
gdzie rzeczywiście zachodzą trudności w wykopaniu studzien i wodą tylko z głąbszyoh warstw 
wyaobyó można, z funduszu powiatowego zakupywano świdry do wiercenia studzien.

O swem w tym wzglądzie zarządzeniu zechce świetny Wydział krajowy c. k. Na'
miestnictwo zawiadomić. Lwów d. 15. października 1892. Za c. k. Namiestnika Lidl m. P-
Do Świetnego Wydziału krajowego we Lwowie.

L. W. 51.284.
Udzielamy w ślad okólnika tutejszego z 22. stycznia r. b. L. 59.03CT91 do wiadomo^01 

■ł wezwaniem, ażeby Wydział powiatowy z uwagi, na niewątpliwą korzyść wynikającą z podo* 
dobnego ułatwienia i zmniejszenia kosztów poszukiwania wody, zechciał na najbliższem Pos10' 
dzeniu Rady powiatowej przedstawić sprawą niniejszą z przychylnym wnioskiem celem uzy_ 
skania odpowiedr ego kredytu na zakupno świdra.

O zapadłej uchwale Rady powiatowej zawiadomi nas Wydział pow w swoim czasie.
D. j. w.
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SPKAWOZDANIE
czynności Departamentu II. Wydziału krajowego

za czas od końca Października 1891. do końca roku 1892. 
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Departament II.

Sprawy finansowe, sprawy rolnicze, niższe szkoły rolnicze, sprawy 
przemysłowe, górnicze, cłowo - handlowe. Biuro statystyczny.

Szef Departamentu: Tadeusz Romanowi oz, Członek Wydziału krajowego.

I. Ustawy i uchwały podlegające Najwyższej sankcyi.

Dstawa o uwolnieniu bu- Według oznajmienia c. k. Prezydyum Namiestnictwa z 17. sierpnia
u°wycb na po- jgg 2  p 9078 raczył Jego Ces. i Król. Apostolska Mość Najwyższem po-

kÓTO »̂ania *Ua r°b°® - stanowieniem z dnia 31. lipoa 1892 użyczyć Najwyższej sankcyi uchwalo-
przeznaczonych od • , , • . , • • u a i -^elkieh dodatków kra- nemu Przez Wys. Sejm projektowi ustawy o uwolnieniu budynków no-

Jowych powiatowych i wych, na pomieszkania dla robotników przeznaczonych od wrzelkioh do-
Swinnych do podatkó w datków krajowych, powiatowych i gmirnych do podaików państwowych

państwowych. 0(j których z mocy ustawy państwowej z dnia 9. lutego 1892 dz. ust. p.
cz. XVI. Nr. 37/1892 rzeczone budynki uwolnione będą.

Uchwała finansowa na Według oznajmienia c. k. Prezydyum Namiestnictwa z 5. lipca
fok 1892. 1892 1. 7288 raczył Jego Ces. i Król. Apostolska Mość Najwyższem posta

nowieniem z dnia 20. czerwca 189z zatwierdzić Fajmiłościwiej uchwałę 
Wys. Sejmu z dnia 9. kwietnia 1892 którą postanowiono na częściowe 
pokrycie niedoboru funduszu krajowego pobierać w roku 1892 dodatek 
krajowy w wysokości 39 ct. od każdego złotego całej należytości podatków 
bezpośrednich, oraz dalszą uchwałę Wys. S<jmu o zaciągnięciu pożyezki; 
w kwocie' 1,650.00U zł. w gotówce.

Uchwały ustanawiające Według oznajmienia c. k. Prezydyum Namiesti ictwe . z 2Q. czerwca.
Podatk°’̂  dodatku do 1892 1. 6479 raczył Jego Ces. i Król. Apostolska Mość Naj wyższem-posta 
dla pokrycia? wyiT tkfi^ now fan̂ 6m z dnia 8 . czerwna 1892 Najmiłościwiej zatwierdzić uchwały 
galic. funduszów in- Wys. Sejmu z dnia 7. kwietnia 1892, wedle których pobierany być rra 
denmizacyjuych tudzież w roku 1892 dodatek dla funduszów indemnizacyjnych Gralicyi wschodniej 

TfSZU indemn- i zachodniej w wysokości 29 ct., zaś dla funduszu indemn. W* Es* kra- 
ł'ku°WSkie^ °W r°" kowskiego w wysokości 16 ct. od każdego złotego całej nąlęźytości. po- 

u 1892. datków bezpośrednich.



Uchwała względem po- Według oznajmienia c. k. Prezydyum Namiestn otwa z 7. lutego
bierania w roku 1893 1893 1. 1287 raczył Jego Ces. i Król. Apostolska Mość Najwyższem posta-

dodatku krajowego n0wieniem z 23. stycznia 1893 Najmiłościwiej zatwierdzić uchwałę W. Sejmu 
w wysokości 39 ct. od __ . . ,, , , . , . , , , ,
kaźdego złotego poda- z września 1892 wedle której na pokrycie wydatków funduszu Kraju

tków bezpośrednich, wego pozostałych po potrąceniu dochodów własnych, pobierane być mi JĄ
w roku 1893 dodatki do podatków rządowych bezpośrednich w wysokości
39 ct. od każdego złotego całej naleźytości tych podatków.

Uchwały, ustanawiają- Według oznajmienia Prezydyum c. k. Namiestnictwa z dnia 25. sty-
jące wy .3 ość dodatku oznja 1893 1. 6 6 6  raczył Najjaśniej izy Pan postanowieniem z dnia 9. sty-
do podatków bezpośre- cznja 1 3 9 3  zatwierdzić uchwały Wys. Sejmu z 28. września 1892 na pod- 
amen ala pokrycia wy- J J * u 1 n6
datków funduszów inde- stawie których dodatki indemnizacyjne mają być w roku 1893 pobiera
mnizacyjnych w roku w Gralicyi wschodniej i zachodniej po 29 ct., w Wielkiem Księstwie kra- 

1893. kowskiem po 16 ct. od każdego złotego całej naleźytości podatków bez
pośrednich.

Ustawa o zaciągnięciu Najwyższem postanowieniem z dnia 6 . grudnia 1892 raczył Najja-
poźyczki celem skonwer- śniejszy Pan sankeyonowaó uchwaloną przez Wys. Sejm ustawę o zacią* 
towania długu indemni- gnj^cju pożyczki celem przeprowadzenia, konwersyi długu wszystkich trzech 

Z ' funduszów indemnizacyjnych. (Patrz osobne sprawozdanie.)

Ustawa o warunkach Ustawa o warunkach zatwierdzenia i zaprzysiążeniu publicznej
zutweidzenia i zapr*y- straży dla ochrony kultury krajowej, uchwaloną przez Wy soki Sejm ua 
sięźenia straży dla ochro- ppgl^j^pjjju Jnia g. kwietnia 1892, otrzymała Najwyźszlf^sankcyę postano- 

ny kultury krajowej. wienjem z <jnia września 1892. oezem Wydział krajowy zawiadomiony 
został odezwą c. k. Prezydyum Namiestnictwa z dnia 11. października 1892 
Nr. 11249/pr. (LW. 50119/1892).

Ustawa o licencyono- Najwyższem postanowieniem z dnia 20. lipca 1892 raczył Jeg°
waniu buhajów rozpło- Ces. i Król. Apostolska Mość użyczyć Swej sankcyi uchwalonej przez Wy- 
^huh0"̂  * mywf n û soki Sejm ustawie o licencyonowaniu buhajów rozpłodowych i utrzymywa

niu buhajów gminnych. C. k. Prezydyum Namiestnictwa zawiadamiając 
o tem Wydział krajowy do 1. 8488/pr. (LW. 38647/1892), ogłosiło zarazem 
ustawę tę w Dzienniku ustaw i rozporządzeń krajowych Nr. 51 z r. 1892.

II. Spraw y finansowe.
Uchwały o ndzieleniu Na posiedzeniu z dnia 19. marca a następnie z dnia 5. kwietnia
Wydziałowi krajowemu 1892 Wysoki Sejm udzielił Wydziałowi krajowemu absolutoryum z ra-
absolutorynm z rachun- cjlun]łgw funduszu krajowego, funduszów dotowanych ze skarbu kiajo- 
ków funduszu krajowe- . „ , . , 1 ■. 1 . , . - . ■, . 1 „w hu.
go i innych funduszów we§° 1 funduszów samoistnych budżetem objętych, złożonych za rok du
w zarządz ę Wydziału dżetowy 1889 — i za rok 1890.

krajowego pozostałą- Uchwały te podał Wydział krajowy do wiadomości interesowanych.
oych — za rok 1889 i

za rok 1890.

Uchwały z dnia 28. W  przedmiocie tym przedkłada Wydział krajowy osobne spra-
wrześn:a 1892 w spia- wozdanie. 
wie stałego uregulowa
nia stosunków skarbu 

krajowego.
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Uchwała o pokryciu Uchwalą z dnia 9. kwietnia 1892 polecił Wysoki Sejm Wydzia
ło w e j r,dn3Zukra' łowi krajowemu, ażeby na pokrycie niedoboru funduszu krajowego w r.

za rok 1892. pggg zaciągnął pożyczkę w gotówce najwyżej po 4%  oprocentowaną, 
w kwocie 1,650.000 zł. W  wykonaniu tej uchwały zwrócił się Wydział 
krajowy do c. k. Dyrekcyi funduszu propinacyjnego z zapytaniem, czy 
nie byłaby skłonną do lokacyi zbędnej gotówki funduszu tego w funduszu 
krajowym, na 4° /0 do wymienionej wyżej wysokości — na co też Dyrekcya 
z całą gotowością r ę  zgodziła. Lokaeya ta została w ciągu roku 1892 
w miarę potrzeby stopniowo zrealizowana. Dług w ten sposób przez fun
dusz krajowy w funduszu propinacyjnym zaciągnięty, nie ma charakteru 
długu stałego, przeciwnie już przy uskutecznieniu tej lokacyi zastrzegła 
sobie c. k. Dyrekcya funduszu propinacyjnego, iż ulokowany w funduszu 
krajowym kapitał przy pierwszej nowej emisyi krajowej zwrócony zosta
nie. Skutkiem tego też zwrot tego kapitału nastąpi w ciągu lat 1893 i 
1894 ze zwyżek dochodów, jakie przez operacyę konwersyjną uzyskane 
zostaną.

Uchwała o uwc^nieniu Reskryptem z 23. kwietnia 1892 1.16 328 zawiadomił Wydział krajo-
u ynków, które mają Wy Reprezentaeyę miasta Lwowa o uchwale Wysokiego Sejmu z 2. kwietnia
7 zbudowane we Lwo- ^ 3 9 2  z m0cy której budowle, które w celu poprawy stosunków zdrowotnych 

w miBjSce, 180 a * . T , , , r . on , , .
Oględnie 181 domów miasta L wowa b^dą nowo zhudowane w miejsce 180 a względnie 181
na zburzenie przezna- domów wykazanych osobną przez Mag.strat miasta Lwowa sporządzoną
ozonycb od dodatku do konsygnacyą jako na zburzenie przeznaczone, wolne będą od dodatku do
Podatku dla funduszu podatku dla funduszu krajowego i dodatku do podatku dla funduszu inde-
(l°aj(podgtk 1 dodatku mnizacyjnego Galicyi wschodnie^ na taki przeciąg czasu, na jaki budowle
Szu indemnizacyjnego °dn°śną ustawą państwową pod warunkiem zbudowania ich w terminie

Ualicyi wschodniej, tą ustawą oznaczonym uwolnione będą od państwowego podatku domowo-
czynszowego, tudzież od wszelkich podatków i dodatków gminnych.

III. Spraw y gospodarstwa rolnego i leśnego.
■Krajowa komisya dla W składzie krajowej komisyi dla spraw rolniczych nastąpił bardzo

sprąw rolniczych. dotkliwy ubytek przez śmierć śp. Emila Hołowkie wieża, którego Wydział 
krajowy powołał w skład komisyi głównie ze względu na fachową zna
jomość spraw gospodarstwa lasowego. Wydział krajowy zamianował w miej
sce śp. Hołowkiewieza — członkiem komisyi p. Juliusza Sieglera v. Eberswald.

Komisya pełna odbyła od ostatniego sprawozdania 3 posiedzenia,— 
sekeya stała 12 posiedzeń, zaś sekeya naukowa 2 posiedzenia. W  dalszym 
toku niniejszego sprawozdania przy wszystkich czynnościach Wydziału 
krajowego wspominamy również o opinii uchwalonej Wydziałowi krajo
wemu przez komisyę rolniczą, tak, źe sprawozdanie to jest zarazem spra
wozdaniem z czynności komisyi. W  następuj ,cych latach wszakże Wydział 
krajowy zastosuje się do wyrażonego życzenia, ażeby przedkładał osobne 
sprawozdanie z czynności Komisyi, na wzór sprawozdań komisyi przemy
słowej — co obecnie było jeszcze niemoźliwem.

Ustanowienie rządowe- Odezwą z dnia 5. sierpnia 1892 1. 8105/pr. (L. W. 38.148/92.), za-
^krajoŜ k tora k” lta.ry wiadomiło c. k, Prezydyum Namiestnictwa Wydział krajowy, źe JE. pan 

°wej dla Gtalicyi. j^£ujater rolnictwa zamianował inspektorem kultury krajowej dla Galicyi
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Uchwała Wysokiego 
Sejmu z dnia 1. i 4. 
kwietnia 18953 w spra
wie wypracowania prze
pisów wykonawczych 
do ustawy hodowlanej 
(ustawy o licencyono- 
waniu buhajów rozpło
dowych i utrzymywa
niu buhajów gminnych.

Sprawa wydania usta
wy o komasacyi grun

tów.

pana Władysława Struszkiewicza, właściciela dóbr i posła na Sejm kra
jow y, z siedzibą urzędową w Wiedniu i przeznaczeniem do służby przy 
c. k. Ministerstwie rolnictwa. — Zarazem poruczył mu pan Minister funkcye 
fachowego doradcy c. k. Ministerstwa rolnictwa, we wszystkich sprawach 
kultury krajowej w Galicyi.

Z powodu tej nominacyi otrzymał pan Stuszkiewicz, Najwyźszem 
postanowieniem z dnia 11. lipca 1892 tytuł i charakter R a d c y  rządowego.

W  sprawie wykonania uchwał Wysokiego Sejmu z dnia 1. i  ̂
kwietnia 1892, odnoszących się do podniesienia hodowli bydła w G-alicyi) 
przedłoży Wydział krajowy osobne sprawozdanie.

Tutaj nadmienia tylko, że celem wydania przepisów wykonawczych do 
ustawy hodowlanej (pod dniem 20. lipca 1892 sankcyonowanej) tudzież in s tru k -  

cyi dla komisyj licencyonujących buhaje rozpłodowe (§. 6 . ustawy hodow lanej) 
wezwał Wydział krajowy pod d. 15. maja 1892 1. 21.222 (w  myśl powyź 
powołanej uchwały Wysokiego Sejmu) komitety obu kraj. Towarzystw 
rolniczych we Lwowie i Krakowie, do przedłożenia odnośnych wniosków 
a względnie projektów.

Na podstawie tych projektów, jak niemniej w u w z g lę d n ie n iu  uwag 
kraj. komisyi rolniczej (jej sekcyi stałej) i konferencyj praktycznych 
hodowców, przez Wydział krajowy na wniosek sekcyi stałej kraj. komisyi 
rolniczej zwołanej, Wydział krajowy :

1. Wypracował przepisy wykonawcze do ustawy o licencyonowaniu 
buhajów rozpłodowych i utrzymywaniu buhajów gminnych (z dnia 2 0 . lipca 
1892, D. u. i r. k Nr. 51) tudzież iustrukcyę dla komisyj licencyonujących 
buhaje rozpłodowe.

2. Odniósł się do c. k. Rządu (L. W. 21.222/92.) o udzieleniu ze 
skarbu państwa subwencyi, w kwocie 80.000 zł. w. a. na lat 1 0  zapewnio
nej, na cele podniesienia hodowli bydła w Galicyi.

3. Przedsięwziął stosowne kroki celem wykonania innych poleceń 
uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 1, i 4. kwietnia 1892 Wydziałowi kraj. 
udzielonych.

Komitet c. k. Towarzystwa gospodarskiego galicyjskiego wniósł 
do c. k. Prezydyum Namiestnictwa podanie, w którem upraszał, ażeby 
e. k. Rząd wniósł na najbliższej sesyi sejmowej projekt ustawy o koma- 
saeyi gruntów, odrębnie i niezależnie od projektu ustawy o zniesieniu 
lub uregulowaniu wspólnego użytkowania gruntów.

Prośbę tę motywował komitet c. k. Towarzystwa gosp. galic. tem, 
że ułożenie zasad drugiej z powyż wspomnianych ustaw wymaga poprze
dniego zbadania stosunków faktycznych, co z natury rzeczy nie może 
być w krótkim czasie zrobione, a stosuniń naszego kraju, wymagają jak 
najrychlejszego przeprowadzenia komasacyi, która korzystnie wpłynie nie- 
tylko na podniesienie gospodarstw gruntowych ale także na uchylenie 
znacznej części sporów granicznych.

Celem przedstawienia c. k. Ministerstwu rolnictwa odpowiedniego 
wniosku w tej sprawie, zażądało c. k. Prezydyum Namiestnictwa opinii W y
działu krajowego. C. k. Prezydyum Namiestnictwa zwróciło wszakże uwagą
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Sprtfwa podniesienia 
Wprawy tytoniu w kraju 

naszym.

"Wydziału krajowego, że gdyby nawet ustawa o komasacyi gruntów przez 
Wysoki Sejm uchwaloną i sankcycnowaną została , to jednakże wprowa
dzenie jej w wykonanie — mianowicie w gminach w których się grunta 
wspólnie używane znajdnją — mogioby nastąpić dopiero po wydaniu usta
wy o zniesieniu lub uregulowaniu wspólnego użytkowania tych gruntów, 
gdyż w razie przeciwnym, komasacya już uskuteczniona musiałaby być w wielu 
wypadkach na nowo przeprowadzoną, gdyby dopiero później — a nie ró
wnocześnie—miał być przeprowadzony podział gruntów wspólnych. Zarazem 
zauważyło c. k. Prezydyum Namiestnictwa, że gdyby nawet niezachodziły 
po wyż przytoczone wątpliwości co do pożytku, jakiby przynieść mogło 
wydanie ustawy o komasacyi, bez równoczesnego wydania ustawy o znie
sieniu lub uregulowania użytkowania wspólnego gruntów, to ostateczne 
zredagowanie pierwszej z wymienionych ustaw i jej wygotowanie w języku 
polskim i ruskim dłuższego wymaga czasu i nie mogłoby być na najbliż
szą sesyę prawdopodobnie wykończone.

Wydział krajowy — po zasiągnięciu opinii krajowej komisyi dla 
spraw rolniczych (a względnie jej sekcyi stałej) — oświadczył (do L. W. 
54.556/92), że jakkolwiek przyspieszenie wydania ustawy komasacyjnej 
jest bardzo pożądane, to jednakże ze względów przez c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa przytoczonych, Wydział krajowy nie nalega na wniesienie 
projektu tejże na najbliższej sesyi sejmowej, a to w przekonaniu, że c. k. 
Prezydyum Namiestnictwa dołoży starań, ażeby tak ustawa komasacyjna, 
jak i ustawa o zniesieniu, a względnie uregulowaniu, wspólnego użytko
wania gruntów, mogła być jak najiyohlej dia G-alioyi wydaną.

Zebranie i opracowanie materyału statystycznego, odnoszącego się 
do wspólnie użytkowanych gruntów (porównaj: Sprawodzanie z czynności 
Wydziału krajowego za rok 1891 — str. 67), jest już bliskiem nkończenia — 
poczem dalsze rokowania co do wspomnianych ustaw zaraz będą mogły 
być podjęte.

U ż y c i e  s u b w e n c y i  p r z e z  W y s o k i  S e j m  do r o z p o r z ą 
d z e n i a  T o w a r z y s t w a  dl a  p o d n i e s i e n i a  u p r a w y  t y t o n i u  w Ga-  
l i c y i  p r z y z n a n e j .  Na posiedzeniu z dnia 8 . kwietnia 1892 w rozpra
wie nad Rubryką X V . wydatków funduszu krajowego na rok 1892 uchwa
lił Wysoki Sejm Towarzystwu dla podniesienia uprawy tytoniu w G-alicyi 
subwenoyę na rok 1892 w kwocie 2 .0 'J0  zł. Wydział krajowy zawiadamia
jąc o powyższej uchwale Komitet Towarzystwa uprawy tytoniu, równocze
śnie zażądał przedłożenia planu użycia subwencyi. Otrzymany plan, udzie
lił Wydział krajowy do zaopiniowania kraj. komisyi rolniczej, a na pod
stawę opinii tejże doradził zarządowi Towarzystwa tytoniowego następu
jący rozdział subwencyi temuż Towarzystwu na rok 1892 przyznanej:

1. Płaca instruktora wraz z ryczałtem na koszta podróży 1.200 zł.
2 Na suszarnie w ogóle — a przedewszystkiem na suszarnie 

gm.nne w jeanej z tych gmin, które mają najwięcej plantatorów 500 zł.
3. Na zakładanie rozsadników i inspektów (na rok 1893) 300 zł. — 

Razem 2.000 zł.
4. Na subwenoyę ula utacyi doświadczalnej w Zabłotowie a ewen

tualnie w innej miejscowości (z wyjątkiem Horodenki i Jagielnicy) tudzież



na inne wydatki bieżące, pozostałość kasowa w kwocie 669 zł. 69 ot. 
z subwencyi na rok 1891 udzielonej.

Na ogródki doświadczalne uprawy tytoniu w Horodence i Jagieł" 
nicy uchwalił Sejm w budżecie tych szkół odpowiednie kwoty, wskutek 
czego proponowane przez Towarzystwo wyznaczenie na ich u t r z y m a n i e  

w roku 1892 osobnych kwot w subwencyi dla Towarzystwa uprawy tyto
niu przeznaczonej, jest niepotrzebnem.

Jak w roku poprzednim, tak też i za rok 1892 przedłożył zarząd 
Towarzystwa Wydziałowi krajowemu (LW. 8116/93) udokumentowany ra" 
chunek z udzielonej mu subwencyi. .Rachunek ten w sumarycznem zesta
wieniu wydatków za czas od 1. stycznia 1892 do końca grudnia tegoż 
roku przedstawia się następująco :

1. Pensya i zaliczki instruktora . . . .  1.050 zł. — ^
2. Subwencyonowanie rozsadników
3. Stacya doświadczalna w Zabłotowie
4. Wydatki r ó ż n e .................................
5. Lepienie suszarni w Wierzbowie .

Razem
Preliminarz przeto powyższego rozdziału

280 „ 80 „ 
100 „ —- n 

15 „ l 2  » 
5 —Ł 

1.450 zł. 92 ct.
sub

wencyi na r. 1892 nie został wyczerpany, — w skutek 
czego też pozostała w kasie Towarzystwa z dniem osta
tniego grudnia 1892 reszta w kwocie . . . . 1.218 zł. 77 ot.

Zauważyć tu wszakże należy, źe z reszty tej wypłaconą być mą 
jeszcze znaczna kwota na nowo zbudowaną suszarnię w Grłęboczku z której 
rachunek przedstawić ma komitet Towarzystwu w najbliższym czasie.

I n s t r u k t o r  u p r a w y  t y t o n i u .  Wydział krajowy asygnująe 
subwencyę przyznaną przez Wysoki Sejm do rozporządzenia Towarzystwu 
dla podniesienia uprawy tytoniu w G-alicyi (LW. 20.284/92) zastrzegł sobie, 
aby Komitet uprawy tytoniu komunikował mu sprawozdanie nowo zamia- 
nowanego instruktora tytoniu, jakie tenże pisemnie składać winien z czyn
ności swoich Komitetowi. Ze sprawozdań tych, nadsyłanych Wydziałowi 
krajowemu dosyć regularnie, a znajdujących się w aktach, powziąć można 
dokładne wyobrażenie o całem działaniu instruktora, jak również o sto
sunkach uprawy tytoniu we wschodniej części kraju naszego.

Między innymi postulatami wymaganymi od nowo mianowanego 
instruktora a przez Wydział krajowy zatwierdzonymi było i to, aby in
struktor a względnie przygotowujący się na instruktora kandydat zwie
dził przynajmnie Węgry a także i kraje nadreńskie, zbadał tamże sposoby 
poprawnej kultury i takowe sobie przyswoił, a nabyte wiadomości w for- 
mie sprawozdania Komitetowi przedłożył i wiadomości te po myśli zarzą
dzeń tegoż Komitetu przy objazdach swych zużytkował. W  myśl powyż
szych wymogów przedłożył Komitet Towarzystwa uprawy tytoniu (LW. 
51.906) sprawozdania instruktora z podróży naukowej do Węgier.

Tak to sprawozdanie, jak i następne sprawozdanie instruktora od 
stąpił Wydział krajowy, komisyi krajowej dla spraw rolniczych do zbada 
nia i przedstawienia swych wniosków. Komisya przeprowadziła ścisłą kry' 
tykę tych sprawozdań i wytknęła ich braki, które były nieuniknione WO' 
bec faktu, że ludzi fachowych w kraju nie byłOj i że instruktor przez To



warzystwo mianowany, po odbyciu instrukcyjnej podróży do Węgier, musi 
swoje wiadomości jeszcze zawsze doświadczeniem uzupełniać. W  każdym ra
zie widoczne już są owoce działalności Towarzystwa i jego instruktora w su
mie, wykazanej przez plantatorów ze sprzedaży liści tytoniowych w r. 1892, 
znacznie wyższej niż w latach poprzednich. Widocznem też jest skuteczne 
usiłowanie Towarzystwa i instruktora, ażeby korzystać ze wskazówek przez 
komisyę rolniczą i Wydziel krajowy udzielanych. Że zaś bez wątpienia 
jeden instruktor na całą tę przestrzeń kraju, gdzie się tytoń uprawia, bez
warunkowo wystarczyć nie może — przeto Towarzystwo uprawy tytoniu 
postanowiło poczynić starania, aby przysposobić sobie jeszcze dwóch kan
dydatów na instruktora z młodzieży kształcącej się w krajowych szkołach 
rolniczych. Kandydatów takich zamierza komitet wysłać na naukę do W ę
gier a obznajomiwszy ich dokładnie z uprawą tytoniu u nas i za granicą 
użyć jako instruktorów w kraju.

Utrzymanie instruktora i wysyłka tegoż za granicę wymagają 
znacznych kosztów. Wydział krajowy przeto zwrócił się do c. k. Rządu 
z prośbą o odpowiednią subwenoyę w razie ustanowienia stałej posady in
struktora do uprawy tytoniu i na częściowe pokrycie kosztów utrzymania 
żądał 1000 zł. (LW. 9041/92). C. k. Rząd nie uwzględnił jednak prośby 
i nie przyczynił się niczem do tego wydatku. Wydział kr&iowy jednak 
opierając się na dotychczasowem doświadczeniu, iż w sprawach takich byle 
nie ustawać w staraniach, w końcu uzyska się uwzględnienie słusznych 
wymagań — czyni dalsze w tym kierunku kroki, których pomyślnego 
skutku tern bardziej oczekiwać należy, że idzie tu o bardzo poważną ga- 
łęź zarobkowości ludu w tych stronach, w których brak dostatecznego 
zarobku bardzo dotkliwie czuć się daje.

I n n e  s p o s o b y  p o d n i e s i e n i a  u p r a w y  t y t o n i u  w k r a j u .  
Ustanowienie instruktora, który w sposob w instrukcyi dla niogo ułożonej 
wskazany (LW. 45.874/91) plantatorów na miejscu poucza o uprawie ty
toniu, nie był jedynym środkiem podżwignięcia upadającej produkcyi ty
toniu w kraju. Jakkolwiek na małe może jeszcze rozmiary, bądź to z po
wodu ograniczonych funduszów bądź z braku na razie sił dostatecznych, 
gdyż jeden instruktor nie wystarczy, starało się Towarzystwo rozszerzyć 
swoją działalność, aby podtrzymać bardzo słabo rozwiniętą produkcyę ty 
toniu. Idąc za radą Wydziału krajowego założyło w kilku miejscach kosz
tem funduszu subwencyjnego inspekta i rozsadniki wzorowe gminne, które 
zostając pod bezpośrednim dozorem instruktora dostarczały dobrze wycho
wanej rozsady plantatorom i w ten sposób przykładowe oddziaływały 
na ogół.

Następnie postawienie suszarń liścia tytoniowego, jako wzorów su
szarni wspólnych gminnych w takich miejscowościach, gdzie jest więcej 
starannych plantatorów, którzy dobrodziejstwo takiej suszarni łatwiej ocenić 
potrafią — nie mało przyczyniło się do pouczenia plantatorów, w jaki 
sposób należy się obchodzić z liściem tytoniowym po jego zbiorze.

Nakoniec stacye doświadczalne przez Towarzystwo uprawy tytoniu 
założone i z funduszów subwencyjuych utrzymywane, mogą podawać do
kładne wskazówki jakich gatunków tytoniu w danej okolicy trzymać się 
należy i w jaki sposób z nimi postępować aby nie być narażonym na nie-
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uniknione straty wynikłe z uprawiania bądź nieodpowiednich gatunków, 
udzielanych mu często bez znajomości gleby przez zarządy fabryczne 
bądź też z niewłaściwego tym gatunkom sposobu uprawy. O czynnościach 
swoich w powyższych trzech kierunkach zdawał komitet sprawozdania 
"Wydziałowi krajowemu. I tak przedstawiając przedewszystkiem sprawo
zdania o rozsadnikach wzorowych, założonych w gminach Kniażę, Topo
rowie 1 Wierzbowie (LW. 47.471) dołączył kon Itet obszerne sprawozdanie 
kierowników tych czynności, jakoteż i imienne spisy wszystkich tych plan
tatorów którzy z dobrodziejstwa tego korzystali. Komitet wyrażając swoją 
opinię w tej sprawie zaznaczył, że jakkolwiek w pierwszych początkach, 
nie osiągnie może wielkich rezultatów, to jednak. w przyszłości rokuje 
sobie wiele z tego korzyści.

Wzorowe suszarnie, a przedewszystkiem tak zwane dragi urządził 
komitet Towarzystwa w Kniażu (powiat śniatyński), w Nazurnej (pow. Ko- 
łomyjsk:), w Toporoweach (pow. Horodeński) zaś szopę postawił w Wierz
bowie (pow. Podhajeeki, LW . 58.100/91), prócz tego postaw-ł Dową su- 
szurnię w Grłęboczku.

Towarzystwo uprawy tytoniu uchwaliło utworzyć stacyę doświad
czalną w Zabłotowie, w celu czynienia prób tak z tytoniem zagranicznym 
jak i krajowym i aby udoskonalić uprawę tegoż. Próby z tytoniem krajowym 
przedsiębrane wypadły dodatnio (LW. 36,330/92) natomiast z sortami zagra- 
nicznem’ zupełnP się nie udały, albowiem późne zasianie rozsadników i późne 
wysadzenie rozsadek nie dozwoliły roślinom dojrzeć. Powodem tego było, 
iż Towarzystwo uprawy tytoniu daremnie czekało na nasiona, które jene- 
rałua e. k Dyrekeya Zarządu tytoniowego przesłać miała — czego jednak 
nie uczyniła, tłumacząc się później, iż urzędownie nie była powiadomioną 
o utworzeniu staeyi doświadczalnej w Zabłotowie, tylko wiedziała o zało
żeniu ogrodów do uprawy tytoniu w Jagielniey i Horodenee. Komitet był 
zniewolonym swoim kosztem sprowadzić nasiona z Pesztu próba ta jednak 
nie udała się dla spóźnionej pory.

O k u r s a c h  u p r a w y  t y t o n i u  w szkołach niższych rolniczych 
w Horodenee i Jagielniey, urządzonych staraniem Wydziału krajowego, 
zdaliśmy sprawę w sprawozdania o szkołach niższych rolniczych.

M ę ż o w i e  z a u f a n i a  do  o d b i o r u  l i ś c i  t y t o n i o w y c h .  Jak 
w iadomo do odbioru tytoniu w magazynach odbiorczych w Manasterzyskach, 
Jagielniey i Zabłotowie delegowani bywają przez Wydziały pow. mężowie za
ufania, którzy mają czuwać nad sprawiedliwem uwzględnieniem interesu plan
tatorów tak przy klasyfikacyi jak i całej manipulacyi odbioru liścia tytonio
wego. Od rzetelnego i taktownego postępowania e. k. organów odbiorczych 
zależy w znacznej części wysokość dochodu z uprawy tytoniu a w dalszem 
następstwie powiększenie liczby plantatorów i większe zamiłowanie do na
kładów i produkeyi lepszej jakości liścia tytoniowego. Jakkolwiek mężowie 
zaufania tylko ograniczony wpływ wywierać m ogą, to jednak ich relacye 
są cenną wskazówką, jak usunąć nie jedno złe popełnione bądź przez or
gana odbiorcze bądź przez plantatorów.

Mężowie zaufania, których relacye na polecenie "Wydziału krajo
wego są nam przez Rady powiatowe przedkładane, w r. 1891 nie podno
sili żadnych zarzutów,. owszem z oałem uznaniem wyrażali się o zaprowa- 
wadzonych przez władze ulepszeniach i o względnem i łagodnem trakto
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waniu producentów podczas całej kampanii odbioru w ogóle, ja^oteż o pra
widłowym przebiegu całej akcyi wykupu liścia tytoniowego.

W  roku 1892 nadesłał Wydział powiatowy w Buczaczu sprawozda
nie z odbioru tytoniu dokonanego w r. 1891/92 w fabryce w Manasterzyskach. 
Co do samego odbioru zauważył delegat w ogóle tak ze stronyj p. dyrektora 
fabryki jak i pauów przysłanych do odbioru dosyó względności i sprawie
dliwości. Zachowanie się plantatorów było bardzo bierne, nie podniesiono 
z ich strony żadnych zarzutów ani zażaleń. Uwagi delegata opisującego cały 
przebieg czynności wykupu liścia tytoniowego kończą się jednak przedsta
wieniem, że ceny teraźniejsze, płacone przez Rząd za tytoń, są stosunkowo 
zbyt niskie, a usilnem staraniem powinno byó, aby delegat Wydziału po
wiatowego miał na przyszłość głos bardziej stanowczy przy odbiorze ty
toniu, bo przy dzisiejszym składzie rzeczy tylko dobra wola pp. urzędni
ków pomódz coś może, — jeżeli zaś delegat spotka się z niechętnie uspo
sobionymi odbiorcami, to bezwarunkowo plantatorom nic pomódz nie może 
(LW. 6.474/92).

Sprawozdacie delegata dc odbioru tytoniu w Zabłotowie oprócz 
uwag o pow iększeniu się ilości dostarczonego do wykupu liścia i zesta
wień porównawczych z rokiem poprzednim, zawiera wzmiankę o postępo
waniu urzędników przy odbiorze, zaznaczając, iż bvło ono staranne, su
mienne i względne, co w szczególności przypisuje wpływowi c. k. inspek
tora (LW, 15.020/92).

Z a o s t r z e n i e  i n s t r u k c y i  dla p l a n t a t o r ó w  t y t o n i u  w Ga 
l i c y i  i na B u k o w i n i e  w y d a n e j  w r. 1869. Odezwą z d. 30. marca 
1892 zawiadomiła c. k. Dyrekcya skarbu Wydział krajowy, iż z całą ści
słością i bezwzględnością przystąpi od r. 1895 począwsz y do przeprowadzenia 
postanowień §. 13, instrukcyi dla plantatorów. Paragraf ten przepisuje mini
mum obszaru jaki gmina a względn'e pojedynczy plantator zgłosić pod uprawę 
jest obowiązany. C. k. Dyrekcya skarbu postanawia w wyż powołanej 
odezwie nieodwołalnie, że te gminy i ci plactatorowie, którzy w latach 
1892 i 1893 a przynajmni ej w r. 1894 nie obsadzą roślinami tytoniowemi 
gruntów o przestrzeni tym paragrafem oznaczonej, zostaną od r. 1895 po
cząwszy, raz na zawsze bezwzględnie od sadzenia tytoniu wykluczonymi.

Zbyt ważna sprawa, a przez zwyczaj i odmienne wytworzone stosunki 
w praktyce wręcz przeciw przepisom instrukcyi traktowana, nie mogła też być 
dorywczo bez należytego zbadania i przestudyowania załatwioną. Wydział 
krajowy przydzielił tę sprawę przede wszy stkiem krajowej komisyi dla 
spraw rolniczych, która uchwaliła prosić Wydział krajowy, aby ogłoszenie 
c. k. Dyrekcyi Skai bu przesłać komitetowi gal. Towarzystwa uprawy ty
toniu do zaopiniowania. Opinię komitetu w tej sprawie nadesłaną z odpo
wiedzią na pytania wystosowane przez Wydział krajowy (LW. 40271/92) 
badała komisya kraj. dla spraw rolniczycn i przyjęła wnioski referenta, 
hr. St. Stadnickiego, w których wyraziła żądania:

1 . zmniejszenia minimalnej przestrzeni uprawy potrzebnej do uzy
skania licencyi;

2 . zmiany kary zagrożonej plantatorom nieuprawiającym zgłoszo
nej powierzchni na karę odebrania licencyi na ro k  j e d e n ;
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Sprawa doświadczeń ze 
środkiem mającym za- 

, pobiegać szerzeniu się 
z a r a z y  p y s k a  

i r a c i c .

8 . rozciągnięcia czasu przejściowego w odezwie c. k. Dyrekoyi 
skarbu tylko po koniec r. 1894 oznaczonego na czas dłuższy.

Wydział krajowy dołoży wszelkich starań aby wnioski te w całej 
rozciągłości przeprowadzić.

Zaraza pyska i racic u bydła rogatego i nierogacizny, występuje0 

corocznie z większą intenzywnością i zajmując coraz większe kola, wyrzą* 
dza niezmierne szkody w hodowli, tamuje handel wewnętrzy, i rujnuje 
gospodarzy, mianowicie gospodarzy - włościan.

Dotychczas praktykowany sposób mniej lub więcej ścisłego zam
knięcia i odosobnienia nawiedzonych tą chorobą miejscowości i okręgom 
okazał się wszędzie nietylko nie prowadzącym do celu, ale nawet 
w wielu wypadkach w wyższym stopniu szkodliwym niż sama zaraza, a *° 
wskutek ograniczeń swobodnego ruchu handlowego, z czego tylko prze
kupnie korzystają.

Z powyższego nie wypływa, ażeby ś c i s ł e  odosobnienie bydła 
chorobą pyskowo - racicową nawiedzonego, lub nawet zamknięcie policyju°' 
sanitarne całych miejscowości i okręgów, nie było pożyteczne, a często 
nawet konieczne. — ale doświadczenia lat ostatnich, poczynione tak u nas, 
jak i w sąsiednich krajach, wykazały najdowedniej, że samo tylko z a Bą 
k n i ę c i  e m i e j s c o w o ś c i  i o k r ę g ó w  zarazą nawiedzonych, bez 
systematycznego równocześnie zastosowania o d p o w i e d n i c h  (t. j. rze
czywiście skutecznie działających) środków, celem desinfenkcyi zwierząt 
zakażonych i zakaźnie podejrzanych, jak niemniej stajen, w których zwie
rzęta takie stały, ściółki, nawozu i t. d. nie prowadzi do celu, ale tylko 
drugi powyżej wspomniany — ujemny — dla gospodaistwa krajowego i Pry  
watnego wywiera skutek.

Ale przekonano się także, że dotychczas używane środki desin- 
fekcyjne stajen, wagonów kolejowych i t. d. (jak n. p. surowy kwas kar
bolowy. wapno karbolowe, wapno i t. p.) są prawie zupełnie bezskuteczne 
mianowicie przy zwykle praktykowanym sposobie użycia tych środków.

Powziąwszy więc wiadomość, źe według świeżo ogłoszonyoh wy
ników prac oes. niemieckiego urzędu sanitarnego (Arbeiten aus dem ka.s. 
G-esundheitsaim) w Berlinie, z pomiędzy różnych środków desinfekcyinycb, 
jakie kolejno urząd ten badał (kwas karbolowy surowy, wapno karbolowe, 
Cresol, Lysol, Kreolin i t. p.), jedynie „So lu to  1“ może być najskuteczniej 
do wspomnianego celu użyty, postanowił "Wydział krajowy, po zasiągnięcm 
opinii krajowej komisyi dla spraw rolniczych , przeprowadzić u nas w kraju 
próby co do skuteczności tego środka.

W  tym celu przeznaczył Wydział krajowy 200 zł. w. a. na zakupno 
odpowiedniej ilości wspomnianego środka desinfekcyjnego i na koszta 
z doświadczeniami połączone i poruczył przeprowadzenie prób decentowi 
szkoły Dublańskiej i weterynarzowi miejrkiemu p. Józefowi Kubickiemu, 
w porozumieniu z weterynarzem krajowym p Adolfem Littichem. Równo
cześnie podał Wydział krajowy (LW. 49361/92) powyższe zarządzenie do 
wiadomości Prezydyum c. k. Namiestnictwa, z prośba, ażeby zechoiało ze 
swej strony popierać usiłowania nasze w doprowadzeniu do skutku do-
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świadczeń mających zarówno dla kraju jak i dla Państwa wielką do
niosłość.

Doświadczenia są w toku — i o ile z dotychczasowych relacyi p. 
Kubickiego wnosić można — wynik tych doświadczeń, chociaż one ogra
niczone być musiały na razie na samo miasto Lwćw, zapowiada się dosyć 
pomyślnie.

O ostatecznym wyniku nie omieszka Wydział krajowy zdać 
w czasie właściwym sprawę Wysokiemu Sejmowi.

Sprawa wydania usta- W  załatwieniu sprawozdania sejmowej komisyi gospodarstwa kra-
krajowej a wzglę- jowego o petycyi oddziału pokuckiego c. k. Towarzystwa gospodarskiego 

dowego o^rz ̂ Z6n̂ a rẐ ' Syryjskiego, tyczącego się wydania ustawy o crzymusowem tępieniu my-
^Pieniumys szy polnych, polecił Wysoki Sejm na posiedzeniu dnia 4. kwietnia 1892 **

Wydziałowi krajowemu, ażeby na najbliższej sesyi przedłożył Sejmowi 
odpowiedni projekt do ustawy o przymusowem tępieniu myszy polnych — 
i aby niezwłocznie postarał się o pouczenie ludności, za pośrednictwem 
rozmaitych ku temu celowi służy ć mogących środków, w myśl uwag w po
wołanym sprawozdaniu zawartych. Równocześnie wezwał Wysoki Sejm 
c. k. Rząd, ażeby przed przyjściem do skutku ustawy o przymusowem 
tępieniu myszy, w drodze rozporządzenia tępienia ich zarządził.

Przed tern jednakże, bo pod d. 15. stycznia 1892 1. 781 przesłało 
c. k. Namiestnictwo projekt rozporządzenia o tępieniu myszy polnych, wy
pracowane przez c. k. Ministerstwo rolnictwa w porozumieniu z nnymi 
Ministerstwami, z zapytaniem, czy byłoby pożądane wydanie podobnego 
rozporządzenia dla Gralicyi, i czy Wydział krajowy zgadza się z treścią 

Alegat A. projektu tego rozporządzenia, dołączonego tu /. sub A., przyczem oznaj
miło, że równocześnie z tern rozporządzeniem ma być ogłoszone i odpo
wiednie pouczenie.

Projekt tego rozporządzenia przesłał Wydział krajowy (LW.3754/92) 
komitetom obu krajowych Towarzystw rolniczych, tudzież Wydziałom Rad 
powiatowych z wezwaniem , aby jak najrychlej udzieliły odpowiedzi na 
powyższe dwa pytania a zarazem wypowiedziały zdauie swoje co do treści 
wypracowanego przez c. k. Ministerstwo rozporządzenia.

Zebrane odpowiedzi udzielił Wydział krajowy, komisyi krajowej 
dla spraw rolniczych do zaopiniowania, i na podstawie wniosków przez 
tęż komisyę przedłożonych oświadczył c. k. Namiestnicwu (LW. 15600/92) 
co następu/i:

Zapatrując się ze stanowiska teoretycznego, nie ulega najmniejszej 
wątpliwości, że wydanie ustawy, a przyuajmniej rozporządzenia nakazu
jącego przymusowe tępienie myszy polnych, (które w ostatnich latach ta
kie nieobliczalnie olbrzymie szkody wyrządzają) i normującego czas 

sposób tego tępienia, byłoby nietylko pożądane, ale nawet koniecznie 
potrzebne.

Niestety jednakże, najlepiej pomyślane rozporządzenie — gdyby 
nawet mogło być w naszych stosunkach ściśle wykonywane — nie doprowa
dzi do pożądanego celu, dla tej prostej przyczyny, że dotychczas nie 
znamy środka, któryby niezawodnie działał, był dla ludzi i zwierząt poży
tecznych nieszkodliwy, a nie powodował nieopłacająco się wysokiego kosztu.



Już w sprawozdaniu z czynności za rok 1889/90 Sejmowi Prze 0 
żonym wypowiedział Wydział krajowy przekonanie, nabyte na podstawie 
materyału zebranego za pośrednictwem e. k. Rządu w całej prawie Europi®> 
że o zastosowaniu środków mechanicznych nie może byó mowy 
z pomiędzy środkow trujących: f o s f o r  jest środkiem bardzo zawodnym? 
a tylko s t r i e h n i n a  odpowiednio i z należną ostrożnością użyta, uwa 
żaną być może jaao jedynie pewnie skuteczna.

Strychnina wszakże (a mianowicie zalecona przez król. saskie kole 
gium medykalne przenica strychninowa, albo też teraz zalecany owies stry 
ninowy) musi być pod zamknięciem przechowaną i tak rozmieszczany 
po polach, aby była niedostępną dla zwierząt| pożytecznych, — 0 0  ł 0 8 *1 

prawie niewykonalne w naszych stosunkach, w obee niskiego jeszcze sto 
pnia oświaty ludu naszego.

Świeżo zaś wynaleziony i zalecany środek dr. Loffłera (zarażania 
myszy lasecznikiem tyfoidowym), którym rząd grecki świetne otrzyma 
rezultaty, nie jest jeszcze dostatecznie wypróbowany w Europie środkowej 
(gdzie inna odmiana myszy polnych, aniżeli w Greeyi gospodaruje). 
każdy wypadek próby z tym środkiem w Niemczech podjęte, dowodzą i 
lepiej, że dotychczas nie było takiego środka tępienia, któregoby sku
tecznie zalecić można było; laseeznik zaś Loffłera ;est, jak powyżej p°' 
wiedziano, j eszeze niedostacznie wybróbowany, jakkolwiek dotyczasowe do
świadczenia do najlepszych nadziei uprawniają.

W  obeo tego stanu rzeczy, zdaje się być najraeyonalniej, powstrzy
mać się z wydaniem w mowie będącego rozporządzenia — a natomiast 
dołożyć wszelkich starań i nie szczędzić kosztów, ażeby jak najrozlegl®Jsze 
doświadczenia (o ile być może porównawcze) tak ze strychniną jak i z za
razkiem Loffłera poczynione były.

Nie mając bowiem dostatecznie wypróbowanego środka skuteezneg< 
tępienia myszy polnych, nio byłby Wydział krajowy w możności (w myśl 
§. 2 . projektowanego rozporządzenia) zaproponować c. k. Brządowi krajo
wemu środki, jakie zalecie, a tem samem i zaprojektować pouczenia, jaki® 
w myśl powołanego §. 2. wydać należy. Wskutek tego zaś, albo też przez 
zalecenie środnów tępienia nieodpowiednich lub nieskutecznych, musiałoby 
projektowane rozporządzenie pozostać niewykonalnem.

Wiele Wydziałów powiatowych z pomiędzy tych, które ze potrzep 
wydania wspomnianego rozporządzenia się oświadczyły (44 Wydziałów 
powiatowych oświadczyło się za potrzebą, a 19 przeciw) , złożyło swoje 
oświadczenie z zastrzeżeniem, że projektowane rozporządzenie będzie mogło 
byó i rzeczywiście będzie ściśle wykonywane; wypowiedziało jednakże wąt
pliwość, ażali to jest możliwe, tak ze względu na organizaeyę gmin na
szych, jak i dla braku sił, jakiemi władze powiatowe przy wykonywaniu 
podobnych ustaw i przepisów rozporządzać mogą. Podobne obawy wypo
wiedział także komitet c. k. Towarzystwa gospodarskiego galieyjsl >ego, 
który oświadczając, że „z radością powitał myśl wydania rozporządzenia 
rządowego w celu tępienia myszy" równocześnie wypowiada przekonanie) 
że „ p o l e c e n i e  t ę p i e n i a  m y s z y  u r z ę d o m  g m i n n y m ,  a n a d z o 
r o w a n i e  t e g o ż  p r z e z  c. k. S t a r o s t w a ,  n i e  b ę d z i e  w y s t a r c z a 
j ą c e " ,  i że w naszych stosunkach krajowych „ s t a n i e  s i ę  t o ,  o o do-
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t y c h e z a s  s i ę  d z i e j e  z u s t a w ą  o n i s z c z e n i u  k a n i a n k i i z i n -  
n e mi  p o d o b n e g o  r o d z a j u  u s t a w a m i  i p r z e p i s a m i ,  k t ó r e  
i s t n i e j ą  t y l k o  na p a p i e r z e ”. Komitet e. k. Towarzystwa gospodar
skiego jest zdania, że wykonanie projektowanego rozporządzenia byłoby 
łatwiejsze i pewniejsze, gdyby utworzoną została pomiędzy gminami a e. k. 
Starostwami pośrednia instytucya delegatów, mianowanych przez c. k. 
Starostwo w porozumieniu z Wydziałem powiatowym z pośród ludzi inte
ligentnych i chętnych. Delegat taki miałby przydzielonych sobie kilka 
gmin, które miałby pilnować, aby zarządzenia dążące do tępienia szkod
nika były ściśle wykonywane.

Na każdy wypadek, gdyby c. k. Rząd zamierzał projektowane

zakomunikowanego nam projektu, ze względu na odrębne stosunki kraju 
naszego a mianowicie na obszary dworskie jak i jednostki administracyjne, 
co do których musiałyby w zamierzonem rozporządzeniu osobne postano
wienia być wydane. Wszelkie środki tępienia myszy zastosowane na polach 
gminnych, byłyby bezskuteczne , gdyby sąsiedni obszar dworski zaniechał 
ze swej strony obrony od tej plagi. Musianoby przeto w rozporządzeniu 
orzec, kto ma co do obszarów dworskich orzekać o potrzebie użycia środ
ków tępienia myszy i kto ma przestrzegać, aby to było wykonane.

Przedstawiwszy opinię Wydziału krajowego w tej sprawie nader 
ważnej, cały kraj żywo obchodzącej i kilkakrotnie już w Sejmie krajowym 
poruszonej, upraszał w końcu Wydział krajowy e. k. Namiestnictwo, 
ażeby zechciało postarać się u c. k. Rządu centralnego, iżby ten — nie
zależnie od postanowienia, jakie w sprawie wydania dla Gralieyi rozporzą
dzenia nakazującego obowiązkowe tępienie myszy polnych poweźmie — 
przeznaczył ze skarbu państwa odpowiedni fundusz na systematyczne do
świadczenia tępienia wspomnianego szkodnika środkami zalecanymi.

Przeprowadzenie tych doświadczeń, a względnie fachowe kierow
nictwo i nadzór nad wykonaniem, poruczone być może c. k. weterynarzom 
powiatowym, jako ludziom, którzy z zawodu swego powinni umieć 
obchodzić się należycie tak ze substancyami trująeemi, a więc nietylko 
dla myszy ale i ludzi szkodliwemi, jak niemniej z raeyonalnem użyciem 
środka Lofhera (zarazkiem tyfusu mysiego) o którym powyżej była mowa. 
Fundusz przez o. k- Rząd udzielony, mógłby być przeznaczony na opłatę 
kosztów podróży i dyet przypadających e. k. weterynarzom, doświadcze
niami z tępieniem myszy zajętym; na zakupno zaś środków do wspomnia
nego tępienia zalecanych (pigułek fosforowych, pszenicy i owsa strychniną 
nabajeowanych, i zarazka Lofflera) postarałby się Wydział krajowy o od
powiedni fundusz.

w y komisyi rolniczej uchwałę Wysokiego Sejmu z dnia 29.

rozporządzenie wydać, musiałby być według zdania naszego zmieniony §. 1 .

tż w sprawozdaniu z czynności Wydziału krajowego za rok 
)kiemu Sejmowi przedłożonem podanem by ło , przydzielił

dyny11 (Botritis listopada ISŁU), którą otrzymał Wydział krajowy polecenie, aby w c h w i l i  
tenella). s t o s o w n e j  przedłożył „projekt do ustawy o ochronie ziemiopłodów od

gąsienic i innych owadów, głównie zaś od chrząszczy majowych“ i przy
gotował „zarys projektu" do wspomnianej ustawy.



Komisya rolnicza zbadawszy dokładnie tę sprawę, przyszła do 
przekonania, że wydanie podobnej ustawy nie doprowadzi do celu pożą* 
danego, gdyż wobec braku środków, jakicbby do tępienia wspomniany0 

szkodników skutecznie użyó można było, pozostanie nowo wydana ustawa 
martwą literą i pomnoży tylko liczbę ustaw niewykonalnych lub niewy- 
konywanych, a tem samem zamiast skutków dodatnich, tylko demorali' 
żujący wpływ, osobliwie na ludność mniej wykształconą, wywierających-

Komisya rolnicza — w opinii swej — opierała się na fakcie, że 
nawet we Fraucyi, gdzie — jak wiadomo — wszelkie ustawy agraru0 

i przepisy policyi polowej z nadzwyczajną ścisłością wykonywane bywaj $ 
i gdzie Rząd znaczne sumy corocznie na to poświęca, ażeby spustoszeniom 
wyrządzanym przez chrząszcza majowego i jego gąsienicę (pędraka) tam? 
położyć, nie zdołano jeszcze przeszkodzić szerzeniu się i potęgowanui te] 
klęski (w skutek której , według obliczeń prof. Grandeau, straty ooroczne 
przeszło 300 milionów franków wynosić mają!)

Podczas omawiania tej sprawy w komisyi rolniczej, zwrócono 
uwagę na tę okoliczność, że w ogóle dopiero wtedy będziemy mogli by° 
pewni skutku walki naszej z owadami szkodliwymi, kiedy poznamy i°h 
naturalnych nieprzyjaciół, przedewszystkiem zaś nieprzyjaciół ze świat0, 
organizmów niższego rzędu — i kiedy poznamy w jaki sposób skierować 
ich można przeciw owadom wspomnianym. — Zarazem zwrócono uwag?) 
że prawdopodobnie będziemy mogli wkrótce korzystać z doświadczeń pP 
Le Moult, Giard, Prilleux i innych, robionych od lat kilku we Francyb 
a zainicyowanych przez odkrycie p, J. Krasilczyka na Bessarabii, iż grzy ' 
bek zwany „Muskardyną“ (Botritis tenella), jest tym naturalnym niszczy
cielem chrząszcza majowego, w pewnych warunkach.

Rzeczywiście, z podań zawartych w różnych fachowych czasopi3' 
mach niemieckich i francuzkich dowiadujemy się, że dokładnie i z wszelk? 
stanowczością zbadano, iż przy pomocy grzyoka „Muskardyna“ (Botritm 
tenella) możnaby podjąć skuteczniejszą, niżeli dotychczas, walkę z wspo
mnianymi szkodnikami. A  nawet doświadczenia w praktyce przeprowa
dzone postąpiły we Francyi tak daleko, że założono w Paryżu dwa 
zakłady produkujące „Muskardynę“ w wielkich ilościach ( „ F r i b o u r g  
H e s s e 8 tudzież: „ S o c i e t e  c e n t r a l e  d e s p r o d u i t s  chi mi <ł ue ’ 
i rozsełające ją w rurkach szklanych do dalszych doświadczeń rolnik0111 

praktycznym, tudzież towarzystwom i szkołom.
Wprawdzie p. K r a s i l c z y k  oświadczył w najnowszych swych 

publikacyach, że odkrył drugiego r ieprzyjaciela chrząszcza majowego, 
w mikrobie, którego nazwał „ B a c i l l u s  t r a c h e i t i s  s i ve  g  r a p h i- 
t o r i s “ , (a to dlatego, że wskutek choroby jaką powoduje, przybiera ciało 
gąsienicy barwę grafitu) a który bardzo szybko, kilkadziesiąt razy szyb- 
oiej niż „Muskardyna“ ma działać, jednakże komisya rolnicza, a z 
i Wydział krajowy jest zdania, że nie wyczekując wyniku dalszych badan, 
jakie p. Krasilczyk z mikrobami g r a f i t y z m u  przeprowadza, należy 
u nas jak najrychlej przeprowadzić jak najliczniejsze doświadczenia naj
pierw z „ M u s k a r d y n ą 8, co nie. przeszkadza wcale wykonać później 
doświadczenia z „ G r a f i t o w c e m 8, skoro już o sposobie jego użyoia 0 0  

więcej dokładnego i pewnego wiedzieć będziemy. Instytuoyami, które
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iAvVa pojawienia się 
” k i s z k i  b r u d n i -  
° y  (Priluia monacha) 
w lagach galicyjskich.

w pierwszym rzędzie mogą i pow’ uny podoDne doświadczenia przeprowa
dzić, są: krajowa szkoła leśnicza i krajowe szkoły rolnicze.

Wydział krajowy wezwał przeto Dyrekcje szkół wspomnianych 
(LW. 57.164/92), ażeby sprawę przeprowadzenia doświadczeń z „M u s k a r 
dy  n ą“ , wzięły pod rozwagę na jednej ze swoich konferencyi nauczyciel
skich , przedłożyły Wydziałowi krajowemu ewentualne wnioski swoje 
i wskazały tego z pp. nauczycieli, który miałby się doświadczeniami temi 
bezpośrednio zająć. Zarazem wezwał Wydział krajowy komitety obu kraj. 
Towarzystw rolniczych we Lwowie i Krakowie, i Zarząd gal. Towarzy
stwa leśniczego, do oświadczenia się, czyli nie zechciałyby w swoim 
zakresie działania przeprowadzić z wiosną r. 1893 także podobnych 
doświadczeń, do których Wydział krajowy dostarczy potrzebnej ilości 
materyału.

Krajowe szkoły leśnicza i rolnicze uczyniły zadość wezwaniu W y
działu krajowego; szkoły: leśnicza we Lwowie, rolnicza wyższa w Dubla- 
nach i rol],;cza niższa w Horodenee, przedłożyły dokładnie opracowane 
plany przeprowadzenia doświadczeń tak pod względem celu jak i sposobu 
postępowania — i jest nawet nadzieja, uzasadniona próbami przez profe
sora Dra S z y s z y ł o w i c z a  w laboratoryum fizyologicznem roślinnem 
w Dublanach wykonywanym., że będzie można potrzebny do doświadczeń 
zarazek w temże laboratoryum wytwarzać. Gdyby się nadzieja ta urzeczy
wistniła, uniknęlibyśmy zawodów, jakich doznają liczni eksperymenta- 
torowie praktyczni z tego powodu, że sprowadzany z Francyi zarazek 
jest często zepsuty w skutek dłuższego transportu i wpływów na jakie 
w czasie tego transportu jest wystawiony.

Towarzystwa rolnicze i leśnicze, tudzież Towarzystwo ogrodnicze, 
oświadczyły się z gotowością podjęcia wspomnianych doświadczeń, — które 
też z nadchodzącą wiosną rozpoczęte zostaną. Na koszta sprowadzenia 
„Muskardyny11 wyznaczył Wydział krajowy odpowiednią kwotę z Rubr. XV. 
poz. 222 budżetu wydatków kraj. na r. 1893.

O pojawieniu się szkodnika niszczącego lasy szpilkowe, zwanego 
„ M n i s z k ą  b r u d n i c ą 14 (Psilura monacha) w lasach galicyjskich i przed
siębranych środkach mujacych na ceiu zapobieżenie jej szerzeniu się, zdał 
Wydział krajowy sprawę Wysokiemu Sejmowi w poprzedniem sprawozdaniu 
swojem , w którem zaznaczył, że odezwą do LW . 36.260/91 upraszał c. k. 
Namiestnictwo, ażeby w drodze właściwej postarało się u c. k. Rządu 
centralnego o fundusz zapomogowy na koszta niszczenia tego owadu 
w lasach mniejszych a niezamożnych właścicieli, niemogących z własnych 
funduszów ponosić dość znacznych kosztów, jakie niszczenie — sposobami 
dotychczas znanymi i zalecanymi — za sobą pociąga. C. k. Namiestnictwo 
przyrzekło wziąć sprawę tę pod rozwagę, skoro c. k. krajowy inspektor lasów 
z ogled: m lasów szkodnikiem tym nawiedzonych złoży sprawozdanie. Lecz 
już pod d. 9. kwietnia 1892 1.25.140 (LW. 18.819) oznajmiło c. k. Namiestnictwo 
Wydziałowi kra^. że c. k. Ministerstwo rolnictwa załatwiło odmownie wniosek 
o udzielenie wspomnianego zasiłku z funduszów państwowych, „albowiem 
„według postanowień §. 51 ustawy lasowej, właściciele zagrożonych lasów

3



winni dostarczyć pomocy przy robotach mających na celu zapobieżenie 
pojawieniu się wspomnianego owadu lub jego tępienie, — względnie obowią
zani są przyczynić się stosownie do rozległości ochronionych lasów do 
pokrycia urosłych ztąd kosztów". Dalej oznajmiło c. k. Namiestnictwo, że 
„wobec tego — przynajmniej na razie — ja k  d ł u g o  k l ę s k a  ni e  p r z y 
b r a ł a  z n a c z n i e j s z y c h  r o z m i a r ó w  i małym kosztem zwalczoną byo 
może, n ie  ma P a ń s t w o  p o w o d u  d o  u d z i e l a n i a  z a s i ł k u  z f u n 
d u s z ó w  p a ń s t w o w y c h " .  Równocześnie jednakże zapytało c k. Na
miestnictwo Wydział krajowy, czy nie byłby skłonny udzielić z funduszów 
krajowych stosownej kwoty do dyspozycyi c. k. Namiestnictwa, a to w tym 
celu, aby ubozszym właścicielom lasów przyjść w pomoc udzielaniem pie
niężnych zasiłków. Wydział krajowy — po zasiągnięciu opinii krajowej 
komisyi rolniczej — odpowiedział (do LW . 18.819/92), że nie trafia do 
przekonania zarówno kraj. komisyi rolniczej jak i Wydziału krajowego zda
nie, iż Państwo nie ma powodu do udzielania zasiłku ze skarbu państwa, 
„jak długo klęska nie przybrała znaczniejszych rozmiarów i małym kosz
tem zwalczoną być może" — i źe z treści §. 61 patentu cesarskiego z dnia
3. grudnia 1852 (Nr. 260 R. G. B.) nie można wyprowadzać wniosku, 
ażeby państwo w interesie gospodarstwa krajowego, od którego stanu 
i rozwoju siła podatkowa kraju, a więc i dochody państwa zależą , ni® 
miało interesu udzielać odpowiednich zasiłków z funduszów państwa, 
czy to na podniesienie gospodarstwa rolnego i leśnego , czy też na zapo
bieżenie klęskom, mogącym kraj zubożyć a dochody państwa zmniejszyć. 
Zarazem ponowił Wydział krajowy prośbę o wyjednanie u o. k. Rządu 
centralnego odpowiedniej subwencyi ze skarbu Państwa na udzielanie 
uboższym właścicielom lasów, mianowicie zaś gminom, zasiłków, mających 
na celu energiczne zastosowanie środków tępienia „Mniszki brudnicy” 
przez władze państwowe wskazanych.

Przychylając się do wniosku krajowej komisyi rolniczej (jej sekcyi 
stałej) której Wydział krajowy przydzielił do zaopiniowania petycyę gali
cyjskiego Towarzystwa leśniczego o wyznaczenie funduszu na niszczenie 
i tępienie mniszki brudnicy do Wysokiego Sejmu wniesionej a przez W y
soki Sejm uchwałą z dnia 9. kwietnia 1892 Wydziałowi krajowemu do 
załatwiona przekazanej, — odstąpił Wydział krajowy petycyę tę o. k. 
Namiestnictwu, z przedstawieniem, że w interesie o. k. Rządu leży, 
ażeby użył odpowiednich i dostatecznych środków tępiących i zapobie- 
gających szerzeniu się szkodnika, który lasom rządowym w pierwszym 
rzędzie zagraża — i ponowił przedstawienia swoje dawniejsze w tej 
samej sprawie.

C. k. Namiestnictwo oznajmiło odezwą z dnia 16. lutego 1893
1. 12.941, przy której przesłało Wydziałowi krajowemu zestawiony przez 
c. k. inspektora krajowego lasów, W y k a z  p o j a w i e n i a  s i ę  „ M n i s z k i  
b r u d n i c y "  w roku 1892 w lasach galicyjskich, — że równocześnie od
nosi się do c. k. Ministerstwa rolnictwa o udzielenie odpowiedniego fun
duszu ze skarbu Państwa na zwalczanie „mniszki" w lasach niezamożnych 
właścicieli i gmin wiejskich. Mamy przeto nadzieję , że starania c. k. Na
miestnictwa odniosą nareszcie pożądany skutek.
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Według wspomnianego wykazu pojawienia się „mniszki brudnicy” 
zestawionego przez o. k. Inspektora krajowego lasów, rozmiary szkód wy
rządzonych przez tego szkodnika w roku 1892 są następujące:

1. W  p o w i e c i e  B i a l s k i m  !w gminach kat. Bertrina, Kęnty, 
Pisarzowa, Dwory, Bielany i Kruków): „silniejsze obżarcie ogranicza się 
na odosobnione grupy drzew i drzewa pojedyncze. Śladów żerowiska 
w koronach drzew nie da s;ę mszczę dostrzedz” .

2. W  p o w i e c i e  B o c h e ń s k i m  (w gminach kat.: Niepołomice, 
Wola batowska, Staniątki, Dąbrowa, Kłai, Podborze, Gawłowek, Stanisła- 
wioe i Grotkowice): „Żerowanie w koronach jest niedostrzegalne”.

3 W  p o w i e c i e  C h r z a n o w s k i m  (w gminach kat.: Ciężkowice, 
Dąbrowa, Jaworzno , Jeziorki, Byczyna, Myslachowioe, Bobrek) pojawiła 
się „mniszka” na całej równinie piasczystej , jednakże w drzewostanach 
już poprzednio w roku 1889—1890 przez S c w k ę sosnówkę (Trachea pini- 
perda) nawiedzonych. Zupełne obżarcie pojedynczo stojących drzew i mniej
szych grup, da się z trudnością dostrzegać. W  częściach lasu przez 
„ S ó w k ę ” uszkodzonych, żerowarm w koronach drzew jest zaledwie do
strzegalne.

4. W  powiecie J a r o s ł a w s k i m  (w gminach kat. Marczuga, Ru
dawa, Pełkinie i Sieniawa) pojawiła się Mniszka „w  pojedynozem rozpró
szeniu na całej powierzchni. Żerowania w koronach drzew nie zauważano” .

5. W  powiecie K o l b u s z o w s k i m  (w gminach kat. Cmolas, Kup 
nie, Leszcze, Niw ma, Przedbórz, Przyłęk, Poręby kupińskie, Werynia, 
Widełka, Kossowy, Poręby dymarskie, Kopcie, Hadykówka, Jasienie, Rze- 
piska, Poteraki, Trzesówka, Jagodnik, Hucisko, Poręby, Zapole, Wola do- 
matkowska, Huta przedborska): „Pojawienie motyla mniszki przypisać
można gwałtownym prądom wiatru, w skutek czego rójkę motyla za spo
radyczną uważać należy. Żarłoczności żadnej nie dostrzeżono” .

6 . W  powiecie K r a k o w s k i m  (w gminach kat. Kamień, Woło- 
wiea, Prądnik): „Tylko w lesie w gminie Kamienia położonym, znaleziono 
i zniszczono 10 gąsienic Mniszki”.

7. W  powiecie Ł a ń c u o k  m (w gminach kat. Borki, Jegieła, Gło- 
gowiec, Tryńcza, Ubieczyn, Gorzyce, Wulka mat., Wulka gryz., Sieniawa 
i Gniewczyna): „Ślady żerowania w koronach drzew nie są dostrzegalne” ; — 
gąsienice pojedyńczo rozprószone na całej przestrzeni” .

8 . W  powiecie M y ś l e n i c k i m  (w gminach kat. Budnik, Dalin): 
wystąpienie Mniszk: sporadycznej — żarłoczność „woale niedostrzegalna” .

9. W  powiecie R z e s z o w s k i m  (w gminach kat. Budy, Bratko- 
wice, Ziczenie, Głogów, Styków las i Przewrotne): Przy przedsięwziętych 
rewizyach „aoniero w miesiącu sierpniu spostrzeżono kilka motyli Mniszki” .

10. W  powiecie R o p c z y c k i m  (w gminach kat. Kamionka, Ruda, 
Wolica pań., Krzyżowa, Ociecha i Czarna): „spostrzeżono tylko sporady
czne pojawienie się motyla. Uszkodzenia lasu nie ma”.

11. W  powiecie W i e l i c k i m  (w gminie kat : Szawina): „spora
dyczne pojawienie się bez wyrządzenia szkody” .

12. W  powiecie Ż y w i e c k i m  (w gminach kat. Rycerka górna, 
Ujsoł, Szare nistelnia, Sol kamesznica, Cięcina, Żabnica, Milówka, lipowa, 
Korbielów, Przyborów, Sopotnia, Sporysz, Kamesznica'': pojawiła się Mniszką
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sporadycznie na przestrzeni około 4000 h. — „w rozprószeniu na całej 
powierzchni. Żer w koronach drzew nie jest dostrzegalny

Ze sprawozdania powyższego c. k. kraj. inspektora lasów wynika 
zatem, źe „ Mn i s z k a  b r u d n i c  a“ prawie wszędzie tylko sporadycznie się 
pojawiła, często zaniesiona wiatrami, wyjątkowo też tylko obźarła odoso
bnione grupy drzew, a w ogóle znaczniejszej nie wyrządziła szkody. W wielu 
miejscach żer tego szkodnika był tak nieznaczny, że tylko połapane ćmy 
„Mniszki" służą za dowód jej pojawienia się.

Spodziewać się też należy, że mroźna zima i późna wiosna, tudzież 
liczniejsze pojawienie się naturalnych nieprzyjaciół „Mniszki “ tj. „Icbneu- 
monów“, przyczynią się znacznie do wygubienia tego szkodnika i że przeto 
wystąpienie jego w roku 1893 będzie mniej groźne.

Sprawa wprowadzenia "W skutek ponawiających się zapytań czyli i kiedy wprowadzone
ryb^ostwie^z ^ 3 1   ̂a zosdau3 rewiry rybackie w myśl ustawy o rybołostwie z dnia 31. paździer- 
ździernika 1887 (Nr. 3*7 nika 1887> odnos^ Wydział krajowy (do LW . 38750/91 i 46958/91) do
Dz. ust. kr. zr. 1890.) Namiestnictwa o jak najrychlejsze oznaczenie tychże rewirów i wy

danie stosownych zarządzeńj, ażeby przepisy policyi rybackiej odnoszące 
się do połowu i sprzedaży ryb przestrzegane były. Odezwą z dnia 23. lu
tego 1892 1. 11907 (LW. 11045/1892) zawiadomiło c. k. Namiestnictwo 
Wydział krajowy, że w sprawie tymczasowego oznaczenia rewirów rybackich 
na wodach rzek: Soły, Skawy, Raby i Bugu, odbędzie się dnia 12. marca 
1892 narada w c. k. Namiectnictwie przy udziale znawców, źe na naradzie 
tej poruszane będą kwestye, tyczące się przyszłego gospodarstwa rybnego
na znacznej części wód krajowych i źe pozostawia się uznaniu Wydziału
krajowego, czy w naradzie tej zechce ewentualnie wziąć udział przez wy
słanie delegata swego.

Na propozycyę sekcyi stałej kraj. komisyi rolniczej, wydelegował 
Wydział krajowy do wspomnianej narady członka komisyi rolniczej W g° 
Stanisława Polanowskiego.

Odezwą z dnia 24. lipca 1892 1. 55916 (LW. 37766/1892) zawia
domiło c. k. Namiestnictwo, źe w myśl uchwał powziętych na tej naradzie, 
c. k. Namiestnictwo wyznaczyło tymczasowo (w myśl postanowień §§• 2  

i 3. rozporządzenia z dnia 21. sierpnia 1890 Dz. u. i r. kr. Nr. 39) rewiry 
dla rzek i dorzeczy: So ł y ,  S k a w y  i Ra b y ,  wydało odnośne edykty 
(z dnia 10. czerwca 1892 1. 45723), i zamierza przystąpić do dalszego two
rzenia rewirów rybackich na rzekach galicyjskich w następującym porządku: 
Dunajec, Stryj, Wisła i Bug.

Przy tymczasowem podziale rzek Soły i Raby na rewiry rybackie, 
zastosowano się do projektu śp. profesora Nowickiego (który w tej pracy 
subwencyonowany był z funduszu krajowego), zaś rzekę Skawę podzielono 
według projektu pp. A. Gostkowskiego i E Drapelli.

Zarazem zażądało c. k. Namiestnictwo zdania Wydziału krajowego, 
czy nie należy zaniechać tworzenia rewirów rybackich na rzece Bu g u ,  
za czem przemawiają odnośni c. k. Starostowie, a to ze względu, iż we
dług relacyi tychże c. k. Starostów, rybołostwo na tej rzece bardzo podu
padło, a gospodarstwo rybołówcze na razie żadnych nie obiecuje korzyśoi.
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Wydział krajowy, zasiągnąwszy opinii sekcyi stałej krajowej ko
misyi rolniczej, oświadczył, zgodnie z opinią znawców na ankiecie w o. k. 
Namiestnictwie wypowiedzianej, że właśnie w obec wyrybienia tak rybnej 
niegdyś rzeki (karpie dochodziły 1 2  kilogramów wagi, obok karpia, lin, 
szczupak, sandacz, sum, miętus i marena — były do niedawna w znacznych 
ilościach, pojawiał się także łosoś, a węgorza krociami bez trudu łowiono!) 
nie tylko nie należy tworzenia rewirów rybackich na Bugu zaniechać, 
lecz przeciwnie należy dołożyć starań, ażeby rewiry te jak najrychlej za
prowadzonymi zostały.

jajowe niższe szkoły O krajowych niższych szkołach rolniczych w Horodence, Jagiel-
^ -cze, tudzież szko- n j C y  [ Kobiernicach, tudzież o założyć się mających niższych szkołach rol- 

lnu*^ GródkuraWy n ĉzyc^ w Uhersku i Krośnie, jak niemniej o krajowej szkole uprawy 
i wyprawy lnu w Gródku przedłożył Wydział krajowy osobne sprawozd anie.

Krajowa szkoła ogrodni- O krajowej szkole ogrodriczej w Tarnowie przedkłada Wydzu ł
Cza w Tarnowie. krajowy osobne sprawozdanie.

Krajowa szkoła gospo- O krajowej szkole gospodarstwa lasowego we Lwowie przedkłada
arstwa lasowego we Wydział krajowy osobne sprawozdanie.

Lwowie.

a,va założenia szkoły W  załatwieniu sprawozdania komisyi gospodarstwa krajowego o
gospodyń w Iwonicze, petycyi Wydziału powiatowego w Krośnie, w sprawie założenia szkoły go

spodyń wiejskich w Iwoniczu, w reamośui na ten cel przez Zgromadzenie 
sióstr Św. Feliksa ofiarowanej, polecił Wys. Sejm krajowy, uchwałą w dniu 
2 2 . września 1892 powziętą:

1. przeprowadzić z Siostrami Felicyankami w Iwoniczu rokowania, 
celem utworzenia — na podstawie statutu organizacyjnego wydanego przez 
Wydział krajowy — szkoły gosnodyń wiejskich pod ich kierownictwem 
i złożenia Wys. Sejmów; odnośnego sprawozdania na najoliższej sesyi.

Zarazem uchwalił Wysoki Sejm:
2. otworzyć Wydziałowi krajowemu kredyt na r. 1893 do wyso

kości 3000 zł., na wykończenie budynku i urządzenie szkoły, w razie po
myślnego załatwienie tych rokowań — i

3. polecił Wydziałowi krajowemu wyjednanie u c. k. Rządu odpo
wiedniej subwencyi na wykończenie budynków i utrzymanie szkoły.

Już w skutek relacyi Wydziału powiatowego krośniańskiego z dnia
2. sierpnia 1892 1. 1306, źe Matka przełożona filii klasztoru Felicyanek 
w Iwoniczu prosiła o wyjednanie subwencyi na dokończenie budowy i 
otwarre zakładu wychowawczego gospodyń wiejskich w Iwoniczu, oznaj
mił WyJrńał krajowy wspomnianemu Wydziałowi powiatowemu pod d.
9. sierpnia 1792 1. 37363, że z życzliwością wita propozyeyę Sióstr Feli
cyanek i gotów jest na najbliższej sesyi sejmowej wnieść do Wysokiego 
Sejmu wniosek o udzielenie funduszu na utworzenie wspomnianego zakładu 
wychowawczego, byleby przedtem zgromadzenie Sióstr Felicyanek. przedło
żyło Wydziałów' krajowemu program założyć się mającej szkoły i wy
mienił wysokość potrzebnego na ten oel zasiłku.



W  odpowiedzi na powyższe wezwanie oświadozyła przełożona Zgro
madzenia Sióstr Felioyanek pod dniem 6 . września 1892, że na zakupno 
8 -miu morgów gruntu, inwentarza, urządzenie domu i ogrodu żądają j0' 
dnorazowo 1 2 .0 0 0  zł. a na utrzymanie zakładu oorooznej subwencyi w kwo
cie 6000 zł.

Równocześnie jednakże, bo pod dniem 7, września 1892 wniósł 
Wydział Rady powiatowej krośniańskiej w tej samej sprawie petyoyę do 
Wysokiego Sejmu, która spowodowała powyż przytoozoną uohwałę z dnia 
22. września 1892.

Zakomunikowawszy uchwałę tę przełożonej ŚŚ. Felioyanek (Lw. 
44.302/92) z oznajmieniem, że na wypadek pomyślnego wyniku rokow ań  
przeznaczył Wpsoki Sejm na rok 1893 kredyt w wysokośoi 3000 Złr. na 
wykończenie budynku szkolnego i urządzenie szkoły, zażądał Wydział 
krajowy pewnych wyjaśnień niezbędnie potrzebnyoh, ażeby można statut 
organizaoyjny szkoły wypracować i na jego podstawie wyjednać u c. k. 
Rządu subwencyę ze skarbu państwa, w myśl uchwały 3-oiej na początku 
przytoczonej.

Przedewszystkiem zażądał Wydział krajowy deoyzyi przełożonej 
ŚŚ. Felioyanek oo do c e l u ,  do jakiego założyć się mająca szkoła gospodyń 
wiejskich w Iwoniozu ma dążyć, — zwracająo uwagę przełożonej, że Wydział 
krajowy nie mógłby się zgodzić na utworzenie dwóoh oddziałów wspo
mnianej szkoły, każdy z innym oelem (to jest kurs wyższy i niższy), 
jak ŚŚ. Felioyanki w podaniu swoim z d. 6 . września 1892 projektowały, 
i że 8 -morgowe gospodarstwo zakładowe może się bardzo dobrze nadawać 
dla szkoły gospodyń gruntowyoh (włośoianek), podczas kiedy dla szkoły 
gospodyń wiejskich na większych obszarach (klucznic dla większyoh ma
jątków) byłoby tak małe gospodarstwo nieodpowiednie.

Dalej zażądał Wydział krajowy przedłożenia planu sytuaoyjnego 
pól, ogrodów i budynków, tudzież planu i kosztorysu wykończyć się ma- 
jąoyoh budynków szkolnyoh.

Z przedłożonego planu i kosztorysu budynku szkolnego (planu 
sytuaoyjnego budynków gospodarskich, ogrodów i pól, SS. Felioyanki nie 
przedłożyły), wynika że na wykończenie budynku szkolnego nie 3000 z ł ., 
ale c o  n a j m n i e j  1 0 0 0 0  zł. w. a. potrzeba, nie licząc w to wewnętrznego 
urządzenia, które, około 5000 zł. kosztować będzie.

Pragnąc ile możności dopomódz S. S. Felioyankom do wyko
nania projektowanego założenia tak potrzebnej dla kraju szkoły, a widząo 
że drogą korespondencyi sprawa nie dość szybko postępuje, oznajmił 
Wydział krajowy (LW. 61.691/92) że celem przyspieszenia sprawy, byłoby 
rzeozą pożądaną, ażeby ktoś ze sprawą tą i ze stosunkami zakładu w Iwo
niozu i Zgromadzenia Sióstr św. Feliksa dokładnie obznajomiony, poro
zumiał się ustnie z referentem tej sprawy w Wydziale krajowym, który
udzieli wszelkich rad i wskazówek potrzebnych.

Dotychozas nie zgłosił się nikt z ramienia S. S. Felioyanek w W y
dziale krajowym, - Wydział krajowy zamierza wszakże jeszoze w mie-
siąou kwietniu b. r. wysłać referenta swego do Iwonioza dla p r z y s p i e 

szenia sprawy.
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W  obec tego stanu sprawy, nie mógł też Wydział krajowy przy
stąpić do wykonania powyż przytoozonej uchwały 3 oięj Wysokiego Sejmu.

®prawa nauczycieli wę- W  sprawie instytucyi nauczycieli wędrownych do nauki gospodar-
^  nauki S ° -  st wa,-wiejskiego, zaprowadzonej w r. 1889, przedkłada Wydział krajowy

wa wle)akie<jo. osobne sprawozdanie Wysokiemu Sejmowi. Na tem miejscu nadmienia się 
tylko, że krajowy nauczyciel wędrowcy p. Edmund Bielski powołany zo
stał do pełnienia obowiązków kierownika kra),, niższej szkoły rolniozej 
w Kobiernicach w zastępstwie chorego kierownika p. Wojciechowskiego 
i dotychozas obowiązki te pełni. W  miejsou zaś p. B i e l s k i e g o  powołany 
został na nauczyciela wędrownego p. Stanisław S z a l a y ,  pełniący przez 
lat trzy, to jest do września 1891 r. obowiązki nauczyoiela przy krajowej 
średniej szkole rolniczej w Czernichowie.

Fo koniec więc roku 1892 pełnili obowiązki nauczycieli wędrownyoh 
gosdodarstwa wiejskiego pp. Seweryn Wiszniewski, Stanisław Szalay 
i Tadeusz Stamirowski, ozwarta posada nauczyciela wędrownego, którą 
zajmować miał, w myśl uchwały Wysokiego Sejmu z dnia 8 . kwietnia 
1892 weterynarz, nie mogła być obsadzoną, z powodów w szoz6 gółowem 
sprawozdaniu podanych.

afrjWa Poniesienia go- O ozynnościach Wydziału krajowego odnosząoyoh się do podnie-
8 wa nabiałowego. sienia gospodarstwa nabiałowego w kraju, przedkłada Wydział krajowy 

osobne sprawozdanie. Tutaj nadmienia tylko Wydział krajowy że instruk
torem mleczarstwa jest p. Dr. Urban Wareg Massalski, rozporządzeniem 
Wydziału krajowego z d. 1. maja 1891 na posadę tę powołany na propo- 
zyoyę krajowej komisyi rolniczej, i że dwaj stypendyści Wydziału krajo
wego na naukę mleczarstwa do Niemioo wysłani, powrócili zaopatrzeni 
w ohlubne świadectwa z odbytych nauk w szkole praktycznej mleczarskiej 
w Nortrupi w stacyi doświadczalnej w Kleinhof Tapian. Jeden z nioh 
(Jan Biedroń) założył spółkę mleozarską włościańską w Haczowie i używany 
jest przez komitet c. k. Towarzystwa gospodarskiego we Lwowie do wy
kładów popularnych o mleczarstwie, — drugi zaś (Przemysław Cholewa) 
powrócił na swą dawniejszą posadę instruktora szkoły rolniozej w Kobier
nicach i uozy w tej szkole mleozarstwa.

W  końcu podajemy do wiadomości Wysokiego Sejmu, że starania 
Wydziału krajowego o uzyskanie subwencyi na naukę mleczarstwa i środki 
naukowe uwieńczone zostały pomyślnym skutkiem. C. k Ministerstwo 
przeznaczyło bowiem na cele wspomniane 1.500 zł. na rok 1892 i jest 
nadzieja, że takiego samego zasiłku i na rok 1893 ze skarbu pań
stwa udzieli.

s
P*awa fakultatywnych Wskutek zapytania c. k. Ministerstwa rolnictwa z  unia 2. lipca

4 7 ^ ;  kwalifikacyj- 1891 1. 9902/1055 (L. W. 31507/91):
ł^ywatnych ofioy?liat(̂ w a) czy byłyby odpowiednie i pożądane państwowe egzamina prak-

rolniczych. jy Czne  ̂ mająoe Wykazać kwalifikacyę kandydatów do służby administra
cyjnej przy gospodarstwaoh rolnych, proponowane przez sekcyę VII. mię
dzynarodowego kongresu rolniozego i leśnegc w r. 1890 w Wiedniu ze-
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Sprawa sprzódaźj kai- 
niiu mielonego w sali
nach kałuskich z gwa- 
rancyą zawartości czy

stego potasu.

Sprawa zapobieżenia 
wyzyskiwaniu włościan 
przez fabrykę bezwar
tościowych nawozów 
mineralnych Nawratila 

w Żywcu.

branego, a względnie według wniosku stowarzyszenia urzędników ekono
micznych w Wiedniu?

b) jakiej miary wiedzy podstawowej teoretycznej wymagaóby na
leżało przy wspomnianych egzaminach kwalifikacyjnych ?

zażądał Wydział krajowy najpierw zdania kół interesowanych (ko
mitetów obu krajowych Towarzystw rolniczych i towarzystwa oficyalistów 
prywatnych, właścicieli i zarządów większych gospodarstw w kraju, Dy* 
rekcyi krajowych szkół rolniczych), poczem przydzielił sprawę do zaopi
niowania krajowej komisyi rolniczej, której też udzielił odpowiedzi powyż 
wspomnianych kół interesowanych.

Na podstawie opinii krajowej komisyi rolniczej oświadczył się W y
dział krajowy (L. W. 56069/92) w z a s a d z i e  za zaprowadzeniem wspo
mnianych egzaminów dla urzędników rolniczych, z zastrzeżeniem wszakże, 
że egzamina te nie będą państwowe, ale jako publiczne przez Wydział 
krajowy przeprowadzane przy współudziale Towarzystw rolniczych i ko
misyi rolniczej.

Zarazem podał Wydział krajowy projekt w jaki sposób komisy® 
egzaminacyjne złoźoneby być miały, i czego przy egzaminie takim 
który nie może byc obowiązkowym — wymagać należy od k a n d y d a t ó w  

na urzędników wyższej i niższej kategoryi.

Wskutek starań Wydziału krajowego zarządziło c. k. Ministerstwo 
skarbu, reskryptem z dnia 21. sierpnia 1892 1. 28740, sprzedaż k a i n i t u  
m i e l o n e g o  z g w a r a n c y ą  z a w a r t o ś c i  10% c z y s t e g o  p o t as u ,  
(względnie 18i/3%  siarkanu potasowego) w salinie kałuskiej, począwszy• 
od 15. września 1892, a to po cenie 1 (jednego) zł. za 100 klg. bez opa
kowania loco magazyn saliny.

Według zas reskryptu tegoż Ministerstwa skarbu z dnia 13- maja 
1892 1. 12539, nie ulega przeszkodzie, ażeby kainit wydawany był także 
Towarzystwom rolniczym, na wspólne zamówienie członków tych towa
rzystw, z zastrzeżeniem, że każdy gospodarz musi dołączyć do podania 
o wydanie kainitu certyfikaty, wystawione przez przynależne o k. Sta
rostwa, bez względu na to czy jest członkiem towarzystwa kainit spro
wadzającego, czy też sam bezpośrednio o kainit się stara.

Wydział krajowy powziąwszy wiadomość, iż powstała fabryka na
wozów sztucznych w Żywcu, która używając tytułu c. k. uprzywilejowa
nej wyrabia i dostarcza rolnikom produktu bezwartościowego, za który 
drogo sobie każe płacić, a widząc ze sprawozdań swoich nauczycieli wę
drownych, że w zachodniej części kraju rolnicy włościanie w wielkiej 
mierze nawozów sztucznych używać zaczynają i są przez niesumiennych 
labrykantów i handlarzy wyzyskiwani, przydzielił sprawę do zaopiniowa
nia kraj. komisyi rolniczej.

Na podstawie opinii tejże komisyi odniósł się Wydział krajowy 
(L. W. 49362,92) do c. k. Namiestnictwa z prośbą, ażeby użyło wszelkich 
środków, jakie za stosowne uzna, ażeby jak] najrychlej zapobiedz dalszemu 
wyzyskiwaniu łatwowiernych rolników przez wspomnianą fabrykę i nadu
żywaniu ku temu c. k. przywileju.
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Dzięki energii c. k. Namiestnictwa została wspomniana fabryka 
p. Nawratila w Żywcu w grudniu 1892 zamkniętą, jako nieodpowiadająca 
postanowieniom ustawy przemysłowej, a właściciel tejże został za niepra
wne używanie firmy: „Pierwsza c. k. wyłącznie uprzyw. fabryka nawozów 
sztucznych z substancyi mineralnych11 do odpowiedzialności pociągnięty 
(odezwa c. k. Namiestnictwa z 20. grudnia 1892 1. 101904 L. W. 64965/92).

Sprawa zalesień wydm Wskutek przedstawienia Wydziału krajowego, opartego na wnios-
piaskowych i nieużyt- kach profesorów kraj. szucły gospodarstwa lasowcgo, wysłanych do zlu-

strowania zalesień wydm piaskowych, jak niemniej i na opinnii krajowej 
komisyi rolniczej (sekcyi stałej), wystosowanego dc c. k. Namiestnictwa 
(L. W. 13923/91), zarządziło c. k. Minisuerstwo rolnictwa (odezwa c. k. Na
miestnictwa z d 9. sierpnia 1892 1, 59858, L. W. 39997/92), że nadzór 
nad robotami około ustalenia i zalesienia wydm piaskowych, wykonywać 
będą pod kierownictwem c. k. krajowego inspektora lasów, poszczególni
technicy-leśniczowie w powiatach przydzielonych do ich okręgów leśni
czych. Mianowicie technik inspekcyi leśnej, przydzielony do c. k. Staro
stwa w Rzeszowie, nadzorować ma zalesienia wydm położonych w powia
tach Niskim i Tarnobrzeskim , a technik inspekcyi lasowej, przydzielony 
do c. k. Starostwa w Przemyślu, zalesienia wydm w powiatach: Cieszą- 
nowskim. Jarosławskim, Jaworowskim i Mościsklm.

Równocześnie zawiadamiło c. k. Namiestnictwo Wydział krajowy, że 
na mocy rozporządzenia ck. Ministerstwa rolnictwa z d. 8. stycznia 1892 1. 192, 
którym zwolnieni zostali leśno-techniczni urzędnicy zarządu dóbr państwo
wych od pełnienia obowiązkn techników leśnych administracyi rządowej, 
zniesione zostały dotychczasowe okręgi leśne, a w ich miejsce ustanowiono 
(na mocy upoważnienia c. k. Ministerstwa rolnictwa z d. 16. marca 1892
1. 4225) 8 osobnych okręgów, w których obowiązki techników inspekcyi 
leśnej pełnić będą wyłącznie technicy leśni dla administracyi politycznej 
stale przeznaczeni. Siedzib}' tych ośmiu okręgów są: we Lwowie, Kra
kowie, Nowym Sączu, Rzeszowie, Przemyślu, Stryju, Stanisławowie 
i Złoczowie.

Założenie katastru zalesień uskutecznionych i uskutecznić się mają
cych, o który się Wydział krajowy upominał, zarządzone przez c. k. Na
miestnictwo (a względnie c. k. inspektorat lasowy) jest (według zawiado
mienia c. k. Namiestnictwa) w toku, — postępuje jednakże wolno. Po wy
kończeniu katastru dopiero będzie można dokładnie wiedzieć, jaką prze
strzeń piasków rzeczywiście zalesiono, jaki był koszt i stan obecny tychże.

Jak już w sprawozdaniu Wydziału krajowego za rok 1890/91 pod
nieśliśmy, znaczne spusztoszenia w młodych plantacyach (zalesieniach 
wydm) sporządziły w ostatnich latach 1890 i 1891 pędraki. Posucha przy
czyniła się też nie mało do uszkodzenia a nawet częściowego zniszczenia 
najświeższych plantacyi. Rok przeto 1892 poświęcony był w pierwszym 
rzędzie na uzupełnienie zalesień uszkodzonych, nie zaprzestano wszakże 
usilnej pracy około nowych zalesień, w miarę funduszów na ten cel prze
znaczonych.

Sprawozdanie c. k. ii ispektoratu lasów, jak nie mniej sprawozdania pp. 
prof. Tynieckiego i Lipińskiego (pierwszy lustrował zalesienia w powiatach

4



Mościskim i Jaworowskim, — drugi zaś w powiatach Jarosławskim i Ci®' 
szanowskim, a następnie Niskim i Tarnobrzeskim) dają dokładny obraz
stanu teraźniejszego zalesień wspomnianych i złożone będą w biórze sej- 
mowem do użytku Wysokiego Sejmu.

Spryvi . wydania no- C. k. Ministerstwo rolnictwa wypracowało w porozumieniu z m-
wej ustawy lasowej dla Eytni kompetentnemi Ministerstwami: „Zarys projektu nowej ustawy

Galicyi. lasowej dla Galicyi“ , który jako przedłożenie rządowe wniesiony byc
do konstytucyjnego traktowania w Sejmie krajowym.

Ażeby jednakże w ustawie tej uwzględnione zostały ile możności spe- 
cyalne stosunki i potrzeby kraju naszego, zarządziło c. k. Ministerstwo
rolnictwa zwołanie ankiety, złożonej z reprezentantów: Wydziału krajo
wego, obu krajowych towarzystw rolniczych, towarzystwa leśniczego 
i innych osobistości fachowych, celem uzupełnienia Zarysu owego odpo
wiednio do zdania i wniosków tejże ankiety.

W  ankiecie wspomnianej, która się odbyła, w dniach 20. i 21. gru" 
dma 1889 w c. k. Namiestnictwie, wzięli udział:

1. Stefan hr. Zamoyski, jako delegat Wydziału krajowego.
2. Tadeusz Langie, jako delegat c. k. To warz. gospod. galic.
3. Juliusz Siegier de Eberswald, delegat c. k. Tow. roln. krak.
4. Dr. Goazimir Małachowski, delegat Towarzystwa leśnego.
5. Józef Glanz, Dyrektor lasów i domen rządowych w Galicyi-
6. Dr. Bronisław Łoziński, jako reprezentant c. k. rządu i
7. Otto Loebl, c. k. komisarz lasowy, w zastępstwie c. k. inspe

ktora kraj. lasów.
-/. Alegat B. W  myśl uwag i uchwał ankiety, sp_sanych w dołączonym tu /•

protokole, przesłanym Wydziałowi krajowemu przy odezwie c. k. Prezy
dyum Namiestnictwa z dnia 29. kwietnia 1892 L. 4354/pr., został pier
wotny zarys projektu przez c. k. Namiestnictwo uzupełniony i c. k. Miu1" 
sterstwu przesłany.

Między innymi umieszczono w nim, na wniosek delegata c. 
Towarzystwa rolniczego krakowskiego, następujący dodatek: „ Dl a  w s z y  
s t k i c h  s p r a w ,  p o d l e g a j ą c y c h  o r z e c z e n i u  w m y ś l  n i u l 6 l 
s ze j  u s t a wy ,  u s t a n o w i o n ą  b ę d z i e  p r z y  p o i . t y c z n e j  w ł a d c y  
k r a j o w e j ,  krajowa komisya lasowa, a z r e g u ł y  p r z y  k a ż d e j  p °  
l i t y c z n e j  w ł a d z y  p o w i a t o w e j ,  powiatowa komisya lasowa •

Członkami kjaiowej komisyi lasowej mieliby być według Pr0 
jektu tego:

1. Referent dla spraw kultury krajowej przy politycznej *>•  ̂
krajowej.

2. Krajowy inspektor lasowy.
3. Powołany przez c. k. Namiestnictwo, z grona kraj. ofioyalisk0^  

prywatnych, egzaminowany gospodarz lasowy.
4. i 5. Dwaj delegaci Wydziału krajowego. ^
6. i 7. Jeden delegat każdego z krajowych Towarzystw rolmczyc

we Lwowie i Krakowie.
Powiatowa zaś komisya lasowa miałaby się składać w nastąPuĴ  

jących członków:
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'/. Alegat C.

^nioski posła do Rady 
Państwa Dra. Władysł. 
Kraińskiego zmierzające 

u Podniesieniu uprawy 
lnu w Galicyi.

1. Z powołanego przez c. k. Namiestnictwo, w powiecie zamie
szkałego egzaminowanego gospodarza lasowego.

2. Z delegata Wydziału powiatowego.
3. Z deiegata tego krajowego Towarzystwa rolniczego (Lwów — 

Kraków) w którego obrąbie leży dotyczący powiat polityczny.
„ I n s t r u k c y ę  i z a k r e s  d z i a ł a n i a  k o m i s y i  k r a j o w e j  

i korni  s y i  p o w i a t o  w y c h  u s t a n o w i  p o l i t y c z n a  w ł a d z a  k r a 
j o w a  w p o r o z u m i e n i u  z W y d z i a ł e m  k r a j o w y m " .

JE. p. Minister rolnictwa, oznajmił jednakże pismem z dnia
3. marca 1892 L. 3634, że proponowane ustanowienie wyżej wspomnia
nych ciał kolegi alnych, powołanych do orzekania w sprawach lasowych, 
uważa s t a n o w c z o  za n i e o d p o w i e d n i e .  Motywa tego znajdują się 
w dołączonym odpisie odezwy c. k. Namiestnictwa z dnia 10. kwietnia 
1892 1. 2420/pr.

W  skntek powyższego odmownego załatwienia o. k. Minister
stwa rolnictwa, zażądało o. k. Namiestnictwo, ażeby wniosek an
kiety, tyczący się utworzenia wspomnianych ciał kolegialnych (a dążący do 
zmiany zakresu kompetencyi władz do orzekania w sprawach lasowych, 
obecnie powołanych) Wydział krajowy „wziął ponownie pod rozwagę 
i w światłem ocenianiu podniesionych przeciw temu wnioskowi trudności 
powziął decyzyę* — i udzielił ją c. k. Namiestnictwu.

Wydział krajowy przekazał tę sprawę do zbadania i zaopiniowa
nia krajowej komisyi rolniczej — i zgodnie z jej opinią przyszedł do prze
konania, że różnym niedogodnościom, jakie według zdania c. k. Namie
stnictwa (a względnie ć. k. Ministerstwa rolnictwa) wyniknąóby mogły 
z przyjęcia wniosku dążącego do ustanowienia fachowych kumisyi leśni
czych przy krajowej władzy politycznej i władzach powiatowych, da się 
bardzo łatwo zapobiedz przez ułożenie odpowiedniego regnlaminu czyn
ności, normującego dokładnie tak zakres czynności projektowanych ko
misyi fachowych jak i tok 'nstancyi. Wydział krajowy oświadczył przeto 
(LW, 28238/92), że — nie wchodząc w całość projektu i wszelkie szcze
gółowe jego postanowienia (co do których nie był Wydział krajowy ani 
przed ani po ułożeniu tegoż projektu zapytywany), — uważa zażądane przez 
ankietę utworzenie wspomnianych fachowych komisyi jako potrzebne.

O. k. Namiestnictwo pod dniem 12. stycznia 1892. LW. 2322 na
desłało nam w odpisie wnioski postawione w Kadzie państwa przez posła 
Dra Władysława Kraińskiego a odnoszące się do podniesienia uprawy lnu 
w Gralicyi. Przy tej sposobności wyraził poseł Dr. Kraiński życzenie, aby 
wnioski te poparto ze strony Peństwa, przez dostarczenie na koszt Kządu 
potrzebnego nasienia, ustanowienie instrnktorów z uprawą lnu prakoy- 
cznie obeznanych, jako też przez urządzenie budynków do tarcia i kle
pania lnu opartych na systemie spółek gospodarczych.

0. k. Namiestnictwo upraszało o wydanie opinii w tym przedmiocie, 
a w szczególności zapytywało, czy Wydz.ał krajowy byłby skłonnym po
przeć tę sprawę udzieleniem zasiłku z funduszu krajowego.

Na wniosek krajowej komisyi dla spraw rolniczych, zwrócił W y
dział krajowy uwagę c. k. Rządu, że podniesieniem uprawy i wprowadzę-
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Subwencye na cele 
kultury krajowej udzie
lone przez Wydział kra

jowy.

niem racjonalnej wyprawy lnu w G-alicyi zajmuje się od wielu Jat z P°" 
wodzeriem komitet c. k. Towarzystwa gospodarskiego galicyjskiego, 
że jednsk wskazanem jest, aby c. k. Rząd z funduszów państwowych 
udzielił subwencyi na urządzanie zakładu wyprawy włókna, jeżeli za 
wiąże się spółka do utworzenia takiego zakładu,

Z uwagi zaś, że Wydział krajowy ponosi znaczne koszta na utrzy* 
manie szkoły uprawy i wyprawy lnu w G-ródku, a zarazem kraj swoim 
kosztem utrzymuje instruktora (nauczyciela fachowego) do uprawy i 
prawy lnu metodą poprawną, który na żądanie stron interesowanych, wy 
syłanym bywa dla udzielania rad . pouczeń na miejscu, nie widzi Wydzia 
krajowy potrzeby przedstawienia Wysokiemu Sejmowi wniosku o wyzna- 
ozenie kwoty z funduszu krajowego na intenzywnięisze popieranie uprawy 
lnu w Galicyi.

Wydział krajowy wykonał wszystkie uchwały budżetowe W ys0 
kiego Sejmu, tyczące się różnych subwenoy: na cele kultury krajowej, 
a nadto udzielił z fuduszów przeznaczonych na cele podniesienia rolnictwa 
i przemysłu rolniczego, tudzież wiedzy rolniczej następujących zasiłkom 
w peryodzie objętym niniejszym sprawozdaniem:

1. C. k. Towarzystwu gospodarkiemu galicyjskiemu we Lwowie 
na cztery stypendya po 100 zł. każde, dla. uczniów s z k o ł y  chmi® 
l a r s k i e j  w S t a r e m  S i o l e  400 zł. (Lw. 56.287/92.)

2 G-alicyjskiemu Towarzystwu weterynarskiemu na wydawnic- 
„ P r z e g l ą d u  w e t e r y n a r y j n e g o ” 100 zł. (Lw. 29.595/92).

3. Dr. Teofilowi Ciesielskiemu na wydawnictwo „ B a r t n i k a  p o s 19 

p o w e g o” 100 zł. (Lw. 10586/92).
4) Towarzystwu gorzelników polskich na wydawnictwo „G-orzel -  

n i k a “ 100 zł. (Lw. 23,419/92).
5. Na wniosek komisyi krajowej dia spraw rolniczych wyznaczy 

Wydział krajowy 300 zł. Towarzystwu gorzelników polskich tytułem sub
wencyi na koszta podróży dla gorzelników udających się za granicę, celem 
studyowania wyrobu drożdży prasowanych w gorzelniach gospodarsk “ 
(Lw” 34.653/92).

6. Stowarzyszeniu ku wspieraniu potrzebnych a godnych słuchaczy 
akademii rolniczej w Wiedniu zasiłek 50 zł. (Lw. 7.569/92).

7. Zarządowi „Towarzystwa wzajimnej pomocy słu ch aczów  kraj. 
szkoły gospodarstwa lasowego we Lwowie 50 zł. (Lw. 23.622/92).

8. Rygorozantoin c. k. szkoły weterynaryi we Lwowie na op * 
taks egzaminu ścisłego na przedstawienie Dyrekcyi tej szkoły a mianowicie • 
Henrykowi Langowi (L, . 37.979/92), Ludwikowi Niewolkiewiczowi 
(Lw. 38.543/92), Tadeuszowi Skwirczyńskienm (Lw. 43.585/92) każdemu 
po 57 zł.

9. Zasiłku na utrzymanie uczniów c. k. szkoły weterynaryi we 
Lwowie na przedstawienie Dyrekcyi tej szkoły: Henrykowi Langowi, 
Ludwikowi Niewolkiewiczowi, Józefowi Serwie każdemu po 40 2 . 
(Lw. 10.587/92).

10. Uczniom akadem:‘i rolniczo leśnej w Wiedniu zasiłek na do 
kończenie studyów i utrzymanie: Janowi Staszkiewiczowi 10® z *
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(Lw. 63.399/91 i 11.075/92;, Wojciecnowi Kurnikowi 100 zł. (Lw. 68.967/91 
i 10.642/92), Julianowi Kruppie 100 zł. (Lw, 10.301/92), Janowi Małeckiemu 
100 zł. (Lw. 10.772/92), Wincentemu Mazurkiewiczów’ 100 zł., Lw. 6.641/92) 
Michałowi Janence 100 zł, (Lw. 7.410/92), Janowi Balko 100 zł. (Lw. 7546/92), 
Michałowi Janence J.00 (Lw. 37.476/92 i 27.649/92), Stanisławowi Górskiemu 
40 zł. i Józefowi Owsiakowi 40 zł. (Lw. 19.683/92), Janowi Kalicie 25 zł. 
i Kazimierzowi Bostańskiemu 25 zł, (Lw. 26.310/92).

Nauczycielowi ludowemu Janowi Tatarze na obznajomienie się 
z wykładami rolnictwa 150 zł. (Lw. 12.076/92),

12. Dr. Stefanowi Pawlikowi, adju.nktowi szkoły Dublańskiej za
siłek na Zwiedzenie gospodarstw środkowej Galicyi 160 zł. (Lw. 16.166/92),

Stypendya dla uczniów Uchwałą z dnia 8. kwietnia 1892 powziętą przy rozprawie na i
0ły kucia kom we R,. XV. poz 293 d. budżetu wydatków z funduszu krajowego na r. 1892

0W16, przeznaczył Wysoki Sejm na stypendya dla kowali uczęszczających na
kurs kucia koni przy c. k. szkole weterynaryi we Lwowie kwotę 300 zł.

Na przedstawienie Dyrekcyi c. k. szkoły weterynaryi we Lwowie 
udzielił Wydział krajowy stypendya po 76 zł. następującym uczniom 
wspomnianego kursu: Michałowi Syroczyńskiemu (Lw. 7 232/92 i 13.682/92, 
Janowi B ałowąs (Lw. 18673/92) i Józefowi Kukowi (Lw. 46.811/92).

Puhdnsz pożyczkowy Na mocy uchwały Wysokiego Sejmu z dnia 27. listopada 1890 r.
Kółek rolniczych. ustanawiającej fundusz pożyczkowy Kółek rolniczych w kwocie 15.000 zł.

wypłacono Bankowi krajowemu 1, ratę w kwocie 5.000 zł. w dniu 17.
grudnia 1891 (Lw. 52.951) a drugą ratę pomienionej pożyczki w dniu 19. 
maja 1892 (Lw. 21.810).

Pismem z dnia 25. listopada 1891 1. 17317 oświadczył się Bank 
krajowy z gotowością objęcia zarządu funduszu pożyczkowego dla Kółek

Alegat D, i E. rolniczych i przedłożył załączony pod j. Projekt przepisów w spraw.e
administracyi powyższym funduszem, jakoteż wzór skryptu dłużnego na 
udzielane pożyczki. Wydział krajowy na tę relacyę Banku krajowego 
uchwalił w dniu 11 grudnia 1891 Lw. 62.951 zatwierdzić przedłożony 
projekt administracyi funduszu pożyozKowego dla kołek rolniczych jakoteż 
wzór skryptu dłużnego.

Pismem z dnia 13. kwietnia 1892 (Lw. 17.308 zawiadomił Wydział 
krajowy Bank krajowy o uchwale Wysokiego Sejmu z dnia. 9. kwietnia 
1892 (D? 31.810) zmieniającej przepisy tyczące się administracyi fundu
szu pożyczkowego dla Kółek rolniczych w ten sposób, iż §. 4. zostaje 
w zupełności usunięty t. j. iż odsetki i jakakolwiek prowizya jakoteż od- 
setk’ zwłoki od tych pożyczek zupełnie popierane r ie będą.

Na przedstawienie Zarządu głównego względem udzielania poży
czek Wydział krajowy przyznał:

Kółkom rolniczym :
w Dublanach . . . kwotę 600 zł.
w Czernichowie 
w Brzezowej 
w Chorzelowie 
w Szynwałdzie

600
160
200
300
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Subwencya uchwalona 
przez W ys. Sejam w d. 
8. kwietnia 1892 dla 

kółek rolniczych.

w M’kluszowicach . kwotą 360 zł
w Woźnikach . 7i 200 n
w Dziewinie . n 250 »
w Wołczyszczowicach n 100 n
w Czukwi . n 200 n
w Bogucicach . . . . n 200 n
w Brzezince . . . . . Ti 300 n
w Dobrej szlacheckiej 1J 300 »
w Gilowicach . . . . U 300 n
w Siemieniu . . . . . li 600 n
w Pni kucie . . . . . » 100 »
w Czudcu . . . . . n 500 n
i Zarządowi powiatowemu Kółek rol

niczych w Czortkowie n 600 n
w Bogucicach (Lw. 51.879/92) . 200 n

Odmówił zaś Wydział krajowy żądanej pożyczki:
Zarządowi powiatowemu Kółek rolniczych w Krakowie, odpo^ia 

dając, iż prośbie zarządu o pożyczką w kwocie 1.000 zł. skłonnym Je 
zadość uczynić tylko pod tym warunkiem, jeżeli mające się zawiązać 
warzyszenie z ograniczoną poręką pod firmą: Związek handlowy kółek ro 
niczych w Krakowie wykaże przed zrealizowaniem tejże pożyczki nie tylko 
wprowadzenie w życie składu towarów, ale i wysokość włożonych w nieg0 
ze strony stowarzyszenia kapitałów. (Uchw. Wydz. kraj. z 19. ^udi 
1892 LW . 57.089).

Zarządowi powiatowemu w Tarnobrzegu pożyczki w kwocie 600 z • 
ponieważ paragraf 67 statutu składu towarów Towarzystwa kółek r0 1̂11 
czych w Tarnobrzegu postanawia, iż Zarząd może rozpocząć działalno 
dopiero wtedy, gdy kapitał zakładowy wzrośnie do sumy 2.000 zł- a nl6 
wiadomo czy ten warunek jest dopełniony. Ostateczna decyzya będzie za 
leżeć od wyjaśnień których udzieli Zarząd główny Towarzystwa k o 6 
rolniczych.

Kółkom rolniczym: w Stobiernie, Wiśniowej, Szynwałdzie i Z^ ierZ 
chności gminnej w Uhercach.

Wysoki Sejm na posiedzeniu dnia 8. kwietnia 1892 uchwalił dla- 
Kółek rolniczych na koszta zakładania i lustracyi subwencyę w kwocie
5.000 zł. polecając Wydziałowi krajowemu, by pierwszą połową asygnowano 
natychmiast, drugą zaś połowę po przeprowadzeniu takiej zmiany w 8 
dzie wydziału wykonawczego tegoż towarzystwa w drodze porozumienia 
z centralnym Zarządem kółek rolniczych, aby dwaj delegaci Wydziału kra
jowego i dwaj delegaci obu krajowych towarzystw rolniczych zasia 
w rzeczonym wydziale wykonawczym. Wydział krajowy wezwał 7. hpca 
1892 LW . 21.809 Zarząd główny do wykonania tego warunku, ozemu a 
rząd uczynił zadość zapraszając do wydziału wykonawczego obu delega 
Wydziału krajowego pp. Tadeusza Romanowicza i Teofila Merunowicza. 
Zarazem uchwalił Zarząd główny projekt zmiany statutu w tym du > 
aby delegaci Wydziału krajowego i obu Towarzystw rolniczych * m°cy 
statutu stale w wydziale wykonawczym zasiadali. Projekt ten wnie81011̂
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^Prawa zbierania wy- 
azu cen produktów 
?  nyct  i robocizny ce- 
6m rewizyi katastru.

^  sprawie środków za 
rad°zycb z powodu nie- 
Ur°dzajów w r. 1891.

Alegat F.

będzie na najbliższe Walne Zgromadzenie Towarzystwa. Gdy w ten spo
sób warunkowi, przez W. Sejm uchwalonemu o tyle stało się zadość, o ile 
to było w mocy zarządu głównego, przeto Wydział krajowy wypłacił drugą 
połowę subwenoyi w kwocie 2 500 zł.

Na prośbę Wydziału powiatowego Dobromilskiego o poparcie przed
stawienia jego wniesionego do Ministerstwa skarbu przeciw tegoż zarzą
dzeniu z 2. lipca 1892, wskutek którego w celu rewizyi katastru grunto
wego zażądano w październiku 1892 od wszystkich gmin w kraju sporzą
dzenia w terminie do 15. listopada 1892 wykazów cen produktów rolnych 
i robocizny z okresu lat 21 — od roku 1870 do 1891 — odniósł się W y
dział krajowy do c. k Prezydyum Namiestnictwa o poparcie u c. k. Rządu 
tego przedstawienia.

W  przedstawieniu tern Wydział powiatowy wykazał niepodobień
stwo, ażeby zwierzchności gminne kraju naszego bez bliższej informacyi 
w tak krótkim terminie z pamięci tylko podać mogły ceny powyższe 
z okresu lat 21 z tą dokładnością i ścisłością jakich ta sprawa wymaga.

Przyłączając się do powyższego przedstawienia, Wydział krajowy 
ze swej strony wyraził życzenie, iżby c k. Prezydyum Namiestnictwa po
leciło c. k. Starostwom, ażeby potrzebnych w powyższym celu dat zażą
dały także od Wydziałów powiatowych i od Towarzystw rolniczych 
a względnie oddziałów Towarzystwa gospodarskiego.

Również przesłał Wydział krajowy c k.Prezydyum Namiestnictwa 
podobne przddstawienie Wydziału powiatowego tarnowskiego.

W  załatwieniu sprawozdania komisyi budżetowej o wniosku posła 
Kramarczyka z wezwaniem do c. k. Rządu o wydaniu zarządzeń w celu 
zapobieżenia niedostatkowi wskutek nieurodzaju w r. 1891 — uchwalił 
Wys. Sejm na posiedzeniu z dnia 5. kwietnia 1892 rezolucyę wzywającą 
c k. Rząd, ażeby ze względu na niedostatek spowodowany nieurodzajem 
w r. 1891 wstrzymał śc'ąganie podatków zalegających i nie zarządzał egze- 
kucyi u dotkniętych aż do późnej jesieni r. 1892.

Na skutek tego wezwania oznpjmiło nam c. k. Prezydyum Namie
stnictwa pismem z d. 21. września 1892 1. 10.313 co następuje:

Według odezwy Prezydyum c. k. krajowej Dyrekcyi Skarbu z d. 
5 b. m. L. 1674/pr. odpisano z powodu klęsk elementarnych i nieurodzaju, 
które w roku 1891 kraj nawiedziły dotychczas w podatku g"untowym za 
rok 1891 kontrybuentom w 2.284 gminach klęskami dotkniętych ogólną 
sumę 341.702 zł. 62 ct. oprócz dodatków autonomicznych; zaś co do 72 
gmin, względnie obszarów dworskich, co do których operaty likwidacyi 
musiały być uzupełnione, jest przyznanie należnych opustów podatkowych 
na ukończeniu.

Nadto przyznano z upoważnienia Wys. c. k. Minisłerstwa skarbu, 
okólnikiem c. k. krajowej Dyrekcyi Skarbu z dnia 19, czerwca b. r. 
L. 48.947 którego odpis się dołącza, kontrybuentom, których całoroczna 
należytość podatkowa bez dodatków autonomicznych rocznej kwoty 20 zł. 
nie przenosi poszczególnione w powołanym okólniku znaczne ulgi w opła
tach kosztów egzekucyjnych, a mobilarną egzekucyę ograniczono tak, że
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tylko raz w cafym roku, a mianowicie w porze jesiennej od września do 
końca grudnia ma być przeprowadzoną.

Wreszcie odroczono w bardzo bcznych wypadkach wskutek wno
szonych próśb pojedynczych kontrybuentów oraz wszystkim gminom klę
skami elementarnymi lab nieurodzajem dotkniętym, zapłatę zaległych po
datków do jesieni.

Petycya Reprezentacyi Uchwałą z 28. wrześnie 1892 przekazał "Wys. Sejm "Wydział >w
powiatu Husiatyńskiego krajowemu petycyę Reprezentacyi powiatu Husiatyńskiego, w której R0
wsprawi grożącej tam- prezen âcva f,a z powodu zagrażającej w r. 1893 ludności powiatu tamtej- 
ze na rok 1 8 9 3  klęski ^  . . 1 . J , . f l  m e -głódowej szego kJęski głodowe], na podstawie zebranych dat , wykazującycn ni

możliwość wyżywienia w r. 1893 tak ludności jakoteż i inwentarza ży
wego i zupełny brak zboża na zasiewy ( upraszała o zapomogę z fundusz 
krajowego, a w szczególności o subwencyę na dostarczenie ludności za
robku przy budowie dróg w tym powiecie, a tem samem na powstrzyma 
nie tejże od praktykowanej tamże tłumnej emigraeyi do Rosyi.

Gdy wyznaczona przez W. Sejm w r. 1892 suma 100.000 wyczer
paną została na zasiłki dla ludności dotkniętej kluską nieurodzaju w za
chodniej części kraju, przeto udzieliwszy powiatowi Kusiatyńskiemu roz
porządzeniem z 18. października 1892 zasiłku na budowę dróg w kwocie
4.000 zł., odstąpił Wydział krajowy petycyę powyższą pismem z 13. stycz
nia 1893 1. 48 818 c. k. Prezydyum Namiestnictwa ze względu na przy
zwoloną ustawą państwową z 29 grudnia 1892 subwencyę z funduszów 
państwowych w sumie 150.000 zł. dla dotkniętych klęską nieurodzaju kra
jów koronnych z prośbą o wyjednanie z tych funduszów odpowiedniej 
subwencyi dla powiatu Husiatyńskiego, a zarazem o uwzględnienie dalsze] 
prośby Reprezentacyi powyższej co do ulg dla ludncśąi] w opłacie podatanW.
0  czem Wydział pow. Husiatyńaki równoczesn e zawiadomiono.

W  odpowiedzi na to pismo oznajmiło c. k. Prezydyum Namiestni
ctwa odezwą z 2. lutego 1893 1. 2425, iź ęelem dostarczenia z wiosną za
robku ludności wiejskiej powiatów Husiatyńskiego, Skałackiego, i Zbara
skiego przeznaczył JE, p. Namiestnik z funduszów zapomogowych dozwo
lonych ustawą państwową z 29. grudnia 1892 na wykonanie robót dla po
wiatu Husiatyńskiego 12 000 zł.j dla Skałackiego 14.600 zł. i dla Zbara
skiego 13.400 zł. w ogólności na budowę dróg powiatowych i naprawę 
gminnych t. j. na roboty zmmne i o ile można aa szutrowanie, dalej na 
naprawy lokalne dróg grobli po wsiach nie leżących przy drodze powia
towej a wymagających pomocy ze względu na ubóstwo ich mieszkańców, 
wreszcie na budowę studzien po wsiach gdzie ich brak lub gdzie są nie" 
dostateczne

W  szczególności ustanowiło c. k. Erezyd. Namiestnictwa sposób użycia
1 rozdziału tych kw ot na roboty lokalne w H usiatym e, w Tudorowie w Z a - 
bińcach i Czarnokońcach, w yznaczając specyalue kw oty na drogę K rzy -  
wenkm-KociubiiLCzyki, na drogę od Sidorowa ku diodze H usiatyn -H adyn  
kow ce, na drogę H u siaty n - P osto łów k a-G rzym ałów  koło H orodnicy i na 
drogę M szanitc-C hlapo w ka; —  i podobnież na pojedyncze drog w pcwit 
tach Skałackrm i Zbaraskim .
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Udzielając zarazem szczegółową iństrukcyę co do prowadzenia tych 
robót poleciło c. k. Prezydyum Starostom, ażeby wykonanie robót pozo
stawili Wydziałom powiatowym.

Wreszcie oznajmiło c. k. Prezydyum Namiestnictwa, iż już po
przednio wyasygnowało c. k. Starostom reskryptem z 15. lutego 1893 
1. 1675 dla powiatu Husiatyńskiegc 2.000 zł. i dla Borszczowskiego 3.000 zł. 
celem dostarczenia ludności zarobku na wykonanie robót drogowych oraz 
asanacyjnych w porozumieniu z Wydziałami powiatowym:, a nadto upo
ważniło c. k. Starostów, ażeby w wypadkach istotnej koniecznej potrzeby 
udzielali z przyzwolonego funduszu także jednorazowych zapomóg pienięż
nych dla ulżenia rzeczywistej nędzy.

■P®tycy i gminy Utoropy Stosownie do uchwały W . Sejmu z 22. września 1892 1. s. 103,
PnownB°SOWSkieS° ° *-°" ^órą  odstąpiona została Wydziałowi krajowemu petycya gminy Utoropy 
tam produk^rso i"' w P0w’ ec 9̂ Kosowskim o ponowne zaprowadzenie tam produkcyi soli wa- 

rzonki rzonki polecono Wydziałowi pow. Kosowskiemu zbadanie istoty podnie
sionych w tej petycyi zażaleń, co do szkód, jakie ponosić mają gospoda
rze gminy Utoropy wskutek zepsucia wody przez nadmierne przesycenie 
jej solą z zaniechanych szybów, tudzież co do ilość: pozostałych tam szy
bów otwartych i obfitości wydobywającej się z nich ropy solnej, a wresz
cie co do istotnych powodów zaniechania tamże produkcyi soli.

Przedłożony przez Wydział powiatowy protokół dochodzenia prze
prowadzonego w powyższym kierunku, stwierdza w zupełności fakt cią
głego wydobywania się z zaniechanych a otwartych szybów ropy solnej 
w takiej ilości, źe woda we wszystkich strumykach i potokach miejsco
wych w Utoropach przesyca się solą i wskutek tego, głównie bydło, dla 
braku wody niesionej choruje i ginie.

2 tego powodu Wydział krajowy ze względu na wynikające stąd 
dla gospodarzy tamtejszych straty, przesłał powyższy protokół pismem z 16. 
stycznia 1893 1. 64.624/92 c. k. Prezydyum Namiestnictwa, celem poczy
nienia odpowiednicn kroków, iżby mieszkańcy Utorop od dalszych szkód 
zabezpieczeni a wedle okoliczności za rzeczywiście dotychczas poniesione 
odszkodowani byli.

IV. Sprawy przemysłowe.

Sprawy przemysłowe. Z czynności w zakresie przemysłu krajowego a w szczególności o :
1. wykonaniu uchwał Wysokiego Sejmu w sprawach przemysłowych z dnia 
24. marca, 1. kwietnia i 5. kwietnia 1892, 2, ustawie o uwolnieniu za
kładów i spółek przemysłowych tudzież towarzystw akcyjnych od niepań
stwowych dodatków do podatków, 3. szkolnictwie przemysłowem, 4. sty- 
pendyach i zasiłkach przemysłowych, 5. funduszu przemysłowym, 6. pe- 
tycyach przemysłowych przekazanych Wydziałów: krajowemu do zała
twienia, i 7. o funduszach stypendyjnych na cele przemysłowe Wydział 
krajowy zdał Wysokiemu Sejmowi sprawę w przedłożeniu z dnia 12. 
września 1892. L. 44.661.

5



V. Spraw y handlowe i cłowe.

Sprawa przyznania rlg C. k. Namiestnictwo odezwą swą z dnie 13. kwietnia 1892 1. 28.31
taryfowych dla trans- odpowiadając na pismo nasze wystosowane do c. k. Namiestnictwa przy 
portów trzody przezna- ĵ- r̂em przesłaliśmy dc J. E. Pana ministra handlu popartą prośbą gminy
czonyc^k^^arguwii miasta Krakowa o uzyskanie u zarządów kolejowych przyznanie prawa

reexpedycyi dla świń nadsyłanych na targi w Krakowie, powiadomił0 
Wydział krajowy, iż J. E. Pan minister handlu w reskrypcie z dnia 
1. kwietnia fc. r. 1. 3395 zauważył przedewszystkiem, że wobec doświad
czeń poczynionych przez kolej północną na targu nierogacizny w Białej 
ziszczenie życzeń gminy Krakowa o przyznanie prawa reexpedpcyi napo
tyka na ważne przeszkody i prawie niemożebne do usunięcia trudu 
Istota reexpedycyi polega bowiem na tern, aby posyłki ze stacyi reexpe- 
dycyjnej były zupełnie identyczne z posyłkami w swoim czasie do tejże 
stacyi nadesłanymi. Tymczasem, jakto praktyka wykazuje, w bardzo nie
wielu razach znajduje zastosowanie ścisłe przestrzeganie tego warunku 
przez strony interesowane. Najczęściej zdarza się, że w małych party&e 
nadsyłane spędy nierogacizny oddawane bywają pośrednim handlarzom 
(meiderom), którzy segregują zwierzęta i rozdzieliwszy według uznania 
na pojedyńcze spędy wysyłają je  w różnych kierunkach. Nie rzadko się 
też trafia, że pewna ilość sztuk pozostawioną bywa z przeznaczeniem 
rzeź na miejscowe potrzeby. W  podobnych więc wypadkach ściśle ozna
czone transporta, które przybędą do Krakowa, w niewielu tylko razach 
będą tam ponownie nadawane. Podobne postępowanie odpowiadając® 
wprawdzie interesom handlu nierogacizną niezgodne jest jednak z istotą 
reekspedycyi i dlatego właściwszem i korzystniejszem byłoby dla gminy 
Krakowa postarać się o bezpośrednie taryfy dla posyłek do Krakowa 
i z Krakowa.

W  myśl powyższego żądania uwiadomiła też c. k. generalna By* 
rekcya austryackich kolei państwowych pod dniem 19. lutego 1892
1. 16.728 Magistrat miasta Krakowa, że pomijając sprawę zezwolenia na 
j.eexpećycyę wprowadzenie taryf bezpośrednich do zakładu obserwaoyjueS° 
w Krakowie i z tegoż zakładu, zależnem czyni od przyjścia do skutku 
urządzeń, które na mocy ugody z koleją północną cesarza Ferdynanda 
gmina miasta Krakowa zaprowadzić będzie obowiązaną. Zależeć będzie 
zatem od tego, czy poprowadzonym będzie łączny tor kolejowy z Kra
kowa do samego zakładu obserwacyjnego a względnie czy w ogól® w za
kładzie obserwacyjnym urządzoną zostanie stacya expedycyi towarów 
lub nie

J. E. Pan minister handlu polecił równocześnie c. b. generalnej 
Dyrekcyi austryackich kolei państwowych dążyć do tego, aby ustano 
wionę zostały bezpośrednie taryfy dla transportów nierogacizny wysył 1 0 
z zakładu obserwacyjnego w Krakowie i nadsyłanych do tegoż zakładu.

O wynikach starań swoich w tej sprawie zawiadomił "Wydział 
krajowy magistrat miasta Krakowa.
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Sprawa założyć się ma- Projekt statutu instytucyi handlowej pod nazwą „Izba dla handlu
tooej instytucyi handlo- zbuźem i produktami w Krakowie11 przesłało c. k. Namiestnictwo pod 
dla la ^ lu zb ^  dniem 13. lutego 1892 1. 7586 Wydziałowi krajowemu celem zasiągnięeia
Uktami w Krakowie”" °P*n“  Komisyi krajowej dla spraw rolniczych.

Na wniosek komisyi kraj< wej dla spraw rolniczych zaprosił W y
dział krajowy p. Dra Włodzimierza Kozłowskiego na specyalnego referenta 
tej sprawy w komisyi, tembardziej, iż tenże w Radzie państwa poruszył 
w pewnym związku ze sprawą giełdy zbożowej w Krakowie pozostającą 
sprawą reformy giełdy zbożowej we Wiedniu. (LW. 12.612/92). Opinią 
Wydziału krajowego wraz z opinią krajowej konisyi rolniczej przesłaliśmy 
c. k. Namiestnictwu (JW. 20.297/92) a wyraża ona zgodne przekonanie, że 
jakkolwiek odpowiednio zorganizowana giełda zbożowa mogłaby sią rze
czywiście przyczynić do uzdrowienia wadliwych stosunków handlu zbożem 
w kraju naszym, to jednakże giełda zbożowa w takiej organizacyi, jaka 
projektowaną jest w statucie stowarzyszenia „Izby dla handlu zbożem 
i produktami w Krakowie“ nam do zaopiniowania udzielonym, pogor
szyłaby tylko te i tak już dla produkcyi rolnej i gospodarstwa krajowego 
niekorzystne u nas stosunki handlowe. Motywem, który głównie wpłynął 
na powyższą opinią, było, że przepisy statutu nie dozwalają, aby człon
kiem stowarzyszenia był kto inny jak tylko kupiec lub zastąpca firm zapro
tokołowanych. Rolnik — producent zatem, nie tylko że nie może wejść 
w skład zarządu, czy to w skład Wydziału lub stałego sądu polubownego 
ald nawet n*o może zostać członkiem nadzwyczajnym tej Izby. Stowarzy
szenie wiąc takie nie dając rolnikowi - produoentowi żadnych wpływów 
ani korzyści, może sią raczej przyczynić do jego wyzyskania.

Petycya handlarzy świń W  skutek petycyi handlarzy świń w Zaleszczykach, uchwałą
j e ż y k a c h  o wy- Wysokiego Sejmu z dnia 9. kwietnia 1892 Wydziałowi krajowemu do
kl»,anie uoh-ylenia za'  załatwienia odstąpionej, odniósł sią Wydział krajowy (LW . 24.346/92) 

azu przepustu świń . . , , . , . , ,, . . . .  ,,
z Galicyi do Bukowiny naJP16rw <*° Cl Namiestnictwa z prośbą o wyjaśnienie przyczyn, dla

jakich zakaz przepędu nierogacizny z Galicyi do Bukowiny w r. 1839 
wydany, dotychczas w mocy obowiązującej jest utrzymany.

W  skutek wyjaśnień ze sfc-ony c. k. Namiestnictwa udzielonych 
i po zasiągniąciu opinii krajowej komicy i rolniczej, odniósł sią Wydział 
krajowy ponownie (LW. 36.339/92) do c. k. Namiestnictwa z przedsta
wieniem , ażeby c. k. Namiestnictwo zechciało wziąć pod ścisłą rozwagą 
sprawę przez handlarzy świń z Zaleszczyk poruszoną i wywóz świń do 
Bukowany w podobny sposób uregulowało jak wywóz do innych z Galicyą 
sąsiadujących krajów.

Przedstawienie swojo motywował Wydział krajowy tern, że roz
porządzenie c. k. Ministerstwa z dnia 10. grudni? 1889 L. 23.021 (które 
według odezwy c. k. Namiestnictwa z dnia 25. lipca 1892 L. 51.280 do
tychczas zasadniczo obowiązuje), zakazuje tylko p ę d z e n i a  św i z m ejica 
na miejsce i z domu do domu w obrąbie okręgu rewizyjnego ustanowio
nego ustawą o ksiągosuszu, a o w y p r o w a d z a r i u  nierogacizny z Ga
licyi do Bukowiny nie mówi; — a na każdy zaś wypadek zmieniły sią 
stosunki sanitarno - weterynaryjne w Galicyi i Bukowinie tak dalece
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Petycya o. k. Towarzy
stwa gospodarskiego ga
licyjskiego w sprawie 
usunięcia zarządzeń po- 
licyjno-weterynaryjn ych 
tamujących rozwój cho
wu i handlu nieroga

cizn^.

Uchwała Sejmu z dnia 
27. września 1892 w 
sprawie utrzymania w 
mocy zarządzeń wetery- 

naryjno - policyjnych 
ustanowionych dla 

ochrony przed zawle
czeniem zarezy bydlęcej 

z Rumunii i Rosyi.

Petycya Piotra Zańki 
w Strzcmilczu o włs 
sność jego przepadłą 
w magazynach urzędu 
cłowego w Stojanowie.

Petycya członków gmi
ny Waręź o przeniesie
nie urzędu cłowego z 
Uhrynowa do Wa-ęźa.

w ostatnich latach, że obecnie więce; obawiaóby się należało zawlecze11101 
zarazy pyskowo - raoi jowej z Bnkowiny do Galicyi, aniżeli nacdwrot.

I)o chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie nadeszła jeszcze 
odpowiedź c. k. rządu.

W  załatwieniu tej petycyi odstąpionej przez Wysoki Sejm W y
działowi krajowemu uchwałą z dnia 5. kwietnia 1892, odniósł się Wydma 
krajowy — po zasięgnięciu opinii krajowej komisyi rolniczej 
c. k. Namiestnictwa (LW . 21233/92) z przedstawieniem, iż zarządzenia we- 
terynacyjno-policyjne, wydawane przez c. k. władze, w wielu wypadkach 
do celu nie prowadzą a na produkcyę nierogacizny i jej opasów tak mę- 
korzystnie oddziałują, że już teraz producenci węgierscy opasowe swoje 
świnie, z korzyścią dla produkcyi węgierskiej a z ujmą dla produkcyi na
szej, na targi galicyjskie naprowadzać mogą — i naprowadzają.

Równocześnie odniósł się Wydział krajowy do prezesa Koła poi* 
skiego w Radzie państwa z prośbą, by przedstawienie powyższe zeohciał 
u c. k. Rządu usilnie poprzeć.

Do chwili zamknięcia niniejszego sprawozdania nie otrzymał Wy* 
dział krajowy w tej sprawie odpowiedzi.

W  skutek uchwały Wysokiego Sejmu z dnia 27. września 1892, 
powziętej w załatwieniu sprawozdania komisyi administracyjnej o wniosku 
posła Włodzimierza Kozłowskiego, a wzywającej c. k Rząd, ażeby obecne 
zarządzenia weterynaryjno-policyjne , ustanowione dla ochrony przed za
wleczeniem zarazy bydlęcej z Rumunii i Rosyi, bezwarunkowo w mocy 
obowiązującej utrzymał, odniósł się Wydział krajowy pod d. 7. paździer. 
1892 (LW. 47713/92 do c. k, Prezydyum Namiestnictwa, upraszając zara
zem o zawiadomienie o wyniku odezwy z d. 22. stycznia 1892 w sp™ 
utrzymania z mocy zakazu wprowadzenia bydła rogatego z Rumunii do 
c. k. Prezydyum Namiestnictwa wniesionej.

Odezwą z dnia 25. paźdz’ =rnika 1892 L. C3651 (LW. 52871/92) 
oznajmiło c. k. Namiestnictwo, że sprawę tę przedłożyło w swoim ozasie
o. k. Ministertwu rolnictwa, handlu i spraw wewnętrrznych, 1®°Z nie 
otrzymało jeszcze odpowiedzi.

Petycya Piotra Zańki właściciela gruntu w Strzemilczu o pomoc 
w odzyskaniu jego sprowadzonych z Rosyi a w magazynach Urzędu cło
wego w Stojanowie zatrzymanych rzeczy, odstąpił Wydział krajowy P1' 
smem z dnia 15. lipca 1892 c, k. Prezydyum Namiestnictwa z prośbą, 0 
zarządzenie dochodzenia i załatwienia tej sprawy, — nie otrzymał jednak 
żadnej wiadomości o rezultacie.

W  ślad sprawozdania z roku zeszłego o odstąpieniu c. k. Prezy
dyum Namiestnictwa petycyi członków gminy Waręża, o przeniesienie 
Urzędu cłowego z Uhrynowa do Waręża, donosi Wydział krajowy że 
według oznajmienia c. k. Prezydyum Namiestnictwa z dnia 2. listopada 
1892 1. 12443 c. k. Ministerstwo skarbu reskryptem z dnia 21. lipca
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1. 6236 nie uwzględniło prośby tej i że o tein zawiadomioną została po- 
miemona gmina,.

VI. Spraw y górnicze.

Sprawy górnicze. W  przedmiocie spraw górniczych, obejmujących zarówno przemysł
kopalniany i fabryczny nafty i wosku ziemnego, jak i przemysł innych 
minerałów górniczych, jak i naukowe badania, któremi Wydział krajowy 
do rozwoju tego przemysłu się przyczynia, przedkłada Wydział krajowy 
W y sok,'mu Sejmowi do LW . 1644 r. b. osobne sprawozdanie.

VII. Spraw y podatkowe.

Opodatkowanie Towa- W załatwieniu sprawozdania sejmowei komisyi przemysłowej o
Zystw zar°kkowych. przedłożeniu Wydziału krajowego z dnia 19. lutego 1892 1. 9300 w przed

miocie opodatkowania towarzystw zarobkowych (str. 43 do 52) Wysoki 
Sejm powziął na posiedzeniu z d. 9. kwietnia 1892 następujące uchwały:

Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby w drodze rozporządzenia należycie 
ogłoszonego:

1. określił pojęcie zarobkowych towarzystw magazynowych zare
jestrowanych w myśl ustawy z dnia 9. kwietnia 1873 (Nr. 70. dz. u. p.);

2. podał szczegółowe znamiona tych zarobkowych towarzystw ma
gazynowych , które w myśl ustawy ograniczają swą działalność do własnych 
członków;

3. określił wyczerpująco warunki prawne, od których dopełnienia 
zależy zastosowanie ustaw z dnia 27, grudnia 1880 (Nr. 151 dz. u. p.) 
i z dnia 14. kwietnia 1885 (Nr. 43. dz. u. p.) do zarobkowych towa
rzystw magazynowych, zaiejestrowanych w myśl ustawy z dnia 9. kwietnia 
1373 Gayby zaś osiągnięcie tego celu w drodze rozporządzenia było nie
możliwe ;

4. ażeby c. k. Rząd przedłożył co rychlej odnośną reformę usławy 
do konstytueyj lego zatwierdzenia.

O tych uchwałach Wysokiego Sejmu zawiadomiono c. k. Prezy
dyum Namiestnicwa pismem z dnia 9. kwietnia 1892 1. s. 2.034. Wydział 
kraiowy zaś pismem z dnia 6. maja 1892 1. 20.099 podał powyższe 
uchwały do wiadomości poselskiego Koła polskiego w Wiedniu i c. k. Mi
nistra J. E .F .lipa Zaleskiego z gorącą prośbą o skuteczne poparcie, ażeby 
c. k. Rząd w jak najkrótszym ezasie uczynił zadość tym uchwałom. Nadto 
odezwą z powyższej daty Wydział krajowy przesłał o k. Prezydyum Na
miestnictwa wspomiane wyżej sprawozdanie Wydziału krajowego, jako do
datkowe uzasadnienia uchwał Wysokiego Sejmu i upraszał o jak nnjry- 
chl =>jsze zaopiekowanie s?ę sprawą.

O decyzji c. k. Rządu, c. k. Prezydyum Namiestnictwa zawiado
miło Wydział krajowy odezwą z dnia 17. sierpnia 1892 1. 9066/pr., którą 
opiewa jak następuje:



„Według odezwy c. k. krajowej Dyrekcyi skarbu z d. 4. sierpnia 
1892 1. 56.225 oznajmiło Wysokie c. k. Ministerstwo skarbu reskryptem 
z dnia 4. lipoa 1892 1. 22.119, że niemoże zadość uozynió wypowiedzianemu 
dnia 9. kwietnia 1892 życzeniu galicyjskiego Sejmu krajowego, ażeby 
w drodze rozporządzenia określić warunki zastosowania ustaw z dnia 27. 
grudnia 1880 (Nr. 151. dz. u. p.) i z dnia 17. kwietnia 1885 (Nr. 43. dz.
u. p.) do sarobkowyoh towarzystw magazynowych, które sprzedają nie* 
członkom.

W  podobnym duohu wypowiedział o. k. Trybunał administracyjny 
orzeczeniem z dnia 29. listopada 1881 1. 2946 swe zapatrywanie prawne, 
że wymienione ustawy tylko wtedy mają zastosowanie, jeżeli nieczłonkowie 
wykluczeni są od każdego ze strony towarzystwa zawrzeć się mającego 
interesu, z jedynem wyjątkiem interesów poszczególnie (taxativ) wyliezo- 
nyoh w §. 1. ustawy z dnia 14. kwietnia 1885.

W  pewnym poszczególnym wypadku wypowiedział dalej c. k. Try
bunał administracyjny orzeozeniem z dnia 18. kwietnia 1885 1. 922, źe 
ustawa z dnia 27. grudnia 1880 nie da się zastosować do przęasiębiorstwa 
Spółki pospodarzy oelem sprzedaży rolnyoh produktów na wspólny rachu
nek , jeżeli podług statutów produkta także nieczłonkom sprzedawane 
być mogą.

Ewentualnej prośbie o jak najrychlejsze przedłożenie odnośnej re
formy ustawy do konstytucyjnego traktowania uozynił Rząd już zadość 
wniesieniem projektu ustawy o bezpośrednioh podatkach osobistych, który 
w §. 98, właśnie żądane postanowienie zawiera.

O tern mam zaszczyt zawiadomić Świetny Wydział krajowy od
nośnie do pisma J. E. księoia Marszałka krajowego z dnia 9. kwietnia 
1892 1. s. 2034 do dalszego zarządzenia®.

Odpowiedź ta zupełnie odbiega od właściwego przedmiotu i w ni- 
ozem nie osłabia motywów uchwały Wysokiego Sejmu. Uohwały te (p°d 
1 do 3) zgodne są z wnioskami Wydziału krajowego przedstawionymi 
w jego sprawozdaniu z dnia 19. lutego 1892 1 9300, które (str. 43 do 52) 
zawiera szczegółowe uzasadnienie i wykazuje tern samem bezpodstawność 
odpowiedzi rządowej. Odpowiedź ta nie podaje ani jednego nowego szcze
gółu, któryby mógł służyć jako motyw przeciw uchwałom Wysokiego 
Sejmu lub był skierowany wsprost przeoiw uzasadnieniu tych uohwał.

_ ^  my śl usfc- 1- §• 1. (art. I.) ustawy o ulgaoh podatkowych z dnia 
14. kwietnia 1885 (Nr. 43. dz. u. p.) ustawa ta ma być stosowana między 
innemi także do zarejestrowanych w myśl ustawy z dnia 9. kwietnia 1873 
(Nr. 70. dz. u. p.) zarobkowych towarzystw m a g a z y n o w y c h .  Ponieważ 
pojęcie takich towarzystw magazynowych nie zostało wcale określone ani 
w drodze ustawy ani rozporządzenia, co nastręczało sposobność dla władz 
fiskalnych do dowolnej interpretacyi, niezgodnej ani z duchem ustawo
dawstwa, ani z nauką, ponieważ c. k. Rząd wykluozał systematycznie 
nasze zarobkowe towarzystwa magazynowe od korzystania z dobrodziejstw 
przytoczonej ustawy podatkowej, w skutek czego ustawa ta była dla nich 
martwą literą prawa bez najmniejszej doniosłości praktyoznej, ponieważ 
nareszcie należało wyjść z tego błędnego koła i doprowadzić do tego,



ażeby ustawa przysparzająca aoniosiycn ulg towarzystwom zarobkowym 
przestała być martwą literą prawa i została wykonana; — Wysoki Sejm 
zażądał od c. k. Kządu o k r e ś l e n i a  p o j ę c i a  z a r o b k o w y c h  t o w a 
r z y s t w  m a g a z y n o w y c h  o g r a n i c z a j ą c y c h  w m y ś l  u s t a w y  
d z i a ł a l n o ś ć  do  w ł a s  n y c h  c z ł o n k ó w  i o k r e ś l i ł  s z c z e g ó ł o w o  

*  w a r u n k i  p r a w n e ,  o d  k t ó r y c h  d o p e ł n i e n i a  z a l e ż y  z a s t o s o 
w a n i e  u s t a w  z dni a  27. g r u d n i a  1880 i z d n i a  14. k w i e t n i a  
1885 d o  z a r o b k o w y c h  t o w a r z y s t w  m a g a z y n o w y c h .  Na to od
powiedziało c. k. Ministerstwo skarbu, że nie może uczynić zadość życze
niu Wysokiego Sejmu, żeby Bząd określił warunki zastosowania przyto
czonych wyżej ustaw do zarobkowych towarzystw magazynowych, k t ó r e
s p r z e d a j ą  n i e c z ł o n k o m .  Takiego żądania jednam nie zawierają 
uchwały Wysokiego Se;mu tak, że Ministerstwo skarbu właściwie odpo- 
Vi '.edziało nie na to, z czem się do niego "Wydział krajowy z polecenia 
Wysokiego Sejmu zwrócił. Gdy jednak jest obecnie w toku akcya ustawo
dawcza, dająca nadzieję pomyślnego załatwienia tej sprawy — przeto W y
dział krajowy na razie wstrzymał dalsze kroki ku uzyskaniu pomyślniej
szego załatwienia w drodze administracyjnej.

Petycya 29 włościan Uchwałą z dnia 9. kwietnia 1892 Wysoki Sejm przekazał Wydzia-
len^lny-^ iliCZa-° nchy" *0w* krajowemu do załatwienia petycyę 29 włościan z gminy Bilicza
żon* " łesłU8ZT  nał° 0 uchylenie niesłusznie nałożonego na nich przez staromiejskie o. k. Sta- na nich nrzez , . ,, , , °  , ,,  .
staromiejskie c k Sta- rostwo podatku zarobkowego od rzekomego nandlu owcami.
r°stwo podatku zaroh- Petycyę tę Wydział krajowy odezwą z dnia 15. lipca 1892 1. 23418
kowego od rzekomego przesłał Prezydyum c. k. krajowej Dyrekcyi skarbu z prośbą o wzięcie 

handlu owcami. j ej pod ścisłą rozwagę i o uwzględnienie przedstawień oraz zawiadomienie 
Wydziału krajowego o wyniku.

Wydział krajowy mniemał, że to jest najprostsza droga prowadząca 
do celu i oczekiwał rychłego zawiadomienia o pomyślnem dla petentów 
załatwieniu rekursów przez nich wniesionych. Tymczasem wbrew oczeki
wań 11 na odezwę wystosowaną do c. k. Prezydyum Wydział krajowy otrzy
mał odpowiedź c. k. krajowej Dyrekcyi skarbu, która w odezwie z dnia
26. lipca 1892 1. 60874 oznajmiła, jak następuje:

Zwracając załączniki szacownej odezwy z dnia 14. lipca 1892 1. 
23418 dotyczącej petycyi którą 29 mieszkańców Bilicza w przedmiocie 
opodatkowania ich od handlu owcami do Si jmu wniosło, c. k. krajowa 
Dyrekcya skarbu ma zaszczyt oznajmić Świetnemu Wydziałowi krajowemu, 
że skoro c. k. Starostwo w Starem mieście przedłoży tu do rozstrzygnięcia 
wniesione tam przsz dotyczące strony rekursy przeciw podatkowi zarob
kowemu, krajowa Dyrekcya skarbu nie omieszka rekursa te jak najdokła
dniej zbadać i ściśle w myśl obowiązujących ustaw podatkowych załatwić. 
Do wyrażonego w szacownej odezwie żądania, aby krajowa Dyrekcya 
skarbu zawiadomiła Świetny Wydział krajowy o powziętej na wspomniane 
rekursy decyzyi c. k. krajowa Dyrekcya skarbu przychylić się nie może, 
albowiem według obowiązujących ustaw, których ścisłe przestrzeganie 
Wysokie c. k. Ministerstwo skarbu ostatniemi laty kilkakrotnie władzom 
państwowym Galicyi przypom niJo, władzom autonomicznym nie przysłu-
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guje prawo ingerencyi w sprawach podatkowych, a organa rządowe tylko 
władzy przełożonej , zdawać mają sprawę ze swych czynności11.

Oświadczenie c. k. krajowej Dyrekcyi skarbu, źe skoro c. k. Sta
rostwo w Starem mieście przedłoży jej do rozstrzygnienia wniesione re- 
kursa nie omieszka ich zbadać i załatwić, nie mogło wcale zadowolić 
Wydziału krajowego i rownało się odmowie. Dyrekeya zajęła bowiem 
w tej sprawie całkiem biernie wyczekujące stanowisko, choftaź miała 
prawo nakazać c. k. Starostwu, ażeby rekursy natychmiast jej przedło
żyło i o całym przedmiocie zdało sprawę. Takie wyczekiwanie Dyrekcyi 
na rekursy mogło łatwo narazić petentów na znaczne koszta i przykro
ści. Petycya, uchwała Wysokiego Sejmu i odezwa Wydziału krajowego 
powinny były byc dla c. k krajowej Dyrekcyi skarbu dostatecznym bodź
cem do energicznego i życzliwego zajęcia się sprawą nawet w takim razie, 
gdyby interesowani nie byli wnieśli rekursów. Wobec tego Wydział kra
jowy p i s m e m  z dn i a  29. g r u d n i a  1892 1. 39.485 upraszał c. k. Na
miestnika i Prezydenta krajowej Dyrekcyi skarbu JE. K a z i m i e r z a  hr. 
B a d e n i e g o  o z a r z ą d z e n i e  z b a d a n i a  s p r a w y  przyczem ze stano
wiska interesów rolnictwa krajowego poczynił następujące uwagi: Ziemia, 
użyta czyto jako rola, łąka, pastwisko, czy jako las lub t. p., z której 
opłacany bywa bardzo wysoki podatek gruntowy, oznaczony na podstawie 
oszacowanego przez kataster d o c h o d u  c z y s t e g o ,  dawać może ten do
chód a względnie wogóle d o c h ó d  c z y s t y  tylko w ten sposób, że odpo
wiednio do stosunków miejscowych, klimatycznych, agronomicznych i eko
nomicznych: 1. albo płody z ziemi wydobyte bezpośrednio się spienięża 
(zboże, kartofle, buraki cukrowe, siano a nawet trawę i pastwisko), 2. albo 
też płody te częściowo lub nawet w całości zwierzętami domowemi (by
dłem rogatem, końmi, owcami i t. d.) skarmiamy i w ten sposób na płody 
zwierzęce większej wartości lub łatwiejsze do zbycia (przychówek, mięso, 
mleko, wełnę) przerabiamy. W  jednym jak drugim wypadku musimy częśe 
ziemiopłodów ( p a s z y :  siana, trawy zielonej, pastwisk i t. p.) poświęcić 
na produkcyę nawozu, bez którego nie dałaby się utrzymać płodność 
ziemi tak, że ziemia nie mogłaby wydawać zadowalniającyoh plonów, 
a tern samem d o c h o d o w ,  z których, gospodarz rolny nie tylko podatek 
gruntowy ale także i rodzinę swoją utrzymywać musi. Zwierząt potrzebnych 
gospodarzowi do przeróbki jego ziemiopłodów na produkta zwierzęce na 
miejscu zużytkowane (siłę pociągową i nawóz) jak nie mniej do przeróbki 
tych ziemiopłodów na produkta zwierzęce łatwiejszego zbytu i lepiej się 
opłacające, aniżeli gdyby ziemiopłody były bezpośrednio sprzedawane, 1 
zwierząt, bez których w wielu wypadkach nie dałyby się pewne ziemio
płody wcale zużytkować, nie może każde gospodarstwo zawsze dla siebie 
produkować a to dla tej prostej przyczyny, źe albo warunków do takiej 
produkcyi (hodowli) wcale nie ma, albo też ma warunki nieopowiednie, 
wskutek czego produkeya potrzebnych mu zwierząt na miejscu opłacić się 
nie może. I  to jest przyczyną, dla czego jedni gospodarze produkują ko
nie, aby je sprzedawać do tych okolic, w których produkeya koni opłacić 
się nie może, jedni wychowują wołki robocze a drudzy je kupują, używają 
do pracy, niekiedy podpasają i dalej sprzedają na rzeź lub na wypas — 
jedni wychowują krowy na mleko i sprzedają tym, którzy krów wycho-
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wywać nie m ogą, ale je na mleko utrzymują. Tak samo ma się rzecz 
z owcami. Jedni wychowują owce i sprzedają do dalszego użytku innym, 
ci inni kupują owce, których sami wychowywać nie mogą, a których nie
zbędnie potrzebują nie tylko do wyzyskania i spieniężenia paszy, jaką po
siadane przez nich grunta pastwiskowe dają (a które w wielu wypadkach 
zwierzętami większemi zużytkowane być nie mogą), ale także do utrzy
mania żyzności roli. Jak wi^o pod kategoryę handlarzy - przemysłowców 
nie można podciągnąć tych rolników, którzy potrzebne im do gospodarstwa 
konie robocze kupują i sprzedają, jak hie można podciągnąć pod tę kate
goryę rolników, którzy młode wołki zakupują, ażeby podchowaszy i pod
pasłszy z korzyścią sprzedać, tak też nie można zaliczać do rzędu han
dlarzy tych gospodarzy rolnych, którzy na to owue zakupują, ażeby przez 
nie szczupłą paszę z pastwisk swoicn zebrać i potrzebny im do sterkory- 
zacyi pól nawóz otrzymać. Owce, zakupione czy na miejscu wyproduko
wane, są dla wielu gospodarstw włościańskich a więc i dla gospodarstw 
w Biliczu konieczną składową częścią ich gospodarstwa tak samo jak koń, 
wół i krowa, jak bez tych tak toż i bez owiec nie mogliby wydobyć 
z roli i pastwi; k opłacanego podatku, jak nie można od nich wymagać, 
ażeby od sprzedanego mleka, cieląt, wełny, wołów i t. p. opłacali jakiś 
osobny podatek zarobkowy, tak też opłacanie podobnego podatku od wy
produkowanego na zakupionych owcach m i ę s a  wymagać nie można.

Ze względu więc na powyższe przedstawienie, oraz ze względu, że 
ów mniemany „nandel owcami1*, który został obłożony podatkiem zarob
kowym, jest jedynym sposobem wyzyskanie opodatkowanych już gruntów 
położonych w górach, który w razie zan łchania tego sposobu gospodaro
wania musiałby leżeć odłogiem, a wtedy nie przyniosłyby także i grunto
wego podatku, z uwagi wreszcie, że gdyby takie opodatkowanie, jakie 
w tym wypadku było zarządzone, znalazło szersze zastosowanie, gospodar
stwo połoninowe naszych włościan z gór stałoby się niemoźliwem z po
wodu p o d w ó j n e g o  o p o d a t k o w a n i a ,  Wydział krajowy upraszał za
razem JE. c. k. Namiestnika o jak n a j ż y c z l i w s z e  z a o p i e k o w a n i e  
s i ę  s p r a w ą ,  ażeby przedstawienie petentów zostało uwzglęgnione.

W  dalszym ciągu odezwy wyżej przytoczonej c. k. krajowa Dy
rekcya skarbu odmówiła wprost żądaniu Wydziału krajowego domagają, 
cemu się zawiadomienia go o decyzyi powziętej w sprawie przedstawionej 
w petycyi, motywując tę odmowę ustawami, których nie wskazała i tą 
okolicznością, że organa rządowe tylko władzy przełożonej mają zdawać 
sprawę ze swych czynności.

Odpowiedź ta — zdaniem Wydziału krajowego — miała na celu 
ograniczenie praw Reprezentacyi kraju zastrzeżonych konstytucyą i jest 
z prawami temi niezgodna. Tajemniczość, którą Dyrekcya skarbu się oto
czyła, nie da się pogodzić z całym konstytucyjnym ustrojem Monarchii, 
nie wzmocni zaufania do władz skaroowych, a nie leży też w interesie 
Państwa.

Motywa przytoczone przez Dyrekcyę skarbu nie usprawiedliwiają 
wcale odmowy. W  niniejszym wypaaku bowiem nie chodziło bynajmniej 
o jakąkolwiek ingerencyę władz autonomicznych w sprawach podatko
wych, odezwa Wydziału brwiowego nie nasuwała najmniejszej podstawy
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do podobnego przy puszczeni a. Wydział krajowy me mógł też mieć nawe 
zamiaru wymagania od Dyrekcyi skarbu jakiegokolwiek sprawozdania z JeJ 
czynności upraszał tylko o wymierzenie sprawiedliwość* i informacyę. 1°' 
formacyi t>ej Wydział krajowy wymagał w tym celu, ażeby mógł dopełni 
obowiązku włożonego nań uchwałą sejmową i zdaó Wysokiemu Sejmowi 
sprawę o załatwieniu przez władze skarbowe kwestyi, która ma zasadnicze 
znaozenie dla rolnictwa pewnych okolic naszego kraju. Prawo zaś infor
mowania się u organów rządowych — zwłaszcza w sprawach przez ^ 7 '  
soki Sejm Wydziałowi krajowemu przekazanych — nie może być Wydzia- 
łowi krajowemu odjęte.

Również nie może być zakwestyonowane prawo Wysokiego Sejmu 
wymagania wyjaśnień o załatwieniu wszystkich spraw, które się o Wysoki 
Sejm oparły. Wydział krajowy działał tu nie w charakterze władzy wy- 
konawczej, ale jako reprezentant : mandataryusz Wysokiego Sejmu, więc 
ciała ustawodawczego, które zresztą z mocy postanowień §. 24. statutu kra
jowego ma zastrzeżony wpływ na sprawy podatkowe.

Ustawy, któreby usprawiedliwiały odmowę Dyrekcyi są nieznane. 
Dy-ekcya ich nie przytoczyła, wspomniała tylko, źe c. k. Ministerstwo 
skarbu ostatnimi laty kilkakrotnie przypomniało władzom państwowym 
w G a l i c y i  ich ścisłe przestrzeganie a trudno zrozumieć, dlaczego takie 
przypomnienia wystosowano tylko do tutejszych władz państwowych.

Odmowna odpowiedź Dyrekcyi skarbu sprzeciwia się nadto dotyoh- 
ozasowej praktyce i mogłaby stworzyć niepomyślny precedens na przy' 
szłośó. Od szeregu lat Wydział krajowy przesyła na ręce c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa zażalenia trudniących się przemysłem domowym na nie
słuszne opodatkowanie z prośbą o zarządzenie zbadania sprawy i o zawia
domienie Wydziału krajowego o wyniku. Zażalenia te w licznych wypRd* 
kach bywały uwzględniane, porc mo, źe żalący się nie wnosili nawet oso
bnych właściwych re kur sów dc władz podatkowych. O załatwieniu tych 
zażaleń Wydział krajowy otrzymywał zazwyczaj zawiadomienia. Zdarzało 
się wprawdzie, źe odezwy Wydziału krajowego w powyższych sprawaoh 
pozostawały bez odpowiedni, lecz nie było ani ; ednego wypadku, w kto 
rymby prośba Wydziału krajowego doznawała podobnej — jak obecnie — 
odprawy, Aż dotąd c. k. kraj. wa Dyrekcya skarbu me wahała się udzie 
lać informacyi o decyzyach w sprawach podatkowych i — co jest całkiem 
naturalne — nie upatrywała w tej praktyce ani naruszenia ustaw m 
jakiejś innej niewłaściwości, ani też nie poczytywała sobie tego za 
ubliżenie

Na podstawie tych szczegółów Wydział krajowy w przytoozonem 
wyżej piśmie do JE. c. k. Namiestnika upraszał także, a ż e b y  JE* °; j 
N a m i e s t n i k  z e c h c i a ł  w s w o i m  c z a s ; e z a w i a d o m i ć  W y ^ z1  ̂
k r a j o w y  o s k u t k u  petycyi względnie rekursów, przyczem nadmien , 
źe byłoby nader poźądanem, ażeby wskazano Wydziałowi krajowemu te 
ustawy i przepisy, które zdaniem c. k. krajowej Dyrekcyi skarbu unl® 
moźli wieją jej udzielenia wyjaśniuń i informacyi w sprawach p o d a tk o w  

na żądanie Wydziału krajowego.
W  załatwieniu tej sprawy c. k. P:ezyayum Namiestnictwa odezwą 

z dnia 28. lutego 1893 1. 2275/pr. oznajmiło, źe według odezwy o. k. kra



43

® -ro statystyki prze
p a la . i handlu.

jowej Dyrekoyi skarbu z dnia 23. lutego 1893 1. 17402 o d p i s a n o  p o 
d a t e k  z a r o b k o w y  nałożony włościanom z Bilicza od handlu owcami 
od ozasu przypisania, ponieważ przeprowadzone doohodzenie wykazało, że 
opodatkowani nie trudnią się hardlem owiec w sposób zwykłego zarobko
wania, zaczem w duchu patentu o podatku zarobkowym nie są obowią
zani do opłaty tego podatku.

Reskryptami z dnia 8 . marca 1893 1. 10915 Wydział krajowy po
dał tą odezwą do wiadomośoi podpisanyoh na petyoyi i Wydziału powia
towego w Staremmieście.

VIII. Biuro statystyczne.
W  ciągu r. 1892 wydało kraiowe biuro statystyczne dwa zeszyty 

XIII. tomu wiadomości statystycznych, z których pierwszy obejmuje naj
ważniejsze wynik spisu ludności 31. grudnia 1890 o ile odnoszą sią do 
Galicyi, drugi wyniki równoczesnego spisu bydła rogatego w naszym 
kraju. Obie te praoe przedłożone były Wysokiemu Sejmowi na wiosennej 
jego sesyi w r. 1892.

Obecnie biuro ogłosiło trzeoi zeszyt tomu X II I ., który obejmuje 
następujące prace:

1. Statystykę wyborów do rad miejskich w 30 większych mia
stach , która to praca posłużyła do przygotowania projektu ordynacyi 
wyborczej dla tych miast.

2. Handel Galicyi i Bukowiny tudzież innyoh krajów austryaokioh 
z Cesarstwem Niemieckiem w latach 1C87—90.

3. Wychodźtwo z powiatów podolskich do Rosyi w r. 1892 Pierwszą 
prauę opracował p. Zdz sław Gaszyński, dwie dalsze prof. Piłat.

Przygotowane do druku są dalsze prace:
4. Pogląd na gospodarstwo funduszu krajowego w lataoh 1886—90— 

praca p. Stefana Komornickiego.
5. Uprawa tytoniu w Galicyi — przez p. Z. Gaszyńskiego.
Biuro zajęte jest obeonie zestawieniem dat oo do gruntów wspól

nie używanych, która to praca,, dla trzydziestu kilku powiatów już do
konana, ma posłużyć do opracowania ustawy krajowe! o podziale lub 
regulacyi użytku wspólnych gruntów, następnie zaś zaohowaniem dat oo 
do dzierżaw posiadłości tabularnych w Ga ijly

B i u r o  s t a t y s t y k i  p r z e m y s ł u  i h a n d l u  zostająoe pod kie
rownictwem Dra Tadeusza Rutowskiego zatrudniało w ubiegłym roku 
stale dwóch pracowników.

W  ozasie od ostatniego sprawozdania z ozynm śoi zajmowało się 
Biuro następująoemi praoami:

1 . Ukończyło i przedłożyło Wysokiemu Sejmowi drugą ozęśó R  o- 
o z n i k a  III S t a t y s t y k i  G a l i o y i  za lata 1889—1891;

2. Dla użytku Departamentu YI. opracowało s t a t y s t y k ę  po 
ż a r ó w  w G a l i c y * ;

3. R o c z n i k  IV. S t a t y s t y k i  G a l i o y i  za r o k  1892 przygo
towało do druku. Część jest już wydrukowaną, całość zaś nieomylnie w b. r. 
opuści prasę i zostanie przedłożoną Wysokiemu Sejmowi.

W  ostatnioh latach zapowiedziało Biuro kilka prao historyezno- 
statystyoznyoh i zupełną Statystykę Galioyi.



4. „ S t y s t y k a  G a l i o y i “ , zamierzona jako źródłowe, metodą 
historyozno-statys tyczą i porównawozą opraoowane dzieło, postępuje po- 
wolniej, zwłaszcza że należało wyzyskać rezultaty ostatniego spisu ludności; 
jest jednak wszelka nadzieja, że praca ta, przed otwaroiem Wystawy 
krajowej w r. 1894 opuśoi prasę.

5. „ G a l i o y a  w b u d ż e o i e  p a ń s t w a  od r. 1772“ , praca archi
walna, postąpiła znacznie, tak że część pierwsza od r. 1772 po erę auto- 
nomiozną, jest bliską ukończenia.

6 . Podjęta przed rokiem praoa z dziedziny s t a t y s t y k i  p rze 
m y s ł u  postępuje w miarę nadsyłanyoh odpowiedzi na kwestyonaryusze. 
Odpowiedzi te nadchodzą jednak niezmiernie powolnie i luki są ogromne. 
W  miarę uzupełnień, pragnie biuro ogłosić przed W y s t a w ą  w r .  1894 
ile możności dokładny obraz s t a nu  p r z e m y s ł u  f a b r y o z n e g o ,  r ę k o 
d z i e l n i c z e g o  i d o m o w e g o  w oałym kraju.

7. Dawno zamierzona ale w danych warunkaoh niewykonalna 
s t a t y s t y k a  h a n d l u  G a l i c y i ,  statystyczne obliozenie b i l a n s u  han
d l o w e g o  o a ł e g o  k r a j u  daje się obecnie urzeczywistnić w wysokiej 
mierze na podstawie s t a t y s t y k i  k o l e j o w e j .  Dzięki uprzejmośoi J. E- 
Prezydenta kolei państwowych Dra Leona Bilińskiego, mógł kierownik 
biura statystyki przemysłu Dr. Rutowski zbadać na miejsou stan mate- 
ryałów statystycznych w generalnej Dyrekcyi kolei państwowyoh w Wie
dniu w porozumieniu z kierownikami oddziałów statystycznyoh ułożyć 
plan praoy, szematy, plan i środki wykonania. Gdy praca taka, obej- 
mująoa lata 1889 do 1892, a dająoa obraz zupełny całego ruohu towa
rowego Galicyi wewnątrz kraju, oraz oałego wywozu i przywozu kraju 
wedle poszczególnych staoyj kolei galioyjskioh w stosunku do innych pro- 
winoyj austryaokioh, Węgier i głównych krajów i państw zagranicznych, 
niemogłaby być wykonaną siłami biura, a ważność jej niepodpada wątpli
wości, Wydział krajowy wniesie w tej sprawie do Wysokiej Izby osobne 
sprawozdanie z wnioskiem.

8 . Tablioe wydane w r. 1887 p. t. P o ż a r y  i u b e z p i e o  z e n i  a 
zostały na podstawie źródeł urzędowych uzupełnione po konieo roku 1890, 
opatrzone tekstem i przygotowane do druku;

9. Celem dokładnego przedstawienia naszyoh stosunków narodo
wościowych i wyznaniowyoh przystąpi biuro na podstawie ostatniego obli
czenia ludności, do opraoowania obrazu, jak ludność polska, ruska, ni0' 
mieoka, żydowska i inna rozsiedla się w mieśoie, miasteozku, na obsza
rze dworskim, w gminie wiejskiej, we wsi w ogóle. Praca ta będzie ana- 
logiozna z wydaną w roku 1888 p. t. „ L u d n o ś ć  mi as t ,  m i a s t e o z e k ,  
g mi  n w i e j s k i o h  i o b s z a r ó w  d w o r s k i o h  p o d ł u g  w y z n a n i a  i 
n a r o d o  wo  śoi".

Jedynie zapowiedziana w zeszłorooznem sprawozdaniu praoa p 
„ T a r g o w i o a  w i e d e ń s k a  i d o w ó z  z G a l i c y i ” na razie nie postą
piła, a to z powodu źe Magistrat miasta Wiednia, pomimo pisma W y
działu krajowego z dnia 31. lipca 1892 1. 36.761 dotychczas żądanych 
dat nie nadesłał, jednakże wobec aktualnośoi sprawy Biuro dołoży starań, 
aby przezwyoiężyó trudnośoi w uzyskaniu odnośnych wykazów.



Alegat A. do sprawozdania z czynności Wydz. kraj. Dep. II-go.

P r o j e k t

rozporządzenia o tępieniu myszy polnych wypracowany przez c. k. 
Ministerstwo rolnictwa w porozumieniu z innemi Ministerstwami.

V e r o r d n u n g

^er k. k. Landesregierung vom . Z. . betrefiend die Bekampfung die Feldm&use.

Auf grund des im Einyernehmen mit dem k. k. Ministerium des Innem und dem 
k- k. Handelsministerium ergangenen Eriasses des k. k. Aokerbau. - Ministeriums vom 30. De- 
2®ttber 1891. Z. 18781 wird nach Einvernehmung des Landesaussohusses im Hinblioke auf 
dag vesheerende Auftreten der Felmause und aie bevorstehende Gefahr der ganzłiohen Yer- 
^lohtung der Wintersaaten duroh dieselben, yerordnet, wje folgt:

§• I-
Der Gemeindeyorsteher bat, weno in dem Giem-'ndegebiete die leldmause in ver 

keerender Weise auftreten, oder dereń yerheeiendes Auftreten zu befurchten stent, auf Grund 
®ites einzuholendenden Besoblusses des Gemeindea usschusses mittels einer in ortsublioher Weise 
*u Verlautbarondon Kundmaohung die Besitzer, Frubhtnieser und Paohter von Grundstucken 
Zu beanforagen, auf denselben binnen einer festzuseczenden Frist, welohe jedocb 8  Tage noht 
^beisohreiten darf, die in der Kundmaohung bezeiohneten Massregeln zur Bekampfung der 
■leldmause anzuwenden, widrgenfaUs nach Ablauf dieser Frist, d e angeordneten Massregeln 
auf Kosten der Saumigen duroh den Gemeindeyorsteher angewendet und die Saunrgen mit 
6lner Geldstrafp won 10 fi. o. W., m. FalJe der Zaniungsunfahlgkeit aber mit einer Arreststrafe 
v°*  48 Stunden belegt werden.

Eine gegen diesen Auftrag des Gemeindeyorstehers geriohtete Berufung hat keine 
aufchiebende Wirkung.

§• 2.
In der gemass §. 1. dieser Yerordnung zu erlassenden Kundmaohung kónnen nur 

®olohe Massregeln behufs Bekampfung der Feldmause angeordnet werden, welohe in der von 
er Landesregierung nach Einyernehmung dos Landesaussohusses zu erlassenden Belehrung 

aI® zu diesem Zweoke geeignet bezeiohnet werden,

§. 3.
Hinsiohtlioh jener Grundstucke, welohe zum Gemeindegute, oder zum Gemeinde- 

Verxnogen gehoren, hat der Gemeindeyorsteher unmittelbar die Durchfuhrurg der angeordne- 
ea Massregeln zu yeranlassen.
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Beztlglich jener Grtnostuoke, wolche o ffentlichós Gut sind, obJiegt die Vornahm0 

der angeordneten Massregeln den zur Verwałtuńg des offentliohen Gutes berufenen Organea*

§• 4.
Insoweit die Yomahme der angeordneten Massregeln innerhalb der festges*t - 

Frist von den Yerpflichteten unterlassen. oder unzweokmassig bewerkstelligt wird, bat der 
C emeindeyorsteher ohne jeden Verzug das Erforderlicbe zur Durohfuhrung der Massregeln au 
Kosten der Saumigen zu veranllassen und gegen die Schułdtragenden naoh Massgabe der 
Bestimmungen der Gemeindeordnung das Strafverfahrea einzuleiten.

§• 5.
Wenn ein Gemeindeaussohuss trotz des bereits erfolgten, oder zu befurchtenden 

yerheerenden Auffcretens der Feldmause auoh dann, naohdem er tiber Verlangen der politisohen 
Bezirksbehorde im Grunde des §. 40 der Gemeindeordnung zur Besohlussfassung _m Smnt 
dieser Verordnung einbeiufen worden war, es unterlasst, oder yerwJgert, een im §. 1 » di030 

Yerordnung bezeichneten Besohluss zu fassen, oder der Gemeindevorsteher d.e Erfiillung der 
ihm mit Ruoksicht auf diesen Besohluss im Sinne dieser Yerordnung obliegenden Verpfli°h" 
tungen verabsaumt, so hat die poiitisohe Behordc im Sinne der Gemeindeordnung auf Kosten 
und Gefahr der Gemeindc die erforderliche Abhilfe zu treffen.

§• 6.

Im Falle auf Grund der im § 9. dieser Yerordnung bezeichneten Belehrung 
Anwendung von Giftstoffen behufs Bekampfung der Feldmause angeordnet warden soli, hat 
der Gemeindevorsteher auf Grund der gemass der Ministerial-Yerordnung vom 21. April 18' 
R. G BI. Nr. 60 einzuholenćen 3ezi.gsbewilłigr.ng auf Kosten der Gemeindc die betreffenden 
Giftstoffe in dei fur das Gomeindegetiet voraussiohtlioh erforderlichon Menge zu basohaffon.

Der Gemeindevorbteher ist bereohtigt denjenigcn, welohen die Vornahme der zUr 
Bekampfung der Feldmause angeordneten Massregeln obiiegt, die fiir ihre Grundstucke erfor
derliche Monge von Giftstoffen gegen Eistattung der Kosten abzugeben Im Grunde der Ba* 
stimmungen der §. §. 4. und 10 der Ministerialverordnung vom 21. April 1876 R. G. BI- 
60 i3t der Gemeindevorsteher fur die unsohadliche Aufbewarrung der von ihm bezog 
Giftstoffe und fur die Hintanhaltung jedes Missbrauuhes mit densełben, sowie far die Ver‘ 
lasslichkeit jerer Personer yerantwortlich, denen er Gifd zur Yertugung der Feldma1 

yerabfolgt.
Der Gemeinde\ orsteher nac eine Ydrmerkung zu tuhren, aus welchei1 e r s i c h t l i o b  *s > 

an welche Personen und in welcher Menge Giftstoffe abgegeben wurden.



Alegat B. do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego Dep II.

°dpis alegatu ekshib. LW . 22179/92.

PEOTOCOLL
uber die Verhandlungen der von der galirschea k. k. Statthalterei fur 
die Vorberathungen iiber das ministerielle Prcjekt eines nenen Forst- 

gesetzes fur Galizien eingesetzten Enquetfe.

Lemberg am 20. und 21. Dezember 1889. 

Y o r s i t z e n d e r :
Stefan G raf Z am oyski,

ais Delegirter des galizischen Landesaasschusses.

M i t g l i  e d 3 r;Cj *
legler de Eberswald ais Delegirter der Landw’rtschafts - Gesellscnaft in Krakau, Thaddaus 

,LlSie ais Delegirter der k. k. Land wir tsobafts - Gesellschaft n Lemberg, Dr. Godzimir Mai 
°Wskj ais rrertreter des Forstyereii los in Lem birg, Josef G lrnz, Vorstand der k, k. Forst- 

J*nd Domanen-Direction in Lemberg, Dr. Bronislaus Ritter von Łoziński, k. k. StatthaLereirath, 
Loebl, k. k. Forrt - Commissar in Yertre ung des galizischen Landesforst Inspectors. 

Sohriftf&hrer: Yalerun Spalke k. k. Statthalterei-OonceptspraktiLant.

In der Goneraldebatte haben sich die Enquette-Mitglieder m Hinblicbe auf den der 
egierungsvorlage beigeschlossenen erschbpfenden Motiyen Beiicht bios auf die Anmeldung der 

Laufe der Specielldebatte zu den einzelnen Paragrefen zustellenden Aiuendemenis beziehungs- 
^eise Erganzungen beschiankt und dnbei geeinigt, das jene Paragrafe, zu welihen keine 

^dements beziehungsweise Erganzuagea angemeldet wurden, ais en bloc angenommen zu 
gelten haben.
, . In der hierauf durchgefuhrcen Speciel-Debatte wrrden nachs^ehende Amendements

eziełrngpwt ise Erganzungen ais Pesehiusse der Enquette der hohon Regierung zur Annahme 
6Łapfohlan.

Zu §n 1 (Zusatzbestimmung.) In Fallen, wo ein im Kataster ais Wald e*' getragenes 
^ undsttick zur Zeit des Inslebensiretens dibses Gesetzes zu anderen Zwscken benutzt wird, 

a der BesPzer dieses Gundsiuckes hieyon der polidschen Behórde iinarhalb eines Jahres 
VOna ^ age des Inslebenstretens dieses Gesetzec an, Anzeige zu erstaiten und sich gleichzeitig 
ZU auss0rn, ob er die gegenwartige Beniitzungsweise beibehalten will. Dicse Aeusserung ist 

3heidajid fur die Durchftihrung der bezuglichen Aenderung im Kataster.
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Nur in jjnen Ausnahmsfallen, wo die politische Behorde Bedenken tragen wiirde o 
etwa diese Aenderung nicht eine Gefahrdung óffentlicher Interesseu inyolyiren wiirde, bat die 
besagte Behórde mit Zuhilfenahme von Saehyerstandigen, die nothigen Erhebungen durcbzu- 
ftihren und auf Grund derselben zu entscheiden. Gegen die Entseheidung der politisohen B®" 
zirksbehórde steht das Recht des Rekurses an die hohere Behorde zu. Ein dem Forstzwang® 
unterliegendes Grundstiiek, kann aus dem Forstzwe nge unter den im §. 24 specifirten Bedin* 
gungen entlassen werden.

Zu §. 2 (Antwort auf Frage I.) Die Kahlschlage miissen innnerhalb ftlnf Jahren 
wieder in Besto,mt gebracht sein.

Plenter (BesammungL-)Sohlage, auf wciohen eine fiir die Besammung unzureiobende 
Anzahl von Samenbaumen oder zur Samenproduetion ungeoignete Baume belassen wurden, 
oć er Eesammungsschlage mit derart yerwildertem Boden, dass eine natiirliche Besammung ni®b* 
mehr mogLoh ut sind den Kahlseh±agen gl.icb zu Lalten und in der obigen Frist kiinstl 
aufzuforsten.

Wenn jedoch der Waldbesitzer obne sein Yersehuiden d.e Schlagflachen in der obi 
gen Frist aufzuforsten ausser Stand e h t ,  so bat die politische Beborae iiber sein Ansuchen, 
nacb Durchfuhrung des im §. 59 yorgesehenen Verfahrens eine angemessene Yerlangerung 
dieser Frist einzureumen.

Z u  §. 3. (Antwort auf ™rage II.) Folgende Handlungen sind ais die W f iderbaltung 
beeintrachtigend yerootben:

1. Die Ausiibung der 'Waldweide in den zur Yerjiingung bestimmten Waldtheileh) 
ferner in Jungwaldern, wo das Weide^ieh den bereits yorhandenen oder erst anzuziebenden 
Holzpflanzen yerderblicb ware.

(Schonungsfłachen.) Ferner der Eintrieb yon mehr Yieh in die iibrigen Waldtheil® 
ais es die daselbst yorbandene Nabrung gestatret.

2. Die Gewinn mg \on Lanb und Nadelstreu in Bestanden unter 30 Jahren und in 
Verjungungsorten. Aucb darf das Streusammeln in Laubbolzwaldern nicbt yor Ablauf " ° n 
Jabren, in Nadelholzwaldern nicbt vor Ablauf von funf Jabren auf derselben Flachę wieder- 
bolt werden.

3 Die Gewinnung der Aststrau von stehenden Baumen, das Anlegen von frei‘ rri 
Feuer im Walde iiberhsupt m d zu scbneeloser Zeit aucb ausserhalb desselben bis zu 1 0 0  Meter 
Entfernung von der Waldgrenze ohne Beobachtung der nótbigen Yorsicht und obne Bewdl1 

gung des Forstpersonales.
4, Eine solche Scblagfubrung, duich welche die zuriickbleibenden Bestande offenbar 

der Gefabr einer Wjndbeschadigung ausgesetzt weraen.
§. 4 (Antwort auf Frage I I I ) wurde mit der Aenderuug Leziehungsweise Erganzung 

°ngenommen, dass statt des Wortes: „KaLlabtneb“ das Wort „Abtrieb" und statt ,.ŁhunheŁ 
Massregeln" — „nothwendige Massregeln* zu setzen, ferner nacb dem letzten Worte der Zu- 
satz „und etwaige Entschadigung einzuscbalten sei.

Zu §. 5. wurde ais Autwort auf Frage IY. folgende Zusatzbestimmung angenommen. 
Diese Walder und die bei dereń Bebanilung einzubait.enden basonderen Yorsicbtea sind:

1. Walder auf Sandbóden, die bei Blosslegung in breiten Flachen leicht fli6&en 
werden sollen derai i bewlrtscbaftet werden, dess d’ 6  Gefanr der Flugsandbiluung ausgescblossen 
yerde. Kahl abgetriebene Fiachen scllen sogleich wieder in Bestand gebracbfc werden.

2. Walder auf sehr steilen Bahnen, dann auf Gebangen mit sebr yerarmten Bdden 
diirfer nur im Famel oder FemelscblagDefcrieb bewirtscbaftei werden.

Dagegen. sind
3. Walder am oberen Rande der Waldyegetation nur im Femelbetriebe zu be- 

wirtscbaften,

%
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4. In den unter 1. und 3 genahnten Waldkategorien darf das Stockroden und Wur- 
6 aUsgraben nur dann yorgenommen werden, wenn der hiedurch yerursachte Bodenaufriss

^S©u jede weioere Ausdehnung sogleich yersichert wird. Dagegen ist in den unter 2 genanten 
aldern das Stockroden und Wurzelausgraben nicht gestattet.

5. Die Wsldwelde Ist unbeschadet der frtiher erworbenen Rechte in den unter 1. 
Uad 3 genannten Waldkategorien yerboten und kann die politiscbe Behorde und in besonders 
^icksicbtswurdigen Fallen dem Waldbesitzer die Ausiibung der Waldweide gestatten Seitens 
. 68 Belegaten der Landwirtschafts-Gesellschafc in Krakau wurde die obige Zusatzbestimmung 
111 folgender Fassung projektirt:

„Diese Walder und die bei dereń Behandlung einzuhaltenden besonderen Yorsichten sind:
A. Walder auf zur Flugsandbildung geneigten Boden:
In diesen Waldern ist das Beweiden , das Stock- und Wurzelroden, der Zwischen-

1" btbau sowie dic Gewinnung von Bodenstreu uberhaupt, also nicht nur des abgefallenen
aubes und der Nadelu, sondern insbesondere auch des sonstigen Bodenuberzuges yerboten, die 

^olzniitzung darf liberdies nur in schmalen nach TliunlichkeLt senkrecht auf die herrschende 
”  mdrichtung gefuhrten Kahlschlagen oder mittelst allmaliger Durchschauung bei gleichzeitiger 
^erj  ingung stattfinden.

B. Walder auf sehr steilen Lehnen uberhaupt, fern«r auf Hangen, wenn bei erfolgter 
■•diosslegung des Bodens das Abschwemmen £der Rutsohungen zu besorgen sind:

In Waldern dieser Kategorie darf das Stock- und Wurzelroden nicht yorgenommen
Werden und kann die Abholzung nur im Fomel (Plenter) Betriebe oder in schmalen, senkrecht

dae Gefallsrichtung angelegten Kahlschlagen stattfinden.
C. Walder am oberen Rande der Waiavegetation:
Dieselben sind yon der Beweidung ausgeschlossen und mussen im Femel (Plenter) 

■Betriebe bewirtschaftet werden.
JD. Walder an nicht felsigen Ufern grósserer Gewasser.
In Waldern dieser Kategorie darf auf einem Streifen von 100 Meter Breite entlang

^er beiderseitigen Ufer das Stock- und Wurzelroden nicht yorgenommen werden.
Im §. 6 . ist im Alinea 1 nach dem Worte „yon Amtswegen“ der Zusatz „die Yer- 

andlungen wegen Ausscheidung der Schonwalder einzuleiten11, einzustellen, und zum Sohlusse 
dieses Alinea folgender Zusatz aufzunehmen: „und diese Thatigkeit innerhalb eines Zeitraumes 
v°n fiinf Jahren nach Inslebenstreten des Gesetzes durchzufuhren, was jedoch das Recht der
politischen Behorde auch spater ein Erkenntniss fiber die Einbeziehung eines Waldes :n die

tegorje der „Schonwalder zu fallen nicht beriihrt".
Im §. 11 ist im Alinea 1. nach dem Worte „Behórde“ der Zusatz „nach gepflogenen 

fhebungen* und im Alinea 2. nach dem Worte „Berufenen“ der Zusatz nach Einyernehmung 
^er anderen Betheiligten einzuschalten,

Zu §. 14 (Antwort auf Frage Y.)
Insbesondere sind yon Seite der Waldbesitzer, beziehungsweise dar Eingeforste^en 

ausser den Yorcchriften des §. 3 Zusatz 1 , 2, und 4 nach d'e Regulirungsurkunder etwa ent- 
kaltenen weiter gehenden Specialbestimmungen und die Yorsch: ifien der nacnfolgenden Ab- 
sktze a—f  ail beobachten:

a) Die Schonmigsflachen §. 3. al. 1 sollen in der Regel bei dem Hochwaldbetnebe 
rQlndestens ein Fiinfcel und bei dem Nieder- und Mittelwaldbetriebe mindestens ein Yiertel 
der gesammten Wa'dflache betragen

Die Weideberechtigten haben das Waideyieh, weiohes soweit ais thunlich nicht ver- 
©luzelt, sondern gameinschaftlich geweidet werden soli, durch Aufstellung von Fn-ten oder in 
anderer angemessenen Wmse yon den Schonungsflachen abzuhalten.

7
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Der Yiehtrieb hat im Palle, alś eś die Rucksicht auf die nothige WaldscbonUh£ 
erfordert auch auf Unwegen zu geschehen.

b) Bodenstreu (abgefallenes Laub und Nadeln) darf nur mit, holzernen R e c h e n  der 
art gesammelt werden, dass hiedurch der Boden (Erde) nicht aufgertittelt und mitgenommen w e r d e .

c) Die Waldbesitzer haben den Berechtigten das ihnen gebiihrende Holz oder Streu 
nach yorausgegangener Anmeldung zur angemessenen Zeit anzuweisen und die ausgeschiedenen 
Schonungsflachen durch entspreohende Zmchen ersichfclich zu machen. Tag und Ort der Anw®Ł 
sung sowie der ^usscheidung der Schonungeflachen sind den Berechtigten yon den WaldbesU'
zern durch die Gemeindeyorsteher gehorig bekannt zu geben.

Zu nachtraglichen Anweisungen sind innerhalb des Umfanges des betreffendeu 
zungsrechtes die Waldbesitzer nur dann yerpflichtet, wenn unyorhergesehene Ereignnisse solche 
nothwendig machen.

d) Die Anweisung des Holzes hat bei stehenóen Stammen auf eine yorher zu ver 
einbarende, jedes Missyerstandniss ausschliessende Weise zu e r f o lg e n ,  ferner bei a u fg e a r b e it e te n i  

Holze, dann bei Lager und Abrahmsholz in der Yorweisung desselben an Ort und Stelle, un 
bei Suock- und Wurzelholz in der Bezeichnung der Orte, wo das Ilolz zu gewinnen sel) 
zu bestehen.

e) W o es die Schonung des yorhandenen Unterwuchses erheischt, muss die Fallun£> 
Aufbereitung und Bringung des Holzes im Herbsrte oder im Winter bei Schnee erfolgen. Sonst 
darf das Holz auch im Pruhjahre und Sommer gefallt werden, es ist jedoch spatestens v°r
ginn des nachsten Priihjahres aus dem Walde zu schaffen.

Die zu fallenden Stamme sind derart yom Stocke zu trennen, dass die Hohe 
zuritckgebliebenen Stockes ein Drittel des Durchmessers des gefallten Stammes nicht uber 
schreitet. Jede Beschadigung des zuruckble.benden Bestandes muss bei der Fallung, A u fb e r e i  

tung und Bringung des Holzes sorgfaltig yermieden werden.
Dasselbe gilt fur das Ausbringcn yon Streu, welche spatestens binnen einem Mona*'6 

nach ihrer Beyorrathigung aus dem Walde fortzuschaffen ist.
f )  Alle Forstprodukte mtissen auf den yorhandenen, bleibenden oder auf angeu168 

senen, vom Waldbesitzer zu bezeichnenden Wegen oder Bringungsmitteln aus dem Walde 
geschafft werden.

Der Waldbesitzer kann ferner yerlangen, dass das bevorrathige Holz yor der ®rin 
gung aus dem Wald yon ihm oder seinem Forstpersonale bezeichnet werde, ferner dass 310 

die Berechtigten uber die ihnen zu yerabfolgenden Forstprodukte Anweisungen ausst' 
lassen, welche bei dem Bezuge dieser Produkte yorzuweisen sind, und dass dereń richtiger 
Emptang yon den Berechtigten bestatigt werde.

Ueber Forstprodukte, welche die Berechtigten nach Ablauf der festgesetzten Fris 
und ungeachtet einer yon dem Waldbesitzer mit Festsetzung einer Frist von langstens yierzehn 
Tagen an sie zu richtenden Mahnung nicht aus dem Walde geschafft haben, hat der W® 
besitzer zu yerfiigen:

Im §. 22 ist ais Antwort auf Frage YI. folgender Schlussatz aufzunehmer
Fur die Bewirtschaftung yon Waldern, welche unter staats- oder landesbehordlicher 

Yerwaltung stehen (Gemeinde — Kirchen — Waldungen) hat die politische Behórde je na 
der Lage, GJ-rosse und Beschaffenheit dieser Waldungen fiir jeden politischer Bezirk einen oder 
mehrere gepriifte Forstwirthe (Bezirksforster) yon amtswegen zu oestellen, davon Entlohnung 
yon den betreffenden Nutzmissern zu bestreiten ist.

Was die im §. 22 enthaltenen sonstigen Bestimmungen namentlich die Grundsatze 
anbelangt, nach welchen die Besatzung yon gepruften Forstwirthen zur WirtLschaftsfuhrung



51

a z zu greifen hatte, wurde vum Yertreter des Lemberger Forstvereines folgende Aenderung 
6Dapfohlen.

Damit die in Ansehung der Bewirthschaftung der Walder und Forste yorgezeichneten 
gesetzliohen Besummungen in allen Beziehungen genau befoigfc werden, sind von den Eigen- 

<imern fiir Walder von mindestens 1500 Hektar sachkundige Wirthschaftsfuhrer (Forstwirthe), 
Welche yon der Regierung ais hiezu befahigt anerkannt sind, aufzustellen. Ob fiir Walder von 
geringerer Ausdehnung ein eigener Forstwirth zu bestellen sei, oder die Wirthschaftsfuhrung 
°der dereń Oberleitung einem gtpruften Forstwirthe tibertragen werde sollte, hat die politische 

ehorde insbesondere mit Beriioksiohtigung der Kosten und des gegeniiberstehenden Wald- 
ertrages zu entscheiden®.

Dem Grundsatze der obligatorischen Aufstellung yon gepriiften und yon der Behorde 
befahigt erkannten Forstwirthen fiir Waldkomplexe yon mindestens 1.500 Hektaren haben 

16 hbrigen Mitglieder der Enquette nich zugestimmt, yielmehr die Bestimmungen der Absatze
• Und 2 . des §. 2 2  ais zweckmassig erkannt.

Der Delegirte der Krakauer Landwirthschafts - Gosellschaft Siegler yon Eberswald 
at in seinem eigenen K amen folgc nden Separatantrag ais §. 22 eingebraoht. Rticksiohtlioh der 

^^thschaftsfiihrung haben je naoh der Besitzkategorie yerschiedene Grundsatze zu gelten und 
zwar sind in erster Hinsioht zu unterscheiden:

a) Reiohsforste, namlich Staats- und solche W alder, welohe unmittelbar von den 
aatsbehorden yerwaltet werden und dereń Einnahmen in die k. k. Staatskassen einfhessen.

i) Gemeinde und Gemeinschaftswalder, d. h. solche Forste, welche Gemeinden geho- 
r®u, die ein eigenes Statut nicht besitzen, ferner jene Genossenschaftswalder, welche an berech- 
^gte Insassen einer oder mehrerer Gemeinden ungetheilt ais Aequivalent fiir abgelosste Grund- 
asten (Seryitute) abgegeben wurden und yon denselben ungetheilt beniitzt werden.

c) Stadtforste, namlich W alder, welche Gemeinden gehoren, die ein eigenes
ta tut besitzen.

d) Kirchen, Schul- und Stiftungswalder d. h. die Pfarr- oder Schułgemeinden, geist-
chen Orden oder Korporationen, offentlichen Unterrichts- oder Erziehungsanstalten, endlich

den in offentlicher Verwaltung stehenden frommen und milden Stiftuugen eigenthiimlichen Forste.
e) Dotationsforste, namlich W alder, welche im Nutzgenusse bestimmter (geistlicher 

°der weltlicher) Wiirdentrager yerbleiben, wie auch jene, dereń Ertrag ausschliesslich den
eoken solcher frommen und milden Stiftungen oder Wohlthatigkeitsanstalten gewidmet ist, 

die nicht in offentlicher Yerwaltung stehen.
f )  Industrie-Forste d. h. Walder, welche einem auf Aktion gegriindeten geselschata- 

l0hen Unternehmen angehoren.
g) Fideicomiss-Forste.
li) Priyatforste, namlich alle jene Walder, die zu keiner sub a) bis inclusiye g) auf- 

gezahlten Besitzkategorien gehoren. In den Reichsforsten a) hat das hohe k. k. Ackerbau- 
lriisterium iiber die gesammte Organisation des Dienstes, somit auch tiber das Qualifikations- 

®rforderniss des Verwaltungspersonals zu bestimmen die Wirthschaftsfuhrer mtissen jedoch die 
taatspriifung ais Forstwirthe oder eine derselben gleichgestellte Prufung fur den Forstyerwal- 

tangsdienst zuruckgelegt haben.
Fur die Bewirthschaftung der Gemeide und Gemeinschaftswalder b) wie auch der 

jGrohen und Stiftungswalder d) hat die politische Landesstelle die entspreohende Anzahl staat- 
l0h gepriifter Forstwirthe iiber Yorschlag der betreffenden politischen Bezirksbehorde zu bestellen.

Die Dienstesgeniisse dieser Wirthschaftsfuhrer sind yon den Eigenthumern resp. 
^ zniissern der betreffenden Forste zu bestreiten, beziehungsweise die baaren Bezuge an jene

• k- Kassen zu refundiren, welche mit dereń Auszahlung beauftragt werden.

P] +
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Die Arzahl der fiir jeden einzelnen politischen Bezirk zu bestellenden Wirthschafts* 
fiihrer in Gemeinde-Gemeinschafts-Kirchen und Stiftung Waldern, welohe von der zusłandi£. » 
politischen Bezirksbehorde in Eid und Pfłichfc zu nehmen und derselben unmittelbar zu unter- 
ordnen sind, ferner die Hohe ihrer Dienstesbeziige und die Dieastesyoischriften hat die politi- 
sche Landesstelle im Einvernehmen mit dem Landesausschusse festzusetzen.

In Stadt c), Dotations e) Industrie f)  und Fideikommis g) =  Eorsten diirfen nui 
staatlich gepriifte Eorstwirthe mit der Wirthsohaftfuhrung betraut werden.

In Priwatforsten h) bleibt die etwaige Bestellung eines staatlich gepruften F o r s t -  

wirthes zur Wirthsohaftsftihrung zu n&chst dem Erm&ssen des Waldbesitzers iiberlassen etc. 
(wie im Ministerial „Entwurfe11).

Im §. 24. Absatz 1. und ais Antwort auf die Frage VII. nach dem Worte: „WaM- 
besitzers“ die Worte „nach gepflogener Erhebung11 einzusohalten.

Der §. 25. wird in folgender geanderter Fassung empfohlen:
Von einem Grundstiicke, auf welchem Finforstungen lasten (§. 14.) kann iiber Ansn- 

chen des Waldbesitzers eine gewisse Flachę nur dan aus dem Forstzwange enfclassen werden, 
wenn die nachhaltige Deckung der Beziige der Eingeforsteten aus dem zurtlckbleibenden belas- 
teten Gruostiicke yollkommen gesichert und tlber dies die Entlassung aus dem Forstzwang6 

im Sinne des § 24 zulassig ist.
Zum §. 27. wird ais Abs. 3. (Antwort auf Frage VIII.) fo.gende Zusat.2 Destimmung

empfohlen:
Auf Grundstucken welche in der Region des Rrumholzes liegen und weder gem&sS 

§. 1. dem Forstzwange in seinem wollen Umfange unterworfen sind nach gemass §. 26. oder
27. m diesen Zwang einbezogen werden sind alle Handlungen yerboten, welche erfahrungs* 
massig gemeigefahrlichc Folgen nach sioh ziehen insbesonders ist yerboten:

a) das Abrennen und
b) der kahle Abtrieb in einer and aren Weise ais in horisontalen auf die G e fa l l8'  

richtung senkrechten Streifen.
In §. 29. sind naoh dem Worte „in Betreff11 (ais Antwort auf Frage IX .) d:a Worte 

„der Windgefahr (§. 4.)“ einzaschalten.
Im §. 30 Abs. 1. ist nach dem Worte „Regressanspruche“ der Zusatz „sowohl gegen 

den Raufer der Forstproduoue ais auch (um wie in der Regierungsyorlage) einzuschalten.
Zwisohen Absatz 2. und 3. ist folgende Alihea einzuschalten:
„Stellt sich der Grundbesitzer mit den vorlaufig ermittelter Sohadenersatzbetrage nicht 

zufrieden, so kann er seine Ersatzanspruche im ordenclmhen Rechtswege geltend macben. Sobald 
aber der yorlaufig ermittelte Schaden Ersatzbetrag erlegt ist, darf die Bringung des Holzes nicht 
aufgehalten werden“ .

§. 33. (Antwort auf Frage X .) hatte zu lauten wie folgt: das Bocken, Ablassen 
und Schleissen der Holzer von steilen Lehnen in schneeloser Zeit ist falls hiedurch der Boden 
aufgewahlt wird und in Folgę desseu Erdabschwemmungen und reichliche Abfurh von Gewólle 
unyermeidlich sind, dann gegen offentliche Wege und Gewasser, ferner gegen Eisenbahnen, fremde 
Gebaude und Ortschaften untersagt; Waldba nen, Rieswegen, Holz und Drehtseiriessen and 
sonstige Holzbringungswerke diirfen iiber oifentliche Wege und Gewasser, durch Ortschaften, 
dann an — beziehungsweise — iiber fremde Gebaude nur mit Bewilligung der politisnhen 
Behórde nach yorhergegangener Erhebung und Einyernehmung aller Betheiligten, gefiihr^ 
werden.

§. 36. (Antwort auf Frage XI.) hatte zu lauten wie folgt.
Die Bewerbung um eine Trichtbefugniss nnd um die Bewilligung zur Erfiobta11# 

der zur Trift erforderlichen Bauten steht Jedermann frei.
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Die Gesnehe um neue Triftbewnligungon oder um Eruaueruag yon ablaufenden Trift- 
erachtigungen haben die Zeifc der Tr;ft, den Ort, an welehem sie beginnen und bis womn 
6selbe reiohen soli, sowie die Sorfcimente und Menge der Trifchólzer móglichst genau anzu- 

S0ben. Dje G-esuehe und Bewilligung zur Errichtung oder Aenderung yon Triftbauten mtissen 
0n Ort und don Zweek der Erriehtung beziehungarreise Aenderung angeben und iu beigęffljjj 

Zeiehnungen und Besehreibungen die beabsichiigte Einrichtung der Bauten, dereń Yer- 
tniss zur Umgebung so wie zu den am Ti ftwasser etwa sehon bestehenden anderweitigen 

auten und Wasserwerken ersichtiuh maeben. Sowohl die Gesuehe um neue TnftbfawilLgun- 
g0n oder um die Erneuerung yon ablandfenden Tr.fbereehtigungen ais aueh jene um Errich- 
tuug von Triftbauten sind von den polikschen Behórden ohne Yerzug in jenen Gemeinden und 
Outsgebieten tiber deien Glebiet die Triftgeftthrt werden soli, oder auf welche die Wirkung der 

nft bauten sioh erstreeken w tir de zur Kenntniss zu bringen.
Abfailige Mitbewerbungen sind, wenn es sich um Triftbewilligungen ftir dks laufenae 

akr bandelt, binnen 14. Tagen, sonst aber binnen sechs Woehen bei den politischen Behórden 
0inzubringen.

Naeh Ablauf dieser Frist, bat die politisehe Behórde die nothigen kommis3ionellen 
bebungen an Ort und Stelle unter Zuziehung der betrefienden Gemeinden, Gutsg6 0 iete ailer 

^•Hrainer, der sonst dabei betheiligten und der Saehverstandiger yorzunehmen und auf Grund- 
aS0 dieser Erhebungen odei der ohne Sie bekommten Yerhaltnisse zu entsoheiden.

Im §. 44 Abs. 2 ist statt der Yorte „28. August 3870 L. G. El. Nr. 71“ ricLtig 
»13. Marz 1875 Nr. 38 L. G. BI.8 zu setzen,

Im, §. 48 ist naeh dem Worte „bestenenden8 der Zusatz „beziehungsweise von der 
P°litisehen Behórde zu erlassenden besonderen Yorsehriften (Flussfahrtordnungen)8 einzusohalten.

Dem §. 49. sind ais Antwort auf Frage XII. folgende erganzende Brstimmungen
WufOgen:

Wer im Walde oder an dessen Rande ein yerlassenes, unausgelóschtes Feuer wanr- 
aiQimt, ist yerpflichtet dasselbe zu losehen, und wenn dies unthuniieh erseheint, hieyon die 
^ewohner der nachst befindliehen Behausung zu yerstandigen, welonen ih dem Falle obliegt, 
kieyon dem Gemeindeyorstande, dem Waldbesitzer oder set nem Forstpersonale ungesaumt dis 
■̂ J-azeige zu erstatten.

In derselben Weise ist aueh bei Wahrnemung eines Waldbrandes yorzugehen.
Sammtliehe umliegende Ortsehaften konnen von dem Waldbesitzer, dem Forstperso- 

Hale oder den Ortsvorstanden zur Loschung des Waldbrandes aufgeboten weruen. Die aufge- 
botene Mannschaft hat mit den erforderlichen Lósuhgerrathen ais: Krampen, Hauen, Sehaufeln 
Saeken, Wassereimern u. dgl. sieh unyerziiglioh am Brandorte einzufinden und daselbst thun- 
 ̂ -^t die Hilfe zu leisten.

Die Ortsyorstande und das Forstpersonale haben die Losehmannsehaft zu begleiten, 
Leitung der Feuerlósohung obliogt dem am Plącze befindliohen rangaltester Forstbedien- 

sfceten, und falls kein solcher zugegen sein sollte, dem Yorstehen jener Gemeinde in dereń 
Oebiet der Waldbrand ausgebroohen ist, oder dem Steilvertreter des betreffenden Gemeinde- 

orstehers. Den Anordnungen des Leiters der Feuerlósohung i„t unbedingt Folgę zu leisten.
Die iibrigen Gemeindeyorsteh sr und Forstbediensteten haben die Ordnung zu iiber- 

^achen und auf Ausfiihrung der angeordneten Lósehmassregein hinzuwirken.
Naoh gelósehtem Brande ist die Brandstatte je naoh Erforderniss duroh entsprechende 

exfc zu bewachen, und ist die hiezu erforderliohe Mannschaft auf Kosten des Waldbesitzers 
zu bestellen.

Die Uibertretung der yorstehenden Yorschiften ist naoh §§. 66 zu bestraflfen,
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Das iiberlandbrenhen yon Gestripp trockener QuecKe u. d. gl. in der N&he yon Waldung0U 
darf nur mit Bewilligung des O-emeinde^orstandes und der naohbarliohen "Waldbesitzer vor- 
genommen werden.

Dem §. 50 sind ais Antwort auf Frage XIII. folgende Zusatz bestimmungen beiztipu g e n .
In solohen Fallen hat die politische Behórde unverzuglich die nothyendigen Eęhe- 

bungen zu veranlassen, hiebei die bebheiligten Waldbesitzer beziehungsweise dereń Forstp0r- 
sonale en;zuyernehmen und auf O-rund des Ergebnisses der Erhebungen die geeigneten Ver- 
fugungen zu treffen.

Hat aber das ^uftreten von schadlichen Insekten trouz der getrofifenen Massrege û 
einen derartigon Umfang angenoumtn, dass auch die Waldungen der benaohbahrten Wa,^' 
besijzer der Gefahr ausgesetzt sind, so sind uber Aufiforderung der politiaehen Behórde diese 
Waldbesitzer, sowie d’e Bewohner der umliegenden Gemeinden, Letztere jedoch gegeu ent- 
sprechende Entlosung zur Mitwirkung beziehungsweise zur Beiuilfe yerpflichtet.

Die aufgelaufenen Kosten sind von den betheiligcen Waldeigenthumern nach Mas8" 
gabe des Weruhes der von Insektengefahr betroffenen Waldflache zu tragen“ .

Im §. 52 Absatz 2. sind die Worte: „zu sehen“ , anzuregen" durch die W o”te „zu- 
dringen“ zu ersetzen.

Ais Nachtrag zu §. 52 wurden uber Antrag des Vertreters der Krakauer Landwirth- 
schafus-Gesellschaft, folgende Bestimmungen uber die Bestellung von besonderen Organen 
dn Handhabung des Forstgesetzes diiugend empfołuen;

„Fur alle der Entscheidung nach dem gegenwartigen Gesetze unterliegenden Ang° 
leganhaiten wird bei der politisehen Landesstelle eine Landesforstkomission und in der Reg0l 
bei jeder podtkehen Bezii ksbehórde eine Bezirks-Forstkommission bestellt.

Rur fur jene politisehen Bozirke ih welchen die dem Forstzwange unterliegenden 
Grundstiicken einen so geringen Umfang haben, dass nach dem einyernehmlich mit der Lands- 
Forstkommiesion geschópten Beschliisse der politisehen Landesstelle die betreffenden Agenden 
unbeaohadet der stricten Durchfuhrung dieses Gesetzes, der benachbahrten politisehen Bezirks- 
behórde, bei welcher eine Bezirksforstkommission fungirt, iiberwiesen werden kónnen, kann 
die Bestellung einer besonderen Bezirksfoistkommissiun unterbleiben.

Die Lanaesforstkommision berathet und beschliesst unter Vorsitz des k. k. Statt- 
halters oder seiues Stellyertreters, die Bezirksforstkommiaaion unter Vorsitz des Amtsyorstandes 
der betreffenden politisehen Bezirksbehórde.

Mibglieder der Landesforstkommisuon sind:
a) der Referent fur Landeskulturangelegenheiten bei der politisehen Landbsstelle ;
b) der Landesforst-Inspector;
c) ein von dem k. k. Statthalter aus der Mitte der inlandischen Priyatbeamten beru- 

fener gepriifter Forstwrth;
d) zwei Deiegirte der k. k Landwirthschafts Gesellschaften in Kra^au und Lemberg.
Die Bezirksforst-Oommission besteht aus folgenden Mitgliedern:
Einern vom k. k. Statthalter berufenen :m Bezirke ansassigen gepruften Forstwirthe;
E ‘.nem Delegirten des Bezirksausschusses;
Einem Delegirten der k. k. Lpndwirthschafts-Gesellschaft (Krakau oder Lemberg), 

im dereń Gebiete der betreflfende politische Bezirk liegt.
Die zur Wahl der M: tglieder sub c) d) e) in die Landesforst-Commission beziehungs

weise der Miiglieder in die Bezirksforst-Oommission berufenen Faktoren, ernennen gleichzeitig 
dereń Stellyertreter, welche im Verhin&erungsfalle der betreffenden Mitglieder an den Sitzun- 
gen der Landes- respectiye Bezirksforst-Oommission theJzunehmen haben.
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t Die Instruktion und der Wirkungskreiś der Lanaes- und BezirksforSt- f!ommission
Sind der politischen Landesstelle im Einvernehmen mit dem Landesaussohusse festzusetzen.

Die Landesforst - Commission hat alljahrlich die Listę einer entsprechenden AnzaLl 
gepriift r, im Lande ansassiger Forstwirthe im geeigneten "Wege zu yeroffenfclichen, aus dereń 
Mitte ausschliesslich die Sachyerstandigen fur alle im Grunde dieses Gesetzes iiber forsuech- 
uische Fragen zu pflegenden Erhebungen, Gutachten u. dgl. zu berufen sind.

Dio Yertreter des Lemberger Forstvereines» und Lemberger Lendwirthschafts- 
Gresellschaft haben die Organisirung der obgedacbton Orgnne in folgender "Weise in An- 
trag gebracht.

„Behufs Durchfuhrung des Forstgesetzes vom . . . .  ist das 
Band Galizien in 24 durch die Landesforst-Commission zu bestimmenden Forstbezirke einzu-
tbeilen) fur welche je ein Forstbezirksrath zu bestellen ist.

Den Yorsitz im Forstbezirksrathe hat der Buzirkshauptmann zu fiihren, die Mitglieder 
fcber werden ernannt und zwar drei Mitglieder yon den betrefienden Bezirksausschiissen und drei 
weitere Mitglieder je Eines aus jedem politischen Bezirke yom k. k. Statthałter. Letztere Mit- 
głieder miissen in den betrefienden Bezirkon ansassig und fachmannisch geprufte Forstwirthe 
Seiu, und ein Mitglied muss nebst dem von der LandwirthschaftsGesellschaft in Yorschlag 
gebracht werden.

Fur jeden Forstbezirk ernennt der Landesforstrath eine entsprechende Anzahł von 
Sachyerstandigen, welche iiber Aufforderung der politischen Behorde an den Yerhandlungen 
und Erhebungen in Forstangelegenheiten Theil zu nehmen, und forstwirthschaftliches Gutachten 
abzugeben haben.

Fur jedes Mitglied des Forstbeziiksrathes sind Stellyertreter besuellt
Die Funktiousdauer der Mitglieder und der Stellyertreter betragt 3 Jahre. Der Forst-

-ezirksrath hat am ersten Montag ,edes Monates Sitzungen zu halten. Ausserdem werden Sit- 
zungen auf jeweitiges Yerlangen des Bezirkshauptmannes oder dreier Mitglieder des Forsirathes 
auberaumt.

Yon der Anberaumung einer ausserordentlichen Sitzung miissen alle Mitglieder des 
Forstbezirksrathes yorher yerstandigt werden,

Die Mitglieder erhalten fur jede Sitzung 10 Gulden Diaten und ais Kelsekosten bei 
komissionellen Erhebungen tdglich 5 Gulden.

Diese Kosten bestreitet der Landes - Kultur - Fond aus den fiir Forst^ergehen zuflies- 
senden Strafgeldern.

Die Mitglieder des Forstbezirksrathes wahlen aus ihrer Mitte ihren standigen 
Befereuten.

Der Wirkungskreis des Forstbezirksrathes (oder auch Forstbezirks-Commission) ist
folgender:

1. Bilden diese Forstbezirksrathe diese erste Instanz in den, im Gestetze den poli
tischen Behorden zur Entscheidung zugewiesenen Forstangelegenheiten mit Ausnahme der 
^■ugelegenbeiten der Forstpolizei.

Die Entscheidungen erfolgen auf Grundlage der Erhebungen, welche von der zustan- 
digen politischen Behorde unter Zuziehung der obgenannten Sachyerstandigen zu pflegen sind.

2. Bezeichnen dieselben die Schuózwalder in ihren Bezirken; die Durchfuhrung der 
Beschltisse des Bezirksforstrathes obliegt den betrefienden politischen Behorden.

In Angelegenheiten, welche keinen Aufschub leiden, erlasst die politische Behorde 
Vorlaufige Anordnungen ist jedoch yerpiiiohtet in solchen Fallen dem Bezirksforstrathe stets 
s°gleich die entsprechende Mittheilung zu machen.
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Ausser den Forstbezirks-óommissioneti bat am Sitze der Statthalterei zu Lemberg 
eine Landesforst-Cummission zu bestełlen und zwar unter Yorsitz des Statthalteis oder seines 
Stellvertreters.

Diese Landesforst - Commission bildet die zweite Instanz und entscheiiet iu allefl 
Forstangelegenheiten , in denen nach dem Forstgesetze die Entscheidung der k. k. Statt 
balterei zusteht.

Die Landesforst-Commission hat zu bestehen aus dem Landesforst-Inspektor, zwel 
vom k. k. Statthalter zu ernennenden Mitgliedern inclusiye der Referenten fur Landeskultur 
angelegenheiten bei der k. k. Statthalterei, zwei Delegirten des Landesausschusses, einem L® 
legirten der galizischen Landwirthschafts-Gesellschaft, einem Delegirten der Krakauer 
wirthschafcs-Gesellschaft, einem Delegirten des galiz. Forstveręines, endlich einem vom Cura 
torium der Lemberger Forstschule zu wahlenden Mitgliede.

Bei §. 53 wurde die Antwort auf die Frage XIV. in der , in dem Mi j.isterial-Ent' 
wurfe enthaltenen Fassung acceptirt.

Vom Delegirten der Krakauer Landwirthschafts Gesellschaft wurde folgende Fassung 
des Absatzes i  des §. 53 ais Separatantrag eiigebracht:

„Die den im §. 22 dieses Gesetzes sub b) bis incl. g) angefuhrten Besitzkategori®11 

angehbrenden Walder, sind nach einem von der polit. Landesstelle genehmigten, regelmassig®11 

wirthschaftlichen Betriebsplan zu yerwalten, welcher die Instandhaltung und die Dauerhaftig' 
keit der Nutzbarkeit sicher zu stel'en, und neben der Holzzucht auch und hlutzung der fon 
lichen Nebenprodukte zu regeln hat.

Die speciellen bei Anfertigung des Wirthschaftsplanes zu beobachtenden Regeln,  ̂
auch die Frist, innerhalb welcher derselbe zur Genehmigung yorzuleger ist, w i r d  d i e  politische 
Landesstelle im Einvernehmen mit dem Landesausschusse festsetzen UDd bekannt geben.

Mic der Ausarbeitung dieser Wirthschaftsplane dtirfen nur staatlich gepriiRe Forst- 
wirthe betraut werden, welche irindestens fiinf Jahre ais selbstandige WirtLsuhalts:£u a 
thatig waren.

Die politische Bezirksbehorde ist ubr.gens auch berechtigt, in Betreff der dem Forst 
zwange unterliegenden Waldern, der Priyrtfórste §. 22 h) die Yorlage des WirthsehafuJ]>lanes
u. s. w. — wie im Absatze 1 des §. 53 des Ministeńal-Entwurfes.

Beim §. 6 6  wurde folgende Zusatzbestimmung ais Answort auf Frage XV. acceptirt
Alle Geldstrafen und d1 3 Erlose ftir yerfallene Forstprodukte haben dem Landes 

Kultur-Fonde zu zufliessen.



Alegat 0. do sprawozdania z czynności Wydziału kraj. Dep. II.

O d p i s
odezwy c. k. Prezydyara Namiestnictwa we Lwowie z dnia 10. kwietnia 

1892. 1. 2420 pr. do Wydziału krajowego we Lwowie.

W  zarysie projektu nowej ustawy lasowej, który jako przedłożenie rządowe ma byó 
Wniesiony w Sejmie krajowym a który w dniach 20. i 21 grudnia 1889 był przedmiotem obrad 
Wołanej w tym celu ankiety um: eszczouo na wniosek delegata krakowskiego Towarzystwa go- 
5P°darcJż'ego dodatek następującej treści:

„Dla wszystkich spiaw podlegających orzeczeniu w myśl niniejszej ustawy, ustano
wioną będzie przy politycznej władzy krajowe,;, k"ajowa komisya lasowa, a z ragiły przy kr.ż- 
d®j politycznej władzy powiatowej powiatowa komisya lasowa.

Tylko dla tych politycznych powiatów może byó ustanowienie osobne  ̂ komisyi la 
sowej zaniechane, w których podlegające przymusowi leśnemu grunta tak mały zajmują obszar, 
Ze "według zgodnego z krajową komisyą lasową postanowiona politycznej władzy krajowej, 
czynności tych lasów dotyczące, mogą być sprawowane bez ujmy dla ścisłego wykonania tej
, ,awy, przez sąsiednią polityczną władzę powiatową, przy której jest ustanowioną powiatowa
komisya lasowa.

Krajowa komisya lasowa obraduje i uchwala pod przewodnictwem c. k. Namiestnika 
albo jego zastępcy a powiatową komisya lasowa pod przewodnictwem Naczelnika właściwej 
c' k. władzy powiatowej. Ozłorkami krajowej komisyi lasowej są:

a) Referent dla spraw kultury krajowej przy politycznej władzy krajowej.
b) Krajowy inspektor las owy.
c) Powołany przez c. k. Namiestnika z grona krajowych oficyalistów prywatnych 

egzaminowany gospodarz lasowy.
d) Dwaj delegaci "Wydziału krajowego.
e) Jeden delegat każdego z Towarzystw gospodarczych we Lwowie i Krakowie.
Powiatowa komisya lasowa składa się z następujących członków :
a) z powołanego przez c. k. Namiestnika w powiecie zamieszkałego egzaminowanego 

gospodarza lasowego.
b) z delegata Wydziału powiatowego.
c) z delegata tego Towarzystwa- gospodarczego (Lwów-Kraków) w którego obrębie 

leży dotyczący powiat polityczny.
Czynniki powołane do wyboru członków komisyi krajowej pod c, d, e, wymienio

nych i członków komisyi powiatowych, mianują zarazem ich zastępców, którzy w razie prze
szkol zastępować mają członków komisyi krajowej, względnie powiatowej. Instrukcyę i zakres 

lałania komisyi krajowej i komisyj powiatowych ustanowi polityczna władza krajowa w po
rozumieniu z Wydziałem krajowym11.

Równy co do istoty, lecz odmienny co do organizacyi i zakresu działania komisyi 
Wniosek, przedstawili w ankiecie delegaci Towarzystwa leśnego i Towarzystwa gospodarczego
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we Lwowie. Przeciw tym co do zasady zgodnym, a tylko w szczegółach UDOczaych różniącym 
się wnioskom, podniósł już w czasie obrad ankiety zastępca c. k. Namiestnictwa te wątpliwo
ści i obawy, które nasuwają względy na ujemną stronę wniosków ze stanowiska praktycznego 
i na trudności załatwienia tej kwestyi w drodze ustawodawczej.

Wskazał on mianowicie na te niekorzyści, jakieby z takiej innowacyi w ukształto
waniu kompetencyi Władz w sprawach lasowych, dla szybkości postępowania w załatwianiu 
tych spraw wyniknąć musiały, a które jako tkwiące w naturze rzeczy, bo już w składzie ko
misyi i nieodłącznej od tegoż rozwlekłej procedurze, żadną miarą usunąć by się nie dały i wy
stąpiłyby na pierwszy plan nawet i w takim razie, jeźliby żadnej nie ulegało wątpliwości, ze 
projektowane komisye, będą mogły orzekać w sprawach lasowych z większą znajomością rzeczy, 
jak to po władzach politycznych przy pomocy organów fachowych spodziewać się można.

Jeżeliby zaś chciano nadać rzeczonym komisyom taid skład, któryby odpowiadał 
wszelkim wymaganiom szybkiego toku spraw lasowych, to kwestya kosztów organizacyi i utrzy
mania tych komisy; wywołać by musiała poważne trudności finansowe w o d o c  faktu, że koszta 
te w drobnej tylko części mogłyby by być pokryte z dochodów funduszów kultury krajowej.

Wreszcie przedstawi! zastępca c. k. Namiestnictwa ankiecie t ą , głębszego zastano
wienia godną trudność, jakaby stanęła w drodze legislacyjnemu przeprowadzeniu zastrzeżonego 
krąiowemu ustawodawstwu projektu ustawy, któryby ustanowieniem komisyj lasowych przy c- 
k. Namiestnictwie i władzach powiatowych zasadniczo zmieniał i ścieśniał granice kompetencyi 
w sprawach lasowych, zakreślone Władzam politycznym istniejącemu ustawami. Jego jHxcelen- 
cya Pan Minister rolnictwa, któremu przyjęty, względnie uzupełniony przez ankietę zarys pro
jektu nowej ustawy lasowej przedłożyłem , oznajmił pismem z dnia 3. marca r. b. L 3634 że 
proponowane ustanowienie wyżej wspomnianych ciał kolegialnych, dla orzekania w sprawach 
lasowych, uważa stanowczo za nieodpowiednie celowi. W  szczególności wskazał Pan Minister 
na potrzebę szybkiego postępowania przy wykonywaniu ustawy lasowej, które z jednej strony 
polegać musi na dokładnej znajomości ustaw i przepisów, a z drugiej strony na trafnem i ia' 
chowem ocenieniu nie tylko stosunków leśnych, będących w poszczególnych wypadKach przed
rą totem orzeczenia ale często i spornych praw poszczególnych osób.

Nawet instytucya tak zwanych delegowanych komisaizy inspekcyi leśnej którym1 

b y li, urzędnicy państwowych zarządów lasowych a więc leśnicy z zawodu, nie odpowiedziała 
oczekiwaniom, wskutek czego musiano pomyśieć o pomnożeniu właściwych techników leśnych 
administracyi politycznej, z czego samo przez się wynika uzasadnione przypuszczenie, że ciała 
kolegialne, które może nawet z lasowych znawców składać się nie będą o wiele gorzej spełnią 
swe zadanie.

Nie ulega żadrej wątpliwości i na to zgodziły się wszystkie przy opiniowaniu pro
jektu nowej ustawy lasowej do udziału powołane czynniki, że orzekanie w sprawach karnych 
z powodu przekroczeń ustawy lasowej ze względu na istniejące przepisy o kompetencyi Władz 
i postępowań w sprawach policyjno-karnych pozostać musi, jah dotąd w zakresie działania 
władz politycznych.

G-dy zarządzenia leśno-gospodarcze z niebczuymi wyjątkami wydawane bywają z po
wodu przekroczeń ustawy lasowej i jako następstwa tych przekroczeń ściśle z nich wynikają 
to jasnem jest, że zarządzenia te muszą być wydawane w związku z orzeczeniami karnemi 
i źe, wydawać je musi ta władza która wydaje orzeczenie karne t. j. władza nok tyczna.

Gdyby było inaczej orzekałyby z powodu jednej i tej samej sprawy, dwie władze 
na podstawce odrębnie przeprowadzanych a przecież ze sobą w ścisłym związku zostającyc b 
dochodzeń, co pociągnęłoby za sobą pomnożeniu czynności władz politycznych, a co do istoty 
rzeczy miałoby niezawodnie ten skutek, że zarządzenia leśno-gospodarcze nie odpo wiadałyby 
często postanowieniom orzeczenia karnego i odwrotnie. "Wykonanie takich orzeczeń napotyka*
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ł°by na zasadnicze przeszkody, a potrzeba reasumowania ruzpraw przewlekałaby w wielu wy
padkach w nieskończoność stanowcze załatwienie spraw las owych.

W  praktyce pojawiałyby się nie rzadko także wypadki przy przekroczeniach przepi- 
ao'w: o obowiązku utrzymania gruntów leśnych w uprawie lasowej i obowiązku ponownego za
lesienia tych gruntów (§. 2.) o sposobie użytkowania lasów (§. 3.), o obowiązku właściwego 
zagospodarowywania lasów ochronnych f§ 5—6 .) lasów zamkniętych (§. 7— 13.) i lasów obcią
żonych słuźebnictwami (§. 14—19.) o ogran.czenk.ch. w dzieleniu lasów (§. 20) o wywozie pro
duktów leśnych (§. 30—48.) o przyczynach pożarów leśnych (§. 49.) i o szkodach przez owady 
^yiząuzanycb (§. 50. projektu ustawy rasowej).

Wypadk. zarządzenia w sprawach lasowych które nie są następstwem orzeczenia 
karnego, zachodzić będą: w razie potrzeby uznania lasów za takie, dla których w myśl §. 7 . 
Dla być przepisany wyjątkowy sposób zagospodarowania, w razie podziału lasów §. 2 0 . w ra- 
210 próśb o uwolnienie gruntów od przymusu leśnego §. 24. w razie podań o udzielenie pozwo
lenia na spław drzewa §. 34. w razie potrzeby orzeczenia o poniesieniu kosztów urosłych z po
rodu tępienia owadów §. 55. a nadto w takich wypadkach zastosowania innych postanowień 
ustawy lasowej w których niezachodzi istota czynu przekroczenia tej ustawy, które przeto wy
magają tylko wydania zarządzeń leśno-gospodarczych. Lecz i w tych wszystkich wypadkach 
chodzi o możliwy pospiech w postępywamu, który przy załatwianiu spraw w kolegiach już 
2 nauury rzeczy nie jest możliwy, tudzież o zastosowanie do ustaw i oparte na fachowej wie- 
12, orzeczenia, których w obec proponowanego składu komisyi bezwarunkowo obiecywać sobie 
hie można.

Zresztą tego względu pominąć nie należy że przy podziale kompetencyi w spra
wach lasowych między władze polityczne a wspomniane ciała autonomiczne nie rzadko powe
towałyby kwestye, czy w danym wypadku sprawę uważać należy za poiicyjno-karną, a więc 
do władz politycznych należącą, czy też za sprawę czysto-leśno-gospodarczą, której roztrzy- 
SUięcie służy komisyom lasowym, które to kwestye w żadnym razie nie wychodziłyby na ko- 
rzyść spraw samych i połączonych z niemi interesów publicznych. Być może że wniosek usta
nowienia wzmiankowanych komisyi powstał ze znanej okoliczności, iż w kilku Krajach koron
nych (Krainie, Istryi, Gorycyi) istnieją osobne komisye kultury leśnej.

Ale komisye te n e mają nic wspólnego z wykonaniem ustawy lasowej, lecz ustano
wione są dla specyalnyoh agend zalesiem a Karstu według ustaw w tej mierze obowiązujących.

to komisye które w analogiczny sposób temi ustawami krajowemi do życia powołane by
być mogły, a jakich traktuje §. 28. projektu nowej ustawy lasowej dla G-alicyi.

Co do warunków finansowych powstań .a i dalszego istnienia rzeczonych komisyi za
znaczyć muszę stanowczo, że w obec zwiększonego zapotrzebowania na pokrycie kosztów zawo
dowych inspekcyi leśnej administracyi politycznej, skarb państwa nie będzie w możności udzie
lenia dotacyi, choci aźby tylko na częściowe pokrycie kosztów organizacyi i utrzymania w mo- 
^ le będących komisyi.

C. k. Rząd przywiązuje wielką wagę do załatwienia kwestyi ustanowienia rzeczo
nych komisyi w duchu wyżej przedstawionych zapatrywań a uważając usunięcie tej kwestyi 
za okoliczność pierwszorzędnego wpływu na całą reformę ustawy lasowej, nie będzie mógł 
przystąpić do tej reformy przed stanowczem załatwieniem kwestyi powyższej. Zechce przeto 
Świetny Wydział krajowy przytoczony na wstępie wniosek ankiety co do umieszczenia w firzy- 
szłej ustawie lasowej dla Galicyi, odmiennych norm pod względem kompetencyi Włz l ■ 
orzekania w sprawach lasowych wziąść ponowme pod rozwagę i w światłem ocenieniu podnie
sionych przeciw temu wnioskowi trudności, powz.ąśc decyzya o której ilp możności rychłe 
udzielenie najuprzejmiej proszę.



Alegat D. do sprawozdania Wydziału krajowego Dep. II.

P r z e p i s y

tyczące administracyi pożyczek dia Kółek rolniczych 15.000 zł. pr£eZ 
Sejm dla celów Kółek rolniczych przeznaczonego.

§. i.
Bank krajowy Królestwa Galioyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem Krakowski®1̂  

obejmuje administraoyą funduszu 15 000 zł. uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 27. listopada 1° 
na popieranie działalności handlowej i przemysłowej kółek rolniczych przeznaczonego.

§. 2.

W  wykonaniu §. 1. niniejszych przepisów złuży Wydział krajowy przedewszystJ 
wstawioną przez Wysoki Sejm w budżet r. 1891 kwotą 5.00C zł. jako pierwszą ratą funduszu 
pożyczkowego dla kółek rolniczych do kasy Banku krajowego i składać bejjjlie tamże przez
nastąpnyoh lat dwa dalsze dwie raty po 5.000 zł.

Cokolwiek wpływać bądzie z oprocentowania tegoż funduszu ozy to z odsetek, opła
oanyoh przez Bank od lokaoyi tegoż funduszu, czyli też od dłużników mających pożj ,ZK1

z tego funduszu, służyć bądzie na jego pow: ąkszenie.

§. 3.
Z funduszu tego udzielane bądą pożyczki:
a) na celo zarządów powiatowych Towarzystwa kółek rolniczych, osobom w skia 

tyohże zarządów wchodzącym;
b) na cele pojedynczych kółek rolniczych, tymże kółkom rolniczym osobom w skła 

zarządu tychże wchodzącym lub przez takowe wskazanym. Przyznawanie tych poóyczek należy 
do Wydziału krajowogo po wysłuchaniu i na wniosek zarządu głównego Towarzystwa kółek 
rolniczych;

W  ogólności udzielane bądą pożyczki na cele pod a) wymienione io  wysokości 600 zł. 
na cele pod b) wymienione do wysokośoi 300 zł. W  wyjątkowych przypadkaoh uwzględni®1118, 
godnych Wydział krajowy może sią skłonić do udzielenia wyższej pożyozai.

Wydział krajowy zastrzega sobie odmówić pożyczki bez podania powodów

§. 4.
Pożyozk z togo funduszu udzielane bądą za oprocentowaniem po 2 od sta roczni®-

§- 5.
Dłużnicy tegoż funduszu otrzymywać bądą pożyczki z kasy Banku krajowego 

i w tejże kasie uiszczane bądą odsetk’ i spłaty na kapitał zpu.

§ - 6.

Odpisanie przepadły oh wierzytelności z tego funduszu nastąp’’ó może tylko na 1 
uchwały Wydziału krajowego.
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dank krajowy jako administrator tego funduszu obowiązany jest:
a) wypłacać wszystkie przez Wydział krajowy uchwalone pożyczki na rachunek 

tegoż funduszu;
b) przyjmować wszelkie wpływy na rzecz tegc funduszu i oprocentowywać je w wy

sokości o lo / 0 niższej , aniżeli każdoczesna stopa dyskontowa obowiązująca w A.ustro-węgierskim 
Banku.

o) ściągać należytości w odsetkach i kapitale od dłużników tegoż funduszu; kroki 
sądowe wdrażać będzie Bank krajowy z upływem miesiąca licząo od dnia w którym naleźytość 
zapadła, o ile wskutek nagłości nie jest wskazaną wcześniejsza egzekucya, lub o ile szczególne 
Względy przemawiać nie będą za dłuższem odroczeniem tychże kroków sądowych;

d) przechowywać zapisy dłużne, zeznane przez dłużników;
e) prowadzić całą rachunkowość tegoż funduszu.

§ . 8.

Bank krajowy obowiązany jest prowadzić następujące księgi dla tego tunduszu.
a) Dziennik czynności.
b) Terminarz przypadających od dłużników spłat.
c) Księgę główną.
d) Księgę bilansów

a nadto otworzy w swoich księgach osobny rachunek w conto, corrente dla tegoż funduszu 
1 osobną kartę w ewidencyi depozytów pozostających w przechowaniu Banku, dla walorów 
tegoż funduszu.

§. 9.
Bank krajowy obowiązany jest przedkładać Wydziałowi krajowemu półroczne wyciągi 

z rachunku bieżącego dla tegoż funduszu Banku otwartego i sporządzać roczne zamknięcia 
rachunkowe funduszu, które jako załącznik bilansu bankowego Wydziałowi krajowemu 
corocznie wraz z zamknięciem rachuukowem Banku przedkładane będą.

§. 10.

Wydział krajowy ma prawo we wszelkie rachunki tego funduszu wglądać księgi 
badać, jakoteż wszelkie do aktywów funduszu należące weksle skrypta lub wogóle walory
sprawdzać.

§. 11.
Za administracyę tym funduszem Bank krajowy obliczać sobie będzie tytułem prowizyi 

/j o °/p od obrotu półrocznego po większej stronie rachunku bieżącego.

§• 7.



Alegat E. do sprawozdania z czynności Wydz. kraj. Dep. Ii-go.

I. Niżej p o d p isa n i........................................................................................ zeznajemy*
iż pragnąc przyjść w pomoc działalności handlowej i przem ysłow ej.........................................•
 wyjednaliśmy sobie i otrzymaliśmy
w tym celu od Wysokiego Wydziału kraj‘owego Królestwa Galieyi i Lodomery1' z Wielkim 
Księstwem Krakowskiem z funduszów na takie ceie przez Wysoki Sejm przeznaczonych, za 
pośrednictwem Banku krajowego Królestwa Galioyi i Lodomeryi z Wielkiem Księstwem kra 
kowskiem jako temi funduszami z ramienia W/działu krajowego zarządzającego, pożyczkę
w k w o c ie ............................. w yra źn ie  złr. w. a., którą to
pożyczkę osobiście i  między sobą solidarnie obowiązujemy się zwrócić temuż W y d z i a ł o w i  Kr®
jowemu wraz z procentem po dwa od sta rocznie w ......................... równych b e z p o ś r e d n io  P°
sobie następujących ra ta ch ......................................... p o ................................złr. wyraźnie . • • •
 z których pierwsza dn a ............................................. 18 • ■
płatną się staje, a zatem d n ia ........................................................................................................każdego
roku aż do zupełnego uiszczenia dłużnej sumy z przynależytośeiami i opłaeaó przez cały oza® 
procent obliczony w s t o s u n k u  d w ó c h  od  sta aż do z u p e ł n e g o  u m o r z e n i a  p o ż y c z k 1

w t en s po s ó b ,  iż zapłaciwszy przy wyliczeniu nam pożyczki procent za czas od dnia zali
ozenia aż do di_ia płatności najbliższej raty na kapitał, t. j. do d n i a .................
..........................................18 . . . obowiązani będziemy solidarnie w dniach płatności rat kapita*
łowyoh opłacać z góry procent, przypadający ud należącego się jeszcze kapitału za czas aż 0 

dnia płatności każdoczesnej najbliższej raty na kapitał.
II. W  r a z i e  d o p u s z c z e n i a  z w ł o k i  o z y  to w s p ł a c i e  k a p i t a ł u  c z y  6 

p r o c e n t ó w  o b o w i ą z u j e m y  s i ę  s o l i d a r n i e  o p ł a c a ć  o d s e t k i  z w ł o k i  w w y s c
k o ś c i .................od sta rocznie od całej zaległości tak w kapitale j aki  procentach i w s z e l k i

innych przynależytościaeb. Nadto nadajemy Wysokiemu Wydziałowi krajowemu prawo w razie 
dopnszczenia z naszej strony zwłoki w kanitale czy procentach i wszelkich innych przynależy^ 
tośeiacb ściągnięcia całego a względnie jeszcze resztująeego kapitału wraz z procentami zwłoki 
bez względu na ustanowione jak wyżej raty w drodze doraźnej egzekucyi niniejszego aktu 
notaryalnego.  ̂ ^

Wszakże i w tym razie Wysoki Wydział krajowy będzie miał prawo niezależnie 
egzekucyi o zapłatę całego kapitału ściągnąć raty kwartalne przypadające w biegu egzekucyi 
do zapłaty z wszelkiemi przynależytościami.

III. Dla uniknięcia wszelkich wątpliwości oświadczamy niniejszem niepodzielnie, że 
jakkobwck pożyczkę niniejszą zaciągnęliśmy w celu popierania działalności handlowej i Prze
m ysłow ej.................................................................. to jednakże uznajemy wyraźnie niniejszą pożyczkę
jako nam samym udzieloną i jesteśmy za nią osobiście majątkiem naszym i solidarnie w obec 
Wysokiego Wydziału krajowego odpowiedzialni.

IY. Nadajemy niniejszem aktowi notaryalncmu moc natychmiastowej egzekucyi 
z §. 3. ust. not. z 25. lipca 1871 L. 75 Dz. u. p. dla wszystkich obowiązków płatniczych tymże
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8 ryptem objętych. W  przypadku gdyby egzekucya przez wierzyciela zarządzona została przez 
estracyę, nadajemy wierzycielowi prawo zamianowania i wprowadzenia sekwestrów według 
aego wyboru bez wykazywania niebezpieczeństwa i składania kaucy* zrzekając się wszelkich 

P^eciw temu zarzutów.
, _ V. Wszelkie spłaty kapitału i procentów jak niemniej wszelkich przynależytości

Wiązujemy się solidarnie uiszczać na rachunek Wysokiego Wydziału krajowego w kasie 
KU krajowego Królestwa Galicyi i Lodomeryi z V  mlkiem Księstwem Krakowskiem we 

 ̂ °wie, tak iż tylko kwit tegoż Banku lub osoby przez tenże Bank krajowy wyraźnie do 
upoważr onej będzie stanowił dowód uiszczonej zapłaty.

Uznając tenże Bank krajowy jako pełnomocnika Wysokiego Wydziału krajowego, 
Przyznajemy również księgom rachunkowym tegoż Banku zupełną przeciwko nam wiarogodność, 
Czekając sig wszelkich przeciw tejże w arygodności zarzutów.

VI. Obowiązujemy się nadto solidarnie postarać się o to, ażeby:
1 ......................................................................................zaprowadził dla składu towaru (sklepiku

■w................................................... ) rachunkowość wedle wskazówek Wysokiego Wydziału
i poddał takowe jak niemniej prowadzenie przedsiębiorstwa kontroli Wysokiego W y
działu krajowego ;

2. ażeby towary w krajewem Towarzystwie ubezpieczeń były asekurowane;
3. ażeby oo roku najdalej do 30. stjmznia przedłożone zostały Wysokiemu Wydziałowi 

krajowemu za pośrednictwem głównego zarządu Towarzystwa kołek rolniczych inwen
tarz i zamknięcie rachunków pizeds ębiorstwa;

4. ażeby zwinięcie lub odstąpienie składu (sklepiku) przed spłaceniem pożyczki nie na
stąpiło bez zezwolenia Zarządu głównego Towarzystwa kółek rolniczych.
Wszystkie tu wymienione pod 1 — 4 obowiązki przyjmujemy jako swoje i niepodzielne

J °^wiadczamy, że gdyby Wysoki Wydział krajowy uzuał, iż powyższe obowiązki nie są nale
życie wykonywane, będzie miał prawo bez dalszego dowodu rozwinąć przeciw nam kroki egze- 

Ucyjne o całą należną jemu sumę wraz ze wszystkiemi przynależytościami bez względu na 
Ustanowione powyżej raty.

VII. W  przypadkach egzekucyi sądowej poddajemy się jurysdykcyi c. k. Sądu kra
jowego we Lwowie, co wszakże nie ma pozbawiać wierzyciela możności zapozwania nas przed

'i którego jurysdykcyi wedle ogólnych ustaw podlegamy.
VIII. Wszelkie koszta i opłaty rządowe z zeznaniem niniejszego skryptu lub zabez-

Ueczeniem dłużnej sumy połączone, jak niemniej wszelkie koszta sądowe i egzekucyjne, tudzież
°szta ewentualnego kwitu obowiązujemy się solidarnie ponieść z własnych funduszów bez 

Ż®gresu do Wysokiego Wydziału krajowego, względnie zwrócić temuż wyłożone w tym celu 
Woty bezzwłocznie.



Alegat F. do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego Dep. II.

O d p i s
rozporządzenia c. k. krajowej Dyrekcyi Skarbu we Lwowie z dnia 19* 

czerwca 1892 1. 48.947 do wszystkich c. k. Starostw i urzędów 
podatkowych.

Reskryptem z dnia 7. czerwca b. r. 1. 13.826 zezwoliło wysokie c. k. Ministerstw 
Skarbu, aby dotychczasowe ulgi w postępowaniu egzekucyjnem co do zaległości podatkow, 
taks wojskowych innych opłat publicznych, które wysokie c. k. Ministerstwo reskryptami z dnia 
19. lutego 1886 1. 39.959, 30. lipca 1886 1. 9.806 i 3. czerwca 1887 1. 9.404 dla koutrybuentow 
z drobnem należytośoiaar przyznało, a które do wiadomości wszystkich Starostw i urzędów 
podatkowych okólnikami tutejszymi z dnia 20. marca 1886 1. 258/pr., 14. sierpnia L8 8 6  1. 1 .0 i 5 /pr. 
i 18. czerwca 1887 1. 797/pr. podano, także i w roku 1892 zastosowane zostały

Stosownie więc do powołanych okólników mają być w roku 1892 następujące ulgi 
w postępowaniu egzekucyjnem zastosowane.

A. Z n i ż o n e  n a l e ż y t o ś c i  e g z e k u c y j n e  za d o r ę c z e n i e  k a r t  u p o n u na_ 
j ą c y c h  ma j ą  b y ć  p o b . e r a n e  od r e s t a n t ó w .

1 . których roczna należytość podatków stałych (bez dodatków funduszowych) kwoty 
2 0  zł. nie przekracza;

2 . których niespłacona reszta kwartalnej należytości podatkowej wraz z w j z y s t k i m i  

dodatkami kwoty 5 złotych nie przewyższa;
3. których zaległości w taksach wojskowych i wszelkich innych opłatach publicznych 

ogólne’ kwoty 2 0  zł. nie przekraczają, a mianowicie za trzy pierwsze dnie od doręczenia karty 
upominającej dziennie po 3 centy, a dopiero po bezskutecznym upływie czwartego dnia ryczał
towa należytość w kwocie 1 0  centów.

B. Z a  e g z e k u c y j n e  z a j ę c i e  i licytacyę ruchomości tych kontrybuentów, któryoh 
restancye podatkow3 , bez względu na icb wysokość u ie  d ł u ż e j  j a k  j e d e n  r o k  zal egają> 
pobierane być mają koszta taryfowe w połowie należytości taryfowej.

C. U kontrybuentów, którzy się utrzymują z uprawy roli, a których roczna należy
tość podatku gruntowego i domowo-klasowego bez dodatków funduszowych kwoty 2 0  zł. w® 
przenosi ma być w razie zachodzącej potrzeby fantowania ruchomości tylko raz do roku p -1 

żniwach , w czasie od 1 . września do końca roku przeprowadzone, w trzech innych kwartałach 
zaś ograniczyć się tylko na doręczenie kart upominających.

D. U kontrybuentów utrzymujących się z przemysłu lub czynszów domowych, których 
roczna należytość podatku zarobkowego dochodowego i czynszowego bez dodatków kwoty 2 0  

zł. nie przewyższa, przeprowadzić należy fantowanie ruchomości 2  razy do roku to jest w pier
wszym i trzecim kwartale, a w innych kwartałach ograniczać s>ę tylko na doręczeniu kart 
upominających.

Nadto zezwoliło wysokie c. k. Ministerstwo Skarbu powołanym na wstępie reskryptem 
na rozciągnięcie ulg przyznanych przy egzekucyi dla zaległości podatkowych t a k ż e  na na l e 
ż y t o ś c i  p r a w n e  i s t e m p l o w e  w ten sposób, że  p o c z ą w s z y  od 1. l i p c a  1892 mają
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byo przy egzekwowaniu naleźytości prawnych i stemplowych, jeżeli te zaległości łącznej kwoty 
2 0  zł. nie przeniosą, pobierane naleźytości egzekucyjne za doręczenie kart upominających za 
trzy pierwsze dnie po 3 centy dziennie. a po upływie 4 dnia, naleźytość ryczałtowa w kwocie 
10 centów. Za fantowanie i licytacyę ruchomości eeiem ściągnięcia naleźytości prawnych i stem
plowych , pobierane być mają naleźytości egzekucyjne bez względu na wysokość zaległości, jeżeli 
te n ie  dł uże j  j a k  j e d e n  rok z a l e g a j ą ,  tylko w połowie naleźytości taryfowych.

Powyższe rozporządzenie wysokiego c. k. Ministerstwa Skarbu podaje się wszystkim 
Starostwom i urzędom podatkowym do wiadomości i ścisłego zastosowania się, przyezem wzywa 
819 c. k. urzęda podatkowe, aby ściśle przestrzegały postanowienia §. 2. instr. IV. (zestaw, 
przep. egzek.) według którego koszta egzekucyjne za doręczenie kart, upominających pobierać 
Należy tylko od restantów, którym karta upominająca rzeczywiście doręczoną została.

C. k. Starostwom poleca się, aby o niniejszem rozporządzeniu natychmiast zawiado
miły wszystkie Zwierzchności gminne i obszary dworskie i wezwały je do ogłoszenia powyższych 
Ulg wszystkim kontrybuentom. Na c. k. Starostwa, względnie na przydzielonych im referentów 
podatkowych, wkłada się obowiązek ścisłego czuwania nad naleźytem wykonaniem powyższych 
przepisów ze strony urzędów podatkowych.

D. u. s.

9





SPRAWOZDANIE
z czynności Departamentu III. Wydziału krajowego

za czas od 1. października 1891 pa koniec grudnia 1892

z 1 alegatem-





Departament III.
Szef Departamentu: Antoni Taya Cłipmiec, członek Wydziału krajowego 

i zastępca Marszałka krajowego w Wydziale krajowym.

Sankeya ustaw} zmie- Jego ces. i król. Apostolska Mość raczył Najwyższem postanowie-
mającej niektóre arty- niem z dnia 15. czerwca 1892 użyczyć Najwyższej sankcyi uchwalonemu 
0 st0/ f 7  kraJ°w®J przez Wysoki Sejm krai^wy projentowi ustawy zmieniającej postanowienia 
stanu Nauczycielskiego. artykułów 4, 8 , 11, 12, 13, 14, 15 i 16 ustawy z dnia 1. stycznia 1889 

Nr. 16 dz. u. kr. o stosunkach prawnych stanu nauczycielskiego w publi
cznych szkołach ludowych.

Przy uchwaleniu powyższej ustawy, Wysoka Sejm uchwalił zarazem 
następujące rezolucye :

a) Wzywa się c. k. Rząd a względnie Radę szkolną krajową, aby 
istniejące szkoły filialne zamier.ii na szkoły etatowe.

b) Wzywa się c. k. Rząd, a względnie Radę szkolną krajową, aby 
we wszystkich szkołach o dwóch do pięciu posadach nauczycielskich eta
towych jedna z nich ustanowioną była jako posada młodszego nauczyciela, 
zaś w szkołach o więoej jak pięciu posadach nauczycielskich etatowych, 
dwie z nich ustanowione były jako posady młodszych nauczycieli.

W załatwień ;u powyższych rezolucyj, Rada szkolna krajowa zawia
domiła Wydział krajowy odezwą] z dnia 6 . października 1892 1. 15.078, 
iż wszystkie szkoły filialne od dnia 1. lipca 1892 przekształciła na eta
towe , a we wszystkich szkołach ludowych cztero- i pięcioklasowych, 
w których było dwie posady nauczycieli młodszych przemieniła jedną 
posadę nauczyciela młodszego na posadę nauczyciela starszego.

Organizując zaś nowe, lub przekształcając dawne szkoły ludowe 
o kilku klasach trzyma się Rada szkolna krajowa przy ustanawianiu etatu 
nauczycieli zasady przyjęte, w rezolucyi pod b) wymienionej

Sankeya ustawy, zmie- Najwyższem postanowieniem z dnia 9. czerwca 1892 otrzymała
art^ 2 2  ^ostanow*ei7  sankcyę uchwalona przez Sejm ustawa w przedmiocie przeznaczenia kar 
Wei z dnia ̂ m  aj a ̂ 873 Pieni<5żny ° h za nieposyłanie dzieci do szkoły.
dz. u. kr. nr 250 o ko- Na podstawie nowej ustawy wydała Rada szkolna krajowa instruk-
sztach zakładania i u- °y 9 0 0  Jc użycia dochodów z kar pieniężnych ściąganych od rodziców za 
Wymywan a publicz- opieszałość w posyłaniu dzieci do szkoły na zaopatrzenie ubogich uczniów 
nych szkół ludowych. w odzież i przybory szkolne. Instrukcya ta została ogłoszoną w dzienniku 

ustaw i rozporządzeń krajowych,
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Zmiany w składzie Wys. Pan Antoni hr. W  o d z i o k i złożył mandat poselski z mniejszyo
Sejmu. posiadłośoi powiatu krakowskiego, a na jego ndejsoe wybranym zos

w dn. 4. lutego 1892 posłem z tego okręgu p. Dr. Franoiszek P a s z k o w s k i -

Z m a r l i  p o s ł o w i e :  Alfons Czajkowski, Władysław kr. Kozie* 
brodzki i Konstanty Bobozyński.

W y b r a n y  w miejsoe ś. p. Alfonsa Czajkowskiego z kuryi wię- 
kszej własnośoi b. obwodu brzeżańskiego p. M eozysław Onyszkiewicz.

W  składzie ozłonków Wysokiego Sejmu, zasiadających na mooy 
§. 3 lit. a) i b) statutu krajowego zaszły następująoe zmiany:

Rektorem uniwersytetu lwowskiego na r. sz. 1892/3 wybranym 
został ks. Dr. Maroeli P a l i w o d a ,  zaś rektorem uniwersytetu krakow
skiego Dr. Stanisław M a d e y s k i .

Zmiany w składzie u- Od ostatniego sprawozdania zaszły następująoe zmiany w składzie
rzędników i sług Wy* urzędników i sług krajowych: 

działu krajowego.
a) W  o d d z i a l e  k o n c e p t o w y m :

1. Uchwałą z dnia 31. maroa 1892 zamianował Wydział krajowy- 
sekretarza p. Dr. Wacława N i e d z i e l s k i e g o ,  radcą ; tytularnego sekre 
tarza p. Wilhelma S t a d n i o k i e g o ,  sekretarzem.

2. Uchwałą z dnia 20. kwietnia 1892 zamianował Wydział krajowy: 
konoepistów pp. Konstantego J ę d r z e j o w s k i e g o  i Adama Daniela 
S t a r z e c k i e g o ,  oraz dyetaryusza konceptowego p. Leopolda Br ą g l ® '  
w i o z ą ,  adjunktami konoeptowymi; aplikanoa konceptowego p. Zdzisława 
Kajetana 2ga ‘m. G a s z y ń s k i e g o ,  konoypistą.

Aplikantowi konoeptowemu p. Feliksowi S ł o t w i ń s k i e m u  przy
znano adjutum o rooznych 600 zł.

3. Uchwałą z dnia 21. ozerwoa 1892 przypuścił Wydr ał krajowy 
do praktyki konoeptowej w oharakterze bezpłatnego aplikanta konoepto- 
wego p. Bronisława S c h a e f f e r a .

Wydział krajowy zamianował: Uchwałą z dnia 12. lipoa l P 
Mikołaja L a t o s z y ń s k .  e g o ,  aplikantem konoeptowym, przyznając mu 
adjutum o rooznych 360 zł.; uchwałą z dnia 30. sierpnia p. Wiktora 
T y b l e w i o z a ,  prowizorycznym aplikantem konoeptowym z adjutum 
o rooznyoh 600 zł.; uohwałą z dnia 4. paźdzernika 1892 p. Tytusa B°* 
m a ń o z u k a ,  bezpłatnym aplikaukem konoeptowym.

Rorkryptem z dnia 20. lutego 1892 L. 9197 został p. Zdzisław 
Na no ws k i, aplikant konceptowy Wydziału krajowego zwolniony na 
własne żądanie od dalszego pełnienia obowiązków.

Reskryptem z dnia 1. lipca 1892 L. 31.497 udzielił Wydział kra
jowy aplikantowi konoeptowemu p. Zygmuntowi P a w ł o w s k i e m u  sze- 
śoiomiesięoznego urlopu, oelem tyrr czasowego objęoia urzędu sekretarza 
Rady powiatowej w Zaleszozykacl

b) W  o d d z i a l e  r a o h u n k o w y m :

Uohwałą z dnia 22. kwietnia zamianował Wydział krajowy: 
asystentów rachunkowych: Władysława M a r c i n k o w s k i e g o ,

Winoentego B r z y s k i e g o ,  Zygmunta K o  s s o w s k i e g o , Mieozysława
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W o l s k i e g o ,  Bolesława P a p e e g o ,  Józefa S c h m i d t a ,  oraz oficyała 
rachunkowego c. k. Namiestnictwa p. Edmunda K o p a c z y ń s k i e g o ,  
oficyałami rachunkowymi;

praktykantów rachunkowych pp.: Mieczysława W r o n o w s k i e g o ,  
Jana O l s z a ń s k e g o ,  Maryana K r a s u s k i e g o ,  Maryana N a t a l l e g o ,  
Maryana M a j e w s k i e g o  i Jana J a s i ń s k i e g o ,  asystentami rachun
kowymi ;

dyetaryuszów rachunkowych pp.: Teofila Bolesława R u d z k i e g o ,  
Władysława J a n u s z k i e w i c z a ,  Józela H u p e r t a ,  Adama M a m -  
c z y ń s k i e g o ,  br. Aleksandra L e w a r t o w s k i e g o ,  Stanisława N o w a 
k o w s k i e g o ,  Andrzeja K o c i a t k i e w i c z a  i Achilesa K u b a l ę ,  pra
ktykantami rachunkowymi;

dyetaryuszów rachunkowych pp.; Jana Z y c h a ,  Karola F r y d 
man a , i Edmunda U d e r s k i e g o  aplikantami rachunkowymi.

Dnia 7. maja 1892 zmarł Artur Z i m m e r m a n n ,  adjunkt rachun
kowy Wydziału krajowego.

Reskryptem z dnia 30. sierpnia 1892 L. 25.487, przedłużył W y
dział krajowy adjunktowi rachunkowemu p. Mieczysławowi S c h m i t t o w i  
urlop bez pensyi w celu prowadzenia dyrekcyi teatru polskiego we Lwowie 
do Wielkiej Nocy 1893 r.

c) W  o d d z i a l e  k a s o w y m :

Uchwałą z dnia 22. kwietnia 1892 zamianował Wydział krajowy: 
pisarza krajowego zakładu dla obłąkanych na Kulparkowie, p. Antoniego 
Aleksandra C z a j k o w s k i e g o ,  oficyałem kasowym;

dyetaryusza p. Władysława R u d z k i e g o ,  asystentem kasowym; 
praktykanta p. Adama J a b ł o ń s k i e g o ,  asystentem kasowym extra statum;

dyetaryuszy pp.: Stanisława S o b o l e w s k i e g o  i Ludwika K u -  
b e g o ,  praktykantami kasowymi.

Zmiany w stanie eme- W  dniu 23. października 1891 r. zmarła Karolina J a n k o w s k a
rytów i pensyonistek. wdowa po protokoliście wydziału byłych stanów galicyjskich.

Uchwałą z dnia 14, marca 1892 r. polecił Wysoki Sejm Wydzia
łowi krajowemu, aby czuwał nad ścisłem przestrzeganiem praw kraju 
w sprawie corocznego zwoływania sesyi sejmowej.

Z powołaniem się na powyższą uchwałę i z powodu niezwołania 
sesyi sejmowej w r. 1891, Wydział krajowy odniósł się w maju 1892 r. 
do JE. p. Nami sstu '.ka z prośbą o wyjednanie w drodze właściwej, aby 
sesya sejmowa za rok 1892 zwołaną została w ciągu tegoż roku w porze 
odpowiedniej i na czas dostateczny do wykonania wszelkich czynności, 
do których Sejm jest konstytucyjnie powołany.

Wydział krajowy upraszał zarazem JE. p. Namiestnika, aby termin 
zebrania się Sejmu w r. 1892 był ile możności wcześnie oznaczony i do 
wiadomości Wydziału krajowego podany.

Dar mistrza Matejki. Na posiedzeniu z dnia 8 . kwietnia 1892. uchwalił Wysoki Sejm
przyjąć imieniem kraju ofiarowany przez Mistrza Matejkę ob”az, przedsta

Uchwała w sprawie co
rocznego zwoływania 

Sejmu.
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wiający pochód do kościoła św. Jara w Warszawie po uchwaleniu kon- 
stytueyi 3. Maja i wyraził Mistrzowi Matejce wdzięczność za ten wspa
niały dar.

Powyższą, uchwałę zakomunikował Wydział krajowy Mistrzowi 
w formie dyplomu w ozdobnej tece.

Obraz został już nadesłany i umieszczony jest na razie w aparta
mentach marszałka krajowego.

Petycya Towarzystwa W  marcu 1892 r. wniosło lwowskie Towarzystwo prawnicze pe-
prawniczego we Lwowie tyeyę do Wysokiego Sejmu o wyjednanie u Rządu, aby prawo polskie
o uznanie prawa poi- uznane zostało za przedmiot egzaminacyjny przy egzaminach ścisłych na 
skiego, przedmiotem . , . . . . , ®

egzaminacyjnym przy wydziale prawa i admimstracyi w uniwersytetach we Lwowie i w Krakowie, 
egzaminach ścisłych na Komisya prawnicza, której petycya ta przydzieloną została, uchwa-
wydziale prawa i admi-liła przedstawić Wysokiemu Sejmowi do uchwały następujące rezolucye: 
nistracyi w uniwesyte- 1 ) Wzywa się Rzą'd, aby w razie, gdyby nowa ustawa, mająca być

tach naszego kraju. Wydaną w Sprawie reformy studyów prawniczych, zaprowadziła austryacką 
historyę państwa, jako nowy przedmiot obowiązkowy, prawo polskie przy 
wykładach tego przedmiotu i przy egzaminie rządowym w Uniwersytetach 
krakowskim i lwowskim było uwzględnione,

2) Wzywa się się Rząd, aby w jak najkrótszym czasie prawo pol
skie zaprowadził jako przedmiot egzaminów ścisłych w obydwóch naszych 
uniwersytetach krajowych.

Z powodu wczesnego zamknięcia wiosennej sesyi sejmowej, powyższe 
wnioski komisyi nie mogły już przyjść pod obrady w pełnej Izbie, tylko 
przekazane zostały Wydziałowi krajowemu do załatwienia.

Wydział krajowy powołując się na uchwały powzięte w tym przed
miocie przez Wysok’ Sejm w latach poprzednich, jako też na oświad
czenie złożone przez JE. p. Ministra wyznań i oświaty w dn 26. stycznia 
1892 r. w Izbie deputowanych Rady państwa, odniósł się z prośbą do Pre
zydyum Namiestnictwa, aby sprawę uznania prawa polskiego za przedmiot 
egzaminacyjny przy państwowych i ścisłych egzaminach prawniczych, 
w duchu uchwalonych przez komisyę prawniczą rezolucyi, poparł swym 
wpływem u Rządu centralnego. Wydział krajowy wyraził zarazem nadzieję, 
że przy gorącem poparciu Namiestnictwa, powyższemu życzeniu, niejedno
krotnie już przez oba uniwersytety krajowe i Towarzystwo prawnicze wy
rażonemu, stanie się rychło zadość, a cały kraj przychylną deeyzyę przyjmie 
z wielką radością.

W sprawie zm'any in- Uchwałą z dnia 30. marca 1892 r. Wysoki Sejm wezw ał c. k.
strukcyi dla Rad szkol- j j Zą(j (j0  zmiany a względnie uzupełnienia instrukcyi dla Rad szkolnych 
nych miejscowych i okrę m£ejgC0 v7y(jh, i okręgowych w tym kierunku, aby miejscowe Rady szkolne 

były obowiązane przedkładać Radom szkolnym okręgowym preliminarze 
szkolne najdalej do 15. października poprzedzającego roku i aby rozkłada- 
danie na kontrybuentów w gminach i na obszarach dworskich dodatkow 
do podatków na cele szkolne przekazane zostało c. k. urzędom podatkowym. 
Uchwałą z 9. kwietnia 1892 zaś zawezwał Wysoki Sejm c. k. Rząd, aby 
zfnienił, a względnie uzupełnił instrukeyę dla Ran szkolnych miejscowych 
w tym kierunku, iżby gminom i obszarom dworskim ułatwiony był odpo
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wiedni wpływ na układanie p/eliminarzy szkolnych oraz kontrola nad 
użyciem funduszów.

Na zapytanie Wydziału krajowego czyli powyższym rezolucyom 
stało się zadość, oznajmiło c. k. Prezydyum Rady szkolnej krajowej, że 
obie te sprawy będące w pewnym związku z sobą, są przedmiotem badań 
i rokowań, których rezultat podany zostanie w swoim czasie do wiadomości 
Wydziału krajowego.

Od czasu ostatniego sprawozdania, kwestya pomnożenia internatów 
postąpiła o tyle naprzód, iż w ciągu roku 1892 zaprowadzone zostały za 
staraniem Towarzystwa św. Wincentego a Paulo dwa nowe internaty, 
mianowicie w S t a n i s ł a w o w i e  i T a r n o w i e .  Obu tym internatom 
udzielił Wydział krajowy subwencyi każdemu po 500 zł. z funduszu 
dyspozycyjnego.

Równocześnie zamianował Wydział krajowy swym delegatem do 
Komitetu, w którego ręku spoczywać ma kierownictwo internatu w Sta
nisławowie, posła Stanisława B r y k c z y ń s k i e g o .

W  sprawie zaprowadzenia obu tych internatów pospieszyły z ży
czliwą radą konsystorze biskupi, zaproszone przez Wydział krajowy do 
wzięcia inieyatywy w tej sprawie.

W  sprawie założenia internatu w R z e s z o w i e ,  konsystorz bi
skupi obrz. łac. w Przemyślu odpowiadając na zaproszenie Wydziału kra
jowego, zaznaczył, iż myśl ta, zasługuje na gorące poparcie ze strony 
wszystkich przyjaciół rzetelnej narodowej oświaty. Dla urzeczywistnienia 
tej myśli przedstawił konsystorz biskupi następujący projekt:

W  Rzeszowie istnieje dla młodzieży gimnazyalnęj bursa imienia 
ks. Dymnickiego, które' przełożonym jest ks. Stanisław Gryziecki, kapłan 
znany z poświęcenia, ze zdolności i doświadczenia, zebranego kilkoletnią 
pracą nad wychowaniem młodzieży.

Konsystorz zaproponował tedy, aby Wydział krajowy odniósł się 
do ks. Gryzieobiego z zapytaniem, czy nie chciałby zająć się sprawą 
wprowadzenia internatu w życie a zarazem przyjąć kierownictwo przy
najmniej w początkach, dokąd byt internatu się nie ustali.

W  sprawie tej odniósł się Wydział krajowy do ks. Gryzieckiego, 
który oświadczył gotowość zajęcia się zaprowadzeniem internatu, a nawet 
wniósł w tym względzie w marcu 1893 do Wysokiego Sejmu petycyę, 
która jednakowoż jako niezaiatwiona w Izbie, przekazaną została Wydzia
łowi krajowemu.

Ponieważ jednak petycyonujący komitet żądał subwencyi w kwo
cie 5.000 zł. oraz bezprocentowej pożyczki w kwocie 10.000 do 12.000 zł. 
na wystawienie budynku dla przyszłego internatu, Wydział krajowy 
oświadczył, że petycyi tej we własnym zakresie działania uwzględnić nie 
może, gdyż decyzyę o tak znacznych wydatkach pozostawić musi Wyso
kiemu Sejmowi.

Obecnie zatem z wyjątkiem seminaryuu męskiego w R z e s z o w i e ,  
oraz założonego dopiero w b. r. seminaryum w S a m b o r z e ,  istnieją 
przy wszystkich innych seminaryach internaty.
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W końcu wypada nam jeszcze nadmienić, że w r. 1892 udzieli 
Wydział krajowy z funiuszu dyspozycyjnego zasiłek w kwocie 500 z . 
na urządzenie internatu dla uczennic seminaryum żeńskiego we L w o w i 0-

Rewersy stypendystów Rada szkolna krajowa, rozporządzająca funduszem przeznaczony!11

pedagogicznych. na stypendya pedagogiczne, wydała pod dniem 13. czerwca 1892 do
1. 302/pr. okólnik do wszystkich dyrekcyi seminaryów, w którym między 
innemi postanowiono, że każdy stypendysta winien wystawić rewers zobo  ̂
wiązujący go do poświęcenia się zaraz po ukończonej nauce zawodowi 
nauczycielskiemu przez lat 6  (z wykluczeniem bezpłatnego praktykowania)? 
względnie do zwrócenia pobranego stypendyum, gdyby zobowiązania tego 
nie dotrzymał.

To postanowienie odnosi się również do rozdawnictwa stypendyów 
uczenicom seminaryów nauczycielskich , z tą różnicą, że stypendya mogą 
byó przyznane tylko uczenicom zamiejscowym, które się zobowiążą, i& P° 
ukończeniu seminaryum przyjmą posady nauczycielskie także i w szko
łach wiejskich.

Rada szkolna oświadczyła zarazem Wydziałowi krajowemu, iż Pr° ' 
wadzić będzie ewidencyę stypendystów w tym kierunku, aby przyjęty na 
siebie obowiązek objęcia posady przy szkołach publicznych wypełniali.

Wezwanie do rządu o Na rezolucyę tę uchwaloną przez Wysoki Sejm w dniu 8 . kwi0'
podwyższenie subweni i n̂‘a ^g92 a ponowioną uchwałą z dnia 23. września 1892, nie powziął 
państwowej na stypendya r  ̂ ’
dla kandydatów ne na- Rz^d dot!*d żadneJ decyzyi. 
uczycieli szkół ludowych.
Zasiłki dla burs, mie- Z ryczałtu wyznaczonego przez Wys. Sejm w budżecie roku 1892
szczących ubogą mło- w kwocie 3.100 zł. na zasiłki dla burs mieszczących młodzież szkodą na‘
dzież s2 olną narodo- rodowości polskiej i ruskiej, udzielił Wydział krajowy na wniosek Rady 
wości polskiej i ruskiej. , , • , • • , ,1 J szkolnej krajowej następujące subwencye:

Ruskiej bursie św. IM ikołaja we Lwcwie 400 zł., wydziałowi Tow°rz> 
„szkolna pomicz." we Lwowie 100 zł., bursie im. „Kraszewskiego" w Sta
nisławowie 400 zł., Eursie „Stefana Batorego" w Wadowicach 350 zł-, Rur* 
sie Towarzystwa nauczycielskiego w Tarnopolu 500 zł., Towarz. bursy 
polskiej w Frzemyślu 350 z ł., Tow. Bursy ruskiej w Przemyślu 350 złu 
Bursie ruskiej im. „św. Mikołaja" w Stanisławowie 200 zł., Bursie ruskiej 
w Brceżanach 200 zł., Bursie chrześciańskiej w Brodach 250 zł.

Zasiłki dla młodzieży Uchwałą z dnia 8 . kwietnia przeznaczył Wysoki Sejm w budżecie
kształczącej się w na- krajowym na rok 1892 kwotę 3.000 zł. do dyspozycyi Wydziału krajowego 

ukach i sztukach. na zasiłki dla młodzieży kształcącej się w naukach i sztukach:
Z powyższego ryczałtu udzielił Wydział krajowy następujące z ńłki.
a) Na kształcenie się w malarstwie: Mery1 Młodnickiej 400 zł., 

Romanowi Bratkowskiemu 200 z ł., Janowi Truszowi 100 z ł ., Marcinowi 
G-użkowskiemu 200 zł., Oldze Modzelewskiej 200 z ł., Sylwerjuszowi Sa
skiemu 200 zł., Aleksandrowi Skrutkowi 200 zł., Stefanii Dzidowskiej 100 zł.

b) Na kształcenie się w rysunkach: Leonardowi Podhorodeckiemu 
100 zł. , Feliksowi Wygrzywalskiemu 100 z ł., Kazimierzowi Olpińskiemu 
100 zł., Karolowi Ziembickiemu 100 zł., Wacławowi Heppen^w. 100 zł-
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średnich.

c) Na kształcenie się w śpiewie: Irenie Bohuss 100 z ł . , Salomei 
Kruszelnickiej 10C zł., Releuio Mateckiej 100 zł., Edmundowi Kowalskiemu 
100 z ł, Wandzie Noskiewicz 100 zł., Gabryelowi Górskiemu 50 zł., Her- 
minie Patkiewicz 50 zł., Wandzie Radkiewicz 50 zł.

d) Na kształcenie się w muzyce: Karolowi Wierzuchowskiemu 
100 zł., Władysławowi Henochowi 100 zł., Helenie Gostkowskiej 50 zł.

Tym petentom, kształcącym się w malarstwie i rysunkach, którzy 
otrzymali zasiłki po 2 0 0  zł. i wyżej, udzielone zostały subwencye pod 
warunkiem nadesłania Wydziałowi krajowemu przed upływem roku 1892 
własnej pracy, a przynajmniej kopii dowolnie wybranego obrazu, na 
dowód zrobionych postępów.

Prace te staną się własnością kraju, gdyby wszakże zostały sprze
dane a uzyskana ztąd kwota przewyższała sumę otrzymanego zasiłku, 
wówczas nadwyżka zostanie zwróconą odnośnemu malarzowi.

Resztę, uzyskaną z ewentualnej sprzedaży obrazów, zamierza W y
dział krajowy użyć na zasiłki dla młodzieży kształoącej się w naukach 
i sztukach.

Z  ryczałtu w kwocie 1.100 zł. przeznaczonego przez Wysoki Sejm 
w budżecie r. 1892 na zasiłki dla stowarzyszeń rzemieślniczych we Lwowie 
i na prowincyi, udzielił Wydział krajowy następujące subwencye:

Stowarz. kat. młodzieży rękodzielniczej „Skała* we Lwowie 200 zł,, 
Stowarz. rękodzielników „Gwiazda* we Lwowie 200 zł., Stowarz. ruskich 
rzemieślników „Zorja* we Lwowie 100 z ł., Stowarz. młodzieży rękodziel
niczej „Praca* w Krakowie 100 z ł . , Stow. młodzieży rękodz. „Gwiazda* 
w Krakowie 100 zł., Stowarz. rzem:eślniczemu „Gwiazda* w Przemyślu 
100 zł. , Stow. „Gwiazda* w Brodach 100 z ł . , Stow. „Gwiazda* w Zale
szczykach 100 zł,, Stow. „Gwiazda* w Jarosławiu 100 zł.

Nadto udzielił Wydział krajowy z funduszu dyspozycyjnego Sto
warzyszeniu rzemieślników izraelickich „Jud Charuzim* we Lwowie za
siłek w kwocie 1 0 0  zł.

Uchwałą z dnia 30. marca 1892 wezwał Wys. Sejm Rząd, aby 
obok istniejącego ’’uż w Kołomyi gimnazyum z wykładowym językiem 
polskim , założył stopniowo w temże mieśoie nowe gimnazyum z wykła
dowym językiem ruskim.

Po myśli powyższej uohwały Najjaśniejszy Pan Najwyższem po
stanowieniem z dnia 4. września 1892 zezwolił na stopniowe utworzenie 
gimnazyum z wykładowym językiem ruskim w Kołomyi. Na razie mają 
być przy gimnazyum w Kołomyi utworzone równorzędne klasy z wykła
dowym językiem ruskim. W roku szkolnym 1892/3 powstał równorzędny 
oddział I. klasy.

W załatwieniu oałego szeregu rezolucyj uchwalonych przez Wys. 
Sejm w dniu 4. kwietnia 1892 r. przy załatwieniu sprawozdania Rady 
szkolnej krajowej o stanie szaół średnich w r. sz. 1890/1, Prezydyum Rady 
szkolnej krajowej zawiadomiło Wydział krajowy, że Ministerstwo wyznań 
i oświaty reskryptem z dnia 12. listopada 1892 1. 11.165 zatwierdziło nowy
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plan nauki w galicyjskich szkołach realnych, normujący ustrój tych sz ^  
podług zasad zawartych w planie normalnym z r. 1879 i oznajmiło , 
przyznawanie dodatków zasługi nauczycielom szkół średnich, tudzież p° 
wyźszenie ich poborcw będzie przedmiotem dalszej rozwagi z uwzględnię 
niem finansowego położeni? państwa, zaś rozstrzygnięcie w sprawie zapro 
wadzenia uniformu dla uczniów galicyjskich szkół średnich wkrótoe nastąp1*

Sprawą reorganizacyi niższej szkoły realnej w Tarnopolu na wyż 
szą szkołę realną, zajmuje się Rada szkolna krajowa i rozpoczęła już P° 
trzebne rokowania.

Sprawa ustanowienia Na wezwanie Wysokiego Sejmu w sprawie ustanowienia lekarz/
lekarzy szkoiaych przy szkolnych przy szkołach średnich w naszym kraju, nie powziął Rząd dotąu 
szkołach średnich w Ga- żadnej- decyzyi>

Wydawnictwo polskich W budżecie na rok 1891 przeznaczył Wys. Sejm kwotę 2000 zł.
podręczników dla szkół na wydawnictwo polskich podręczników dla szkół średnich, którą to sub 

średnich. wencyę wypłacił Wydział krajowy w myśl życzenia Rady szkolnej kraj. na ręce
p. Dr. Władysława Zajączkowskiego, członka Rady szkolnej kraj.

Powyższą subwencyę znżytkowała Rada szkolna kraj. w sposób na 
stępujący:

I. Wypłacono za rewizye rękopisów nowych podręczników
a) do nauki języka polskiego: prof. Bolesławowi Szomkowi 60 zł., 

Józefowi Wójcikowi 40 zł. i Piotrowi Parylakovi 26 zł. — razem 115 z 1*
i )  do nauki filologii klasycznej: Dr. Maksymilianowi I s k r z y c k i e m u  

60 zł., Dr. Franciszkowi Majchrowiczowi 80 zł. — razem 80 zł.
c) do nauki historyi powszechnej i geografr : Dr. Hugonowi 

theyowi 100 zł., Dr Ludwikowi Kubali 50 zł., Alojzemu Szarłowskiemi
80 z ł., Karolowi Rawerowi 25 zł. i Waleremu Heckowi 20 zł. — ra‘
zem 225 zł.;

d) do nauki matematyki: Janowi Frankemu 50 z ł., Dr. Emilowi 
Sawickiemu 60 zł. i Józefowi Soleskiemu 25 zł. — razem 125 zł.;

e) do nauk: chemii: Dr. Br. Radziszewskiemu 60 zł.;
f)  do nauki historyi naturalnej : Dr. Antoniemu Jaworowskiemu 30 zł.,
g) do nauki propedeutyki filozoficznej: Dr. Leonowi Kulczy

ckiemu 30 zł.
II. Za druk wykazu książek szkolnych aproDOWanych do użytku 

w gimnazyach i szkołach realnych wypłacono drukarni 16 zł. 65 ot.
III. Udzielono subwencyi: Dr. Ignacemu Petelenzowi na wydruko

wanie zoologii na klasy wyższe 300 zł.; To warz. nauczycieli szkół wyż
szych na wydrukowanie tomu II. wypisów polskich na klasy wyższe (1. 
ratę) 500 zł.; Dr. Ryszardowi Wernerowi i Dr. Karolowi Petelenzowi na 
koszta przepisania materyałów do wypisów niemieckich na V. i VI. 
klasę 80 zł.

IV. Wypłacono tytułem dyet i zwrotów kosztów podróży za współ
udział w ankiecie nad ułożeniem instrukcyi i książek:

a) do historyi naturalnej: Dr. Feliksowi Kreutzowi i Dr. Józefów 
Rostafińskiemu po 55 zł., Dr. Antoniemu Wierzejskiemu 45 zł., Dr. Stani-
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stawowi Za ręcznemu 40 zł., Dr. Ignacemu Petelenzowi 35 zł. i Dr. Józe
fowi Limbachowi 30 zł. — razem 260 zł.;

I) do filologii klasycznej: Ks. Dr. Stefanowi Pawlickiemu 40 zł., 
Dr. Kazimierzowi Morawskiemu 50 z ł., Dr. Wincentemu Zakrzewskiemu 
40 zł., Janowi Czubkowi 30 zł i Józefowi Baranowi 20 zł. — razem 180 zł.;

c) do historyi powszechnej: Bronisławowi Lachowiczowi 33 zł., 
Czesławowi Rozmuskiemu 25 zł., Teodorowi Waglewskiemu 23 zł. i Dr. 
Wincentemu Zakrzewskiemu 40 zł. — razem 121 zł.

Ogółem wydano 2122 zł. 55 ct.
Ponieważ dochód z subwencyi krajowej wraz z pozostałością z r. 

1890 wynosił kwotę 2125 zł. 25 ct., przeto pozostała reszta na rok 1892 
w kwocie 2 zł. 70 ct.

Subwencyę uchwaloną przez Wys. Sejm na powyższy cel na rok 
1892 wyasygnował Wydział krajowy, stosownie do życzenia Rady szkol
nej krajowej, do rąk jej wiceprezydenta dra Michała Bobrzyńskiego.

Wydawnictwo ruskich W  wydawnictwie ruskich książek szkolnych, subwencyonowanem
książek szko'nych. z fun(juszu krajowego coroczną dotacyą w kwocie 2 . 0 0 0  z ł., pozostało

z końcem roku 1890 książek w wartości . . . 19.594 zł. 53 ct.
w r. 1891 przybyło ( b r u t t o ) .................................  2.530 „ 30 „

razem . . . 22.124 zł. 83 ct.
Z tego zwrócono drukarni za . 32 zł. 90 ct.
sprzedano (brutto) . . . .  2.430 ,  24 „ 2.463 „ 14 „
pozostało przeto na rok 1892 za . . .  19.661 69 „
Po strąceni" z uzyskanej ze sprzedaży sumy 

2.430 zł. 24 ct. przyznanego księgarni 22 °/0

rabatu, przypada dla fund. kraj. . . . 1.895 „ 60 „
Według uchwały Wys. Sejmu z dnia 8 . kwietnia 1892, począwszy 

od roku 1893, dochód uzyskany ze sprzedaży ruskich książek szkolnych
obracany będzie na podwyższenie subwencyi wyznaczonej przez Wys. Sejm
na cele wydawnicze.

Ponieważ otwarcie ruskiej paralelki Jłlasy I. gimnazjum w Ko
łomyi nastąpiło dopiero z początkiem roku szkolnego 1892/3 w takim cza
sie, w którym wszyscy uczniowie byli już zaopatrzeni w książki przezna
czone do nauki z językiem wykładowym polskim, a tern samem oi ucznio
w i ,  którzy chcieli przejść do paralelki z językiem wykładowym ruskim, 
byliby musieli poraź drugi ponieść wydatek na książki, co dla wielu z nich 
z powodu ich ubóstwa byłoby niemoźliwem, — uznał Wydział krajowy
za stosowne przyjść im w tym względzie z pomocą i przesłał na ręce Dy-
rekcyi gimnazyum, jako dar dla biblioteki ubogich uczniów po 1 0  egzem
plarzy sześciu książek wydanych dotąd dla klasy I.

Teatr polski we Lwowie. W  okresie czasu objętym niniejszem sprawozdaniem, komitet arty
styczny i Wydział krajowy zdwoiły usiłowania zmierzające do podniesienia 
artystycznego poziomu sceny lwowskiej. Impuls w tym względzie dała re- 
zolucya uchwalona na posiedzeniu Wys. Sejmu z dnia 8 . kwietnia 1892, 
a polecająca Wydziałowi krajowemu „aby po wygaśnięciu przywileju fun- 
dacyi hr. Skarbka wypłacał uchwalone subwencye tylko temu dyrektorowi



teatru polskiego we Lwów i 3 , który za .wiedzą i zgodą Wydziału krajo
wego teatr obejmie a nadto , który będzie zadość czynił wskazówkom ko- 
misyi aitystycznej ustanowionej przez Wydział krajowy“•

Komitet artystyczny, zawezwany z powodu tej rezolucyi do przed
stawienia obecnego stanu sceny polskiej i sformułowania warunków, od 
których dalszą wypłatę subwencyi teraźniejszemu przedsiębiorcy należałoby 
uczynić, zawisłą, — w wyczerpnjącem sprawozdaniu, datowanem 25. maja 
1892, wykazał ważniejsze niedostatki w składzie personalu, doborze sztuk 
i w reźyszeryi, a wywód swój zakończył szeregiem żądań, których speł
nienia domagaćby się natężało od przedsiębiorcy teatru pod zagrożeniem 
wstrzymania wypłaty subwencyi. Warunki te po wysłuchani", drugiej strony 
interesowanej nieco zmodyfikowane, ujęte zostały w formę dekłaracyi, którą 
przedsiębiorca teatru p. Mieczysław Schmitt podpisał dnia 21 lipca 1892. 
Oto dosłowne brzmienie dekłaracyi:

„Dekłaracya, mocą której podpisana Dyrekcya teatru polskiego w® 
Lwowie przyjmuje i zobowiązuje się wykonać następujące, na podstawie 
wniosków komitetu dla aitystycznego nadzoru sceny polskiej we Lwowie 
postawione warunki dalszego subweucyonowania teatru:

1. Teatr Lwowski z całym personalem tak dramatu i komedyi jak 
operetki pozostawać będzie przez cały rok, a zatem także w miesiącach 
letnich na miejscu we Lwowie. Wyjątkowo tylko może, za zezwoleniem 
Wydziału krajowego udzielonem po wysłuchaniu komitetu artystycznego, 
nastąpić czasowy wyjazd operetki albo urlopowanie całego personalu tea
tru na krótkie ferye letnie.

2 . Dyrekcya uzupełni w jak najkrótszym czasie a najpóźniej na 
sezon jesienny roku 1892 braki obecnego personalu w dziale dramatu i ko
medyi i postara się o dobór sił artystycznych odpowiadający stanowisku 
teatru w stołecznem m ieści.

3. Dyrekcya przedkładać będzie komitetowi dwa razy do roku, 
przed sezonem jesienno-zimowym (t. j. z początkiem października) i przed 
sezonem wiosenno-letnim (t. j. przed Wielkanocą) ogólny szkic repertoaru 
na zbliżający się sezon tak w zakresie dramatu i komedyi jak opery i °P®' 
retki i zastosuje się do wskazówek przez komitet jej udzielonych. Nadto dwa 
razy na miesiąc, 1. i 15. każdego miesiąca podawać będzie do wiadomości 
komitetu repertoar następujących dni piętnastu.

4. Dyrekcya postara się w najbliższym czasie o uzdolnionego fa
chowego reżysera i poruczy mu artystyczne kierownictwo dramatu i ko
medyi wyznaczając mu odpowiedni zakres działania. O osobistości na to 
stanowisko wybranej, zawiadomi Wydział krajowy za pośrednictwem ko
mitetu.

5. Przed najbliższym sezonem operowym (1892/93) nabędzie dy
rekcja całko wity komplet nowych instrumentów dla orkiestry. Go do po- 
mnoźcn-a sił orkiestry i chóru dyrekcya uznając w zasadzie potrzebę uzu
pełnienia tego, pozostawia za zgodą Wydziału krajowego i komitetu ar
tystycznego tę sprawę do dalszych rokowań w ciągu roku 1893“ .

Nad dopełniei iem tych warunków czuwa z całą ścisłością komitet 
artystyczny i stwierdzić należy, że w ciągu roku 1892 akcya podjęta wy
dała już wcale znaczne rezultaty. W  szczególności co do uzupełnienia perso-
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naiu dramatu, sukcesem prawdziwym nazwać można nozyskanie dla sceny 
lwowskiej p. Romana Żelazowskiego, jak niemniej stałe zaangażowanie p. 
Grustawa Fiszera. Kilka innych akwizycyj trzeba również nazwać doda- 
tniemi, a lubo one nie zdołały jeszcze zapełnić wszystkich szczerb powsta
łych w personalu w, ciągu paru lat ostatnich, to jednak dały teatrowi 
przynajmniej możność rozwinięcia normalnej działalności. Nie wynika 
z tego, iżby dalsze skompletowanie personalu nie było potrzebnem a na
wet koniecznem i Wydział krajowy ani na chwilę nie spuści z oka tej 
ważnej sprawy, dopók’ ona w sposób zgodny z intencyami komisyi arty
stycznej załatwioną nie zostarie,

Także w kwest/i repertoaru zaznaczyć można zwrot ku lepszemu. 
Dotychczasowa dorywczośó w układaniu repertoarn musiała ustąpić, odkąd 
dyrekcya teatru czyniąc zadość żądaniu komisyi artystycznej przedkłada jej 
przed rozpoczęciem sezonu zimowego i letniego ogólny program repertoaru 
na sezon najbliższy, a nadto w stałych odstępach czasu repertoar na dni 
14 naprzód, który nlega krytyce komisyi i ewentualnym zmianom przez 
nią wymaganym Pozostaje natomiast jeszcze do spełnienia żądanie komi
syi, aby repertoar przedstawień popołudniowych i świątecznych składał się 
pnze^ażnie ze sztuk poważnych i narodowych, — żądanie zupełnie upraw
nione i mające głębsze znaczenie społeczne i cywilizacyjne,— któremu dy
rekcya uczynić powinna zadość tem snadniej, że nie wymaga ono żadnych 
ofiar z jej strony i raczej korzyść materyalną przynieść jej może.

Do rzędu ulepszeń zaprowadzonych z początkiem sezonu zimowego 
1892 r. zaliczyć wypada także oddanie reżyszeryi w ręce doświadczonego 
i fachowego człowieka, i określenie praw i obowiązków reżyszera osobną 
instrukcyą, która do wiadomości komisyi artystycznej podaną została. Spo
dziewać się można, że zaiządzenie to przyczyni się do usunięcia wielu wa
dliwości, na które często i słusznie narzekano.

W  dziale operowym uczyniła dyrekcya nareszcie zadość od wielu 
lat ponawianemu żądaniu sprawienia nowych instrumentów dla orkiestry. 
Wzmocnienie stałe sił orkiestry i chóru dotychczas nie nastąpiło, ale jest 
to jeden z postulatów, który bezwarunkowo i to w niedługim już czasie 
spełmonym być musi.

Reasumując, może Wydział krajowy stwierdzić, że stan sceny 
i opery lwowskiej od czasu ostatniego sprawozdania wykazuje dość znaczny 
postęp Uznając też usiłowania dyrekcyi i licząc się z trudnemi okoliczno
ściami, z jakiemi niejednokrotnie walczyć jej przychodzi — nie mógł Wy
dział kraj. odmowie jej wypłaty subwencyi przez Wys. Sejm uchwalonej.

Nadmieniamy w końcu, że do komitetu dla artystycznego nadzoru 
wszedł w charakterze członka-przewodniczącego Dr. Józef W e r e s z c z y ń -  
s k i  w miejsce p. Tadeusza Romanowicza, który z powodu licznych innych 
zajęć z funkcyi tej w listopadzie 1892 zrezygnował.

^«gote2rubUdnWy n-°" W  zeszłorocznem sprawozdaniu podaliśmy warunki, jakie Wydział
u we Lwowie. jsraj 0Wy postawił Reprezentacyi miasta Lwowa w sprawie budowy no

wego teatru.
Na to pismo odpowiedział Magistrat, że Rada miejska przyjmując 

do wiadomości przedłożone jej do uchwały wnioski, odnoszące się tak do
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wyboru miejsca pod budowę nowego teatru we Lwowie, jak i do warun
ków i zastrzeżeń poczynionych przez Wydział krajowy przekazała uchwałę 
z dnia BI. marca 1892 do załatwienia nowej Radzie miejskiej.

Unieważnienie nowych wyborów do Rady miejskiej, odroczyło 
budowę nowego teatru znowu na czas dłuższy.

Ponieważ Namiestnictwo udzielając obecnemu dyrektorowi dalszej 
koncesyi na prowadzenie teatru polskiego we Lwowie, uczyniło zawisłej 
zezwolenie dawania przedstawień w gmaehu skarbkowskim od wykonania 
niezbędnej restauracyi tego gmachu w terminie do końca września 1892, 
przeto Wydział krajowy pismem z dnia 14. lipca 1892 L. 31.421 odniósł 
się do prezydenta miasta, zwracając jego uwagę, iż jeśli roboty rekon
strukcyjne nie będą w terminie wykonane, zostanie gmach skarbkowski 
zamknięty, stolica kraju pozbawioną będzie teatru polskiego a liczny Per" 
sonal teatralny znaleśó się może bez utrzymania.

W idział krajowy zawiadomił zarazem p. prezydenta, iż komitet 
do artystycznego nadzoru sceny polskiej we Lwowie, odniósł się do W y Iz 
krajowego z przedstawieniem, źe gmach teatru skarbkowskiego znajduje 
się obecnie w takiem zaniedbaniu i opuszczenie pod względem wewnętrznego 
urządzenia sali, porządku, czystości, wentylacyi, stosownego opal®1118, 
w porze zimowej, iż jako teatr stołeczny jest chyba unikatem w swoim 
rodzaju. Głośne są też skargi publiczności, która coraz więcej odstręcza 
się od uczęszczania na przedstawienia, oczywiście ze znaczną stratą finan
sową dla teatralnego przedsiębiorstwa.

Komitet artystyczny uważał opłakany stan budynku teatralnego 
ako jeden z głównych powodów, które utrudniają działanie dyrekcyi 

i tamują pomyślny rozwój sceny polskiej we Lwowie.
Wydział krajowy podzielając w zupełności powyższą opinię i wy~ 

chodząc z tej słuszej zasady, iż jeżeli się żąda od przedsiębiorcy pewnych 
ulepszeń i zmian w pro kadzeniu teatru, należy mu w zamian ułatwió i do
starczyć warunków prowadzących w pierwszej linii do rozwoju sceny 
polskiej, przedstawił p. prezydentowi potrzebę użycia z jego strony całego 
wpływu w tym kierunku, ażeby reprezentacya miasta zarządziła restaura- 
cyę budynku teatralnego i przeprowadziła ją w terminie przez władzę P°‘  
lityczną './skazanym.

Wskutek starań dyrektora teatru i interwencyi Wydziału krajowego 
Rada miejska przeznaczyła na restauracyę budynku teatralnego kwotę 
12.600 zł. a następnie przeprowadziła we własnym zarządzie roboty re‘  
konstrukcyjne, które usunęły dotychczasowe wadliwości. O ile Wydział°wl 
krajowemu wiadome, w ciągu b. r. mają być jeszcze urządzone kaloryfery-

Świeżo odnowiony gmach teatralny został z początkiem paździer
nika 1892 oddany do użytku publicznego.

Kwesty a budowy nowego gmachu teatralnego może być wziętą- 
pod rozwagę dopiero po ukonstytuowaniu się nowej Rady miasta Lwowa. 
Sprawy tej Wydział krajowy nie spuści z oka.

Teatr polski w Krakowie. Subwencya dla teatru krakowskiego na r. 1892 uchwalona, wya*
gnowaną została do rąk przedsiębiorcy teatru w dwóch ratach półrooznyoh 
po 4 000 zł., a to na podstawie sprawozdania komisy’ artystycznej stwier
dzającego, że przedsiębiorca na wypłatę subwencyi zasługuje.
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Teatr ruski. Teatr ruski w okresie objętym niniejszem sprawozdaniem dawał
pod dyrekcyą J. Biberowiozą przedstawienia w miastach i miasteczkach 
wschodniej Galicyi i Bukowiny. I tak w drugiem półroozu 1891 dał 114 przed- 
stav ień bawiąc po kole’ w Skalacie, Grzymałowie, Chorostkowie, Kopyczyń- 
cach, Husiatynie, Czortkowie, Zaleszczykach, Eorodence, Kołomyi i Sta
nisławowie ; w pierwszem półroczu 1892. przebywał w Stryju, we Lwowie 
(od 13. marca do 10. kwietnia 1892) Kałuszu, Tłumaczu, Buczaczu i Mo^ 
nasterzyskach, i dał w tym czasie ogółem 107 przedstawień; w drugiem 
półroczu 1892 bawił w Bohorodczanach, Nadwornie, Kossowie, Kutach, Śnia- 
tynie, Wyżnicy, Kocmaniu, Serecie, Radowcach, Suczawie, a wreszcie 
w Kołomyi, a liczba przedstawień w tern półroczu urządzonych wynosi 120.

Na wniosek Wydziału Towarzystwa Ruskiej Besidy i po wysłu
chaniu opinii komisyi artystycznej, wypłacił Wydział krajowy całą dla 
teatru ruskiego przeznaczoną subwencyę.

Gdy kontrakt z p. Biberowiczem z końcem r. 1892 upłynął a na 
konkurs rozpisany nie weszła żadna odpowiednia oferta, zdecydował się 
Wydział Ruskiej Besidy objąć teatr od 1. stycznia 1893 r. w swój 
własny zarząd.

Kraj. Archiwum aktów A r c h i w u m  we  L w o w i e .  Reskryptem z dnia 15. stycznia
weLw*0*1- zie'uSk‘ cl1 1892, zamianował Wydział krajowy p. Mieczysława S z e l i g ę ,  słuchacza 

o wie i Krakowie. Wy(jzj aju filozoficznego na uniwersytecie lwowskim, aplikantem archiwum 
aktów grodzkich i ziemskich we Lwowie.

Z końcem czerwca 1892 r. został p. Joachim S. F r a e n k e l  uwod
niony od ds lszego pełnienia obowiązków aplikanta przy archiwum aktów 
grodzkich i ziemskich we Lwowie.

W  miejsce p. J. Fraenkla zamianował Wydział krajowy p. Erazma 
S e m k o w i c z a ,  słuchacza II. roku wydziału filozoficznego w uniwersy
tecie lwowskim, aplikantem archiwum aktów grodzkich i ziemskich 
we Lwowie.

A r c h i w u m  w K r a k o w i e .  Z dniem 1. października 1892 
opróżnione zostały dv le posady aplikantów w kraj. archiwum krakowskiem 
po Kazimierzu Fedorowiczu i Aleksandrze Czuczyńskim, którzy ukończy
wszy uniwersytet, przestali być aplikantami.

Wydział krajowy na propozycyę Akademii Umiejętności mianował 
w ich miejsce aplikantami: Juliusza Makarewicza, ucznia IV. roku wy
działu prawniczego i Marcelego Maternowskiego, ucznia V. roku wydziału 
filozoficznego, w uniwersytecie Jagiellońskim.

prawa połączenia Wskutek ponownych poleceń, wydanych przez Wydział krajowy
- ksiąg, znajdu- w r0 ]ja zeszłym i w roku bieżącym w sprawie połączenia aktów i ksiąg, 

gminnych T arcll.iwaok znajdującyh się w archiwach gminnych w kraju, z archiwami aktów 
aktów grodzkich^ziem1 gr°dzkich i ziemskich we Lwowie i w Krakowie, a względnie rozciągnięcia 
skich we Lwowie i Kra- na(i niemi ściślejszej kontroli, przedłożyły inwentarze swych archiwaliów 

kowie. gminy Jaworów, Rzochów i Przesław, a gmina Firlejów przesłała swe
archiwalia Wydziałowi krajowemu.

Na wniosek lwowskiej i krakowskiej dyrekeyi archiwum aktów 
grodzkich i ziemskich przydzielił Wydział Krajowy archiwalia gminy
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Restauracya grobów  za
służonych w  katakom- 
bach K ościoła św. Stani
sława na Skałce w K ra

kowie.

Restauracya K ościoła 
i  K lasztoru w  Tyńcu.

Reataaracya kościoła w 
Bieczu i  dzieł sztuki 
znajdujących się w tym 

kościele.

Potylicz i inwentarze archiwaliów gmin Podgrodzie i Jaworów do archi' 
wum lwowskiego, a inwentarz archiwaliów gminy Bzochów do archiwum 
krakowskiego. Sprawa przydzielenia archiwaliów gminy Firlejów i inwcu" 
tarza archiwaliów gminy Przecław jest w toku.

Wyznaczoną przez Wys. Sejm w budżecie kraj. funduszu ua 
rok 1892 kwotę 2.000 zł. na restauracyę kościoła i grobów zasłużonych 
na Skałce, asygnował Wydział krajowy na wniosek Grona konserwatorów 
Galioyi zachodniej do rąk skarbnika tegoż grona W-go Dr. Sławomira 
Odrzywolskiego. Wydział krajowy zawiadomił zarazem ks. Ambrożego 
Fedorowicza, przeora 0 0  Paulinów na Skałce, iż powyższa subwencya 
służyć będzie do jego dyspozycyi w porozumieniu z Gronem konserwa
torów, które powołane jest do czuwania nad zachowaniem zabytków 
historycznych w naszym kraju.

Namiestnictwo zawiadomiło TVydział krajowy, źe przedłożone 
sprawozdaniem starostwa wielickiego akta tyczące się restauracyi kościoła 
i budynku poklasztornego w Tyńcu zwróciło Ministerstwo wyznań i oświaty 
w celu wydania orzeczenia w II. instancyi na rekursy przewodniczącego 
komitetu parafialnego, wreszcie Dyrekcyi lasów i domen p a ń s t w o w y c h  we 
Lwowie w zastępstwie funduszu religijnego wniesione przeciw orzeczeniu 
starostwa.

Namiestnictwo poleciło Starostwu w Wieliczce, zbadanie, czy 
i o ile zamierzona według przedłożonych planów i kosztorysów restau
racya kościoła pobenedyktyńskiego i części zabudowań poklasztornych 
w Tynci na pomieszczenie tamtejszego wikarego i organisty jest niezbędnie 
konieczną do utrzymania tych zabudowań w stanie umożebniającym icłl 
używanie na cele parafialne, o ile zaś zmierza jedynie do utrzymania 
zawartych w tych zabudowaniach zabytków sztuki i pomników dziejowych, 
bez których potrzeby parafii Tynieckiej zaspokojone i zabudowania te na 
pele parafialne użyte być mogą.

Starostwo otrzymało zarazem polecenie, aby przy dołączeniu 
aktów byłej władzy obwodowej w Wadowicach, odnoszących ?i<3 do 
dawniejszego udziału stron konkurencyjnych w restauracyi kościoła i bu' 
dynku pobenedyktyńskiego w Tyńcu, objawiło zdanie, czy i w jakiej kwocie 
w obec zachodzących okoliczności byłoby wskazanem udzielenie nadzwy
czajnego daru z łaski z funduszu religijnego oprócz przypadającego datku, 
patronalnego na pokrycie kosztów restauracyi.

Odezwą z dnia 6 . października 1892. Namiestnictwo zawiadomiło 
Wydział krajowy, iż Ministerstwo wyznań i oświaty udzieliło na restau- 
racyę łac. kościoła w Bieczu datek konkurencyjny w kwocie 3.324 zł. 
33l/fi ot., która to suma wyasygnowaną została ks. Stanisławowi Ziemiań
skiemu, jako przewodniczącemu komitetu parafialnego w Bieczu.

Ponieważ jednak Ministerstwo oświaty zrobiło nadzieję udzielenia 
na restauracyę zabytków starożytności w tym kościele, subwencyi z f&n- 
duszów państwowych, przeto Wydział krajowy pismem z dnia 5. listopada 
1892. 1. 49.610 odniósł się z zapytaniem do Namiestnictwa, czy i jakie
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kroki poczyniło lub poczynić zamierza celem uzyskania subwencyi 
państwowej.

Grobowiec ś. p. Mar- "Według protokołu odbioru przedłożonego przez prezydenta m.
ŁieJickraj'owego z ybli‘  Krakowa, został pomnik ś. p. Zyblikiewicza w dniu 27. stycznia 1892 

przez osobną komisyę odebrany. Pomnik został wykonany ściśle według 
zatwierdzonego planu.

Ŵ sprawie pomnika Mimo urgensów Reprezentacya miasta Lwowa dotychczas nie wy-
W  ^r. Agenora znaczyła miejsca pod pomnik ś. p. hr. Agenora G-ołuchowskiego. 

^ułucłiowskiego.

^  sprawie ścisłego prze- Na posiedzeniu dnia 9. kwietnia 1892 uchwalił Wysoki Sejm re-
sgania przepisów o zolucyę, wzywającą Rząd, ażeby podwładnym organom ścisłe wykonywa- 
z. uk n a. ic ym, n -0  Wy<jan0 gO na podstawie §. 75. ustawy państw, z dnia 8 . marca 1885 

ministeryalnego rozp. z dnia 27. maja 1885, o spoczynku niedzielnym 
surowo polecił.

W  skutek powyższej rezolucyi wystosowało Namiestnictwo do 
wszystkich starostw okólnik, którym wezwało j e , ażeby czuwały nad ści- 
słem przestrzeganiem przepisów o spoczynku niedzielnym, oraz ażeby tych, 
którzy dopuszczają się przekroczenia powyższych przepisów, pociągały do 
surowej odpowiedzialności.

Starostwa otrzymały nadto polecenie przypomnienia Zwierzchno- 
ściom gminnym, iż należy czuwać nad ścisłem przestrzeganiem obowiązu
jących o odpoczynku niedzielnym przepisów. Stosowne zarządzenie wydano 
również do posterunków żandarmeryi.

Petycye o zmianę sta- Pismami z dnia 28. października 1890 1. 43.462 i z dnia 5. listo-
S zędh'] “ g 0  pada 1890 1. 46.649 przedłużył Wydział krajowy Wysokiemu Sejmowi
ju i Okładów*1*kra'o" Z Przyc^y^n7 ‘n wnioskiem dwie petycye zmierzające do zmiany uchwało* 

wycłl nego przez Wysoki Sejm dnia 21. stycznia 1889 statutu emerytalnego dla
urzędników i sług kraju i zakładów krajowych. Były to petycye urzędni
ków oddziału rachunkowego, kasowego i manipulacyjnego Wydziału 
krajowego i urzędn ków i sług etatowych krajowego szpitala powszechnego; 
w jednej i drugiei prosili petenci o zniżenie dla nich czasu służby po
trzebnego do uzyskania pełnej emerytury, z czterdziestu na trzydzieści 
pięó lat.

Pierwszą z tych petycyi przedstawiła komisya admin.Jtracyjna 
Wysokiemu Sejmowi do uwzględnienia, Wysoki Sejm jednak postanowił 
na posiedzeniu z dnia 21. listopada 1890 przekazać odnośne sprawozdanie 
Wydziałowi krajowemu do szczegółowego zbadania, ocenienia i przedłożenia 
sprawozdania na następnej sesyi sejmowej. Druga petycya nie została za
łatwioną w Wysokim Sejmie i została przekazaną wskutek ogólnej uchwały 
Wysokiego Sejmu z dnia 29. listopada 1890 Wydziałowi krajowemu do 
załatwienia.

Przedkładając Wysokiemu Sejmowi rzeczone petycye z poparciem 
ze swej strony uczynił to Wydział krajowy na podstawie dokładnego zoa- 
dania sprawy, przyczem rozporządzał obfitym materyałem, zebranym 
w celu ułożenia statutu emerytalnego.

3



18

Petycya nauczycielki 
Emeryki Małachowskiej 
o czwarty dodatek 

cioletni.

Petycye przekazane 
W ydziałowi krajowemu 

do załatwienia.

Szkoła izraelicka w Bro
dach.

Polecenie "Wysokiego Sejmu względem dalszego badania tej sPra 
w ym oże byó zatem dopiero wówczas spełnione, g&y materyał ten uzupełń 
rezultaty doświadczeń, zrobionych przez cały szereg lat zastosowania sta 
tutu w teraźniejszem jego brzmieniu, poczem dopiero będzie można z ca * 
trafnością, ocenić, czyli zachodzi potrzeba zmiany statutu, żądanej w P° 
wyższych petycyach, a może także i zmiany innych postanowień 3tatutn 
Zorany takie mogą byó potrzebne wskutek zamierzonej reformy ustanowy 
służby krajowej, która w szczególności właśnie dla ocenienia pytaaia 
w powyższych petycyach poruszonego stworzyć może nowe podstawy.

Z powyższych powodów jak nie mniej ze względu, że w cbec teg° 
stanu rzeczy dorywcze zmienianie poszczególnych postanowień statutu nl0 

jest wskazanem, uchwalił Wydział krajowy nie przedkładać Wysoki01*1*1 

Sejmowi na teraz żadnego wniosku zmiany statutu i podać to do 
mości Wysokiego Se'mu w niniejazem ogólnem sprawozdaniu.

Uchwałą z dnia 24. marca 1££2 przekazał Wysoki Sejm petycyę 
Emeryki Małachowskiej, kierowniczki szkoły żeńskiej o przyznanie J0J 
czwartego dodatku pięcioletniego, — Wydziałowi krajowemu do zbadania 
w porozumieniu z Radą szkolną krajową i przedstawienia odpowiedniego 
wniosku na najbliższej sesyi sejmowej.

W  załatwieniu powyższej uchwały, Rada szkolna krajowa oznaj 
miła odezwą z dnia 30 września 1892 L. 20.877, że petycyę Emeryki 
Małachowskiej załatwiła we własnym zakresie działania, przyznając jej na 
mocy art. 13. ustawy z d. 15. ozbrwca 1892 dz. u. kr. nr. 40, czwarty 
dodatek pięcioleki za czas od 1. września 1890 w rocznej kwocie 50 złr.) 
płynny od d. t! lipca 1892, jcko dma wejścia w życie powołanej ustawy-

Wszystkie petycye wniesione do Wysokiego Sejmu tak podczas 
sesyi wiosennej jak i jesiennej roku 1892, a przekazane W y d z i a ł o w i  kra 
Jowemu do urzędowania, zostały przez Wydział krajowy załatwione.

Co do niektórych petycyj gmin o zniżenie im dotychczas uiszcza 
nych prestacyj na płace nauczycieli, jako też co do niektórych pety°yj 
eraer. nauczycieli i wdów no nauczycielach szkół ludowych o podwyższ® 
nie emerytur lub dary z łaski, przedłożone zostaną Wysokiemu Sejmo^ 1 

oddzielne sprawozdania.

W e d łu g  sprawozdania d y rek cji szkoły  iz-aelickiej w Brodach) 
subwencyonowane.i z funduszu krajow ego, frekw encya w r. szk. 1891/ 
w porównaniu z poprzednim rokiem zm niejszyła się o 15 uczniów. ^-ia 
no wicie zapisanych b y ło :

do 1. klasy 1 12 chłopców, 240 dziewcząt
do f i  , 99 , 179
do III. „ 91 „ 127 „
do IV. „ ^  51 „ 55 „________

Razem . 35? chłopców, 601 dziewcząt

Ogółem 954 dziem.
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Stosunek nauki pod względem języka wykładowego przedstawia 
się jak następuje:

a) w szkole chłopców
w 2 oddziałach I. klasy 22 godz. polskiego, 14 godz. niemieckiego
w 2 „ II. , 22 , „ 20 „
W n » 28 „ „ 21 „ „
w 1 oddzielę IV, „ 15 „ „ 12 „ ,

Razem . 87 godz. poisHego, 6 /  godz. niemieckiego
b) w szkole dziewcząt:

w 8  oddzałach I. klasy 8 8  godz. polskiego 2 1  godz. niemieckiego 
w 2 „ II. „ 44 „ „ 16 „ „
w 2 „ III. „ 38 „ „ 20 „ „
w 1 oddziele 1TV. „ 25 „ „ 9 „ „

Razem . 140 godz. polskiego. 6 6  godz niemieckiego
Ogółem było . 227 godz. polskiego, 133 godz. niemieckiego.

W  porównaniu z r. szk. 1890/91 ubyła w ostatnim roku szkolnym 
1 godz. wykładu polskiego a 2  godz. wykiadu niemieckiego.

Delegat Wydziału krajowego dla nadzoru tej szkoły poseł Oktaw 
Sala w sprawozdaniu swem podniósł, ze pod względem zachowania się 
nauczycieli w szkole i poza szkołą, kierownictwa szkoły przez dra Herzla 
metody nauczania i postępów dzieci, — może tylko ponowić swą pomyślną 
opinię z lat poprzednich.

Stosunki finansowe zakładu bynajmniej się rłe polepszyły, a odbi-, 
jają się one także na nauczycielach, którzy z powodu zubożenia ludności 
miejskit’ i emrracyi rodsm zamożniejszych, pozbawieni są dochodów ubo
cznych , jakiemi były przedtem lekcye prywatne. Smutne położenie nau
czycieli zniewoliło nawet i uspekcyę do asygnowania im. z fund. emery
talnego 10% zapomogi. Budynai szkolne utrzymywane są staranniej toż 
samo da sie powiedzieć o zarządzie użytaow aniu biblioteki szkolnej.

Spraw  ̂ egzekucyjna Sprawa fundacyi stypendyjnej ś. p. Samuela Głowińskiego przeciw
przeciw Salomonowi Salomonowi Tandowi byłemu dzierżawcy prawa propinacyi w Winnikach, 

W1, o ściągnięcie zalegiego czynszu dzierżawnego w sumie 11.361 zł. 60 ct. zpn.
W  czasie od 1. października 1891 do końca września 1892 prowa

dziliśmy dalej egzekucyą przeciw Salomonowi Tandowi w celu zaspoko
jenia powyższej pretensyi, a to w sposób następujący:

1 . Z hipoteki s/ 4 części dóbr Wierzchnia polna, niegdyś Salomona 
Tanda własnych, pozostawała według naszego poprzedniego sprawozdania 
z licytacyjnej ceny kupna tych dóbr do rozduiału między uprawnionych 
jeszcze reszta w kwocie 1,344 zł. 79 % ct., z której Sąd obwodowy w Sta
nisławowie uchwałą z dnia 20 czerwca 1891 1 8.273 przyzwolił był na 
wydanie dla fundacyi stypendyjnej Samuela Głowińskiego tylko kwoty 
954 zł. 54 ct. Wskutek naszego rekursu od tej uchwały zezwolił c. k. Sąd 
krajowy wyższy we Lwowie orzeczeniem z dnia 3. lutego 1892 1. 1.500 
na wydanie z powyższej resztującej ceny kupna na rzecz fundacyi stypen
dyjnej Samuela Głowińskiego zgodnie z naszem obliczeniem kwoty 1.008 zł. 
59% c t ., — i gdy orzeczenie to Suało ' się prawomocne, podjęliśmy po



potrąceniu taksy depozytowej 10 zł. 9 ct, resztę w kwocie 998 zł. 50Va 
w gotówce , którą pobraliśmy w przychód majątku fundacyi stypendyjQ0J 
Samuela Głowińskiego.

2. Co do egzekucyi na hipotekę 3/g części majętności „Propina®ya 
wierzchniańska A “ i 3/„ części majętności „Propinacya wierzchniańska B 
do Salomona Tanda należących, mieliśmy przy zamknięciu naszego P°‘ 
przedniego sprawozdania dozwoloną relicytacyę tych częśc dóbr, btorę 
Sąd krajowy wyższy we Lwowie orzeczeniem z dnia 6 . maja 1891 1. 10-®“ 
wskutek naszego rekursu od uchwały Sądu obwodowego w Stanisławowi® 
z dnia 4. kwietnia 1891 1. 4191 z powodu niedotrzymania warunków lity' 
tacyjnych przez nabywcę Daniela Tanda dopuścił. Relicytacya ta został* 
wstrzymaną aż do rozstrzygnięcia rekursu rewizyjnego Daniela Tanda 
przeciw wspomnianemu orzeczeniu c. k. Sądu krajowego wyższego — i 
piero, gdy rekurs ten orzeczeniem c. k. Najwyższego Trybunału z dnia
9. września 1891 1, 9.038, intymowanem uchwałą c. k. Sądu obwodowego 
w Stanisławowie z dnia 24. października 1891 1. 14.735, odrzucony został, 
rozpisał Sąd obwodowy w Stanisławowie relicytacyę powyższych części 
obu majętności i wyznaczył termin do sprzedaży na dzień 2 1 . sty' 
cznia 1892. Na terminie tym nabył Gerszon Tand, jako najwięcej ofiaru* 
jący, 3/g częśfi dóbr Propinacya wierzchniańska A. za cenę 684 zł. H c*‘

3/g częcci dóbr Propi lacya wierzchniańska B. za ceną 1.150 zł 8  ct 
Ten akt relicytacyi zatwierdził c. k. Sąd obwodowy w Stanisławowi® 
uchwałami z dnia 23. stycznia 1892 1 1 181 i 1 1.183, a następnie także 
mimo rekursów Danela Tanda i Gerszona Tanda, c. k. wyższy Sąd kra* 
jowy decyzyą z dn.a 27. maja 1892 1. 10 893. Lecz przeciw tej ostatniej 
decyzy: wnieśli oba] rekurenci do Najwyższego Trybunału nadzwyczajty 
rekurs rewizyjny, który dotychczas załatwionym nie zosłał.

3. Kapitał wynagrodzenia za oajęte prawo propinacyi co do U 
części Propinacyi wierzchniańskiej A. w sumie 3.411 zł. SS1̂  ct. w gotowe0 

wymierzony, został uchwałą c. k. Sądu obwodowego w Stanisławowi® 
z dnia 5. grudnia 1891 1. 16.797 stosownie do naszego żądania przekazany 
na rzecz fundacj i stypendyjnej Samuela Głowińskiego. Lecz w uchwal® 
tej Sąd obwodowy w Stanisławowie przekazał do wypłaty z kapitału Pr0‘  
pinacyjnego odsetki zwłoki od egzekwowanej pretensyi 11.361 zł. 60 ct zpU1 

tylko za ostatuie trzechłecie , tudzież ograniczył te odsetki zwłoki na 6  /o 
rocznie. Z tego powodu wnieśliśmy od tej uchwały Sądu obwodowego 
w Stanisławowie rekurs do c. k. Sądu krajowego wyższego — osobno za 
podał także Salomon Tand rekurs w tym kierunku, że kapitał wyn.£gr0' 
dzenia za odjęte prawo propinacyi winien być przekazany do wypłaty “ a 
rzecz licytacyjnego nabywcy 3/ 8 części dóbr Propinacya wierzchniańska
O k. Sąd krajowy wyższy we Lwowie, uwzględniając nasz rekurs a 
tomiast oddalając rekurs Salomona Tanda, postanowił orzeczeniem z dnia 
16. lutego 1892 1. 3.170, że przekazuje się na kapitał propinacyjny z P°" 
wyższych 3/g części majętności Propinacya wierzchniańska A. w’ sumi® 
3.411 zł. 55 '/j ct. w. a. egzekwowaną pretensyą fundacyi styp®n<ty]IieJ 
Samuela Głowińskiego w kwotach 1.361 zł. 63 ct., 2.500 z ł., 2.500 zł>> 
2.500 zł. i 2 500 zł., tudzież odsetki zwłoki po 6 ° /0 za pierwsze dni 1  ̂ P° 
zapadłości każdej odnośnej raty czynszu dzierżawnego, a po 1 2 ° /0 za a
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^udźet gospodarstwa la- 
sowego w Winnikach.

szy czat po upływie owych dni 14 aż do całkowitego umorzenia aługu 
z pierwszeństwem równem samemu kapitałowi. Po prawomocności tego 
orzeczenia podjęliśmy kapitał w sumie 3.411 zł. 55 -/, et. wraz z na- 
rosłemi odsetkami w kwocie 263 zł. 50 et. czyli razem sumę 3.675 zł. 
5 ‘ /a et., którą w przychodach fundaeyi stypendyjnej Samuela Głowiń
skiego wykazaliśmy.

4. Prowadziliśmy także dalej egzekucyą na hipotekę 3,/,a części 
realności pod Ik 4393/* we Lwowie, Salomona Tanda własnych, lecz do
zwolona przez e. k. Sąd krajowy we Lwowie egzekucyjna sprzedaż tych 
części rzeczonej realności została udaremnioną, gdyż ani na pierwszym 
ani na drugim ternnnie licytacyjnym nikt z chęcią kupna nie zgłosił się. 
Ogólny rezultat dotychczasowych kroków egzekucyjnych przeciw Salomo
nowi Tandowi jest następujący.

1 . dnia 30. m.ajt 1883 z kaucyi dzierżawnej Salomona Tanda otrzy
maliśmy kwotę . . . .

2. dnia 11. grudnia 1884 przez atrybueyę czyn
szu dzierżawnego z 3/ 4 części dóbr "Wierzchnia polna 
otrzymaliśmy kwotę . . . .

3. dnia 22. października 1886 ze sprzedaży 
ruchomości dłużnika kwotę

4. dnia 15. listopada 1887 z licytacyjnej ceny 
kupna realności pod Ik. 4264/* we Lwowie kwotę

5. dnia 20. grudnia 1888 z sekwestracyi do
chodów 3/4 części dóbr Wierzchnia polna

6 . dnia 11. czerwca 1889 z licytacyjnej ceny 
kupna % części Wierzchni polnej

7. dnia 3. października 1889 również z licyta
cyjnej ceny kupna 3/ 4 czyści Wierzchni polnej kwotę

8 . dnia 14. października 1889 z sekwestracyi 
dochodów 3/ 8 części majętności Pro pinacya wi«rz- 
ehniańska A. i B. kwotę . . . .

9. dnia 25 kwietnia 1892 resztę z licytacyjnej 
ceny kupna s / 4 części Wierzchni polnej

10. dnia 27. września 1892 z kapitału wyna
grodzeniu propinacyjnego z 3/ 8 części dóbr „Propinacye 
w ierzohmańska A.“ sumę . . . .  3.675 „ 5ł/a ,

ogół im tedy sumę . . 16.633 zł. 55 ’/Ł ct.

Stosownie do uchwały Wysokiego Sejmu z dnia 28. listopada 1890 
przedkłada Wydział krajowy w załączeniu preliminarz gospodarstwa laso- 
wego w W.nn.kacl1 na r. 1893, który razem z załąezonem jako alegat 23. 
oszacowaniem cięć, daje budżet surowy normalny, gdyż cięcia zamierzone 
w r. 1893 wypadają z przyjętego planu gospodarczego, zabezpieczającego 
trwałośó użytków z lasu.

Preliminarz wykazuje: 
dochody w kwocie . . . . 11.577 zł. 78 ct.
wydatki w kwocie . . . .  2.340 „ — „

nadwyżkę dochodów w kwocie . 9.237 zł. 78 et.

391 zł. 27 et.

2.002 „ 65 „

547 .  8 8  

3.461 „ 80 

459 .  90 

3.133 „ 56 

967 „ 17 #

990 ,  67 */a „ 

1.008 „ 59'/, ,
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Macierz Pjlska.

która jednak nie przedstawia ozystego doohodu z gospodarstwa lasowego, 
ponieważ w wyuatkaoh nie są objęto koszta zarządu lasu i podatki z lasU 
opłacane. Tak jedne jak i drugie nie dadzą się jednak ściśle obliozyó, a to 
z tego powodu, źa w Winnikach oprócz lasu posiada fandacya także mne 
grunta i budynki, należące do propinacyi, któryoh koszta zarządu, 
sprawowanego przez personal lascwy, nie są osubno rozrepartowane i 
których podatki opłacane są razem z podatkami z lasu. Ograriczyo się 
więo musimy na podaniu ogólnych oyfr, odnoszących się do oałę majętno- 
śoi Wmnlk I tak wynoszą:

koszta zarządu ogółem . . 2.613 zł. 07 ot.
podatki wraz z ekwiwalentem . . . 1.699 „ 82 »

Obszar majętnośoi Winn'k pozostaje niezmieniony.

Stosown ie do przep:’ u art, 26. statutu fundaoyi „Macierz polska  ̂
przedkłada Wydział krajowy z zarządu ma;ątku zakładowego tej fundaoyi 
następujące sprawozdanie:

Sprawozdanie 
z zarządu majątku „Macierzy polskiej“ za rok 1891.

A. Dochody:
Gotówka: Efekta:

1. Subwenoye i datki dobrowolne:
a) subwenoya z fund. kraj. za r. 1891 5.000 zł — ot. _  1 . — ot.
b) „ od gminy m. Lwowa

za rok 1891 . , 2 0 0  „ -  „ — „ — n
c) datki od rozmaitych osób ■ ~  . 2.613 „ 81 „

2. Doohody ze sprzedaży wydawniotw
własnyoh . . . 3.601 „ 43 „ — » »

3. Odsetki od efektów . . . . 1.534 „ 50 „ — » •" ”
4. Gotówka za spieniężone efekta , 74 „ 25 „ — » — »
5 Efekta zakupione . . . . n » 1 0 0  „ —• *
6 . Zwrot nadpłaoonego zasiłku dia je

dnego ucznia . . . . ■150 „ -  „ — » "  ”
7. Zaliczka zwrotna z funduszu kra . 1.907 „ 13 „ n

razem 12.502 zł. 31 ot. 2.713 zł. 81 ot.
8 . Do tego: zapas z początkiem r. 1891 1.203 „ 84 „ 34.109

Suma dochodów 13.706 zł. 15 ot. 36.823 zł. 51 ° f’-

B. Wydatki
Gotówka: Efekta:

1 . Koszta wydawniotw własnych . 11.277 zł. 74 ot. _  zł. — cfc-
2 . ZasTki naukowe dla d.oeci niezamoż-

nyoh rodziców . . . . 650 „ — „ — » "  "
3. Koszta administraoyi 1.043 „ 67 „ _  „ — »
4. Wynagrodzenie sekretarza „Macierzy" 300 „ -  „ — » "  »
6 . „ redaktora „Gospodarza" O 0 a 1 a _  „ — .
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Gotówka: Efekta:
6 . Wynagrodzenie sług za nadzór lokalu

i sprzątanie . . . . . 35 zł. — ct. — zł. — ct.
7. Gotówka na zakupno efektów . . 99 „ 25 B — „ — „
8 . Efekta spieniężone . . . . —  „ — „ 71 „ 99 *
9. Odsetki bierne. . . . .  — „ 59 ,  — „ — ,

razem . 13.706 zł. 15 ct. 71 zł. 99 ct.
10. Do tego: zapas z końcem roku 1891

w efektach . . . . . — „ — „ 36.751 _ 52 „
Suma wydatków . 13 706 zł. 15 ct. 36.823 zł. 51 ct.

Wykazany wyżej pod poz. 10. wydatków zapas z końcem r. 1891 
w efektach 36 761 zl 52 ct. — jest zapasem majątku zarodowego funda- 
cyi; — wykazana zaś pod poz. 7. dochouów zaliczka zwrotna z funauszu 
krajowego w kwocie 1 907 zł. l3  ct. zwróconą została temuż funduszowi 
w r. 1892 z ogólnych dochodów majątku obrotowegc fundacyi , Macierzy 
polskiej".

Zarząd mąiątKu zarodowego Zakładu im. Ossolińskich.
W  myśl §. 41 i 58 ustawy fundacyjnej zakładu im. Ossolińskich 

kasa krajowa Wydziału krajowego przechowuje majątek zarodowy Za
kładu w efektach, pobiera dochody działu bibliotecznego, z których wedle 
asygnacyi kuratora literackiego daje w miarę potrzeby zasiłki kasie pod
ręcznej, będącej pod zarządem kuratora literackiego.

Kontroię rachunkową wykonuje Wydział krajowy.
Obrót pieniężny w r. 1891 był następujący:
A. Stan ogólny majątku z końcem r. 1890 wynosił: 

a) w papierach wartościowych . . 208.589 zł. — ct.
a po potrącę*, iu:

1 . wydzielonego ka
pitału po myśli sta
tutu na rzecz fun- - 
duszu rezerwowego 29.177 zł. 09 ct.

2  dedozytu kuratora
ekonomicznego . 2.949 „ 77 „

3. kaucyi dzierżaw
ców ..................... _  3 337 , 50 , 35 464 . 36 „

pozostaje majątek zak*aaowy . 173.124 zł. 64 ct. 
i )  w kapitałach łupotekowanych:

Zapis GhoZoniew ekiego 3.150 zł. — ct.
„ Nerorowicza . 525 „ — „
„ Pawlikows’ oogo _2 362 „ 53 ^  6.037 „ 50 „

c) w funduszach bibliotecznych (wartośó inwentarza) . 504.592 , 58 „
d) w gotówce i naleźyroś' iach czynnych . . . 31.324 „ 97£„

Majątek ten wynosi z końcem roku 1891:
a) w papierach wartościowych . . 210 921 zł. 04 ot.



a po strąceniu:
1 . wydzielonego ka

pitału po myśli sta
tutu na rzecz fun
duszu rezerwowego 31.401 zł. 36 ct.

2 . depozytu kuratora 
ekonomicznego . 892 „ 82 „

3. kauoyi dzierżaw
ców . . .  . . 3.472 „ 50 , 35.766 zł. 6 8  ct.

pozostaje jako majątek zakładowy . 1 7 5 .1 5 4  zł. 36 ok 
W  porównaniu z rokiem 1890 przybyło w efektach 

2.022 zł. 72 ct. mianowicie:
a) do funduszu Kłodziń

skiego .....................  1.035 zł. 33 ct.
b) do funduszu ks Sar

guszkowej . . .  43 „ 22 „
c) do funduszu kurato-

ryi ekonomicznej . 974 ,  31 ,
d) za prawo propinacyi 3.700 „ — „ 5.752 zł. 8 6  ct.

ubyło zaś w efektach:
u) we funduszu Stadni

ckiego ..................... 1 0  zł. — ct.
/?) we fund. Kopystyń-

skiego . . . . , 8  „ 4t0  „
Y) we fund. zapasowym 3 704 „ 74 „ 3.723 zł. 14 ct.

z powodu zapłacenia pretensyi gminie Strzelce
wielkie w zastępstwie kuratoryi ekonomicznej.

w kapitałach łńpotekowanych:
Zapis Chołoniewskiego . . . 3.150 zł. — ct.

„ Neronowicza . . . 525 „ — „
„ Pawlikowskiego . . . 2.862 „ 50 „ 6.037 zł, 50 i'
bez zmiany jak w r. 1890.

w funduszach bibliotecznych:
1. dobra i realności . . . 342 343 zł. 6 6  j  ct.
2. zbiory . . . . .  133 838 „ 94£ „

mianow icie: 
przyrosła waroośó 
zakupionych ksią
żek, dzie łzb iorów  
mineralogicznych . 2.648 zł. 43 ct. 
ubyło: za sprzedany 
medal Ossolińskich — „ 50 „ 

przyrodo zatem 2.64? zł. 93 ct.
3. nakłady . . . . .  25.999 zł. 23 ct. 

przybyło w r. 1891
według szczegóło
wego inwentarza 

wartość za . . . 270 zł. —  ot.
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ubyło sprzedanych, 
zam '"noaycL i gra
tis wydanych na
kładów za 782 zł. 92 ct.

zmniejszyła się wartość o 512 zł. 92 ct.
4. sprzęty . . . . .  4.401 zł. 52 ct.

przybyło zakupionych, a to:
3 biórka, 1 stół,
1  kanapka, 6  foteli,
1 2  krzeseł, 1 umy
walnia, 9 spluwa
czek i szafy biblio
teczne do książnicy 653 zł. 05 ct. 
ubyło z powodu 
odpisania 5 ° /0 war
tości na zużycie od 
3.945 zł. 75 ct 197 „ 28 ,,

przeto zwiększyła 
się wartość o . . 455 zł. 77 ct.

razem w funduszach bibliotecznych .
d) w gotówce i należycościach czynnych . 

ubyło 4.459 zł. 22 ct.
W  całym majątku zakładowym przybyło:

a) w efektach . . . .  2.029 zł. 72 ct.
(3) w wartości inwen

tarza .....................3.571 zł. 48 ct.
a po strąceniu ubytku 980 „ 70 „ 2.590 „ 78 „

ubyło:
Y) w gotówce i naleźytościach czynnych

Ogółem przybyto w efekt, i inwent. 4.620 zł. 50 ct. 
„ ubyło w gotówce . . . .

B. Obrót kasowy w majątku bieżącym wynosił w
I. D o c h o d y .

a) Dochody w gotówce:
Rata od kuratora ekonomicznego . . . .
Czynsz z gmachu . . . . . . .
Dochody z ogrodu . . . . . . .
Dochód z dóbr Rakowca i lasu . . . . .
Drukarnia i wydawnictwo książek szkolnych 
Za sprzedane nakłady 39 zł. 48 ct.
„ „ medale n 50 „ . ,

Odsetki . . . . . . . . .
Dotacya na odrestaurowanie gmachu od wydawnictwa 

książek szkolnych . . . . . .
Subwencya sejmowa na ochronę zabytków historycz

nych na r. 1891 . . . 500 zł. — ct.
Odsetki od lokowanej gotówki za r. 1891. 39 „ 45 .
Rata pożyczki od wydawnictwa książek szkolnych za 

rok 1891 ..................................................................

507.183 zł. 36 ct. 
26.865 „ 75£ „

4.459 zł. 22 ct.

4.459 zł. 22 ct. 
r. 1891:

6.300 zł. — ct. 
1.277 „ 50 „ 

678 „ -  „ 
8.090 „ 48 „ 
7.000 „ -  „

39 „ 98 „ 
3.446 „ 45 „

24.000 „ -  „

539 „ 45 . 

2.600 „ -  „

4



Żla spieniężone książeczki banku kraj.
Z gotówki ulokowanej w banku krajowym .
Rozmaite . . . . . . .

Razem
Zapas kasowy z dniem 31. grudnia 1890 

Suma
b) Dochody w efektach: 

Kupione efekta dla funduszu Kłodzińskiego
„ „ „ „ ks. Sanguszkowej
„ r „ rezerwowego .
„ „ » depozytu kuratoryi ekonomicznej
„ „ „ Ostrowskiego .

Efekta otrzymane za wykupno propinacyi na rzecz ku
ratora ekonomicznego . . . .

Kawern
Zapas efektów z dniem 31. grudnia 1890 

Suma

II. W y d a t k i .
a) wydatki w gotówce. 

Zakupno i oprawa dzieł . . . .
Muzeum i zbiory mineralogiczne 
Wydawnictwa (nakłady) . . . .
Podatki . . . . . .
Płace urzędników , sług, pensye, remuneracye, zapo

mogi i zaliczki na płace 
Stypendya . . . . . .
Odrestaurowanie gmachu zakładowego .
Koszta administracyjne i asekuracya gmachu .
Koszta kancelaryjne, opał, światło i porta 
Koszta komisyjne, asekuracya leśniczówki w Rakowcu 
Ruchomości biurowe i biblioteczne 
Zakupno starożytnych zabytków z zaliczki sejmowej 
Odsetki od lokacyi zaliczki sejmowej 
Zakupno efektów dla fund. Kłodzińskiego 
Z funduszu zapasowego zaliczka kuratory1 ekono 

micznej na zapłacenie pretensyj gm. Strzelce
Razem

Zapas kasowy z dniem 31. grudnia 1891 .
Suma .

b) wydatki w efektach. 
Spieniężono efekta z funduszu Kopystyńskiego

„ „ „ Stadnickiego
„ „ „ zapasowego
„ „ z tyczasowego depozytu kuratora

ekonomicznego
Razem

Zapas efektów z dniem 31. grudnia 1891
Suma

B.tOi zł. U  ot. 
2.103 „ 28 i 

2 „ 60 «
59.782 zł. 43 ot. 

5.074 „ 9 6 ^  
64.857 zł. 3 8 j co.

1.035 zł. 33 ot. 
43 .  22 »

2.224
974
135

3.700

27 „ 
31 »

8 .1 1 2  zł. l 3ofc‘ 
208.589 . — jl.
216.701 zł. 13 ot.

3.079 zł. 47 ot.

226 V 46 71

44 0 48 V

2.267 9 65 0

12.199 0 89 77

2.195 0 — 71

32.994 fl 85 fl

1.131 » 83 V

3.110 7) 49 fl
87 V 87 »

653 71 05 0

872 71 93 fl
39 V 45 71

1.000 0 '—' 71

3.704 71 74 0

63.608 zł. 
1249 „

1 6

2 2  V a
ot.
0

64.857 zł. 38 7, ot.

8  zł. 40 ot.
10 „ — ■

3.704 „ 74 ,

95 .2  056 
5.780 zł. 09 ot. 

210.921 * ° i - Ł
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III . Zaległości czynne wynoszą:
1. na rachunku bieżącym banku krajowego . . 1.034 zł. 91 ct.
2. funduszu zapasjwego 4 1/J% pożyczka na koszta

urządzenia drukarni i na wydawnictwo książek
szkolnych . . . . . .  20.80^ „ — „

3. funduszu zapasowego 4%  °/„ pożyczka kuratoryi
ekonomicznej na zapłacenie pretensyi gminie 
Strzelce wielkie . . . .

4. funduszu zapasowego zaliczka fund. bibliotecznym
5. rozmaite . . . . . .

Razem 
Zaległości bierne 

Nadwyżka należytości czynnych z końcem r. 1891
Co do rachunku r. 1892 możemy wykazać tylko obrót kasy 

krajowej po koniec października 1892, zaś obrotu kasy podręcznej nie 
wykazujemy, ponieważ przedkłada go kuratorya dopiero po upływie roku.

Obrót kasy krajowej od 1. stycznia do 31. października 1892 wynosi:
a)  dochody z zapasem w gotówce w efektach

początkowym . . 20.334 zł. 35 */a ct. 244.263 zł, 35 ct.
I )  wydatki . . 17.948 , 65 . 17.215 „ 15 ,

Pozostałość . 2.385 zł. 701/, ct. 227.048 zł. 20 ct.

fundusz szkół ludo- Majątek zarodowy tego funduszu wynosił z końcem roku 1891:
wych z roku 1872. ^  gotówce . . . . . .  — zł. — ct.

w efektach . . . . . .  99.995 „ 7 0  .

2.600
n
n ---

7!

1)
1.492 n 21 1)

29.631 zł. 86 ct.
4.015 V 33 1)

25.616 zł. 53 ct.

Razem . 99.995 zł. 70‘/j ct.
Odsetki od efektów przyniosły w roku 1891 dochód

w kwocie . . . . .  4.495 zł. 50 ct.
"W roku 1892 asygnowano z tego funduszu:

a) na spłacenie 17 raty należytości rządowej . . 354 zł. 50 ct.
I )  na zasiłki bezzwrotne na budowę szkół, lub przeisto

czenie istniejących budynków :
130 zł. gminie: Barwałd średni . . . .  130 zł. — ct.
po 100 zł. gminom: Podjarków, Królówka, Żurak,

Kapuśeińce, Buszcze, Niewistka, Słobudka drożyń- 
ska, Polany, Adamówka, Kon ty, Czolhynie,
Niegowce, Derewlany, Dzikowiec, Łososina górna,
Łobazew, Toporzysko, Zielona, Zalesie, Dębno 
(w po w. Nowotarskim), Błuszkowa, Buszków1 ie,
Połonice, Pustynia, Podolec, Matysówka, Mona- 
sterzec, Dębno, (w pow. Sanockim), Tarnoruda,
Szarpańce, Wołoszynowa, Skowierzyn , Pleśna,
Targowica, Dołhe, Inik, Drokmzówka, Pleś liany,
Błyszczywody, Pokrowiec . . . .  4.000 zł. — ct.

Ogółem wypłacono od o i 5 w roku 1892 kwotę 4.484 zł. 50 ct.
z czego przypada na same zasiłki kwota . . 4.130 zł. — ot.

Nadto w należytościach czynnych zna;’duje się kwota 200 zł. 
ulokowana na 4°/0 książeczce Panki krajowego . przeniesiona do depo
zytów funduszu krajowego na rzecz gminy Sędziszów.
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Fur/lacye stypendyjne.
Fundacyę stypendyjne Z początkiem roku szkolnego 1892/3 wprowadziliśmy w życie ośm

aktywowane z począt- furidacyi a mianowicie: f ,
kiem roku szkolnego ^  Fundacyę Tomasza Bodziocha, w której systemizowano sześo

’ stypendyów po 100 zł rocznie dla zwyczajnych uozniów krajowej średnie]
szkoły rolniczej w Czernichowie.

2) Fundacyę imienia Jezienickich, w której systemizowano jedno sty- 
pendyum o rocznych 30C zł., albo też dwa po 150 zł rocznie, przeznaczone 
na teraz wyłącznie dla uczniów szkół publicznych średnich lub wyższych, 
krewnyoh ś p. fundatora ks. Marka Jezienickiego, rz. kat. proboszcza 
w Chorostkowie. Jeżeliby przez trzy po sobie następujące lata nie zgłosił 
się nikt z rodziny, będą mogli korzystać z niniejszej fundacyi także 
uczniowie nie będący krewnymi ś. p. fundatora.

3) Fundacyę ś. p, Karola Skibińskiego w której systemizowano 
dwa stypendya po 100 zł. rocznie, przeznaczone dla uczniów, uczęszcza
jących do jakichkolwiek szkół publicznych w kraju, a wyznającyoh religi? 
katolicką.

4) Fundacyę ś. p. Stanisława Strzałkowskiego, w której systemi* 
zowano trzy, a ewentualnie więcej stypendyów po 250 zł. rocznie dla mło- 
dzieży płci męskiej, narodowości polskiej, obrządku rzymsko-katolickiego, 
prawego lub nieprawego rodu, pochodzącej z rodziców rz. k. obrządku p°" 
chodzenia polskiego i wykazującej dobry postęp w naukach, dobre oby
czaje, i potrzebę materyalnej pomocy do ukończenia nauk, a to w pierwszym 
rzędzie dla młodzieży posiadająoej te warunki, spokrewnionej z ś. p- fan* 
datorem lub tegoż żoną aż do trzeciego stopnia, uczęszczającej do jakich
kolwiek choćby najniższych szkół publicznych w kraju, w drugim rzędzie 
zaś w braku kandydatów pierwszej kategoryi, dla młodzieży posiadającej 
powyższe ogólne warunki, urodzonej w Tarnopolu, Zbarażu, Jacowoach luh 
Korszyłówce, uczęszczającej do c. k. szkoły politechnicznej we Lwowie, 
albo też na wydział filozoficzny, prawniczy lub lena^ski jednego z kraj o* 
wych uniwersytetów, albo też wreszcie do krajowej wyższej szkoły rolni
czej w Dublanach, lub na wydział rolniczy uniwersytetu Jagiellońskiego 
w Krakowie.

5) Fundacyę Jana i Tekli małżonków Szlezingerów, w której sy
stemizowano jedno stypendyum o rocznych 40 zł., dla ubogich uczniów 
wyznema chrześciańskiegu uczęszczających do jakichkolwiek szkół publi
cznych w Kałuszu, a urodzonych z rodzioów stale w Kałuszu osiadłych 
z nierwszeństwem dla sierot. Pobór stypendyum trwa aż do zupełnego 
ukończenia studyów.

6} Fundacyę ś. p Klementyny Teodorowiczównej, w której syste
mizowano jedno stypendyum o rocznych 60 zł. dla ubogich uozennio jakich
kolwiek szkół publioznych w kraju z pierwszeństwem dla krewnyoh 
ś. p. fundatorki.

7) Fundacyę p. n. „Stypendyum Wincentego Trojanowskiego , 
w której systemizowano jedno stypendyum o rocznych 130 zł., przezna
czone dla ubogich dobrze się uczących uczniów szkół publicznych niższych 
średnich lub wyższych, którzy są spokrewnieni z ś. p. fundatorem



z jego siostrami. W  braku krewnych mogą to stypendyum otrzymać sy
nowie górników przy kopalniach soli w Bochni, urodzeni w Bochni i po
siadający resztę powyższych warunków.

8) Fundacyę Dra Franciszka Urbańskiego, w której systemizowano 
dwa stypendya, wynoszące na teraz po 600 zł. ropznie, przeznaczone dla 
artystów polskiego poohodzenia, bez różnicy wyznania, kształcących się 
w c. k. szkole sztuk pięknych w Krakom 'e, a odznaozających się zdolno- 
nościami. Pobór stypendyćw trwa z reguły cztery, najwyżej zaś ośm lat, 
po warunkiem kształcenia się w rzeczonej szkole.

^ndacye ukonstytuo- W  ciągu roku 1891/2 zostały ukonstytuowane oztery fundacye,
V?ane w r- 1891/2. które zaraz z początkiem roku szkolnego 1892/3 wprowadzono w życie, 

a mianowicie fundacye Tomasza Bodziocha, Karola Skibińskiego, W in
centego Trojanowskiego i Dra Frańciszka Urbańskiego. Nadto należą tu 
faktycznie fundacye ś. p. Stanisława Strzałkowskiego i Jana i Tekli Szle- 
zingerów, co do których czynność’ w sprawie ich ukonstytuowania zostały 
w ciągu r. 1891/2 ukończone, a tylko formalne wygotowanie aktu funda- 
oyjnego przypadnie już na rok 1892/3, z którym też obie te fundacye 
w życie wprowadzono.

^W ozdanie o dawniej- Nawiązując do naszego sprawozdania z czynności za czas od
^nieakt' r ^  od 1. lipca 1890 do 31. października 1891 podajemy w dalszym tegoż ciągu

yc ‘ co następuje:

-yaś.p. Grzegorza Dochody tej fundacyi wynoszą na teraz 548 zł. 32 ct. ukonstytuo-
Aywasa. wanie jej nastąpi doj iero wówczas, gdy doichody te wystarczą na wy

płatę dwóch stypendyów po 300 zł. rocznie.

Uiidaeya ś p. Józefa Stan rzeczy nie uległ zmianie. Nie otrzymawszy do końoa r. 1892
nianio 68° na,utrzy' od c. k. Prokuratoryi skarbu zawiadomier ia o rezultaoie przedsięwziętych nie nauczyciela przy, , ,  j  • • j . • * j j  • j • , ■
Szkole we wsi Jamnicy krokow oduieslismy się do tej władzy z odpowiedmem zapytaniem.

^ P- Fundacya ta, już ukonstytuowana, wejdzie w życie w myśl woli
n eryana Czajko- p_ fundatora w 5 lat po tegoż śmierci t. j. z dn, 24. października 1893.
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Fund
Czarniakowskicgo

rza ■̂ az‘m*e" Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.

Fundacya ś. p. Izabelli Majątek tej fundacyi nie j< st jeszcze zrealizowany, gdyż ani
Duszyńskiej. spadkobieroy ani kurator masy spadkowej nie oświadczyli się jeszoze oo do 

zaspokojenia, a względnie należytego zaDezpieozenia legatu stypendyjnego.

Fundacya ś. p. Miotała Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.
Dutkiewicza,

Fundacya ś. p. Józefa Prawdopodobieństwo zrealizowania majątku fundacyi zwiększyło
ssa de Rosenburg, ^  gdyż spór wytoczony przez Karola Grossa o przyznanie jego wierzy

telności (22 akcyi kolei Karola Ludwika z kuponami',, któraby oałą cenę
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Fundacya ś. p. Dra 
Kornelego Hoffmana.

Fundacya ś. p. Ludwika 
Jankowskiego.

Fundacya Teofila i Her- 
sylii Januszewskich.

Fundacya ś. p. ks. Toma
sza Kiełhusiewicza.

Fundacya ś. p. Fran
ciszka Kochmana dla 
dziewcząt służących.

Fundacya kopca Unii 
Lubelskiej.

Trzy fundacye ś. p. 
Józefa Kośyitzki jgo.

Fundacya ś. p. W oj
ciecha Kucharskiego.

kupna wyczerpała, pierwszeństwa przed kapitałem fundacyjnym, rozstrzy 
gnioty został na korzyść fundacyi. Wydobycie kapitału fundacyjnego jes 
wszelakoż na teraz jeszcze niemożliwem, gdyż kapitał ten poprzedza 
jeszcze pretensya z tytułu najmu lokalnośoi, kollokowana jako niepłynlja 
w nieoznaczonej kwocie. C. k. Prokuratorya skarbu wytoczyła już sp 
o uznanie tej pretensyi za zgasłą i wyeliminowanie jej z tabeli płatniczej) 
rezultat tego sporu powinienby się okazać pomyślnym dla fundacyi, gdy^ 
pretensyi tej nie dochodzono wcale w postępowaniu utrykacyjnem.

Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.

Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.

Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.

Sprawa zwrotów należącyoh się z masy spadkowej ś. p. fundatora
z powodu ubytku w majątku kościelnym i plebańskim rz. k. probostwa 
w Dzikowcu, którego ś. p. fundator był beneficyentem, została już załatwioną- 
Wskutek tego ma c. k. Prokuratorya Skarbu poczynić kroki w celu wy* 
dania majątku fundacyi z depozytu sądowego i przedstawić o. k. Namie* 
stniotwu wnioski względem ukonstytuowania fundacyi.

Aktywowanie tej fundacyi nastąni w myśl art. 21 aktu fundacyj
nego dopiero wtedy, gdy z jej doohodów można będzie po odtrąceniu 10 /o 
na pomnożenie majątku zakładowego wypłacać corooznie trzy posagi o kwo
tach 50C zł., 400 zł., i 300 zł. lecz do tej ohwili muszą dochody, wyr 
szące na teraz 599 zł. 40 ot. być kapitalizowane.

Fundaoya ta nie została dotąd ukonstytuowaną, ponieważ akty 
wc wanie jej ma nastąpić dopiero wtedy, gdy doohody wystarczą na 
wypłatę stypendyum, przynajmniej w kwocie 120 zł. rooznie. Do tej kwoty 
dojdą dochody dopiero za lat kilkanaście, na teraz bow >m wynoszą 
68 zł. 50 ot.

Majątek tych fundacyi został już wydany Wydziałowi krajowemu. 
Wygotowanie i zatwierdzenie aktów fundacyjnych nastąpiło już w ciąg11 
roku 1892/3, w którym też prawdopodobnie wszystkie te fundacye w życie 
wprowadzone zostaną.

Ostateczne zrealizowanie majątku tej fundaoyi składającego S19 
przeważnie z wierzytelności, jest dotąd w toku. Wedle odezwy o. k, Na
miestnictwa z d. 18. moja 1892 L. 33.358 poczyniono kroki w celu skło
nienia dłużników za pośrednictwem właśc;wych starostw do dobrowolnej 
ratalnej spłaty, w razie zaś bezskuteczności łych usiłowań lub niedotrzy
mania warunk 'W ratalnej spłaty, nastąpi przymusowe ściągnięoie w drodze 
sądowej, którąto czynnością zajmie się o. k. Prokuratorya skarbu.



31

j “̂ ada°ya ś. p. Leona Spór wytoczony przez ustawowych spadkobierców o unieważnienie
na Kantego dw. im. rozporządzenia ostatniej woli zostanie najprawdopodobniej załatwiony 

iego. ugodą sądową, której warunki już są ułożone. Zrealizowanie majątku fun-
daeyi nastąpi dopiero po sprzedaży dóbr spadkowych. Sprawa ta iest już 
w toku, szybkiemu jej zakończeniu stoi jednak na przeszkodzie różnica 
zdań, zachodząca między Wydziałem krajowym i egzekutorem rozporzą
dzenia ostatniej woli co do sposobu przeprowadzenia sprzedaży. Ostate
czną deeyzyę wyda c. k. Namiestnictwo, któremu Wydział krajowy rzecz 
całą już przedłożył.

■^ndacya śp. Ignacego Uchwałą z dnia 21 czerwca 1892 1. 179 zamianował W idział kra-
>ws kiego jowy administratorem fundacyi W go Mieczysława Jana dw. j>q. Maryno -

wskiego, wkładając na r ;eg" w myśl woli ś. p. fundatora obowiązek wy
szukania odpowiedniego majątku nieruchomego, któryby należało zakupić 
na rzecz fundacyi.

Według sprawozdania, przedłożonego dnia 10. października 1892 
nie zdołał administrator wyszukać takiego majątku, gdyż wysokie ceny 
majątków ziemskich i nieznaczność kapitału, jakim fundusz rozporządza, 
stały temu na przeszkodzie. Administrator nie ustaje jednak w swych usi
łowaniach i zda sprawę Wydziałowi krajowemu skoro tylko wyszuka od
powiedni majątek. Pospiech nie jest tu wskazany, gdyż wolą śp. fundatora 
było, ażeby majątek był znaczniejszy, na co przy teraźniejszych cenach 
zasoby fundacyi nie wystarczą.

■̂ undacya śp. Antoniego Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie, gdyż dożywotniozka pozo-
Monsona. staje jeszcze przy życiu.

^uudacya śp. księżnej Pytanie, czy z,n,rząd i rozdawnictwo tej fundacyi zostaną oddane
gusty Montlśart. Wydziałowi krajowemu będzie rostrzynięte wedle edezwy c. k. Namie

stnictwa z dnia 15. maja 1892 1. 37.117 dopiero po zupołnem zrealizowa
niu majątku fundacyjnego. Zrealizowanie tc nie może nastąpić w naj
bliższej przyszłości, ponieważ rozdział spadku odroczony został przez sąd 
pertraktacyjny aż do ukończenia rozprawy amortyzacyjnej, która musi się 
przeciągnąć do 1. listopada 1895, z którym to dniem upływa dopiero wy
magany trzyletni okres od terminu płatności ostatniego kuponu, znajdują
cego się przy zaginionych obligach.

familijna śp. Fundacya ta nie może być ieszcze reaktywowaną, ponieważ do-
ama Morawskiego, cbody fundacyi wynoszą dopiero 69 zł. 75 ct. w. a., a mają być kapitali

zowane tak długo, dokąd nie wystarczą na wypłatę stypendyum w kwocie
105 zł. w. a. (§. 5. aktu fundacyjnego).

uudacyr śp. Adama Stan rzeczy nie uległ żr.dnej zmianie.
Je%  Neronowicza.

f  ^ aoya ŚP- Ludwiki Wydanie majątku tej fundacyi Wydziałowi krajowemu nastąpi
kowsk̂  jp* tW Bor" w najbliższej przyszłości, a ponieważ przydadająca od niej należytość rzą-

towskiej628̂ '  dowa została już zapłaconą, przeto ukonstytuowanie fundacyi nastąpi



iyji
piawdopodoD^ie w ciągu roku szkolnego 1892/3, a z początkiem r0 
szkolnego 1893/4 będzie można wprowadzić ją w życie.

Funuacya śp. ks. J»na Ukonstytuowanie tej fundacyi przypada już na rok 1892/3. Wpr0
Nowaka. wadzenie jej w życie nastąpi najpóźniej z początkiem roku szkolnego

1893/4.

Fuadacya śp. Ignacego Stan rzeczy nie uległ żadnej zmianie.
Ohanowicza.

Fundacya śp. Bolesława Majątek fundacyi został już o tyie zrealizowany, iż ruchom0®/'1
Paszyca. i  kosztowności spieniężono a uzyskaną cenę kupna jak również pozos

w spadku papiery wartościowe złożono do depozytu sądowego. Ściągnij016 
wierzytelności spadkowych jest w toku i postępuje dość szybko, jest zatem 
nadzieja, źe za parę lat będzie można przystąpić do ukonstytuowani* 
fundacyi.

Fundacya imienia Ry- Wedle ostatniej odezwy c. k. Namiestnictwa (z dnia 1. w r z e ś n i a

szf,raa PieściorowsLiego. 1892 1. 67.614) upoważnioną została c. k. Prokuratorya Skarbu do wnie
<* sienią imieniem fundacyi oświadczenia się do spadku śp. fundatora z

brodziejstwem inwentarza. Pertraktacya spadku nie została jeszcze zakon 
ozoną, ponieważ siostry śp. fundatora zgłosiły do spadku swe pretensy®
i wniosły do c. k. Namiestnictwa prośbę o uznanie tych pretensyi, 00 SP° 
wodowało potrzebę odpowiednich dochodzeń.

Fundacya imienia Pie- Dotąd n ie otrzyma’ iśmy zawiadomienia, o ile postąpiła spr -
truskich. zrealizowania majątku tej fundacyi, a w szczególności czy spór o własnoSC

zapisanych na fundacyę dóbr został już zakończony.

Fundacya Bursy in ie- Gdy zażądana przez Wydział k ra jow y  pism em  z dnia 31. maj*
r'» księcia Leona 1891 1. 11.110 uchw ala  b. kom itetu  w zględem  prop on ow an ych  przez

Sapiehy. dział krajowy zmian w urządzeniu fundacyi nie mogła przyjść do skutku,
ponieważ sekretarz b. komitetu nie czuł się uprawnionym do zwołani* 
posiedzer;a, postanowił Wydział krajowy idąc za radą sekretarza b. ko 
mitetu zaprosić członków b. komitetu na wspólne posiedzenie w Wy®zl 
krajowym i uzyskać ich przyzwolenie “ a zamierzone zmiany.

Posiedzenie to odbyło się dnia 3. września 1892 w obecności sześciu 
tylko członków, którzy wychodząc z założenia, iż komitet jako cahi Jn _ 
nm ‘sinieje zezwolili jedynie w swoim imieniu ua urządzenie fundacyi
jako fundacyi stypendyjaej, przyczem stypenaya miałyby być nadawane 
ile możności aa utrzymanie w jednej z lwowskich burs, z zastrzeżeniem 
wstąpienia do niej,

Ponieważ ogó'na liczba członków komitetu jest znacznie wyższą, 
a zezwolenie mniejszości nie wystarczałoby do przeprowadzenia zamierz® 
nej zmiany przeto Wydział krajowy będzie się starał o uzyskanie 
stąpiema reszty czionków do powyższego oświadczenia. Dotąd przystąp 
dodatkowo do tego oświadczeuia czterech członków b. komitetu. P° uz/ .  
Skania przyzwolenia wszystkich członków b. komitetu, a prŁyuajmm®J



Fundacya Kazimierza 
Skwirczyńskiego dla 

^atouokich ubogich m, 
Saaoka.

^undacya śp. ks. Ale- 
saudra Słotwińskiego.

fundacya im. Eligiusza 
Karoliny małżonków 

Sobolewskich.

Fundacye ś. p. Karola 
Soboty.

' “ "idacye śp. Franci
szka Stachiewicza.

Fundacyę im. Edwarda 
Adama hr. Stadnickiego.

"S

poważnej ich w-ększości poczyni Wydział krajowy odpowiednie kroki 
w celu uzyskania zezwolenia o. k. Namiestnictwa.

Projekt aktu fuudacyjnego uzyskał już aprobatę o. k. Namiestni
ctwa wskutek czego Wydział krajowy przesłał o. k. Namiestnictwu odezwą 
z dnia 15. listopada 1892 wygotowany akt fundacyjny do zatwierdzenia. 
Zatwierdzenie to nie nastąpiło dotychczas.

Rozdział dotychczasowych odsetek między ubogich odbywał się 
wedle sprawozdań Magistratu Sanockiego z dnia 2. lutego 1892 1 339 
(przedłożonego o. k. Namiestnictwu) pomimo braku aktu fundacyjnego. 
Fundacya niniejsza jest zatem faktycznie już aktywowaną.

Majątek fuudacyi nie jest jeszcze zrealizowany, gdyż ściągnięcie 
wierzytelności spadkowych, po którem dopiero w myśl woli śp. fundatora 
ma nastąpić wypłata przeznaczonego na fundacyę kapitału 2000 zł., nie 
zostało jeszcze ukończone. Również nie została jeszcze rozstrzygniętą 
kwestya oddania tej fundacyi w zarząd Wydziału krajowego.

Majątek spadkowy nie został jeszcze zrealizowany, gdyż dobro
wolna licytacya należącego do masy ogródka, nie doprowadziła w r. 1892 
do rezultatu dla braku licytantów, a ściągnięcie wierzytelności masy jeszcze 
nie nastąpiło

Kapitał 3000 zł., przeznaczony na fundacyę, został już zabezpie
czony, a płatny jest wedle woli śp. fundatorki Karoliny Sobolewskiej do
piero po zupełnem zrealizowaniu majątku spadkowego.

Majątek wszystkich trzech fundacyi został już zrealizowany i wy
dany Wydziałowi krajowemu przyczem o. k. Namiestnictwo przelało na 
Wydział krajowy także prawo zarządu i rozdawnictwa trzeciej fundacyi, 
dla chłopca w Kałuszu urodzonego i uczęszczającego tamże do szkoły 
ludowej. Wskutek tego wypracował Wydział krajowy projekty aktów 
wszystkich trzech fundacyi i przesłał je o. k. Namiestnictwu do zbadania 
odezwą z dnia 25. listopada 1892 1. 51709. Ukonstytuowanie fundacyi po- 
winncby zatem nastąpić w niedalekiej przyszłości, aktywowanie jej jednak 
wypadnie odroczyć ze względu, iż teraźniejsze dochody nie wystarczają 
na wypłatę stypendyów w ustanowionej przez śp. fundatora wysokości

Majątek tej fundacyi nie został jeszcze zrealizowany. Wedle osta
tniej informacyi, udzielonej odezwą o. k. Namiestnictwa z d. 2. paździer- 
dziernika 1892 1. 76.634 wyznaczył był sąd pertraktacyjny na żądanie o. k. 
Prokuratoryi skarbu termin w celu porozumienia się z egzekutorem rozpo
rządzenia ostatniej woli względem zrealizowania legatów, a w szczególności 
także zapisu na fundacyę, o. k. Prokuratorya Skarbu nie miała jednak 
jeszcze wiadomości o rezultacie tego przesłuchania.

Majątek tej furdaoyi w sumie 10.000 zł. w. a. jest już zabezpie
czony w ten sposób, iż kapitał ten zaprenotowano w stanie biernym dóbr 
spadkowych Nawojowa z przyległościami z klauzulą §. 822 u. cyw .;

1
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Usprawiedliwienie tej prenotaeyi nastąpi na podstawie dekretu dziedzictw*) 
o którego wydanie c. k. Prokuratorya Skarbu poczyniła juź kroki.

Faktyczne złożenie kapitału fundacyjnego ma wedle woli śp. 
datura nastąpić dopiero wówczas, gdy w dobrach spadkowych przyj 
do skutku większa sprzedaż lasu. Dotąd nie zrobiono takiej sprzedaży: § 
jednak wedle otrzymanej przez c. k. Namiestnictwo informacyi prz®zna 
ozone są do niej lasy, już od lat kilkunastu zupełnie nieexploatowan®>
przeto zrealizowanie fundacyi nie puwinnoby się długo jeszcze odwl®ka°*

Fundacyaim.Magdaleny Realizacya majątku spadkowego, którą zajmuje się Prokuratorya
i Bonifacego Stillerów. Skarbu i syndyk Wydziału krajowego, będący oraz kuratorem masy sPa r 

kowej, postąpiła o tyle naprzód, iź obecnie jest w toku sprzedaż niekto 
rych nieruchomości spadkowych. Dotąd jednak nie da się ocenić, ozy J?0 
spłaceniu długów spadkowych i poprzedzających legatów pozostanie 
fundacyi jaka nadwyżka.

Fundacya Adolfa Juliu- Rokowania z rodziną śp. fundatora względem wyraźnego okresk>iUa
sza Strisowera p. n. komu służyć ma prawo rozdawnictwa (przekazane przez fundatora naJb _ 
„Stypendya^ Strisowe- SZym krewnym i przełożeństwu zboru izraelickiego w Jarosławiu), tudzi^ 

w jaki sposób to prawo ma byó wykonywane, zostały ukończone 1 c‘ ’ 
Namiestnictwo zakomunikowało ich rezultat Wydziałowi krajowemu, 
jednak urządzenie fundacyi wedle wskazówek rodziny mogłoby wy^c _
rozliczne za wikłania, a w każdym razie obarczyłoby władze rozmaiteDQl 
trudnenr czynnościami, niestojącemi w żadnym słusznym stosunku z 
wielkiem znaczemem tej fundacyi uposażonej bardzo skromnie, a na  ̂
ograniczonej specyalnymi warunkami, przeto Wydział krajowy wypi'aoowa 
wprawdzie projekt aktu fundacyjnego, zastosowany do woli rodziny 
datora, ale przesyłając ten projekt c. k. Namiestnictwu odezwą z dnia 
lipca 1892 1. 10.797 zwrócił oraz tegoż uwagę na powyższy star rzeozy, 
zaproponował ze swej strony odmiennne urządzenie fundacyi i oświadczy 
gotowość odpowiedniego przerobienia projektu. Na pismo to nie otrzym 
Wydział krajowy dotąd żadnej odpowiedzi.

Majątek fundacyi jest już zrealizowany i znajduje się w przecho 
waniu Wydziału krajowego.

Fundacya Stupnickicli Fundacya ta jest już prowizorycznie aktywowaną. U k o n sty ^
i Jankowskich, ulwo- 0<vanie jej nie nastąpiło w ciągu roku szkolnego 189^  z p o w o d u ,  0
rzona przez ś. p. Mar- pwes|jya remuneracyi administratora i kuratora fundacyi nie była j e s z c z e

celego Stupnickiego. . - . , . loa^cze
ostatecznie rozstrzygniętą, a nadto majątek fundacyi nie był
zupełnie zrealizowany. Pierwsza z tych przeszkód ustała już z p o c z ą t k i ®01
roku szkolnego 1892/3, druga nie została jeszcze usuniętą. Wobec teg°
będzie można przystąpić do wygotowania projektu aktu fundacyjn®g°
już w najbliższej przyszłości, z zeznaniem zaś aktu fu n d a cy jn eg o  wypad°ie
zapewne wstrzymać się aż do zupełnego zrealizowania majątku fundacyj
nego, które prawdopodobnie przed końcem bieżącego roku nastąpi.

Fundacya im. Konrada Fundacya ta ukonstytuowana jeszcze w r. 188C była obciąż®11
Wilczyńskiego. dożywociem na rzecz fundatorki, które z dniom 6. września 1891 wstu ê
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śmierci tejże zgasło. Po zapłaceniu z bieżących dochodów należytości rzą • 
dowej, która dotąd nie została jeszcze wymierzoną, nastąpi wprowadzenie 
fundacyi w życie.

Jana Michała W  sprawie tej fundacyi przedkładamy osobne sprawozdanie.
"  łochowicza.

Fundacye nowo powstałe i nowo przybyłe.
stypeni^ łna Kontraktem darowizny z daty Sambor 12. sierpnia 1891 darował

la ®ereźnickich. p, Józef Bereźnicki Abrahamowioz swojej żonie Paulinie Igo śl. Mat
kowskiej 2go śl. Bereźniokiej Abrahamowiozowej trzy posiadłości tabularne 
wkładając na nią obowiązek złożenia w przeciągu roku od dnia jego śmierci 
kwoty 1.000 zł. w. a. na fundacyę stypendyjną dla ubogiego ucznia ob
rządku gr. kat. pochodzącego z drobnej rusk:ej szlachty zagonowej z pierw
szeństwem w równych zresztą okolicznościach dla uczniów z rodu Bereź- 
niokich lub wykazujących pokrewieństwo z rodziną fundatora.

Majątek fundacyi został na razie przez żonę ś. p. fundatora hipo- 
teozn e ubezpieczony.

Wydział krajowy przyjął uchwałą z d. 25. stycznia 1892 1. 3.771 
przekazane mu przez ś. p. fundatora prawo zarządu i rozdawnictwa po
wyższej fundacyi i zawiadomił o tem o. k. Namiestnictwo.

S. p. Józef Bereźnicki Abrahamowioz zmarł d. 19. listopada 1891, 
a w dniu 11. listopada 1892, a zatem jeszcze przed upływem wyznaczo
nego terminu złożyła Paulina Bereźnioka sumę 1.000 zł. w, a., stanowiącą 
majątek fundacyi, do depozytu o. k Sądu obwodowego w Samborze.

Wskutek tego odniósł się Wydział krajowy do c. k. Namiestnictwa 
z prośbą o wyjednanie wydania powyższej sumy, zarządzenie jej uloko
wania i wydmie jej Wydziałowi krajowemu.

Po dokonaniu tych czynności przystąpi Wydział krajowy do ukon
stytuowania fundacyi, poozem będzie można bezzwłocznie wprowadzić ją 
w życie , gdyż wszystkie koszta połączone z ustanowieniem tej fundacyi 
ponieść ma Paulina Bereźnicka.

I*“ndaoya śp. Dyonizego Zmarły dnia 23. kwietnia 1892 w Eodatyozaoh ś. p. Dyonizy Ber-
Bertolego. toli legował testamentem z daty Eodatyoze 11. kwietnia 1892 skrzypce 

pochodzące rzekomo od mistrza Antoniego Straduari na własność kraju, 
na ręce Wydziału krajowego, który ma te skrzypce sprzedać, a z powziętej 
ceny utworzyć fundaoyę na wspieranie młodzieży polskiej, kształcącej 
się w muzyce.

Ponieważ zapis powyższy przedstawia się nie jako legat na rzecz 
kraju, tylko jako ustanowienie fundacyi, a zarząd m ukonstytuowanych 
fundacyi należy do c. k. Namiestnictwa, przeto Wydział krajowy odniósł 
się w tej sprawie do o. k. Namiestnictwa, które odezwą z dnia 4. listo
pada 1892 1. 87563 pozostawiło przeprowadzenie sprzedaży skrzypiec 
Wydziałowi krajowemu , znajdujących się już w tegoż przechowaniu. 
Czynność ta jest obecnie w toku.

Jl ,

8j st>. Tomasza Fundaoya ta przybyła w r. 189*/a > została w ciągu tegoż roku
0 locha. ukonstytuowaną, a z początkiem roku 1892/3 aktywowaną, o czem zdaliśmy 

sprawę już powyżej.
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Fundacya śp. Edwarda Zmarły w Pradze dnia 18. marca 1892 były urzędnik kasy oszozę-
Chrzanowskiego. dnośoi m. Tarnopola ś p. Edward Chrzanowski zapisał kodycylarnem r0Z" 

porządzeniem ostatniej woli z daty Tarnopol 20. kwietnia 1890 listy 
zastawne im. wartości 7.500 zł. na fundusz stypendyjny, dalsze zaś efekta 
im. wartości 300 zł. w. a. na opłacenie należytośei rządowej od f®J 
fundacyi. Fundacya ma nosić imię ś. p. fundatora. Brat fundatora 
"Władysław jest upoważniony do odbierania rocznych odsetek od kapitału 
fundacyjnego i użycia ich na cele nabożne i dobroczynne bez zdawania 
rachunków, dopiero po śmierci tegoż obrócone będą doohody na styp®11' 
dyum. Stypendyum ma być tylko jedno, a przeznaczone jest w pierwszym 
rzędzie dla krewnych fundatora , w braku tychże mogą je otrzym?ó także 
imiennicy fundatora, narodowości polskiej obrz. łac. Wykonawcą warunków 
rozporządzenia ostatniej woli oraz egzekutorem onegoż zamianował fun* 
dator Wydział krajowy galicyjski, który po śmierci fundatora objąo ma 
zarząd fundacyi. Uchwałą z dnia 16. listopada 1892 1. 53.914 przyjM- 
"Wydział krajowy zarząd i rozdawnictwc powyższej fundacyi, nie przyjąć 
zaś funkcyi egzekutora ostatniej woli, ponieważ zastępstwo fundacyi pozo
stałoby w każdym razie w rękach c. k. Namiestnictwa, a względnie o. k. 
Prokuratory". skarbu, a zatem równoczesna intsrwencya ze strony W y
działu krajowego jest zbędną i mogłaby tylko opóźnić tok postępowania 
spadkowego.

Zrealizowaniem majątku fundacyjnego zajmuje się o. k. Prokura
torya skarbu. Majątek ten nie da się w całości zrealizować, ponieważ s. p* 
fundator przeważną część legowanycŁ efektów za życia swego zastawił*

Fundacya Karola Ś. p. Dr. Gustaw Lipiński zapisał rozporządzeniem ostatniej woli
i Reginy Lipińskich. z (Jnja pg stycznia 1872 3/4 części swych dóbr Urlowa na fundacyi

stypendyjną dla uczniów konserwatoryów muzycznych we Lwowi®, 
Wiedniu i Neapolu, z tern zastrzeżeniem, iż stypendyści mają pr&y Pr0" 
dukcyaoh egzaminowych jako skrzypkowie grywać kompozycye ojoa funda
tora ś. p. Karola Lipińskiego. Zarazem postanowił ś. p. fundator, iż na 
wypadek, jeżeliby iaka krajowa instytucya do zarządu podobnemi funda- 
cyami powołana, np. Wydział krajowy, pozwoliła sobie tę fundacyę 
przeistoczyć lub ją sprzedaniem Urlowa zniweozyó, odwołuje zapis, a Urlow 
przechodzi na dzieci płci męskie’ jego brata Konstantego, albo też na 
siostrę ś. p. fundatora Bronisławę.

Zrealizowanie fundacyi przeciągło się, ponieważ spadkobiercy ś* P-
fundatora nie choieli zgodnym sposobem oddać dóbr Urlowa w posiadani®

• • P afundacyi i wskutek tego zaszła potrzeba przeprowadzenia procesu.
ukończeniu sporu i zaintabulowaniu fundacyi za właścicielkę 8A
Urlowa oddało c. k. Namiestnictwo Wydziałowi krajowemu zarząd fundacyi*
Uchwałą z dnia 7. lipca 1892 1. 17.168 przyjął Wydział krajowy to prawo
jak niemniej prawo rozdawnictwa i przesłał c. k. Namiestnictwu proj®
aktu fundacyjnego, który uzyskał tegoż aprobatę. Wygotowani® aktu
fundacyjnego i odebranie zarządu dóbr przypada na r. 1892/3, a aktyno
wanie fundacyi nastąpi prawdopodobnie już z początkiem roku szkoln®g°
1893/4, gdyż naleźytośó rządowa od fundacyi jest już zapłaconą*
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Un̂ acya ^g^aleny Zmarła dnia 12. listopada 1891 ś. p. Magdalena z Łazarowiczów
Pasieczańska ustanowiła testamentem z dnia 25. września 1891 uniwersalną 
dziedziczką funćacyą siypendyjną p. n .: „fundgcya Magdaleny Pasieczański ej 
przeznaczoną na stypendya dla biednej uczącej sią młodzieży szkolnej religii 
chrześciańsko - katolickiej bez różnicy obrządku, lcząszczającej do szkół 
niższych, średnich lub wyższych, a urodzonej w Galicyi. Pierwszeństwo 
służy krewnym ś. p. fundatorka i jej mąż a, a w braku tychże uczniom 
urodzonym w Horodence.

Zarząd i rozdawnictwo tej fundacyi, która ma wejśó w życie 
dopiero po zgaśniąciu dożywocia, zapisanego przez ś. p. fundatorką Maryi 
Mokłowskiej, Joannie Nowak, Malwlme Kulczyckiej i Karolinie Łukasiewicz, 
przekazała ś. p. fundatorka Wydziałowi krajowemu.

Odezwą z dnia 31. maja 1892 1. 28.674 oświadczył Wydział krajowy 
c. k, Namiestnictwu, że przyjmuje prawo zarządu i rozdawnictwa powyższej 
fundacyi i prosił o zarządzenie zrealizowania jej majątku.

Zmarły dnia 24. maja 1891 ś. p. Ignacy Pierzchała, właściciel dóbr, 
zapisał testamentem sumą 1.000 zł. w. a. ne, fundacyą stypendyjną dla 
ucznia pochodzenia polskiego, wyznania katolickiego, z pierszeństwem dla 
potomków dzieci ś. p. fundatora, a w drugim rządzie dla potomków swych 
najbliższych krewnych.

Majątek fundacyi został już zrealizowany, poczem c. k. Namiestnictwo 
odezwą z dnia 3. czerwca 1892 1. 28.917 ofiarowało Wydziałowi krajowemu
jej zarząd i rozdawnictwo. Wydział krajowy przyjął te prawa i przesłał c. k. 
Namiestnictwu odezwą z dnia 22. listopada 18£2 I. 28917 projekt aktu 
fundacyjnego. Projekt ten uzyskał już aprobatą c. k. Namiestnictwa, a zatem 
ukonstytuowanie fundacyi nastąpi w ciągu roku szk. 1892/3. Wprowadzenie 
fundacyi w życie musi być odroczone, gdyż wedle woli ś. p. fundatora 
ma ono nastąpić dopiero po dziesiącioletniej kapitalizacyi dochodów.

Fundacya ś. p. Karola Fundacya ta, objąta w r. 1891/2 została wciągu tegoż roku ukon-
Skibińskiego. stytuowaną, a z początkiem roku 1892/3 aktywowaną , o czem zdaliśmy 

sprawą już powyżej.

Fundacya ś. p. Anto- Na posiedzeniu z d. 24 stycznia 1889 uchwalił Wysoki Sejm co
aiego Brzezińskiego, nastąp uje :

„Petycyą Dyrekcyi gal. Towarzystwa kredytowego ziemskiego 
w sprawie przechowania walorów, należących do fundacyi Antoniego Brze
zińskiego przekazuje sią Wydziałowi krajowemu z poleceniem, aby w celu 
objącia majątku fundacyjnego w swój zarząd przeprowadził rokowania z or
ganami do tego przez wolą fundatora lub też przez akt fundacyjny powo
łanym: i c. k. Namiestnictwem, a w razie pomyślnego rezultatu tych ro
kowań objął w swój zarząd i przechowanie majątek tej fundacyi“ .

Wskutek tego nawiązał Wydział krajowy, zapewniwszy sobie już 
z góry zezwolenie c. k. Nam'cstnictwa, rokowania z Kuratoryą fundacyi. 
Rokowania te przeciągnęły sią wskutek zmian w składzie kuratoryi aż do 
połowy roku 1892 i odniosły ostatecznie pomyślny skutek, gdyż Kurato- 
rya zgodziła sią na oddanie majątku fundacyi Anton: ego Brzezińskiego

Fundacya ś. p, Ignacego 
Pierzchały.



w przechowanie i ze-ząd Wydziału krajowego pod tymi samymi warun 
kami, pod jakitr i ozynnośoi te sprawowała dotąd Dyrekoya gal. Towarzy
stwa kredytowego ziemskiego. Reskryptem z d. 12. grudnia 1892 1. 98.677 
przyjęło o. k. Namiestniotwo tę uchwałę zatwierdzająoo do wiadomości i ze' 
zwolLo na wprowadzenie jej w życie, wzywająo oraz Dyrekoyę gal. Towa
rzystwa kredytowego ziemskiego, ażeby wydała Wydziałowi krajowemu 
majątek fundacyi. Wydanie to nastąpiło już w ciągu r. 1893.

Stan majątku zarodowego w funduszach stypendyj- 
nych z dniem 30. czerwca 1892.

A. W  efektach.
1. Zapas z dni >m 1. stycznia 1892 z wyłączeniom fun-

dccyi „Wystawy krajowei z roku 1877“ która
należy do Dep. II. . . . . 3,410 265 zł 21 ct.

2. Zakupiono do dnia 30. czerwoa 1892 . . . 60.800 „ 31 »
3. Przybyło na rzeoz już istnieHoych fundaoyj do 30.

czerwca 1892  5.627 „ 30 „
4. Nowoprzybyłe fundaoye do dnia 30. ozerwoa 1892_______ 3.580 „ 51

razem . . 3,477.273 zł. 53 ct.
Spieniężone do dnia 30. ozerwoa 1892 ____ 39.048 „ 20

pozostaje . . 3,438.225 zł. 33 ct.
Osobno prowadzone fundaoye. 

aj Schiffnera . . , 1.7C5 zł. 85 ot.
b) KooJLuaana I. . . 2 5  672 „ 92 „
c) „ II. . . . 13 291 „ 63 ,

razem 40,670 „ 40 L
o g ó ł e m w e f e k t a o h  . . 3 ,4 7 8 .8 9 5  zł. 73 ct.
B. W  dobrach i realność i aoh 

W i n n i k i   67.875 zł. 03 ot.
Godowa . . . . . . . . 39.972 „ — «
Strzyżów . . . . . . . . 3.527 „ — n
Realności w Rzeszowie . . . . . . 37.773 „ 80

razem 149.147 zł. 83 ct.
C. W  należyuościach ozynnych

Łoś 6.363 zł. 64% c*ł
0 ’ szewski . . . . . . . 4.200 „ — »
Torosiewioz . . . . . . . . 5.000 „ »
Dr. Towarnioki . . . . . . . 6.083 „ 31 »
Głowińsk' od obłąkanyoh 28.161 „ 19 Vi n
Głowiński od położnic . . . . . . 7 040 „ 30___ Ł

razem . 56.848 zł. 45 °fc-
Ogółem wynosi stan majątków zarodowyoh funduszów 

stypendyjnyoh . . . . . . 3,684.892 zł. 01 ct.
Z końcem czerwoa 1891, wynosił stan maiątków za

rodowyoh funduszów stypeudyjnych . 3.656.540 „ 38_2_
W  porównać u z rokiem ubiegłym pomnożył się stan



majątków ze rodowych funduszów stypendyjnych
w tym okresie czasu, o . . . ._____ ._____ 28.351 zł. 63 ct.

Zauważa się, ;ż z naleźytości czynnych fundacyi Dr.
Jana Towarnickiego, z powcdu niewłaściwego 
zarachowania naleźytości na podstawie dokumen
tów bezwartościowych przy odbiorze fundacyi 
w zarząd kraju, odpisano do LW . 33.248/91 
kwotę . . . . .  42.416 zł. 01 ct. 
zaś w fundaoyi Żebrowskiego spła
cono kapitał zahipotekowany na 
dobrach „Żarawno* w kwocie . 21,000 „ — „ 
za którą to kwotę zakupiono 
4°/0 obligacye gal. pożyczki kra
jowej z r. 1891 (LW. 26 501/91).

Oprócz tego przydzielone są do tego departamentu niektóre fun- 
daeye naukowe, dobroczynne i pomnikowe, posiadające majątku zarodo
wego z końcem czerwca 1892.

A) W  efektach:

Fundusz: „Macierzy polskiej*. . . . .
„ Bdiny Brzozowskiego dla bursy stanisł. .
„ Maryi Mocbnackiej dla czterech ubogich cie

mnych, żebrać się wstydzących 
„ Dra Malinowskiego. Dział I. (dla zuboża

łych adwokatów i wdów po adwokatach) .
„ Dra Malinowskiego D zid II, (ku wspieraniu

artystów i literatów) . . . .
„ Dra Malinowskiego. Dział III (ku popie

raniu celów galic. Towarz. muzycznego)
„ Dra Malinowskiego. Dział IV. (ku wspie

raniu ubogich sług prywatnych) . .
„ Dra Malinowskiego. Dział V. (posagowa dla

ubogich dziewcząt, służących) .
Dra Maunowskiego. Dział VI. (ku wspiera
niu ubogich chłopców ucząoych się rze
miosła) . . . . . . .

„ pomnika hr. Gołuchowskiego .
„ Aleksandra hr. Stadnickiego
„ pomnika Kościuszki . . . .
„ Komarnickich . . . . .
„ Jędrzejów czowej . . . . .
„ Russanowskicj . . . . .
„ stanowy sierociński . . . . .
„ Ludwika i Anny Helelów. . . . 905.290 „ 58 „
„ Łukowskich . . . . . .  8.404 „ 60 „
„ Siemianowskich III (dla wdów po nauezy-

o ejach szkół ludowych) . . . .  21.843 „ 08 „

36.774 zł 92 ct,
3.081 n 42 n

4.494 71 35 n

20.909 71 30 »

271 n 40 n

20.364 71 50 n

20.697 71 71 n

10.235 » 75 »

13.235 n 04 n
37.749 » 75 n
23 389 n 84 n
15.209 » 42 n

1.624 n 26 n
7,786 n 81 n

64.475 n 20 n
40.315 n 68 n



Fundusz: Semiano W skicu IV, (posagowa dla biednych
dziewoząt) . . . . . .  21.239 zł. 82 ct.

„ Bursy imienia księcia Leona SapieLy dla
kandydatów na nauczycieli szkół ludowych 13.060 » ^  »

„ Sarzyńskiego (dla panien szlacheckich) . 18.898 „ ^  ”
„ Skrzyńskiego (dla dziewcząt wiejskich) . 3.175 „ 58 »
„ Abrahama Oranźa dla ubogich izraelitów

w Krakowie . . . . . .  9.103 „ 6® »
„ Kośvitzky’egc Józefa I. „Dla ślepych

w Kr ikowie** . . . . . . 1.490 „ 22 »
„ Kcśyitzkyego Józefa II, „Dla wyehowańców

zakładu sierot pod wezwaniem św. Józefa 
w Krakowie“ . . . . . .  2.986 „ 78 »

„ Kośviuzky’ego Józefa III. „Dla poprawionych
złoozyńców w Krakowie ** . . . ■______ 1.488 „ 90_jl

Razem w efektaoh l,324.b03 zł. 22 ct.

B) W  naleźytościach czynnych.

Fundusz : Dra Malinowskiego Dział II.
„ (ku wspieraniu artystów i lite

ratów; poiyczka udzielona Ka
synu miejskiemu we Lwowie 20.000zł. — ct.

„ Skrzyńskiego (dla panien szla-
oheokich). Kapitał zahipoteko- 
wany na dobrach „Łużna*1 
z przyległościami . . . 7  954 „ 55 „

„ Skrzyńskiego (dla dziewcząt
wiejskich) Kapitał zahipoteko- 
wany na dobrach „Łużna** 
z przyległościami . . . 1.590 „ 91 „

Razem w naleźytościach czynnych 29.545 zł. 46 ot.

C) W  realnosoiach.

Fundusz: Ludwikt i Anny Helolów — kapitały 
wyłożone na budowę „domu ubogich**
w Krakowie . . . . .  729.667 „ 55 ».

O g ó ł e m  wynosi majątek zarodowy z końoem 
czerwoa 1892 funduszów naukowych, do
broczynnych i pomnikowych w efektaoh, 
naleźytościach ozynnych i realnościach . 2,083.816 zł. 23

Z końoem ozerwca 1891 wynosił majątek zarodowy 
tyoh funduszów w efektaoh, naleźytościach 
i wartośoi budowli . . . .  2,050.270 „ 991/* »

Z porównania z rokiem poprzednim okazuje się 
zwiększenie majątku zarodowego tych
funduszów o . . . .  33.545 „ 23Vsj),

Do wyżej wykazanego stanu fundacyi dobroczyn
nych i pomnikowyoh . . . .  2,083.816 zł. 23 °**
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Zaliczki Bad szkolnych 
okręgowych.

doliczywszy stan majątków zarodowych funduszów
stypendyjnych . . . . .  3,684.892 zł. 01 ct.

okazuje się, że w tym Departamencie wynoszą ka
pitały, efekta, wartości dóbr, temuż De
partamentowi orzydzielone ogółem . 6,768.708 zł. 24 ct.

a gdy w roku 1891 ogół tych majątków wynosił 6,706 811 „ 37 V« »
przeto w porównaniu z r. ubiegłym pomnożył się o 61.896 zł. 8 6 ‘/„ct.
Doliczywszy dc wykazanego wyżej stanu majątków 

zarodowych funduszów przydzielonych De
partamentowi Ill-m u w sumie . . . 5,768.708 zł. 24 ct.

stan majątków zarodowych z końcem roku 1891 
siedmnastu funduszów dobroczynnych przy
dzielonych innym Departamentom a pozo
stających w zarządzie Wydziału krajowego 
w łącznej sumie . . . .  372.472 „ 65 „

okazuje się ogólny stan majątków zarodowych fun
duszów stypendyjnych, dobroczynnych i po
mnikowych w sumie . . . .  6,141.180 zł. 89 ot.

Fundusze szkolne.
Pretensya krajowego funduszu szkolnego do funduszów szkolnych 

okręgowych z tytułu zaliczek udzielonych na pokrycie niedoborów, wyno
siła z końcem roku 1899 . . . .  90.329 zł. 6 8 1 /2  ct.

W  roku 1891 udzielono nowych zaliczek w suir e
Razem

Na to uiszczono w roku 1891
Pozostała zatem zaległość z końcem r. 1891 wynosi 
Następnie w czasie od 1 . stycznia do końca września 

1892 udzielono nowych zaliczek w kwocie
Razem

Na, poczet tej naleźytości uiszczono w czasie od 1 

stycznia do końca września 1892 
Zaległość zatem z końcem września 1892 r. wynosi

Celem przyspieszenia zwrotu tej naleźytości Wydział krajowy w y
stosował do c. k. Rady szkolnej krajowej i do c. k. Rad szkolnych okrę
gowych nastętpująoe odezwy:

Z dnia 9. lutgo 1891 do L. 3.846.
„ 6 . czerwca „ „ L. 21.969.
„ 21 lipca „ „ L. 31877.
„ 30. listopada „ „ L 61-879.
„ 31. stycznia 1892 „ L. 4 483.
„ 12. kwietnia „ „ L. 16.326.
„ 24. czerwca „ „ L. 30.104.

W  odpowiedzi na te odezwy c. k. Rada szkolna krajowa rozpo
rządzeniem z dnia 9. stycznia 1892. do L. 25.068 poleciła 0 . k. urzędom

. 23.399 » 311/2 »
. 113.728 zł. 90 ct.
. 30.527 » 87*/, i)

. 83.201 » 0 2  •/, ct.

. 11.978 V 381/, ł>

. 96.179 zł. 41 ct.

. 3.397 zł. 13 ct.
. 91.782 zł. 28 ct.

6
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Zamknięcia rachunków 
Rad szkolnych okręgo

wych.

Zaległe prestacye 
szkolne.

podatkowym, ażeby w miarą zapasów kasowych przeprowadzały z ûQ u 
szów szkolnych okręgowych do krajowego funduszu szkolnego odpowie 
kwoty na umorzenie zaliczek.

Według sumaryusza zamknięć rachunkowych 74 Rad s z k o l n y c h  

okręgowych, dołączonego jako alegat D) preliminarza krajowego funduszu 
szkolnego na rok 1893, zapas w gotówce z początkiem roku 1891 wy

n o s i ł ................................................................... 54 728 zł. 30 ct.
Dochody w r. 1891 ................................................ 2.017.703 ,  38

Razem . . 2,072.431 zł. 68 7, ct.
Wydatki w r. 1891 wynosiły . . . 2,015.437 - 0 9 - 2 .
Z porównania więc obu tych sum wynika zapas ^

w gotówce z końcem r. 1891 w kwocie . 56.954 zł. 59*/* 0 '
Należytości czynne z końcem r. 1891 wynoszą 529.677 n Q0‘/g -3-

Razem stan czynny 586.671 zł. 69 0 ‘
Należytości bierne, z wyłączeniem zaległości, 

przypadających krajowemu funduszowi
szkolnemu, wynoszą z końcem r. 1891 . 373.717 - JL-

Z porównania obu tych należytości okazuje się
nadwyżka stanu ozynnego, w kwocie . 212.954 zł. 69 gk
która jest pretensyą krajowego funduszu 
szkolnego z końcem r. 1891 do funduszów 
szkolnych okręgowych, tytułem zwrotu za
oszczędzeń w zasiłkach , udzielonych okrę
gowym funduszom szkolnym.

Z kwoty tej przypada:
a) na zaległości z lat dawniejszych po ko
niec roku 1890 . . . . .  140.080 zł. 96
b) należytości bieżące z r. 1891 . . 72.873 , ^3 C—

Razem j. w. . 212.954 zł. 69
Do końca września 1892 r. z tej sumy odpisano 8.069 „ Ol1!* -3.

Pozostało . 204.885 zł. 67 7*
Po uiszczeniu na poczet tej należytości do końca

września 1892 r. kwoty . . , 21.324 „ 16%
Zaległość z końcem września 1892 wynosi sumę  183.561 62 °_h

O przyspieszenie zwrotu tej należytośoi wystosowano do o. k- Bady 
szkolnej krajowej i c. k. Rad szkolnych okręgowych odezw y: 

z dnia 30. listopada 1891 do L. 51,880 i 
„ 15. stycznia 1892 do L. 3.842.

Wskutek tych urgensów, c. k. Rada szkolna krajowa, rozporzs^20'  
niem z dnia 11. grudnia 1891. do L. 23.367 zarządziła zwrot tych zale
głości z funduszów szkolnych okręgowych do krajowego funduszu szko 
nego w miarę zapasów kasowych.

Według alegatu D) dołączonego do preliminarza krajowego fun 
duszu szkolnego na rok 1893 zaległe prestacye szkolne wynosiły z k o n c e r n  

września 1891 roku sumę . . , , 349.631 zł. 66% c '
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Taksy spadkowe. 
Aleg. 1.

C. k. Rada szkolna krajowa przy każdej sposobności przynagla c. k. Rady 
szkolne okręgowe do energicznego ściągania prestacyj zaległych i bieżą
cych , a c. k. Prezydyum Namiestnictwa odbiera co miesiąca od c. k. Sta
rostw raporty o stanie tych prestacyj i wpływa przy sposobności również 
energicznie na ściąganie zaległości z tego tytułu.

Wykazy takie nadesłane zostały Wydziałowi krajowemu przy 
odezwach do LW. 8.343, 10.790, 20.727, 27.739, 32.174. 42.742 i 49.366/92.

Głównym powodem tak wielkich za’ egłości jest ta okoliczność, że 
wielu gminom pozwolono znaczne zaległości spłacać ratami, jakoteż, że na- 
leżytości za IV. kwartał każdego roku ściągalne są dopiero w I. kwartale 
roku następnego.

Według alegatu 1. należytości taks spadkowych przypadające na 
rzecz krajowego funduszu szkolnego, wynosiły
z początkiem r. 1891 . . 6.723 zł. 30 ct.

Należytość za r. 1891 • 8.829 u 08 #
Razem . 15.552 zł. 38 ct.

Z tego odpisano • 192 1) 15 1)
Pozostało • . 15.360 zł. 23 ct.

W r. 1891 uiszczono . ■ 8.078 1) 631/2 1)
Zaległość zatem z końcem r. 1891 wynosi 7.281 zł. 59 !/2 ct.

z której to kwoty przypada:
a j na zaległość z lat ubiegłych • 3.114 zł. 12i/2 ct.
b) „ » z r. 1891 • 4.167 1) 47

Razem j. w. 7.281 zł. 59 ct.
O spieszne i energiczne ściąganie zaległych taks spadkowych, urgo- 

wano wszystkie c. k. urzędy podatkowe tudzież proszono c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa, ażeby ze swe; strony przynagliło do tej czynności c. k. Sta
rostwa, — odezwami z dnia 31. lipca 1891 do LW . 33,722, 22. lutego 1892 
LW. 9.188, 13. lipca 1892 LW. 31.920.

O. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwą z dnia 28. sierpnia 1891 
do 1. 8 787 zawiadomiło Wydział krajowy, iż poleciło wszystkim c. k. Sta
rostwom energiczne ściąganie zaległych taks.

O nadesłanie wykazów wymierzonych taks na fundusz szkolny 
krajowy urgowano dotyczące c. k. Sądy odezwami:

z dnia 11. grudnia 1891 do LW. 54.822 
i „ 14. kwietnia 1892 „ „ 2^.120.

Taksy, o których jest mo wa, stanowią stałą rubrykę dochodów 
krajowego funduszu szkolnego i pobierane bywają na mocy dekretu kan- 
celaryi nadwornej z dnia 7. listopada 1808 r. we wszystkich powiatach 
z wyjątkiem obwodu byłego wolnego miasta Krakowa, gdzie wcale nie 
były ustanowione.

Zaliczki na budynki Według alegatu E. dołączonego do preliminarza krajowego fundu-
szkolne. gzu gz]j0inego na rok 1893, rozdano — począwszy od r. 1876 do końca

r. 1891 — zaliczek gminom na budynki szkolne ogółem 297.577 zł. 26 ct. 
Z tego odpisano niezrealizowane zaliczki w kwocie 2.879 „ — „ 

Pozostało . . . 294.698 zł. 26 ct.
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Na poczet tej naleźytości uiszczono w powyż
szym okresie . . . . .  236.973 zł. 24_gj

Niespłacona należytośó ogólna z powyższego 
okresu wynosi . . . . . .  57.725 zŁ ^  0**'

W  r. 1892 do końca września udzielono no
wych zaliczek, w kwocie . . . 6.900 »

Razem . . 64.625 zł. 02 ct.
A  gdy do końca września 1892 r. uiszczono

ratami na poczet tej naleźytości kwotą . . 4.779 „
Zaległość zatem z końcem września 1892 r.

wynosi sumę . . 59.845 zł. 36 ct
Zaległe raty wykazywano w należytych terminach c. k. Stare 

sfcwom, a nadto proszono c. k. Prezydyum Namiestnictwa o zarządzenie 
rychłego ściągania tych zaległości.

Odezwy wystosowane w tym przedmiocie są następujące : 
z dnia 18. kwietnia 1891 do 1. 14.264

„ 22. lutego 1892 „ „ 9.187,
„ 19. maja „ „ „ 24.301,

na skutek których c. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwami z dnia ”0. 
czerwca 1891 do 1. 6.241 i z 1 czerwca 1892 do 1. 6762, zawiadom^0 
"Wydział krajowy o wydaniu do wszystkich o. k. Starostw zarządzeń oeleni 
ściągania zaległych rat.

Zaległe odsetki od kapitałów hipotekowanych, dodatki, zwroty rU" 
bryk korela^ywnych i mylnych przeprowadzeń c. k. urzędów podatkowych) 
urgowano odezwami z dnia 4. czerwca 1892 do 1. 26.908,

„ 7. „ „ , „ 26 907,
. 4. „ „ „ 8 27.078,
„ 9. B » » » 26.909.

Pretensye do Skarbu Sprawa rewindykacji kapitałów od rządu rosyjskiego mimo urgensU
królestwa Polskiego, z dnia 22. września 1891 do LW . 41.158, wniesionego do c. k. Nami®' 

stnictwa dotychczas załatwioną nie została.
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1 legat r  do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za rok 1891/2.

W Y K A Z
naieżytości, uiszczeń i odpisów taks wymierzonych na fundusz

szkolny krajowy w roku 1891.
-łiTJ
ot*
s

N a l e ż y t o ś ó
Odpi
sano

Uiszczo
no

Zaległość
OD,

ANO

Poszczególnienie
powiatów zaległa bieżąca razem

z końcem 
r. 1891

zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1 Biała 66 15 201 60 267 75 196 35 71 40
2 Bobrka . 53 02 V, 61 95 114 977, -- — 39 377, 75 60
3 Bochnia 107 10 121 80 228 90 -- — 150 15 78 75
4 Bohorodozany 30 45 38 85 69 30 2 10 57 05 10 15
5 Borszozów . 50 40 94 50 144 90 4 20 72 45 68 25
6 Brody . 178 50 213 15 391 65 — — 177 45 214 20
7 Brzesko 80 85 182 70 263 55 3 15 144 90 115 50
8 Brzeżany 133 45 116 55 250 — 3 15 139 65 107 20
9 B rzozów 63 — 105 -- 168 — — _ 101 85 66 15

10 Buozacz 157 50 184 80 342 30 1 05 180 60 160 65
l i Chrzanów . 9 45 38 85 48 30 2 10 34 65 11 55
12 Cieszanów . 127 05 105 _ 232 05 — — 77 70 154 35
13 Czortków 84 --- 45 15 129 15 — — 65 10 64 05
14 Dąbrowa 120 75 79 80 200 55 1 05 106 05 93 45
15 Dctromil . 31 50 50 40 81 90 — — 35 70 46 20
16 Dolina . 78 75 97 65 176 40 — — 50 40 126 ---
17 Drohobycz . 72 45 165 90 238 35 2 10 112 35 123 90
18 Gorlice . 13 65 91 35 105 --- 1 05 61 95 42 -
19 Gróuek . 87 15 94 50 181 65 — — 72 45 109 20
20 Grzybów 22 05 47 25 69 30 — — 40 95 28 3521 "Zorodenka . 119 70 211 05 330 75 3 15 97 65 229 95
22 Husiatyn 187 42 127 05 314 47 — — 219 58 94 89
23 J arosław 186 90 205 80 392 70 1 05 125 10 266 55
24 Jasło 24 15 139 65 163 80 1 05 122 75 40 --
25 jaworów 38 85 52 50 91 35 4 20 32 55 54 60
26 Kałusz . 55 65 53 08 108 73 — __ 38 38 ' 70 35
27 Kamionka . 114 45 99 75 214 20 — _ 90 30 • 123 90
28
Ci A Kolbuszowa 94 50 175 35 269 85 18 90 160 05 81 90
29O/A Kołomyja . 

K r-isów .
85 05 127 05 212 10 — — 132 30 79 80

30
31
32

72 79 70 35 143 14 — — 55 82 87 32
Kraków 
Krosno .

15
72

75
45

9
89

45
35

25
161

20
80

2
10

10
50

2
109

10
30

21
42

—
33 manowa . 53 55 131 25 184 80 4 20 144 90 35 7034
O p' Lisko 49 40 100 80 150 20 — _ 60 90 89 303o I wów 467 25 231 — 698 25 27 30 327 60 343 35

■Oo przeniesienia . 3.206 08 753.960 23 7.165 31 7, 92 40 3.645 407, 3.427 51

U
w

a
g

a
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cz
ba

 
po

rz
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k.

Poszczególnienie
powiatów

N a l e ż y t o ś ć
Odpi
sano

Uiszozo-
no

Zaległość 
z końcem 
r. 1891zaległa bieżąca razem

zł. ct. zł. ct. zł. ct, zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Z przeniesienia . 3.205 08*' 3.960 23 7.165 31*/, 92 40 3.645 407, 3.427 51
36 Łańoufc . . . . 42 -- 136 50 178 50 9 45 88 20 80 85
37 Mielec . . . . 34 65 64 05 98 70 5 25 58 80 34 65
38 Muśeiska 46 72'/, 81 90 128 62 V, -- -- 90 30 38 32'/,
39 Myślenice . 178 50 124 95 303 45 1 05 116 55 185 85
40 Nadworna . 26 25 106 05 132 30 4 20 109 19 18 91
41 Nisko . . . . 43 05 85 05 128 10 -- -- 65 10 63 -
42 Nowysącz . 31 50 142 80 174 30 2 10 126 — 46 20
43 Nowytarg . 65 10 168 — 233 10 11 55 201 25 20 30
44 Pilzno . . . . 42 — 49 35 91 35 --- --- 66 15 25 20
45 Podhajce 54 60 67 20 121 80 --- --- 42 — 79 80
46 Przemyśl 145 95 228 90 374 85 1 05 176 40 197 40
47 Przemyślany . 21 — 59 85 80 85 — --- 60 90 19 95
48 Rawa . . 177 45 97 65 275 10 18 90 89 77 166 43
49 Rohatyn 31 50 143 85 175 35 — -- 110 25 65 10
50 Ropczyce . 91 35 141 75 233 10 — -- 130 20 102 90
51 Rudki . . . . 49 35 101 85 151 20 — -- 84 -- 67 20
52 Rzeszów 121 35 138 60 259 96 2 10 118 65 139 20
53 Sambor . . . . 150 15 133 35 283 50 — -- 143 85 139 65
54 Sanok . . . . 57 75 132 30 190 05 — -- 113 40 76 65
55 Skałat . . . . 40 95 123 90 164 85 2 10 96 60 66 15
56 Śniatyn 78 75 57 75 136 50 — — 75 08 fil 42
57 Sokal . . . . 125 — 172 20 297 20 1 05 152 30 143 85
58 Stanisławów 50 40 109 20 159 60 — —— 86 10 73 50
59 Staremiasto 7 35 9 45 16 80 1 05 6 30 9 45
60 Stryj . . . . 113 40 87 15 200 55 — -- 137 55 63 —
61 Tarnobrzeg . 40 95 49 35 90 30 1 05 37 80 51 45
62 Tarnopol 67 20 144 90 212 10 — — 95 55 116 55
63 Tarnów . . . . 120 75 180 60 301 35 — — 131 25 170 10
64 Tłumacz 69 30 111 30 180 60 2 10 106 05 72 45
65 Trembowla . 243 04 192 15 435 19 11 55 133 84 289 80
66 Turka . . . . 36 75 28 35 65 10 — — 10 50 54 60
67 Wadowioe . 103 95 219 45 323 40 7 35 202 65 113 40
68 Wieliczka . 48 30 163 80 212 10 1 05 109 20 101 85
69 Zaleszozyki 179 55 52 50 232 05 — — 79 80 152 25
70 Zbaraż . . . . 64 05 96 60 160 65 — — 123 90 36 75
71 Złoczów. . 174 30 117 60 291 90 — — 156 40 135 50
72 Żółkiew 134 40 162 75 297 15 — — 100 80 196 35
73 Żydaczów . . . , 117 60 85 05 202 65 — .—- 138 60 64 05
74 Żywiec . . . . , 138 60 194 25 332 85 — — 185 85 147 —

Razem 6.569 90 8.522 48 15.092 38 175 35 IMO00 cc oo""
* 7.114 547,.

75 Kasa krajowa . 153 40 306 60 460 — 16 80 276 15 167 05
Suma ogólna . 6723 30 8.829 08 15.552 38 192 15 8.078 06 7.281 59'/,
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SPRAWOZDANIE
z czynności Departamentu IV. Wydziału krajowego

za czas od 1. listopada IR01. po koniec roku 1892.





Departament IV.
Szef departamentu: Edward Jędrzejowicz, Członek Wydziału krajowego.

A.
Ustawy i uchwały podlegające Najwyższej sankcyi.

Nstjwyźszem postanowieniem z dnia 28. kwietnia 1892 otrzymały 
Najwyższą sankcyę uchwały Sejmu krajowego, przyznające prawo do po
boru myta :

Rad zie powiatowej w Białej na drodze powiatowej Biała—Jawi
szowice.

Obszarowi dworskiemu w Stanisławczyku od mostu na rzece Styrze. 
Radzie powiatowej w Chrzanowie od przewozu przez rzeką Wisłą 

pod Jaukowicami.
Obszarowi dworskiemu w Podłążu od przewozu przez rzeką Wisłą. 
Obszarowi dworskiemu w Pałuszycach od przewozu przez rzeką 

Dunajec.
Obszarowi dworskiemu w Uściu jezuickiem od przewozu przez 

rzeką Wisłą.
Radzie powiatowej w Jarosławiu od mostu powiatowego na rzece 

Lubaczówce.
Wydziałowi powiatowemu w Jarosławiu na drogach gminnych 

Jarosław—Sieniawa i Przemyśl—Pruchnik.
Obszarowi dworskiemu w Dobrotworzu od mostu na rzece Bugu. 
Radzie powiatowej w Przemyślu od mostu powiatowego na rzece

Wiarze.
Gminie Tyrawa solna od przewozu przez rzeką San pod Mrzy-

głodem.
Radzie powiatowej w Stanisławowie na drodze powiatowej Podha- 

jecko—Halickiej.
Radzie powiatowej w Tarnobrzegu na drodze powiatowej Tarno

brzeg—Stale.
Obszarowi dworskiemu wspólnie z gminą w Burzynie od mostu 

na rzece Białe.
Mojżeszowi Steinerowi od przewozu przez rzeką Dunajec pod 

Szczepano wicami.



Badzie powiatowej w Trembowli na drodze powiatowej Trembo
wla—Budzanów.

Badzie powiatowej w Żydaczowie na drodze powiatowej Żyda- 
czów—Żurawno.

Obszarowi dworskiemu w Bereźnicy królewskiej od mostu na 
rzece Dniestrze w Żurawkowie.

Naiwyższem postanowieniem z dnia 30. maj a 1892 otrzymały Naj
wyższą sankcyę uchwały Sejmu krajowego przyznające prawo do poboru 
myta:

Badzie powiatowej w Brzozowie na drogach powiatowych Brzo
zowsko—Bymanowskiej z odnogą do Krościenka i Brzozowsko—Doma
radzkiej.

Gminie wspólnie z obszarem dworskim w Łuhach od mostu na 
rzece Iłemce.

Badzie powiatowej w Dolinie od mostu powiatowego na rzec® 
Siwce przy drodze dojazdowej do dworca kolejowego w Krechowicach.

Kadzie powiatowej w Gorlicach na drogach komunikacyjnych 
Kopa—"Wysowa, Biecz— Golanka i Libusza—Lipinki.

Kadzie powiatowej w Kamionce Strumiłowej od mostu powiato
wego na rzece Pełtwi w Busku.

Wydziałom powiatowym w Złoczowie i Kamionce Strumiłowej na 
rzecz utrzymania drogi bitej Krasne—Gliniany.

Kadzie powiatowej w Mielcu od mostu nad Nowym Brniem 
w Ziempinowie.

Badzie powiatowej w Mościskach na drodze powiatowej Hodyn- 
sko—Samborskiej i od mostów pow.i towych na rzece Wiszni w Podgaci 
i Słomiance.

Badzie powiatowej w Podhsjcaoh na drodze powiatowej Podhaje- 
oko-Halickiej.

Kadzie powiatowej w Kopczycach od mostu powiatowego na rzece 
WieJopolce.

Wydziałowi powiatowemu w Skalacie na rzecz utrzymania drogi 
gminnej Grzymałów— Sorocko—Trembowla.

Obszarowi dworskiemu w Maryampolu od przewozu przez rzeką
Dniestr.

Obszarowi dworskiemu w Wołczyńcu od mostu na r z e c e  Bystrzycy*
Badzie powiatowej w Staremmieście od mostów na drogach p°* 

wiatowych Topolnica—Turze i Terszów—Ławrów.
Badzie powiatowej w Wadowicach od mostu na rzece Skawi® przy 

drodze powiatowej 'Wadowicko—Czernichowskiej i od mostu na rzece 
Skawie w Zembrzycach.

Kadzie powiatowej w "Wieliczce na drodze powiatowej Wielicko-— 
Gdowskiej i od mostu powiatowego na rzecb Stradomce pod Zegartowicami*

Kadzie powiatowej w Żółkwi od mostu powiatowego na rzece 
Bacie w Mostach wielkich.

Najwyźszem postanowieniem z dnia 23. czerwca 189? otrzymały 
Najwyższą sankcyę uchwały Sejmu krajowego przyznające prawo do po
boru myta:
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Radzie powiatowej w Ozortkowie na drodze powiatowej Jagiel- 
nioa—U łaszkowce.

Radzie powiatowej w Drohobyczu na drcdze powiatowej Rych- 
oice—Dobro wlany.

Wydziałowi powiatowemu w Drohobyczu na rzecz utrzymania 
mostu na rzece Bystrzycy i mostów w Podbużu.

Radzie powiatowej w Kolbuszowej na drodze powiatowej Kolbu
szowa— Sokołów.

Radzie powiatowej w Kołomyi na drodze powiatowej Kołomyja — 
Obertyn.

Radzie powiatowej w Lisku na drodze powiatowej Ustrzyki— 
Lutowiska.

Radzie powiatowej w Żółkwi na drodze powiatowej Żółkiew— 
Krechów.

Najwyższem postanowieniem z dnia 25. czerwca 1892 otrzymał 
Najwyższę sankcyę projekt ustswy, którym udzielone zostało prawo do 
pobierania myta kopytkowego gminie miasta Jarosławia.

Najwyższem postanowieniem z dnia 14. lipca 1892 otrzymały 
Najwyższą sankcyę uchwały Sejmu krajowego przyznające prawo do po
boru myta:

Wydziałowi powiatowemu w Ozortkowie na rzecz utrzymania drogi 
gminnej Wygnanka—Probuźna.

Obszarowi dworskiemu w Nowejgrobli od mostów na rzece Lu- 
baczówce.

Obszarowi dworskiemu w Nielepkowicach od przewozu przez 
rzekę San.

Wydziałowi powiatowemu we Lwowie na rzecz utrzymania dwóch 
mostów na drogach gminnych prowadzących do Piasków i Łanów.

Gminie w Gniewczynie trynieckiej od prs ewozu przez rzekę Wisłok.
Obszarowi dworskiemu w Sądowej Wiszni od dwóch mostów na 

rzece Wiszni.
Wydziałowi powiatowemu w Mościskach na rzecz utrzymania 

dwóch mostów na rzece Wiszni w Małnnwie.
Radzie powiatowej w Rzeszowie od przewozu przez rzekę Wisłok 

pod Strzyżowem i na drodze powiatowej Domaradzko-Strzyżowskiej.
Obszarowi dworskiemu w Czaplach od mostu na rzece Strwiążu 

w Czaplach.
Gminie Babince od mostu na rzece Strwiążu w Babińcach.
Wydziałowi powiatowemu w Sanoku na rzecz utrzymania drogi 

gminnej Sanok—Mrzygłód.
Gm nom i obszarom dworskim w Denysowie i Kupczyńcach od 

mostu na rzece Strypie.
Obszarowi dworskiemu w Gumniskach od przewozu przez rzekę 

Dunajec pomiędzy Niedomicami a Glowem.
Obszarowi dwoi sk’ emu w Brzeźnicy radwańskiej wspólnie z ob

szarem dworskim w Czernichowie od przewozu przez rzekę Wisłę w przy
siółku Pasieka,
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Eadzie powiatowej w Krośnie na drodze powiatowej Kombornia-— 
Żmigród.

Najwyższem postanowieniem z dnia 10. września 1892 otrzymał 
Najwyższą sankcyę projekt ustawy, którym udzielono Eadzie powiatowej 
w Wieliczce prawo do pobierania myta na drodze powiatowej Dębn:1-  
Kobierzyn z odnogami Kapelanka—Podgórze i Dębniki—Podgórze i 0 

mostu gośoińcowego żelaznego na rzece Wiśle pod Krakowem pomiędzy 
Zwierzyńcem a Dębnikami.

B.
Uchwały sejmowe niepodlegające Najwyższej sankcji-

Uchwala w sprawie in
terpretacji §. 1 . usta- Na posiedzeniu dnia 18. marca 1892 powziął Wysoki Sejm w za"
wy o dojazdach kole- }af;W}enju sprawozdania komisyi drogowej o petycyi Wydziału Eady powie- 
jowych z 15. kwietnia , . . .  /  J K J J  ̂ J '  v to_
1881, względnie noweli toweJ w Cieszanowie i innych wzgiędem zmiany ustawy o dojazdacn w
z 9. marca 1888 Dz. lejowych następującą uchwałę:

u. kr. Nr. 38. „Sejm wyraża przekonanie, że przy uznaniu dojazdu kolejowego
jedynie potrzeba takiego dojazdu jest rozstrzygającą, o której potrzebie
orzekają ustawą ku temu powołane władze państwowe i autonomiczne, że
przeto ustawą z 15. kwietnia 1881 §. 1. nie jest wykluczona m o ż liw o ś ć ,

by do pewnej stacyi więcej, jak jeden dojazd kolejowy postanowiony został"•
Wydział krajowy, powyższą uchwałę, zawierającą interpretacyę 

§. 1. ustawy o dojazdach kolejowych ze strony Wysokiego Sejmu; jak® 
jednego z czynników ustawodawstwa krajowego, udzielił do wiadomości 
c. k. Prezydyum Namiestnictwa, z prośbą o spowodowanie c. k. Bządu do 
powzięcia w tym przedmiecie decyzyi.

C. kj Namiestnictwo odezwą z 20. października 1892 do L. 8 0 .9 3 8  

oznajmiło Wydziałowi krajowemu odnośnie do reskryptu Ministerstwa spr&w 
wewnętrznych z 7. października 1892 L. 12491 wydanego po porozumie- 
niu się z c k. Ministerstwem handlu, że Ministerstwa nie są powołane do 
interpretowania w sposób powszechnie obowiązujący postanowień ustaw 
krajowych i że rozwiązanie pytania, czy według postanowień §. 1 . ustawy 
krajowej z 9. marca 1888 można do jednej i tej samej stacyi kolejowej 
uznać tylko jedną drogę, czy też więcej dróg dojazdowych za Dotrzebne 
należy w każdym szczegółowym wypadku pozostawić decyzyi władz, które 
do wydania orzeczenia w tej sprawie są powołane w ustaw.e.

Nadto c. k. Prezydyum Namiestnictwa zawiadomiło odezwą z dnia 
25. Listopada 1892 1. 13044/pr. Wydział krajowy, że c. k. Ministerstwo 
spraw wewnętrznych w porozumieniu z Ministerstwem handlu przyjęł° 
wiadomości uchwałę Wys. Sejmu z 18. marca 1892 w sprawie doja:iij 
kolejowych zaznaczając jednak, zgodnie z treścią powyżej powołanego re
skryptu z dnia 7. października 1892 1. 12491, że Ministerstwa nie są P°” 
wołane do wydanis w tej sprawie merytorycznego oświadczenia.

sadzTnia ̂ dróg^krajo- W  załatwieniu sprawozdania komisyi drogowej z dnia 23. marca
wych drzewkami owo- 1892 1. 1456/92 o wniosku posła Huryka, powziął Wysoki Sejm na posie-

cowemi. dzenu z dnia 26. marca 1892 następującą uchwałę:
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“hwała w sprawie sub- 
Wencyoiio wama budo- 
wy  dróg w Zakopa
n iu  i podjęcia budowy 
drogi z Zakopanego do 

Cbocboło .va.

„Poleca się Wydziałowi krajowemu, aźeDy i nadal czynił usiłowa
nia, by drogi krajowe drzewkami owocowemi bez łożenia na ten cel znacz
nych kosztów były obsadzone*.

Do tej pory obsadzonych jost około 800 kim. dróg krajowych 
drzewkami owocowemi w ności 9.200 sztuk i drzewkami dzikiemi w ilo
ści 76.338 sztuk z uwagi jednak, że obsadzenie dróg krajowych drzewkami 
owocowemi bez znacznego obciążania budżetu drogowego uskutecznić się 
nie da, Wysoki Sejm zaś w uchwale powyżej wspomnianej polecił zarazem 
by na ten cel nie łożyć znacznych kosztów, dalej z uwagi, źe w obec
nych stosunkach korzyści stąd wynikające byłyby bardzo wątpliwe , W y
dział krajowy nie sądzi aby systematyczne obsadzanie dróg krajowych 
drzewkami owocowemi było na czasie, natomiast według sprzyjających 
okoliczności obsadza drogi drzewkami dzżkiemi dążąc jedynie do wprowa
dzenia w życie postanowień §. 10. przepisów o policyi drogowej co do obo
wiązku obsadzania dróg drzewami przez właścicieli gruntów, przytykają
cych do gościńców ich własnym kosztem.

W  wykonaniu przeto polecenia Wysokiego Sejmu, Wydział krajowy 
okólnikiem z dnia 2. grudnia 1893 1, 47036 polecił Wydziałom powiato- 
towym zająć się gorliwie sprawą sadzenia i pielęgnowania drzew przy drc 
gach publicznych w ogólności, a przedewszystkiem starać się o wprowa
dzenie w życie pomienionego postarowienia § 10 przepisów o policyi dro
gowej, ewentualnie przy pomocy i interwencyi Władz politycznych. Rów
nież polecił Wydział krajowy służbie przy drogach krajowych popierać 
akcyę Wydziałów powiatowych na tern polu.

W  załatwieniu sprawozdania komisyi drogowej o przedłożeniu W y 
działu krajowego w przedmiocie budowy dróg ważnych dla stacyi klima
tycznej w Zakopanem, powziął Wysoki Sejm na posiedzeniu z dnia 26. 
marca 1892 następujące uchwały:

I. „Upoważnia się Wydział krajowy, aby na dalszą rekonstrukcyę 
dróg wewnętrznych w gminie Zakopane, łącznie z drogą wiodącą do do
liny Kościeliskiej, tudzież na budowę drogi z ZakoDanego do Łysej Pola
ny, przy użyciu rozporządzalnych prestacyi drogowych i za stosownem 
przyczynieniem się funduszu powiatowego, udzielił z subwencyjnego fun
duszu krajowego zas'ików przekraczs jącyoh granicę oznaczoną w okólniku 
Wydziału krajowego z dnia 22. grudnia 1882, a to w miarę potrzeby aż 
do wysokości 70% ogólnych kosztów budowyu.

II. „Upoważnia się Wydział krajowy, aby po wykończeniu budowy 
dróg, w ustępie pierwszym wyszczególnionych, przystąpił do rekonstruk- 
cyi dróg do Chochołowa, pod warunkiem w okólniku Wydziału krajowego 
z dnia 22. grudnia 1882 wymienionymi®.

O powyższych uchwałach Wysokiego Sejmu Wydział krajowy za
wiadomił Wydział powiatowy w Nowymtargu i zawezwał go, aby z uwagi 
na powyższe granice subwencyi krajowej, których Wydz.ał krajowy 
przekroczyć nie może, postarał się o środki potrzebne dla uzupełnienia 
kosztów budowy dróg Zakopańskich, a w szczególności udzielił na ten cel 
odpowiedniego zasiłku z powiatowego funduszu dróg gminnych, o ileby 
pręstaeye przepisape §. 12 noweli drogowej z 1885 r., oraz ofiary dobro.
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Uchwała w sprawie 
Wydziału Rady powia
towej w Rossowie o 
udzielenie subwencje na 
rekonstrukcyę ważniej
szych dróg w powiecie.

Uchwała o reorganiza- 
cyi oddzis łu technicz
nego Wydziałn krajo
wego i służby tech
nicznej dróg krajowych.

wolno stron bezpośrednio interesowanyoh nie wysterozały na pokryw0 
niedoboru

Sprawozdaniem z dnia 4. sierpnia 1392 LW. 38087 przedłożył "Wy* 
dział powiatowy w Nowymtargu wykaz datków dobrowolnych i prestaeyi 
uiszczonych w 1892 r. na rzecz budowy dróg Zakopańskich, sporządzony 
przez p. o. inżyniera okręgowego, z którego się okazuje, że uzyskane fun
dusze miejscowe wynoszą w 1892 r. 3.573 zł. 90 ct., że przeto udział fun
duszu krajowego, w myśl uchwały Wysokiego Sejmu może w 1892 r. do
sięgnąć kwoty 8.339 zł. 10 ct.

Na rachunek tej subwencyi wyasygnował Wydział krajowy do 
dnia zamknięcia niniejszego sprawozdania kwotę 6.000 zł. w. a.

W  tym przedmiocie przedkładamy Wysokiemu Sejmowi osobne 
sprawozdanie. 1LW. 38 973/92)

Na posiedzeniu dnia 1, kwietnia 1892 uchwalił Wysoki Sejm nowy 
etat osób i płac technicznej służby drogowej w następującym składzie:

a) dyrektor, i )  zastępca dyrektora, c) czterej inżynierowie starsi)
d) dziewięciu inżynierów I. klasy, e) siedmiu inżynierów II. klasy, f )  cwaj 
inżynierowie adjunkci I, kl., g) trzej asystenci techniczni, h) trzej elewi 
techniczni I. kl., trze1' elewi techniczni II. kl. i trzej elewi techniczni III- 
klasy, nadto oprócz odpowiedniej ilości rysowniKÓw t) sześciu konduktorów
I. klasy, szesnatu II. klasy i szesnastu III. klasy.

Wprowadzając w życie powyższy etat stosownie do decyzyi W y8, 
Sejmu z dniem 1. stycznia 1893 r. zamianował Wydział krajowy:

Dyrektorem oddziału technicznego Gustawa Reutta; zastępca dy* 
rektora Władysława Szyszkowskiego;

starszymi inżynierami: Feliksa Bieńkowskiego, Henryka Czapli" 
ckiego i Kazimierza Jankowskiego (jednej posady starszego inżyniera na 
razie nie obsadzono);

inżynierami I. klasy: Teofila Baranowskiego, Felicyana PintoW- 
skiego, Ignacego Kurniewicza, Aleksandra Brochockiego, Antoniego Barance 
wicza, Stanisława Grzegorzewskiego, Ignacego Finela, Stanisława Jodłow
skiego, Kajetana Strońskiego i Mieczysława Switkowskiego extra statum;

inżynierami n . klasy: Władysława Turskiego, Eugeniusza Kess- 
lera, Władysława Stojowskiego i Tytusa 0 ’Byrna (trzech posad inżyn ie- 
rów H. klasy nie obsadzono);

inżynierami adjunktami; Szczęsnego Barzykowskiego, Franoiszka 
Barańskiego, Kazimierza Jawornika pro wiz. extra statum i Aleksandra 
Zielińskiego extra statum;

asystentami techn.: Szymona Katylla, Józefa Oksińskiego, Konstan
tego Biernackiego i Aleksandra Bogdanowicza prowizorycznie extra statum, 

elewami technicznymi I. klasy: Mikołaja Czajkowskiego, Kazimie* 
rza Engla i Stanisława Latkowskiego;

elewami techniczrymi II. klasy: Juliana Orzelskiego, Tadeusza 
Bozwadowskiego i Edmunda Libańskiego;
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elewami tecnnicznyrui Tli. klasy: Władysława Siemińskiego i Jana 
Boguckiego (jednego elewa III. kl. nieobsadzono).

Dalej zamianował Wydział krajowy konduktorami I. klasy:
Józefa Brzezińskiego, Eustachego Holinkowskiego, Mieczysława Ko

ryckiego, Łukasza Podbielskiego, Władybława Brandta i Juljana Lesiewioza, 
konduktorami II klasy: Teodora Barkowa, Ryszarda Rząśnickiego, 

Bronisława Dziakiewicza, Karola Riegera, Stanisława Przyjemskiego, Lu
dwika Przetockiego , Tadeusza Dybowskiego , Zygmunta Stronczaka, Hie
ronima Laskowskiego, Antoniego Żukowskiego, Witalisa Chamca, Stani
sława Komorowskiego, Józefa Juńsk.ego, Alfreda Ottona Yan Roy; Anto
niego Kordzika i Gustawa Christa;

konduktorami III. klasy: Gustawa Tworowskiego, Feliksa Jana Bi
lińskiego, Aleksandra Dawidowicza, Juljana Olchowskiego, Piotra Sohon- 
thalera, Włodzimierza Dąbrowskiego, Józefa Górskiego, Józefa Kottasa, 
Franciszka Geringa, Aleksandra Cywińskiego, Jana Mikusińskiego, Feli
ksa Widego, Stanisława Gackiego, Karola Hausnera, Karola Feigla i Sta
nisława Baumana.

Równocześnie przeniósł Wydział krajowy w stały stan spoczynku 
konduktorów Ferdynanda Baczyńskiego i Henryka Helfera.

Uchwała w przedmio- W  sprawie zaprowadzenia kui sów dla konduktorów drogowych
ly konduktorów V Zgo" Przec^ łada S1’S osobne sprawozdanie, 

wych.

Uchwała w przedmiocie W  tym przedmiocie przedłożymy Wysokiemu Sejmowi osobne
subwencyi w kwocie sprawozdanie.
600.000 zł. na rzecz 

budowy sieci kolei 
Wschcdnio-galicyjskich 

z Tarnopola do Za
leszczyk, Skały i Iwania 

pustego (Mielnioy).

Uchwała w sprawie W  załatwień: u sprawozdania Komisyi drogowej o petycyaoh Wy-
petycyj Wydziału po- działu powiatowego w Nadwórnej w przedmiocie przyznania znaczniejszych 
^ 7 2 ° -  Nftdwór- zasijhów na pokrycie kosztów budowy mostu na Prucie między Delatynem 
dowę mostu na^rucie a Zarzeczem i na rekonstrukcyę drogi gminnej z Nadwórnej do Markowiec 

i na rekonstrukcyę powziął Wysoki Sejm na posiedzeniu z dnia 4. kwietnia i892 następujące 
drogi z Nadwórnej do uchwały:

Markowiec. 1, Poleoa się Wydziałowi krajowemu, aby na częściowe pokrycie
kosztów budowy mostu na Prucie między Delatynem a Zarzeczem udzielił 
Wydziałowi powiatowemu w Nadwórnej z krajowego funduszu subwencyj
nego dla dróg powiatowych i gminnych zasiłku w kwocie 3.000 zł.

2. Petycyj Wydziału powiatowego w Nadwórnej o przyznanie znacz
niejszego zasiłku na rekonstrukcyę drogi gmi mej Nadwórna-Markowoe, 
odstępuje się Wydziałowi krajowemu z poleceniem subwencyonowania bu
dowy tej drogi w myśl okólnika Wydziału krajowego z dnia 22. grudnia 
1882 i pod warunkami dla powiatu nadworniańskiego możliwie najkorzyst
niej szemi.
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Uchwała w sprawie 
wniosku posła Antonie

wicza co do budow y 
kolei lokalnej do salin 
w Kałuszu i petycyi 

o pupai-cie budowy 
kolei ze Stryja na Brze- 

źany do Tarnopola, 
z K ołom yi do Zale
szczyk z Przybówkf 

na Duklę do granicy 
węgierskiej.

Stosująo się do powyższych uohwał Wysokiego Sejmu wyasygu0' 
wał Wydział krajowy rozporządzeniem z dnia 6. kwietnia 1892 1. 16962 
Wydziałowi powiatowemu w Nadwornej 3000 zł. na częściowe pokrycie 
kosztów budowy mostu na Prucie między Delatynem a Zarzeczem, jako 
też 5.000 zł. na rachunek dalszej subwencyi na budowę drogi Nadwórna- 
Markowce, przyznanej rozporządzeniem z dnia 22. grudnia 1891 L 43342 
w wysokości 50°/0 rzeczywistych kosztów budowy.

Ponadto udzielił "Wydział krajowy powiatowi nadwórniańskiemu 
swej technicznej pomocy dla wypracowania częściowego szczegółowego 
projektu tej drogi, który też wykończony został na długości 4 kim., 350 ip. 
między Cucyłowem a Kamienną, to jest na przestrzeni, na której droga 
znajduje się w najgorszym stanie.

Uchwałą z dnia 5. kwietnia 1892 przekazał Wysoki Sejm Wydzia
łowi krajowemu do właściwego użytku przy -konferencyi w Ministerstwie 
handlu.odbyć się mającej: aj wniosek posła Antoniewicza względem bu
dowy kolei lokalnej od dworca do saliny w Kałuszu, b) petyoye repre- 
zentacyi miast: Rohatyna, Kozowy, Kołomyi i Krosna o poparcie budowy 
kolei ze Stryja na Chodorów, Rohatyn, Brzeźany do Tarnopola, — z Ko
łomyi na Horodenkę do Zaleszczyk, i z Przybówki na Duklę do granicy 
węgierskiej — z poleceniem zdania sprawy Sejmowi, ewentualnie poczy
nienia odnośnych wniosków do najbliższej sesyi.

Wykonując powyższe polecenie, odniósł się Wydział krajowy do 
c, k. Prezydyum Namiestnictwa z prośbą o spowodowanie jak najrychlej
szego udzielenia Wydziałowi krajowemu elaboratu sporządzonego przez
o. k. generalną dyrekcyę kolei państwowych, obejmującego badania wstępne, 
co do projektu kolei o d  d w o r c a  k o l e j o w e g o  do s a l i n  w K a 
ł u s z u ,  nie mniej o udzielenie Wydziałowi krajowemu dat co do trasy 
kosztów i rentowności linii kolejowej O h o d o r ó w - B r z e ź a n y - T a r n o -  
p o l ,  które to daty przyrzekło o. k. Ministerstwo handlu reskryptem z 31. 
sierpnia 1891 1. 29.994 udzielić Wydziałowi krajowemu.

Równocześnie odniósł się Wydział krajowy, za pośrednictwem odno
śnych Wydziałów powiatowych do konsorcyów kolejowych, które podjęły iui" 
oyatywę w sprawie budowy kolei: „K o ł o m y j a -H  o r od e n k a - Z a l esz -
c z y k i  i P r z y b ó w k a - K r o s n o - D u k l a  - g r a n i c a  w ę g i e r s k a * 4 
o przedłożenie Wydziałowi krajowemu operatów technicznych, komercy- 
alnych, planów całego przedsiębiorstwa, projektów sfinansowania i obliczeń 
rentowności projektowanych linij, które są nieodzowne dla Wydziału kra
jowego celem uzyskania dostatecznej podstawy do przedłożenia W ysok iem u  
Sejmowi uzasadnionego sprawozdania w przedmiocie poparcia budowy 
tych kolei.

Ponieważ do czasu zamknięcia niniejszego sprawozdania żadne 
z żądanych materyałów nie zostały Wydziałowi krajowemu nadesłane, 
przeto Wydział krajowy nie może obecnie przedłożyć Wysokiemu Sejmowi 
odpowiednich wniosków względem po mienionych linii.

Z tych samych powodów, jak również z uwagi na charakter kon
ferencyi odbytej w c. k. Ministerstwie handlu, w której rozchodziło się 
o wymianę zapatrywań zasadniozyoh w przedmiocie organizaoyi przyszłej



akoyi kraju, 'Wydział krajowy uważał za przede czesne poruszać przy tej 
konfereiioyi sprawę pomienionyoh linii, zwłaszoza, żo leży w ogólnym in
teresie kraju, aby do poparcia budowy poszczególnyoh linii przystąpił kraj 
dopiero po ustanowieniu zasad ogólnyoh i po uuhwaleniu przez Wysoki 
Sejm stałyoh norm ustawowyoh.

Uchwała w sprawie W  załatwieniu sprawozdania Ko misy i drogowej o petycyaoh
Odtycyi o suW  ncyę w przedmiocie budowy kolei lokalnej „ K o ł o  m y j a - S s  e p a r o w c e  - De- 

kalne^Kołomyja^Sz^a n " Powz 4* Wysok: Sejm na posiedzeniu z dnia 5. kwietnia 1892 
111lowc^DSityn.654" następującą uchwałę :

„Petycye miasta Kołomyi, Wydziału powiatowego w Kołomyi, Sto
warzyszenia kupoów i przemysłowoów w Kołomyi i Towarzystwa budowy 
kolei „Szeparowce-Delatyii przekazuje się Wydziałowi krajowemu z poleoe- 
niem bliższego zDadania i przedstawienia Sejmowi sprawozdania na naj
bliższej sesyi“.

Wykonując niniejsze polecenie Wysokiego Sejmu, zbadał Wydział 
krajowy podanie „Towarzystwa budowy kolei żelaznej Delatyn-Szeparowce" 
a nie mogąo w podaniu tern znaleźć b^ższycn szczegółów, tak oo do To
warzystwa samego, jak i oo do projektu, kosztorysu kolei, i jej rento
wności, zażądał za pośrednictwem Wydziału powiatowego przedłożenia zu
pełnych operatów technioznych i komercyalnyoh kolei, wraz ze szczegóło
wemu obliczeniami kosztu zakładowego i rentowności linii, jakoteż wy- 
ozerpującego sprawozdania o dotyoLczasowej działalności Towarzystwa, 
jego starauiaoh czynionych u c. k. Rządu i kół interesowanych, popar
tego oryginałami odnośnych aktów.

W  załatwieniu powyższego żądama nadesłał dr. L e o n  G o l d f a r b ,  
adwokat w Eołomvi, a zarazem pełnomocnik spółki zamierzającej przy
prowadzić do skutku budowę kolii „Szeparowoe Delatyn, pewną liozbę za
łączników, Ltoryck nie można żadną miarą uważaó za elaborat żądany 
przez Wydział krajowy. Z potr' jn onyoh załąozników można wnosić, że 
spółka otrzymała wstępną koncesyę na imię dra Goldfarba i zajęła się 
wypracowaniem projektu jeneralnego, że jednak o. k. Ministerstwo handlu 
jeszcze dotyuhczas nie zarządziło rewizyi trasy jej projektu. Nadesłane za
łączniki nie dają jasnego wyobrażenia o samym projekcie i właśoiwościaoh 
kosztorysu, a zamierzony sposób sfinansowania kapitału zakładowego 
przedstawia niekorzyści, jakich właśnie w interesie rozwoju kolei lokalnyoh 
unikać należy

Zbadanie, ewentualnie sprawdzenie warunków projektowanej linii 
odracza przeto Wydział krajowy do ohwili, w której po przeprowadzeniu 
rewizyi trasy przez odnośną Kornkyą, spółka przedłoży mu — opróoz żą
danych dat, i dowodów — taki elaborat, jaki według rozporządzeń c. k. 
Ministerstwa handlu służyć ma do zarządzenia rewizyi trasy, oraz do od- 
nośnyoh ozynnośoi komisyjnyoh.

Polecenie "Wydziałowi Na posiedzeniu z dnia 5, kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm na-
krajowemu by poczynił stpuj ą„,ą uohwałę:
stosowne kroki u c. k. ’  * , . . . « , , , . .y
Rządu, celem ydolycla „Pcleoa się Wydziałowi krt] owemu, aby stosowne kroki poczynił
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dla gm hy Podhajczyki-u "Wysokiego c. k. Rządu, cełem wydobycia kwoty 1.568 zł. 97’ ,'., ct. W. 4.
Wy brano wka. d]a gminy Podhajczyki-Wybranówka".

sumy 1.568 zł, 97 /2 ct. Gmina Podkajczyk'-Wybranówka wniosła petycyą do Wysokieg0
Sejmu L 1.456 o wypłatą należytości za przerobne z funduszu pro prae- 
terito budowy drogi krajowej Strusów-Buczacz.

Według sprawdzonych rachunków tej drogi po koniec roku 1889 
Lw. 39.709/90 gmina Podhajczyki-Wybranówka ma do żądania przepisaną 
należytość za przerobne w kwocie 1.567 zł. 71’ /2 ct., do której niewłasci- 
wie doliczono kwotą 1 zł. 26 ct., przypisaną w funduszu pro praeterito 
drogi krajowej Strusów-Buczacz, jako resztą należytości czynnej, przypa' 
jącej do ściągniącia od izraelitów w Wybranówce

W wykonaniu na wstąpię powołanej uchwały Wysokiego Sejmu, 
Wydział krajowy odstąpił petycyą gminy Podhajezyki-Wybranówka c. k- 
Prezydyum Namiestnictwa z należytem poparciem odezwą z dnia 29. kwi0- 
tnia 1892 Lw. 19.372. t

Odezwą z dnia 10 września 1892 L. 65.318 do Lw. 45.160/92 
oznajmia c. k. Namiestnictwo, że gmina Podhajczyki-Wybranówka otrzyma 
należytość za przerobne w kwocie 1.567 zł. 71’ /2 ct. w przyszłym roku, 
skoro tylko zapasy tego funduszu wzmogą sią do potrzebnej wysokości.

Według sprawozdania c. k. Starosty w Tarnopolu, dołączonego do 
powyższej odezwy, ż dnia 23. czerwca 1892 L. 15.638 zapas funduszu pr° 
praeterito budowy drogi krajowej Strusów-Buczacz wynosi w c. k. ĝ 0' 
wnym urządzie podatkowym tarnopolskim łączną kwotą 1.191 zł. 90 ot.

Uchwała w sprawie pe- Na posiedzeniu dnia 5. kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm na*
tyc/i Rady powiatowej stąpującą uchwałą: „Sejm p-zechodzi do porządku dziennego nad petycyą
w Bnczaczn ô z-ę o)m );pja(jy  powiatowej buczackiej o zupeine zwolnienie jej od obowiązku opła*
nie od opłs 7 1 /„ ku nja fun(jUNZOWi krajowemu 1% dodatku do podatków bezpośrednich na 
na rzecz wykupna grun- * y , , . . fV „  . r hv

tów pod kolej trans- .wywłaszczenie gruntów pod ko^ej transwersalna, Sejm zezwala atoli,
we/salną. „reszta z ogólnej kwoty 27.406 zł. po strąceniu rat dotąd zapłaconych

„została do kasy krajowej wpłacona w rocznych ratach po 1.000 zł.“.
O tej uchwale zawiadomiliśmy W ; dz.ał powiatowy w Buczaczu, 

który też w dalszem nastąpstwie jako ratą przypadającą na rok 1892 na" 
desłał do kasy krajowej kwotą 1.000 zł.

Uchwały w sprawie pe- Na posiedzeniu z dnia 8. kwietnia 1892 przy budżecie fundusz11
tycyi: krajowego rubr. X . wydatki na drogi uchwalił Wysoki Sejm:

2* Eleo1Ur^Rondewald zaiatwieniu petycyi do L. 703 i 1015 Natalii Łuniewskiej
o" ud si< 1" zapomogi rwdowy P° Jan'  ̂ Luniewskim inżynierze asystencie Wydziału krajowego 

„jednej z prośbą o przyznanie w drodze łaski pensyi wdowiej, drugi0! 
„o udzielenie zapomogi, Sejm przeznacza jako jednorazowy dar z łaski dla 
„tejże Natalii Łuniewskiej 50 zł.“, kcórą pozycyą wstawiono pod 1 4 9  a. 
nadto wstawił Wysoki Sejm pod pozycyą 149 b, dla Eleonory Ronde- 
wald 50 zł.

Po myśli powyższych uchwał asygnowano dnia 6. maja 1892 r. 
L. W. 21005.

1. w kasie krajowej NatalL Łuniewskiej kwotą 50 zł.
2 w c. k. urządzie podatkowym skałackim Eleonorze R o n d e w a  

kwotą 50 zł.
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Petycye przez Wysoki Sejm Wyaziałowi krajowemu do 
załatwienia przekazane.

c.
Petycya dłużników dróg Odstąpioną Wydziałrvi krajowemu do załatwienia petyoyą drożni-

kwjowych powiatu ków dróg krajowych w powiecie Nowotarskim o przyznanie dodatku do 
znanie8̂ *680 ° piz:y" P̂ acy z powodu drożyzny, przesłaliśmy Wydziałowi powiatowemu w No- 

źyźniwTe ô r̂°" wym Targu dla oznajmienia petentom, źe Wysoki Sejm netycyę ich prze
kazał Wydziałowi krajowemu, źe Wydział krajowy jednak nie mając na 
ten cel przez Wysoki Sejm przeznanego funduszu, nie mógł żądania pe
tentów uwzględnić.

Petycya Wydziału po- Na posiedzeniu z dnia 8. kwietnia 1892 powziął Wysoki Sejm przy
T atoweg0 w Toj-ne- budżecie funduszu krajowego ruor. X . „wydatki na drogi“ następującą 

zegu poparta prz,ez ■. *
22 lad powiatowych U e W S : _ . ,  . m ,
0 powiększenie dotacyi „Petycyę do L. s. 181. Wydziału powiatowego w Tarnobrzegu
na bezzwrotne zasiłki o powiększenie dotacyi na bezzwrotne zasiłki dla dróg powiatowych

dróg powiatowych i gminnych do wysokości 300.000 zł. jak niemniej tej samej treści
1 Sw uych do wyso" petycye:

do L. 182 Wydziału Rady powiatowej w Złoczowie,
„ » 300 „ „ Wieliczce,
n „ 430 „ „ n » Samborze.
„ „ 431 „ „ „ „ Jaworow 5,
„ „ 578 „ „ „ „ Zaleszczykach,
„ n 855 „ „ „ „ Nadwornej,
» „ 975 „ „ „ „ Czortkowie,
» » 1017 „ „ „ „ Liminowej,
„ „ 1072 „ „ » n Stanisławowie,
„ * 1073 „ Kołomyi,
„ n 1395 „ „ n n Bob 56,
„ „ 1396 „ „ n n Rudkach,
» „ 1442 „ „ „ „ Drohobyczu,
» » 1457 „ Nowym Targu,
» v 1458 n „ „ Brzesku,
„ I, 1540 „ „ „ „ Brzozowie,
„ „ 1600 „ „ „ » Myślenicach,
• n i6^5 a „ „ • Nisku,
„ „ 1672 „ „ „ Mieicu,
i przekazane petycye Wydziałowi krajowemu : 

do L. 1222 Wydziału Rady powiatowej w Śniatynie,
„ „ 1338 n n „ Kołomyi,
„ „ 1340 * „ „ L is K U ,

„Wysoki Sejm uznaje za załatwione przez wstawienie do budżetu 
„krajowego na rok 1892 na bezzwrotne zasiłki dla dróg powiatowych 
„i gminnych 250.000 zł. tudzież na budowę i utrzymanie dojazdów kole
jow y ch  20.000 zł.“

W  uwzględnieniu powyższych petycyi Rad powiatowych, jakoteż 
z powodu, że w najnowszych czasach rzeczywiście się wzmógł ruoh bu-
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dowlany na drogach powiatowych i gminnych w całym kraju, W ydsda 
krajowy na rok 1883 wstawił do preliminarza funduszu krajowego rubr. 
X  „wydatk i na drogi“ na zasiłki dla dróg powiatowych i gminnych kwotę
300.000 zł. jak to usprawiedliwiono w wyjfśm dniach odnośnych.

Petycya gmin i obsza- L chwałą z dnia 5 kwietni'* 189H przekazał Wysoki Sejm W ydzia*
rów dworskich Koniu- fowi krajowemu do załatwienia petycyę gmin i  ODSzarów dw orskioL
chy, Dryszczów, Augu- £)ryszczów, Augustówka Korobów i Oecowa o subwencyę na
stówka i Cecowa o , , , . r  _  . . ,
subwencyę na uudowę b u d ow 9 d ro g l murowanej z Dryszczowa, przez Komuchy do Zbo-owa.
drogi z Dryszczowa do Załatwiając tę petycyę, oznajmił Wydział krajowy petentom, *e

Zborowa. prośba ta dopiero w przyszłości będzie mogła byó wziętą pod rozwagę, 8^J
inne w  powiecie brzeżańskim w  budowie będące d rog i zostaną w ykończone,
co zaś do drogi, o którą petentom chodzi, dopełnione zostaną w swoim
czasie wymogi przepisane okólnikiem Wydziału krajowego z dnia 22. grt
dma 1882 r. L. 61432 i dodatkową instrukcyą z drif 20, lipca 1890 r.
L. 3326.

Petycya gminy Zyda- Przekazaną Wydz;ałowi krajowemu do załatwienia petycyę gminy
czów w sprawie budo- mjasta Żydaczowa, dotycząca pominięcia tego miasta przy układaniu trasy

,a projektowanej kolei ze Stryja do Chodo-owa, odstąpił Wydział krajo^f
o k. Prezydyum Namiestnictwa do możliwego uwzględnienia życzeń w pe* 
tycyi zawartych.

Petycye gmin Brzostka Petyoye gmin miasta Brzostka i  Kołaczyc o wyjednam j budowy
i Kołaczyc o budowę kole' żelaznej z Jasła, przez Kołaczyce, Brzostek, Pilzr.o do Czarnej lub 
na^ 1 Brzostek^ ^ d zn o*  ońsfcąpił Wyd 'ał krajowy ck. Namiestnictwu z poparciem i prośbą
do Czarnej lub Dębicy aby wzi<łło Pod rozwagę żądanie petycyonujących gmin i przyczyniło 

się do pomyślnego dla nich załatwienia sprawy.

Petycya gmin i obsza- Załatwiając petycyę gmin i obszarów dworskich w Bratkowioach,
dw dworskich wErat- Mrowli i Rudnie wielkiej, przekazaną przez Wysoki Sejm, uohwałą z dn*a 

R^ni^^wielkiej°^sub* kwietnia 1992, Wydziałowi krajowemu do zbadania i odpowiedniego
wencyę w wysokości załatwienia, podwyższył Wydział krajowy przyznaną pierwotnie subwen- 
50®/0 kosztów na bu- °yę z funduszu krajowego na rzecz budowy drogi gminnej Miłocin, Brat* 
dowę drogi gminnej kowice z 25°/0 do 36°/0 rzeczywistych kosztów budowy. Przyznanie sub- 

Miłocin - Bratk< wice. Wencyi w wysokości 60°/0 Qi0 było wskazane, gdyż droga pomieniona ma 
tylkc znaczenie komunikacyi lokalnej.

Petycya Wydziału po- Uchwalą z dnia 8. kwietnia 1892 przekazał Wysoki Sejm W ydzia"
wiatowego w Wieliczi e ł0wi krajowemu do zbadania i odpowiedniego załatwienia petycyę W ydzia*a 
wę8U drogi ̂  gminnej° powiatowego w Wieliczce o subwencyę w kwocie 600 zł. na dokonozeni0 

Krasne • Źerosławice- budowy drogi gminnej Krasne -Żerosławice-Kępanów.
Kępanów. Z uwagi, że pomieniona droga ma wielkie znaczenie dla powiatoW •

wielickiego, limanowskiego i bocheńskiego, przychylił się 1 ydział krajowy 
do tej prośby i wyasygnował 600 zł. Wydziałowi powiatowemu w 1 
liczce, z zastrzeżeniem, żeby droga Krasne-Kępanów wykończoną z0S 
w całości w roku bieżącym i oddaną do użytku publicznego.



T> ,______________________ _ _
°ów t°ya przedsi?1}ior- W  załatwieniu przekazanej Wydziałowi krajowemu uchwałą W y
bajowej8stWaCyi dr°gl soki®g° ®fcJmn z ^0 marca 1892 petycyi przedsiębiorców d o s t a w y  szu- 
czacz, o odwyźsż^ie r̂u drogi krajowej Strussów-Buczacz: Józefa Sytnika, Józefa K crirada, 

wynagrodzenia Franciszka Sytnika i Piotra Ogrodnika, o podwyższenie ceny szutru — 
przyznaliśmy petentom dodatek po 5% nad ceny kosztorysowe szutru na 
lata 1892 i 1893.

Peti 5^° SminLesiówka Petycyę tę, przekazaną Wydziałowi krajowemu do załatwienia
nięcie^, "  C U8U" uckwa^  Wysokiego Sejmu z dnia 30 marca 1892, przesłaliśmy Wydzia
ł / S r "  Powiatowemu w Bohorodozanach do wyjaśnienia przbz zbadanie stanu
z Lesiówki do Gra- rzeczy  na miejscu. Z dochodzenia okazałe się atoli, że zakwestyonowana 

bówki. droga, nie jest publiczną drogą gminną, lecz prywatną własnością, wobeo
czego żądanie petentów nie mogło być uwzględnione.

wiatow* ^ y(*ziału po" Petycya ta, przekazana Wydziałowi krajowemu de zbadania i od
rowej eg°0 W Koll)U" powiedni jgo załatwienia uchwałą Wysokiego Sejmu z d i1 a 8. kwietnia 
subwtinoyj nadbudów8 P°śr0 dmo zastała załatwianą rozporządzeniami Wydziału krajowego
iiogi powiatowej Râ  z stycznia 1892 L. 1426 z|26. kwietnia 1892 L. 9076, ktoremi udmelono 
niz°wsko-Sokołowskiej. na ten cel subwencyi w cgól uej kwocie 5 000 zł.

wlato^ P°‘ W  załatwieniu tej petycyi, przekazanej Wydziałowi krajowemu
nowieW6o° Udzielenie uckwał£* "Wysokiego Sejmu z dnia 8 kwietnia 1392, podwyższyliśmy przy- 
^wenoyi na budowę znan  ̂ Juz Przedtem subwenoyę na budowę tej drogi, w kwocie 9.000 zł. 

drogi powiatowej do 40% ogólnych kosztów budowy z zastrzeżeniem, że reszta pizypadają- 
“aowsko - Lubaczów- cej subwencyi ponad kwotę 9.000 zł. wypłaconą będzie w roku 1893. 

skiej.

Pet
. y°ya Wydziału po- Uchwałą z dnia 8. kwietnia 1892 przekazał Wysoki Sejm Wydz a-

0 p iW6s° w Brzesku krajowemu do zbadania i odpowiedniego załatwienia petycyę W y-
cie niedoboru*1* P£kry" działu powiatowego w Brzesku o pożyczkę na pokrycie niedoboru funduszu 

dr6g powiatowych dróg powiatowych z r. 1891, która atoli dla braku funduszów odmownie 
z r. 3 891 została załatwioną.

p j ^ e y a  Wydziału Petycya ta została odmownie załatwioną do L. W. 22046/1892
myślani S° W Prze" z powodu, że udział funduszu krajowego w kosztach budowy dróg tegoż 
nienie zasiłków U2ZUpe*" powiatu wynosił już 46°/0 tych kosztów, był zatem w porównaniu z wy
kuszów krajowych na s°kością zasiłków, udzielonych innym powiatem w kraju bardzo znaczny.

M g  p„wi..
towyoh.

B gminy Jeleśnia Petycyi tej, przekazanej nam uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia
źywiećki8mm powia.tu 8 kwietnia 1892, do zbadania i odpowiedniego załatwienia, nieuwzględni- 
lenie bezproće t U(̂ zi6’ liśmy ze względu na przyznaną powiatowi do LW . 15 588/92 pożj czkę 
źy°zki i zasiłku^a re- w kw0°i6 3.000 zł. i zapomogę państwową w kwocie 2.000 zł. jak LW. 
k°Pstrukcyę dróg gmin- 18 557/92.

Dych.



Petycy**, Wydziału po' W  petyoyi tej żądał Wydział powiatowy podwyższenia subwenc
wiatuwigo w Grybowie krajowej powyżej 5O°/0; ce wzglądu na bra* wyraźnego upoważnienia ze 

\ strony Wysok jgo S“jmu do odstąpienia od norm, przyjętych w tej mierz°
CK om n B a *w L ow »1 ^ctwału, Wysokiego Sejmu z dnia 13. października 1882 odmówili®? 

dc 75®'0. prośbie Wydziału powiatowego.

Petvcytt gmin Dubry- W  załatwieniu tej petycy:’ przekazanej nam uchwałą Wysoki0? 0
niów, Stratyn wi„ś i pejmu z dn ia  8. kwietnia 1892, oznajmiliśmy gminom za pośrednictw o®
Stratyn miasteczko o Wydziału p ow ia tow ego  w Rohatynie, że spraw a subwencjonowania budowy
subwencyę na budowę , ”  , , , , , i • nn
drog j Stratyn do droS1 zt Sfcrafcyna do Rohatyna, może być wziętą poc. rozwagę dopiero v

Rohatyna. ukończeniu innych dróg subwencyonowanycb, b ę d ą c y c h  o be o  n
w b u d o w i e .

Petycya mieszkańców Petenci zostali zawiadomieni za pośrednictwem Wydziału powia^0
powiatu Kuwosądeckie- w6go w Nowym Sączu, że prośba ich będzie mogła być wziętą pod
go o sub’ =ncyę na zwag„ przez Wydział krajowy dopiero po ukończeniu b u d o w y  i n n y c h  drog 
drogę z Łososina do :  . J . f  , , , ło sjj-a-

Z 1 nw'ic w Pow 901 cl» skoro dopełnione zostają warunki, ustanowione uchwałą j
sokiego Sejmu z dnia 13. października 1882.

Petycya zwierzchności Petycya ta została przez Wydział krajowy odmownie załatwioną*
gminnej w Sienkowie z powodu że naprawa dróg gminnych uskutecznioną być winna presta-
o subwencyę na na- Cy amj miejscowemi a ewentualnie zasiłkiem z powiatowego funduszu orog 
prawy dróg moi-ico- ,

w; ih. gminnych.

14-

Petycya zarządu dro- Wydział krajowy załatwił tę petycyę odmownie z powodu, że droga
g ow eg u  Huty gogo- na której mosty wybudowane być miały, ma lokalne tylko znaczenie, zate®

1 ej, powiatu Ja- rcb0£y odnośne wykonane być \rjnny prestacyami miejscowemi, ewentu
sielskiego o subwencyę , ,  ... J , , , . 1
na dwa murowi 1 mo- alnie Pr!!y Pomocy zasiłku z powiatowego funduszu dróg gminnych.
sty na drooze z Gogo- 

lowa do Kamienicy 
górnej.

Petycya gmin i obsza- W  załatwieniu tej petycyi oznajmiliśmy petentom za pośrednictwo®
rów dworskich z oko- Wydziału powiatowego w Sanoku, że Wydział krajowy, nie mogą0 na 

Jl 0 razie pomyślnie załatwi 6 ich prośby, weźmie ją pod rozwagę później ] 0
Izącą^Sanok ^ M rzy - wybudowaniu innych ważniejszych dróg w powiecie, subweneyonowau, 

głodem. z funduszu krajowego.

Peiycya Wydziału po- Załatwienie merytoryczne tej petyoyi odroczyliśmy do wyprac0
wiatowego w Nowym wania projektu budowy całej drogi i usunięcia przeszkód z powodu 1

argu o wyznaczenie wjaszcze]5l gruntów pod drogę pomienioną. 
znacznej szych f-indu-
szów na przełożenie dro
gi krajowej z Chabówki 

do Nowego Targu.
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^etycya Ferdynanda Na posiedzeniu z dnia 8 . kvietnia 1892 powziął Wysoki Se'm
Cy przeasiębior- uchwałą, że petycya przedsiębiorcy budowy mostu pod Jezupolem , Ferdy-

dowarda^^T^wocie0" nan(*a Gramskiego, nie może być przedmiotem obrad Sejmu, ponieważ nie
2.000 zł jest zaopatrzoną podpisem. Wskutek tej uchwały petycya powyższa nie

została merytorycznie załatwioną.

nelaCya in ŷniera Ki‘ W załatwieniu ttj petycyi, przekazanej Wydziałowi krajowemu
sluj ° przyznanie lat uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 8 . kwietnia 1892 zawiadomiliśmy pe- 
°hjęch>m^dzonych przed £en£a ̂  £e w my^l postanowień statutu emerytalnego, mogą być policzone

nj6ra przy przeniesieniu w stan spoczynku tylko lata spędzone nieprzerwanie
w służbie krajowej.

!tycya: i. Parali Ku- Uchwałą z 8 . kwietnia 1892 przeszedł Wysoki Sejm nad temi pe-
2- Stâ - ° Z łaSki ’ ty°yami porządku dziennego, o czem zawiadoliśmy petentów do LW . 
skiego^^a^ d  ’aW" 22.058/92 bądź bezpośrednio, bądź też za pośrednictwem odnośnych W y- 
nie emerytary, 3 . Sa- działów powiatowych. 
biny Niewiadomskiej o 
^apornogę; 4., drożni-

okręgu Raeszow- 
® iego o dodatek dro- 
żyźniany, 5 . Wiktora 
Nowosielskiego o od
prawę, 6. Teodor* Roc- 
f owa, o zapomogę, 7 .
^źynierów i kondukto
wi w o dodatek droży
m y ,  8. Julii Birg-
tellnerowej, o dar z ła

ski.

wf f y a  Wydziału po- W  załatwieniu tej petycyi przekazanej Wydziałowi krajowemu
0 subwen° ^ yn'e uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 8 . kwietnia 1892 asygnowaliśmy W y- 
strufeeyę j rogj działowi powiatowemu w Śniatynie na budowę drogi gminnej Zabłotów-

tów Załucze. ZTałucze subwencyę w kwocie 2  0 0 0  zł., przyrzeczoną w roku 1891 do LW .
1054tb, odmawiając równocześnie udzielenia dalszego zasiłku, z powodu 
nieprawidłowego prowadzenia tej buaowy, niezgodnego z obowiązującymi 
w tej mierze przepisami.

w iirya Wyóziału po- Przed stanowczem załatwieniem tej petycyi, przekazanej Wydzia-
CzanachS° W Bollorod‘ łow; krajowemu uchwałą Wysokiego Sejmu z dnia 8. kwietnia 1892, pnsta-

auWency<5 nowiliśmy zoadać przedewszystkiem na miejscu, o ile odnośne plany i ko- 
Duuowtj mostów na J 3 ■ 3  ■ a- t ta • j  uBystrzycy sztorysy są odpowiednie; czynność tę poruczy lśmy jednemu z naszych

inżynierów do LW. 22.060/92.

wiatow* ^ ydzia łl1  P°" Petycya ta, przekazana Wydziałowi krupowemu uchwałą Wysokiego
Targu oS° W ?*owym Sejmu z dnia 9. kwietnia 1892 do załatwienia wraz z im eir l niezałatwio- 
Wdowy dworca wS Cha8 nem* Petycyami 1 została pomyślnie załatwioną, sprawa boy i jtn w niej 

bówce. poruszona była przedmiotem, iak LW . 36.941/92, komisyonalnego docho
dzenia, przeprowadzonego z inicyatywy c. k. rtządu na dniu 28. sierpnia 
1892 przy współudziale reprezentantów Rządu, zarządu kolejowego i W y
działów powiatowych w Nowym Targu i Myślę omach.
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Pptycya dróżnika dróg 
krajowyoL Piotra W i- 

tiykusa o emeryturę.

Petycya Pauliny Golja- 
nowej wdowy po kon* 
duktoize dróg krajo

wych o zapomogę.

Petycya Wydziału po
wiatowego w Chrzano
wie o uzupełnienie prze
pisów o policyi drogo

wej.

Petycya Wydziału po
wiatowego w Sokalu 
o subwencye na budo
wę siedmiu dróg w po

wiecie.

Petycya Wydziału po
wiatowego w Wieliczce 
o subwencyę na budo
wę dróg Świątniki-Mo- 

guany i Gorzków 
Wieliczka.

Petycya Wydziału po
wiatowego w Brodach 
o subwencyę na budo- 
/ę  drogi gminnej z 

Brodów do Oleska

W  załatwieniu wniesionej do Wysokiego Sejmu i odstąpi nej W y
działowi krajowemu petycyi Piotra Witrykusa, byłego dróżnika dróg kra- 
jow ych , o udzielenie mu dożywotniego wsparcia, oznajmiliśmy petentowi 
za pośrednictwem Wydziału powiatowego Stanisławowskiego, że Wydział 
krajowy, nie będąo w myśl obowiązujących norm, upoważnionych do wy
mierzania dróżnikom stałego zaopatrzenia, może mu t y l k o  przyznać jedno
razowe wsparć: e.

Tytułem jednorazowego wsparcia udzielił Wydział krajowy Witry* 
kusowi reskryptem z 23. kwietnia 18^2 LW. 14.073 kwotę dwudziestu 
pięciu zł.

Odstąpioną Wydziałowi krajowemu do załatwienia potycyę Pauliny 
G-oljanowej, wdowy po konduktorze dróg krajowych o zapomogę, zw róci
liśmy petentce bez skutku.

Petycya Wydziału powiatowego w Chrzanowie o uzupełnienie 1 
zebranie przepisów o policyi drogowej stała się bezprzedmiotową wobec 
dokonanej przez Wydział krajowy rewizyi tychże przepisów i publikowanie 
ich wraz z instrukcyą normującą ich wykonanie, o ozem zdajemy sprawę 
na innem miejscu, w rozdziale zatytułowanym i „inne ważniejsze czynności 
departament. IV. “

Przekazaną przez Wysoki Sejm Wydziałowi krajowemu do zała
twienia petycyę Wydziału powiatowego w Sokalu o przyznanie subwencyi 
w wysokości 60% kosztów na budowę siedmiu dróg gminnych najważniej
szych w po w: ecie, załatwił Wydział krajowy odmownie, z uwagi, źe 
w powiecie Sokalskim jest już obecnie kilka robót drogowyoh w toku, źe 
•'.adto w reku bieżącym rozpoczęto budowę drogi powiatowej Krystynopol- 
Sokal, na rzeoz której przyznaną została subweneya z funduszu krajowegO) 
a Wydział krajowy kieruje się w sabweneyonowaniu budowy dróg powia
towych zasadą nie rozpraszania ozynności Wydziału powiatowego na zbyt 
liozne przedsięwzięcia, może to bowiem utrudnió należyte wykonanie robot 
i przeprowadzenia nad niemi kontroli administracyjnej i teohnioznej.

W  myśl mozałatwionegc przez Wysoki Sejm sprawozdań-1  komis1 
drogowej o petycyi Wydziału powiatowego w Wieliczoe, zawierpjącej Pr0' 
sbę o udzielenie subwencyi na budowę dróg gminnych: Ś w i ąt ni ki - Mo-
g ’ ' a n y  i Ś w i ą t n i ki-G- or z kó w -W  e l i c z k a ,  przyznał Wydział kra
jowy na budowę drogi fcmątmki-Gorzków-Wieliczka zasiłek w w y s o k o ś c i  

50% rzeozywistych kosztów budowy i wyasygnował Wydziałowi powiato
wemu na ten cel 3 000 zł. pod warunki im , że budowa drogi ówiątmki' 
Mogi_any ukończoną zostanie w roku bieżącym.

Petycyi Wydziału powiatowego w Brcdaoh, odstąpionej Wydzia* 
łowi krajewemu do załatwił nia, a żądająoej subwencji na budowę drogi 
gminnej z Brodów do Oleska, Wydział krajowy me uwzględnił, ozmii.1 
imając Wydziałowi powiatowemu, że sprawę subwenoyonowania pomicm0
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‘niosek posła Teli- 
szeM skiego o uznanie 
dróg gminnych Turka- 
Lutcwiska i Boryma- 
Tucholka za drogi kra

jowe.
Dalsza akcya na polu 
rozwoju komunikacyi 
w Powiecie turczańskim.

Wniosek posła Teli- 
szewsk:' Bgo o przełoźe- 
nie duktu drogi rządo
wej dobromilsko-węgier- 
skiej i przeniesienie 
rogatki mytniczej w 

Turce

nej drogi weźmie pod rozwagę dopiero wteay, gdy po ukończeniu budowy 
drogi powiatowej Brody—Tarnopol i Podkamień— Pioniaki, będzie mógł 
przystąpić do dalszego subwencyono wania dróg w powiecie brodzkim.

Wniosek posła Telis^owskiego o uznanie dróg gminnych prowa
dzących z Turki do Luto wiek i z Boryni do Tucholki za drogi krajowe 
nie został przez Wysoki Sejm załatwiony.

Wobec objawionej przez Wysoki Sejm woli nieuznawania nowych 
dróg krajowych lecz popierania budowy dróg ważniejszych subwencyami 
z funduszu krajowego, W ydzał krajowy n'e miał potrzeby powzięcia de- 
oyzyi co do tego wniosku, zwłaszcza, że cel jego, t. j. ułatwienie rozwoju 
komunikacyi w powiei e turczańsk m, przygotowany został uchwałą W y
sokiego Sejmu z dnia 29. listopada 1890 r., powziętą na skutek petycyi 
Wydziału powiatowego w Turce o uznanie trzech dróg tamtejszego po
wiatu za drogi krajowe. Uchwałą tą postanowił Wysok. Se m przyznać 
w zasadzie na budowę dróg z Turki do Lutowisk, z Jawory do granicy 
powiatu drohobyck’ego i z Boryni do Smorzego subwancyę, której wyso
kość ma wychodzić po za granice norm wskazanych okólnikiem z 22, gru
dnia 1882 L. 51.432.

Uchwałą z dnia 15. stycznia 1891 postanowiła Rada pow stówa 
w Turce podjąć najpierw budowę drogi z Turki do Lutow:sk; do spo
rządzenia operatu budowy tej drogi udzielił Wydział krajowy technicznej 
pomocy swego oddziału technicznego, w którym wypracowany został pro
jekt wstępny całej drogi, oraz projekt szczegółowy pierwszych trzech kilo
metrów. Według przybliżonych obliczeń, koszta budowy całe drogi w po
wiecie turczańskim, na długości 27 5 kim. wynoszą około 116.700 zł , zatem 
przeciętnie 4.243 zł. za 1 kim.

Budowa drogi rozpoczętą zostanie z wiosną 1893 r., w bieżącym 
t o k u  przysposobiono materyały potrzebne do budowy i postanowione przy
stąpić do wykupna grantów. Na ten cel udzie1 iła Rada powiatowa z po- 
w tatowego funduszu dróg gminnych 2.400 zł., zaś Wydział krajowy wya
sygnował 2.000 zł. na rachunek subwencyi, która ma być przyznaną 
z funduszu krajowego, a której wysokość oznaczoną zostanie dopiero 
wtedy, skoro Wyd?mł powiatowy w Turce przedłoży wykaz funduszów i 
zasobów, jakimi powiat na rzecz budowy tej drogi będzie mógł rozpo
rządzać.

Niezałatwiony przez Wysoki Sejm wniosek posła Teliszewskiego, 
zawierający wezwanie do o. k. Rządu, aby:

1. przełożył dukt drogi rządowej dobromi sko-węgierskiej, począ
wszy od setnego do 111 kim. i dukt ten poprowadził doliną ponad rzeką 
Stryjem do miasteczka Turki;

2. przeniósł rogatkę mytn.czą ustawi >ną na 110 kim, w miaste
czku Turce do 108 kim., gdzie wedle obowiązujących przepisów scaó po
winna, odstąpił Wydział krajowy z usilnem poparciem c, k. Namiestnictwu 
do uwzględnienia, upraszając o zawiadomienie Wydziału krajowego o sku
tku odezwy.

8
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Odezwą z dnia 7. października 1892 L. 75.886 oznajmiło c.k. Na
miestnictwo Wydziałowi krajowemu, że wedle odezwy o. k. krajowej Dy- 
rekcyi Skarbu z dnia 19. września 1892 L. 77.572, zapora mytniczą 
w Turce przeniesioną zostanie od dnia 1. stycznia 1893 do 106 kim. drog1 
rządowej, przez co otwarty zostanie co do opłaty myta dla mieszkańców 
gmin Łośnica, Unika, Kundratowa, Hołoska i Zubrzyc główny dojaz 
drogą powiatową do Turki przy 109 kilometrze.

Zarazem oznajmia c. k. Namiestnictwo, że sprawa przełożenia 
duktu gościńca dobromilsko-węgierskiego jest ze względu na techniczną 
swą naturę przedmiotem osobnej pertraktacji.

Wnioski posłów B ob W  sprawie tej przedkładamy Wysokiemu Sejmowi osobne spra-
czyńskiego i Barabasza wozdanie. 
w sprawie reformy u- 
stawy drogowej, tu
dzież petycye komite
tów wieców ludowych 
w Kołomyi i Sniaty- 
nie, powiatowego wie
cu ludowego ruskiego 
w Brodach i petycye 
gminy Ostrów i oko
licznych gmin powiatu 
łańcuckiego, oraz człon- 
kó w gminy Podlesia, 
powiatu jkałackiego w 
sprawie reformy usta

wy drogowej.

Petycya gmin Brzostek W  myśl uchwały Komisyi petycyjnej odstąpił Wydział krajowy
i Kołaczyce o ulepsze- Ci k. Dyrekcyi poczt i telegrafów z poparciem petycję gmin Brzostka i 
nie komunikacyi pocz- j£0];aCzyc o ulepszenie komunikacyi pocztowej Jasio—K o ł a c z y c e - -Brzostek- 
towej JasJo^Kohiczyce Odezwą z dnia 21. sierpnia 1892 L. 35.849 oznajmiła Wydziałowi

krajowemu c. k. Dyrekcya poczt i telegrafów, że połączenie pocztowe 
Brzostka z Kołaczycami i na odwrót, jakoteż połączenie pocztowe Brzostka 
z Jasłem nie pozostawiają nic do życzenia, gdyż przesyłki nadane jedneg0 
dnia przed wieczorem przychodzą na miejsce przeznaczenia nazajutrz rano. 
Co się zaś tyczy połączenia pocztowego Kołaczyc z Jasłem, to obrót PocZ . 
towy Kołaczyc nie jest jeszcze tak znaczny, by już teraz usprawiedliwi 
zaprowadzenie dziennie dwurazowego związku pocztowego z Jasłem* 
C. k. Dyrekcya poczt i telegrafów nie zaprzecza jodnak w  zasadzie P° 
trzeby takiego dwukrotnego związku pocztowego nie omieszka w  swoim 
czasie nad tą sprawą się zastanowić.

Petyoya Wydziału po- Wydział krajowy dla braku rozporządzalnych funduszów nie przy
wiatowego w Myśleni- chylił się do prośby Wydziału powiatowego w Myślenicach, 
oach o subwencyę na 
drogę z Lubnia do 
Mszany dolnej i drogi 

Pcim-Jordanów.



19

^   ̂ sprawie petycyi 
gminy Mikołajowa o za- 
prowadzenie urzędu po

cztowego tamże.

W sprawie budowy ko
k i z Rozwadowa do 

Rzeszowa.

D.
Wezwania do c. k. Rządu i sprawy temuż do załatwienia 

odstąpione.
W  załatwieniu ucnwały Wysokiego Sejmu z dnia 26. marca 1892, 

którą 'Wysoki Sejm odstąpił c. k. Rządowi do załatwienia i możliwego 
uwzględnienia petycyę gmiry Mikołajowa i innych gmin powiatu bobrec- 
kiego o zaprowadzenie c. k. Urzędu pocztowego w Mikołajowie oznajmiło
o. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwą z dnia 25. listopada 1892 L. 
13.297, że o. k. Ministerstwo handlu zezwoliło na otwarcie o. k. Urzędu 
pocztowbgo w Mikołajowie w powiecie bobreckim.

Uchwałą z dnia 28. listopada 1890 uznał Wysoki Sejm budowę 
kolei z Rozwadowa do Rzeszowa za pożądaną i użyteczną 1 wezwał c. k. 
Rząd, aby bezzwłocznie przystąpił do budowy tej linii kolejowej i wstawił 
odpowiednie sumy do budżetu państwowego na rok 1891.

W  wykonaniu tych uchwał Wysokiego Sejmu odniósł się Wydział 
krajowy odezwą z dnia 9- stycznia 1891 L. 53.136 do c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa z prośbą o poparcie tej spi iwy a następnie odezwą z dnia
4. grudnia 1891 L. 47.629 upraszał o przyspieszenie decyzyi c. k. Rządu 
centralnego.

Odezwą z dnia 2, stycznia 1892 L. 12.342/pr. oznajmiło c. k. Pre- 
zydyum Namiestnictwa Wydziałowi krajowemu, że odnośny wniosek przed
łożyło o. k Ministerstwu handlu, które dotąd żadnej nie powzięło deoyzyi.

E.

Drogi krajowe,
a) Utrzymanie dróg krajowych.

Oprócz zwykłych robót w celu utrzymania dróg krajowych wyko- 
naro i zarządzono następujące roboby ważniejsze:

1. na drodze Kraków-Baran.

Zastąpiono dawniej używany do konserwacyi drogi kamień tłu
czony porfirowy szutrem rzecznym z Wisły. Szuter rzeczny po próbach 
przeprowadzonych okazał się odpowiedni a znacznie tańszy.

2. na drodze Czorsztyn-Chabówka.

Zarządzona częściowa regulacya rzeki Birły-Dunajec pod Nowym 
Targiem została ukończoną.

Dalsza budowa drogi z Chabówki przez Sieniawę do Nowego Targu 
w celu obejścia góry Obidowskiej była prowadzoną.



3. na drodze Słotwina - Sącz.
Ukończono budowę mostu na Dunajcu pod Kurowem. Most ten 

składa się z pięciu przęseł kratowych po 37 m. długości system inżyniera 
Ibiańskiego, na przyczółku i filarach murowanych z kamienia ciosowegOj 
betonu na cemencie, oraz z mostu powodziowego na palach dębowych dłu- 
gości 44 m. o trzech przęsłach.

4. na drodze Zakliczyn-Niedzica.
Ukończono przebudowanie drogi w 86 kim. celem uregulowania 

drogi i skasowania dwóch mostów.
Przeprowadzono radykalną naprawę zespołu kratowego mostu gra* 

niczuego na Dunajcu pod Niedzicą.

5. Na drodze Przemyśl - Sanok.
Most drewniany w 10 kim 8 m. dług. zastąpiono kanałem skle

pionym 4 m. światła.

6 na drodze Jarosław - Belzec.
Przebudowano most powodziowy na Sanie pod Jarosławiem ( jarZ" 

mowy na palach dębowych o 4 przęsłach dłu&ośoi 50 m.).

7. na drodze Lwów Stojanów.
Częściowo w 60 i 71 kim. zamieniono pokład szutrowy na bruk 

z cegły, dla zmniejszema kosztów utrzymania. Wykonano znaczniejsi 
naprawę mostu na Bugu.

8. na drodze Krasne-Busk.
Wybudowano nowy most z drzewa dębowego na lewym ram10'  

niu Bugu.

9. na drodze Stanisławów - Bursztyn.
<llaZarządzono częściowe przebudowanie drogi pod Dem ianowem  

zm niejszenia spadku z 8%  na 5%.

10. na drodze Złoczów-Brzeżany.

Wykonano a w części przerobiono projekt rekonstrukcyi drogi*

11. na drodze Rohatyn - Tarnopol.
9 fi——Wykonano częściowe wzmocnienie pokładu szutrowego w g 

30 kim. Zarządzono drlsze wzmocnienie pokładu w 29—30, 1~”
i 31—35 kim.

Cztery mosty drewniane zastąpiono mostami o przyczółkach 
rowanych (jeden z betonu).

12. na drodze Tłumacz Zaleszczyki.

Przebudowano drogę w 11 kim. na długości 450 m. dla zmh10J 
szenia spadku z 10o/0 na 5°/0.
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13. na drodze Mcnasterzyska ■ C/ortków.
Dawny most drewniany w Dżurynie zastąpiono mostem o przy

czółkach murowanych, zmniejszając przytem światło z 15 na 10 m.

« 14. na drodze Buczacz - Tłuste.
Wykonano znaczniejszą raprawę mostu w Koszyłowcach.

15 na drodze Tarnopol - Podwołoczyska,

Przebudowano most w Smykowcach o dwóch przęsłach, zmniej
szając długość z 26 na 20 m., oraz most w Kamionkach zmniejszając 
światło z 16 m. na 12 m. Oba mosty nowe z drzewa dębowego.

16. na drodze Kopyczyńce - Husiatyn.

Wykończono przebudowanie drogi w Kopyczyńcach przy współ
udziale subwencyi państwowej. Przy kolaudacyi delegat c. k. Namiest
nictwa stwierdził wzorowe wykonanie robót.

17. na drodze Skała-Zaleszezyki.
Dawny most drewniany pod Borszczowem zamieniono na most 

o przyczółkach murowanych, kierunek drogi przy moście uregulowano.

b) N o w e  b u d o w y .

Na drodze K a ń c z u g a - D y n ó w  obecnie stan robót lest na
stępujący :

wywłaszczenia przeprowadzono" na długości 19 kim. pozostaje 8 kim. 
roboty ziemne wykonano na długości 13 kim. pozostaje 14 kim. 
szutrowanie wykonano na długości 8 4 kim pozostaje 18.5 kim. 
przygotowano kamień na długości 2 5 kim. pozostaje 16 kim. 
mostów zbudowano 28 sz*uk pozostaje 60 sztuk.

c) Dalsze rekonstrukcje na drogach, krajowych.

Z powodu znacznych spadków i gwałtownych skrętów w wielu 
miejscowościach tak c. k. Rząd jaŁoteź i strony -nteresowane objawiły ży
czenia rekonstrukcyi pewnych przestrzeni drog krajowych pod tym wzglę
dem, jeżeli jednak na ten cel nie otrzymamy znaczniejszych ofiar, uwa
żamy za stosowne podjąć jedyni' następujące roboty :

1. Dalszą budowę drogi z Chabówk. przez Sieniawę (doliną rzeki 
Raby) do Nowego Targu dla obejścia góry Obidowskiej, którą obecna 
droga przechodź: ze spadkam dochodzącym1 do 15°/„ i gdzie Wydział po
wiatowy i strony interesowane pokrywają J/s kosztów budowy.

2 Przebudowanie diogi Zakliczyn-Niedzica między Zbyszycami 
a Dąbrową dla obejścia góry zbyszyckiej, którą obecna droga przechodzi 
w ostrych skrętach ze spadkami dochodzącymi do riesłychanej stromości 
19°/o między 25 a 30 kim. Odnośnie do uchwały W ysoliego Sejmu z dnia 
28. listopada 1890 został wypracowany projekt przełożenia drogi pomie-
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Zmiany w etacie służby 
dróg krajowych.

*

26.296 „
1.450 u 
3.750 „
2.070 „ 49.591

nionej Nowoprojektowana droga prowadzi w jedynym raoyonalnym kie- 
runku dołem wzdłuż rzeki Dunajca długości 4427 m. b. o skrętach łag0' 
dnych prawie w poziomie.

Koszt budowy przedstawia się następująco:
1. Wywłaszczenie gruntów i budynków 66.476 ma 4.688 zł. 40 ct.
2. Koboty ziemne . . . 30.383 ma 13.086 „ 80 n
3. Eoboty budowlane.

a) Naszut . . 5.275 m3 . 15.826 zł.
b) Mury oporowe 6.574 „
c) Bruki i ścieki 1.400 ma
d) Przepusty . sztuk 16
e) Poręcze . 2.300 m. b.

4. Eoboty pokładowe:
szuter, piasek, kory
to wanie i walcowanie
na długości . 4.427 m b . .  . . 8.327 zł. 20 ot.

5. Eoboty dodatkowe:
częściowa regulacya Dunajca i osuszenie
osuwiska . . . . . . .  500 „ — »

6. Administraoya . . . . .  3 809 .  60 Ł
Eazem . . 80.000 zł. — ot

Uchwałą z 11. września 1891 r. L. 39178 powołał Wydział kra
jow y napowrót do pełnienia obowiązków stałego konduktora dróg krajo
wych I. klasy p. Bronisława Ds ‘ dkiewicza i przydzielił go do pełnienia 
obowiązków pomocnika technicznego przy inżynierze dróg krajowych 
w okręgu lwowskim.

W  styczniu 1892 r. zmarł emerytowany konduktor dróg krajo
wych, Wincenty Hryniewicz. Pozostałej po nim wdowie wyznaczyliśmy 
w myś. obowiązującego statutu emerytalnego pensyę wdowią.

W  maju 1892 r. zmarł konduktor dróg krajowych oddziału Cho- 
rostkowskiego, Hilary Hrankowski. Nadzorowany przez niego oddział z ł 
ożyliśmy z oddziałem Skałackim w jeden oddział konduktorski, poruczająo 
nadzór nad całą drogą krajową Smyknwce - Suchustaw konduktorowi p. 
Stanisławów: Komorowskiemu. Pozostałej wdowie po ś. p. Hilarym Hran- 
kowskim, wyznaczył Wydział krajowy pensyę wdowią.

W  1’pcu 1892 r. zmarł konduktor dróg krajowych w Krościenku, 
Jakób Kamiński. Nadzorowany przez tegoż oddział konduktorski zwinięto 
i przyłączono do dwóch innych oddziałów okręgu Sądeckiego.

Konduktor I. klasy p. Henryk Duięba na własne żądanie zosta 
uwolniony ze służby.

Nadzorowany przez p. Dulębę oddział konduktorski obejmujący 
drogę krajową od Lwowa do Bóbrki oddano w nadzór konduktorowi są
siedniego oddziału p. Geringowi, któremu polecono nadzorować całą drogą 
ze Lwowa do Eohatyna.



.̂Gytaoŷ  2  dniem 31. gruama 1891 r. upłynął zwyczajny termin dzierżawy
ttytniczydiemadStacyi 88 stacy: mytniczych na drogach krjuowych. Staoye te, po przepro- 

faajowycł^°^a0̂  'ęra<̂ zen û rozpraw licytacyjnych zostały wydzierżawione.
Cena wywołania i wysokości czynszu dotychczasowego dla wspo

mnianych stacyi mytniczych wy nośna łącznie kwotę 158.614 zł. — ot. 
Rezultat licytacyi częściowych wykazał łączną

kwotę . . . . . .  149.939 „ 99 „
zatem w porównanin z ceną wywołania wy -
padł wyżej o . . . . 11.325 „ 99 ,

Rezultat ogólny admi- Dochód z myt na drogach krajowych w r. 1890, wedle zamknięć
racyi myt krajowych, rachunkowych z tego roku w rzeczywistości uczynił

kwotę . . . . . . . .  214.511 zł. 58i/t ot.
że zaś dochód ten w r. 1889 przyniósł . 213.473 „ 6 5  „
zwiększył się w r. 1890 o kwotę . . 1.037 „ 93y» „
Dochód mytniczy na r. 1891 preliminowano 

w kwocie . . . . . . .  210.000 „ — „
wedle ostatecznego obrachunku za ten rok 

uczynił w rzeczywistości kwotę . . . .  218.340 „ 03»/t „
zatem w porównaniu z r. 1890 zwiększył się o 3.828 „ 4 5  „
Podług kontraktów dzierżawnych na r. 1892 

ogólna cyfra wydzierżawionych myt na drogach kra
jowych wynosi kwotę . . . . .  149.939 „ 9 9  „

Kosztem funduszu krajowego przedsięwzięto bndowę nowych dom- 
ków mytniczych w Łapajówce, Niewistce pod Nowym Stawem, w Repe- 
chowie i Żółkwi. Zarządzano naprawę domków mytniczych w Gołkowi
cach, Jarosławiu, Stccowy i Zagrobelli.

Zaległości w dochodach Zaległości w dochodach mytniczych z końcem roku 1890 wy-
mytniczych. nosiły . . . . . . . .  2.936 zł. 68 ct.

z których ściągnięto kwotę . . . .  481 „ 70 „
zaś z powodu niemożności ściągnięcia odpisano . 497 „ 29 „
Pozostała zatem w rzeczywistości zaległość

w kwocie. . . . . . . .  1.957 „ 69 „
cięży na zawodnych dzierżawcach stacyi mytni

czych w Kluwińcach . . . . . . 533 „ 49 „
w Raszkowie i Serafińoach . . . .  1.424 „ 20 „
Przjciw tym zawodnym dzierżawcom wdrożono sądowe kroki

prawne.

%

Drogi powiatowe i gminne. 
W ykaz ważniejszych dróg powiatowych i gminnych w  budowie.

P o w i a t  b i a l s k i :  budowa drogi powiatowej B i a ł a - J a w i -
s z o w i c e prowadzi się w dalszym ciągu pod kontrolą inżyniera okręgu 
krakowskiego.
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P o w i a t  o n r z a n o w s k i :  rozpoozęto budowę dróg C h r z a ń 0 
Z a t o r ;  projekt został sprawdzony przez inż. okręgowego.

P o w i a t  w a d o w i c k i :  dalsza budowa drogi B i er to  w - o e - Z eD1 
b r z y o e : podług projektu sprawdzonego i zao wierdzonego przez oddział tecbn •

P o w i a t  m y ś l e n i c k i :  dalsza budowa drogi P c i m - J ° r ^ a 
n ó w  podług projektu sprawdzonego i zatwierdzonego przez oddział techn-

P o w i a t  n o w o t a r s k i :  w Zakopanem 1) ukończono budowę niw 
Chałubińskiego i Krupówki, rozpoczęto budowę drogi do Kuźnio, ukoń 
czono drogę do Jaszczurówki; w roku bieżącym wybudowano dróg PrZ® 
szło 3 kim. a wogóle ukończono budowę dróg i ulic w Zakopanem na 
długośoi 10 kim.

“2) Zarządzono wypracowanie projektów ulic i dróg uznanych za 
drogi gminne pierwszorzędne.

3} B.ozpoozęto budowę dróg- z Jaszczurówki do Łysej Polany.
"Wszystkie czynności techniczne przeprowadza służba krajowa.

P o w i a t  k r i e l i c k i :  budowa drogi w dalszym ciągu Kr as n© 
Ż e r o s ł a w i c e ,  D ą b i e - K ę p  a n ó w,  W  i e l i c  z n a - M o g i l a ny .

P o w i a t  l i m a n o w s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej K  r as ń © 
T y m b a r k .

P o w i a t  s ą d e c k i :  Dalsza budowa drogi gminnej Są o z - ® 0 
b b w a  podług projektu oddz ału technioznego.

Dalsza budowa drogi gminnej K r y n i c a - T y l i o z  pod teohni 
cznym zarządem służby krajowej.

P o w i a t  d ą b r o w s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej N a
w i ś l a ń s k i e j .

P o w i a t  t a r n o w s k i :  Na ukończeniu budowa drogi gminnej 
T a r n ó w - W a ł k i .

Dalsza budowa drogi T u c h ó w - S i e p i e t n i c a .
P o w i a t  g r y b o w s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej

r y n k a - K r z y ż ó w k a  podług projektu wypracowanego przez s*u 
krajową.

P o w i C t g o r ] '  o k i : Dalsza budowa drogi gminnej R o p a ■ w j 
s o w a .  q

P o w i a t  m i e l e c k i :  Rozpoozęto budowę drogi gminnej R a 
m y ś l - C z a r n a .  ,

P o w i a t  j a s i e l s k i :  Rozpoczęto budc wę drogi gminnej T w i e 
d z a - K o b y l e .

P o w i a t  t a r n o b r z e s k i ;  Dalsza budowa drogi Z al©s z a D ^ 
Ra  d o m y  śl.

P o w i a t  k o l b u s z o w s k i :  Dalsza budowa drogi K o l b u s z ° w 
S o k o ł ó w .

P o w i a t  k r o ś n i e ń s k i :  Dalsza budowa d r o g i  d o  zakładu z 
jowego w T w o n i o ż u .

,  ift90 r.W myśl uchwały Wysokiego Sejmu z d. 11. listopada 
którą przekazaną została Wydziałowi krajowemu petycya gminy i °bszar 
dworskiego w Iwoniczu do załatwienia z poleceniem, aby na rekonstrukcją 
drcgi, pi o wadzące" od gościńca rządowego do zakładu zdrojowego w ^  
niczu, w miarę rozporządzalnych funduszów, udzielił bezzwrotnej ^
wencyi do wysokośoi 75 °/0 kosztów pod warunkami, przepisanymi o



kiem Wydziału krajowego z d. 22. grudnia 1892, a mianowicie pod wa
runkiem, że wiejscowe czynniki pokryją resztą kosztów rekonstrukcyi 
i zabezpieczą nadal utrzymanie drogi w dobrym stanie.

Wypracowano w maju r. 1891 szczegółowy projekt na budową 
1 kim od zakładu zdrojowego w Iwoniczu, na podstawie którego w tymże 
roku wykonano budową drogi na długości 808 mb. w administracyi W y
działu powiatowego przy pomocy technicznej Wydziału krajowego; w roku 
zaś bieżącym — na żądanie Wydziału powiatowego wykończono w zupeł
ności budową 1 k'lometra podczas sezonu kąpielowego.

Przy przeprowadzonej w r. 1891 i 1892 rekonstrukcyi 1 kilometra 
zbudowano 8 nowych mostów murowanych i 1 most naprawiono, wyko
nano około 150 m3 skarp murowanych, przeszło 30 przepustów murowa- 
wych z kamienia przy domostwach na dojazdach i postawiono około 
350 mb. porączy, oprócz innych pomniejszych robót dodatkowych, wyni
kłych wskutek zarządzenia komisyi wywłaszczającej.

Znaczna ilość wykonanych robót budowlanych, wysoka cena grun
tów wywłaszczonych, roboty dodatkowe wskutek wywłaszczeń zarządzone 
jakoteż bardzo ożywiony ruch podczas sezonu przy braku objazdu i wsku
tek sąsiednich kopalń nafty łatwość zarobku powodują znaczne stosunkowo 
koszta budowy tej drogi.

P o w  at n i s k i :  Dalsza budowa dróg gminnych: Z a r z e c z e -  
U l a n ó w ,  J e ż ó w - N a r t ,  N i s k o - S t a n y  przy udziale subwencyi 
krs iowych.

2) C. k. Rząd rozpoczął budową mostu na Sanie pod Zarzeczem 
na drodze gminnej.

3) Rozpocząto budową drogi gminnej Z a r z e c z e - D o m o s ł a w a  
subweneyonowaną z funduszów państwowych.

4) Oprócz tego Wydział powiatowy prowadzi budową kilku dróg 
innych środkami miejscowemi.

5) Wypracowano w oddziale technicznym projekt drogi Ma j d a n -  
R o z w a d ó w  25 kim. długuści.

P o w i a t  ł a ń c u c k i :  Dalsza budowa dróg powiatowych Ł a ń c u t -  
K a ń o z u  ga  i gminej U r z e j o  w i c e - K r z e c z o w i c e .  Również dalsza 
budowa drogi L e ż a j s k - T a r n o g ó r a ,  subweneyonowanej z funduszów 
państwowych. Projekty dwóch ostatnich dróg sporządzono w oddziale tech
nicznym.

P o w i a t  r z e s z o w s k i :  Dalsza budowa drogi powiatowej T y - 
c z y n - J a w o r n i k  i gminnej Mi ł o o in  - B r a t ko w l ce. Projekty wy
pracowane przez inżyniera okrągowego.

P o w i a t  s a n o c k i :  Budowa drogi gminnej S a n o k - B u k o  w s k o  
na ukończeniu.

P o w i a t  j a r o s ł a w s k i :  Dalsza budowa dróg gminnych J a r o -  
s ł a w - S i e n  awa ,  J a r o s ł a w - R o k i e t n i c a ,  P r u c h n i k - K a ń c z u g a  
i W  ą gi  e r k a - K r  zy  w c  z a.

P o w i a t  p r z e m y s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej P r z e m y ś l -  
H u s a k ó w.
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P o w i a t  d o b r o  mi l s ki :  Ukończor.o budowę drogi gminnej P o
s a d a  R y b o t y c k a - T r ó j o a  (część drogi Hiibice-Bircza), rozpoczęto 
budowę drogi T r ó j c a - Ł o d z j n k a  f

P o w i a t  t u r c z a ń s k ; : Rozpoozęto budowę drogi g m i n n e j

T u r k a - L u t o w i s k a  podług projektu sporządzonego w oddziale tech
nicznym.

P o w i a t  c i e s z a n o w s k i :  Ukończono budowę drogi powiatowej 
L u b a c z ó w - D a c h n ó w  podług projektu oddziału technicznego.

P o w i a t  j a w o r o w s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej J  a -
w o r ó w - S ą d o w a  W i s z n i a  podług projektu i przy pomocy oddziału 
technicznego.

P o w i a t  m o ś c i s k i :  Dalsza budowa drog: S ą d o w a  W i s z n i a -  
S a m b o r  projekt sporządzony w oddziale technicznym.

P o w i a t  d r o h c b y c k i :  Rozpoczęto budowę drogi gminnej B o 
r y s ł a w  S c h o d n i c a  pod zarządem technicznym siużby krajowej.

P o w i a t  S a m b o r s k i .  Dalsza budowa drogi gminnej S a m b o r -  
M o ś c i s k a  i rozpoczęto budowę drogi gminnej C i ż k i - B u r c z y c e

P o w i a t  s t r y j s k i : Dalsza budowa drogi powiatowej S t r y j -
Ż ó r a w n o  i gminnych S t r y j -  S o k o ł ó w  i M e d y n i c e - Ż y d a c z ó w .

P o w i a t  l w o w s k i :  Dalsza budowa, dróg gminnych J a r y c z ó w -  
P u d l i s k i i L w ó w - G r J i n i a n y .  Dla ostatniej częściowy projekt spo
rządzono w oddziale technicznym.

P o w i a t  r u d e c k i :  Dalsza budowa drogi gminnej R u d k i - S ą -  
d o w a  Wi s z n i a .

P o w i a t  k a ł u s k i :  Dalsza budowa drogi gminnej K a ł u s z -
D o ł h e .  Projekt sporządzony w oddziale technicznym.

P o w i a t  n a d w ó r n i a ń s k i .  Rozpoczęto budowę drogi gminnej 
Nad w ó r n a - M a r k o  wce  podług projektu wypraoowanego w oddziale tech
nicznym.

P o w i a t  r a w s k i :  Dalsza budowa drogi powiatowej R a w a -
U h n ó w  i gmmnej L u b y  o z a - J ó z e f o w k a .

Z powodu nakazanych manewrów przebudowano 240 mostów na 
drogach gminnych przy pomocy technicznej służby krajowej,

P o w i a t  s o k a l s k i :  Rozpoczęto budowę drogi powiatowej So ka l -  
K r y s t y n o p o l .

P o w i a t  ż ó ł k i e w s k i :  Ukończono budowę drogi powiatowej
Ż ó ł k i e  w - K  r e c h ó  w. Podług projektu oddziału technicznego.

P o w i a t  b o b r e c k i :  Ukończono budowę drogi gminnej B o r -  
tn k i - H o l e s z ó w .  Ukończono budowę drogi gminnej B ó b r k a - R o -  
m a n ó w.

P o w i a t  b o b r e c k i  i r o h a t y ń s k i .  D^ończono budowę drogi 
gminnej U h o d o r ó w - R o h a t y n .

P o w i a t  k a m i o n e o k i :  Rozpoczęto budowę drogi J a b ł o n k a -  
C h o ł o j ó w .  Dalsza budowa drogi Z ad w o r z  e- L  i s ko. Wybudowano 
most na Bugu Dod Kamionką Strumiłową. Wszystkie budowy wykonują 
się podług projektu i przy pomocy inżyniera okręgowego.
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P o w i a t  z ł o e z o w s k i :  Ukończono budowę drogi powiatowej 
K r a s n e -  Gi l i n i a n y .  Dalsza budowa drogi powiatowej Z ł o c z ó w -  
O ż y  d ó w.

P o w i a t  b r z e ż a ń s k i :  Budowa drogi L i t a ty  n -K  o z o wa 
9 kim. na ukończeniu podług projektu i pod nadzorem inżyniera okrę
gowego.

Po wir.  t p o d h a j e c k i :  Dalsza budowa dróg gminnych P o d 
h a j c e  - B o ż y  kó w i P o ć  h a j  c e - B  o h a t k o wc  e.

P o w i a t  b u c z a c k i :  Dalsza budowa drogi gminnej B o r o ś c i a -  
t y n - U j ś c i e  Z i e l o n e .

P o wi a t ,  h o r o d e ń s k i :  Dalsza budowa drogi powiatowej Obe r -  
t y n - N i e z w i s k a .

P o w i a t  b r o d z k i :  Dalsza budowa drogi powiatowej B r o d y -  
T a r n o p o l  i gminnej P o d k a m i e ń - P i e n i a k i .

P o w i a t  z b a r a z k i :  Dalsza budowa dróg powiatowych Z b a r a ż  
P o d w o ł o c z y s k a  i Z b a r a * - B e r e z o w i c a  podług projektu inży
niera okręgowego.

P o w i a t  t a r n o p o l s k i :  Dalsza budowa dróg gminnych I w a -  
c z ó w - O b a r z a ń c e  i T a r n o p o l - G r z y  m a ł ó  w,

P o w i a t  t r e m b o w e l s k i :  Dalsza budowa drogi powiatowej 
T r e m b c w l a - G r z y m a ł ó w .  Most na Serecie pod Trembowlę ukoń
czono.

P o w i a t  Ś n i a t y ń s k i :  Zarządzono w oddziale technicznym wy
pracowanie szczegółowego projektu drogi powiatowej Z a b ł o t ó w - R o ź n ó w  
wraz z mostem na Prucie.

P o w i a t  C z o r t k o w s k i :  Dalsza budowa dróg: powiatowej
J a g i e l n i c a - J e z i e r z a n y  i gminnej D ż u r y n - B a z  a r. Ukończono 
budowę drogi gminnej W j g n a n k a - P r o b u ż n a .

P o w i a t  z a l e s z c z y c k i :  Dalsza budowa drogi gminnej Uścieczko- 
J a z ł o w i e c .

P o w i a t  s k a ł a c k i :  Dalsza, budowa dróg gminnych: G r z y -
m a ł ó w - T r e mb  o w l a , I ł a w c z e - P o  z n a n k a ,  T t r ó  w k a - K r a s t e ,  
T u  r ó w ka-  Ł u k a, S k a ł a f c - M o ł c z a n ó w k a  i G r z y m a ł ó w - P o d -  
w o ł o c z y s k a .

P o w i a t  h u s i a t y ń s k i :  Dalsza budowa dróg powiatowyoh H u- 
s i s f cyn G r z y m a ł ó w  i H u s i a t y n - P r o b u ż n a  oraz drogi gminnej 
C h o r o s t k ó w - M s z a n i e e ,

P o w i a t  b c r s z c z o w s k i :  Dalsza budowa dróg powiatowych
J e z i e r z a n y - B i l c z e - U j ś c i e  b i s k u p i e ,  i gminnych M i e l n i c a -  
K u d r y ń c e  i B or  s z c z  ó w - W  e r z c h n i a j ł o w c e .  Zbudowano most 
na Serecie w Bilczu.

P o w i a t  k o s o w s k i :  Zarządzono wypracowanie w oddziale te
chnicznym szczegółowego projektu 6 kim. rekonstrukcyi drogi powiatowej 
K o s ó w - Ż a b i e .

W ogóle w budowie jest ważniejszych dróg 91 w 56 powiatach. 
Z tych dla 26 dróg projekfy wj praco wane zostały przez krajową służbę 
drogową, a budowa 7 dróg wykonuje się pod technicznym zarządem kra
jowej służby drogowej.



Budowę drogi gminnej Ohodorów - Rohatyn rozpoczęto w r. 1890 
a ukończono w r. 1892.

Długość drogi wynosi 23.430 km ., z czego w powiecie Bobreckim 
6 km., a 17.438 km. w powiecie Rohatyńsl im.

Szerokość diogi w koronie 7 m., szerokość pokładu szutrowego 4 m., 
masimum spadku 5 °/0.

Na całej drodze zbudowano 35 mostów i przepustów, a miano
wicie: a) murowanych 11, b) betonowych 18 i c) 6 drewnianych na ślu
zach i upustach przy stawach w Chodorowie i Knihiniozach.

Ogólny koszt budowy całej drogi wynosi: 141.544 05 zł. a. w. wo
bec czego koszt budowy jednego kilometra wynosi średnio 6.039 zł.

Powyższe koszta budowy zostały pokryte:
Subwencyę państwową w kwocie 64.000 zł., datkami dobrowolnymi 

powiatów i stron interesowanych w kwocie 6 848 zł. 25 ct., reszta zaś została 
pokryta z funduszów krajowych, przeznaczonych na subwencyonowanie 
dróg powiatowych i gminnych.

Budowę przeprowadzono — na życzenie c. k. Namiestnictwa — 
pod zarządem Wydziału krajowego, przez specyalny Komitet do tego usta
nowiony.

Kolaudacya odbyła odbyła się w d. 20. i 21. września 1892 r„ przy 
której c. k. Namiestnictwo po skonstatowaniu robót uznało, że wszystkie 
warunki postawione przez c k. rząd zostały ściśle dopełnione, a roboty 
wzorowo wykonane; wobec czego zbudowaną drogę odebrał ostatecznie bez 
najmniejszego zarzutu.

Na żądanie jednam o. k. Namiestnictwa konserwacyę tej drogi 
prowadzi na razie Wydział krajowy na rachunek c. k. Rządu — jednocze
śnie zaś są w toku rokowania c. k. Namiestnictwa, celem stałego objęcia 
konserwacyi tej drogi w administracyę Wydziału krajowego.

Subwencye udzielone na budową i rekonstrukcyę dróg powiatowych 
i gminnych w  ciągu roku 1891.

L. p. W  p o w i e c i e : zł. ct. zł. ot.

1. B i a l s k i m  na budowę drogi powiatowej
biała Jawiszowice . . . .  4.000 —

2. B o b r e c k i m  na budowę drogi gminnej:
1) Bortr :ki-Holeszów . . . . 3 000 —

• 2) Bóbrka-Romanów . . . .  3.000 —
3) Wodniki-Kurowice. . . . 5 000 — 11.000 —

3. B o c h e ń s k  m na budowę drogi gminnej
Marszów1 ce-Podłęże . . . .  1.000 —

4. B r o d z k i m  na budowę drogi:
1) powiatowej Brody-Załoźce-Tarnopol 6.000 —
2) gminnej Podkamień-Piemaki Łuka-

w i e o ............................. 2 000 —  8.000 —



W  p o w i e c i e : zł. ot. zl. ot.
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5. B r z e ż a ń s k i m  na budowę drogi gminnej
Litatyn-Kozowa . . . 3.000

6. B u e z a o k i m  ra budowę dróg. gminnej
Koruściatyn-Zadarów-TJście zielone 2.000

7. O z o r t k o w s k i m  na budowę drogi
1) gminnej Dżuryn-Połowce 2 000 —
2) powiatowej Jagielnica-Ułaszkowce 4000 — 6.000

8. D ą b r o w s k i m  na budowę drogi gminnej
Nadwiślańskiej . . . . . 2.000

9. D o b r o m i l s k i m n a  budowę drogi gminnej
l) Krościenko-Kużmiua 2.0CG -
2) Hubice-Bircza . . . . 1.400 — 3.400

10. G o r l i c k i m  na budowę drogi gminnej
Kopa "W y s o w a ..................................... 1.000

11. H o r o d e ń s k i m  na budowę drogi powia
towej Kamionka Obertyn-Niezwiska . 3.000

12. J a r o s ł a w s k i m  na budowę drogi gminnej
1) Jarosła w-Rokietnica 1 500 —
2) Pruchnik Kańczuga . 1 500 — 3.000

18. J a w o r o w s k i m  na budowę drogi gmin
nej Jaworów-Sądowa Wisznia . 3.000

14. K o l b u s z o w s k i m  na budowę drogi po
wiatowej Kolbuszowa-Sokołów . 5.000

15. K o ł o m y j  s k ‘ m na budowę drogi powia
towej Kołomyja- Obertyn . 5.500

16. K r o ś n i e ń s k i m  na budowę drogi gminnej
z Zakładu zdrojowego w Iwoniczu do
gościńca rządowego ■ . 5.500

17. L i m a n o w s k i m  na budowę drogi gmin
nej Krasne'Tymbark . . . . 3.000

18. L w o w s k i m  na budowę drogi gmlnnoj
5.000z Jaryczuwa do Podlisek małych

19. Ł a ń c u c k i m  na budowę drogi:
1) powiatowej Łańcut-Kańczuga 2.000 —
2) gminnej Urzejowice -Krzeczowice . 500 — 2.500

2C. M y ś l e n i c k i m  na budowę drogi gnunnej
1) Pcim-Jordanów . . . . 1.500 —
2) Zembrzyce Biertow? e . 500 — 2.000

21. N a d w ó r n i a ń s k i m  na budowę drogi gmin
nej Nadwórna-Markows. 1.000

22. N i ż a ń s k i m  na budowę drogi gininnbj Ni-
sko-Zarzecze-TJlanów . . . . 2.000

23. N o w o s ą d e c k i m  na budowę dróg" gminnej
1) Nowy Sącz-Bobuwa . . 3.000 —
2) Krynica-Tyiicz s



80

rj.p . W  p o w i e c i e : zł. ot. zł. ot.
a) o. k. Dyrekoya domen

i lasów . 5 500 zł.
b) Fundusz krajowy. . 3.000 zł. 8.500 — 11.500 —

24. N o w o t a r g s k i m  na lokalną reguiaoyą
Czarnego Dunajca pod Ludźmierzem 400 -
na budową dróg gminnych:
1) w Zakopanem . . . . 3.557 09
2) Jaszczurówka-Zakopane . 4.000 -
3) Chabówka-Nowy Targ . 680 — 8.637 09

25. P r z e m y s k i m  na budową drog; gminnej
Przemyśi-nlusaków . . . . 3.000 —

26. P r z e m y ś l a ń s k i m  na budową drogi:
1) gminnej Kurowioe-Bóbrka 1.500 —
2) powiatowej Gliniany-Zadwórze 1.000 — 2.500 —

27. R a w s k i m  na budową drogi gminnej Źu-
rawce L u b y c z a ..................................... 750 —

28. R o h a t y ń s k i m  na budową drog: powia
towej Chodorów-Rohatyn:
a) c. k. Skarb państwa . 14.000 zł.
b) Wydział pow. Bobrka. 1.000 „
o) fundusz krajowy . . 46.520 „ 61.620 —

29. R z e s z o w s k i m  na budową drogi:
1) powiatowej Tyozyn-Jawornik 4.000 —
2) gminnej Miłocin Bratkowice . 1.000 — 5.000 -

30. S a n o c k i m  na budową drogi gminnej Sa
nok Bukowsko ..................................... 3.000 —

31. S k a ł a o k i m  na budową drogi gminnej
Grzymaiów-Sorouko-Trembow la . 8.000 -

32. Ś n i a t y ń s k i m  na budową trzech mostów
na arogacn gminnycn na rzekach
R ybncy, Bełełujce i Turce 300 —

33. T a r n b i  z e s k i m  na "ekonstrukcyą drogi
powiatowej Tarnobrzeg-Stale 400 —
na budową drogi powiatowej TarnO
brzeg-Majdan . . . 2.500 — 2.900 —

34. T a r n o p o l s k i m  na budową g -o g i:
1) gminnej Tarnopoi-Grzymałów 3.000 —
2) gminnej Iwaczów-Obarzańce . 2 000 —
3) powiatowej Tarnopol-Brody . 4.476 10 9.476 10

3ó. T a r n o w s k i m  na budową drogi gminnej
1) Tarnów-Wałt1 . . . . 1.500 -
2) Jodłówka-Dąbrówka . . , 4 500 — 6.000 —

36. T r e m b o w e l s k  m na budową drogi po
wiatowej Trembowla-Sorocko-Skałat . 3.000 —

37. W  a d o w i o k i m na budo wą drogi gminnej
Zembrzyce - Biertowice . . , 5Q0 -

88. W i e l i o k i m  na budową drogi gminnej;
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Ł. p. W  p o w i o o i e :
1) Świątniki-Mogilany
2) Świątniki -Gorzków. . . .
3) Krasne-Żerosławice-Kępanów

89. Z b a r a ż  k i m na budowę dróg gminnych 
Zbaraż-Nowesioło i Zbaraż-Esrezowica 

40. Z i o c z o w k i m  na budowę drogi pcwiato- 
wej 1) Złoczów-Ożydów

2) Krasne-Rusiłów
Razem

Od tego 1) subwencya c. k. Rządu na
a) drogę powiatową Ciiodorów-Roha- 

tyn . . . .  14.000 zł.
b) drogę gminną Kryni-

ca-Tylicz . . . 5.500 „
2) część aatKU dobrowolnego od W y
działu powiatowego w Bóbrce na 
drogę powiatową Chodorów Rohatyn . 

Rzeczywiste wydatki z funduszu krajowego

zł. ot.
5.000 -
2.000 —  

300 -

3.000 — 
523 15

zł. ot.

7.300 — 

8.C00 —

3.523 15
226.866 34

19.500 —

1.000 —  20 00©

206.356 34

Zakładowy fundusz Według sprawozdania z czynności Dep. I1? po dzień 31. paździer-
pożyczkowy na poprą- nika 1891 (str. 206) wykazano dotacye otrzymane z funduszu krajowego 

wę dróg^powiatowych rukr jr  j-|. j )  począwszy od roau 1883 po konieo roku x890 w łącznej
kwocie.............................................................................................  170 000 zł.
Za rok 1891 przyzwolono dotacyę.    20.000 „

Razem . . 190 000 zł.
Fundusz rezerwowy udzielił Wydziałom powiatowym bezprocento

wych pożyczek na poprawę dróg powiatowych i gminnych po koniec roku 
1890 w kwocie 246 060 zł. zaś w roku 1891 Wydziałowi powiatowemu

1. Kamionce strumiłowej . 4.000 zl.
2. Sokalu . 2.000 n
3. Tarnowie . 4.000 n
4. Wieliczce . . 10.000 *
6. Lwowie . 6.000 n
6. Mielcu . . . . . 3.000 »
7. Żółkwi 10.000 7)
8. Buczaczu . . 5.000 7>
9. Czortkowie . . 8.000 n

10. Tarnobrzegu . 5.000 »
11. Trembowli . . 6.000 » 63.0000 zł

Razem 31 powiatów z kwotą . 308.050 zł.
Na rachunek tych pożyczek jpłacono po koniec

roku 1890 k w o tę .................................  89.972 zł. 21 ot.
i w roku 1891 . . . 28.072 ,  21 ,  118.044 zł. 42 ct.

Pozostaje do zwrotu w następnych latach . 190005 zł. 68 ct.
Od lokowanej rozporządzalnej gotówki n . 3°/0 rachunku bieżącym 

otrzymano odsetki po koniec roku 1890 w kwocie . . 2.922 zł. 26 ct.
i v  "oku 1891 kwotę    536 ,  72 ,

Razem . 3.458 zł. 97 ot.



Ewidencya miejsco- 
wyon i powiatowych 

funduszów dróg gmin
nych.

Od Wydziałów powiatowych otrzymano tytułem 6°/0 odsetków 
zwłoki z powodu niedotrzymania terminu spłaty rat pożyczkowych po 
koniec roku 1890 kwouę . . .  i . . .  . 452 z" 78 ct.

i w roku 1891 kwotę . 125 ,  75 „
Razem 678 zł. 53 ct.

Bilans z końcbm roku 1891.
Nnleżytosci czynne: od Wydziałów powiatowych . 190.005 zł. 58 ct.

na 3°/0 rachunku bieżącym . 3.631 n 92 #
zapas w kasie krajowej . 400 a — n

Razem 194.037 zł. 50 ct.
Należytości biernych nie ma

03a gdy w roku 1890 wykazano mająuek . . . . 173.375 » u
przeto okazuje się przyrost 0  .................................. 20.662 zł. 47 ct.
a w szczególności z dotacyi . . . 20.000 zł. — ct.
i odsetki z lokrcj ■ i za zwłokę . 662 , 47 ,

Razem j. w. 20.662 zł. 47 ct.

W  sprawozdaniu z czynności Dep. IY. za czas od 1. lipca 1890 po
dzień 31. października 1891 (ser. 207; zaznaczono, że nie wszystkie W y
działy powiatowe przedkładały wykazy dochodów i wydatków miejscowych 
funduszów dróg gminnych, jakoteż zamknięcia rachunków powiatowych 
funduszów dróg gminnych.

Obecnie WydHał kraiewy jest przymuszony rówrież ze,zna izyć, 
że pomimo licznych urgensow, nie wszystkie Wydziały powiatowe nie 
przedłożyły dotąd tych rachunków za rok 1890.

I. Wynikiości w całym kraju za rok 1890 nie mogą zatem byó ściśle 
wypośrodhowane, gdyż oprócz powyższych powiatów, które nie nadesłały 
tjch  wykazów, nadto 27 powiatów nienadesłało ząuanych wykazów za rok 
1890, lecz tylko za rok 1888 lub 1889, zaś stosunkowe obliczenie wyni- 
kłości  ̂ całym kraju, przedstawia z nieznacznemi różnicami te same cyfry, 
jak podano za rok 1889.

biiechcąc powtarzać wyprowadzonych wynikłości, w stosunku obn - 
czonych, dla całego kraju zaznacza się jedynie, że ostateczny rezultat oka
zuje, iż w całym kraju użyto prestacyi na poprawę dróg gminnych war
tości pieniężnej przeszło 1,500.000 zł.

II. Również rachunki powiatowych funduszów dróg gminnych przed
stawiają znaczne braki za rok 1890, liczne urgensy nie przyniosły dotąd 
pożądanych rezultatów, gdyż dotąd meprzedłożyły tych rachunków po
wiaty: 1. buczacki, 2. gorlicki, 3. kałusk., 4. kolbuszowski, 5. nowotarski,
6. przemyski, 7. skałacki, 8. tarnobrzeski i 9. żółkiewski.

Według dołączeń ago wykazu, w 65 powiatach, które przedłożyły 
rachunki funduszu powiatowego d~og gm nnych wyprowadzono następujące 
wypukłości,

Dochody w łącznej kwocie............................... 918.447 zł. 83 V* ot.
Wydatki „ „ 80^.015 zł. 60— ct.

a potrącając niedobory w powiocie
1. jarosławskim 573 zł. 95— ct.
2. myśl unickim 30C „ 621/2 n 874 „ 57 Vt „ 800.141 ,  02 ł/a__ »_
okazuje się pozostałość kasowa w 63 powiatach . . 118.806 zł. 81— ct.
zaś niedobór w 2 powiatach..........................................  874 n 57‘/j »



"Wykazane znaczne pozostałości kasowe w niektórych powiatach są 
usprawiedliwione, gdyż w roku 1890 niezostały wykończane wszystkie 
budowy tych dróg, które były objęte odnośnemi preliminarzami; w razie* 
oddania robót przedsiębiorcom za kontraktami, nie zdołano sporządzić aktu 
kolaudacyjnego wybudowanej w roku 1890 części drogi, zatem niemogło 
nastąpić ostateczne obliczenie i wypłata naleźytości przedsiębiorcy.

Po zupełnem wykończeniu robót przez przedsiębiorcę, nastąpi 
dopiero w przyszłych latach obliczenie i wypłata naleźytości, ztąd też 
powstały znaczniejsze pozostałości basowe, które gdy się uwzględni nale- 
żytości bierne przypadających wynłat przedsiębiorcom, znacznie się zmniej
szą, a w rachunkach te naleźytości bierne, niemogą być jeszcze wstawione, 
gdyż nieznaną jest wysokość wykonanych przez przedsiębiorcę robót.

Wobec powyższego wyjaśnienia, nie ma uzasadnionej podstawy do 
wstrzymania wypłaty przyznanych na budowę dróg powiatowych i gmin
nych zasiłków, tym powiatom, które wykazują w funduszu powiatowym 
dróg gminnych znaczniejsze zapasy kasowe.
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”*'kaz wynikłości zamknięć rachunków powiatowego funduszu dróg gminnych za rok 1890.

CS
feO Pozostałość

Dochody Wydatki basowa z koń-CS*CCKoo.
Powiat cem robr U w a g a

Ki zł. ct. zł. ct. zł. ct.

1 Biała . . . 9.191 87 £ 8.301 33 890 54*
2 Bóbrka . . . 17.360 83 10.705 61 6.652 22
3 Bochnia . . 21.089 15i 21.089 15* - —
4 Bohorodczany 3.429 05 2.728 93 700 12
5 Borszczów 5.598 02 3.944 09 £ 1653 92*
6 Brody . . 12.119 75i 8070 20 4.C49 55*
7 Brzesko . . 27.017 94 23.369 88* 3.648 05*
8 Brzeżany . . 8.901 15 7.992 57 908 58
9 Brzozów . . 7.775 42 £ 5.251 68 2 253 74* ( Pomimo licznych ur-

10 Igensow nie przedłożono
11 Chrzanów . . 8.986 04 8.271 91 714 13 | dotychczas zamknięcia 

'za rok 1890.12 Cieszanów 11.722 79 9.058 20 2.664 59
13 Czortków . . 3.758 64 3 006 42 752 22
14 Dąbrowa . . 19.197 66 19.197 66 — —
15 Dobromil . . 11 401 17 7.982 66 3.418 51
16 Dolina . . . 17.065 72i 12.159 54 4 906 18*
17
18

Drohobycz 
Gorlice . .

10.094 95* 9.717 501 377 45 /  Zamknięcie zwrócono 
\do przerobienia.

19 Gródek . 20 628 91 20.628 91 — -
20 Grybów . . 8 556 55 8 317 81* 238 73*
21 Horodenba 7.029 72* 4.568 16 2.461 56*
22 Husiatyn . 11.750 55 £ 5.731 66 6 018 89*

6



aS
£ Pozostałość

Dochody Wydatki kasowa z koń-
U w a g a«•

NShO
Powiat cem roku

P*
zł. ct. zł. ct. zł. ct.

8.823 39 ( Niedobór w kwocie
23 Jarosław . . . 8.249 44 — — \573 zł. 95 ct.
24 Jasło . . . . 11.302 64 9.089 21 2.213 43
25 Jaworów . . . 6.057 50 5.305 971 751 52 £ I Zam knięcie zwrócono
26 Kałusz . . . . — — — — — — id o  przerobienia.
27 Kamionka . . 36.709 22 36.705 43 3 79 ( Pomimo licznych ur-

28
29

Kolbuszowa . . 
Kołomyja . . . 
Kossów

28.029 56 26.271 74 1.757 82
Igensów nie nadesłano 
j dotychczas zamknięcia
(za rok 1890.

30 4 149 38 * 3.122 51J 1.026 87
31 Kraków . . . 22.889 68 22.889 68 — —
32 Krosno . . . . 4.451 27 1 323 96 3.127 31
33 Limanowa . . . 14.045 85* 11.509 08 2.536 771
34 Lisko . . . . 4.286 50* 3.590 14 696 36*
35 Lwów . . . . 23.847 721 20.958 22 2.889 50*
36 Łańcut . . . . 20 221 05 20 221 05 — —
37 Mielec . . . . 22.280 76 22 175 011 105 74*
38 Mościska . . . 8 446 85* 7.807 09 639 76* f N iedobór w kwocie39 Myślenice . . . 4 035 231 4.335 86 — — \300 zł. 62 J ct.
40 Nadworna . . . 9 265 77 a 7.025 04 2.240 73*

t K ilkakrotnie urgowa-41 Nisko . . . . 36.789 67 36.789 67 _
42 Nowytarg . . . —

769
— Ino W ydz. pow. o prze- 

jdłoźenie zamknięcia za
43 Pilzno . . . . 3.888 87 3.119 44 43 (rok  1890.
44 Podhajce . . . 4.789 53 4.608 381 181 (  W ydz. pow. dot.ych-
45
46

Przemyśl . . . 
Przemyślany . 46.375 50* 46.174 29 201 21*

< czas nie przedłożył zam
k n ięc ia  za rok 1890.

47 Rawa . . . . 6.294 08 6 294 08 — —
48 Rohatyn . . . 9.708 22 7.176 13 2.532 09
49 Ropczyce . . . 16.212 63 16.212 63 — —
50 Rudki . . . . 4.801 60 4.558 32 243 28
51 Rzeszów . . . 14 589 1 0 * 12407 53 2.181 571
52 Sambor . . . . 20.807 74 20394 361 413 37*
53 Sanok . . . . 11.009 02 £ 10.371 06 637 96*
54 Sącz nowy . . 25.542 77 24.530 171 1.012 59* 1 K iluakrotnie wzywa-

55 Skałat . . . .  
Sniatyn . . .

Ino W ydz. pow. do prze-

56 7.131 87 3.240 551 3.891 31*
| dlożenia zamknięcia za
i rok 1890.

67 Sokal . . . . 7.854 86i 7.595 60 259 26*
5 8 Stanisławów . . 16.331 97* 6.410 02 9.921 95*
59 Staremiasto . . 3.727 93 2.394 58 1 333 35
60 Stryj . . . . 28.929 34 12 809 77 16.119 57 / Pom im o licznych ur-
61 Tarnobrzeg . . — - — — - — I gensów nie przedłożono

62 Tarnopol . . . 
Tarnów . . .

24 721 64 24 686 151 35 4.8* | dotychczas zamknięcia
(za rok 1890.63 27.424 86 27.357 80' 67 06

64 Tłumacz . . . 10 516 6 2 i 10.501 27i 15 35
65 Trembowla . . 6 094 56 5.959 61 134 95
66 Turka . . . . 1.686 24 1.668 58 17 66
67 Wadowice . . . 15.852 98 13.198 11 2.654 87
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£On.

Powiat
Doohody Wydatki

Pozostałość 
kasowa z koń

cem roku U w a g a

►4 zł. ct. zł. ct zł. ct.

68
69
70
71
72
73
74

Wieliczka . . 
Zalesz-. zyki 
Zbaraż . . . .  
Złoczów
Żółkiew . . . 
Żydaczów . . . 
Żywiec . . . .

44.696 
4 880 
5.775 

23.278

9.939
4.850

51| 
86 * 
58| 
96

28!
62

44.695
2.438
5.732

16.726

6 929 
4.788

62
22
01
01

94
38

2.442
43

9.552

3.009
62

89!
64!
57!
95

34!
24

W ydz. pow. nie przed
łoży ł dotychczas zam 

: knięcia za rok 1891 po- 
Imimo kilkakrotnych ur- 
(gensów.

Razem . . . 918.447 83! 801.015 60 118.306 81

W  63 powiatach pozostałość kasowa w kwocie . 118.306 zł. 81 ct.
W  2 r niedobór . . . . . . 874 „ 57! „

G .
Publiczne dojazdy kolejowe.

O. Publiczne dojazdy W  uzupełnieniu zeszłorocznego sprawozdania podajemy do wiado-
k olej o we. mości Wysokiego Sejmu, źe w ciągu roku bieżącego przybyły trzy nowe

dojazdy kolejowe a mianowicie:
N a l i n i i  L w ó w - C z e r n ‘ o w o e  1. Dojazd Bobrka-Chlebowice od 

miasta Bobrki został ukończony i do użytku publicznego oddany.
2. Dojazd Chodorów od stacyi do miasta dług. 1,730 m. b. koszt

preliminowany na 10 550 zł. Dojazd ten jest w budowie.
Na l i n i i  S t r  óże -J a s ło -N o w y  Za g ó r z .  Do stacyi w Jaśle bu

dowa drugiego dojazdu została postanowioną.
Program sieci dojazdów W  sprawie programu sieoi dojazdów kolejowych wezwał Wydział

kolejowych. krajowy wskutek rezolucyi Wysokiego Sejmu, jak o tern oznajmiono w ze-
szłorocznem sprawozdaniu, wszystkie Wydziały powiatowe by zeohciały 
Wydziałowi krajowemu po poprzedniem porozumieniu się z c. k. Staro
stwami i zarządem kolejowym, przedłożyć swe wnioski co do zaohodzącej 
w powiecie potrzeby uznania nowych, dotąd zp publiozne nie uznanyoh 
dojazdów kolejowych. Wskutek tego okólnika Wydziału krajowego nade
słane wnioski Wydziałów powiatowych przedstawiają się następująco:

I. Wydziały powiatowe: 1. Bialski. 2. Bocheński. 3. Borszczowski.
4. Brzeżański. 5. Brzozowski. 6. Buczacki. 7. Doliński. 8. Gródecki. 9. 
Grybowski. 10. Jasielski. 11. Kamioneck;. 12. Krakowski. 13. Kolbuszowski.
14. Kossowski. 15. Łańcucki. .16. Mielecki. 17. Nadworniański, 18. Niski.
19. Nowotarski. 20. Pilzneński. 21. Podhajeoki. 22. Przemyślański. 23 Raw?



sk i, 24. Ropczycki. 25. Rzeszowski. 26. Sokalski" 27. Stanisławowski. 28. 
Staromiejski. 29. Tarnobrzeski. 30. Tarnopolski. 31. Trembowelski. 32. Za- 
leszozyoki. i 33. Żywiecki oznajmiły iż w tych powiatach nie ma potrzeby 
utworzenia nowych publicznych dojazdów kolejowych.

I I . Uznają potrzebą budowy bądź jednego, bądź kilku dojazdów  
następujące "Wydziały powiatowe*

1. Brody uznaje potrzebę 8 dojazdów.
a) od stacyi w Brodach do miasteczka Leszniowa;
b) od stacyi w Zabłotcach do miasteczka Stanisławezyka;
o) od stacji w Ożydowie do miasteczka Toporowa;
2. B r z e s k o  przedkłada projekt jednego dojazdu od d r o g i  rządowe] 

w Bębnie do Biadolin;
3. C h r z a n ó w  proponuje pięó dojazdów:
a) od drogi powiatowej z Jaworzna do stacyi w Szczakowej;
b) od drogi powiatowej Oświęcimskiej do stacyi kclei w Libiążu;
c) od drogi powiatowej Alwerniańskiej z Bolęcina do kolei w Trze

bini;
d) od drogi powiatowej z Rudawy do stacyi kolei Rudawa;
e) od stacyi towarowej w Chrzanowie do miasta Chrzanowa;
4. C i e s z a n ó w  p r o p o n u j e  j e d e n  dojazd od stacyi kolei 

w Horyńcu do Płazowa względnie do Narola;
5. D o b r o m  1 uznaje potrzebę czterech dojazdów:
a) od stacyi do miasta w Dobrom.lu.
b) „ „ » w Starzawie.
o) od stacyi do miasta w Nowem mieście.
d) „ „ „ w Krościenku.
6. K r o s n o  proponował dojazd od stacyi kolei w Jedliczu do go

ścińca rządowego w Jaszczwi (uznanie tego dojazdu na razie jest niedo
puszczalne) ;

7. L i m a n o w a  uznaje potrzebę dwóch dojazdów: do stacyi w Tym
barku i w Kosinie wielkiej, zarazem wszakże oświadcza, że dla braku 
środków musi się wstrzymać od dalszych kroków;

8. M o ś c i s k a  proponuje dojazd od stacyi w Sądowej "Wiszni do 
Jaworowa:

9. M y ś l e n i c e  uznaję potrzebę trzech dojazdów:
a) od drogi rządowej w Zaborni do stacyi w Rabce;
b) od drog’ rządów* j w Lubniu do Mszany dolnej w pcwiecie 

Limanowskim;
o) od stacyi w Radziszowie do gościńca rządowego w Krzywaozoe;
10. P r z e m y ś l  projektuje jeden dojazd od gościńca rządowego do 

stacyi kolei w Medyce;
11. R o h a t y n  proponuje cztery dojazdy:
a) od staoy’ kolei do miasta w Nowosielcach.
b) od stacyi kolei do miasta w Bukaczowcach;
o) od stacy kolei do miasta w Bursztynie;
d) od stacyi kolei do miasta w Bołszowcach;
12. S a n o k  projektuje trzy dojazdj :
a) od drogi krajowej w Zalużu do stacyi w Załużu;
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b) od miasteczka Bukowsko do stacyi w Szczawnem;
c) od miasteczka Jaćmierza do stacyi w Zarszynie;
13. Są c z  n o w y  projektuje jeden dojazd od stacyi w Marcinkowi

cach do mostu pod Kurowem;
14. S k a ł a t  projektuje jeden dojazd od drogi krajowej w Kamion

kach do stacyi Kamionka-Bogdanówka;
15. Ś n i a t y n  proponuje jeden dojazd od miasta w Gwożdzcu do 

Mtacyi kolei w Zabłotowie;
16. T a r n ó w  uznaje potrzebę dwu dojazdów:
a) od drogi powiatowej w Rzuchowej do stacyi w Pleśne; ;
b) rozszerzenie dojazdu w Tarnowie;
17. W a d o w i c e  uznaje potrzebę jednego dojazdu od drogi rządo

wej w Barwałdzie do stacyi kolei w Skrzyszowie;
18. Z b a r a ż  projektuje dwa dojazdy:
a) z Nowego Sioła do Bogdanó wki;
b) ze Zbaraża do stacyi w Mi.ksymówce;
19. Z ł o c z ó w  uznaje potrzebę sześciu dojazdów:
a) od stacyi Skwarzawa do drogi powiatowej w Poczapach;
b) od stacyi w Płuchowie do drogi rządowej Złoczów-Tarnopol;
c) ou stacyi w Ożydowie do miasteczka Sokołówka;
d) od stacyi w Jeziornie do miasteczka w Jeziornie;
e) od stacyi w Kniaźem do drogi rządowej w Łąckiem;
f) od stacyi w Krasnom do drogi rządowej w Olszanicy;
20. Ż ó ł k i e w  projektuje jeden dojazd z miasteczka Kulikowa do 

stacyi Mierz wica;
21. Ż y d  a cz  ów  projektuje jeden dojazd od drogi powiatowej 

w Młyniskach do stacyi w Bortnikach;
Gdy z powyżej poszczogólnionych projektowanych dojazdów w ża

dnym wypadku przedwstępne czynności nie zostały dotąd przez odnośne 
Wydziały powiatowe przeprowadzone, przeto też Wydział krajowy nie 
mógł jeszcze przystąpić do porozumienia się z c. k. Namiestnictwem 
względem wożenia programu sieci dojazdów.

Nadmieniamy wreszcie, że Wydziały powiatowe w Bóbrce, Boho- 
rodczanach, Czortkowie, Dąbrowej , Drohobyczu, Gorlicach, Horodence, 
Husiatynie, Jarosławiu, Jaworowie, Kałuszu, Kołomyi, Lisku, Lwowie 
Rudkach, Samborze, Stryju, Tłumaczu, Turce i Wieliczce nie nadesłały 
swych odpowiedzi na powyżej wspomniany okólnik Wydziału krajowego 
w sprawie potrzeby utworzenia w ich powiatach publicznych dojazdów 
kolejowych.

H .

Inne ważniejsze sprawy.
d ro g lw e j^ T  czynności Sprawozdanie Komisyi drogowej o czynnościach dep. IV. Wydziału
Dep. IY. Wyazie-’1 u kra- krajowego za czas od 18. lipca 1890 r. do 31. października 1891 r. spa- 

jow ego. dło z perządkn dziennego obrad Wysokiego Sejmu.



W sprawozdaniu tem poruszone zostały następujące sprawy.
1. "Wskazówka, że w obec trudnego położenia skarbu krajowego 

należy odłożyć projektowane rekonstrukcye na sześciu drogach krajowych 
do chwili, w której budowa dróg krajowych ostatecznie skończoną zostanie.

2. Polecenie departamentowi IV., aby starał się o ile możności jak- 
najśoiślej i najdokładniej przeprowadzić środki proponowane celem obniże
nia kosztów utrzymania dróg krajowych.

3. Wskazówka działania w kierunku zebrania dokładnych dat sta
tystycznych dla dróg krajowych, ale w granicach nieobciążających fundu
szu krajowego nowemi wydatkami.

4. Polecenie bacznej pieczy Wydziału krajowego sprawy rewizyi 
myt prywatnych opartych na dawnych koncesyach, lub osobnych przy
wilejach,

5. Polecenie opiec6 Wydziału krajowego sprawy ułożenia programu 
sieci dojazdów kolejowych w kraju.

6. Zapatrywania, iż w powiatach, w których znajdują się znacz
niejsze pozostałości kasowe powiatowego funduszu dróg gminnych, należy 
z wielką oględnością udzielać subwencyj z funduszu krajowego na ten cel 
przeznaczonego.

7. Wskazówka dla Wydziału krajowego, aby zawezwał Wydziały 
Dowiatowe, iżby nie dopuszczały do zaległości w odrabianiu prestacyj.

8 Wskazówka, iż Jest niezbędnem jak najściślejsze porozumienie 
ir-ędzy władzami rządowemi a Wydziałem krajowym co do zapewniania 
w przyszłości stałej konserwy każdej przez organa rządowe budować się 
mającej drogi.

Wszystkie powyższe sprawy były przedmiotem zarządzeń Wydz-ału 
krajowego, a wynik, względnie stadyum czynności co do każdej sprawy 
podajemy do wiadomcści Wysokiego Sejmu w osobnych tym przeamiotom 
poświęconych ustępach niniejszego sprawozdania z czynności Wydziału 
krajowego.

"W sprawie obniżenia W  sprawozdaniu z czynności Departamentu IV., złoźonem przez
kosztów utrzymania dróg Wydział krajowy Wysokiemu Sejmowi na wiosennem posiedzeniu 1892, 
krajowych,  ̂bez szko v wskazaliśmy środki i wymieniliśmy zarządzenia, mające na celu zniżenie 

kosztów utrzymania dróg krajowych, sądzimy, że byłoby rzeczą zbyteczną 
powtarzać je  w niniejszem przedłożeniu — tern bardziej, że w przeciągu 
jednego roku ani nie zaszło pod tym względem nic nowego, ani też spo
dziewać się można, aby w tak krótkim peryodzi b' usiłowania te mogły 
przynieść jakiś uderzający rezultat.

Na rok 1893 preliminowaliśmy jako wyuatek na utrzymanie drog 
krajowych według przyjętej zasady wynik przeciętny z kwot wydanych 
w ciągu ostatnich trzech lat co czyni 220 zł. na kim., to jest kwotę o 2 zł. 
niższą od preliminowanej na rok 1892, czy jednak ta pozycyą na przy
szłość jeszcze znacznie zniżyć się da, powiedzieć trudno, — zależy to bo
wiem od wielu okoliczności, a mianowicie od tak zmiennych i nieuchwy
tnych stosunków klimatycznych; uważamy też za obowiązek powtórzyć na 
tern miejscu to, cośmy już w zeszłorocznem sprawozdaniu podnieśli, że by
łoby rzeczą wielce niebezpieczną iść za śmiało i nieoględnie w tym ki®"
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runku, że móźnaby się narazić na przykre rozczarowanie, że gospodarstwo 
powierzchownie badane, ponętme przez rok lub dwa wyglądające, srogo 
zemśoićby się mogk) koniecznością znacznycn bardzo w przyszłości wy
datków.

Nowo wprowadzona organizacya służby technicznej a zarazem pe
wne jej harmonijne usystemizowanie, ułatw Wydziałowi krajowemu nad
zór nad gospodarstwem drogowem i mamy nadzieję, źo wszystkie środki 
zdążające do oszczędności, któreśmy zaznaczyli w ostatnim sprawozdaniu, 
a których zarządzenia tak grrąco nam w sprawozdaniu komisyi drogowej 
zalecone zostały, stopniowo wejdą w życie i raoyonalnośó swoją udowodnią.

W sprawie rewizyi i re- Podejmując rewizyę myt na drogach krajowych, mającą na celu
gulacyi myt na drogach podwyższenie dochodów mytniczyoh, w roku 1892 przeprowadziliśmy już 

krajowych. w  CZę£0j pożądaną dla funduszu Krajowego regulaoyę, w części jest w toku
w tej sprawia wdrożona pertraktacya. "W niejednym zaś wypadku, 
w uwzględnieniu trudności wynikających z stosunków lokalnych zanieoha- 
iśmy zamierzonej regulacyi a mianowicie tam, gdzie przez zmianę w wa
runkach omycenia, ludność miejscowa byłaby pociągnięta do zbyt uciążli
wej opłaty mytniozej.

Po myśli §. 10. ustawy z dnia 25. grudnia 1871 (Dz u. k. N. 18. 
z r. 1872) w porozumieniu z o. k. Nomiestniotwem, przeprowadzoną zostaia 
regulaoya myt na drogach krajowych a mianowicie:

a) na drodze krajowej Zaleszczyki-SKała przeniesiono myto w Be- 
drykowcach pod Dobrowlany.

b) na drodze krajowej Kraków-Baran przeniesione myto w Bień- 
ozyoaoh z Y II6/100 kim. do V II4/l00 kim.

c) na drodze krajowej Kraków-Chełmek przeniesiono myto w Prze- 
go”załach do Zwierzyńca i w Babicach z 37 do 38 kim, tudzież zwinięto 
staoyę mytniozą w Podzagórnin i połączono pobieranie tamże myto drogo
we z mytem mostowem w Chełmku.

d) na drodze krajowej Dęb oa-Nadbrzezie przeniesiono myto w Go
rzycach na granicę Trześni i Zalesia gorzyckiegc,

e) na drodze krajowej Tarnopol-Podwołoczyska przeniesiono myto
w Podwołoczyskaoh z 43 kim. 7 setki do 44 kim. przy końcu 3 setki
w obrębie tej samej gminy nad granicą rossyjską, tudzież ustawiono zaporę 
ochronną w 40 kim. przy końcu osady Zadniszówki, z zastrzeżeniem, że 
przejeżdżający przez obydwie zapory opłacać będą naleźytośó mytniczą 
tylko przy jednej z nich.

W  toku jest zarządzone dochodzenie w sprawie zamierzonej dal
szej regulacyi myt na drogach krajowych, jako to:

1. na drodze krajowej Sielec-Kłubowoe, z uwzględnieniem uzupeł
nionego rozkładu staeyi. mytniczyoh przez zniesienie myta w Poboreżu 
i jednocześnie wyłączenie ze stacji drogowo-mostowej w Jezupolu myta 
drogowego natomiast zaprowadzenie nowej stacyi drogowej pod Sieloem;

2. na drodze krajowej Śniatyn-Załucze w Jasionowie;
3. na drodze krajowej Żółkiew-Krystynopol w Błotni;
4. na drodze krajowej Zimnawoda - Hoszany celem zaprowadzenia 

nowej stacyi mytniozej w 24 kim.;
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W sprawie datków do
browolnych deklarowa
nych na budowę drog 
krajowej Rzeszów-Nad- 

brzezie.

W sprawie rewizyi myt 
prywatnych opartych 
na dawnych koncesyach 
rządo wych i uzyskanych 
w drodze ustawodaw

stwa krajowego.

5. na drodze krajowej Jarosław-Bełzec w Bełżcu i Wuice zapałowskiej;
6. na drodze krajowej Dębica-Nadbrzezie w Brzeźnicy i Wielowsi, 

tudzież celem zaprowadzenia nowej stacyi mytniczej w Zaleszanach;
7. na drodze krajowej Tarnów-Szczuein w Radwanie;
8. na drodze krajowej Zakliczyn-Sącz-Niedzica pod Krościenkiem;
9. Na drodze krajowej Lwów-Stojanów w Podliskach małych;
10. na drodze krajowej Kopyczyńce - Husiatyn w Krogulou i Hu- 

siatynie ;
11. na drodze krajowej Buczaoz Tłuste w Zaleszczykach małych;
12. na drodze krajowej Zborów-Załośce w Kudobińcach.

W dalszym ciągu zeszłorocznego sprawozdania podajemy do wia
domości Wysokiego Sejmu, że na umorzenie swoich zalegających zobowią
zań z tytułu datków deklarowanych na budowę drogi krajowej Rzeszów 
Nadbrźezie, uiścili w ciągu roku bibźącego:

1. Adam br. Horoch całą zaległość w kwocie 500 zł. zpn.
2. Spadkobiercy Mendla Ecksteina a mianowicie Sara z Eckstei- 

nów Jollesowa, Jakób Eckste i, Markus Eohstein i Rachela z Ecksteinów 
O-oldberg część zaległości w kwocie 283 zł. 71 ct

8. Wreszcie inni dłużnicy spłacają dalsze swoje zobowiązanis ra
tami. — Przeciwko Hieronimowi ks. Lubomirskiemu i trzem spadkobier
com po Mendlu Eoksteinie, mianowicie: Leibie i Mojżeszowi Ecksteinom 
Abrahamowi Berischowi i Szaji Landauowi wdrożył Wydział krajowy 
krok sądowe.

Podjęte dochodzenie, dotyczące myt prywatnych, opartych na da
wnych koncesyach rządowych, (o którem wspomnieliśmy w zeszłorocznem 
sprawozdaniu z czynności Departamentu drogowego na str. 229), dopro
wadziło do następujących wyników.

Wedle wykazów od 74 Wydziałów powiatowych po koniec paź
dziernika b. r. przedłożonych tudzież wedle dat od 62 c. k. Starostw 
otrzymanych, znajduje się w kraju myt prywatnych opartych na dawnych 
koneesych rządowych lub osobnych przywilejach ogółem 91. 

a mianowicie: drogowych 11, 
mostowych 25, 
drogowych i mostowych 5, 
przewozowych 50,
Myta te, co do tytułu uprawnienia, rozdzielają się na następujące 

kategorye:
A. Myta w liczbie 46 który eh tytuł uprawnienia opiera się na 

dawniejszych koncesyach udzielonych na czas nieogianiczony. Co do tych 
myt w dwóch wypadkach nie wykazano dowodu uprawnienia.

B. Myta w liczbie 82 u których czas trwania nadanych koncesyi 
jest nieoznaczony lub niewiadomy. Co do tych myt w szesnastu wypad
kach niewykaza.no dowodu uprawnienia.

C. Myta w liczbie 13 w których prawomocne koncesye już zgasły. 
Co do wszystkich tych myt opartych na dawnych koncesyach,

dotąd obowiązuje, w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem wydana zasa
dnicza norma postęnowania, wedle której tam, gdzie prawo mytnioze nie
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W  sprawie wykonywa
nia kontroli nad mia

stami pobierającemi 
kopytkowe.

jest do pewnegó czasu ograniczone, takowe nienaruszalne istnieć powinno 
nawet cLa dawnyoh przywilejów aź do zmiany dotychczasowego systemu 
mytniczego, natomiast myta bezprawnie istniejące lub ktoryoh termin 
trwania upłynął, mają być usunięte w drodze administracyjnej.

O ile więc w wyniku ostatecznego doohodzenia stwierdzonem zo
stanie, że istnieją jeszcze myta pozbawione prawnej koncesyi powołane 
będą odnośne Władze do ich usunięcia.

W tym względzie wydał Wydział krajowy odpowiednie poleoenie 
do odnośnyoh Wydziałów powiatowych i o skutku tyoh poleoeń w swoim 
ozasie zda sprawę Wysokiemu Sejmowi.

Niezależnie od tego zebraliśmy daty tyeząoe się myt na drogaoh 
gminnych i powiatowych, w drodze ustawodawstwa krajowego uzyskanych. 
Takiuh myt istnieje w kraju ogółem 284.

Myta te, wedle sprawozdań z poledynozyoh powiatów przedłożo
nych przynoszą dochodu rocznego w sumie 182.891 zł. a mianowioie:

a) 106 myt drogowych 120,807 zł.
b) 198 myt mostowych &3.860 „
c) 60 myt przewozowych 8.624 „

Z wykonanej w roku 1892 kontroli nad miastami pobierająoem 
kopytkowe, poszczególnie co do każdego z tych miast, zdajemy sprawę:

1. B r o d y .  Zatwierdzając sprawdzone rachunki drogowe z roku 
1891 i preliminarz drogowy na rok 1892, żądaliśmy, aby gmina, dla wpro
wadzenia należytej czystości w mieście, obróciła znaczniejszą kwotę w tym 
oelu dodatkowo przez nas wstawioną do budżetu.

2. B r z e ż a n y .  Załatwiając preliminarz drogowy na rok 1892 po- 
leoiliśmy przerobienie jego z uwzględnieniem rzeczywistych potrzeb mia
sta i wykonanie w pierwszym rzędzie przez nas do preliminarza podanych 
robót. Celem ocenienia przez gminę w roku 1891 wykonanych robóc za
wezwaliśmy w ydział po\* iatowy do ich skolaudo wania i przedłożenia nam 
aktu kolaudacyjnego, co dotąd jeszcze nie nastąpiło.

3. B u c z  acz.  Zarządziliśmy przez inżyniera Wydziału krajowego 
w porozumieniu z Wydziałem powiatowym, zbadanie pdministraoyi drogo
wej od czasu nadania miastu koncesyi kopytkowej. Z sprawozdania komi
syjnego przekonawszy się o nieprawidłowej i dowolnej, bezprogramowej 
gospodarce Zwierzchności gminnej, wydaliśmy szozegółowe pouczenie, 
w jaki sposób ma gmina przy pomooy doradozego komitetu uregulować 
i należycie prowadzić adm: nistraoyę drogową. Zarazem zażądaliśmy, aby 
gmina z zastoswaniem się do przepisów ustawy budowniczej, zajęła się 
potrzebnem dla miasta uporządkowaniem tamtejszych ulio i w tym celu 
sporządziła plan regulacyi miasta. Mimo następnie udzielonej pomocy 
umyślnie delegowanego inżyniera Wydziału krajowego dla sporządzenia 
rachunków drogowych z roku 1891 i preliminarza na rok 1892, dotąd nie 
otrzymaliśmy ani raohunków ani preliminarza. Z tego powodu Wydział 
krajowy przedsięweżmie przeoiwko gminie środki przymusowe ustawą kon- 
oesyjną zagrożone

4. K o ł o m y j a .  Poruczyliśmy umyślnie delegowanej komisyi re- 
wizyę raohunków drogowyoh miasta i rozpatrzenia jej admimstraoyi. Na
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podstawie sprawozdania komisyjnego wykazującego bardzo zaniedbaną 
gospodarkę miejską, zarządziliśmy kolaudacyę w r. 1891 wykonanych ro
bót , oraz zastanowienie się przy udziale delegatów miasta w jaki sposóu 
winna gmina przystąpić do gruntownego uporządkowania administracyi 
drogowej. Wyznaczając gminie po koniec roku bieżącego ostateczny ter
min do przeprowadzenia potrzebnej poprawy administracyi drogowej, za
groziliśmy, iź w razie nie spełnienia wydanych zarządzeń, Wydział kra
jowy przystąpi do wprowadzenia w art. IX . ustawy z dnia 9. lutego 1891 
(Dz. u. k. N. 21) zastrzeżonych środków przymusowych. Niezależnie od 
tego załatwiając preliminarz drogowy na rek 1892, poleciliśmy wykonanie 
w preliminarzu przyjętych robót pod systematyczną kontrolę inżyniera 
okręgowego dróg krajowych.

5. N o w y  Sącz .  Badając rachumd z robót drogowych w roku 
1891 wykonanych tudzież preliminarz tycnźe robót na rok 1892, zażą
daliśmy, aby gmina zajęła się ulepszeniem środków komunikacyjnych 
miasta i z uwagi, że to s'.ę nie da uskutecznić z zwyczajnych dochodow 
funduszu drogowego, przyczyniła się w miarę potrzeby dotacyą z funduszu 
miejskiego. Polecając zarazem przeprowadzenie wielce pożądanej regulacyi 
ulic i placów miejskich oznajmiliśmy, iż na wypadek gdyby gmina nie 
zastosowała się do wydanych zarządzeń, Wydział krajowy zaproponuje 
Wysokiemu Sejmowi rew^zyę nadanej gminie ustawą z 7. marca 1873 r. 
(Dz. u. k. N. 238) koncesyi kopytkowego na zasadach dla innych gmin 
pobierających kopytkowe, przez Wysoki Sejm w roku 1890 określonych.

6. P r z e my ś l .  Po myśl: wskazówek Wydziału krajowego przero
biliśmy preliminarz drogowy na ros 1892 przyjęliśmy z zastrzeżeniem, 
aby Zarząd drogowy przy wykonywaniu robót ściśle się trzymał przyję
tego preliminarza. Załatwiając rachunki z utrzymania ulic, placów i dróg 
miejskich za rok 1891, przez komisyę kolaudacyjną sprawdzone, zażąda
liśmy, aby Zarząd drogowy skierował swe usiłowania w celu uzyskania 
do konseiwacyi trwalszego i lepszego niźli dotąd materyału kamiennego 
i baczył na toj, aby materyał ten zawsze był odpowiednio przysposo
biony, na czas użytymi niezwłocznie ustalony przez staranne zwalcowanie

7. S z e s z ó w .  Udzieliliśmy szczegółowe wskazówki, mające na 
celu należyte wykonanie na rok 1892 preliminowanych robót drogowych, 
oraz zażądaliśmy opracowania planu, służyć mającego za podstawę do prze- 
przewadsenia regulacyi miasta z uwzględnieniem postanowień zawartych 
w ustawie z 28. kwietnia 1882 (Dz. u. kr. N. 77). Sprawdzone rachunki 
z robót drogowych w roku 1891 wykonanych, zgodnie z opinią komisyi 
kolaudacyjnej poleciliśmy sprostować.

8. S t a n i s ł a w ó w .  Przyjmując przez komisyę kolaudacyjną spraw
dzone rachunki dotyczące robót drogowych miasta w roku 1891 wykona
nych, zażądaliśmy, aby Magistrat w przyszłości zaprowadził ścisły dozór 
nad dostawą materyłów i wykonywaniem robót i zestawiał następne ra
chunki wedle wzoru przez Wydział krajowy udzielonego. Przedłożony przez 
Magistrat preliminarz drogowy na rok 1892 poleciliśmy przerobić zgodnie 
z uzasadnioną opinią komisyi kolaudacyjnej. Wstrzymując dowolne 
wykonanie preliminarzem objętych kanałów, zażądaliśmy, aby Magistrat
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wprzód dopełnił dawniejszych zarządzeń, mających na celu jednolite prze
prowadzenie kanolizacy miasta, wedle projektu z góry obmyślanego.

9. T a r n o p o l .  Badając preliminarz drogowy na rok 1892 poleci
liśmy, aby gmina, celem racjonalnego ulepszenia środków komunikacyj
nych miasta, juź w roku bieżącym rozszerzyła program wykonać się ma
jących robót i obróciła na ten cel większy fundusz w pierwszym rzędzie 
przez należyte ściąganie przepisanego dodatku prestaeyjnego jak również 
wyznaczeniem potrzebnej dotacyi z funduszu miejskiego. Z utrzymania 
dróg, ui.e i placów w roku 1891 przedłożone przez Magistrat rachunki 
zatwierdziliśmy na podstawie przedłożenia kom'syi kolandacyjnej.

10. T a r n ó w .  Przyjmując do wiadomości znacznie po terminie 
wniesiony a przez Komisyę kolaudacyjną zbadany preliminarz drogowy 
na rok 1892, wytknęliśmy nieprawidłowe to opóźnienie się, i zażądaliśmy 
aby w przyszłości tak preliminarz jak i rachunki przedkładane były ściśle 
w terminach przepisanych. Załatwiając następnie rachunki tyczące się wy
konanych w roku 1891 robót drogowych, poleciliśmy ich sprostowanie 
wedle udzielonych wskazówek. Nadto przypomnieliśmy sporządzenie planu 
dla przeprowadzenia potrzebnej regulacyi ulic miejskich.

11. J a r o s ł a w .  Gmina ca, która po raz pierwszy na mocy ustawy 
z 25. czerwca 1892 (Dz. u. k. N. 50) uprawnioną została do poboru opłaty 
kopytkowej, otrzymała od Wydziału krajowego pouczenie, w jaki sposób 
spełniać ma warunki nadanej jej koneesyi.

Rachunki funduszów pro Budowę dróg krajowych i powiatowych prowadziły c. k. władze
praeterito budowy dróg rządowe na podstawie prowizorycznej instrukcji, którą wydało c. k. Gu- 

j w y ch ^  powiato- bernium p0(j dniem 13. marca 1855 L. 9.001, a roboty rozpoczęto od roku 
1855 przez obowiązane do konkurencyi strony, przy udziale zasiłków 
z funduszu krajowego i państwowego, nadto koszta administracyi pokrywał 
fundusz krajowy.

Protokołem z dnia 16. stycznia 1868 sporządzonym przez delegatów 
c. k. Namiestnictwa i Wydziału krajowego przeszły na podstawie ustawy 
drogowej z dnia 18. sierpnia 1866 zbudowane drogi krajowe pod zarząd 
Wydziału krajowego, zaś drogi powiatowe pod zarząd Wydziałów powia
towych.

Budowę wszystkich dróg wykonały c k. władze rządowe tylko 
w części odpowmdr*o do wymogów technicznych a składane rachunki 
przedstawiają wiele trudności w uporządkowaniu i dotąd nie są jeszcze 
zakończone z 17 dróg w 15 powiatach, jak to uwidoczniono w dołączonym 

Alegat wykazie funduszów pro praeterito budowy dróg krajowych i powiatowych.
Rachunki przedstawiają następujące wynikłości:

Naleźytości czynne od stron konkurencyjnych . . 139 929 zł. 61— ct.
Zapasy kasowe gotówką i efektami..............................19.108 , 011/ł ,

Razem . 159.037 zł. 621/a ct.
Naleźytości bierne stronom konkurencyjnym do wy

płaty za p rz e ro b n e ..........................................  145.792 „ 02— „
Z porównania okazuje się zwyżka . . . .  13.245 zł. — ‘/a

która ulegnie jeszcze zDaeznym zm:anom, gdyż naleźytości czynne, przy
padające do wpłaty od stron konkurenoyjuyeh, muszą być w części odpi
sane, a to z powodu, że pierwotne przypisy w księgach likwidacyjnych 
były niejasne, bez wyszczególnienia nazwisk, lecz ogólnikowo jak n. p, 
„chrześciańscy przemysłowcy* , izraelici".



Energiczne ściąganie przypisanych w księgach likwidacyjny0^ 
należytości od stron konkurencyjnych, mogło dać w pierwszych latach 
pomyślne rezultaty, a obecnie po 37 latach stosunki się zmieniły, we 
wszystkich gminach, trudno dojść kto był zrozumiany pod powyższą no
menklaturą, część obowiązanych do wpłacania datków konkurencyjnych 
zmarła, wielu przesiedliło się w inne, n:’°znane strony, i dzisiaj nie mogą 
być odszukani, zatem datki konkurencyjne nie są ściągalne, nawet w dro
dze przymusowej muszą być wykreślone z dalszej ewidenoyi.

W  roku 1892 odpisano z należytości czynnych wszystkich drog 
krajowych przeszło 3.000 zł. a jeżeli odpisywanie datków konkurencyjnych 
z należytości czynnych postępować będzie w dotyohożasowem stosunku, to 
nietjlko fundusz krajowy nieotrzyma po obrachunku ostatecznym żadnej 
zwyżki, lecz przeciwnie dopłaci jeszcze prawdopodobnie kwotę 6 .0 0 0  zł. 
do 8 .0 0 0  zł. przy zakończeniu wszelkich rachunków.

Rachunki budowy drogi krajowej:
1 . Ozortków—Skała.
2. Lwów—Rohatyn.
3. Brzeżany—Tarnopol.
4. Brzbżany—Złoczów. *’
5. Sieleo—Zaleszczyki są na ukończeniu, gdyż w bieżącym roku 

zarządzono wypłałę należytości biernych stronom konkurencyjnym za prze
robne z zapasów kasowych, znajdujących się w o. k. urzędach podatkowych.

Rachunki budowy drogi krajuwej :
6 . Tyśmienioa—Kołomyja.
7. Sanok- Rzeszów.
8 . Sanok—Przemyśl.
9. Wrocławskiej.

10. Ozortków—Monasterzyska.
11. Dróg obwodowych, byłego obwodu Nowo Sądeckiego.
12. Drogi powiatowej Tarnawa—Radoszyce są również na ukoń

czeniu.
Rachunki budowy drogi krajowej:
13. Brzeżany—Podwołoczyska.
14. Strusów—Buozacz i drogi powiatowej.
15. Tarnopol—Brody.
16. Grzymałów—Skałat—Smykowoe administrowane przez o. k. 

Starostwo w Tarnopolu, wymagają do ukończenia jeszcze dłuższego czasu, 
gdyż przypadną do ściągnięcia w drodze przymusowej znaczne należytości 
czynne od stron konkurencyjnych.

Po uregulowaniu rachunków wyż wyszczególnionych di-óg nastąpi 
wypłata stronom konkurencyjnym należytości za przerobne z budowy drogi 
krajowej Jarosław—Bełżec w kwocie 4.420 zł. 95 ot, odnośne rachunki 
zaginęły, pomimo 'icznyoh korespondenoyi nie zdołano odszukać ich śladu. 
Według LW . 53.977/89 należytości czynne, przypadające do wpłaty od 
stron konkurenoyjryoh wynosiły 34.181 zł. 68 1 /2  ot.

Fundusz krajowy miał otrzymać tytułom zwrotu zaliczek wydanych 
na budowę drogi krajowej Jarosław—Bełżec 27.548 zł. 02 ct., którą to 
kwotę dla braku rachunków do LW . 13.403/90 odpisano w księgrch
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Ubezpieczenie robotni- Po myśli ustawy z dnia 28. grudnia 1887 (Dz. u p. Nr. 1 z r0
Łów od wypadków. 1888) ubezpieczając od wypadków dróżników i robotników zatrudnionych 

na drogach krajowych, Wydział krajowy wypłacił z tego tytułu Nakła
dowi ubezpieczenia robotników od wypadków dla Galicyi i Bukowiny we 
Lwowie przypadającą na rok 1891 należytośó w kwocie 556 zł. 37 ct.

Wypłacona należytośó rozdziela się jako wynagrodzeni:
a) przy wykonywaniu robót zwyczajnych na drogach krajowych we 

własnym zarządzie w kwocie . . . . . .  175 zł. 68 ct.
b) przy wykonywaniu robót nadzwyczajnych a mianowicie ?rzy 

budow ę mostu na Dunajcu pod Kurowem, na Strypie pod Buczaczem, 
w Jeziorzanach, Gorlicach i Busku, tudzież przy budowie drogi w Iwo
niczu, nadto na drogach krajowych Przemyśl-Sanok i Lwów Stojanow. 
w k w o c ie ...................................................................................  380 zł. 69 ct.

Prócz tego wypłacił Wydział krajowy wspomnianą należytośó, 
zgodnie z powołaną ustawą za pierwsze półrocze 1892, która łącsnie wy
kazana zostanie z zamknięciem rachunków z tego roku.

W  sprawie Jitku R e- Y7 wykonaniu uchwały Wysokiego Sejmu z d. 16. listopada 1889, 
SanoknT°Now°^arU którą P0l6C0110 Wydziałów i krajowemu zbadać petycyę Wydziałów powia- 

deklarowanego w roku t&wych w Sanoku i w Nowym Targu o uwolnienie wspomnianych Bepre- 
1880. na rzocz wyku- zentacyi od datku ofiarowanego w roku 1880 na rzecz wykupna gruntów 

pna gruntów pod kolej pod kolei transwersalna, przedłożyliśmy Wysokiemu Sejmowi osobne spra- 
transwersalną. wozdanie w r. 1890. Wobec tego, iż sprawozdanie to ani w 1890, ani po

mimo ponowienia w r. 1891 (aleg. 30 spraw. sten. z r. 1891) nie mogio 
być przez Wys. Izbę załatwionem, wnosimy je obecnie w formie oddziel
nego przedłożenia.

Sprawy drogowe wyto- Wytoczone przed c. k Trybunał administracyjny sprawy drogowe,
czone przed trybunał rozstrzygnął tenże, jak następuje:

administracyjny. załatwieniu zażalenia obszaru dworskiego w Wysokiej powiatu
Jasielskiego, przeciw orzeczeniu Wydziału Krajowego z 10. grudnia 18' 
Lw. 43.160, którem uchylono orzeczenie Wydziału powiatowego z 26 
września 1890 L. 2.779 uznając drogę parc. kat. 1537 za publiczną drogę 
gminną, zniósł c. k. Trybunał administracyjny zaczepione orzeczenie Wy- 
działu krajowego.

Po przeprowadzonej publicznej ustne,, rozprawie, odrzucił o. k. 
Trybunał administracyjny:

a) zażalenie Wydziału krajowego przeciw orzeczeniu c. k. Mini* 
sterstwa skarbu z dnia 29. listopada 1891 L. 31.939 w sprawie opodatko
wania pobocznych rowów odpływowych przy drodze krajowej w gminie 
Mostki, powiatu Nowo-Sądeckiego.

b) zażalenie obszaru dworLkiego w Kipiaczce przeciw orzeczeniu 
Wydziału krajowego z 6. marca 1891 1. 831, którem skazano tenże obszar 
dworski na uiszczenie do powiatowego funduszu dróg gminnych należy
tości w kwocie 42 zł. 26 ct. za zaległy materyał drewniany wydać się 
mający w r. 1889 i 1890 dla dróg gminnych w Kipiaczce.

c) zażalenie obszaru dworskiego w Diaganówce przeciw orze
czeniu Wydziału krajowego z 10. grudnia 1890 Lw. 41-623, którem uznano
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drogę prowadzącą przez parcelę Nr. 57 w Draganówce za publiczną 
drogę gminną.

Bez rozprawy odrzucił c. k. Trybunał administracyjny zażalenie 
gminy Boguchwała przeciw orzeczeniu Wydziału krajowego z dnia 13. 
października 1891 w sprawie datku konkurencyjnego do budowy dojr.zdu 
kolejowego, z powodu przekroczenia terminu prekluzyjnego.

Następujące sprawy wytoczono przed trybunał administracyjny 
dotychczas nierozstrzygnięte:

1. zażalenie Adolfa Kitzlera w Zakopanem przeciw orzeczeniu 
Wydziału krajowego z 13. Kwietnia 1892 L. W. 15.982 i 10. Maja 1892 
LW . 22.105 w sprawie budowy domu w Zakopanem.

2. zażalenie zwierzchności gminnej i przełożonego obszaru dwor
skiego w Glinianach, przeciw orzeczeniu Wydziału krajowego z 7. sty
cznia 1892 LW . 57.143, którem uznano drogę wiodący przez Zapust gli- 
niański do Żeniowa za publiczną drogę gminną.

3. zażalenie obszaru dworskiego w Baranowie, przeciw orzeczeniu 
Wydziału krajowego z 23. października 1891 LW. 42 007 co do zwrotu 
nadwyżki za materyał drzewny, dostarczony dla dióg gminnych w latach 
1887 do 1890.

4. zażalenie Dawida Rothhirsza w Krakowie przeciw orzeczeniu 
Wydziału krajowego z dnia 6. października 1891 LW . 23.452 w sprawie 
datku za niezwykłe zużywanie drogi Podgórsko-Kobierzyńskiej.

Nowo utworzone urzę
dy pocztowe i 

telegraficzne.

telegraficzny

na stacyi kolejowej

C k. Dyrekcya poczt i telegrafów dla Galicyi zawiadomiła nas 
stacye 0 utworzeniu nowych urzędów pocztowych i stauyj telegraficznych w na

stępujących powiatacn i miejscowościach: 
w powiecie: Brzesku w Szczepanowie, urząd pocztowy

„ Buczacz w Pyjzhowcach, „ „
n Cieszanów w Dolinie
„ Czortków w Białobożnicy 
n Krosno w Moderówce
n Limanowa w Łukowicy
„ Lwów w Brzuchowicach
„ Myślenice w Zarytem
,  Nadworna w Pasiecznej
„ Nisko w Pyszni
„ Pilzno w Machowe
„ Przemyślany w Stowicie
„ Rawa w Werchracie
„ Rzesz')w w Straźowie
„ Skałat w Ostapiu
„ Stryj w Dem ni
„ Wadowice w Ryczowie
„ Zaleszczyki w Lataozu
„ Złoczów w Nuszczzu

n
»
n

71

n

i telegraficzny 
na stacyi kolejowej
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Rokowania z c. k Rzą- W  uzupełnieniu zeszłorocznego sprawozdania z czynności (str. 226)
dem w celu uzyskania podajemy do wiadomości Wysokiego Sejmu, iż z wiosną bieżącego roku
ze Skarbu państwa fun- organa techniczne Wydziału krajowego zajęły się sporządzeniem projektu 
duszów na rekonstruk- . . . i; . . . J -'m rxrra-oye niektórych dróg rekonstrukcyi arogi Przemj sko-Sanookiej między Birczą a Olszanami ogi»

niczając rekonstrukcyę w myśl żądań c. k. Namiestnictwa, do małych
tylko przełożeń drogi w Birczy i w kim. 15 i 16 dla zmniejszenia silnych
spadków, przy zachowaniu obecnego kierunku drogi. Sporządzenie pomiC'
nionego projektu jest jeszcze w toku. Ewentualne wykonanie nastąpicby
mogło dopiero po ukończeniu robót około przełożenia drogi w Z b y s z y c a c h

i z Chabówki do Nowego Targu,

Subwencye państwowe Odezwą z dnia 8. fc‘erpnia 1891 L. 7.578/pr. oznajmiło c. k. Pr0"
na budowę dróg i mo- zydyum Namiestnictwa Wydziałowi krajowemu, że według zatwierdzonego 

stów w roku 1891. preliminarza drogowego na r. 1891 zezwolono na budowę nieeraryalnych 
komunikacy: następujące kwoty:

A. S u b w e n c y e .
Na budowę drogi kiajowej Dynów Kańczuga I. rata . . 25.000 zł.
Na budowę drugi powiatowe; Rohatyn-Chodorów, II. rata . 14.000 „
Na budowę drogi Lwów-Gliniany-Uciszków, I. rata . . 24.940 „
Na budowę drogi Leżajsk-Tarnogóra, I. rata . . . .  10.000 „
Na budowę drogi Gródek-Stradez-Dąbrowiea, II. rata . 5.000 n__

Razem . . . 78.940 zł.

B. D o t a c y e  na k o m u n i k a c y e  w y k o n y w a n e  p r z e z  o r g a n a
c k- Rz ąd u .

Na budowę drog. Olszyny Melsztyn, I. rata . . . .  12.000 zł.
Na budowę mostu na Sanie pod Zarzeczem, I. rata . . 15.000 „
Na budowę mostu na Sanie pod Iskaniem, I. rata . . . 40 000 „
Na budowę drogi Gorzyce-Tryncza, I. rata . . . .  10.000 „
Na budowę drogi Siwka  ̂Mielnicz i mostu na Świcy pod Żu

raw nem, II. rata . . . . . . . .  20.000 „
Na budowę drog. Błażowa Łańcut, II. rata . . . .  85.000 „
Na budowę drogi Tryńcza Leżajsk, II, rata . . . . 2 5  000_»_

Razem . . . 157 000 zł.
Ogółem . . . 235.940 zł.

Objęcie nadzoru dróg Z powodu nieodpowiedniej administracyi dróg a w s z c z e g ó ln o ś c i
gminnych i administra- drogi bo”y sławski ej i braku należytego naazoru nad drogami gminnymi
cyi dróg powiatowych p0Wiaj,u drohobyckiego, Wydział kraj .iwy po porozumieniu się z c. k. Na- 
powiatu drohobyckiego . , . . . , . młaanaprzez Wydział krajowy miestIi:ictwem objął wspomniane droei powiatu rzeczonego we własną

administracyę i ustanowił w tym celu organ dla zastępywania Wydziału
powiatowego w myśl §. 25. ustawy drogowej.

Objęcie dróg gminnych Z powodu meodpowiednej administracyi dróg gminnych przez nie-
w zarzad Wydziałów które zarządy drogowe lub też z powodu niestosowauia się tychże zarzą-

powiatowych. dów do rozporządzeń odnośnych Wydziałów pow;"towych te ostatnie ko-
rzystająo z postanowień §. 28. noweli do ustawy drogowej z r. 1885 po



porozumieniu 819 z właściwymi c. k. starostwami, objęły drogi wspomniane 
w swą bezpośrednią administracyę, a mianowicie: Wydział powiatowy 
lwowski drogi gminne w Szczercu wraz z dochodami mytniczymi z 2 mo
stów przy tych drogach;

Wydział powiatowy mielecki drogi gminne w Wojsławiu, Trzcia- 
nie, Kliszowie, Jamach i L>ulczy wielkiej;

Wydział powiatowy kołomyjski drogę gminną od potoku Łuczka 
w Rungurach do kopalni nafty w Słobodzie rungurskiej, tudzież drogę od 
dworca kolei lokalnej w Słobodzie rungurskiej do Czarnego potoku;

Wydział powiatowy nowotarski drogi gminne w Zakopanem;
Wydział powiatowy brodzki drogi gminne w terytorym gminy Załoźce.
Co do dróg w Rungurach i Słobodzie rungurskiej podajemy do 

wiadomości Wysokiego Sejmu następujące szczegóły:
Stan dróg gminnych: „od potoku Łuezna w Rungurach do kopalni 

nafty w Słobodzie rungurskiej“ i „od dworca kolei żelaznej w Słobodzie 
rungurskiej do Czarnego Potoka" pogorszył się w ostatnim czasie tak dalece, 
że komunikacya dla tych dróg stała się niebezpieczną. Obowiązek utrzyma
nia w należytym stanie pierwszej z poszczególnionych dróg ciąży na właści
cielach kopalni nafty w Słobodzie rungurskiej, którzy aktem notaryalnym 
z 1883 r. obowiązek ten aż do czasu trwania eksploatacyi kopalni przyjęli 
ua siebie. Gdy jednak z biegiem czasu właściciele kopalń niedopełniają 
przyjętego na siebie obowiązku ponoszenia kosztów naprawy drogi i gdy 
wszelkie usiłowania Wydziału powiatowego w Kołomyi podjęte w celu za
bezpieczenia należytego utrzymania pomienionej drogi pozostały bez sku
tku, zarządził Wydział krajowy, po zbadaniu stanu dróg przez swego n- 
źyniera, objęcie obu dróg wyżej poszczególnionych w bezpośredni zarząd 
Wydziału powiatowego, co na dniu 9. czerwca 1892 zostało dokonanem.

Ponieważ rokowania ponowne przez Wydział powiatowy z właści
cielami kopalń w Słobodzie rungurskiej podjęte nie odniosły pożądanego 
skutku, przeto Wydział krajowy upoważnił Wydział powiatowy w Koło
myi do poczynienia stosownych kroków sądowych celem ściągnięcia obo
wiązkowych datków od właścicieli kopalń w Słobodzie rungurskiej, na rzecz 
utrzymania drogi od potoku Łuczka do kopalni w Słobodzie rungurskiej, 
a zarazem polecił Wydziałowi powiatowemu, aby w myśl §. 19. noweli do 
ustawy drogowej z 1885 r. zajął się bezzwłocznie zebraniem dat, które 
posłużyć mają Wydziałowi krajowemu do wydania orzeczenia w porozu
mieniu z c. k. Namiestnictwem co do osobnych datków, do jakich mogliby 
być pociągnięci właściciele kopalń i inni przedsiębiorcy fabryczni, zuźy 
wą, yjy niezwykłym sposobem drogę pomienioną.

Rekonstrukcya drogi ze Słobody rungurskiej do Czarnego Poooka 
dokonaną będzie przy użyciu powiatowego funduszu dróg gminnych, 
i ewentualnego zasiłku z funduszu krajowego.

W  dalszym ciągu przeszłego sprawozdania z czynności Wydziału 
krajowego (str. 216) podajemy do wiadomości Wysokiego Sejmu, że W y
dział krajowy, porozumiawszy s.ę z c. k. Namiestnictwem co do formy, 
w jakiej ma być wydane zestawienie przepisów o policyi drogowej wraz 
z instrukcyą normującą wykonywanie tych przepisów, wydał takowe jako

7
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Reambulacya nowych 
linij kolejowych.

W sprawie utworzenia 
przy Banku krajowym 
oddziału melioracyjne

go i  parcelacyjnego.

Sprawozdanie o Banku 
krajowym.

osobną broszurę Zatytułowaną: „Przepisy 0 policyi drogowej z instru cy 
normującą ich wykonywanie. Lwów 1892“ i okólnikiem z dnia ina 
1892 udzielił te przepisy wszystkim "Wydziałom p ow iatow ym , inźynie 
okręgowym i mspektorom dróg. ..

JSlader niska cena egzemplarza tych przepisów (B ct.) umoze  ̂
władzom autonomicznym, jakoteź politycznym, nabycie znaczne1 i 
tych przepisów, które już w dwóch nakładach rozeszły się po kraju.

Następujące komisye reambulacyjne odbyły się przy udziale dele 
gatów Wydziału krajowego lub też upoważnionych przez nas Wydzi 
powiatowych:

1. Dnia 6. listopada 1891 w sprawie budowy odnogi dowozowej 
od stacyi w Kołomyi do domów składowych firmy Józef Weinschel i
w Kołomyi;

2. Dnia 16. listopada 1891 w sprane projektowanej budowy 
wązkiego toru dla kolei konnej od kopalni węgla w Muszynie do stacyi 
kolejowej w Sopowie ;

3. Dnia 23. listopada 1891 w sprawie projektowane^ budowy 06 
dowozowej do Prądnika, białego;

4. Dnia 18. grudnia 1891 w sprawie projektowanej budowy 
Stanisławów- Woronianka.

5. Dnia 31. maja 1892 w sprawie tej samej kolei,
6. Dnia 11 czerwca 1892 w sprawie proioktowanej budowy 

lokalnej o torze normalnym ze stacyi Przybówki do Dukli;
7. Dnia 17. czerwca 1892 w sprawie projektowanej budowy 

przewozowego i miejsca ładunkowego firmy G-roedel w Demnie;
8. Dnia 12. sierpnia 1892 w sprawie projektowanej budowv wąs 

torowej kolei ze stacyi Słotwina do browaru w Okocimie;
9. Dnia 22. sierpnia 1892 w sprawie projektowanej budowy 

lokalnej o torze normalnym ze stacyi Trzebinia do stacyi Skawce;
10. Dnia 26 sierpnia 1892 w sprawie projektowanej budowy 

dowozowej od stacyi Tłumacz-Pałahicze do fabryki cukru w Tłumaczu,
11. Dnia 27. września 1892 w sprawie projektowanej budowy 

wąskotorowej kolei konnej z kopalń, węgla „Stanisław14 w Nowosiel10̂  
Dzurowie do stacyi Widynów.

W  przedmiocie tym przedłożymy osobne sprawozdanie.

Sprawozdanie o czynnościach Banku krajowego przedkłada Wy 
dział krajowy oddzielnie wraz ze sprawozdaniem Rady nadzorczej teg 
Banku.



S P R A W O Z D A N I E
z czynności Departamentu Y. Wydziału krajowego

za rok 1891 i 1892.





Departament V.

Wydatki na cele 
zdrowia publicznego. 

Alegat 1.

Szef departamentu; Dr. Franciszek Hoszard, członek Wydziału 
krajowego.

W  1891 r. wydał fundusz krajowy na cele zdrowia publicznego 
w rzeczywistości kwotę 979.28? zl. w. a. Kwota ta jest od kwoty budżetem 
preliminowanej większą o 94.886 zł., od kwoty wydanej w r. 1890 większa 
o 141 642 zł., i większa od kwoty wydanej w r. 1878 o 172.889 zł.

W  szczególności wypłacił fundusz kr? lot/y :
z Rubr. III. za koszta leczenia ubog:ch 861.289 zł. 
v „ IV za szczepienie ochronne . 70.290 „
„ „ V. za leki podczas epideui , 8.957 „
„ „ VI. na zasiłk’ dla zakł. leczn. 4 200 „
„ „ IX . na dotacye zakładów . 78.069 „

Razem . 1,007.755 „
Na to wpłynęło do dochodów:

z Rubr. IV. nadwyżka od zakł. w Kulparkowie 11.391 zł.
„ „ V. zwroty od szpitali prowineyonalnych 16.032 „
* » » gmin . . . 427 „
„ „ IX . za rachunki aptekarskie. . . 616 „

Razem 28.466 zł.
Po potrąceniu tej kwoty która weszła do dochodów od wypłaconych 

1.007.755 zł. pozostaje czysty wydatek 979.289 zł.
Wydatek ten znajduje usprawiedliwienie w większej ilości dni 

leczenia ubogich, za których koszta z funduszu krajowego zapłacono. Pod
czas bowiom gd-n- w 1890 r. zapłacono z tego kapitału za 1,380.744 dni, 
w r. 1891 zapłacono za 1,400.450 dni, co daje różnicę 69.706, dni leczenia.

W  porównaniu z rokiem 1890 wypłacono w r. 1891 z Rubryki III. 
budżetu krajowego za koszta leczenia ubogich o 4.104 zł. więcej, z Ru
bryki IV za koszta szczepienia o 3.225 zł. więcej, z Rubryki V. za koszta 
sanitarne podczas epidem i o 811 zł. więcbj, nareszcie z Rubryki XI. na 
dotacye zakładów o 68 089 zł. więcej; wogóle zaś o 75.679 zł. więcej.

W  dochodach wpłynęło do funduszu krajowego nadwyżek dochodów 
jedynie od zakładu kulparkowskiegc o 8.498 zł. u ięcej niż preliminowan). 
Szpitale św. Łazaiza w Krakowie i szpital lwowski nie tylko nie dały 
pre'iminowanej nadwyżki w pierwszym w kwocie 2.608 zł., a w drugim 
9.545 zł., ale pobrały z funduszu krajowego na pokrycie niedoboru dotacyę 
pierwszy w kwocie 6C.758 zŁ, a drugi 6 068 zł.
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Zwroty zaliczek od szpitali prowincyonalnych wypadły większe 
o 4.032 zł. od preliminowanych i o 1.062 większe niż w 1890 r. Zwroty 
od gmin za zaległe koszta leczenia z lat przed rokiem 1874, kiedy jeszcze 
gminy ponosiły połowę kosztów leczenia za swoich ubogich, wynosiły 
o 1.573 zł. mniei niż były preliminowane, o 197 zł. mniej, aniżeli w r. 1890.

W porównaniu z r. 1878 wynik wydatków rzeczywistych był 
w roku ubiegłym większy o 172.339 zł., a to dlatego, że nasze zakłady 
lecznicze liczyły o 13.656 chorych więcej -iiż w r. 1878, a dni leczenia 
było o 358.234 także więcej.

Ruch chorych i wydatki. Wszystkie szpitale publiczne w kraju rozporządzały w r. 1891*
Alegat 2. 3.919 łóżkami, t. j. 15 łóżkami więcej, aniżeli w r. 1890, przybyło bowiem

15 łóżek na oddziale chorób umysłowych szpitala św. Łazarza, gwałtownie 
potrzebującym rozszerzenia.

Chorych pielęgnowano we wszystkich naszych zakładach leczniczyoh 
48.570 to jest o 2.987 więcej aniżeli w roku poprzednim, a 18.295 więcej, 
niż w r. 1878, Dni leczenia było 1,323 034 t. j. o 53.026 więcej, aniżeli 
ŵ  r. 1890, a o 309.877 więcej, aniżeli w r. 1878. Uzdrowionyoh zostało 
wogóle 34.769, zmarło zaś ?-932, W  szczególności zaś wynosił odsetek 
uzdrowionych w szpitalach 71-4, a zmarłych 7*4; u położnic uzdrowionych 
83-1 a 1’4 zmarłych, w zakładach dla obłąkanych 17'7 uzdrowionych a 10'8 
zmarłych; nareszcie w szpitalach dla dzieci 61'0 uzdrowionych i 24’1 
zmarłych.

Cała karacya chorego trwała średnio w szpitalach powszechnych 
22 8 dni, w zakładach położnic 17-2 dni, w zakładach dla obłąkanych 158 
a u dzieci 24’5 dni.

Wydatki wynosiły z pominięciem szpitali dla dzieci 833.180 zł. 
Z tych przypada nc szpitale powszechne 593.260 zł., na zakłady położnio 
27.134 zł., a na zakłady obłąkanych 212.785 zł. Oprócz tego subwencyo- 
nował fundusz krajowy szpitale dla dzieci kwotą 32.664 zł.

Cała kuracya chorego kosztowała w szpitalach powszechnych w prze
cięciu 14 zł. 14 ct., położnic 14 zł. 60 ct., obłąkanych 130 zł. 54 ct.

Koszt dnia wynosił: chorego 631 ct., położnicy 84’6 ot., obłąka
nego 826 ct. Żywność kosztowała za dzień i za osobę w szpitalach cho
rych 23 7 ct., u położnic 27-l  ct. i u obłąkanych 31-9 ct.

W  r. 1891 wypłacił fundusz krajowy za utrzymanie 305 podrzutków 
kwotę 21.484 a mianowici 5:

za 7 dzieci we Lwowie . . 208 zł 07 ot.
„ 35 „ w Krakowie. . 1.339 „ 41 „
- 257 „ we Wiedniu . . 19.583 .  67 .  (za trzy półrooza)

6 „ w Pradze . . 352 „ 41 „

Wydatki naszych zakła- Wykaz wydatków w trzech naszych zakładach krajowych w r. 1891
dów krajowych. porównuj e te wydatki, które w pływają na koszta właściwego utrzymania
Alegat 3, chorego i dają dokładny obraz gospodarności zarządu. Okazuje się z niego

że utrzymanie chorego było w roku ubiegłym najtańsze w lwowskim szpi
talu, wynosiło bowiem 70 94 ct. dziennie, kiedy w kulparkowskim zakła
dzie kosztowało 75‘36 ct., a w Krakowie 7905 ct. Żywienie we Lwowie
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kosztowało 2747 c t , w Kulparkowie 28-59 ct., a w szpitalu św. Łazarza 
28 88 ct. W  porównaniu z r. 1890 żywienie w szpitalu lwowskim koszto
wało aziennie drożej o 3'56 ct., w Kulparkowie o 3-17 ct., a w Krakowie 
o O 38 ot. taniej, co należy przypisać zmianie normy żywienia.

Alega* 4. Alegat 4. wykazuje o ile ceny produktów zużytych, w naszych za
kładach krajowych wpłynęły na różnicę kosztów żywienia w tych zakładach.

Zdrojowiska Wysoki Sejm dnia 4. listopada 1890 uchwalił ustawę zdrojową,
tudzież dwie rezolucye dotyczące tworzenia osobnych okręgów ze zdrojo
wisk dla poboru podatku konsnmcyjnego od mięsa i osobnych okręgów ze 
zdrojowisk i uzdrowisk dla dzierżawy prawa propinacyi. W  myśl tych 
uchwał odnieśliśmy się do c. k. Dyrekeyi galicyjskiego funduszu propina- 
cyjnego i do c. k. Namiestnictwa (L. W. 54.483 /92). Pierwsza z nich 
przyrzekła przed wydzierżawieniem prawa propinacyi na czas dalszy za
sięgnąć poprzednio opinii i życzeń właścicieli odnośnych zakładów kąpie- 
pielowych a względnie komisyj zdrojowych i wydzieli na ich żą lanie 
z obszernej grupy uprawnień propinacyjnych te miejscowości, w których 
istnieją koncesyonowane zdrojowiska i uzdrowiska i utworzy z nich w myśl 
rezolucyi Wys. Sejmu osobne okręgi dzierżawne. O. k. Namiestnictwo 
w odezwie d. 30 listopada 1891 L. 7.480 uwiadomiło nas, że o. k. krajowa 
Dyrekcya skarbu, po zbadaniu sprawy i przeprowadzeniu dochodzeń, oznaj, 
miła, iż ze stanowiska administracyi skarbowej nie uważa za wskazane] 
aby ze zdrojowisk i uzdrowisk krijowyoh utworzone zostały osobne okręgi 
dla poboru podatku konsumcyjnego od mięsa; c. k. krajowa Dyrekcya 
skarbu zauweżyła przytem, że jej zdaniem cel zamierzony to jest możność 
zaopatrywania zdrojowisk i uzdrowisk krajowych w doborowe mięso mógłby 
być z łatwością w ten sposób osiągnięty, że odnośny zakład postara się 
o to, aby doborowe bydło było sprowadzone i rzeź tegoż uskuteczniono za 
uiszczeniem dzierżawcy poboru rządowego podatku konsumcyjnego od 
mięsa według taryfy lub też według ugody, którą z tym dzierżawcą pod 
warunkami dla siebie najprzystępniejszymi zawrzeć by najeżało.

Odezwą z dnia 30. listopada 1891 r. L. 11.664 Prezydyum c. k. 
Namiestnictwa uwiadomiło nas, że Jego Oes. i Król. Apostolska Mość ra
czył Najwyższym postanowieniem z dnia 4. listopada 1891 udzielić naj- 
miłościwszej sankcyi uchwalonemu przez Sejm krajowy projektowi ustawy] 
urządzającej stosunki zdrojowisk i uzdrowisk w G-alicyi.

Po myśli §. 1. ustawy zdrojowej przejrzeliśmy przysłane nam przez
o. k. Namiestnictwo projekta statutów dla uzdrowisk: Zakopane, Truska- 
wiec, Lubień i Iwonicz i zaproponowaliśmy niektóre zmiany koniecznie 
potrzebne w uwzględnieni u miejscowych stosunków i w interesie tak za
kładów jak i gości baw’ących w tych zdrojowiskach i uzdrowiskach.

l e ^  sPaw'e fakultetu Uchwałą z dnia 24. marca b. r. Wysoki S<jm upoważnił nas do
rs iego we L rowie. zawarcia umowy z c. k. Administracyą państwa w sprawie fakultetu le

karskiego na c. k. Uniwersytecie we Lwowie.
O. k. Namiestnik w odezwie z dnia 20. lipca b. r. do L. 56065 

uwiadamiając, że Jego Eksc. p. Minister wyznań i ośw ecenia upoważnił
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W  sprawie podwyż
szenia ze skarbu 

państwa wydatków 
na cele sanitarne 

w Galicyi.

0 odstąpieniu części 
gruntu szpitala św. Ła
zarza na umieszczenie 
budynku dla anatomii 

patolog.

go do podpisania umowy imieniem adrrinistracyi państwowej, zwrócił 
uwagę, że p. Minister artykuł IX. umowy rozumie tak, że koszta utrzy
mania wewnętrznego urządzenia w dobrym stanie ponosić będzie fundusz 
krajowy. Przesyłając podpisaną 9. sierpnia b. r. przez Wydział krajowy 
umowę oświadczyliśmy, że koszta utrzymania wewnętrznego urządzenia na 
oddziałach klinicznych w dobrym stanie ponosić będzie fundusz krajowy 
o tyle tylko, o ile tego wymagają potrzeby szpitalne, nadwyżkę zaś na 
potrzeby kliniczne ma pokrywać fundusz edukacyjny. (L.W. 35993/92) Na to 
odpowodzi i e otrzymaliśmy.

E ierownik budowy zakładu dla położnic przedstawił nam projekt 
utworzenia jak najbliższej komunikacyi między zakładami dla nauk teore
tycznych przyszłego fakultetu lekarskiego, a zakładami klinicznemi za po
mocą drogi poprzecznej, łączącej ulicę Piekarską z ulicą Pijarów w dłu
gości 65 metrów. Ponieważ droga ta ma przechodzić przez grunt pozosta
jący w posiadaniu c. k. wojskowości i zajęty przez baraki wojskowe, przed
łożyliśmy projekt do c. k. Namiestnictwa z prośbą, aby podjęło rokowanie 
z władzami wojskowemi celem uzyskania pasma gruntu dla projektowanej 
drogi. (L.W.55537/92.)

Przy uchwalaniu ustawy samtarnej d. 19 listopada 1890 r. W y
soki Sejm powziął następującą uchwałę: „Wzywa się c. k. Rząd, ażeby ze 
względu na geograficzne położenie kraju podwyższył wydatki ze skarbu 
państwa na cele sanitarne w GaLcyi.

C. k. Namiestnictwo odezwą z d. 16. września 1891 do L. 5495 
zakomunikowało nam, iż stosując się do rezolucyi Wys. Sejmu, przedkła
dając najbliższy preliminarz budżetowy Wysokiemu Ministerstwu, będzie 
się starało o to, aby w ośmiu powiatach politycznych, w których dotych
czas urzędują tylko asystenci sanitarni, byli ustanowieni c. k. lekarze po
wiatowi, a nadto, aby przez podwyższenie dotacyi c. k. Rady zdrowia 
umożebn.ć dalsze istnienie i należyty rozwój pracown. hygieniczno-bakte- 
ryologicznej. (L .W . 40.986/91)

C. k. Namiestnictwo odezwą d. 18 Grudnia 1891 do L 91244 
uwiadomiło, że gdy odpadły najważniejsze przeszkody, które spowodowały 
Namiestnictwo do oświadczenia się przeciwko budowie pawilonu chirurgi
cznego w Krakowie na obranym przez nas gruncie, prz6to znikły powody, 
które nas skłoniły do wstrzymania się z zawarciem kontraktu co do bez
płatnego odstąpienia części gruntu szpitala św. Łazarza pod budowę gmachu 
przeznaczonego na umieszczenie katedr anatomii patologicznej, patologu 
ogólnej i doświadczalnej, medycyny sądowej i t. d. w Krakowie. W  skutek 
tego c. k. Namiestnictwo pi osiło o rychły zwrot zarysu kontraktu zawrzeć się 
mającego o bezpłatne odstąpienie skarbowi państwa wspomnianego gruntu 
z oświadczeniem, czy się zgadzamy ze stylizacyą tego zarysu i o wymie
nienie osób, które są upoważnione do podpisu kontraktu. Oświadczyliśmy 
na to d. 21. grudnia 1891 iż się zgadzamy ze stylizacyą zarysu i że kon
trakt darowizny będzie podpisany przez JE. Marszałka krajowego lub jeg° 
zastępcę i dwóch członków Wydziału krajowego. (L. W. 57841/91.)
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j tanowienie akuszerki Odezwą d 4. listopada 1891 L 86.932 c. k. Namiestnictwo zako-
szkolnej. munikowało, że JE. p. Minister wyznań i oświecenia, zezwolił, aby przy

szkole akuszerek we Lwowie, począwszy od 1. stycznia 1892 ustanowioną 
była prowizorycznie akuszerka szkolna, która pobierać będzie ze skarbu 
państwa remuneracyą roczną w kwocie trzy stu zł. i otrzyma bezpłatne 
pomieszkanie w oddziale położnych lwowskiego krajowego szpitala po
wszechnego. (L. W  51.684/91.)

■Zarządzona co do Uchwałą d. 24. Marca 1892 Wysoki Sejm ustanowił na oddziale
dwóch stypendyj dla położnic krajowego szpitala powszechnego w e Lwowie dwa stałe stypendya 

akuszerek po rooznie) któie nadawane będą na przeciąg jednego roku tym
akuszerkom, które ukończyły kurs w  c. k. szkole położnic z najlepszym 
postępem, a to celem nabycia praktycznych wiadomości. W  skutek rozpi
sanego konkursu jedną posadę już nadaliśmy, drugą zaś nadamy po egzaminie.

Zmiana instrukcyi dla Zgodziliśmy się na zmianę niektórych paragrafów instrukcyi dla
ikarzy szczepiących, lekarzy szczepiących według brzmienia projektu, przedstawionego nam 

przez. c. k. Namiestnictwo d. 18. września 1891 do L. 5495.

Budowa kr»jowego za- Uchwałą z d. 4. kwietnia 1892 Wysoki Sejm upoważnił nas do
kładu dla położnic rozpoczęcia budowy krajowego zakładu położnic wraz z kliniką położniczo- 

ginekologiczną we Lwowie według planu na podstawie uchwał ankiety 
specyalnie w tym celu zwołanej, w porozumieniu z c. k. Rządem wykona
nego i kosztorysu na kwotę 245.000 zł. obliczonego, z tern, aby budowa
była wykonaną w oiągu lat trzech.

Pragnąc zapewnić budowie tej odpowiednie jej przeznaczeniu wy
konanie, powierzyliśmy kierownictwo budowy radcy c. k. Namiestnictwa 
budowniczemu p. Józefowi Branseisowi, a po zatwierdzeniu planu przez 
Ministerstwo utworzyliśmy komitet budowy, wydaliśmy dlań regulamin, 
wezwaliśmy oferentów, a budowę powierzyliśmy budowniczemu p. Janowi 
Lewińskiemu. (L. W. 18.687/92.)

O sprawozdaniu c. k. C. k. Namiestnictwo odezwą d. 21. lipca 1. 47.656 przesyłając dru-
Rady zdrov 'a. kowane sprawozdanie c. k. krajowej Rady zdrowia o stosunkach zdrowo

tnych w Galicyi w r. 1890, upraszało, abyśmy wzięli pod rozwagę wnioski 
c. k. krajowej Rady zdrowia, których wykonanie wchodzi w zakres usta
wodawstwa krajowego i władz autonomicznych i zarządzili co uznamy za 
stosowne. Na odezwę tę odpowiedzieliśmy, że Wysoki Sejm we wszystkich 
gałęziach gospodarki krajowej stara się o poprawienie dobrobytu ludności 
i stosunków sanitarnych w kraju, czego dowodem z roku na rok zwiększa
jący się budżet krajowy, a przedewszystkiem część przeznaczona na szpi
tale i inne sprawy sanitarne. Samo wp~owadzenie mstytucyi lekarzy gmin 
nych w roku bieżącym włoży na kraj bardzo znaczne wydatki. Aparata 
desinfekcyjne wspomniane w odezwie już zostały sprawione w 13 szpi
talach, a co do reszty polecamy gminom w miarę ich możności staranie 
się o nabycie tych aparatów, aby stawić czoło chorobom zaraźliwym.

Co do innych wniosków c. k. Rady zdrowia, a mianowicie co do 
„ustawy o chorobach zakaźnych“ , oczekujemy iaicyatywy c. k. Rządu,
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część ta bogiem rzeczywiście wymaga Szczerego i umiejętnego zajęcia Się 
przy wielkich środkach jakie Rząd posiada, ze względu na szerzącą się 
w kraju bezmiernie zarazę kiłową, świerzb atakujący ludność prawie wsiami 
całemi, częste epidemie ospy i tyfusu, egipskie zapalenie oczu i inne cho
roby zakaźne, dziesiątkujące ludność naszego kraju w sposób rzeczywiście 
alarmujący, gdyż żadna prowincya Monarchii pod tym względem nie przed
stawia takich smutnych dat statystycznych, jak Galicya.

O serwitucie wodnym Na gruncie zakupionym od spadkobierców ś. p. Hofflicha na bu-
na gruncie kupionym d0Wę zakładu dla położnic i przyszłych klinik ciężył serwitut wodny na.

rzecz gminy miasta Lwowa co ao prawa własności i użytkowania źródeł, 
i wody w zbiornikach miejskich, znajdujących się na parcelach gruntowych 
do rzeczonej realności należących. Ponieważ Magistrat w zamian za zezwo
lenie na ekstabulacyą pomienionego serwitutu zażądał wydania ze strony 
Wydziału krajowego deklaracyi dozwalającej na wykreślenie prawa utrzy
mania stawu w realności funduszu krajowego, zwanej Szumanówką, daliśmy 
oświadczenie, iż zgadzamy się na spuszczenie stawu na Szumanówce 
w czasie, kiedy to okaże się możliwem, ze względu na kontrakt zawarty 
przez c. k. Rząd z Towarzystwem łyżwiarskiem, przyrzekając zarazem, że 
w realności tej nigdy stawu urządzać nie będziemy (L. W. 43.923/91.)

C. k. Namiestnictwo odezwą z d. 23. paźdz. L. 72.173/92 oświad
czyło, że kontrakt zawarty z Lwowskiem Towarzystwem łyżwiarskiem
0 dzierżawę stawu na Szumanówce ekspiruie 31. paźdz. 1894 r. przeto do 
osuszenia stawu tego dopiero po upływie tego terminu możnaby przystąpić
1 że ze swojej strony nie sprzeciwia się spuszczeniu i osuszeniu stawu 
„na Szumanówce “, byleby z tego powodu skarb paruswa nie był narażony 
na jakiekolwiek koszta i tok nauki w c. k. szkole wetorynaryi nie doznał 
uszczerbku. (L. W . 53.160/92.)

Zarządzenia z powodu Z powodu groźnego wystąpienia cholery azyatyckiej w Rosyi
cholery. wschodniej i niebezpieczeństwa zawleczenia jej za granicę zachodnią,

14. lipca c. k. Namiestnictwo wydało okólnik do wszystkich starostw, tu
dzież prezydentów miast Lwowa i Krakowa zawierający wskazówki cc do 
przedsiębrania środków ostrożności i tych zarządzeń administracyjno-sam- 
tamych, które zawleczeniu tej choroby do kraju naszego zapobiedz mogą.

W  skutek tego poleciliśmy 3. sierpnia L. 36.820 wszystkim szpi
talom zdwoić gorliwość w stosowaniu wszelkich środków ostrożności, 
a szczególnie przepisów odnoszących się do chorób zakaźnych, o utrzy
maniu porządku i czystości w budynkach szpitalnych i aby wypróżnienia 
osób dotkniętych chorobami zakaźnemi przewodu pokarmowego przed do- 
kłauną a natychmiastową desinfekcyą nie były usuwane, nie mniej, aby 
przestrzegano należytego funkeyonowania aparatów desinfekoyjnych. "Wszy
stkie zaś Rady powiatowe wezwaliśmy, do energicznego zajęcia się sprawą 
zaopatrzenia gmin w doorą wodę do picia, stosownie do okólnika z dnia 
22. stycznia 1892 1. 59.030, i czuwania nad najściślejszem wykonywaniom 
przepisów policy targowej.

Zarazem rozesłaliśmy d. 16 lipca (L. W . 34.268/92) do wszystkich 
wydziałów Rad powiatowycn w kraju dla rozdania w gminach 15 tysięcy
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egzemplarzy broszury: „Rady i wskazówki wobec zbliżającej się epidemii1', 
napisanej przez naszego inspektora szpitali, którą uznaliśmy jako na czasie 
jasno, zwięźle i praktycznie ułożoną.

Dnia 1. sierpnia otrzymaliśmy odezwę c. k. Namiestnictwa do 
1. 59 661 komunikującą nam okólnik, w którym c. k. Namiestnictwo wzywa
c. k. Starostwa do przeprowadzenia asanacyi gmin i obszarów dworskich, 
z powodu niebezpieczeństwa cholery i poleca, aby starostwa działały w po
rozumieniu z władzami autonomicznemu, zawiązując w każdym powiecie 
jedną lub więcej komisyi mięszanych, składających się z urzędników c. k. 
Starostwa i delegata Wydziału powiatowego. Zadaniem tej komisyi z przy
braniem lekarza, przedewszystkiem stwierdzić wady i usterki sanitarne 
w poszczególnych gminach i obszarach dworskich i wydać potem imieniem 
naczelników władzy autonomicznej i rządowej wspólne zarządzenia dla 
przeprowadzenia asanacyi.

Uznając pożytek takich komisyj mięszanych, które by oparte na 
znajomości stosunków lokalnych z całą. energią pizedsięwzięły wszelkie 
środki do asanacyi gmin, jakoteż zarządzenia w razie wybuchu epidemii, 
wezwaliśmy Wydziały Bad powiatowych, (L. W. 36820/92) aby wobec wa
żności sprawy, na wezwanie c. k. Starostw bezzwłocznie przystąpili do ści
słego porozumienia i wybrali odpowiednie osobistości na stanowisko dele
gatów, a o swoich zarządzeniach aby nam donieśli do dni trzech. Uwia
damiając o. k. Namiestnictwo o tych zarządzenie cn naszych zastrzegliśmy 
się, żeby koszta ztąd wynikłe w każdym razie poniesione były przez skarb 
państwa i żeby środki desinfekcyjne były dostarczone bezzwłocznie przez 
władze rządowe na koszt pansi" a

Oprócz tego, ponieważ uchwalenie środków zaradczych nie mogło 
byó zostawione wyłącznie uznaniu każdej komisyi, uważaliśmy za poży
teczne wezwać o. k. Namiestnictwo w celu wspólnego ułożenia i wydania 
zwięzłej, a przedewszystkiem jasnej instrukcyi dla tych mięszanych ko
misyi, „Tnstrukcya — bowiem — o cholerze", ułożona przez Najwyższą 
Radę zdrowia i polecona do zastosowania się reskryptem mimsteryainym 
z dnia 6. eierpnia 1886 1. 14.067, jest zbyt obszerna i nadto teoretyczna. 
Skutkiem tego porozun Lenia wydane zostały: „Wskazówki dla komisyi 
mięszanych". (L. W. 37 840/92)

W  dalszym rozwoju akcyi przeciwko cholerze, przesłaliśmy c. k. 
Namiestnictwu sprawozdania otrzymane od 48 wydziałów rad powiatowych 
w sprawie wspólnego przepij wadzenia asanacyi gmin i obszarów dworskich 
przez powiatowe władze autonomiczne i rządowe. Przy tern zwróciliśmy 
uwagę, że Wydziały powiatowe w Gorlicach, Chrzanowie, Rzeszowie, Ko
łomyi, Tłumaczu, Mielcu, Nisku, Sanoku, Husiatynie, Bóbrce, Krośnie, Ży- 
daezowie i Buczaczu oprócz rozmaitych zarządzeń asanizacyjnych uchwaliły 
dość znaozne stosunkowo kredyta na koszta przeprowadzenia tych zarzą
dzeń celem przyjścia z pomocą gminom uboższym, których położenie ma- 
teryaine skutkiem przebytych klęsk elementarnych wprost nie pozwalały 
na nałożenie jakiehkolwiekDądi ciężarów nadzwyczajnych. Inne znów W y
działy jako to, w Skałaoie, Zaleszczykach, r*\trnopoiu i Dąbrowej przewi
dując znaczniejsze koszta połączone z zarządzeniami asanizacyi, domagają się 
zasiłków ze skarbu państwa. Ceniąc dowody ofiarności powiatów idących 
z pomocą gminom, byliśmy jednak zmuszeni oświadczyć c. k. Namiest-
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nictwuyże w zasadzie., koszua połączone z przeprowadzeniem asanaeyi i środ
ków ochronnych celem zapobieżenia grożącemu niebezpieczeństwa epidemii 
pokryte być winny z c. k. skarbu państwa i na gm_nach zaciężae nie 
mogą, zwłaszcza, że i uste w a z 30. kwietnia 1870 D. u. p, Nr. 68 obo
wiązku takiego na gminy nie wkłada.

Dnia 14. sierpnia 1. 64166 o. k. Namiestnictwo uwiadomiło nas, 
iź udało się do c-k Ministerstwa spraw wewnętrznych względem wydania po
stanowienia iż koszta powołania lekarzy do komisyi mięszanyoh rriP.ją być po
kryte ze skarbu Państwa.

O. k Ministerstwo na to się zgodziło.
Ouezwą z d. 13 sierpnia do 1. 63363 c. k. Namiestnictwo uwiadomiło 

że ck. Ministerstwo spraw wewn. d. 10. sierpnia 1. 17.610 poleciło, aby gmo ■
i obszary dworskie kraju naszego, zagrożonego w pierwszym rzędzie niebezpie
czeństwem cholery, zaopatrzyły się, w minimalny zapas środków desinfekey; 
nych. Ze względu, że gminy i obszary dworskie mają po myśl’ §. 41. a. ustawy
ii 30. kwietnia 1870 wykonywać środb1' miejscowe dla zapobieżenia chorobom 
zaraźliwym i ich rozszerzeniu się, dlatego uchwaliliśmy, aby Wydziały powia
towe wyduły stosowne w tej mierze zarządzenia, a zarazem, ażeby zakup i?.' 
bezzwłocznie z funduszów powiatowych dia wszystkich gmin i obszarów dw; : 
dworskich w ich zastępstwie i z prawem regresu zapas krystalicznego kwas .. 
kaibolowcgo, przeciętnie dwa kilogramy na gminę, uwiadamiając, że w razio 
pojawienie się cholery c. k Ministerstwo urządzi przy c. k. Starostwa* u 
składy środków desinfekcyjnycn dla użytku gmin epidemią nawiedzonych 
Uwiadomiliśmy przytem, gdzie naitaniej można kupić kwas karbolowy- 
a zarazem, że w gminach mniejszych 'i uboższym dobrym środkiem do d*v 
sinfekcyonowania wypróżnień cholerycznych, według wskazówki c. k 
Ministerstwu spraw wewn. jest świeżo gaszone wapno w stosunku 1 litra 
rozrobionego wapna na 4 litry wody. (L. W . 89.852/92)

Oznajmiając c. k. Namiestnictwu o naszeni zarządzeniu dodaliśmy 
iź pozostawiamy na razie w zawieszeniu kwostyę, kto ma koszta desin 
fekcyi porosić, gdyż sądzimy, że wydatek ter ponieść powinien skarb 
państwa (L W. 36.820.)

O. k. Namiestnictwo, wychodząc z założenia, że przyczyną uchy ’ 
lania się gmir od urządzania szpitali epidemicznych leży nietylko w braku 
środków pieniężnych ale też i z powodu, że koszta za leczenie i żywienie 
chorych w tych szpitaiach mogą być ściągane nie w sposób kosztów le 
czenia w szpitalach publicznych, lecz jedynie na zasadzie ustawy o swoj- 
szczyźnie, wezwało nas odezwą dnia 7. trześnia 1892 1. 70.183, abyśmy 
w najbliższej sesji sejmowej postawił’ naglący wniosek do ustawy krajo
wej, mocą której szpitale epidemiczne, na czas trwania epidemii miałyby 
zyskać prawo szpitali publicznych.

Na tę odezwę odpowiedzieliśmy (L. W  44271/92) że Wysoki Sejm 
na wniosek Wydziału krajowego uchwałą 22. wrzenia przeznaczy! kwotę
50.000 zł. na zapomogi dla niezamożnych gmin w celu urządzenia szpitali 
cholerycznych i że taką doraźną pomoc uważamy za odpowiedniejszą, 
aniżeli uznawanie szpitali cholerycznych za powszechne na czas trwania 
epidemią ten huwiem proceder nie dałby gminom, na razie środków do 
urządzenia szpitali, gdyż narosłe koszta leczenia dopiero później mogłyby 
być wykazanymi do zwrotu. Przy tem zwróciliśmy uwagę c. k. Namiest-
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m.ctwa iż Wysoki Sejm nie powziął jeszcze decyzyi w sprawie ponoszenia 
kosztów budowy i urządzenia szpitali powszechnych.

Wydział krajowy z kredytu udzielonego przez Wysoki Sejm na 
bezzwrotne zapomogi dla gmin niezamożnych w oelu umożliwienia im za
kładania i urządzenia szpital’ dla cholerą dotkniętych do 31. paźdz. b. r. 
udzieli? zasiłki następującym gminom: , w letnikom pod Krakowem $00 zł. 
Eusiatynowi 300 zł., -Tasłu. 500 zł., Pilznu 500 zł., dla Szczakowy 500 zł.; 
Rudek 200 zł., Bobrki 200 zł., Sędziszowa 200 z ł , Zakopanego 500 zł., 
Kosowa 200 zł., Tartakowa 100 zł., Krysfynopola 100 zł., Waręża 200 zł., 
Liska 200 zł., Zborowa 200 zł., Radomyśla 300 zł., Mielca 300 zł., Pod
hajce 300 zł., Skołego 200 zł,, Rawy Ruskiej 300 zł., Bohorodczan 200 zł. 
Kańczugi 50 zł. Bielan 100 z ł , Łąki 100 zł.. Nowej wsi 100 zł., Słomnemu 
100 zł, Połchowu 100 zł., Podbukowiny 100 zł., Birczy 200 z ł, Fryszta
ku 200 zł.. Janowca 200 zł., Woli krzywieckiej 100 zł., Niewistki lOOzł. 
Dąbrowy 300 zł., Dzikowu 200 zł., Klucznikowicom 100 zł., Dulczówce 
100 zł., Mieohocinuwi 100 zł., Trzebinii 200 zł., Ozortkowowi 300 zł., 
Dembicy 200 zł., Szydłowcom 150 zł., Skali 200 zł., Borszczowowi 200 zł., 
Mielnicy 200 zł., Jeziorzanom 200 zł. Wogółe do końca roku — 9.600 zł. 
Gminom które żądały pomocy na asanizacyę odmówiliśmy zasiłku, — z po
wodu, iż z końcem października cholera zaczęła wygasać w kraju, subwen- 
cyj na budowę szpitali cholerycznych już nie wydawaliśmy.

Dnia 27. listopada 1. 59.008 wydaliśmy do Rad powiatowych na
stępujący okólnik: „Jakkolwiek w kraju naszym nigdzie obecnie nie ma 
cholery, jednak ze względu że zaraza ta sroży się w południowo wscho
dnich guberniach carstwa rosyjskiego, a mianowicie na Podohi, Wołyniu, 
i Ukreiue, a w Lubelskiem je3zcz9 nie wygasła, niebezpieczeństwo zawle
czenia jej jest jeszcze wielkie, jeżeii nie na teraz, gdy nastały mrozy, to 
w pierwszych dniach wiosny przyszłej,

„W  roku bieżącym, dzięki ofiarności kraju, powiatów i gmin bardzo 
wiele zrobiono, dla asanizacyi miast, miasteczek i wsi i temu bezspornie 
ze, wdzięczyć musimy, że epidemia, która już przekroczyła w niektórych 
miejscach granice naszego kraju zagnieździć się i rozszerzyć nie mogła. 
Lecz jeczcze dotychczas nieprzyiaciel jest u progu domu naszego, na
leży wiec zachować ciągle jak największe ostrożności, a dbałością o zacho
wanie czystości i porządku w domach, obejśoiach. na targach, a gotowością 
do odparcia epidemii, możliwe niebezpieczeńst wo zrobić najmniejszemu

C. k. Namiestnictwo okólnikiem d. 24. listopada 1. 89.486 naka
zało c, k. Starostwem czujność i baczność, aby rezultaty piać asanizacyinych 
dokonanych w roku bieżącym, cie zostały zmarnowane, Wydział krajowy 
zaś wzywa Radę powiatową do jak największej baczności, aby zastosowa
nemu były przepisy czystości, nakazane różnemi okólnikami naszemi i wska
zówkami, ażeby środki desinfekcyjne, zakupione dla gmin były przecho
wane należycie aż do chwili gdy potrzeba zmusi uciec się do nich i ażeby 
mieszkańcom gmin nieustannie przypominano, że czystość największa jest 
najważniejszym środkiem ochronnym przeciwko epidemii i że od niej za
leży bezpieczeństwo życia ich samych i ich dzieci. Jeżeli w jakiej gminie 
dotychczas nie upatrzono domu na prowizoryczny szpital dla cholerycz
nych, to zwierzchność:, gminne powinny dokonać tego w czasie zimy, aby 
nie być zaskoczonym znienaoka i mieć możność pierwszych już choryoh 
oddzielić od zdrowych i dać im pomoc ak najskuteczniejszą^
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Otrzymf wszy V, 'adomość że w Oświęcimie niema lekarza ekspono
wanego dla rewizyi przejezdnych i ich rzeczy i że przez ten punkt prze
jeżdżają wychodźcy z Hamburga, zwróciliśmy uwagę c. k. Namiestnictwa, 
że na nic się nie zdadza wszelkie wysiłki gmin, kraju i państwa, jeżeli na 
granicy nie będą zachowywane ostrożności należyte (LW. 44.061/92).

C k. Namiestnictwo dnia 14. września L. 71102 uwiadomiło, że 
telegraficznie dnia 3. września delegowało osobnego lekarza do rewizyi 
sanitarnej podróżnych i ich pakunków w Oświęcimie.

W  skutek wybuchu azyatyetiej cholery w Kraków«*, wezwaliśmy 
magistraty wszystkich miast, w których znajdują się szpitale powszechne 
do urządzenia szpitali cholerycznych, gdyż chorzy na cholerę nie mogą 
byó przyjmowani do szpitali powszechnych. Wskazaliśmy, że szpitale te 
winny być urządzone za miastem i tek , żeby do nich dostęp mieli tylko 
chorzy i ratujący ich (LW. 44.782/92).

Wobec urzędowego skonstatowania wybuchu epidemii cholery 
w Budapeszcie, która coraz szersze przybierała rozmiary w Królestwie Wę- 
gierskiem , tak iż uzasadniona zachodziła obawa, że krajowi naszemu za
grażałoby poważne niebezpieczeństwo z tej strony, gdyby nie zostały przed
sięwzięte bezzwłocznie stosowne środki ostrożności, zapobiegające zawle
czeniu zarazy, odezwą z dnia 19. października b. r. udaliśmy się do o. k. 
Namiestnictwa o poczynienie odpowiednich zarządzeń, ażeby kraj nasz, który 
tak znaczne i ciężkie ofiary poniósł i porosi na przeprowadzenie asanaoyi 
nie został pomimo to klęską epidemii nawiedzonym z powodu niedostatecz
nego zabezpieczenia granic naszych ze strony Węgier (LW. 51.862/92)

Ze strony rządu, wezwanego przez Wydział krajowy, na poleoenie 
Wysokiego Sejmu, do wyznaczenia z funduszów państwowych kwoty przy
najmniej 100.000 zł. na urządzenie w gminach niezamożuych szpitali oho- 
leryoznych, do końca roku 1892 nie nadeszła żadna odpowiedź.

Okręgi sanitarne. Na mocy postanowień §§. 4. i 5. ustawy z dnia 2. lutego b. r.
N. 17, tudzież uchwały sejmowej z dnia 30. marca 1892, uchwaliliśmy 
w porozumieniu z c. k. Namiestnictwem (LW. 47.858/91) ustanowienie 
w roku bieżącym następujących czternastu okręgów janiternych: 1. W  po
wiecie zaleszczyckim z siedzibą w Gzerwonogrodzie; 2. w powiecie Sam
borskim z siedzibą w Łące; 3. w powiecie Bohorodozańskim z siedzibą 
w Bohorodczanach ; 4. w powiecie husiatyńskim z siedzibą w Probuinie;
5. w powiecie niskim z siedzibą w Rudniku; 6. w powiecie turczańskim 
z siedziba w Boryni, 7. w p^w. nadwórniańskim z siedzibą w Majdanie 
średnim; 8. w pow. kołomyjskim z siedzibą w Jabłonowie; 9. w powiecie 
podhajeckim z siedzibą w Wiśniowczyku ; 10 w pow, ozortkowskim z sie
dzibą w Łłaszkowoach; 11 w pow. Ciesz ano wskim z siedzibą w Narolu; 
12 w pow. stanisławowskim z siedzibą w Maryampolu; 13. w pow. tłu- 
mackim, z siedzibą w Niż.niowie, nareszcie w powiecie Kosowskim z sie
dzibą w kahiem.

Komunikując o tern wydziałom odnośnych raa po wiato wy oh i za
łączając rwiadonneale, jakie po myśli §. 11. ustawy ustanowiliśmy ryczałty 
na koszta podróży służbowych w każdym okręgu, poleciliśmy na podsta
wie §§. 7. i 8. rozporządzeni* wykonawczego do wyżpomieaionej ustawy



Zarządzeria brzozow
skiej rady pt wiatowej 
Względem akaszerek 

gminnych.

Mianowanie członków 
k. E.ady zdrowia.

rozpisar ie konkursów z terminem 30-dniowym, w którym obok wysokości 
płacy ustanowionej § .1 1  ustawy, jako minimum na kwotę 500 zł. naka
zaliśmy pomieścić szczegóły przewidziano §. 8. rozporządzenia wykonaw- 
pzęgp, tudzież o obowiązku utrzymywania apteki domowej, tam gdzie 
apteki publicznej niema Nominacyę lekarza okręgowego poleciliśmy przed
stawić nam do zatwierdzenia , jądnaŁześnie z wykazem podatków bezpo
średnich, przypisanych do poboru w uałym powiecie za rok 1890 dla ob- 
racnowania, ozy i w jakiej wysokości przypadnie powiatowi subweneya 
z funduszów kraju itrych przewidziana w §. 12.

Przyjęliśmy do wiadomości o zamianowaniu lekarzy okręgowych 
w okręgach: Niżniów w pow. tłumackim, Narol w pow, cieszanowskim, 
Rudnik w pow. niskim, tlłaszkowce w pow. czortkowskim, Jabłonów w pow. 
kołomyjskim, Żabie w pow. kosowskim i w Wiśniowczyku w pow. podha- 
jeokim (LW  52.653, 51 995, 5.999, 51.988, 59.911, 64.697).

Punieważ c. k. Namiestnictwo wyraziło życzenie, ażebyśmy już te
raz wezwali wszystkie powiaty w kraju do oświadczenia się czy życzą so
bie na r, 1893 ustanowić jeden lub więcej okręgów sanitarnych, odpowie
dzieliśmy. iż nie omieszkamy przystąpić do zrealizowania tego życzenia; 
przedtem atoli prosimy o przysłanie podstawy do zaprojektowania Wys. 
Sejmowi nowej seryi okręgów sanitarnych i przydzielenia do nich poszcze
gólnych miejscowości, a zarazem podatków bezpośrednich przypisanych do 
poboru w powiatach, abyśmy przy wnioskach przedstawić mogli Wys. Sej
mowi dokładne cyfry oo do wysokości subwencyi do jakich ewentualnie 
fundusz krajowy będzie w przyszłości, przy tworzeniu dalszych okręgów 
zobowiązany. Na wezwanie to c. k. Namiestnictwo w odezwie z dnia 20. 
września 1892 L. 69.712 przedstawiło prn- akt ustanowienia lekarzy okrę
gowych w 23 powiatach obejmujących 31 okręgów. Wezwaliśmy przeto 
Wydz. powiatowe, aby zasięgnąwszy zdania wymienionych gmin i obsza
rów dworskich przedstawiły nam w porozumieniu ze Starostwami czy te 
gminy i obszary dworskie, ze względów na oddalenie poszczególnych miejsco
wości, aa ich zaludnienie, stosunki Jromunikneyjre, obecne siedziby lekarzy 
i inne ważne stosunki miejscowe mają być złączone w proponowany okręg, 
aby pizedstawió Wys. Sejmowi na najbliższej sesyi stosowne wnioski w tym 
przedmiocie (LW. 46 516/92).

Wydział brzozowskiej rady powiatowej doniósł nam, że dla zabez- 
p;eczenia pomocy położniczej ubogim rodzącym podzielono powiat na 20 
okręgów akuszeryjnyeh i rada powiatowa corocznie posyła jedną lub dwie 
kandydatki na kursa akuszeryjne swoim kosztem. Już obecnie tylko 7 
okręgów zostaje bez egzaminowanych akuszerek, które w kilku latjtoh te- 
miź obsadzone zostaną (LW. 20.443/92).

Wskutek odezwy c. k. Namiestnictwa, te z ostatnim dniem kwie
tnia b. r. kończy się trzeohleeie dla członków b, k. krajowej rady zdrowia 
przez Wydział krajowy delegowanych, na posiedzeniu dnia 22. marca de
legowaliśmy do wyżwspommanej rady zdrowia na czas od 1. maja 1892 
do końca kwietnia 1895 Dra Emila Merezyńskiego i Dra Grzegorza Ziem- 
bickicgo (LW. 13.819/92).

1a
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O szpitalach epidemmz- Odezwą z dnia 21. psździerniKa 1892 L. 78.572 c. k. Namiestni-
nych. otwo zakonom: ko wało nam, źe przywiązując wielkie znaczenie do istnienia

stałych szpitalików epidemioznych w gminach, zwłaszcza miejskich będzie 
wywierać ciągfy nacisk na gminy aby się postarały o stały lokal izolacyjny 
nawet gdy niebezpisczeństwo cholery ustąpi, gdyż każdą epidemię przez 
odosobnienie pierwszych przypadków z»r&z aa początku można stłumić. 
A  gdy Wysoki Sejm ucnwahł przeznaczyć 50.000 zł. na zapomogi dla 
uboższych gmin w uelu urządzenia szpitali cholerycznych, c. k. Namiest
nictwo zwróciło uwagę naszą, źe byłoby wskazanem przy rozdawnictwie 
uych zapomóg nałożyć na gminy pobierające zapomogę obowiązek utrzy
mania stale budynku przeznaczonego obecnie na szpital choleryczny póź
niej jako szpitala epidemicznego.

Ze względu, iż zarządzenie podobne wkładałoby nowy ciężar na 
gminy, czego bez zezwolenia Wysokiego Sejmu zrobić nie można i  że urzą
dzenie szpitali epidemicznych tam, gdzie lekarzy gminnych niema jest zu
pełnie bez celu, zostawiliśmy odezwę tę na razie bez odpowiedzi, oczeku
jąc uchwały Wysokiego Sejmu co do sprawy ponoszenia kosztów budowy 
i utrzymania nowych budynków szpitalnych.

Badania w sprawie Dla zbadania, czy nie dadzą się zaprowadzić mkie zarządzenia w źy-
oszczędności żywienia wjcniu chorych poleci fiśmy Inspektorowi szpitali wspólnie z Dyrektorem 

c ni-vnu. szpitala krajowego we Lwow.e udać się do wojskowego szpitala i przekonać
się jaki jest tam sposób żywienia chorych i koszt wdttu du  nich. Badanie 
to wykazało, że żywienie chorych odbywa się nie we własnym zarządzie a 
oddaje się w przedsiębiorstwo na trzy lata. Doświadczenie zaś tyloletnie 
wykazało, że sposób ten, dogodny dla adnńnistracy. jest kosztowniejszy, 
a mniej korzystny dla chorych, przedsiębiorca bowiem musi mieć swój pro
cent od włożonego kapitału, który to procert przy żywieniu we własnym 
zarządzie obraca się na polepszenie wiktu chorych. Oo do kosztu żywienia 
jednego chorego w przecięciu dz: mnie, dowiedzieć się o tern nie mogli, 
bo wyrachowania tego tam nie robią, jednak można śmiało powiedzieć, że 
koszt żywienia nie jest tańszym, bo cała poreya, którą dają rekonwales
centom tylko w dniu wypuszczenia ich ze 3zpitaia kosztuje 19 ct, z chle- 
bem, ale bez wina i bez wieczerzy, dodawszy więo 6 8 ct. na wieczerzę 
i wino koszt dzienny wypadnie od 25—27 ct., a zważyć należy, że por- 
cye dla chorych, mianowicie chicha są znacznie mniejsze, wtedy bowiem 
gdy na całą porcyę w naszych szpitalach norm a przeznacza 250 gr. chleba, 
w wojskowym szpitalu dają tylko 175 gr. Ekstraporcya także d-oższa, bo 
naprzykłaa potrawka z */a kury kosztuje 45 ct, wtedy gdy w. szpitala 
lwowskim około 38 ct ., pieczeń cielęca 16, wtedy gdy w szp-talu lwow
skim 12 ct. Mięso w kuchni nie raleźeło do najlepszych gatunków, bo 
tłuszczu na nim prawie żadnego rie było. Wino jest tejże samej dobroci 
oo i w naszych szpitalaoh. W  ogóle z gospodarstwa wojskowego s, pitaia 
niepodobna było nic praktycznego i korzystnego dla naszych szpitali P°‘ 
czerpnąć (L W. 59.761/92).'

Względem obieralności t . . • q .
lekarzy m prow. Starosta stanisławowski komunikując fiam, źe rada miejska w w **

do Rad miejskich., nisławo wie o brała zastępcą burmistrza Drs Jerzego Konkolniaka prymaryn*
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Ruch chorych.

sza szpitalnego, prosił o orzeczenie, czy ze względu na jego stosunek służ
bowy prymaryusz może być obrany na członka magistratu miejskiego.

Nie wdając się w kwestyę, czy Dr. Konkolniak wedle §. 35. or- 
dynacyi wyborczej może być obranym zastępcą burmistrza, oznajmiliśmy, 
że szpital stanisławowski, jako powszechny, jest zakładem samoistnym, 
publicznym, zostającym tylko pod zarządem gminy i nadzorem Wydziału 
krajowego.

Co zaś dc stanowiska, które Wydział krajowy w obec tej sprawy, 
jako władza nadzorcza nad szpitalami dotychczas zajmował, zwróciliśmy 
uwagę, że ilekroć rozchodziło się o wybór lekarzy szpitalnych do repre- 
zentacyi gminnej, nie stawił Wydział krajowy ze swej strony żadnych prze
szkód w tym względzie i istotnie też wielu lekarzy szpitalnych było człon
kami Rad i Zwierzchności gminnych. I tak, żeby analogiczny przytoczyć 
wypadek Dr. Mroczkowski, prymaryusz szpitala właśnie w Stanisławowie, 
był członkiem zwierzchności gminnej pomimo , iż początkowo została za- 
kwestyonowaną nawet obieralność jego (LW. 54.964/92).

Szpital krajowy we ILwcwie.
Ruch chorych w r. 1891 w szpitalu lwowskim :
I. W  zakładzie chorych:

Pozostało z końcem r, 1890 . 311 męźcz. 281 kob. razem 592
Przybyło w r. 1891 . . . 5.928 „ 4 924 „ „ 10.852

Ogółom leczono w 1891 6.239 „ 5.205 „ „ 11.444
W  ciągu roku 1891 wydalono:

wyzdrowiałych . . . . 7.760
z polepszeniem zdrowia . . 1.425
nieuieuzonych..................................... 851
zmarło . . . . . .  764

Razem . . 10.800
w dalszem leczeniu na rok 1892 pozostało . . 644

Stosunek procentowy:
Wyzdrowiałych
Z polepszeniem ubyłych
Nieuleczonych
Zmarłych

względnie
do

leczonych

67-81 % 
12-45 „ 
7-43 „ 
6'67 „

względnie
do

ubyłych

71-85 °/0 
13-17 „ 
7-87 „ 
7*07 _

Ilość łóżek dla chorych 700, dla posługi 41.
Ilość dni leczenia 236.915.
Średni czas leczenia jednego choregc 20'70 dni.
Najwyższy stan chorych w roku dnia 10. listopada 829 
Najniższy „ „ „ „ 2. sierpnia 575
Najwyższy przeciętny stan chorych w Lutym 777.
Najniższy „ „ „ w Sierpniu 603.
W  ciągu roku 1891 odmówiono przjjęcia do zakłada chorych ogó

łem 426 osobom, już to dla braku objawów chorobowych, już to dla nie- 
uleczalności choroby, a tern samem t raku kwalifikacyi do leczenia szpital
nego, a mianowicie w styczniu 52, w lutym 17, w marcu 34, w kwietniu 
27, w maju 14, w czerwcu 67, w lipcu 51, w sierpniu 42, we wrześniu 23, 
w październiku 35, w listopadzie 41, w grudniu 23,



Liczbowo było najwięcej leczonych: z chorobami skóry 1.785 , na 
choroby weneryczne 1,589, ogólne i krwi 1.421, narządu oddechania 1.141, 
oka 937, narządu trawienia 935, z zołzami i gruźlicą 705, z ranami 635, 
z nowotworami 429, chorobami narządu płciowego 397, układu nerwowego 
3bO, narządu krążenia krwi 223, organów moczowych 210, stawów 186, 
kości 175. Najmniej wykazują choroby ucha 23, zatrucia 22, zamiar sa
mobójstwa 9, pasożyty 2, potwory i zrośnięcia 2.

W  okresie konania przybyło do szpitala 25 osób, które zaraz po 
przyjęciu zmarły.

Z liczby 764 zmarłych przypada na gruźlicę 30 88°/„, na zapale- 
nio płuc 9-29% , uwiąd starczy 8 24% , choroby serca 6'67a/0, chorobę 
Brighta 2 87%, choroby mózgu i opon 3 53%, na raka 5 23%, na czerwonkę
0-52%, na dur brzuszny i osutkowy 340%  , na resztę chorób 29'85%, 
w czem się mieści 3-26% przyjętych w stanie konania.

Leczono na zakaźne choroby: dur brzuszny i wysypkowy 235 
(zmarło 26), na gruźlicę 700 (zmarło 236), na influenzę 700 (zmarło 44), 
na błonicę 4 (zmarł 1), na ospę 30 (zmarło 9), na płonicę 8 (zmarł 1), na

84, na odrę 4, na świerzb 358, na zimnicę 100.
II. Ruch chorych w zakładzie położnic:

Pozostało z końcem roku 1890 kobiet 51 dzieci 30
Przybyło w ciągu roku 1891 1.044 n

887
Loczono przeto ogółem kobiet 1.095 dzieci 317

Wydalono w ciągu roku 1891:
Po odbyciu porodu kobiet 1 .004 dzieci 846
Przed odbytym norodem V 27 •I —
Zmarło » 14 V 41

Razem kobiet 1.045 dzieci 887
Pozostało w leczeniu na r. 1892 kobiet 50, dzieci 30
Stosunek wyzdrowienia u położnic wynosił względnie do ubyłych 

96 08 /„. Stosunek śmiertelności u położnic względnie do ubyłych w yn osił
1-28% w stosunku do pielęgnowanych 1-27% , śmiertelność dzieci 4-617*•

Ilość łóżek 61 (wedle potrzeby więcej).
B ó ś ć  dni leczenia 16.695.
Średni czas pielęgnowania jednej położnicy 15 dni.
Najwyższy średni stan pielęgnowanych przypada na miesiące zi

mowe. grudzień, styczeń; luty i marzec, najniższy na miesiące letnie 
i jesienne.

Pielęgnowano ogółem więcej aniżeli w r. 1890 kobiet 152 , dzieci 
122, zmarło kobiet więcej o 6 dzieci więcej o 14.

Służba lekarska szpitala lwowskiego oprócz Dyrektora składa się 
z 8 prymaryuszów, 8 sekundaryuszów I. k l., 4 sekundaryuszów II. klasy, 
prosektora, chemika patologicznego, tudzież z 10 lekarzy p o m o c n i c z y c h  

bezpłatnych.
Dozór nad służbą oddziałową na oddziałach I . ,  I I .  i I I I . ,  c h o r ó b  

wewnętrznych, chirurgicznym i ocznym sprawowały Siostry Miłosierdzia, 
na oddziale kiłowo-skórnym męskim nadzorcy; na oddziale k i ło  w o -skórnym 
kobiet nadzorczyni, na oddziale położnic 3 akuszerki. Dozór nad służbą, 
żywnością i bielizną tego ostatniego oddziału oddano Siostrom M iłosierdzia.



Sióstr Miłosiera !a było do pielęgnowania chorych i do gospodar
stwa 24; niższej służby oddziałowej 45.

Zarząd składał się z rządcy, dwóch oficyałów, dwóch pisarzy, ośmiu 
pisarzy dziennych, woźnego i odźwiernego.

Służba domu składała 8ię z lamj iarza, łaziennego, kaplieznego, do
zorcy trupiarni, stróża, nocnego i parobków — razem 24.

W  pralni pracowały: Nadzorczyni, 3 parobków i 22 praczek prze
ciętnie.

Kapelanów było dwóch: obrządku rzymsko-katolickiego i obrządku 
grecko-katoliokiego.

Ruch chorych według oddziałów był następujący:
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Oddział I. chor. wewnętrzn. 102 2.521 33.383 13.2 323 328 130 91
94 1.582 24.257 15.3 258 190 12.6 66

» HI. „ 76 1.276 16 802 13.1 221 128 100 46
Oddział chirurgiczny . . 160 2.228 60.011 26.9 375 100 4.4 164

, kiłowo-skórny męski 104 1.709 36.761 21,5 353 6 0.3 100
„ „ „ kobiecy 00 1.166 36.464 31.2 458 12 1.0 99
„ o c z n y ................. 84 962 29.227 30.3 348 — — 80
„ położniczy . . . 61 1.095 16.695 15.2 273 14 12 45

Ogółem . . . 761 12.539 253 610, 20 2 333 778 6.2 694
W r. 1890 było . . 761 11.456 235.656 20.5 309 702 6.1 646

+1.083 +  17.954 -0 .3 +24 +76 +0.1 +48
Na oddziale chirurgicznym wykonano operacyj większych 905, to 

jest 2 4 codziennie w ciągu całego roku, bez wyjątku niedzieli i dni świą
tecznych, a oprócz tego znaczną ilość rękoczynów mniejszych, naprzykład 
przecięcia ropni, wyrywania zębów, wycięcia mniejszych nowotworów itp. 
Liczba większych opatrunków przenosiła liczbę 5 tysięcy, to jest 13'7 
dziennie. Z większych operacyj dokonano: ampntacyj 70, arthrotomij 3, 
arthropunkoyj 61, colporrhafij 8, wyłuszczenia woli 4, wycięć nowotworów 
81, enterostomij 6. gastrostomij 2, hemiotomij 24, laparotomij 20, oyaro- 
tomij 11, resekcyj 29, tracheotomij 18, trepanacyj czaszki 6, urethro- 
tomij 11 i t. d.

Na oddziale ocznym dokonano 337 operacyj. a w liczbie tej zdjęć 
katarakty 106, iridechomij 67, punkcyj rogówki 17, operacyj garbiaków 14, 
przecięć worka łzowego 20, całkowitych wyjęć oka 17 i t. d. W roku 
ubiegłym zaprowadzono antiseptykę i zachowano ją przy operacyach;— tej 
to ścisłej antiseptyce zawdięczamy bardzo pomyślne wyniki operacyj, gdyż 
w wielu operowanych wypadkach wzrok został przywróconym do połowy 
bystrośoi, a nawet w wielu wypadkach do normalnej bystrości.

Oba oddziały skórne cierpią na nieustanny brak miejsca, a wsku
tek tego przepełnienie, sprowadzające bardzo niepożądane następstwa pod 
względem leczniczym i przyczyniające się do dłuższego pobytu chorych 
w szpitalu, to jest do większych wydatków na ich leczenie.

3
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Uwolnienie od służby 
Dra Kilarskiego i mia
nowanie Dra Macheka.

W ynajęcie pawilonu dla 
zakaźnych od szpitala 

św. Zofii.

Ulokowanie oddziału 
obserwacyjnego.

Na oddziale położniczym w r. 1891 wykonano 150 ręk oczyn ów , 
w tej liczbie zakładanie kleszczy 19, pomoc ręczna przy położeniu miedm- 
cowem 41, obrót 15, trepanacyj 2 i t. d. Porodów w r. 1891 było 979, 
a zatem o 121 porodów więcej aniżeli w roku poprzednim. Dzieci urodziło 
się 887, umarło 41. Porodów bliźniaczych było 15.

Sprawę utworzenia drugiej posady etatowej akuszerki w tym od
dziale Wys. Sejm załatwił przychylnie.

W  r, 1891 wykonano w prosektorium szpitala lwowskiego 821 
sekcyj naukowych, a nadto 52 sekcyj sadowo-lekarsKich i 26 sekoyj pob" 
oyjno-lekarskich. W  pracowni mikroskopowej prosektorium wykonano 182 
rozbiorów mikroskopowych rozmaitych utworów, tkanin i wydzielin, na
desłanych z różnych oddziałów szpitala w celu dyagnostycznym.

W  pracowni ohcmiozno-lekarskiej dokonano w ogóle 1.448 rozbiorow 
chemiozno-mikroskopowych. Jak w latach poprzednich w laboratoryum pod 
kierukiem ohemi ta patologicznego pracowali młodsi lekarze szpitalni i ucz
niowie medycyny, bawiący we Lwowie w czasie wakacyj.

Prymaryusz oddziału ocznego Dr. Józef Kilarski, wskutek choroby 
i niemożności dalszego nełnienia służby został przeniesiouy w stały stan 
spoczynku ; na jego miejsce został mianowany Dr. Emanuel Machek pro- 
wi zorycznie, aby mieć ręce wolne, gdy będzie otwarty fakultet medyczny 
przy uniwersytecie lwowskim i klinika okulistyczna, której profesor, we
dług przyjętego zwyczaju, ma być równocześnie prymaryuszem szpitala.

Z powodu wzrastającego przepełmenia szpitala lwowski' go chorymi, 
z uwagi, j ż  ponowne urządzenie stacyi obserwacyjnej przy szpitalu przy
czyniło sią do uszczuplenia ubikacyj, nareszcie z powodu niemożności na
leżytego izolowania chorych ospowych i gdy na tę chorobę dwóch lekarzy 
szpitalnych . dozorczyni zachorowali, z ona wy aby w graacnu szpitalnym 
nie utworzyła się endeiuja, ospy, zezwoliliśmy ng odnajęcie na czas rzeczy
wistej i koniecznej potrzeby pawilonu dla zakaźnych szpitala św. Zofii- 
Odnajęła nam dyrekcya tego szpitala pawilon bezpłatnie, pod warunkiem, 
że dzieci dotknięte ospą, szkarlatyną i dyfteryą bedą umieszczone w tymże 
pawilonie, wraz z zakaźnymi szpitala lwowskiego, leczone i żywione kosz
tem funduszu szpitalnego, szpital zaś dla dzieci będzie dostarczał leżącym 
w tym pawilonie łóżek i bielizny, opieranej kosztem szpitala głównego- 
Na warunek ten zgodziliśmy się, znajdując, iż mniej to będzie kosztować 
aniżeli płaceń, j czynszu najmu, gdyś ilość dni leczenia dzieci na te trzy 
choroby, wynosiła w ciągu trzech ostatnich lat zaledwie 500.

W  listopadzie r. z. polecaliśmy przeniesienie oddziału obserwacyjni0 
dla chorych podejrzanych o zboczenia umysłowe z zakładu obłąkanych w Kul- 
parkowie do lwowskiego szpitala. Oddział ten pod nazwą „Stacyi obserwa
cyjnej dia umysłowo chorych" został przydzielony do oddziału wewnętrz
nego III., do którego przyłączono choroby nerwowe i mózgowe tak męż
czyzn, jak i kobiet i gynekoiogiczne, jeżeli nie wymagają operacyi chirur
gicznej. Do stacyi obserwacyjnej poleciliśmy nie przyjmować tych, którzy 
już byli umieszczeni w zakładzie kulparkowsaim lub posiadają przepis8,116
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S zk oli dozorców  przy 
' szp-'tala lwowskim.

Prośba D yrekcyi o roz
szerzenie, szpitalu

W ydatki.

śv.iadeotwo lekarskie, stwierdzające, że kwalifikuje się do umieszczenia 
w zakładzie dla obłąkanych. Kierownictwo tego oddziału oddaliśmy leka
rzowi obeznanemu z psychiatrią.

Zezwoliliśmy na przedłużenie umowy z zakładem św, Józefa dla 
nieuleczalnych i ozdrowieńców na rok jeden, z zastrzeżeniem, aby chorzy 
tam oddani nie pozostawali dłużej nad dni czternaście.

Przy rozprawie nad Rubr. XI. preliminarza budżetu na rok 1892 
powziął Wysoki Sejm uchwałą polecającą Wydziałowi krajowemu wziącie 
ponownie pod rozwagą sprawy urządzenia szkoły dozorców przy szpitalu 
lwowskim. Rzecz tą przedstawiamy w osobnem sprawozdaniu.

Niezmierne przepełnienie szpitala na wszystkich oddziałach jego 
spowodowało Dyrekcyą, popartą przez całe kolegium lekarskie do przed
stawienia sprawozdania o konieczności wyniesienia jednego z oddziałów 
szpitalnych do wynajątego domu i wybudowania pawilonu dla chorób za
kaźnych. Ze wzglądu edrak na ogromne wydatki, które kraj poniósł 
w ostatnim czasie na budynki szpitalne i kliniczne, jakkolwiek jesteśmy 
przekonani, że do tego wcześniej czy później przyjść musi, odpowiedzie
liśmy Dyrekcyi, iż sprawą rozszerzenia szpitala przedstawimy Wysokiemu 
Sejmowi po wybudowaniu klinik, sądzimy bowiem, że kliniki te do pe
wnego stopnia jeżeli nie zaradzą to przynamniej zmniejszą niebezpie
czeństwo istniejącego przepełnienia. LW . 62760/1892.

Sześcioletni wykaz porównawczy wydatków w szpitalu lwowskim 
przedstawia sia tak;

Dzień źy--
Cała kuracya wienia z pie-

Dni W ydatek chorjgo Dzień lecze czywem i
R ok Leczono leczenia roczny kosztowała nia kosztow. winem koszt.

1886 10.436 215.775 167.781 16 zł. 7 ct. 77-7 ct. 26-5 ct.
1887 10.255 217.594 166.448 16 „ 22 !) 76-4 „ 25-2 ti
1888 10.624 231.715 173.821 16 „ 36 n f5-0 „ 24-2 n
1889 10.767 240,348 188.632 17 , 52 a 78-4 „ 25-4 a
1890 11.456 235.656 181.285 15 „ 82 n 76-9 „ 23*9 n
1891 12.539 253.610 190.830 15 „ 21 n 752 „ 27-4 »

Wiąkszy roczny wydatek aniżeli w r. 1890 usprawiedliwia sią 
wiąkszą o 1083 ilością chorych leczonych, wiąkszą o 17.954 ilością dni 
leczenia, a nareszcie wielką drożyną wszystkich produktów żywienia, które 
odbiło sią na koszcie dnia leczenia i dnia żywienia

Z poszczególnych pozycyj wydatki nadzwyczajnie urosły w dziale 
leki i sanitarne potrzeby, które były o 2926 zł. wyższe aniżeli w roku 
poprzednim pomimo nieustannych nawoływań pp. lekarzy do oszcządności 
pod wzglądem przepisywania leków i do zastosowywania jak najtańszych 
opatrunków. Coraz to wiąksze wymagania' nauki pod wzglądem antiseptyki 
i aseptyki, a także dezynfekcyi wpływają na zwiąkszenie sią wydatków 
w tych pozyeyach.

Pranie w lwowskim szpitalu kosztowało 7.192, wyprano 443.783 
sztuk, koszt prania jednej sztuki wynosił 1-61 ct.
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Dochody szpitala lwowskiego w 1891 wynosiły wraz z dotacyą 
kwotę 207.281. Z tego fundusz krajowy dostarczył 150.929 płacący za 
siebie 10.500; obce fundusze 5.271, własne dochody 40.580. Razem 
207.280. Z tego na oddział chorych przypada 193.197 zł. na oddział po
łożnic 14.083 zł.

Potrzeba przerobienia Rewizya kanału pod gmachem szpitalnym, dokonana przez komi-
kanałów. syę Magistratu lwowskiego, wykazała konieczność dokładnej reperrcyi tego

kanału, który w wieluj miejscach jest uszkodzony przez zgnicie i jryp*" 
danie kamieni z boków i z sklepień, a w ogól3 cały będąc zbudowany 
z kamienia jest nieszczelny i nigdy nie może być dobrze oczyszczony. 
Niebezpieczeństwo zawalenia się kanału zmusiło nas do poleceu n zbadania 
stanu jego przez nasz oddział techniczny, a ponieważ potrzeba przerobie
nia okazała się naglącą, osobnem sprawozdaniem robimy przedstawienie 
względem naprawy kanału kosztem około 3.400 zł. spodziewając się, 4® 
przy robucie dokonanej we własnym zarządzie dadzą się uzyskać pewne 
oszczędności. LW . 65.567/1892.

Szpital św. Łazarza w Krakowie.

Ruch chorych. Ruch chorych w szpitalu św. Łazarza w Krakowie w r. 1891 był
następujący:
Z końcem 1890 r. pozostało mężczyzn 255, kobiet 272 razem 527 
Wstąpiło do szpitala w ciągu r. 1891 v 3616, w 4142 » 7759

Ogółem leczono w r. 1391 męzczyzn 3871, kobiet 4414, razem 8.286 
Opuściło zakład wylecz. 5900°/„ wzg. do lecz. 71'2 do ubyłych 76'3
Z polepszeniem . 426 „ „ 5'1
Niewyleczonych . 614 „ „ 7 4
Umarło . . 785 „ „ 9'4

5.5
7-9

10*1
Ogółem ubyło . 7725 » » —

Pozo! tało z końcem 1891 r. 263 „ „ 2 97 „ 6'60

Łóżek dla chorych było 572, dla posługi 90.
Ilość dni leczenia 215.543.
Średni czas leczenia chorego 26 dni.
Leczono w szpitalu przeciętnie dziennie 590.
Najwyższy stan chorych 617 dnia 21. Listopada 1891.
Najn ższy stan chorych 527 w dniu 9. Kwietnia 1891.

Ruch chorych według oddziałów był następujący:

*3 -a * > 0 0 . , .i d•§ £  Śmiertelność .2
2  o o g e, 2 ’g 'a  *3

N a z w a  o d d z i a ł ó w  § ® !g J  o ̂  6°*’  §
pj ^  ^  ’3 £ bowa •/

^  *5Q e j I q

Od. chorych wewn. i zakaźnych 208 3.491 73.631 21  354 664 1*9 201
Od. chorych chirurgicznych. 80 1.291 30127 2-3 376 61 4*7 88
Od, chorób ocznych 14 164 5.891 3 5 *20 . •



Od. położniczo-ginekologiczny 40 768 15.877 201 384 12 1'5 42
Od. chor. syfihtycznych 130 2.220 51.024 22’9 392 8  0 3  139
Od. chorych umysłowych 1 0 0  356 39.493 110 394 40 11*2 108

Razem . 572 8.285 215.543 26 0 376 785 94  590
W  szp. św. Ludwika dla dzieci 108 1.150 26.978 23-4 249 300 26 0 739
Oseski w tymże szpitalu 12 192 4.030 26 335 6 8  35 4 10

Na 1 oddziale chorób wewnętrznych leczono najwięcej: chorób 
dróg oddechowych 569 z nich umarło 180, chorób nerwowych leczono 63, 
umarło 6 , chorób przewodu pokarmowego 178 umarło 24, chorób serca 82 
umarło 14, chorób dróg moczowych 95 umarło 25, cnorób ostrych, zaka
źnych i innych leczono 435 umarło 42.

Na 2 oddziale chorób wewnętrznych leczono chorób narządu od
dechowego 615, z tych suchot płucnych 198, zapuleń płuc 151, zapaleń 
opłucny 54 i t. d. Chorób zakaźnych leczono na oddziale ogółem 310. 
W  zimowych miesiącach na tym oddziale było niemal ciągłe przepełnienie 
które doszło do maximum 107 chorych na 90 łóżkach.

Na oddziale chorób zakaźnych leczono wogóle 295 chorych, w tej 
liczbie na dur osutkowy i brzuszny 89, na odrę 21, ospę 9, skarlatynę 18, 
dyfteryę 22, czerwonkę 12, różę 82 i t. d. Zmarło 25. Na oddziale tym 
jest tylko 4 sal, odosobnienie więc poszczególnych chorób jest niemożebne

Na oddziale chirurgicznym w 1891 r. leczono ogółem 1217 cho
rych : zmarło 61 czyli 5°/„ ogólnej ]iczby chorych; jeden chory przebywał* 
przeciętnie na oddziale 24-7 dni. Dziennie było średnio na oddziale 82 5 
chorych; ponieważ zaś oddział liczy 80 łóżek dla chorych a 8  dla służby 
więc prawie zawsze oddział był przepełniony. Chorzy naieżeli przeważnie 
do stanu włościańskiego, do klasy wyrobników i rzemieślników. Operacyj 
dokonano 903 t. j. 2  4 dziennie. Ważniejsze z ruch• amputacyj 75, artro- 
tomij 8 , wyjęcie woli 17, wyięcie oka 3, exarticulatio 19, wyjęcia nowo • 
tworów 114, herniotomij 23, hernioraphij 24, laparotomij 25, laryngofi- 
sury 10, necrotomij 42, oyarjotomij 4, plastica 61, resekcyj 84, tenotomij 
10, trepanacyj 9, uretrotomr 5 i t. d.

Na oddziale ocznym leczono 164, z tej liczby wyszło uleczonych 
92, nieuleczonyck 61. Ilośó łóżek przeznaczonych dla chorych jest za mała 
(14), z tego powodu zwykle jest kilka chorycn radliczbowych dla których 
brak łóżek i którzy muszą leżeó na siennikach umieszczonych na po
sadzce, trudno bowiem nie przyjąć chorego, któremu grozi utrata wzroku, 
chociaż wielu chorych nie przyjmuje się z powodu braku miejsca na prze
pełnionym oddziale. Pomieszczenie oddziału tego jest nieodpowiednie, gdyż 
oddział się mieści w dwóch salkach suterenowych, niskich, ciemnych, 
wilgotnych i źle odwietrzanych i słabo oświetlonych, tak, źe na oddziale 
z powodu złego światła operacyj odbywać nie można a i badanie jest 
bardzo utrudnione. Z tych też powodów leczenie chorych na tym oddziale 
musi się przedłużać.

Oddział położniczy urządzony na 20 łóżek w dziesięciu ubikacyach 
(dawnych celach klasztornych), każda o jednem oknie, obok znajduje się 
mała sala porodowa o dwóch oknach z dwoma łóżkam zwykłemi i jednem

21



łóżkiem składanem dla porodów. Kancelarya jest umieszczona w celi o je- 
dnem oknie Do posługi położnic i posługi przy porodach są przeznaczone 
dwie posługaczki. Przeciętnie ilość położnic wynos-' dziennie 28'5, a po- 
nieważ oddział posiada tylko 2 0  łóżek przeto potrzeba kłaść sienniki na 
ziemi, z powodu takiego przepełnienia wytwarzają się bardzo niekorzystne 
warunki hygieniczne, które źle wpływają na przebieg połogu. Dodać na
leży, iż z powodu ciągłego ruchu chorych o systematycznie przeprowa- 
dzonem przewietrzaniu salek i oczyszczaniu ich należy tern mowy być me 
może. Na oddziale położniczym i ginekologicznym pełni obowiązki jedna 
akuszerka, mieszkająca obok oddziału w dwu małych ubikacyach. Wobec 
znacznej liczby chorych na obu oddriałach (kióra przeciętnie dziennie wy
nosi przeszło 40, jedna akuszerka ma zbyt ciężkie zadanie, zwłaszcza przy 
większej liczbie porodów w dniu jednym, co także na wyi iki leczenia 
dodatnio wpłynąć nie może. Z liczby 582 pielęgnowanych umarło w 1891 
roku 8  t. j. 1*3°/0. Położnic było najwięcej w miesiącu lipcu i marcu 
a najmniej w miesiącach czerwcu i listopadzie. Dzieci było 556, z nich 
nieźywo urodzonych 38, zmarło zaś 20. Porodów ulicznych było 7, poro
dów bliźniaczych 3. Najwyższa liczba porodów w i idnym dniu była 9, prze
ciętna l'€. Przeciętny czas pielęgnowania 181 dni. Ilość dni leczenia 
10.421, nieprawidłowo przebiegających porodów było 50. Kleszoze zakła
dano 21 razy, trepanacyę dokonano 3 razy, obrót na nóżki 7 razy; wydo
bycie ręczne popłodu 5 razy.

Oddział ginekologiczny, umieszczony w jednej dużej sali o 3 oknach 
i drugiej małej o jednem oknie rozporządza również 20 łóżkami. Obok 
znp'duje się odpowiednio urządzona salka operacyjna o kamienej posadzce, 
w której umieszczone są stołek do badania i operacyj ginekologicznych, 
zwykły stół operacyjny i szafka z narzędziami. Z powodu bezpośredniego 
sąsiedztwa z kościołem św. Łazarza i wadliwej budowy kominów obie 
sale w zimowej porze nie dają się należycie opalić. Ns oddziale tym leczy 
się dość znaczna liczba z odleglejszych okolic Krakowa, które przybywają 
po długich i bezskutecznych żabi }gach domowych, wsKUtek czego zanied
banych i wymagających długiego czasu do wyleczenia, stąd też ruch cho
rych na tym oddziale nie jest zbyt oźywicny. Leczono na tym oddziale 
188, z tego 174- wypuszczono, 4 umarło, pozostało w zakładzie 1 0  chorych. 
Uleczonych zupełnie wyszło 145, z polepszeniem 8 , a nieuleczonych 10 
(rak, przetoki), najwięcej chorych leczono z powodu endometritis i peri- 
metritis. Większych operacyj dokonano na oddziale w 1891 roku 38. Wid® 
cierpień kociecych leczono sposobem Thure Brandta i prądem stałym 
z dobrym wynikiem.

Na oddziale chorób skórnych i wenerycznych leczono 1409 ch orych , 
w tej liczbie skórnych 397 (samych świerzbowatych 232); syfilitycznych 
432, weneryczrych 475, nie wenerycznych 105.

Prostytutek leczono 160 te były przyjęte do szpitala w ciągu 
1891 roku 270 razy, w tej liczbie recydywa syfilit. chorób obserwowana 
była u prostytutek 8 8  a u innych 106 razy.

Wskutek zwiększającej się liczby mieszkańców miasta Krakowa 
licznej załogi wojskowej i coraz większego zaufania chorych do zakładu 
napływ jest tak wielki, że nie tylko brak miejsca, ale i zapasowej bielizny
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Podanie się Dyrektora 
szpitali do Jymisyi.

j pościeli czuć się daje w wysokim stopniu, ilość chorych bywało nieraz 
160 na 128 łóżkach jakier oddział wraz z kliniką rozporządza. Źe takie 
przypełnienie musi oddziaływać na leczenie o tern wspominać jest rzeczą 
zbyteczną, przy takim napływie chorych, dotknięci chorobami skórnemi, 
niezaraźliwemi wcale nie są przyjmowani, z wyjątkiem tych, którym ze 
względu na ich stan chorobowy, żadną miarą pizyjęcia odmówić nie możnał 
Grdy zaś chory ubogi dotknięty chorobą skórną, choć nie zaraźliwą do 
szpitalu przyjętym nie zostanie pozbawionym jest wszelkiej pomocy le
karskiej najczęściej ze względu] na kosztowne leczenie choroby skórnej 
z jednej strony, a powtóre ze względu na wstręt i obawę, chociaż często 
niesłuszną, jaką w otoczeniu wywołuje, pozbawiony jest równocześnie moż
ności wszelkiego zarobkowania. Brak miejsca oprócz tego nie pozwala od
dzielić leczonych rtęcią od innych chorych, a wskutek tego] oprócz zanie
czyszczania powietrza wyziewami rtęci, przeniesienie kiły na innego 
chorego jest bardzo ulata łonem. Chore prostytutki nie są oddzielone od 
nieprostytutek i niekorzystnie oddziaływają na te ostatnie pod względem 
moralnym.

Na oddziale obłąkanych leczono 366 osób, a mianowicie 198 męż
czyzn i ] 58 kobiet, w tej 1: czbie na szaleństwo 82, na zadumę 99, na po
mieszanie umysłu 35, niedołęstwo umysłowe 72, chorobę umysłową z po
drażnieniami 43, chorobę umysłową z padaczką 25. Zakład opuściło 
uleczonych: z pierwszej kategoryi 31, z drugiej 34, n e  wyleczonych 150, 
zmarło 40 t. j. H '2 0/,, ; pozostało na 1892 rok 101.

Ilość łóżek była 85, średni pobyt chorych wynosił od 2 —5 mie
sięcy. Jako przyczyną chorobową wykazać zdołano: skłonność rodową, 
czyli dziedziczność w 59 przypadkach, wzruszenia przygnębiające w 50 
przypadkach, chorobę mózgu długotrwałą w 13 przypadkach, nadużycie 
napojów wyskokowych w 40 przypadkach, epilepsyą w 29, wzruszenia po
budzające w 18, kiła w 13 przypadkach. Najwięcej było sług i wyrobni
ków bo 119. rękodzielników i ich pomocników 41, bez stałego zajęcia 71, 
pracuj jcych .przy gospodarstwie wiejskiem 30, urzędników publicznych 
i prywatnych 27, właścicieli domow i realności 18, ze stanu kupieckiego 
16. 67°/0 chorjch przynada na wiek cd 25—50 lat. Oprócz spaceru po
ogrodzie dostarczono chorym dla zabawy warcabów, szachów, kart do
mino a także książek i gazet.

Według księgi, prowadzonej w zarządzie szpitala św. Łazarza, na 
oddziale obłąkanych w 1891 były trzy wypadki: 1. J. K . umysłowc-chory 
wyskoczył oberlichtem z 1 piętra poniósł lekką kontuzyę w okolicy kość1 

krzyżowej i ranę na podudziu prawem 2 . Dr. O. K. chory umysłowo zbiegł 
w czasie spaceru z ogrodu dla obłąkanych, brama bowiem z powodu zwo
żenia węgla była otwartą. 3, A, K. umysłowo-chora powiesiła się dnia 26. 
grudnia 1891 na poręczy żelaznego łóżka podczas nieobecności posfugaczki, 
która do kościoła wyszła.

Dnia 24 Października b. r. Dr Jan Harajewicz, długoletni dyrektor 
szpitala św. Łazarza z powodu osłabienia sił wskutek wieku, wysłużywszy 
zwyz czterdziestu lat i oddawszy zakładowi oardzc wiele cennych usług 
podał prośbę o przeniesienie gc w stały stan spoczynku. Wydział krajowy
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Umowa z uniwersyte
tem w sprawie odwo

żenia zwłok.

Drenowanie w Tropi- 
szowie.

Odnowienie umowy 
z Towarzystwem opieki 

dla dzieci.

Zarządzenia w sprawie 
oświetlenia.

za pośrednictwem Prezydyum o. k. Namiestnictwa przedstawił prośbą tą 
Najjaśniejszemu Panu z przychylnym wnioskiem. (LW. 52.700).

Rządca szpitala św. Łazarza p. Karol Nycz wskutek podeszłego
wieku i osłabienia wzroku i oficyał Wiktor Wojciechowski z powodu zruj
nowanego zdrowia, skonstatowanego przez lekarzy zostali przeniesieni 
w stały stan spoczynku pierwszy z końcem Maja (LW. 25.750), drugi 
z końcem Października (LW. 39 394).

Na posadą rządoy szpitala św. Łazarza, na podstawie konkursu 
mianowaliśmy 7. Lipca (LW. 31.499) byłego ofieyała-kontrolora zakładu 
kulparkowskiego p. Arkadyusza Bieńkowskiego. Na posadą zaś ofieyała 
został rozpisany konkurs.

C. k. Namiestnictwo odezwą z dnia 13. Lutego (LW.7.690) uwia
domiło nas, że reskryptem z dnia 12. Grrudnia 1891 r. do L. 26.073 JE.
Pan Minister wyznań i oświecenia npoważnił Namiestnictwo do zawarcia 
prawnie obowiązującej umowy, według której fundusz szpitala św. Łazarza 
w Krakowie ma przyjąć na lat 10, począwszy od 1. Styoznia 1891 obo
wiązek odwożenia zwłok osób zmarłych w wymienionym szpitalu, a sek- 
cyonowanych w zakładach wydziału lekarskiego c. k. uniwersytetu w Kra
kowie, a mianowicie w zakładzie anatomii patologicznej, medycyny sądowej 
i anatomii opisowej, z tychże zakładów na omentarz krakowski za rooznem 
ryozałtowem wynagrodzeniem w 50 zł. jak tego żądaliśmy.

Poleciliśmy inżynierowi naszemu, kierownikowi ekspozytury krajo
wej biura melioracyjnego w Tarnowie, aby zbadał czy drenowanie części 
zwanej „górki" w Tropiszowie nie byłoby wskazanem, mając zamiar pro- 
sio Wysokiego Sejmu o dodatkowy kredyt ponad sumą 6.000, lecz tylko 
pod tym warunkiem, jeżeli dzierżawca Tropiszowa oświadczy gotowość 
amortyzowania i tej nadwyżki w sposób ustanowiony coTdo snmy głównej
6.000 zł. Dzierżawca oświadczył, że na ten nowy wydatek przystać nie 
może, wskutek tego drenowania „górek" zanieohano.

Z powodu, iż okres trzechletni, zawarowany umową z Towarzy
stwem opieki dla dzieoi w sprawie utrzymania w szpitalu św. Ludwika 
w Krakowie osesków i mamek, nadsyłanych przez szpital św. Łazarza d.
1. Marca 1892 skończył sią, poleciliśmy komitetowi administracyjnemu 
szpitala św. Łazarza prolongować umową na drugi okres trzechletni, na 
tych samych warunkach.

Znaczne wydatki na oświetlenie szpitala św. Łazarza zmusiły nas 
do zaprowadzenia w r 1890 regulatorów do gazometrów systemu Sohawa, 
do redukcyi płomieni i palników, a nareszoie do udzielenia tantjemy fun- 
koyonaryuszowi nadzorującemu urządzenie gazowe. Zarządzenia te bardzo 
znacznie zmniejszyły zużycie gazu. I tak w r. 1889 gazu wypalono 45.260m 3 

w 1890 r. 30.346m3, a w 1891 r. tylko 23.526. W  porównaniu wiąo z r. 
1889 wynikłośó ogólna roku 1890 była korzystniejsza o 621 zł. 93 ct., czyli 
10'71°/0 a w r. 1891 o 1.305 zł. 89 ot. ożyli 22 48<>/#. Wydatek ogólny na 
oświetlenie wynosił 4.505 zł.
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tfriądzenie drogi do Z e  względu, ż e  budujące się na gruncie szpitala św. Łazarza bu-
gospodarskich budynków, dynki gospodarcze, a mianowicie stajnia dla koni, wozownia i słomiarnia, 

jako toż projektowane budynki (trupiarnia, szopa na węgle i lodownia) staną, 
na drodze prowadzącej ze szpitala przez ogród warzywny ku zakładom 
5 atologicznym, kosztem państwa budować się mającym, przeto na założenie 
nowej drogi przez ogród zezwoliliśmy kwotę _193 zł. 30 ct.

Zakupno mikroskopu. Zezwoliliśmy na zakupao mikroskopu i mikrotomu dla oddziału
chirurgicznego szpitala św. Łazarza na kwotę 300 zł. ze względu, iż ba
danie tkanek, wydobytych podczas operacyj, decyduje nieraz o dalszym 
przebiegu jej i rozległości, czego bez mikroskopu dokładnego dokonać 
nie można.

Zezwoliliśmy na uzupełnienie wewnętrznego urządzenia sali ope
racyjnej oddziału położniczego na kwotę 331 zł.

V* wypiekania bułek Stosownie do zarządzenia naszego jeszcze w październiku roku
1 * tańszej mąki. ubiegłego przeprowadzoną zosuała w szpitalu św. Łazarza próba wypieka

nia bułek i chleba według odmiennego stosunku gatunków mąki aniżeli 
dotąd istniejącego. Dawniej bułki wypiekano w połowie z mąki pszennej 
z N. 2 i w połowie z N. 3. Chleb zaś mąki żytniej dla chorych i zakon
nic tylko z N. 2 ; dla służby do 100 kil. mąki N. 2. dodawano 20 kilogra
mów żytniej N. 3. Wykonane w cym względzie próby wykazały, że uży
cie w połowie mąki pszennej N. 2, a w połowie tańszej mąki N. 4. wyda
wało bułki równie smaczne i o różnicy w białości zaledwo dostrzegalnej. 
Co do chleba użycie mąki żytniej w stosunku 3/ł części mąki N. 2 i , / 4 

N. 3 dla służby, zaś mąki N. 2 J/3 a N. 3 1/3 otrzymano chleb smaczny 
i dobry lecz nieco ciemniejszy, aniżeli był dawniej. Siostry Miłosierdzia 
oświadczyły życzenie pozostawienia im chleba tylko z  N 2 wypieczonego. 
Od 1. Listopada 1891 używa się pieczywa dla chorych i służby według 
powyższego stosunku gatunków mąki i jak aotąd nie zaszedł żaden wypa
dek użalenia się ani ze strony chorych ani też służby na obecnie wypie
kane pieczywo, z czego wynika, że chorym i służbie chleb smakuje. Wskutek 
tego zarządzania przy cenach 1892 roku otrzyma się oszczędność 8 6  zł. 
przy wypiekaniu bułek, a 360 zł. przy wypiekaniu chleba.

Załączamy w streszczeniu relaoyę inspektora szpitali z lustracyi 
szpitala św. Łazarza dokonanej w d. 20. 21. i 22. czerwca b. r.

Relacya Inspektora z lu- „Po szczegółowem obejrzeniu gospodarstwa szpitalnego prosiłem
•ttHcyi szpitala. p. dyrektora, aby zebrał pp. lekarzy ordynujących, aby z niemi omówić 

niektóre sprawy szpitalne, mające wpływ na wysokość kosztów leczenia 
i dla usunięcia tych niewłaściwości, które zostały wytknięte przez komisyę 
wysłaną z ramienia Wydziału krajowego. Na posiedzenie to zebrali się 
wszyscy p. prymaryusze z wyjątkiem profesorów Madurowicza i Rydla
d. 2 1 . czerwca w kancelaryi p. dyrektora i przedmiotem obrad były na
stępujące sprawy ;

1 . Przedstawiłem potrzebę rozpatrzenia się już dzisiaj jak mają 
być rozmieszczeni chorzy po przeniesieniu oddziału chirurgicznego do no
wego pawilonu, jakie restauracye i przekształcenia mają być wykonane

4



dla przedstawienia planu i kosztorysu tych robót Wydziałowi krajowem ’ « 
Po długiej debacie grono pp. lekarzy szpitalnych powzięło następującą re" 
zolucyę: „Wobec koniecznej potrzeby budowania w niedalekiej przyszłości 
gmachu dla oddziału chorób umysłowych, wooec naglącej potrzeby rozsze
rzenia oddziałów dla sy fili tyczny oh, położniczego i ocznego, Collegium le- 
karskie szpitala św. Łazarza wyraża się, że pozostałe po oddziale chirur
gicznym ubikacye należy rozdzielić, uwzględniając kolejno potrzeby oddział11 

wenerycznego i skórnego, potem położniczego i ocznego” . Jakkoiw,0k 
szczegóły rozmieszczenia nie były bliżej omówione, jednak projekt profe
sora Obalińskiego, proponującego pomieszczenie Sióstr Miłosierdzia w obe
cnych kanoelaryach, a przeniesienie kancefiryj, izb przyjęcia, oddziału 
ocznego i urządzenia  ̂ oddziału laryngologicznego tam, gdzie obecnie mw 
szkają Siostry Miłosierdzia wszystkim się bardzo podobał.

2. Przedstawiwszy, jakie jest ogromne marnowanie wody w szpi
talu, gdzie na dobę wychodzi zwyź 320m3 t. j. 438 litrów na chorego, 
a wskutek tego i wielki wydatek opału (wynoszący 10.063 cent. metry02' 
nych na rok czyli 27 35 cetn. na dobę), zapytałem ozy obecny system 
nieustannego spłukiwania latryn wodą jest ze względów hygienicznych 
koniecznie potrzebnym. Po rozpatrzeniu tej spr« wy z różnych stron coli0' 
gmin lekarskie na wniosek prof. Roznera powzięło następującą rezolucyę; 
„Przy odpowiedniej zmianie systemu wychodków i należytej kontroli ich 
dla utrzymania ciągłej czystości, nieustanne spłukiwanie ich nie jest po* 
trzebne i konieczne”.

3. Ponieważ koszta oświetlenia trzech zakładów krajowych różnią 
się zbyt jaskrawo, a mianowicie w Kulparkowie w 1890 r. oświetlenie ko
sztowało 1.518 zł., w lwowskim szpitalu 1.719 zł. a w Krakowie 5.189 za
prosiłem o wspólne zastanowienie i ię jakim sposobem przyjść do większej 
oszczędności w Krakowie. Uchwalono: zamiast wielkich lamp na oddzia- 
łach zaprowadzić lampki z małymi płomieniami a gaz znieść gdzie tylko 
można, zastępując go naftowem oświetleniem, uwzględnić jednak potrzebę 
oświetlenia gazem sali operacyjnej oddziaiu chirurgicznego.

4. Przedstawiłem różnicę w kosztach żywienia w Krakowie, Kul" 
parkowie i Lwowie (29 ot. na dzień i chorego, 25 i 23 ct.( i jako przy 
czynę wskazałem przypisywanie znacznej ilości potraw mięsnych dla ludu 
naszego, który najmniej się tym żywi, a szczególnie na oddziale obłąka 
nych. Collegium lekarskie przyjęło uwagi moje do wiadomości, jakkolwiek 
skarżyło się na mały wymiar porcyj w obecnej normie.

5. Ze względu, iż prof. Zarewioz podniósł niedostateczność obsługi 
lekarskiej na oddziale wenerycznym prof. Obaliński postawu wniosek, 
który wszystkim się bardzo podobał, iżby stypendyści Wydziału *-rp |(’ 
wego, otrzymujący stypendya na kształcenie się za granicą byli obowią 
zani kształcić się w szpitalach krajowych, gdzie sztuka lekarska nie s^01 

niżbj, aniżeli za granń ą i gdzie wskutek przepełnienia szpitali potrzebną 
jest większa pomoc lekarska. _ .

6 . Podniesiono potrzebę zwiększenia ilości posługaczy, sprawienia 
do sal* lekarzy dyżurnych wszystkiego co jest potrzebne do pierwszej P° 
mocy przybywającym chorym i przedzielenia sali przyjęcia chorych dre 
wnianą przegrodą, umożebniąjącą należyte badanie chorego przez l0kft 
rzy dyżurnych.
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7. Wskutek zażalenia prymaryusza oddziału obłąkanych, że oddział 
nie pusiada pranie nic co jest potrzebnem dla rozrywki chorych podnio
słem potrzebę używania chorych umysłowo do robót w ogrodzie szpital
nym, czegu dotychczas nigdy nie robiono.

Z ważniejszych spraw szpitalnych podnoszę jeszcze następujące :
Na za kupno łóżek w szpitalu św. Łazarza Wysoki Sejm przezna

czył na 1.892 rok 2.000 zł. Ponieważ na wewnętrzne urządzenie oddziału 
c) irurgicznego przeznaczono tylko 8.000 zł. profesor Obaliński potrzebujący 
specyalnie zbudowanych łóżek, uprasza czy nie moźnaby łóżka oddziału 
jego zostawić dla chorych innych oddziałów, a sumę 2 .0 0 0  zł. obrócić na 
zakupno łóżek do pawilonu chirurgicznego. Prośba ta zasługuje na 
uwzględnienie.

Wizytatorka Sióstr Miłosierdzia nie zgadza się na przyłączenie 
magazyriu sanitarnego do apteki : oddania go pod zarząd Sióstr Miłosier
dzia, żądając do tego osobnej siostry miłosierdzia. Oświadczyłem, źe pra
wdopodobnie Wydział krajowy nie odstąpi od swego zamiaru i poleci pro
wadzenie tego magazynu nowemu prowizorowi, jeżeli na przyjęcie jego 
Wysoki Sejm zezwoli.

Przełożona Sióstr Miłosierdzia prosiła o wybielenie kościoła św. 
Łazarza, który potrzebuje odnowy. Poleciłem, aby postarała się o koszto
rys i prośbę tę przedstawiła przez Dyrekcyę do Wydziału krajowego.

. Opatrzyliśmy z p. Dyrektorem i z zastępcą przewodniczącego ko- 
m tetu administracyjnego i wybraliśmy miusce na budowę nowej lodowni.

Ogrzewanie zimowej suszni jest wadliwe i zużywające bardzo wiele 
paliwa; prosiłem Dyrekcyę aby nakazała należytą naprawę.

Poleciłem p. Sządcy usunięcia paki z kośćmi i śmieciarki z pod 
okien pomieszkania Sióstr Miłosierdzia.

Opatrzyłem jeszcze raz budynek na Blichu i przekonałem się, że 
może być przekształcony na pomieszczenie dla zakaźnych na sumę przez 
Wysoki Sejm asygnowaną.

Budowa pawilonu chirurgicznego postępuje raźno, budowa dopro
wadzoną została pod dach. Budynki gospodarskie, t. j. stajnia, wozownia 
i słomiarnia są już na ukończeniu. Polecenie wykonania innych robót bu
dowlanych przyszło wczoraj.

Wczoraj też przyszła prośba miasta c wyznaczenie miejsca na bu
dowę domu dla zakaźnych na gruncie należącym do szpitala św. Łazarza. 
Dyrektor chce zaproponować grunt na Grzegórzkach i jest przeciwnym 
łączeniu tej sprawy ze sprawą pomieszczenia zakaźnych szpitalnych.

Z największym uznaniem podnoszę niezmordowaną pracę, wielki 
takt i znajomość rzeczy zastępującego rządcę p. Jasińskiego. Pomimo mło
dości, pracowitością swoją, zastanowieniem się, bystrym rozgarnieniem i ener
gią uzyskał on uznane ni i tylko p. Dyrektora ale także Sióstr Miłosier
dzia i lekarzy, od których słyszałem bardzo wiele pochwał dla niego. 
Bygcr został wprowadzony do szpitala i wszędzie czuć rękę człowieka 
energicznego i znającego rzecz swoją.

Na radzie 7. Lipca raport ten przyjęto do wiadomości i uchwalono:
1. Weizwać komitet administracyjny, ażeby w porozumieniu się z pp. le
karzami ordynującemi przedstawił do 1, Września plan rozmieszczenia
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O budowia baraku dla 
chorób zakaźnych 

i o przeniesienie tru- 
j t  ,f piarni i lodowni.

Badanie mechanicznych 
urządzeń i . gospodar

stwa szpitalnego.

oddziałów i Sióstr Miłosierdzia po przeniesieniu oddziału chirurgicznego 
do nowego pawilonu, oraz dokładny kosztorys restauracyj i przekształceń, 
które w tym celu mają byó wykonane. 2. Polecono sprawienie do sali 1®* 
karzy dyżurnych wszystkiego co jest potrzebne do pierwszej pomocy przy- 
bywającym chorym i przedzielenie sab’ przyjęcia przegrodą, umożebniająoą 
należyte badanie chorych przez lekarzy dyżurnych. 3. Polecono również 
użycie kwoty 2.000 zł. na zakupno nowych łóżek dla pawilonu chirurgicz
nego; stare zaś łóżka tego oddziału mają byó zostawione dla chorych 
innych oddziałów.

Komitet administracyjny szpitala św. Łazarza, przedstawiając pro- 
pozycyę miasta Krakowa co do budowy baraku dla chorób zakaźnych 
wspólnym kosztem miasta Krakowa i kraju, upraszał abyśmy w zasadzie 
zgodzili się na rokowania z gminą krakowską o budowę baraku na grun
cie szpitala św. Łazarza. Odpoy iadając komitetowi zawiadomiliśmy, iż nie 
możemy zgodzić się na te propozycyę z powodu, że założenie i utrzymy
wanie szpitala epidemicznego jest obowiązkiem li tylko gminy, szpital 
bowiem obowiązany jest przyjmować chorych na zakaźne choroby, poja
wiające się sporadycznie a nie epidemicznie. Zwróńliśmy też uwagę, że 
i względy sanitarne nie dozwalają na wybudowanie baraku epidemicznego 
na gruncie szpitalnym, sąsiedztwo bowiem takie wywarłoby bezsprzeoznie 
niepomyślny wpływ na chorych i mieszkających w samym szpitalu. 
W  końcu i ta okoliczność przemawiała przeciwko wybudowaniu baraku na 
tym gruncie, ze miejsca stosownego pod budowę takiego baraku po odstą
pieniu części gruntu od ul. Grzegórzek i na Blichu c. k. Rządowi trudnoby 
było znaleśó.

Uchwałą dnia 29. Marca Wysoki Sejm przyzwolił dodatkowy kre
dyt w kwocie 13.200 zł. w celu usunięcia budynków gospodarskich znaj
dujących się na placu budowy pawilonu chirurgicznego, przeniesienia od
działu chorób zakaźnych, trupiarni i lodowni na inne miejsce. Roboty te 
są już w części wykonane, a częścią w toku budowy.

Przy załatwianiu budżetu szpitala św. Łazarza w Krakowie na rok 
1892 Wysoki Sejm powziął następujące uchwały:

1. Poleca się Wydziałowi krajowemu, aby nakazał zbadać maszyną 
parową i urządzenie pomp w szpitalu, św Łazarza w Krakowie odnośnie 
do jej siły, wydatności pracy, oraz ilości potrzebnego materyału opałowego. 
Do przenrowadzenia tego zbadania należy postarać się o współudział fa
chowego profesora c. k. Politechniki. Wynik badania, wraz z ewentual
nymi wnioskami ma byó przedłożony na następnej sesyi sejmowej.

2. Wzywa się Wydział krajowy, aby zbadał dokładnie przyczyny 
nadmiernych kosztów utrzymania szpitala św. Łazarza w  Krakowie i  n ft 
podstawie specyalnych badań i dochodzeń postaw’ wnioski, ew entaaln ie 
wydał zarządzenia, dążące d o  stanowczego obniżenia kosztów adm inistra
cyjnych i gospodarczych szpitala św. Łazarza w Krakowie, tak aby o ile 
możności takowe zrównare były z kosztami administracyjnemi i  gospodar- 
czemi szpitala powszechnego we Lwowie.

Dla zbadania urządzeń mechanicznych szpitala św. Łazarza w Kxa- 
koi e dokonania pomiarów praoy maszyny parowej, wydatności pompy >
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tudzież potrzebne^ ilości węgli do opalenia kotłów, wezwaliśmy profesora 
politechniki p. J. Frankego, któ"y 11. Maja b. r. przedstawił nam sprawo
zdanie techniczne i podał szereg wniosków, zdążających do naprawy sto
sunków, a przedewszystkiem do zmiejszenia konsumcyi węgla.

Na podstawie tego fachowego sprawozdania musieliśmy przede
wszystkiem wytknąć komitetowi administracyjnemu brak nadzoru nad urzą
dzeniem mechanicznem, które prawie całe potrze! uje naprawy i powoduje 
c ‘ągłe marnowanie paliwa. Komurikując uwagi i wnioski profesora Frankego, 
poleciliśmy natychmiastową zmianę w porządku i ruchu maszyny i czyn
ności maszyny i palaczy. Czas używania jednego kotła ograniczyliśmy 
4—6 tygodniami, nakazaliśmy wy pokostowa nie zardzewiałych zbiorników 
wody, a ścisłą kontrolę rurociągów i maszyn w pralni i w łazienkach przez 
maszynistę. Następnie poleciliśmy budowniczemu szpitamemu przejrzeć do
kładnie uwagi p. Frankiego i rozpatrzyć to co profesor tylko zaznaczył, 
nie mogąc sprawdzić należycie dla braku czasu i żeby sporządził dokładny 
kosztorys robót, proponowanych przez prof. Frankego, a w sprawozdaniu 
swem oświadczył czy na czas naprawy maszyny parowej potrzebna będzie 
pompa ręczna, obsług’wana przez robotników, lub sprowadzenia lokomobili.

Dla uregulowania konsumcyi wody w szpitaiu, nakazaliśmy na pod
stawie opinii lekarzy ordynujących, zaniechać ciągłego przepłukiwania wy
chodków, zastępując je przepłukiwaniem kilkakrotnem w ciągu dnia. Pole
ciliśmy dalej ponowne, przy współudziale prymaryuszy, zbadanie pod 
wgzledem technicznym i finansowym sprawy zmiany systemu wychodków, 
-wymaganej przez lekarzy i przedłożenia nam rezultatu tych badań. Na
stępnie nakazaliśmy zbadać czy zamiast kołtów służących do grzania wody 
do wanien w pawilonach dla chorób wewnętrznych nie byłoby wskazanem 
dla oszczędności doprowadzić tam parę za pomocą rur żelaznych, otwiera
nych w miarę potrzeby. "W końcu wezwaliśmy do zarządzenia, ażeby odtąd 
az do Oxpiraoyi kontraktu dosfarezał przedsiębiorca węgiel gruby, tylko 
z kopalni Brząuzkowskiej, a węgle drobne z kopalni „K8nigsgrube“ . Od 
roku zas 1893 zacząwszy, ma być sprowadzony węgiel wprost z Jaworzna, 
bez pośrednictwa przedsiębiorców i w tym celu nakazaliśmy przeprowa
dzić zawczasu korespondencyę z zarządem kopalń1'

Ponieważ niektóre z tych zarządzeń pociągnie za sobą dość znaczne 
wydatki, przeto po otrzymaniu kosztorysu przedstawimy osobne sprawo
zdanie w tym względzie.

Wypełniając drugie polecenie Wysokiego Sejmu wysłaliśmy p. 
Malinowskiego rządcę szpitala lwowskiego, aby dokładnie wglądnął we 
wszystkie gałęzie gospodarstwa szpitala św. Łazarza i przedstawił nam 
uwag1’ swe i wnioski, co należy zrobić, aby zmniejszyć koszta utrzymania 
tego szpitala. P. Malinowski wyjechał d. 23. Kwietnia do Krakowa z p. 
Jasińskim urzędnikiem oddz iału rachunkowego i pozostawał tam do 11. 
Maja to jest 18 dni. Rezultatem badań jego był elaborat po którego zba
daniu na osobnej konferencyi zarządziliśmy co następuje:

Przedewszystkiem ze sprawozdanie tego przekonawszy się , że 
w szpitalu św. Łazarza panował po d wielu względami nieład, nieporządek i 
niewykonywanie instrukcyi, wytknęliśmy Dyrektorowi szpitala, iż nie czuwał 
nad gorliwem pełnieniem obowiązków organów administracyjnych szpitala



jak tego wymaga §. 10. statutu i n:e wykonywał należycie nadzoru w spra
wach administracyjnych i gospodarskich szpitala, którego bezpośredni za
rząd został mu powierzony (§. 1. Instrukcyi). Musieliśmy także wytknąć 
komitetowi administracyjnemu, iż nie wykonywał w całej rozciągłości przy
sługującego mu prpwa naczelnej kontroli, tern więcej, że punkt drugi atry- 
bucyi komitetu, daje obszerne prawa wglądania w gospodarkę szpitala, 
zarządzania rewizyi celem jrzejronania s’’ą o porządku, czystości, należy
tym prowadzeniu ksiąg rachunkowych i manipulacyjnych, w których to 
działach odkryto najwi insze braki i nieprawidłowości.

Celem uproszczenia rachunkowości kasowej uchwalił "Wydział kra
jowy zaprowadzić w szpitalu św. Łararza kasę własną, która sama będzie 
dokonywać wszelkich wypłat bez udziału c. k. urzędu podatkowego podo
bnie jak kasy lwowskiego szpitala i zakładu Kulparkowskiego. Instrukoya 
dla kasy będzie ta sama, która obowiązuje w tych zakładach.

Magazyn przedmiotów sanitarnych ma być prowadzony przez Sio
stry Miłosierdzia, aż do czasu, gdy Wysoki Sejm wyznaczy kredyt na 
utrzymanie pomocnika prowizora aptok". szpitalnej, (o czem będzie sprawo
zdanie osobne) wówczas magazyn przedmiotów sanitarnych zostanie przy
łączony do apteki.

Poleciliśmy bezzwłoczne zaprowadzenie k s i ę g i  p r z y c h o d u  i  r o z c h o d u  

wina w magazynie głównym, oraz asy gnat drukowanych z jukstami z na
każe m, aby wsszystkie asygnacye na potrzeby zwykłe sanitarne, na wodę 
sodową, węgiel i kąpiele były podpisywane przez Dyrektora szpitala.

Przypomniekśmy p. Dyrektorowi obowiązek jego czuwania, ażeby 
norma żywienia me była przekraczaną.

Zabroniliśmy przechowywania w magazynie kuchennym artykułów 
nieodebranych jeszcze formalnie i robienia zbyt wielkich zapasów tych 
artykułów, które jak n. p. krupy ulegają łatwo i prędko zepsuciu.

Poleciliśmy naprawę maszyn w pralni i wprowadzenie chemicznego 
prania bielizny, zarć wno zaprowadzenie oświetlenia naftowego przy użyciu 
lamp o mniejszych palnikach, zostawiając oświetlenie gazowe tylko w miej
scach wymienionych w sprawozdaniu i w sali operacyjnej oddziału 
chirurgicznego.

Dla wprowadzenia oszczędności w opale m kazano rządcy szpitala 
aby zarządził praw.dłowe palenie w piecach i wydał w tym wzglądzie 
palaczom stosowne instrukoye i żeby węgiel odtąd wydawano na oddziały 
na wagę i miarę dozorującym Siostrom Miłosinrdzia i pod ich kluczem 
był przechowywa cym.

Na drobny zaś węgiel do maszyny parowej nakazano w y b u d o w a ć  

szopę drewnianą.
Poleciliśmy zarządzić bozzwłoczną sprzedaż powozu, jeżeli się cena 

stosowna da uzyskać, a utrzymywać w szpitalu tjdko konie robocze.
Nareszcie wezwaliśmy do poczymenia jeszcze raz starań, dla wy

jednania zezwolenia, ażeby szpital mógł trzymać nierogacizną, zwracając 
uwagę Magistratu ra tę okoliczność, źe szpital mając ogród 12 morgowy 
może urządzić chlewy w takiem miejscu i w taki sposób, aby wzglę 7 
sanitarne były zupełnie zachowane; dla szpitala bowiem trzymanie mero 
gacizny jest rzeczą bardzc ważną, przysparza mu około 800 zł. i daje mo 
żnośó zużycia odpadków w sposób produkcyjny.
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Separatki na oddziale 
obłąkanych.

W  czasie badań gospodarki szpitalnej 7. maja, podał się do dy- 
nnsyi z powoda podeszłego wieku i choroby rządca szpitala św. Łazarza. 
Przyjąwszy dymisyą rządcy, i nakazawszy rozpisanie konkursu na tę po
sady, zastępcą jego do chwili mianowania nowego wyznaczyliśmy asy
stenta rachunkowego p. Jasińskiego. Prowadząc gospodarkę szpitalną kilka 
miesięcy i zakupując osobiście różne przedmioty dla zakładu, ten nasz de
legat był uderzony różnicą wydatków w porównaniu z przeszłością, o czem 
doniósł nam natychmiast, Otrzymawszy doniesienie, poleciliśmy dalej badać 
tę sprawę i podać nam fakta konkretne. Pc dwumiesięcznem badaniu przed
stawił dowody pewnych nieprawidłowości, które mogły być odkryte jedy
nie przez dłuższe porównywanie dawnych wydatków z teraźniejszymi. Prze
konawszy się, źe istniały tam nieprawidłowości, wytoczyliśmy śledztwo 
dyscypl.narne urzędnikom szpitalnym. Prowadzenie śledztwa powierzyliśmy 
szefowi departamentu szpitalnego przy współudziale przewodniczącego ko
mitetu administracyjnego w Krakowie i jego zastępcy.

Śledztwo wykazało rzeczywiście wiele zaniedbań, lecz nie były one 
tego rodzaju, iżby kwalirikowały się do oddania sprawy do sądu lub uka
rania usunięciem ze służby, a puniewaź winni tych zaniedbań rządca 
] ohcyał sami podali się do pensyonowania, przyjęliśmy ich prośbę i na 
miejsce ich rozpisaliśmy konkursa. Jednak emerytowanemu rządcy szpitala 
odjęliśmy z emerytury nadwyżkę, przyznaną mu wskutek chorobliwego 
stanu jego w kwocie 300 zł. Nadzorcę domu Sołgę, cofnęliśmy na niższą 
płacę o 100 zł., odjęliśmy mu kwinkwenium 50 zł. i zagroziliśmy natych
miastową dymisyą, skoroby się dopuścił jakiejkulv ek nieprawidłowości.

Na przyszłość ma on wypełniać tylko te czynności, które instrukcyą 
będą dlań przepisane. Pisarzowi zaś Wernerowi zamknięto wypłatę obu 
kwinkweniów na zabezpieczenie strat jego zaniedbaniem służby spowodo- 
wodowanych z zagroźer. iem dymisyą, gdyby się nie poprawił.

Na minsce uwolnionego ze służby oficyała Wojciechowskiego mia
nowaliśmy ohcyałem pisarza teguż szpitala Jana Zielińskiego, na miejsce 
zaś tego ostatniego pisarzem dyetaryusza Karola Engelmana (L. W. 60.450/92)

Instrukcyą dla szpitala św. Łazarza została przejrzana na nowo, 
puprawiona i zmieniona, stosownie do potrzeb które wskazywała praktyka 
administracyjna.

Ankieta, zwołana w r. 1890 w celu zbada aia urządzeń lekarskich 
i administracyjnych w krajowych zakładach dla obłąkanych, orzekła, że 
w Krakowie należy znieść bezzwłocznie separatki umieszczone w sutere
nach, a ponieważ p. prymaryusz oświadczył, iż jest możność zbudowania 
pawilonu dla niespokojnych i szałowych kosztem me przekraczającym
15.000 zł przystąpić do tego planu.

Na uej podstawie wezwaliśmy Dyrektora, aby polecił architekcie 
szpitalnemu jaz najrychlej wykonać plan budowy pawilonu dla pomiesz
czenia niespokojnych i szałowych, a zarazem do przeniesienia separatek 
na pierwsze piętro, Dyrektor szpitala na polecenie to zdał relaoyę, iż prze
niesienie separatek z suteren na parter nie da się i raczej uskutecznić jak 
tylko kosztem spokoju chorych, którzyby byii dniem i nocą niepokojeni 
przez szałowych, a wskutek tego prosił o pozostawienie separatok w su
terenach do chwili wystawienia budynku dla szałowych.
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1'uudaoya 
Dra Warszauera.

Sprawa zwrotu gruntu 
,,na BIichu“ .

Otrzymawszy plany i kosztorysy na pawilon dla niespokojnych 
i szałowych i znajdując je  za kosztowne (31.30C zł.), a miejsce obrane za 
nieodpowiednie, posialiśmy Inspektora szpitali, aby w porozumieniu z Dy- 
rektorem i prymaryuszem zarządził sporządzenie nowego szkicu i przybił* 
żonegu kosztorysu na ten budynek.

Inspektor szpitali przedstawił nam dwa projekta: 1. szkic do bu* 
dowy pomieszczenia niespokojnych i szałowych w południowej stronie pa* 
wilonu dla obłąkanych, którego budowa kosztowałaby nie więcej nad
18.000 zł. i 2. Projekt lepszego urządzenia separatek w suterenach pawilonu.

Ze względu na uchwałę ankiety, która uznała za konieczne wybu
dować w przyszłości drugi zakład dla obłąkanych w zachodniej części 
kraju, a więc na możliwość przeniesienia chorych na umyśle z teraźnie;- 
szego pawilonu do innego zakładu, przyjęliśmy projekt drugi, tem więcej 
że sutereny te są bardzo piękne, wysokie i że tanim kosztem dadzą sl9 
przekształcić w taki sposób, że separatki nie pozostawią nic do życzenia) 
a nareszcie i dlatego, że tak dyrektor szpitala jak i prymaryusz uznali i 0 
przekształcenie tych separatek będzie najlepszą i najtańszą kombinacyą 
Wezwaliśmy więc Dyrektora, ażeby dał ponownie polecenie budowniczemu 
sporządzenia kosztorysu urządzenia w suterenach separatek w taki sposób, 
aby w zupełuości odpowiadały wymogom hygieny i pielęgnowaniu chorych 
i żeby kosztorys ten przedstawił nam z opinią komitetu administracyjnego-

Zmarły w Krakowie dnia 10. listopada 1888. Dr. Jonatan War* 
szauer dla ubogich rekonwalescentów przynależnych do gminy k r a k o w s k ie j  

a opuszczających szpital św. Łazarza testamentem zapisał kwotę 4.000 zł- 
polecając aby każdy półroczny procent tej sumy przez Dyrektora szpitala 
św. Łazarza był pomiędzy nich rozdz elany. Zarząd tej fundacyi o f ia r o w a n y  
Wydziałowi krajowemu przez c. k. Namiestniutwo przyjęliśmy i w s p ó ln ie  

z egzekutorem ucnwaliliśmy, iż przy rozdawaniu wsparć mają byó uwzgló" 
dniani przedewszystkiem niczdoln' do pracy, kaleki i  osoby w  p o d e 

szłym wieku. (L W. 3J 983/92.)

Ze względu, iż budowa pawilonu izolacyjnego dla chorób zakaźnych 
w ogrodzie szpitala św. Łazarza na gruncie mefitycznym i malarycznym 
jest rzeczą niemożliwą z powodów sanitarnych; dalej, że obecne pomiesz
czenie chorych zakaźnych niedaleko od nowobudującego się odd-iiału c hi- 
rurgrazaegc jest zbyt małe i z powodu ciasnoty nieodpowiednie, urządzenie 
zaś oddziału w budynku zwanym „na Bliohu* spotyka na silny protest 
ze strony sąsiadki hr. Platerowej, protest który niewątpliwie będzie po* 
party przez miasto, nie mamy nnego środka jak prosić Wysokiego Sejmu 
w osobnem sprawozdaniu, aby zażądał od c. k. Rządu albo natyohmiasto- 
wej budcwy klinik, albo zwrotu gruntu, który ustąpiliśmy na budowę- 
Ustępując ten grunt, Wysoki Sejm miał nadzieję, iź rząd postawiwszy na 
nim kliniki, choć w małym stopniu zaradzi przepełnieniu szpitala św. Ła
zarza. Tym razem dwanaście lat przeszło od tej chwili, a rząd ani mj 
o budowie klinik, szpital zaś jest pozbawiony najlepszego na budowę 
kawałka gruntu i nie ma żadnej możności rozszerzyć się.
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Sprawozdanie komisyi Członkowie komisyi opieki nad obłąkanymi d. 12. listopada 1891
opieki nad oLłąkanemi. przedstawili następujące sprawozdanie. (L. W . 50.862/91.)

"Wysoki Wydziale krajowy! W  dniu 25. października b. r. odbyli 
podpisani członkowie komisyi nad obłąkanymi wizytacyę oddziału dla cborób 
umysłowych w szpitalu św. Łazarza w Krakowie i stosownie do artykułu 
b) instrukcyi dla tejże komisyi z dnia 14. września 1888 mają zaszczyt 
Wysokiemu Wydziałów krajowemu przedłożyć następujące sprawozdanie: 

Zastaliśmy 53 mężczyzn i 56 kobiet chorych, razem 109, co w obu 
80 ustanowionych łóżek stanowi znaczne przypełnienie, tern gorsze że nie 
jest chwilowem lecz prawie nieustającem. Na klasie II. było 7 kobiet i 8 
mężczysn, na klasie I. jedna kobieta, reszta na klasie III. Bardzo niespo
kojnych mężczyzn było około 10, kobiet około 15, (cyfry dlatego nie są 
ścisłe, gdyż stan chorych pod tym względem ulega częstym i nagłjm 
zmianom). W  kaftanie zastaliśmy dwie kobiety chodzące; w mokre prze
ścieradła bywi obecnie zawijanych trzech mężczyzn i 6 kobiet. W sepa
ratkach suterenowych zastaliśmy czterech mężczyzn, jednego w ciemnej 
izdebce, przeznaczonej do zamknięcia. Przypatrzyliśmy wszystkie historye 
chorób, zwłaszcza na oddziale kobiet, badając równocześnie stan każdej 
chorej i przekonaliśmy się że przyjęcie każdego chorego było należycie 
usprawiedliwione, że żaden chory bez słusznego powodu nie był przetrzy
mywany w szpitalu po nad rzeczywistą potrzebę.

Skarg uzasadnionych nie słyszeliśmy żadnych, ani ze strony cho
rych, ani ze strony służby.

Zaznaczyć wi_niśmy że o ile w miesiącu czerwcu i lipcu bieżącego 
roku historye chorób odznaczały się dostateczną dokładnością, tak od 
pierwszych dni sierpnia b. r. tylko wyjątkowo spostrzedz było można jaką 
taką notatkę w łbstoryach choroby, jannoiwiek tak pod względem przebiegu 
■ak i leczenia nie jeden ważny moment zasługiwał na zanotowanie.

Służby zastaliśmy no 5 na każdym oddziale niespokojnych t. j. 
u mężczyzn i u kobiet, ogółem jest 8 dozorców męskich i tyleż kobiecych, 
czyli nieco więcej jak po jednym posługaczu na siedmiu chorych. Stosunek 
ten w dzień jest zupełnie odpowiednim, lecz w nocy pełni służbę na ka
żdym oddziale tylko jedna osoba, a gdy i Siostry Miłosierdzia nie nocują 
w pawilonie dla obłąkanych, oddanych jest przeszło 50 osób, z tych co 
najmniej połowa niespokojnych, na opiekę jednej tylko osoby.

Zarówno lekarze jak i siostry użalały się, że obowiązująca w szpi
talu norma żywienia dla oddziału obłąkanych jest niewystarczającą. Leka
rzom wolno bowiem na każdym oddziale w przecięciu dla jednego chorego 
przypisywać po sześć porcyj; otóż na odziałach takich na których pewna 
ilość chorych z powodu gorączki lub z innych przyczyn dostaje skromniejszą 
dyetę tam norma istniejąca jest zupełnie wystarczającą, lecz na oddziale 
obłąkanych gui~e u bardzo wielu chorych zachodzi potrzeba energiczniej
szego odżywienia lub gdzie wielu chorych odznacza cię zwiększonym ape
tytem, tam nie wystarcza w przecięciu sześć porcyj na jednego chorego.

Podpisani pozwalają sob.e w myśl art. 4. fil. f) powołanej na wstę
pie instrukcyi przedstawić do śwń tłej rozwagi "Wysokiego Wydziału kra
jowego następujące wnioski:

1. Zaprowadzić na każdym oadziale to jest u mężczyzn i u kobiet 
po jednym zegarze kontralnym, aby w g o d z i n a c h  n o c n y c h  posługa
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co ćwierć lub pół godziny obowiązaną była przez pooiśnlęjie na gwoźdź 
w tym zegarze dać dwód swej czynnośoi.

2. Polecić lekarzom zakładowym dokładniejsze wciąganie do historyi 
chorób najważnieuzyoh momentów z przebiegu choroby, jakoteź wszelkioh 
zmian w leczeniu.

3. D o  przedkładania raportu dziennego Sióstr oddziałowyoh wpro
wadzić formularz podobny jak dołąozony wzór z nadreńskich zakładów dia 
obłąkanych w którym w formie tabelarycznej, łatwo przeglądnąć się da
jącej w dzień wpisuje si j imiennie wszystkich onoryoh niespokojnyoh, za
nieczyszczających się, którzy mieli drgawki, kobiety odbywające regular
ność i t. d. Do takiej książki, która zostaje w ręku starszego dozorcy, 
w krakowskim szpitalu zustawałaby ona w ręku siostry oddziałowej, wpi" 
suje lekarz codziennie swą ordynaoyę i swoje uwag:* dla pamięoi dozorozym. 
Podpisani usilnie zaleoają wprowadzenie takiej księgi (dla każdego oddziału 
osobnej), która pod wielu względami może oddać wielkie usługi, a prowa
dzenie jej nie jest połąozone z wielkiem obarozeniem służby.

4. Dozwolić lekarzom przepisywanie większej ilości porcyj dla obłą
kanych którzy po największej częśoi są somatycznie zdrowi.

5. Zabezpieozyć górne części okien kratami na co ponownie komi
sya zwraca uwagę Wysokiego Wydziału krajowego aby zapobiedz trkim 
zdarzeniom jak to, że chory Kaczorowski przez okno pierwszego piątra 
w październiku b. r. zeskoczył na dół. Na szcześoie tym razem próoz po
tłuczenia nie odniósł ten obory żadnyoh ważniejszych obrażeń, lecz zarę
czyć trudno że i inni ohtrzy na tej drodze nie odniosą większej szkody 
na zdrowiu.

6. Wprowadzić do obu kraj o wy oh zakładów obłąkanyoh jeden sy
stematyczny podział ohorób umysłowych, gdyż pod tym względem panuje 
bardzo wielka różnioa. W  szpitalu krakowskim przeważnie rozpoznają Pa" 
nowie lekarze „pomięszanie". I tak na oddziale kobiet niespokojnych u® 
28 chorych znaleźliśmy 15 z rozpoznaniem „nomięszanie umysłu ostre , 
z tą różnioą że albo nazwano je manjaualnem, albo melancholioznem. 
W  Kulparkowie natomiast zbyt często spotykamy się z rozpoznaniem „ogłu
pienie “, lub „niedołęstwo", podozas gdy ta ostatnia forma, z wyjątki®1® 
bardzo rzadkich przypadków tak zwanego niedołęstwa pierwotnego słusznie 
uchodzi za formę końcową, nieuleczalną. Mimo to spotykamy w wykazach 
liczne przypadki niedołęstwa wyleczonego. W  cbec zaś faktu że w nowszyob 
dziełaoh prawie każdy autor popisuje się własnym podziałem ohorób umy
słowych przez co taki powstaje zamęt, uważamy za wskazane, aby w oby
dwu zakładach krajowych lekarze trzymali się jednego i tego samego po
działu a jako najodpowiedniejszy, bo najracyonalniejszy poleoamy podział 
przyjęty przez profesora Krafft Ebinga w Wiedniu. Wyniunie stąd ta ko
rzyść, że Wysoki Wydział krajowy będzie miał należyty pogląd na ruch 
chorych na umyśle w obu zakładach krajowych, oraz na osiągnięte rezul
taty leczenia i traktowania ohoryoh.

7. Należy postarać się o  inne, odpowiedniejsze odosobnienie o h o r y c h  
szałowyoh.

Lwów dnia 12. listopada 1891.
Dr. Blumenstook. Dr. Józef Merurowicz.
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Otrzymawszy ten raport i wnioski w nim poczynione oddaliśmy pod 
rozpatrzenie ankiety złożonej z dyrektora zakładu dla obłąkany eh w Kul
parkowie J)r. Neissera , prymaryuszy szpitala lwowskiego Dra Opolskiego 
i Dra Edwarda Sawickiego i inspektora szpital'" Dra Stelli Sawickiego pod 
przewodnictwem Szefa biura sanitarnego. Na podstawie orzeczeń tej konfe- 
reneyi uchwaliliśmy:

1. Zegarów kontrolujących nie zaprowadzać, lecz za to polecić 
wprowadzenie straży nocnej przez Siostrą Miłosierdzia.

2. Polecić lekarzom dokładniejsze spisywanie kart wizytowych.
3. Nie wprowadzać nowych formularzy na raporta dzienne, jako 

mnożące pisaniną, bez rzeczywistego pożytku.
4. Stosownie do opinii lekarzy psychiatrów nie wprowadzać żadnych 

zmian do normy żywienia, która uznaną została za zupełnie odpowiednią 
i dostateczną.

5. Wezwano budowniczego aby przedłożył wniosek w jaki sposób 
moźnaby najtańszym kosztem zabezpieczyć okna czy to za pomocą krat, 
sztab poprzecznych lub w inny sposób.

6. Nie wprowadzać nowego podziału chorób umysłowych lecz po
zostać przy dotychczasowym jako przyjątym przez c. k. Rząd i prawie 
przez wszystkie państwa Europy. Polecono jednak lekarzom postarać sią 
na przyszłość; aby znikły te różnice w wykazach które dotychczas istniały 
pod wzglądem pomieszczenia chorych w różnych kategoryach.

7. Oo sią zaś tyczy odosobnienia chorych szałowych to na razie 
nie było możliwe.

Drugie sprawozdanie z duia 11. Maja 1892 opiewało:
„Chorych zastaliśmy 114 (mąźczyzn 56, kobiet 68), a zatem zakład 

obecnie wiącej jeszcze przepełniony jak w maju 1891. Ponieważ naszem 
zdaniem oddział krakowski dla swej szczupłości w stosunku do ludności 
zachodniej cząści kraju, powinien przyjmować jedynie tylko przypadki 
chorobowe świeże uleczalne, przeto zbadaliśmy dokładnie wszystkich cho
rych w zakładzie pomieszczonych, tak co do formy chorobowej jak i co 
do trwania pomieszczenia w krakowskim zakładzie.

Z dołączonego spisu chorych przekonać sią można że znaczna cząśó 
chorych na oddziale chorób umysłowych należy do nieuleczalnych z któ
rych znowu dość znaczna cząśó jest spokojnych, nie wymagających nie- 
zbądnie pomieszczenia w zakładzie. Bez wzglądu na to czy to są chorzy 
płacący, lub na koszt funduszu krajowego pomieszczeni, powinni chorzy 
nieuleczalni, a niebezpieczni dla siebie lub drugich być pomieszczeni 
w nierównie wiąkszym zakładzie kulparkowskim, a szpital krakowski po- 
winien pozostać jedynie dla chorych świeżych lub uleczalnych. Rychłe 
usuniąc-e chronicznego przepełnienia krakowskiego zakładu uważamy 
w interesie chorych jako niezbądn6, poczem należy wydać zarządzenie 
takie, aoy ponownie nie dopuszczać do przyjmowania chorych nieuleczal
nych, a spokojnych i nieszkodliwych.

2. W  poprzedniem sprawozdaniu naszem zwróciliśmy uwagą W y
sokiego Wydziału krajowego na potrzebą kontroli służby niższej w porze 
nocnej i proponowaliśmy wprowadzenie zegarów kontrolnych, które niemal 
we wszystkich nien lackich zakładach dla obłąkanych ohazały sią bardzo
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Wydatki.

potytecznemi. Na ten wniosek, o ile nam wiadomo zarządził Wysoki Wy* 
dział krajowv. aby jedna Siostra Miłosierdzia każdej nocy wykonywała 
kontrolę nad posługą, coby rzeczywiście było lepszem jak kontrola zega
rowa. Lecz dotychczas to zarządzenie pozostało niewykonanem.

3, Po oddaniu niemal całego ogrodu, przeznaczonego na miej80® 
sprawione dla kobiet pod budowę, pawilonu chirurgicznego, obecnie ko
biety nie mają osobnego ogrodu, mimo sprzyjającej pory roku, muszą 819 
chorzy zadowolnie jednym wspólnym ogrodem dla mężczyzn i kobiet, tak 
iż o innych godzinach wychodzą na spacer kobiety, w innych mężczyźni. 
Jest to niewystarczającem, zwłaszcza wobec tak znacznego przepełnienia 
zakładu. Potrzeba więc co rychlej rozdzielić ogród, ale nietylko według 
płci chorych, lecz także według rodzaju choroby, aby spokojniejsi i rekon
walescenci nie potrzebowali być razem z hałaśliwymi i niespokojnymi. 
Jeżeli się to dotąd nie stało, należałoby ogród dla chorych znacznie roz
szerzyć na koszt ogrodu warzywnego.

4. Lekarz Lierujący uskarża się iż niema wpływu na wybór ma* 
teryału na odzież i bieliznę dla chorych, jakoteż na formę kroju tej odzieży 
i domaga się, aby i on należał do komisyi mundurowej dla chorych. Źą* 
danie to uznają podoisani jako słuszne.

Również uskarża się leaarz na brak odzieży i bielizny, mianowicie 
iż podarta przez chorych odzież nie bywa dość często uzupełnianą.

Stosownie do naszego wniosku wyrażonego w sprawozdaniu osta
tnim obecnie już są górne części okien (oberlichty) zakratowane. Toż samo 
historye chorób bywają już nieco dokładeiej sporządzone.

Dr. Blumenstock. Dr. Merunowioz.
Wskutek tego sprawozdania poleciliśmy p. dyrektorowi szpitala 

św. Łazarza aby:
1. Ściśle przestrzegał rozporządzenia naszego z dnia 31. Maja 1892

1. 26.541 co do wydalania i nieprzyjmowania nieuleczalnych a spokojnych 
umysłowo-enory ch.

2. Ze względu że Siostry Miłosierdzia odmówiły przyjęcia na siebie 
obowiązku odbywania nocnych dyżurów na oddziałach umysłowo-ehorych 
polecił wprowadzenie zegarów kontrolnych dla posiugi odbywającej noot 
dyżury, Zegary te są wprowadzone od 1. Sierpnia 1892.

3. Polecił rozszerzyć i rozdzielić ogrody spacerowe dla chorych 
umysłowo.

4. Zasiągaó opinii prymaryusza przy sprawianiu odzieży dla chorych .
Zestawienie wydatków w ciągu ostatnich sześciu lat w szpit&lu

Rok
Ilość

chorych
Ilość dni 
leczenia

Wydatek
roczny

Cała kura- 
cya chor. 

kosztowała
Dzień

leczenia
kosztował

Żywienie 
z pieczywem

i winem
kosztowało

zł. ot.
1886 7110 179.655 154.680 21 78 86.0 27.58
1887 7.101 182.903 160 955 22 64 87.9 28.01
1888 6.989 185.871 163 198 23 35 87.8 27 77
1889 7.641 201.635 185.396 25 85 97.89 29.34
1890 7.575 196.901 175.169 23 12 88.9 29.2
1891 8.285 215,543 173.875 20 98 80.6 28.83
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Powiększenie się wydatku rocznego pochodzi ze zwiększenia o 710 
ilości chorych leczonych w szpitalu w ciągu 18.642 dni leczenia, nadto 
z powodu zakupna większej za 1 316 zł. ilości bielizny, aniżeli w roku 
poprzednim, nareszcie większego wydatku na słomę do sienników i na 
utrzymanie budynków:

Koszt bielizny dla zakładu w 1891 roku wynosił 8.736 zł. Pranie 
kosztowało 6.623. Wyprano sztuk 483,026. Koszt prania jednej sztuki 
1,2635 centa.

Inspektor szpitali zwiedzając zakład św. Łazarza we wrześniu b. r. 
z powodu potrzeby zarządzeń stosownych, odnoszących się do wybuchłej 
epidemii cholery azyatyokiej, zbadał co zostało już dokonanem z poprze
dnich poleceń naszych i doniósł:

1. Ze jrż zaprowadzono magazyn główny, magazyn sanitarny i 
podręczny z odpowiedniemi książkami.

2. Zaprowadzono drukowane asygnataryusze na wszystl iob oddzia
łach szpitalnych i wszelkie potrzeby załatwiają się tylko po podpisaniu 
przez dyrektora odpowiednich asygnaoyj.

3. Zaprowadzono księgi przychodu i rozchodu wina.
4. Norma żywienia jest codziennie badana, ozy niema rozrzutności.
5. Do magazynów już się nie dopuszcza materyałów nieprzyjętych.
6. Węgiol wszędzie jest zamknięty i wydaje się na wagę i miarę 

a rezultatem jest oszczędoośó o 30 - 40°/0 w porównaniu z dawnymi wy
datkami.

7. Oświetlenie naftą zostaje także pod nieustanną kontrolą, a stąd 
oszczędność również dochodzi 30 -4 0 % . Zniesiono już 70 gazowych pło
mieni; zostało jeszcze 47 a mianowicie w sale,cl operacyjnych, w pawi
lonie obłąkanych i w latarniach połowy c b ;

8. Zniesiono wydawana wiktu i pieczywa z kuchni i piekarni szpi
talnej dla funkeyonaryuszów.

9. Naprawiono stud: uę, piec pod kotłami, odnowiono pralnię i 
wyoementowano, a łazienki pomalowano farbą olejną.

10. Sprzedano powóz.
11. Obecnie maszyna parowa pracuje tylko 12 godzin dziennie. 

Latiyny spłukują się tylko trzy razy dziennie.
W  dalszym ciągu relaoyi inspektor 3zpitali przedstawił co jeszcze 

nie zostało wykonanem.
Na radzie 4. października przyjmując raport ten do wiadomości 

Wydział krajowy uchwalił:
1. Zarządzić aby 'w szpitalu św. Łazarza odbywało się pranie spo

sobem chemicznym.
2. Zezwolić na zakupno za cenę najwyżej 200 zł. kasy Werthei- 

mowskiej ze skarbcem i na przerobienie jecnego pokoju na pomieszczenie 
kasy. Kosztowało to ogółem 298 zł

3. Wezwać Komitet administracyjny do przedłożenia fachowej 
opinii i kosztorysów rekonstrukoyj mechanicznych urządzeń szpitalu, prze
istoczenia wychodków i t. d.

4. Polecić przeprowadzenie budowy lodowni według planu lodowni 
zakładu kulparkowskiego, który Komitetowi został przesłany.



5. Polecić ażeby obok starej slusarn: wybudowano bezzwłocznie 
niewielkich rozmiarów szopą na wągle.

6. Upoważnić rządcą p. Bieńkowskiego, ażeby we własnym zarzą
dzie przeprowadził zmianą obecnego zbyt kosztownego sposobu ogrzewania 
wody do wanien umieszczonych w suterenach oddziałów chorób wewnę- 
trznych.

Oprócz tego, ze wzglądu że wszystkie oferty na wiktuały dla szpi
tala św. Łazarza były zbyt wysokie, na przedstawianie dyrekeyi zezwoli
liśmy, aby zarząd szpitala wszystkie potrzebne artykuły żywności z wy
jątkiem miąsa i nabiału zakupował z wolnej rąki.

Dochody szpitala św. Łazarza w 1891 r. wynosiły na oddziale 
chorych 108. 335, położnic 14.600, syfilityoznych 34,729, obłąkanych 31.116 
razem zaś 188.781 a z dotacyą 255.538 zł.

Z tego fundusz krajowy udzielił:
a) d o t a c y i .......................  66.758 zł.
b) Za koszta leczenia , . 136.739 „

203.497 “rf.
Samopłacący zw rócili..............  17.694 zł.
Obce fundusze...........................  5.258 „
Własne źród ła ...........................  29.089 „

Razem . . . 255.538 zł.
Budowa pawilonu dla oddziału chirurgicznego w szpitalu św. Ła

zarza postępuje raźnie; pawilon będzie ukończony najdalej w pierwszych 
dniach lata roku przyszłego.

Wskutek sprawozdania Komitetu budowy tego pawilonu i przedsta
wienia kosztorysów na wewnętrzne jego urządzenie zwołaliśmy konferenoyę 
znawców i po zbadaniu przez niuh kosztorysu, poleciliśmy Komitetowi 
administracyjnemu, aby zarząd szpitala św, Łazarza na podsuawie wska  ̂
zówek prymaryusza oddziału chirurgicznego prof. Dra Obałińskiego wezwał 
firmy, o ile może być krajowe do wniesienia ofert na dostawą poszcze
gólnych grup kosztorysowych, zestawionych w protokole konferencyi, * nft" 
stąpnie aby oferty z opinią Komitetu budowy były przedłożone nam 
zatwierdzenia.

Według otrzymanego doniesienia, lodownia dla szpitala św. Ła 
zarza już jest wybudowaną i napełnioną, szopa na wągie także. Zniesiono 
kocioł dla grzania wody do wanien w pawilonie mężczyzn gorączkujący o 
a przeprowadzono rurociąg z parowego kotła, który bardzo prędko wannę 
ogrzewa nie wymngająo większej ilości paliwa; oszczędza sią przez to 
dziennie IV* centnara węgla; sprawiono oprocz tego destylator dla apte 
za kwotą 200 zł.; wydatek ten pokryto z kredytu asygnowanegc na wią 
ksze potrzeby administracyjne. LW . 49 118/90.

Ponieważ przy rewizyi wodociągów w krakowskim szpitalu w- 
Łazarza przekonano sią że sufit nad górnym rezerwuarem w wieży budyń  ̂
ekonomicznego przegnił zupełnie i groził zawaleniem pozwoliliśmy zr 
nowy sufit wraz z nowemi belkami za kwotą 81 zł. 84 ct. LW.

Na przedstawienie dyrekeyi z powodu wielkiego nawału P 
w aptece szpitalnej zezwoliśmy na przyjęoie pomocnika aptekarza nft 
miesiące za opłatą po l ‘ /a zł. dziennie. LW. 59.145/92.
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Zmiana w personalu.

Ruch chorych.

ZaKiad dla obłąkanych w Kulparkowie.

W  personalu zakładu kulparkooskiego zaszły zmiany następujące: 
Oficyał-kontrolor p. Arkadiusz Bieńkowski został mianowany wskutek kon
kursu rządcą szpitala św. Łazarza w Krakowie, miejsce jego zajął, także 
wskutek konkursu, były pisarz zakładu Emil Wierzbiański, pisarzem zaś 
zamianowaliśmy p. Franciszka Gorczycę, dyetaryusza Wydziału krajowego.

W  1891 rucn chorych w zakładzie kulparkowskim był następujący:

Pozostało z r. 1890 ....................   . .
Przybyło w r. 1891.............................

Razem . .
Zakład opuściło:

W yleczonych.........................................
Ni ewyleczonych..............................• . .
Za rewersem na żądanie rodziny . .
Przewiezionych do innych zakładów
Z b i e g ło .................................................
Zmarło . . . . . . . . . .

Razem
Z końcem roku 1891 pozostało . . .
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W  1891 roku leczono w zakładzie o 78 osób więcej aniżeli w r. 
1890. Mężczyzn było 706 kobiet 568. Najniższy stan chorych, dnia 29. 
marca był 556, najwyższy zaś 14. sierpnis 649; przeciętnie leczono cho
rych 598 chociaż zakład był urządzony tylko na 572 łóżka. Oddział obser
wacyjny, który tu był przeniesiony z lwowskiego szpitala jedynie dla braku 
miejsca, napowrót wrócił do tegoż szj itala.

Dni leczenia w r. 1891 było 218.180, w tej liczbie chorych I. klasy 
1.716 II. klasy 12.512 dni. Każden chory przeciętnie przebywał w zakładzie 
170 dni. Zmarłych w stosunku do leczonych było 10-7#/0 ; wyzdrowiało 17’5°/„. 
Chorób epidemicznych w zakładzie nie było. Według form chorobowych 
szałowi stanowili najwyższy odsetek, było ich bowiem 29-4 % następnie 
z osłabieniem umysłowem, z zadumą, z pomięszaniem, z porażeniem i 
z padaczką. Największa śmiertelność była jak zwykle wśród dotkniętych 
porażeniem Największa ilość obłąkanych (634j należała do stanu swobo
dnego, żonatych lub zamężnych było 532; wdowców i wdów 108.

Według stanów najwięcej obłąkanych było pomiędzy służącemi i 
wyrobnikami (407), rzemieślników (209), urzędników (129) to jest ludzi 
najmniej zabezpieczonych materyalnie, a ciężko pracujących na swoje 
utrzymanie, następnie kupców (92), ludzi pracujących umysłowo (86), a 
najmniej wojskowych, zabezpieczonych materyalj > i używających dużo 
ruchu.

Najbliższą przyczyną choroby umysłowej było: nadużycie napojów



wyskokowych (14o), padaczka (132), nadużycia płciowe (105), wrażenia 
umysłowe (106), dziedziczność (104:), uwiąd schyłkowy, przewlekłe i ostre 
cierpienia mózgu, natężenie umysłu i t. d.

Z ogólnej liczby 1.274 pielęgnowanych 1.251 należało do Głalicy1) 
a tylko 23 było obcourajowców, przeważnie z sąsiedniej Rosyi. Największa 
ilość obłąkanych tc jest 30% przypada na wiek od 20—50 lat. Najbliższą 
przyczyną śmierci były suchoty płucne. Kaftanu użyto tylko cztery razy 
i to jedynie u chorych którzy zanieczyszczali rany swoje, zrywali opa
trunki, lub chcieli uszkodzić sobie.

Chorzy pracowali w ciągu 1891 roku na oddziale mężczyzn, w kan- 
celaryi zarządu, w warsztacie szewców, krawców i stolarskim, przy robi®' 
niu słomiane k i kapeluszy, zajęci byli introligatorstwem, w piekarni, pralni) 
przy robotach w p o^ , w ogrodzie i krowiarni. Na oddziale kobiet, Przy 
robotach w polu, w kuchri, pralni, robotą koronek haftowaniem, szyci010 
nowej i r< paracyą starej bielizny. Przy tych rożnych robotach pracoWan0 
w przeciągu 16 627 dni; zatem pracujących dziennie przeciętnie było 45. 
Bieli zny uszyto sztuk 13.0C2. Zarobek chorych wynosił 1.163 zł. 98 ot.) 
a po strąceniu części zarobku do funduszu zakładowego, w myśl §• 22* 
statutu, czysty zarobek chorych wynos1! 782 zł. 85 ct. to jest c 163 zł. 
8 ct. więcej aniżeli w roku poprzednim. Połowa zarobku ulokowaną została 
na książeczkach kasy oszczędności, druga zaś połowa została użyta na 
potrzeby chorych i polepszenie wiktu.

Jeden chory w każdą niedzielę i święto grywał na o r g a n a c h  

w kaplicy. Porządkowanie domu, to jest froterowanie podłóg, ściel®111® 
łóżek, noszenie drzewa i jedzenia na oddziały z kuchni dokonywali 
chorzy; oni też brali czynny udział w zbiorze siana, o w s a ,  buraków, z1®' 
mniaków, szatkowaniu kapusty i składaniu jej do beczek.

Wypadki w zakładzie. Z księgi zakładowej wypadków za r. 1891 widać iż w ciągn r° ^
wstąpiło do zakładu 28 chorych z różnemi obrażeniami ciała, ze zdarciami 
naskórka, pochodzącymi od krępowania powrozami, sińcami pochodzącym1 
od pobicia i skaleczeniami skóry i kości. O wypadkach ważniejszych, gr° ' 
żących zdrowiu lub życiu chorych donoszono do Prokuratoryi, o wszy 
stkich zaś w ogóle dyrekcya składała raporta Wydziałowi krajowemu. Z liczby 
tych 28 chorych, siedmiu zmarło wkrótce po przybyciu do zakładu.

Z wypadków, zapisanych w księdze, a które się stały w samy01 
zakładzie notujemy tylko to, że dwanaście razy zachodziły bójki m i^zy 
chorymi, a siedem razy chorzy wybili dozorców; bójki te jednak nie »P° 
wodowały żadnych fatalnych następstw. Sześć razy dozorcy ośmielili się 
uderzyć chorych, za co winni zostali ukarani pieniężnie i wydaleni z 
służby, jeden zaś został oddany sądowi do ukarania

Z innych wypadków notujemy:
1. Chory K. P. uderzył w głowę dozorniącą Siostrę Mił°si®r^/1

bez żadnego powodu. . .
2. Dwaj chorzy A. B. i F  P jeden 4 lipca, drugi 22. t. m. zaJ9c 

pracą w ogrodzie zbiegli z zakładu. ^
3. Dnia 17. października, gdy chorzy po obiedzie wyszli do ogr J 

obłskany J. H. wspiął się po rynwie z nadzwyczajną szybkością, ta

40
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Gospodarstwo fol
warczne.

dozorcy dopędzić go nie mogli na wysokość drugiego piętra i stanął na 
gzymsie zamurowanego okna, skąd go dozorca Baranowski z narażeniem 
własnego życia, przy po mocy innych, wyciągnął liną na dach i wyra
tował od bardzo groźnego niebezpieczeństwa. Chory oprócz lekkiego, zdarcia 
naskórka na dłoni prawej i prawem podudziu nie odniósł żadnego uszko
dzenia. Dozorcę Baranowskiego za niezwykle śmiały czyn i przytomność 
umysłu nagrodziliśmy kwotą 35 zł.

4 Dnia 25. października chory F. P. będący w odosobnieniu z po
wodu silnego zaniepokojenia, zapałką niewiadomo skąd wziętą zapalił słomę, 
którą wyjął ze sienika i spowodował mały pożar, który jednakże natych
miast został przez dozorców stłumiony.

5. Dnia 21. maja chory J. N. cierpiący na padaczkę z gwałtownym 
szałem przemijającym nagle zaniepokoił się, a idąc z innymi chorymi przez 
korytarz prowadzący na schody nie poszedł na piątro, lecz rzucił się ku 
drzwiom prowadzącym na korytarz ku kuchni i na podwórze. Silnie szar
pnąwszy drzwiami nadwerężył zamek i otworzywszy drzwi wpadł na główne 
schody, pc których dostał się na drugie piątro do warsztatu szewsko-kra- 
wieckiego, gdzie pracował zwykle. W  warsztacie pochwycił nóż szewski i 
z tym nożem zbiegł napowrót na dół dostał się na podwórze i zamierzał 
uciec, rzucając się z nożem na każdego, kto go chciał przytrzymać. Przy 
tej sposooności dozorca Wojciech Rachel, który na czele innych usiłował 
przytrzywać chorego, został przez tegoż przewróconym na ziemię i zranio
nym w linii pachowej tylnej w okolicy czwartego międzyżebrza lewego. 
Rana miała 10 centymetrów długości, sięgała 3 centymet>-y w głąb aż do 
opłócnej żebrowei, która została skaleczoną. Dozorcy podwyższono płaoę i 
udzielono 20 zł. nagrody.

W  roku 1891 wydalono ze służby jako niekwalifikujących się do
zorców 28, dozorczyń 8. Odstawiono do sądu dozorcę jednego. Na własne 
żądanie opuściło służbę 23 dozorców i 12 dozorczyń.

Dnia 8. czerwca 1892 szef departamentu V. udał się do zakładu i 
tam w obecności dozorców i dozorczyń zebranych dla podniesienia zna
czenia tej uroczystości, wręczył dczorczyni Apolonii Długosz za przeszło 
10 letnią nienaganną służbę w zakładzie dziesięć dukatów w portmonetce.

W  1891 roku szef biura sanitarnego zwiedził zakład 11 razy, in
spektor szpitali 14 razy.

Gospodarstwo folwarczne składało się z następującyoh działów: 
1. Gospodarstwo polne. 2. Gospodarstwo ogrodowe. 3. Gospodarstwo mle
czne. 4. Gospodarstwo trzody chlewnej. 5. Zakupno i bicie wołów. 6. Za- 
kupno i bicie baranów.

W  roku 1891 były następujące wyniki:
1. G o s p o d a r s t w o  p o ln e .  Folwark posiada 39 H. 77.87 upra

wnego pola. które było zużytkowane tak: 15 H 91-14 traw z koniczyną, 
z której zebrano 38.400 kg. 7 H. 95 57 owsa z trawimi na rok następny, 
z których zebrano po omłoceniu 6.156 klg. ziarna, 13.187 kil. owsianki, 
7 K. 95-57 zielonej paszy dla bydła, z których zebrano 220.841 klg.

3 H 97-78 buraków pastewnych i rzepy, z których zebrano 100.000 
klg. 3 H. 97-78 kartofli, z których zebrano 33.189 kg.

6
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Wydatki.

Czysty dochód z pola, pomimo mokrego tokii i ogólnie n ieurodza j
nego wynosił 458 zł. 11 ot.

2. G o s p o d a r s t w o  o g r o d o w e  prowadzone na przestrzeni 
3 H. 45-27; w roku 18yl wyprodukowano w ogrodach i sadzie 1.410 ki. 
pietruszki, 954 kl. cebuli, 2.010 buraków, 1.20^ ki. marchwi, 9 kl. gr0" 
szku zielonego, 288 kl. fasoli, 346 kl. selerów, 113 kl. porów, 146 kl- p°" 
midorów, 2.045 kl. jabłek, 5 kl. orzechów włoskich, 355 kl. kalarepy  ̂
20 kl. kartofli młodych, 35 kl. gruszek, 4.352 szt. kapusty włoskiej, 
12.076 szt. kapusty zwykłej, 333 szt. kapusty czerwonej, 66 szt. kalafio
rów, 4.298 szt. ogórków, 4.466 szt. sałaty, 376 wiązek rzodkiewki.

Czysty zysk w r. 1891 z gospodarstwa ogrodowego, pomimo mo
krego roku i bardzo nieurodzajnego wj-nosił 64 zł. 82 ct.

3. G o s p o d a r s t w o  m l e c z n e .  "W roku 1891 dział tego gosp 
darstwa przechodził ciężkie koleje, albowiem panująca w powiecie lwow
skim zaraza pyskowa i raciczna obory tutejszego zakładu nie ominęła- 
W  tej epidemii padła jedna krowa i dwoje ci sląt.

Przeciętnie utrzymywano w r. 1891 krów 34, z których wyprodu- 
dukowano 89.956 litrów mleka, obliczanego po 4.85 ct. za litr niezbiera" 
nego. Ogólny dochód wraz z wartością cieląt równa się wydatkowi, a ko
rzyść, że zakład miał tanie i dobre mleko. Obliczając jednak według oeDy 
dostawy dla szpitala lwowskiego, po 7 ct za litr, czysty dochód wynosiłby 
1.934 zł. 06 ct.

4. T r z o d a  c h l e w n a .  W  roku 1891 trzody chlewnej było 
sztuk. Z tego przedano prosiąt 27 i jeaną lochę, zabito zaś 54; zostało 
więc na 1892 r. 35 sztuk. Dochód z tych 54 sztuk zabitych był następm 
jący: 2.601 kil. mięsa, 889 kil. głowizny, 16.815 kil. słon: ny, 458 kil- 
smalcu, 85 kil. skwarków, 330 kil. kiełbas, 9 kil. salcesonów, 697 sztuk 
kiszek. Czysty zysk z tego gospodarstwa wynosił 1.125 zł. 96 ct.

5. Z a k u p n o  i b i c i e  wo ł ów .  W  roku 1891 kupiono 24 woły i
z tych zabito 12, sprzedano 4, zostało na 1892 rok 8 sztuk.

Dochód z zabitych 12 sztuk był następujący: 2.385 kil. mięsa
99 kil. flaKÓw, 84 kil. łoju i 12 sztuk skór. Czysty zysk wynosi 91 zł-
62 ct.

6. Z a k u p n o  i b i c i e  b a r a n ó w .  W  roku 1891 zakupiono 381 
sztuk baranów. Dochód rzeźny był następujący: 5.674 kg. mięsa, 10® 
łoju, 381 sztuk skórek. Oprócz dostarczenia taniego mięsa dia zakl» 
przez co vikt chorych wypadł tan-oj otrzymano jeszcze czysty zysk 83 zł. 
13 ct. Całe więc gospodarstwo folwarczne przyniosło w 1891 r. dochodu 
1.833 zł. 64 ct., a wliczając dochód z mleka, 3.767 zł. 70 ct.

Wykaz porównawczy za ostatnie sześć lat tak ruchu chorych jak 
i wydatków na uk-zymanie zakładu przedstawia się jak następuje:
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Rok
ilość

chorych
Dni

leczenia
Wydatek

roczny

Cała kuracya 
cnorego 

kosztowała

Dzień
leczenia

kosztował
ct.

Żywność 
z pieczy
wem i wi
nem ct.zł. cc.

1886 1.G41 174 740 139.353 133 86 79.7 27.58
1887 l.Obl 181.155 141.473 133 34 78.0 27.15
1888 1.045 188.190 149.160 142 74 79.3 28.43
1889 1.073 197.901 162.150 151 11 81.9 27.14
1090 1.196 215.149 " 155.109 129 68 72.1 25.42
1891 1.274 218.180 173.445 136 77 79.5 28.59

Powiększenie wydatków w r. 1891 pochodziło: 1. Z powodu wię
kszej o 2.931 ilości diii leczenia; 2. Z powodu drożyzny wiktuałów, która 
spowodowała o 7.699 zł. drożjze żywienie chorych; 3. Z powodu zakupna 
większej (aniżeli w r. 189(J za całe 7.915 zł.) ilości bielizny; 4. Z powodu 
nadzwyczajnych wydatków budowlanych (dom dla pisarza zakładowego) 
które wynosiły w 1891 r. 4.500 zł.

Dochody zakładu wynosiły w 1891 r. 189.337 zł., z tego fundusz 
krajowy dostarczył 153.216, samopłacący 24.759, obcokrajowcy 4.083 własne 
zaś źródła 8.535 zł.

Wysoki Sejm zatwierdzając budżet zakładu dla umysłowo chorych 
w Kulpąrkowie na r. 1892 zezwolił na oparkanienie parku kulparkow- 
skiego i postawienie domku dla odźwiernego przy bramie kosztem 2.250 zł. 
lxoboty te zostały dokonane; poreyer został mianowany. Obecnie więc 
zakład jest tak odosobniony, źe obce osoby nie mogą już chodzić do parku 
zakładowego i niepokoić przechadzająoych się chorych lub naruszać porzą
dek domowy.

Dwa pQwnony, mające mieścić niespokojnych, zaczęte w tym 
roku, już są pod dachem i w początku roku przyszłego zostaną ukończone 
i oddane do użytku.

Tak samo został już rozszerzony budynek gospodarski przez przy
budowanie po obu stronach piątrowych ubikacyj w celu pomieszczenia 
warsztatów szewskiego, krawieckiego, stolarskiego i szwalni.

Ze względu, iż płynne odchody z latryn, pralni i kuchni zakładu, 
prowadzone rowem otwartym od granicy ogrodu zakładu przez wsie Kul- 
parków, Sokolniki, Sygniówka, Skniłówek i Skniłów wpadały do potoku 
Zimna woda, a potem do Wereszczycy, zatruwając nrazmałami powietrze 
w tych wioskach, c. k. Starostwo lwowskie z powodu zbliżającej się epi
demii cholery, wezwało Dyrekcyę zakładu do natychmiastowego odprowa
dzenia odchodów tych w sposób nieszkodliwy dla zdrowia. Wskutek do
niesienia o tern Dyrekcyi dla zbadania stanu rzeczy i przedstawienia co 
robić należy dla uchylenia istniejących wadliwości, wydelegowaliśmy inży
niera biura melioracyjnego, który doniósł, że dałoby się to osiągnąć za- 
pomocą przedłużenia kanału krytego już istniejącego do granicy Sokolnik 
i założenia tam zbiornika, któryby utrzymywał części stałe nieczystości, 
daiące się zużytkować jako nawóz, tak żeby na obce terytoryum spływałr 
tylko woda oczyszczona przez filtrowanie. Niwelacyjne zdjęcia dla tych ro
bót i projekt cysterny i filtru dokonał inżynier Blauth, któremu też pc za-
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sięgnięciu zdania pp. Hochbergera i Kędziora poleciliśmy wykonanie tego 
projektu we własnym zarządzie. Koszta w przybliżeniu zostały obraoho- 
wane na kwotę 2.800 zł. Roboty są na ukończeniu.

Szpitale prowincyonalne.

Ruch chorych. Ruch chorych w szpitalach prowincyonalnyoh i wydatki na ich
utrzymanie w ciągu ostatnich sześciu lat był następujący.
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MLiczb. 0//o Liczb. °/o zł. ct.

1886 1 718 19.226 463.608 21.3 269 14.377 74.5 1.689 8.7 1.270 226.131 14 06 61.7 210
1887 1 718 19.834 466 034 23.5 271 14.877 75.0 1.593 80 1.276 229.371 14 09 61 9 20.8
1888 1.738 20.434 493.176 24.1 283 15.408 75 4 1.631 7.9 1.347 237.866 U 64 48.2 19.4
1889 1.768 21 765 543.334 24.9 307 16 030 75.6 1.552 7.1 1.488 252.416 U 56 46.4 18.3
1890 1.784 22.856 564.402 24.6 316 17.153 75.0 1.535 67 1.546 290.507 12 71 51.4 18.6
1891 1.782 24.182 579.400 23.9 324 17.878 73.9 1.677 6 9 1.587 290.080 11 99 50.0 20.0

Z wykazu tego widać, że w r. 1891 ilość ohorycb i ilość dni leoze* 
nia zwiększyły się, a mianowicie pierwsza o 1.326, a ostatnia o 14.998.

Dla dania pełniejszego poglądu na stau naszych szpitali prowin- 
cyonalnych pod względem administracyjnym i leczniozym przedstawiamy 
w streszczeniu raporta inspektora szpitali z r. 1892 z nadmienieniem, co 
zarządziliśmy wskutek doniesień jego.

1. B i a ł a .  W  czerwcu b, r. radca ministeryalny Dr. Kusy będąc 
zaproszony na poświęcenie szpitala w Cieszynie odwiedził szpital bialski. 
Uwagi jego pod względem sanitarnym wykazały, że część szpitalna znaną 
mu jest tylko z teoryi i źe stosunki kraju naszego są mu zupełnie oboe. 
Za to część lecznicza zachwyciła Dra Kusego, unosił się nad rezultatem 
wielu operacyj, a przed wyjazdem prosił starostę, aby jeszcze raz wyraził 
prymaryuszowi uznanie. Rzeczywiście muszę oddać sprawiedliwość, źe jo®̂  
to jeden z najpracowitszych lekarzy prowincyonalnych , nietylko bowiem 
leczy starannie, umiejętnie, sumiennie i szczęśliwie, ale utrzymuje historye 
choroby wszystkich leczonych, pisze artykuły do dzienników lekarskich 
o swoich doświadczeniach, zbiera kolekcyę fotografii ważniejszyoh operacyj 
dokonanych w szpitalu i preparaty anatomiczne ciekawszych patologioznyoh 
zboczeń.

W  szpitalu są już zakonnice Boromeuszki; jest ich pięć, z których 
cztery dobrze mówią po polsku, przełożona zaś jest niemką, ale obieoała, 
że do roku nauczy się języka krajowego, Od wstąpienia zakonnic 
fizyonomia szpitala zmieniła się zupełnie na lepsze pod względem ozystośoi 
porządku, pielęgnowania i żywienia. Pierwszy raz od lat dwudziestu szpi- 
tal przedstawił się mi w takim porządnym stanie. O rezultacie pieniężnym 
gospodarstwa zakonnic nie mogłem się jeszcze przekonać dla braku zam
knięć rachunkowych.
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Wskucek uwagi, że średni pobyt chorych w tym szpitalu jest zbyt 
długi, dowiedziałem się, źe to pochodzi ztąd, iż szpital koresponduje po 
niemiecku z małemi gminami polskiemi, które nie rozumiejąc czego od 
nich żądają nie zabierają chorych i ci ostauni pozostają w szpitalu po mie
siącu i dłużej jakby należało. Nakazałem pisarzowi szpitalnemu, żeby do 
gmin niemieckich pisał po niemiecku, a do polsl ich po polsku.

W  reku przeszłym urządzono osobny pokój na wanny, które po
przednio stały w prami, naprawiono pralnię, do które; doprowadzono wodę 
rurami, kupiono maszynę do prania, magiel i urządzono dobre pomieszcze
nie na słomę.

Chorych w szpitalu znalazłem 81, od początku roku było 632; 
procent śmierteinośui wynosił 7.5%. Ambulatoryjnie leczono w szpitalu 141. 
Szpital zakupił wspólnie z miastem desyafektor z Wiednia za 350 zł., ale 
aparat ten pozostaje prawie bez użytku dla szpitaia, który go nie potrze
buje, desinfekcyonując bieliznę chorych i odzież zapomocą wrzącej wody. 
Dla prowadzenia korespondencyi Siostry chcą przyjąć jeszcze jedną zakon
nicę na miejsce pisarza dziennego, którego ulrzymenie drożej kosztuje 
aniżeli utrzymań e zakonnicy. Oświadczyłem, iż nic nie mam przeciwko 
temu, tern więcej, że taka pisarka w chwilach swobodnych będzie pełniła 
obowiązki szpitalne przy chorych.

Bielizny szpital posiada ilość dostateczną, w magazynach i spiżar
niach czystość wzorowa. Ordynacya leków bardzo oszczędna. Sala opera
cyjna urządzona bardzo dobrze. Wiele instrumentów chirurgicznych brakuje 
jeszcze.

Wskutek tej relacyi Wydział krajowy uchwalił polecić, aby szpital 
z gminami polskimi korespondował po poisku, oprocz tego zezwoliliśmy 
przyjąć zakonnicę na miejsce dyetaryusza dla prowadzeniu korespondencyj.

2, B o c h n i a .  C. k. Namiestnictwo zakomunikowało, że jeden 
z rekonwalescentów na egipskie zapalenie oczu zaraził się w szpitalu bo
cheńskim ospą i przeniósł ją do wsi, gdzie kilku osobom udzielił tej cho
roby. Lekarz ordynujący przedstawił tę sprawę w zupełnie odmienny spo
sób : Do szpitala wstąpiła matka z dzieckiem dotkniętem ospą i została 
pomieszczoną na dole budynku głównego, w izbie zupełnie oddzielnej od 
reszty chorych z poleceniem, aby ztamtąd nigdzie nie wychodziła, aż do 
wyzdrowienia dziecka. W  tym samym czasie wychodził ze szpitala chory 
na egipskie zapalenie oczu, udając się do miejsca zamieszkania i przecho
dził przez wsie, w których panowała ospa endemicznie (Wiśnicz i inne). 
Twierdzić więc stanowczo, że zaraza została przewieziona przez chorego 
ze szpitala niepodobna, bo tak samo mógł jej dostać na noclegach w miej
scach, gdzie ta panowała.

Ilość chorych w szpitalu bocheńskim powoli, ale corocznie się 
wzmaga, tak iż bardzo rzadko jest niższą, aniżeli zakład posiada łóżek. 
W  dniu inspekcyi znalazłem w szpitalu 32 chorych, a w tej liczbie dot- 
tkniętych gruźkcą płuc było 10, to jest trzecia część chorych. Ten stosu
nek utrzymuje się prawie stale w ciągu całego roku, dlatego też i śmier
telność w tym szpitalu jest dość znaczna, (9 O°/0), tern więcej, że i tu 
jak w Tarnowie ludność okoliczna odsyła swych chorych do szpitala po



większej ezęśui w stania agonii kiedy już żadna pomoc lekarska nic nie 
pomoże.

W szpitalu, w magazynach, składach i w spiżarni znalazłem czy
stość i porządek należyte, wiktuałv dobre, chorzy z wiktu zadowoleni, 
książki prowadzą się należycie, posługa dobia i chętna, bielizna wyprana 
dobrze, naczynia kuchenne utrzymane schludnie,

Studnia położona poza szpitalom, z której zakład czerpał wodę, 
zepsuła się i teraz szpital musi wozić wodę w beczkach z dość znacznego 
oddalenia i trzymać do tego jedynie dwóch stróżów, bc zakład potrzebuje 
do prania bielizny, do gotowania pożywienia i do kąpieli dość znacznej 
ilości wody. Należałoby wykopać studnię w ogrodzie szpitalnym, konfigu* 
racya miejscowości jest tego rodzaju, że prawie wątpliwości nie ma, że się 
tam woda znajdzie, a szpital posi„da rezerwowy kapitał w sumie około
1.600 zł.

Szpital nie posiada należycie urządzonego kanału odpływowego na 
i ieczystości, dlatego też latryny w nim są barazc cuchnące. Po zakupie
niu dla miasta przyrządu Tallarda burmistrz zamyśla kazać wymurować 
obszerny dół kloaczny na cemencie na gruncie szpitalnym, z którego nie- 
czystości będą cię wypompowywać kilka razy do roku.

Raport ten przyjęliśmy do wiadomości, a Magistratowi bocheń
skiemu poleciliśmy lepsze urządzenie kloak.

3. E r o d y. W  szpitalu brodzkim od początku bieżącego roku 
wprowadzono żywienie chorych we własnym zarządzie; nie ma wątpli
wości, że pomimo obecnej drożyzny, rezultat będzie dobry. Napływ cho
rych do szpitala ustawicznie bardzo wielki, chociaż ambulatoryjnie daje się 
pomoc lekarska około 600 chorym mifcsięoznie. W  szpitalu łóżek jest 53, 
chorych zaś znaiaziem 8C, a między niemi nie było ani jednego, któryby 
nie kwalifikował się do szpitalnego leczenia. Samych kiłowych było 21.

W  roku ubiegłym naprawiono parkany, uporządkowano ogród, 
zasadzono dość znaczną ilość drzew, urządzono płytowe chodniki i podłogi 
we wszystkich salach i korytarzach pomalowano, wypokostowano i pokryto 
dywan'kami; powiększono arjenał chirurgiczny, zaprowadzono apteczkę 
podręczną dla zmniejszenia kosztów na leki, sprawiono pięć^parawanow 
dla ciężko chorych, a lekarz ordynujący darował szpitalowi piękne krzesło 
do wożenia chorych po ogrodzie. Wszędzie czystość 1 porządek wzorowy 
tak w salach jak _ w magazynach, tylko oczyszczanie jam latrynowych 
potrzebuje ulepszenia.

Bielizny w magazyn;o znalazłem mało, a rządca uskarżał się, 
płótno korczyńskie jest bardzo słabe i nie wytrzymuje porównania z szyr- 
tyngiem. Narzędzia chirurgiczne utrzymane są w porządku i należytej 
czystości. Oczyszczenie odziezy z pasożytów dokonywa się zapomocą na
lewki benzynowej. Desinfektora szpital nie posiada.

Zwiedzający Gralicyę z powodu cholery Radca ministeryalny Dr- 
Kusy, oglądał szpital Brodzki i w księdze wizytacyjnej zapisał: „Hh’ 
das Spital inspicirt und betrachte es ais ein Segen ftir die Stadt“ .

Raport ten przyjęliśmy do wiadomości.
4. B r z e ż a n y  Od ohwir objęcia szpitala w zarząd Sióstr Miło

sierdzia we wrześniu 1891 fizyonomia szpitala zupełnie się odmieuiła.
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czystość, lad i porządek zapanowały wszędzie, żywienie chorych doskonałe, 
a pielęgnowanie umiejętne i. sumienne. Nietylko chorzy, ale całe nrasto 
jest zadowolone z tej zmiany. Utrzymanie czterech Sióstr będzie tańsze, 
aniżeli utrzymanie rządcy, mającego wiat w szpitalu, już nie mówiąc nic 
o skrzętnośoi kobiecej, znajomości dobroci wiktuałów i oszczędności przy 
kupnie tak bielizny jak i produktów żywienia. Zresztą Siostry same szyją 
bieliznę dla chorych, więc i w tym względzie przyczyniają się do oszczę
dności. Że zmiana ta zarządu, pomimo dość znacznego wydatku na insta 
iacyą zakonnic, wyjdzie na korzyść szpitala, nie podlega najmniejszej 
wątpliwości. Dotychczas prawie całą pisemną część zarządu gospodarskiego 
wziął na siebie prymaryusz i całe ośm miesięcy po kilka godzin przesia
dywał w kancelaryi szpitalnej, aby załatwić cc należy i przyuczyć Siostry 
Mił. do kancelaryjnych czynności. Z tych powodów gmina przedstawiła 
Dra Zauderera do podwyższenia płacy, bo rzeczywiście jest to człowiek 
całą duszą oddany zakładowi i swoim obowiązkom i zasługuje na wszelkie 
uznanie.

Pracą podzieliły się Siostry w sposób następujący: Przełożona
zajmuje się kanoelaryą, szyciem biehzny, dopatruje uprawy ogrodu i po
rządku w domu, druga Siostra dopatruje kuchni i pralni, trzecia pielę
gnuje chore kobiety, a czwarta chorych mężczyzn. Wpływ Sióstr jest zba
wienny nietylko pod względem pielęgnowania chorych, ale zarówno jako 
czynnik moralny i cywilizacyjny, lud bow;em nasz szanuje zakonną su
kienkę i wobec niej nie dopuszcza się żadnych wybryków nieprzyzwoitych. 
Po objęciu zarządu dla oszczędności, Siostry oddaliły jedną sługę, przezoo 
koszta dozoru chorych zmiejssyły się o 180 zł. Pranie bielizny odbywa się 
sposobem chemicznym, tak jak w szpitalu lwowskim, według przezemnie 
zakomunikowanego przepisu.

W  pomieszczeniu chorych nie ma możności wprowadzenia naj
mniejszego ulepszenia; wszystkie choroby z braku miejsca są pomięszane. 
a wśród ohoryoh chirurgicznych leżą tyfusowi; pomimo to śmiertelność 
w szpitalu nie wielka (5.3 °/D) i z wyjątkiem influency, na którą w 1892 r. 
leczono 40 ohoryoh, nie było żadnej zakaźnej choro Dy w większej ilości. 
Oprócz chorych w szpitalu codziennie jest kilku ambulantów szukających 
porady lekarskiej. Narzędzi chirurgicznych jest mało, tak że lekarz ordy
nujący niejednokrotnie musi używać swoich własnych narzędzi do opera- 
oyi. Ordynaoya leków w tym szpitalu bardzo oszczędna, wynosi bowiem 
2'6 na dzień i na choregu.

Zaległości kosztów leczenia wynosiły z końoem ubiegłego roku 
2.582 zł. Chorych w dzień rnspekcyi było 38. I  oleciłem Siostrom sprawie
nie kufra do niszczenia pesożytów, którego zanład nie posiadał. W  prze
widywania, że kiedyś przyjdzie do budowy nowego szpitala, burmistrz mia
sta k‘'kakrotnie urządzał różne składki, a dochody z zabaw połączył w jedną 
kwotę, ulokowaną w kasie oszczędności na potrzeby przyszłego urządzenia 
nowego zakładu i na zakupno gruntu. Do obecnej chwili kapitał ten z naro
słymi procentami wynosi 2.285 zł. Burmistrz miasta obiecał mi, że pieniądze, 
które wpłyną jako czynsz najmu domu, użyj o na możliwe ulepszenia 
różnych szpitalnych ubikaoyj, do oHwil kiedy chorzy przejdą do nowego 
szpitala.



Pełnomocnik właścicielki Brzeżan hr. Potockiej odzywał się, źe ta 
pani nosi się z myślą wybudowania szpitala swoim kosztem i darowania 
go gminie. Oby to było prawdą tylko.

Sprawozdanie to przyjęliśmy do wiadomości.

5. D r o h o b y c z .  Od roku przeszłego w szpitalu Drohobyckim zmie- 
niło sił nie wiele: została naprawioną podłoga w przedsionku latryn, P0' 
stawiono 8  pieców kaflowych, a cztery kamyczkowe, kupiono szafę na na- 
rządzia chirurgiczne, a drugą na książJłi kancelaryjne. Do zrobienia ka
nału dla odprowadzenia nieczystości jeszcze nie przystąpiono dla braku pi0' 
niędzy; nie naprawiono też cokołów, które rozpadły się w gruzy ze strony 
południowej budynku.

Książid zarządowe i lekarskie prowadzą się dobrze 5 bielizny W  ma
gazynach ilość dostateczna, wiktuały w spiżarni średniej dobroci, chorzy 
pytani we wszystkich salach oświadczyli, że wikt jest dobry i smacznie 
przyrządzony, jedno mięso, jak w mieście całem tak i w szpitalu jest po" 
śledniego gatunku.

Pielęgnowanie chorych bardzo staranne. Przy wielkim napływie 
chorych w ostatnim czasie położenie lekarza ordynującego bywa niekiedy 
bardzo trudne z powodu, iż lekarz pomocniczy Dr. Jurkiewicz jest prawie 
nieustannie chory, iy n  czasem nie rzadkie wypadk' chirurgiczne wyma
gają umiejętnej fachowej pomocy.

W  szpitalu znalazłem 42 chorych, w tej liczbie trzech ospowyoh. 
Jedna z sal na dole może być odosobniona zupełnie, lecz na górze, na od
dziale kobiet odosobnienie jest względne, bo tylko korytarz dzieli ich od 
sal gdzie leżą inni chorzy. W  ogóle prawie wszystkie nasze szpitale mają 
tę wadę, że odosobnienie chorych zakaźnych jest bardzo niedostaiuozne. 
Byłoby więc bardzo do życzenia aby Namiestnictwo wypełniło obietnicę 
daną w r. 1888 L. 38.977, „iż będzie się starało, aby chorych ospowych 
o ile możności zostaw:ano w mmjscu, a nie dostarczano do publicznych 
szpitali, bo chorzy ci przy przewożeniu z miejsca na miejsce roznoszą 
chorobę".

W  ubiegłym roku żadnej epidemii w okolicy nie było, tylko w bie- 
żącym roku komisye asenterunkowe przysłały do 2 0 0  chorych ze świerz
bem. śmjertelnośó wynosiła 7,7°/0) zaliczając w to i przywiezionych w sta
nie konania. Lekarstwa kosztują zaledwo 3 ct. na dzień i na chorego. 
Prymaryusz zakupił sterylizator Brodberga za pomocą którego otrzymuje 
aseptyoznb opatrunki i sterylizuje wate, tak, że odpada potrzeba antisep- 
tycznych, drogich opatrunków. Arsenał chirurgiczny utrzymany w wielkim 
porządku i czystości. Rzeczy chorych dotkniętych chorobami zakaznemi 
desinfekeyonują się za pomocą chloru w osobnej do tego przyrządzonej 
skrzyni. Zaległości kosztów leczenia wynosiły z końcem 1891 r. do 1.500 zł.

Relacyę tę przyjęliśmy do wiadomości.

6 . J as ł o .  Wydział krajowy zezwolił na sprowadzenie Sóistr 
Miłos;erdzia w zarząd szpitala jasielskiego, pod warunkiem, żeby zmiana 
ta nie wpłynęła na konieczność podwyższenia taksy leczenia, uchwalonej 
dla tego szpitala. P. burmistrz wraz z prymaryuszem obrachowali, że wpro
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Wadzenie 4 Sióstr Miłosierdzia będzie kosztowało do 1.120 zł. Pomieszcze
nie zakonnioe mogą znaleśó na I. piętrze w dwóoh poko;ach, których prze
robienie będzie kosztować najwięcej 30 zł. Cały więo koszt wprowadzenia 
Sióstr Miłosierdzia wyniesie 1.150 zł. Wikt chorych w 1890 r. w przed
siębiorstwie kosztował 257 ct. na dzień i chorego. Jeżeli oszczędność w tym 
dziale będzie posunięta do tej cyfry, którą wykazują szpitaie okoliczne, 
to jest jeżeu wydatek będzie o 5 ct. dziennie mniejszy, to na 27.000 dr i 
leczenia zaoszczędzi się rocznie 1.359 zł. Jest więo pokrycie wydatku na 
wprowadzenie Sióstr Miłosierdzia, rządca zaś pozostając przy dawnej płacy 
może załatwiać p1 êmne czynnośoi, które dotychczas załatwiał wzorowo. 
Chorzy uzyszozą lepsze pielęgnowanie, lepszy wikt, zakład będzie utrzy
mywany jeszcze czyściej aniżeli obecnie i budżet nie będzie przekroczony, 
chociaż szpital posiada dość niską taksę (49 ct.). Na tej podrtawie p. bur- 
n strz zrobi wkrótce przedstawienie o zezwolenie wprowadzenia Sióstr Mi
łosierdzia do szpitala od 1. stycznia 1893 r. dc którego to czasu będą za
łatwione wszystkie formalności z wizytatorką stowarzyszenia Sióstr Miło
sierdzia. Jakkolwiek więc nie będzie oszczędności w tym roku w ogólnych 
wydatkach, lecz te ostatnie nie będą większe jak zwykle, bo za pieniądze, 
które zyskuje przedsiębiorca, żywienia chorych będą utrzymane Siostry Mi
łosierdzia, które wpłyną dodatnio na pielęgnowanie chorych.

W  roku przeszłym sprawiono w szpitalu stół operacyjny za 120 zł. 
marmurowy blat dla skracania narzędzi chirurgicznych i przerobiono jeden 
pokój na salkę operacyjną; oprócz tego kupiono aparat desinfekcyjny 
który stoi prawie bez żadnego użytku, bo desinfekcya przeważnie odoywa 
s;ę za pomocą wygotowywania koców i bielizny w gorącej wodzie z kwa
sem karbolowym.

W  szpitalu znalazłem 60 chorych. Chirurgicznych wypadków wiele. 
Rezultaty leczenia dobre, śmiertelność bowiem wynosiła w 1891 r. 5 °/0. 
Syfilityozni przybywają przeważnie z powiatów krośnieńskiego i gorlickiego, 
gdzie choroba ta szerzy się szczególnie pomiędzy górnikami. Wikt dobry, 
chorzy z niego zadowoleni; wiktuały średniej dobroci. Narzędzi chirur
gicznych potrzeba będzie dokopie. Lekarze skarżyli się na krowiankę pana 
Freisingera, która zawodziła bardzo często, a procent przyjęcia się nie 
przenosił 50% •

Relaoyę tę przyjęliśmy do wiadomości.

7. K o ł o m y j a .  W  szpitalu kołomyjskim nic się nie zmieniło od 
roku przeszłego, nawet ilość chorych i dni leczenia pozostały prawie te 
same, jeden tylko średni pobyt chorych w szpitalu zmniejszył się o 2'4 dni 
Tak samo i pod względem rodzajów chorób leczonych w zakładzie nie zaszły 
prawie żadne zmiany. Chorych na kiłę było 333 to jest 36%. Z chorób za
kaźnych najwyżczą cyfrę dały tuberkuły (27) i tyfus (24); obłąkanych pie
lęgnowano 56, wiekrza połowa tych ostatnich wróciła ze szpitala uzdro
wionych lub ze znacznem polepszeniem. W szpitalu i w magazynach zna
lazłem porządek należyty. Latryny naprawione w roku ubiegłym są utrzy
mane schludnie, jednak odor nieznośny z jamy odchodowej czuć się daje 
w całym zakładzie. Wikt dobry i smacznie przyrządzony. Książki kance
laryjne utrzymane w porządku. Zaległości kosztów leczenia wynosiły z koń-

7



6em roku 1.891 2.2ÓÓ zł. Samopłacący prżyliuśzą szpitalow. przeciętnie 
około 1000 zł. rocznie. Ponłevaż szpital ma 1.900 zł. zapasowego kapitału, 
prosiłem p- burmistrza o zakupno partyami łóżek żelaznych, których za
kład dotjchczas me posiida i przynajmiej 20 nowych koców.

I tu jak w innych szpiialach skarżono mi się na jakość płócien 
krajowych, które okazują się za słabe do użytku szpitali.

Relacyę inspektora przyjęŁśmy do wiadomości.

8. P o d h a j c e .  Dawną kancelaryę zarządu i dwa pokoje obok za
jęły Siostry Miłosierdzia. Jeden z tych pokojów został obrócony na pokoj 
sypialny, drugi na jadalny, a zarazem na kancelaryą, w trzecim zaś SiW 
stry szyją na maszynie bieliznę dla chorych, jest to więc skład na bie
liznę, a zarazem pokój do odwiedzania Całe urządzenie tej części, stosow
nie do uchwały Wydziału krajowego dokonanem zostało z funduszów po
wiatowych. Siostry miłosierdzia podzieliły między sobą zajęcia w następu
jący sposób: dwie znajdują się przy chorych, jedna przy pomocy kuchen
nej kieruje kuchnią, a przełożona zsjmuje się kancelaryjną czynnością go
spodarstwa całego i dozoruje prania. Posługa składa się z dozorczyni, do
zorcy, podkuchennej i stróża.

Byłem bardzo niespokojny, czy wskutek wprowadzenia Sióstr Mi
łosierdzia z pozostawieniem dawnego rządcy w czasie tak drogiego roku, 
nie będzie zrujnowana gospodarka szpitalna. Zrobiłem więc na miejscu 
projekt preliminarza na r. 1893 i okazało się, że obawa moja była płonną, 
bo oddalen'e trzech sług . oszczędności, któiyeh należy się spodziewać po
kryją nadwyżkę spowodowaną oddaniom zarządu szpitala zakonnicom. 
Zwróciłem uwagę Bady powiatowej na potrzebę uproszczenia manipulacyi 
kancelaryjnej, dotyczącej gospodarstwa szpitalnegó, gdyż trudno od kobiet 
wymogać zbyt szczegółowej rachunkowości, a zresztą bardzo ostra kon
trola nie prowadzi do żadnego celu, utrudniając zadanie Sióstr Miłosier
dzia i bez tego nie łatwe. W całym zakładzie, który zwidziłem do naj
mniejszych zanamarków znalazłem czystość wzorową. Pielęgnowanie cho
rych bardzo staranne. Po przybyciu Sióstr Miłosierdzia dawni dozorcy 
i dozorozynie wypowiedzieli służbę, w skutek tego przyjęto nowych, któ
rzy są zupełnie zadowoleni z nowych porządków

Budynek szpitalny fatalnie zbudowany, coraz więcej potrzebuje 
wydatków na naprawę. Wszystkie okna, drzwi i podłogi potrzebują odno 
wienia, a dach jest tak podziurawiony, że w czasie zimy śnieg żupami  ̂
żał na całym strychu. Naprawa dachu prawdopodobnie pochłonie do 1.00® z • 
lecz jest to rzecz bardzo pilna, bo wilgoć tworząca się na strychu popsUJe 
sufity.

W  roku przeszłym urządzono w studni pompę, doprowadzającą 
wodę do kuchni, wanien i na korytarz pierwszego piątra, a także do P̂ a 
ni, którą przeniesiono do małego budynku na podwórzu szpitalnem, & /  
dawne pranie w głównym budynku zanieczyszczało powietrze w wys _ 
stopniu. Pompa jest ttlk urządzona, że można w razie pożaru przytwiey 
dzió do niej kauczukowego węża i mieć wody podostatkiem dla gaS*erU, 
ognia. Szpital trzyma dwie świnni, radziłem Siostrom m iło s ie r d z ia
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krowę której utrzymanie nie wiele będzie ko&ztowaó, wielka bowiem łąka 
przed budynkiem da siana tyle iie potrzeba na jej wyżywienie.

Chorych w zakładzie w dnia Inspekcyi znalazłem 57, ścieśnienie 
było tak wielkie, że kilku leżało na ziemi, a ilość sześcienna powietrza 
wypadająca na każdego chorego, według obliczenia wynosi zaledwo połowę 
tego co przyjęto jako minimum w zakładach leczniczych. Odosobnienie za
kaźnych od innych jest w wysokim stopniu utrudnione. "W roku ubiegłym 
leczone tu na tyfus 21, na suchoty 24, na dyzenteryę 11, na influenzę 8, 
a 138 na choroby weneryczne. Śmiertelność wynosiła 4-6°/0. Lekarz or
dynujący nadzwyczajnie nieregularnie pełni swą służbę, w roku ubiegłym 
110 dni nie był w szpitalu, to jest trzecią część roku, a w trzech mie
siącach bieżącego roku przez 29 dni, oprócz tego obowiązki swe lekar
skie spełnia niesumiennie i zasługuje na pociągnięcie go do surowej odpo
wiedzialności.

Uchwalono polecić Wydziałowi powiatowemu wytoczyć śledztwo 
dyscyplinarne Drowi Galusińskiemu z powodu zaniedbywania obowiązków 
służbowych, w przypadku przotoczonym przez inspektora szpitali i zdania 
nam sprawy.

Ponieważ w ciąga śledztwa p Dr. Galusiński podał się do dymisyi, 
nakazaliśmy rozpisanie konkursu na posadę prymaryusza szpitala podhaje- 
ckiego i przedstawienie nam rezultatu wraz z uchwałą Rady powiatowej.

9. P r z e m y ś l .  W  roku ubiegłym śmierć zabrała pełnego zasług 
prymaryusza Dra Józefa Orłowskiego, który siedemnaście lat pracował 
nad rozwojem szpitala, a wiedzą, sumiennem i ludzkiem spełnianiem obowiąz
ków podniósł zakład tak wysoko, iż tenże stał się wkrótce nfjwiększym 
ze wszystk.ch szpitali prowincyonalnych pod względem ilości leczonych, a 
wiele tysięcy ludności okolicznej zawdzięcza mu zdrowie swoje i życie. Na 
miejsce jego mianowanym został prowizorycznie na rok jeden Dr. Kiebu- 
ziński, któremu Wys. Sejm udzielił yeniam aetafis w tym roku. W  dniu 
inspekcyi znalazłem w szpitalu 162 chorych na 160 łóżkach. W  tej liczbie 
były rrzy chore: Ewa Topolnicka, Teresa Świdzińska i Helena Maciołek, 
które z powodu nieuleczalnej choroby nie kwalifikowały się do szpitalnego 
pielęgnowania, a gminy wzbraniają się odebrać te chore pomimo kilka- 
krotrycn wezwań. Prosiłem p. burmistrza aby kazał je  odesłać na miejsce 
przynależności, jak zarówno i chorego leżącego na sali chirurgicznej, który 
niechce zgodzić się na operacyę, iedynie wskazaną obecnie.

Szpital przemyski iest nieustannie przepełniony syfilitycznymi; 
w r. 1891 tych ostatnich leczono 661; większa część dotkniętych zakaże
niem kobiet przybywa z Jarosławia i okolic jego, to jest z miejsc gdzie 
kwaterują wojska. Z innych chorób zakaźnych leczono najwięcej na świerzb 
(86), na ospę (84), na różę (66) i tyfus 27. Jakkolwiek obecne pomieszcze
nie dla zakaźnych nie jest świetne, jednak stanowczo przeczę aby z tego 
budynku mogła przenieść się ospa do miasta, jak to twierdzi fizyk powia
towy, chyba, że zarazek przeszedł przez mnr mający 65cm. grubości czego 
przypuścić nie można. Dla tego też oparłem się projektowi lekarza ordy
nującego, aby przenieść zakaźnych do głównego budynku, gdyż to byłoby 
połączone z daleko większem niebezpieczeństwem, aniżeli pozostawienie



ich na dawnem miejscu. Lekarz ordynujący mówił mi, że miasto ma za
miar kupió budynek szpitalny i obrócić go na szkołę, a wybudować nowy 
zakład dla chorych za miastem i że on właśnie, jako radny, ma referat 
ten w ręku. Byłoby to bardzo szczęśliwie, bo obecne położenie wśród mia
sta, przy nieustannem przepełnieniu obudzą pewne obawy, jakkolwiek je
stem tego przekonania, że każdy dom niechlujnie utrzymany jęst daleko 
niebezpieczniejszy, aniżeli szpital zachowujący wszelkie przepisy sanitarne* 
Asystowałem przy porannej wizycie lekarskh j , po której musiałem zrobić 
uwagę prymaryuczowi, że wizyta była zbyt pobieżnie zrobiona i żeby 
w stosunku do chorych zachowywał nieco więcej uprzejmości i względno
ści dla cierpienia, gdyż to jest koniecznem dla wzbudzenia większego za- 
ufania chorych do lekarza.

Miasto posiada dwa desinfektory, z których szpital korzysta od 
czasu do czasu. Rządcy poleciłem Sprawić skrzynię dla n'szczenią pasoży
tów za pomocą nalewki benzoesowej

W  szpitalu znalazłem wszędzie czystość i porządek wzorowy. Cho
rzy z wiktu zadowoleni, pomimo, że iiość chleba wydawanego na porcyę 
jest mniejsza nieco aniżeli ustanowiła ostatnia norma (275 gr. zamast 400). 
Jeden dzień żywienia chorych kosztował w 1891 r. 14 73 ct., czyli prawi® 
o jeden cent więcej, aniżeli w r. 1890. Podrożenie to nastąpiło z dwooh 
przyczyn, raz wskutek ordynacyi bardzo znacznej ilości całych porcyj i do
datkowych potraw, a powtóre z powodu podrożenia wiktuałów na schy 
1891 r. Z uwagi jednak na anormalne stosunki drożyźniane, koszt żywienia 
uważać należy jako bardzo niski, jeżeli zważymy, iż samego mięsa woło
wego szpital zużył 9.101 kilogramów, a cielęcego 1.920 kg. W innyc  ̂
działach gospodarstwa, pomimo postawienia drugiego ogniska w kuchni 
szpitalnej sprawienia bardzo znacznej ilości bielizny i zakupna centryfug1 
dla pralni zakładowej (za 140 zł.) równowaga w budżecie nie została na
ruszona. Wszystkie te wydatki uskuteczniono za zezwoleniem Wys. 
działu krajowego. Największym bogactwem każdego szpitala jest dostate 
bielizny, otóż po sprawieniu bielizny, przyznanej budżetem na rok bieżącyi 
można będzie powiedzieć, iż szpital jest bogaty, bo posiada dostateazu 
ilość bielizny Majątek zakładu, oprócz gotówki ulokowanej w kasie oszczę 
dności (5.000 zł.) zwiększył się z 6.876 na 8.678 z ł., to jest o 1.802 z • 
według inwentarze ruchomości. Rok bieżący jednak nie będzie tak P° 
myślnym dla zakładu jak rok ubiegły, drożyzna bowiem mięsa, chleba i Ja 
rzyn zwiększy znacznu koszt żywienia choiych, a wobec zniżonej z 
na 45 ct. taksy dziennej równowaga w budżecie nieda się utrzymać.

Poleciłem rządcy na placu przed pawilonem zakaźnych ohorób za 
sadzie drzewka świerkowe, aby jeszcze więcej oddzielić ten pawilon 0 
budynku, gdzie są pomieszczeni inni chorzy.

Na radzie dnia 1. lipca uchwalono: 1. Polecić burmistrzowi 
dalenie chorych niekwalifikujących się do trzyman-T, w szpitalu; 2. wy 
tknąć prymaryuszowi pot.eźne odbywania wizyt i szorstkie obchodzeni® 
się z choryn

* T? ff 0**10. R z e s z ó w .  Ilość chorych szukających o p ie k i  s z p it a ln e j  w 
szowie wzmaga się coroczn‘e, tak iż przeciętnie leczono tu w 1891 r.
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chorych na 100 łóżkach, nie wliczając chorych ambulatoryjnych, którym bez
płatnie udziela się porady codzień w godzinach przedpołudniowych. Świad
czy to z jednej strony o rozwoju szpitala, z drugiej zaś o zaufaniu jakie 
wzbudza szpital w coraz 'ększej warstwie ludności. I nie sami tylko ubo
dzy stanowią główny kontyngens szpitala, samopłacących jest tu bowiem 
corocznie tyle, iż przynoszą szpitalow1 zwyż 1.500 zł. dochodu. "Wielkiem 
też dobrodziejstwem dla okolicy jest oddział oczny Dra Zagórskiego, w któ
rym leczyło się w roku przeszłym 202 chorych stale, a oprócz tego szu
kało pomocy 644 chorych ambulatoryjnych. Chirurgia w tym szpitalu kwi
tnie w r. 1891 bowiem na oddziale chirurgicznym było 337 chorych, co 
stanowi prawie czwartą częśó wszystkich leczonych w szpitalu. Operacyj 
większych w 1891 r. dokonano 78 z nader szczęśliwym skutkiem, śmier
telność bowiem wynosiła zaieawie 5°/0 wtedy, gdy w całym szpitalu pro
cent śmiertelności wynosił 6‘0°/0. Z chorób zakaźnych było tu 20 wypad
ków influenzy, 13 wypadków duru brzusznego, z których jeden tylko skoń
czył się niepomyślnie, ospy było tylko dwa wypadki, wenerycznyoh zaś 
leczono 292. Wielką wadą tego szpitala jest brak pomieszczenia odosobnio
nego dla chorób zakaźnych. Magistrat miasta Rzeszowa był wezwany do 
wynajęcia dla zakaźnych osobnego loaalu, gdyby zaś to byłe niemożliwem, 
aby zakupił przenośny barak systemu Dókera, rekomendowany przez Mi
nisterstwo. Tymczasem informacye zasiągrięte u woiskowych którzy bara
ki te wypróbowali, okazały, :ż budynki te są zupełnie nieodpowiedne dla 
naszego klimatu. Dla tego oeż miasto ma zamiar wybudować barak na 
gruncie szpitalnym, w którym możnaby umieszczać chorych w czasie epi
demii i gdzieby szpital mógł trzymać swoich zakaźnych. W  obecnej chwili 
toczą się tam narady nad sposobem pokrycia tego wydatku z sum 
miejskich.

Drugą wadą zakładu jest brak dobrej wody do picia i prania, stu
dnia bowiem zakładowa zawiera wodę żelazistą i wapienną, dla tego też 
bielizna nigdy nie może być tak czysta jak w innych zakładach. Brakowi 
temu trudno zapobiedz, gdyż w całym Rzeszowie wszędzie woda jest że- 
lazista i niesmaczna.

Gospodarstwo znalazłem w porządku; wiktuały w spiżarni średniej 
dobroci; chorzy pytani we wszystkich salach, oświadczyli iz są zadowoleni 
z żywienia; czystość wszędzie należyta; posługa niezła; książki w kan.ee- 
laryi utrzymane w porządku, a zaległości kosztów leczenia wynosiły 
z końcem roku 1891 2.173 zł. Bielizny w magazynach znalazłem ilość 
dostateczną. Arsenał chirurgiczny utrzymany w wzorowym porządku. 
W roku przeszłym przekształcono jedną mniejszą salę na pokój operacyjny 
i dla przechowywania opatrunków chirurgicznych. Plac z tyłu szpitala zo
stał ogrodzony nowym parkanem. Wskutek podrożenia wszystkich wiktu
ałów, żywienie chorych w roku 1891 kosztowało do 20 ct. dziennie.

Relacyą tę przyjęliśmy do wiadomości.

11. S a m b o r .  Szpital Samborski, wskutek oszczędności zarządu i ener
gicznego ściągania kosztów leczenia, przyszedł do niewielkiego rezerwowego 
kapitału, wynoszącego obecnie 3.100 zł. Korzystając z tego zwierzohnoćś gmin
na prosiła Wydział krajowy o pozwolenie zabrania tego kapitaliku, gdyż szpi



tal jest dłużny gminie 3.15C zł. z tytułu zakupna realności w której są pomie
szczeni chorzy, za co corocznie płaci gminie od lat niepamiętnych po 180 zł. 
procentu. Ze względu, iż taki kapitalik rezerwowy Jest nadzwyczajnie po
żyteczny w gospodarstwie zakładów prowincyonalnych, pozwalając im stawie 
czoło nagłym potrzebom, nie uciekijąc się do próśb o zaliczkę ściągały 
z kwartalnych kosztów leczenia, upraszam o odmówienie prośbie gminy, która 
samymi odsetkami z pewnością już dwukrotnie wybrała pożyczoną sumę- 
Niema wątpliwości, iż w niedalekiej przyszłości przyjdzie do budowy od
powiedniejszego pod wzgiędem sanitarnym i obszerniejszego zakładu, stary 
więc budynek potrzeba będzie sprzedać, a wtedy z otrzymanej przy sprze
daży sumv, można będzie zaspokoić pretensyę gminy, tem więcej, że cena 
wszystkich realności idz e w górę.

W  roku ubiegłym, korzystając z zapasowego kapitału szpital za
kupił dość znaczną ilość płótna krajowego na bieliznę dla chorych, a stare 
spróchniałe i zepsute łóżka zamienił na bardzo dobre żelazne, s p r a w : ’ wszy 
60 łóżek. Łóżek tych dostarczyli miejscowi rzemieślnicy po 14 zł. za sztukę. 
W  tym roku potrzeba będzie poprawić podłogę w kilku miejscach zgniłą) 
a szczególnie w łazience i przekształcić szopę przylegającą do kuchni na 
magazyn wiktuałów, gdyż obecne pomieszczenie jest nad wyraz liche.

W  szpitalu znalazłem 46 chorych, szczupłość budynku nie pozwala 
na stosowniejszy podział chorych, a szczególnie zakaźnych, z tego więc 
powodu ospowi, których znalazłem pięciu, są pomieszczeni razem z do
tkniętym: tyfusem i od-ą. Zresztą te choroby zdają się wykluczać jedna 
drugą, gdyż praktykuje się to już od lat wielu, a jeszcze nie było przy
kładu aby dotknięty tyfusem w czasie choroby i rekonwalescencyi, zaraził 
się ospą. W  samym jednak zakładzie było kilka przypadków zakażenia się 
ospą, szczęściem lekką. Desinfektora szpital nie posiada. Niszczenie paso
żytów bardzo skutecznie odbywa się w skrzyniach za pomocą nalewki ben
zoesowej. W szpitalu chirurgia jest uprawiana na obszerną skalę i były 
bardzo piękne wypadki zakończone szczęśliwem uleczeniem chorych. Śmier
telność w 1891 roku pomimo tak niekorzystnych warunków pomieszczenia 
wynosiła tylko 7'2°/0. Syfilitycznych było 162 na 702 leczonych w ogóle, 
dla tego też przeciętny pobyt chorych w tym szpitalu był nieco dłuższy, 
aniżeli w innych (28 5). Pielęgnowa nie chorych bardzo staranne. Pp. leka
rzy zachęciłem do przedstawienia sprawozdania naukowego z rezultatów 
leczenia w 1891 roku. W kancelaryi wszystkie książki w porządku, w ma
gazynie bielizny czystość należyta, wikłuały średniej dobroci, mięso lepsze 
aniżeli w Drohobyczu, chorzy pytani we wszystkich salach oświadczyli, że 
są zupełnie zadowoleni z wiktu. Zaległości kosztów leczenia wynosiły 2 kpi 
cem 1«91 roku 3.713 zł. Posługa staranna. Rada szpitalna interesuje się 
szpitalem i p. Marszałek powiatowy kilkakrotnie zwiedzał zakład i badał 
szczegółowo wszystkie potrzeby jego.

Doniesienie to przyjęliśmy do wiadomości. Magistratowi żądającemu 
pozwolenia na zabranie zapasowego kapitału szpitala na spłatę długu, ua 
teraz odmówi >no.

12. Sanok .  Wydział krajowy polecił sznitaiom powszechnym, przJ 
zakupywaniu płótna na bieliznę dla chorych, uwzględniać przedewszystkiem
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Wyroby krajowe. Ponieważ w Ostatnim czasm oyto dość wiele skarg ze 
strony zarządów szpitalnych na małą trwałość płócien wyrobu fabryki 
krośnieńskiej „Prządka", uważałem za mój obowiązek wstąpić do Krosna, 
aby pomówić z dyrektorami fabryki jakiego rodzaju płótna są potrzebne 
szp'talom i żądać od nich, aby zwrócili większą uwagę na trwałość ich. 
Dotychczas płótna te wyrabiały cię z nici blichowanyeh, a wskutek tego 
mocno przepalonych, ztąd powstawała mała trwałość płócien przy nieco 
częstszem praniu. Obecnie fabryka urządza własną blicharnię płótna, więc 
na przyszłość będą wyrabiane z nici surowych; a potem już będą blicho 
wane, co bez wątpienia bardzo wiele wpłynie na moc ich i dłuższą trwałość 
w noszeniu. Szpitale chętniej będą wówczas nabywać płótna wyrobów 
krajowych, a i sam rozwój przemysłu tkackiego, poparty takim ważnym 
konsumentem jakim są nasze szpitale, z pewnością rozwinie się silniej.

Ze względu, że szpital sanocki w ostatnich kilku latach musiał 
wybudować dom administracyjny, pokryć zakład dachem cynkowym, prze
robić dom, gdzie dawniej była spiżarnia na pomieszczenie dla zakaźnych 
i nareszcie ciągle przynaglany przez Starostwo, kupić aparat desinfekcyjny 
popadł więc w znaczne kłopoty pieniężne. Jednak nie są one takiego ro
dzaju, aby zagrażały gospodarstwu szpitalnemu Długi jego obecnie są na
stępujące: 1. Z pożyczki 10 tysięcy na budowę szpitala pozostało spłacić 
1.434 zł. i 7 ct. 2. Z pożyozk’ 6 tysięcy z kasy oszczędności także na bu
dowę zostało do spłaty 1.920 zł. 3. Odsetki kasie oszczędności 179 zł. 21 ct.
4. Z pożyczki 3 tysiące na budowę domu administracyjnego pozostało 
spłacić 2.60C z ł , razem zaś 6.133 zł. 38 ct. Oprócz tego dla uporządko
wania gospodarstwa szpitalnego i pozbycia się wszelkich rachunków z da
wnym przedsiębiorcą żywienia chorych, otrzymano z Wydziału krajowego
4.600 zł. a z Sfagistratu sanockiego 600 zł. Z tego pozostało do spłacenia 
tylko 3.750 zł. Cały więc dług szpitala wynosi obecnie 9.883 zł Dług ten 
przy normalnem gospodarsty ie spłacie się da w kilka lat, jeżeli tylko nie 
będą potrzebne jakie nowe inwestycye. Dług ten jeszcze niedawno wynosił 
zwyż 12 tysięcy, zmniejszył się jednak wskutek zrealizowania legatu ś. p. 
Karola Skibińskiego, któvy umierając legował na rzecz szpitala aktem
9. kwietnia 1864 r. datek roczny po 60 zł. z dóbr Uherce płacić się 
mający. Ponieważ spadkobiercy zmarłego rat nie płacili, przeto w r. 1891 
zaległość wraz z procentami i kosztami wynosiła 1.970 zł. W  roku bieżącym 
spadkobiercy spłacili dług 1.970 zł. i złożyli celem ubezpieczenia dochodu 
po 60 zł. rocznie 6 °/0 obligacye banku hipotecznego na sumę 1000 zł.

W  szpitalu znalazłem czystość i porządek wzorowy. Dom admini
stracyjny już skończony i zawiera: 1. pomieszkanie rządcy składające się 
z trzech pokojów i kuchni, 2. spiżarnię na wiktuały, 3. pralnię, gdzie się 
pierze bielizna sposobem chemicznym i nareszuie strych do suszenia bie
lizny. Ogród szpitalny jest już uporządkowany i wygląda bardzo dobrze. 
Urządzenie baraku dla zakaźnych będz e ukończone jeszcze w ciągu bie
żącego lata. Łazienki zostały nap-awione, znr.eniono bowiem w nich całą 
zgniłą powałę. Wstawiono nowe cztery okna i polepszono wentylacyą sal 
przez urządzenie otwieranych górnych kwator Latryny będą także wkrótce 
przerobione na system włoski, który okazał się bardzo praktycznym w szpi
talach. Wintuały w spiżarni średniej dobroci; mięso niezłe; chorzy z wiktu



zadowoleni. Żywienie jednak w przeszłym roku, wskutek nieurodzajów pó-* 
drożało z 18'8 ct. na 22'6. Chorych znalazłem 45. W tym roku w Sanoku 
i w Zagórzu panował tyfus brzuszny i plamisty. Dwóch posługaczy zacho
rowało w szpitalu, reszta zaś przerażona śmiercią jednego z nich, uciekła 
z zakładu, tak że potrzeba było przyjąć całą nową posługę; w szpitalu ■ • 
czono także 4 na ospę. Śmiertelność jednak wynosiła tylko 4'5°/°; średni 
pobyt 23 4 dni. Narzędzi chirurgicznych ilość dostateczna. Rządca jest 
czynny, pracowity i zapobiegliwy.

‘Relacyę tę przyjęliśmy do wiadomości.

13. N o w y  Sąc z .  Śmiertelność chorych w tym szpitalu była naj
wyższą ze wszystkich szpitali prowineyonalnycb, wynosiła bowiem 11.2°/o* 
Ponieważ z wykazów rocznych przekonałem się iż tu nie było wielu 
tkniętych chorobami zakaźnemi, gdyż w ciągu roku leczono na tyfns 
brzuszny tylno 29, na ospę 5 i na tuberkuły 16, zająłem się więc bada
niem zapisków lekarskich, jak długo zmarli pozostawali w leczeniu szpi* 
talnem i okazało się iż na 62 wypadków śmierci: 11 umarło w pierwszy01 
dniu po przybyciu do szpitala, 11 przed piątym dniem, 12 przed ósmy01 
dniem, 3 przed dziesiątym, a tylko 25 po dłuższem leczeniu w szpitalu* 
Widocznie więc że tak wielka śmiertelność pochodziła ztąd iż prawie p°‘ 
łowa tych zmarłych przybywała do szpitala z chorobą tak rozwiniętą) że 
sztuka lekarska pomocną już być nie mogła, lub przywożono chorego już 
w stanie agonii.

Książki kancelaryjne znalazłem w porządku. Rządca uskarżał się 
iż K isa chorych jest dłużną szpitalowi około 400 zł., których odebrać nie 
można, bo w kasie pieniędzy niema, a starostwo nie ściąga tych należy* 
tości, upraszał więc o interwencyę Wydziału krajowego w tym względ216.

Okólnikiem 10. kwietnia r891 polecono poszukiwanie majątku leczo
nych w szpitalu nietylko w gminie zamieszkania, ale i w gminie przy°aj 
leżności. Poszukiwania takie prowadzą do bardzo długiej korespoudency1 
i nadzwyczajnie powiększyły pisemną robotę zarządów. Z ksiąg zar?f 11 
przekonałem sję że o jednym chorym bywa czasem po dwadzieścia kuk 
korespondencją, , bo gminy przynależności, obawiające się aby na nie nie 
spadły jakie ciężary, nie przyznają się nawet do takich chorych, o któryob 
stanowczo wiadomo, z poprzednich poszukiwań, że oni tam należą. Ztąd 
pochodzi bardzo wielka zwłoka w zarachowaniu kosztów leczenia ua fun
dusz krajowy i kłopoty pieniężne w gospodarstwie. Zdaniem mojem byłoby 
w zupełności wystarczajacem zadowolnić się świadectwem, w/danem przez 
gminę zamieszkania, zwłaszcza jeżeli chory stale i od czasu dłuższ >fT° 
w pewnej gminie zamieszkuje, a do gminy przynależności odnosić się tylko 
wtedy, gdy jest uzasadnione podejrzenie że osoba leczona sama lub JeJ 
krewni, obowiązani do ponoszenia kosztów leczenia w gminie przynależno 
ści majątek jaki posiadają, lub tam mieszkają.

W  szpitalu znalazłem 32 chorych; obecnie odbywa się w zakładzie 
doroczne bielenie, naprawy i przeróbki, szpital więc nie wyglądał tak czy 
sto i schludnie jak się tego wymaga, tym więcej że w roku przeszłym 
względów oszczędności p. burmistrz żadnych naprawek robić nie pozwo
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Szpital zewnętrznie bardzo ile  wygląda, zwłaszcza dach łatany 
w różnych latach gontam. i w wielu miejscach przeciekający. Nie mam 
nadziei aby gmina zechciała zrobić cokolwiek dla szpitala i dlatego sądzę 
iż byłoby wskazanem nie wyczekiwać dłużej, a korzystając z rezerwowego 
kapitału, który szpital posiada (4 tysięcy zł.) przystąpić już teraz do ra
dykalnej naprawy szpitala, odnowienia dachu, poprawienia latryn, pralni, 
zakupna żelaznych łóżek i t. p. ffdyby z czasem przyszło do sprzedaży 
tego domu, koszt wyłożony na te naprawy nie przepadnie, a zwiększy 
wartość budynków.

Wiktuały w spiżarni znalazłem średnej dobroci, a chorzy z wiktu 
są zadowoleni. Rezultat żywienia w tym roku nie będzie tak korzystnym 
jak w r. 1890 z powodu podrożenia wszystkich wiktuałów, a szczególnie 
mięsa. Desinfektor znajduje się w zakładzie, lecz oddaje zasługi bardzo 
ograniczone.

Na to sprawozdanie Wydział krajowy odniósł się do starosty w No
wym Sączu o wydanie zarządzenia, aby Kasu chorych zapłaciła w jak 
najkrótszym czasie kwotę którą winna zarządowi tamtejszego szpitala, i 
wyjaśnić polecił okólnik dotyczący uzyskiwania świadectw ubóstwa i przy
należności, który to okólnik widocznie źle był zrozumiany.

14. Ś n ia ty n . Szpitale prowincyonaine wtedy tylko posiadają wa
runki istnienia i należytego rozwoju, jeżeli dochód z taksy leczenia może 
pokryć wszelkie wydatki do tego rozwoju potrzebne. Doświadczenie pou
czyło że dla normalnego rozwoju szpitala na prowincyi potrzeba rozporzą
dzać kwotą co najmniej 7.000 zł. rocznie, czyli że szpital przy taksie 50 
ct. dziennie powinien mieć stałe 40 łóżek obłożonych chorymi. W  poprze
dnich raportach moich przedstawiłem dlaczego osiągnięcie tej cyfry cho
rych w Sniatynie jest niemożliwe i nigdy możliwem nie będzie, pomimo 
wysiłków Wydziału krajowego, a nawet gminy miejskiej. Szpital śniatyński 
posiada wysoką taksę, a oprócz tego gmina jeszcze dokłada ze swoich 
funduszów po 10—12 ct. na dzień i chorego, pomimo to -’est to zakład 
najuboższy ze wszystkich szpitali prowincyonalnych, ma bowiem do swego 
rozporządzenia zaledwo 3.000 zł. z których musi pokryć koszta żywienia 
i leczenia chorych, a nadto koszta całej administiacyi i gospodarstwa.

Do niedawna szpital ten miał zaledwo 2 tysiące dni leczenia, 
w roku zaś przeszłym cyfra ta wzrosła do 4 tysięcy i według zdania le
karza ordynującego nie może wzrosnąć wyżej nad 5—6 tysięcy, to jest nad 
3 tysiące dochodu rocznego, chybaby taksę podwyższono na 1'50 ct. dzien
nie. Zresztą obecne podwyższenie dni leczenia w tym szpitalu zostało 
osiągnięte w sposób, który jest zabroniony przez Wydział krajowy: od 
dwóch lat w szpitalu prowadzą się dwie kuchnie: dla chrześcian i dla ży
dów, a wskutek tego szriital ten bardzo licznie stosunkowo jest uczęszczany 
przez ubogą ludność izraelicką W  dniu inspekcyi na 16 chorych, których 
znalazłem w szpitalu było tylko 3 chrześcian. W  roku przeszłym pytałem 
dozorcę, który gotuje pożywienie dla chorych czy się żydzi żywią z je
dnego kotła, lecz ten uprzedzony przez swoich przełożonych nie powiedział 
mi prawdy, o której dowiedziałem się przypadkowo w tym roku. Mówiłem 
p. burmistrzowi iż jest to proceder zabroniony przez Wydział krajowy,
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ale p. burmistrz odpowiedział mi źc gdyby tego nie zrobiono potrzebaby 
szpital zamknąć dla braku chorych. Rzeczywiście w szpitalu leczyło się 
zwyź 50"/„ żydów, iak przekonałem się z. księgi lekarskiej.

W  roku ubiegłym w szpitalu tym leczono 294 chorych w ciągu 
4.004 dni; przeciętny pobyt cho.-ego wynosił 13.4 dni; śmiertelność 6.1 io• 
Żywienie chorych oddano starszemu dozorcy za co mu płaci fundusz szpi
talny po 24 ct. za dzień i chorego. Sposób ten istju eje od lat kilkunastu 
i ani razu nie słyszałem skargi chorych na niedostateczne lub niesmaczne 
pożywienie, pomimo braku ścisłej kontroli, bo do szpitala nikt prawie nie 
zagląda ani ze strony zwierzchności gminnej, ani z Rady szpitalnej, która 
w roku przeszłym raz tylko odwiedziła szpital. Po śmierci rządcy Schmidta 
gmina na rządcę szpitala obrała p. Lewatego, inspektora policyi, który ma 
spełniać jednocześnie oba te obowiązki, bo rządca w szpitalu nie mieszka. 
Budynek szpitalny, jakkolwiek stary jest utrzymany czysto i porządnie, 
parter jednak budynku, nie obłożony chorymi nie opala się, a wskutek 
tego wilgotnieje i niszczy się. W  roku ubiegłym kupiono nieco bielizny 
(sto koszul i tyleż prześcieradeł) za kwotę 200 zł. Lekarzem ordynującym 
jist doktor Mehrer, fizyk miejski, nie pobierający od szpitala za pracę 
swoją żadnej płacy. Oto jest obraz szpitala i stosunków miejscowych. We 
dług zdania mego istnienie podobnego szpitala powszechnego, pod kontrolą 
i opieką Wydziału krajowego jest czystą anomalją, szkoda bowiem wydatku 
nawet tych parę tysięcy na podtrzymanie istnienia podobnie nędznego 
zaKładu.

Uchwalono wezwać Radę szpitalną do zaopiekowania się szpitalem 
i polecono Magistratowi znieść podwójny wikt, gdyż ta nieprawidłość me 
jest tolerowaną w żadnym z naszych szpitali powszecnnych.

15. S ok a l. Sokalski fizyk powiatowy doniósł c. k. Namiestnictwu 
że cztery osoby zaraziły się ospą w szpitalu z braku należytego odoso
bnienia. Według relacyi lekarzy szpitalnych sprawa ta przedstawia się nieco 
inaczej: pierwszy bowiem chory przybył z miasta do szpitala i jakkolwiek 
pomieszczono go oddz:elnie zupełr ie, przecież jeden chory, nieszozepiony 
w sali mężczyzn zachorował na ospę; trzeci chory zachorował nie w szpi
talu lecz w mieście i był odstawiony do szpitala; czwarty zaś zachorował 
w domu sąsiednim z tym z którego przybył trzeci chory; ten nie wstąpi 
nawet do szpitala a leczył się prywatna. W  dniu inspekcyi znalazłem 
w szpitalu jednego ospowego, leżącego w osobnym pokoju i mającego oso 
bnego posługacza. Nie można w.ęc zrobić żaanego zarzutu lekarzom co do 
nieptosownego pomieszczenia chorych ospowych; jednak dla jeszcze lepszog0 
odosobnienia prosiłem Wydział Rady powiatowej przekształcić teraźniejszą 
wozownię na kcinoelaryą zarządu, a tę ostatnia, znajdującą się zupełnie n® 
uboczu oddać dla dotkniętych chorobami zakażnemi. Da się to zrobić 
bardzo niewielkim nakładem. Jednocześnie poleciłem pp. lekarzom a^y 
wszyscy chorzy, przybywający do szpitala, przy przyjęciu byli badani ozy 
mieli szczepioną ospę i żeby nieszczep eni byli natychmiast poddawani tej 
małej operacyi, ma się rozumieć jeżeli stan chorego na to zezwala. cteP1 . 
obecnie posiada desinfektor Ryehnowskiego i w nim sterylizuje bielizny 
tę odzież chorych, która nie niszczy się od wysokiego ciepła. Za desm
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cyonowanie rzeczy przysyłanych z miasta, szpital poWera pewną małą 
zapłatę.

W  ćn:u inspekcyi znalazłem 81 chorych na 61 łóżkach. Takie 
przepełnienie nawet latem świadczy o potrzebie rozszerzenia tego szpitala, 
tem więcej że najprzód ani jednego chorego nie było któryby nie kwalifi
kował się do leczenia szpitalnego, a powtóre że średni pobyt chorych 
w tym szpitalu jest bardzo krótki (18 dni), co świadczy iź prymaryusz 
nie przetrzymuje chorych w zakładzie bez potrzeby.

Pielęgnowanie chorych bardzo staranne, rezultaty zaś leczenia mo
żna nazwać nawet świetnymi, śmiertelność bowiem w r. 1891 wynosiła 
88 na tysiąc, to jest równała się prawie przeciętnej rocznej śmiertelności 
ludzi w całym kraju, pomimo iż w szpitahi leczono 48 na tyfus, 2 na 
ospę, 36 na tuberkuły i 15 na dysenteryę. Śmiertelność w powiecie sokal- 
skim, według ostatniego sprawozdania rady zdrowia wynosi 35 na tysiąc. 
W  szpitalu odbywa się wiele operacyj chirurgicznych z wynikami bardzo 
szczęśliwymi. Syfilitycznych tu zawsze nie wiele, wtedy bowiem gdy w nie
których szpitalach leżących w południowych powiatach Galicyi ilość we
nerycznych dochodzi do 30°/0 wszystkich leczonych w sokalskim zakładzie 
w r 1891 było tylko 4 °/„. Chirurgiczne narzędzia są utrzymane w należy
tym porządku. Jednem słowem muszę oddać sprawiedliwość obu 'ekarzom 
szpitalnym iż pełnią obowiązki swe z bardzo wielką gorliwością i sumien
nością zasługującą na wszelkie uznanie. Obecna posługa chorych, według 
świadectwa lekarzy i rządcy jest także bardzo dobra i staranna.

W  szpitalu znalazłem wszędzie ład i porządek bez zarzutu. W i
ktuały w spiżarni w dobrym gatunku; chorzy pytani we wszystkich salach 
oświadczyli iż są zadowoleni z wiktu. Bielizny szpital posiada nie wiele, 
bo zaledwo na trzy zmiany na normalną ilość łóżek, tymczasem przeciętna 
ilość chorych w ubiegłym roku wynosiła 67. Pranie bielizny jest chemi
czne, które zarząd i lekarze bardzo chwalą bo nietylko jest prędsze ale 
desiniekcyonuje bieliznę i mi 'ej ją zużywa. W  kancelaryi książki zarządu 
znalazłem w porządku. Zaległości kosztów leczenia z końcem 1891 roku 
wynosiły kwotę 2.143 zł. Szpital ma bardzo wiele kłopotu z miejscową 
Kasą chorych, która nawet nie odpowiada na wezwania zarządu o uiszcze
nie zapłaty za chorych. Poleciłem zarządowi aby się udał do pośrednictwa 
starostwa.

Brak kanalizacyi w mieście jest przyczyną iż wywóz nieczystości 
ze szpitala jest bardzo kosztowny, wynosi bowiem dc 300 zł. rocznie. Rada 
szpitalna dość często odwiedza szpital przez swoich członków. Szpital po
siada następujące kapitały: 1. Gotówka 4 000 zł., ulokowana w banku 
krajowym w 5 °/0 obligacyach komunalnych. 2. Zaległych kosztów leczenia 
z da wnych lat 2160 zł. 3. Fundusz dla zakupna trumien dla ubogich 
zmarłych w szpitalu 953 zł. 4. Fundacya Izaaka Marguliesa na zapomogi 
dla ubogich rekonwalescentów opuszczających zakład w kwocie 700 zł.

Ponieważ wywóz nieczystości ze szpitala rocznie kosztuje do 300 
zł. prosiłem "Wydział Rady powiatowej aby przeprowadził kanał betonowy 
od szpitala do kanału miejskiego (80 metrów), koszt bowiem tej budowy 
opłaci się w jednym roku.



Na radzie Wydziału krajowego 25. majf uchwalono zakomunikować 
c. k Namiestnictwu wstępną część rr portu tego, a Wydział powiatowy 
wezwać aby się zastanowił czy wybudowani o kanału nie byłoby korzyst- 
nem dla szpitala

16. S ta n is ła w ó w . Na polecone w roku przeszłym naprawę la
tryn i zbudowanie kanału odpływowego została rozpisana licytacya. Ko
sztorys na te roboty nadzwyczajne wynosi 1.025 zł. i w początku maja 
roboty te zaczną się. W roku zaś przyszłym zarząd przystąpi do częścio
wej zmiany zbutwiałych ze starości okien i drzwi.

Wielka j ość chorych dotkniętych zakażnemi chorobami wymaga 
przybudowy osobnego dla nich pomieszczenia. W r. 1891 leczono 62 na 
tyfus, 9 na dysenteryę, 2 na skarlatynę, 24 na influenzę, 11 na roźę, a 
79 na suchoty; syfilitycznych było 318. W  ogóle ilość chorych w tym 
szpitalu wzmaga się corocznie, zręczność bowiem lekarza ordynującego 
w operowaniu i szczęśliwe wyniki tych operacyj , nieraz bardzo trudnych, 
wzbudza cors,z większe zaufanie do zakładu w okolicznej ludności. W roku 
przeszłym operowano zwyż 100 osób, co jest nie małem dla szpitala pro- 
wincyonalnego. Ilość dni leczenia w porównaniu z r. 1890 wzmogła się o 
4.014 dni. W roku 1891 pielęgnowano dziennie w przecięciu 98 chorych na 
120 łóżkach, a najwyższy stan chorych dziennie dochodził do 1 5 0  dziennie. 
Lekarz ordynujący ma pracy bardzo wiele, bo lekarz pomocniczy jest 
wiekowym, dotkniętym słabością wzroku i nie może być mu wielką po
mocą. Śmiertelność w tym szpitalu wynosiła w 1891 roku 6.3% średni zaś 
pobyt 25.8 dni.

Książki w kancelaryi znalazłem w zupełnym porządku. Zaległości 
z końcem ubiegłego roku kosztów leczenia wynosiły 8.994 zł. W  spiżarni 
produkta średniej dobroci. Komitet szpitalny, który pod przewodnictwem 
p. burmistrza lub jego zastępcy zbiera się co dwa tygodnie, a nieraz i c° 
tydzień, bada bardzo starannie wszelkie wydatki gospodarskie, dobroć ku
pionych materyałów i decyduje co należy sprawić dla zakładu. Wyniki 
obrad wpisują się do osobnej księgi znajdującej się w kancelaryi. Magazyn 
bielizny w porządku. Koce sprowadzone z Morawy są bardzo dobre i ładne. 
Desinfektor pomieszczony został w korytarzu zakładowym; szopy na oso
bne pomieszczenie przyrządu nie budowano ze względu oszczędności. Łóżek 
żelaznych zakład posiada 120; niektóre już potrzebują naprawy. Z  wiktu 
chorzy zadowoleni’, posługa szpitalna dobra.

Relacyę tę przyjęliśmy do wiadomości.

17. S t r y j .  W  roku ubiegłym, w czasie wizytacyi szpitala przez 
Wgo szefa V. Departamentu, okazało się że w relewie, to jest w wykazie 
wiktuałów, przepisanych na dzienną potrzebę, było o cztery poreye mniej, 
aniżeli wykaz wskazywał. P. burmistrz miasta oświadczył że z jego rozkazu 
czterem osobom (dozorcy starszemu, dozorczyni i dwie poreye rządcy) za
miast wiktuałów w naturze wydawano relutum i że polecił aby wydatek 
ten wpisywano w codzienny rozchód wiktuałów, jak gdyby wiktuały te 
wyc awane były w naturze. Wysoki Wydział krajowy oświadczenie to przy
jął do wiadomości, lecz polecił aby zaniechano tego wadliwego prow !t~ 
nia książek na przyszłość. Przy tegorocznej wizytacyi, pierwszą rzeczą 
moją było zbadanie czy polecenie to zostało spełnione i przekonałem się
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źe ilośó wydanych do kuchni wiktuałów odpowiada w zupełności wyka
zowi dziennemu.

Już w przeszłym roku zwrócono uwagę, źe podłoga betonowa 
w pralni popsuta w wielu miejscach i potrzebuje naprawy; wskutek tego 
zatrzymano z kaucyi przedsiębiorcy 100 zł. ale naprawy dotychczas nie 
wykonano z powodu, iż jak mi rządca mówił, przedsiębiorca zajęty innemi 
robotami, nie miał czasu tego zrobić. Upraszam Wys. Wydział krajowy 
o polecenie, aby podłoga była natychmiast naprawiona tak w pralni iak 
w latrynaoh na parterze, bo wilgoć może przeniknąć w ściany i zepsuć 
budynek.

Według ostatecznego obrachunku, postawienie budynku gospodar
czego kosztowało 7.000 zł. Zmiana dachu gontowego na pokrycie blachą 
żelazną, pokostowaną, już została dokonana, ale przekształcenia dawnych 
latryn na pokoje kąpielowe dla chorych i urządzenie drugiej komunikacyi 
na zewnątrz jeszcze nie zrobiono z braku środków pieniężnych. Książki 
zarządowe w kancelaryi znalazłem w porządku; zaległości kosztów lecze
nia wynoszą z wyż 2.000 zł. Na pierwszem miejscu tego wykazu znalazłem 
pozycyę: „zdefraudowane przez rządcę Stegmana 1.322 zł. w r. 1872.“
Chciałem sprawę tę przejrzeć szczegółowo, ale wszystkie dokumenta zostały 
spalone w ostatnim pożarze w r. 1886. Mogłem się tylko dowiedzieć, że 
na pokrycie tej sumjr jest winkulowana książeczka lwowskiej kasy oszczę
dności i że sprawozdanie o tern przedstawiono przy tegorocznych zam
knięciach rachunkowych. Upraszam więc o polecenie Oddziałowi rachun
kowemu, aby sprawę wyjaśnił i zbadał, czy choć ozęśó zdefraudowanej 
sumy nie da się zwrócić szpitalowi. W  całym budynku i w składach zna
lazłem czystość i porządek należyte. Bielizny ilość dostateczna. Pranie 
odbywa się sposobem chemicznym, przezco bielizna desinfekcyonuje się 
jednocześnie. Wiktuały średniej dobroci; przyrządzanie potraw smaczne 
chorzy pytań: w każdej sali oświadczyli, że są żywieni dobrze. Ogród
zakładowy dostarcza kuchni jarzyn potrzebnych przez rok cały. Napra
wiona w roku przeszłym lodownia przechowuje lód, bardzo dobrze; napeł
nienie jej kosztuje rocznie 45 zł.

Pielęgnowanie chorych ludzkie i staranne, chociaż rygor w zakła
dzie wielki. Na 840 chorych leczonych w szpitalu w roku przeszłym było 
223 kiłowych. Na zakaźne choroby leczono w r. przeszłym 47. Poleciłem 
lekarzowi, aby pokój, w którym dawnioi mieszkał rządca na parterze, tuż 
u wejścia do szpitala został obrócony na pomieszczenie dla zakaźnych, 
jest bowiem na uboczu i nie ma komunikacyi z innymi.

Pomiędzy chorymi znalazłem jednego sparaliżowanego z zacho
dniej Galicyi, którego szpital żadną miarą pozbyć się nie może, bo nikt 
go wziąść nie chce. Poleciłem przeto ponownie napisać do Starostwa, aby 
zmusiło gm inę, do której chory należy, do zabrania go ze szpitala. Śmier
telność w 1891 roku wynosiła 7°/0. Leki kosztują około 3 ct. dziennie na 
chorego. Posługa dobra. Rada szpitalna bardzo rzadko zagląda do zakładu, 
a wszystkie sprawy, które do niej postępują w toku instancyi leżą mie
siącami. Desinfektora szpital nie posiada. Niszczenie pasożytów odbywa 
się w skrzyniach zapomocą nalewki benzoesowej.



Na radzie 20. maja uchwalono: 1. polecić natychmiast naprawienie 
podłogi w pralni i latrynach 2. aby chorego sparaliżowanego wydalono ze 
szpitala, oprócz tego aDy wyjaśniono sprawę defraudacyi.

18 T a r n o p o l .  Przy inspencyi nasamprzód zbadałem kuchnię i spi
żarnię dla pizekonania się o dobroci wiktuałów ze względu na niedawne 
doniesienia przeszłorocznych dostawców i przekonałem się, że dostawa krup, 
mąk’ , grochu, mięsa i masła nic nie pozostawia do życzenia. Chorzy za
dowoleni z wiktu. Magazyn bielizny, pomimo przepełnienia szpitaia cho
rym' zawierał jeszcze bielizny na całą zmianę; lecz i tu skarżono się na 
niedostateczną moc płótna z Korczyna. W  kancelaryi książki zarządowe 
znalazłem w porządku. W  zakładzie było czysto, pomimo iż na 75 łóżkach 
leżało 87 chorych, t. j. na 12 łóżkach było po dwóch chorych. W  ciągu 
całego ubiegłego roku chorych było 81 w przecięciu dziennie, t. j. °  ® 
więcej aniżeli jest łóżek, a były dnie, kiedy liczba chorych dochodziła do 
100 i więcej. Pomimo to śmiertelność w r. 1891 była 7.7°/0. Z zakaźnych 
chorób leczono 40 na tyfus brzuszny i wysepkowy, 41 na gruźlicę, 14 na 
dysenteryę, 21 na szkarlatynę, 3 na dyfteryę, 6 na odrę, 23 na różę, 47 
na influenzę i 270 na choroby weneryczne. Pomiędzy chorymi nie znala
złem takich, którzyby kwalifikowali się do natychmiastowego wydalenia. 
Leczenie i pielęgnowanie chorych bardzo staranne, a ilość leczonych am
bulatoryjnie zawsze wielka, gdyż tym sposobem zmniejsza prymaryusz 
napłyrw chorych do szpitala. Narzędzia chirnrgiczne są utrzymane czysto 
i porządnie. Latryny szpitalne cuchną haniebnie, ale przerobienie koszto
wałoby drogo i z powodu ciasnoty nie zaradziłoby wiele. Ubodzy miejscy 
jak dawniej zajmują sutereny wśród ciasnoty i strasznej zaduchy. Pranie 
w szpitalu odbywa się sposobem chemicznym, t. j. bieuzna jednocześnie 
desinfekcycnuje się.

O wyszukaniu placu na budowę nowego szpitala i o budowie, na- 
wet mowy obecnie być nie może, z powodu iż wybory do rady miejskiej 
dokonane w 1889 r. jeszcze dotychczas nie są zatwierdzone, wszyscy wię° 
uważają funkcyonowanie swoje za prowizoryczne i nikt nie chce brac na 
siebie obowiązku i odpowiedzialności za przystąpienie do tak ważnej sprawy, 
iaką jest budowa szpitala. Dezinfektor zakupiony wspólnie z miastem 
używa się bardzo rzadko z powodu niemożności zastosowania go do oczy
szczenia kożuchów, czapek i rzeczy skórzanych.

Na radzie d. 23. lutego relacyę tę przyjęto do wiadomości.
19. T a rn ó w . Z powodu iż śmiertelność w tym s z p i t a l u  jest bar

dzo znaczną (10.9°/0) starałem się zbadać na miejscu przyczynę tego faktu 
obawiałem się bowiem, czy powód wielkiej śmiertelności nie tkwi w sa
mym budynku, zwłaszcza w jego najstarszej części, w której leżą chorzy 
gorączkujący, gdzie grzyb nie był nigdy dokładnie zniszczony, tak że 
w powietrzu zawsze czuć woń nozokomialną. Otóż na szczęśuie tak 016 
jest, bo po zbadaniu wykazów lekarskich i notatek przekonałem się, że 
wielka ilość zgonów w szpitalu pochodzi stąd, że ludność okoliczna udaje 
się do szpitala najczęściej wtedy tylko, gdy już żadnej nadziei ratunku 
nie ma. Rzeczywiście z małymi wyjątkami prawie wszyscy zmarli tu oy 
przywiezieni do szpitala w agonii, lub przybyli zaledwie chorzy, cztery 
lub pięć dni, przed rozstaniem się ze światem, kiedy wiedza lekarska nie
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mogła już wstrzymać fatalnego przebiegu choroby. W  każdym razie bar
dzo pochwaliłem zamiar lekarza ordynującego, który chce przenieść od
dział sy£.listycznych chorych kobiet z nowego skrzydła do starego gmachu 
a z tego ostatniego gorączkujących przenieść na ich miejsce po oskroba- 
niu ścian, desinfekcyi, wybieleniu i starannem oczyszczeniu. Ma to dwie 
strony dobre: że chorzy gorączkujący będą lepiej pomieszczeni na słone
cznej stronie, a powtóre, że kobiety syfilistyczne, tak skore do zbytków 
wszelkiego rodzaju i nieraz wywołujące publiczne zgorszenie, będą usu
nięte do sal, w których okna wychodzą na ogród i na podwórze gospo
darskie.

"W szpitalu tarnowskim w dniu inspekcyi znalazłem 116 chorych, 
w ciągu ubiegłego roku leczono 252 dotkniętych weneryczną chorobą; 
największa część chorych weaług słów p. prymaryusza przybywała z po
wiatu mieleckiego. Jakie są przyczyny tego taktu nie wiem, ale sądzę, iż 
należałoby zwrócić na to uwagę c. k. Namiestnictwa. Na tyfus leczono 63, 
przybywających przeważnie z przedmieść Tarnowa, a mianowicie z Pogwi- 
zdowa i Grabówka, w których stosunki sanitarne widocznie są bardzo nie- 
odpowiodne.

W szpitalu w r, 1891 było 44 porodów.
Pomiędzy chorymi znalazłem dziecko imieniem Roman Baba, 

z Żarówki, mieleckiego powiatu, o którym szpital pisze już od 23. kwie
tnia b. r., aby go zabrano — bezskutecznie, przezco wyzdrowiałe dziecko 
jest narażone na zakażenie chorobami panującemi w szpitalu.

Gmina tarnowska zarządziła zbudowanie kanału odpływowego 
ze szpitala kosztem 4.000 zł. mając nadzieję, że Wysoki Sejm zgodzi się 
na zwrot tego wydatku gminie, która poniosła już znaczne ofiary przy 
budowie skrzydła nowego w zakładzie. Sejm jednak odesłał tę sprawę do 
Wydziału krajowego z poleceniem zbadania, czy rzeczywiście kanał ten 
służy wyłącznie do potrzeb szpitala. Ile mogłem dowiedzieć się w czasie 
pobytu mego w Tarnowie, do kanału tego miało otrzymać prawo wpustu 
paru właścicieli domów nad tym kanałem położonych, którzy — jeżeli tak 
jest — powinniby przyczynić się do ponoszenia kosztów tej budowy. Po- 
trzebaby więc dać polecenie naszemu inżynierowi, aby zbadał szczegółowo 
tę sprawę i rezultat przedstawił Wys. Wydziałowi krajowemu.

W  zakładzie znalazłem porządek należyty, tak w kancelaryach jak 
w magazynach i składach. Wiktuały w spiżarni dobrego gatunku, a 
chorzy pytani we wszystkich salach oświadczyli, że z wiktu są zadowo
leni. Bielizny ilość dostateczna; łóżek żelaznych szpital posiada 86. Pranie 
bielizny chemiczne. Płótno sprowadza się z Krosna. Dług szpitala fundu
szowi podupadłych mieszczan wynosi tylko 1.000 zł., a 9.000 już zostało 
spłaconych. Desinfektor kupiony wspólnie z miastem wskutek nieumieję
tnego obchodzenia się i po zniszczeniu znacznej lości rzeczy, oddanych 
do desinfekcyi — odesłano do szpitala z policyi miejskiej zepsuty; napra
wa z pewnością nie mało będzie kosztować.

Lekarze bardzo się skarżyli, iż nie mogą dostać dobrej posługi 
do chorych, pomimo częstych zmian. Lekarska służba bardzo staranna i 
sumienna; w szpitalu mnóstwo ludzi leczy się ambulatoryjnie.

Na radzie 1. lipca uchwalił Wydział krajowy przynaglić Radę 
szpitalną do zbadania sprawy budowy kanału; następnie dać do zaopinio-



Wania inżynierowi Wydz. krajowego. Wezwać Magistrat do zabrania cbd- 
rego Romana Baby ze szpitala i zwrócić uwagę Namiestnictwa na szerze- 
nie się syfilistycznych ohorób w mieleck.m powier-B.

20. W a d o w ic e .  O nieodpowiedności budynku szpitalnego tyle* 
krotnie pisałem, że powtarzać tego nie widzę potrzeby. Z biegiem czasu 
dom najęty na szpital staje się coraz wilgotniejszym, części drewniane 
pruebnieją i gniją, a z podłogi wyłażą żaby i spacerują po szpitalu. P1' 
wnica szpitalna zalana wodą wyżej jak na metr wysokości, pozbawia m°' 
źnośoi robienia jakicnkolwiek zapasów gospodarskich. Dodać należy, że na 
wschód od tego budynku w niewielkiem oddaleniu znajdują się mnogie 
rybne stawy baron? Gostkowskiego, który na żer rybom każe wrzucać cd 
czasu do czasu ścierwo końskie; stąd pochodzi, że wiatry wschodnio-pół* 
nocne i południowe są oietyłko malaryczne, ale napełniają okolicę woni% 
zgnilizny. Stan ten trwa już od lat wielu ; było już nie mało ska-g i ank 
a jednak wszystko zostaje po staremu. Może wstawienie się Wys. 
działu kraj. u c. k. Namiestnictwa zmieni ten stan rzeczy szkodliwy dla 
zdrowia mieszkańców szpitala cywilnego i wojskowego, położonych obok, 
i dla okolicznyoh domów.

Znając te wady tutęiszego szpitala burmistrz wadowicki p. Iwański) 
pełniący zarazem obowiązki wiceprezesa rady powiatowej i dyrektora P° 
wiatowej kasy oszczędności, wystarał się o fundusz na zakupno ładne, 
realności przy drodze wiodącej do Andrychowa. Plany budynku z Prz^ 
ohylną relacyą miejscowego fizyka powiatowego są posłane do o. k. Rady 
zdrowia przed paru miesiącami, ale pomimo kilkakrotnych urgensow Ja _ 
ze strony miasta tak też i ze strony tamtejszego starostwa odpowiedzi 
jak nie ma tak nie ma, a burmistrz miasta oświadozył mi, że jeżeli przy 
chylna odpowiedź c. k. Namiestnictwa nie nadejdzie do końca czerwca, 
aby nie tylko wypowiedzieć stronom mieszkanie, ale i mieć czas do p® 
trzebnych restauracyj i przekształceń^ to sprawa przeniesienia szpitala 
odpowiedniejszego pomieszczenia nie tylko w tym roku załatwioną nie będzie,
ale należy ją uważać za przepadłą na zawsze, p. burmistrz jest przekonany
bowiem, iż Rada miejska obróci zebrany kapitał na budowę koszar, która 
to sprawa stanie na porządku dziennym w przyszłym miesiącu. O ty01 
stanie rzeczy napisałem list do p. protomedyka, prosząc go o przyspiesze 
nie odpowiedzi, a jednocześnie upraszam o interwencyę Wys. Wydzi 
kraj. do Namiestnictwa w tym względzie, bo takie szczęśliwe konstelacya 
dla szpitala mogą się nie powtórzyć, a nie wianomo jeszcze w jaki spo 
będzie załatwiona przez Wysoki Sejm sprawa nowych budowli w szpRa 
lach prowincyonalnych.

W  szpitalu znalazłem 17 ohoiych. Skarżono mi się na zły i j e _ 
stajny wikt. Rzeczywiście po przybyoiu do kuchni znalazłem nie 01 
lecz ochłapy, z których n ! można było przygotować ani dobrego rosołu a 
pieczeni. Odesłałem przeto natychmiast mięso do przedsiębioroy, żą J 
zamiany, a p. burmistrza prosxłem, aby wezwał do siebie przedsię  ̂
i zagroził mu zerwaniem kontraktu i karami, p. prymaryuszo wi zaś P” 
oiłem codziennie zaglądać do kuchni i nie dopuszczać aby chorzy 
krzywdzeni przez przedsiębiorcę, a także żeby ułożył kartę żyw 
choryoh na cały tydzień dla uniknienia nużącej jedrostajności wiktu.
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Obecny prymaryusz Dr. Bukowski ma bsrdzo trudne zadanie 
w szpitalu, nie posiada bowiem pomocnika, a robiąc dość wiele i ważnych 
operacyj musi często przeto zaglądać do szpitala oddalonego od miasta prawie
0 dwa kilometry, tem więcej, iź zarządca nie mieszka w szpitalu, a tylko 
przychodzi w południe i wieczorem przy rozdawaniu jedzenia chorym, dla 
tego też większa część zajęć kancelaryjnych spada na lekarza. W  roku 
ubiegłym w szpitalu dokonano 31 większych operacyj, a w bieżącym 22 
z bardzo szczęśliwymi wynikami; ilość dni leczenia urosła więcej ak 
w dwoje. "Wenerycznych w zakładzie w 1891 r. leczono 126 t. j. 38°/0. 
Lekarz operuje własnemi narzędziami, bo szpital chirurgicznych narzędzi 
nie posiada. Bielizny jest mało; wszystkie łóżka drewniane, stare i spró
chniałe; sienniki po większej części za krótkie, a poduszki zbyt małe
1 tylko z lekka sianem napełnione. W ogóle wskutek powiększenia się 
ilości chorych, zgłaszających się do szpitala, a małych dochodów szpital 
pod względem materyalnym przedstawia się bardzo smutnie, a przyszłość 
jego będzie bardzo smutna, jeżeli szpital powstanie na tym samym miejscu. 
W  Wadowicach bardzo się skarżono na złą krowiankę z zakładu p. Freis- 
singera w Lisku.

Na radzie 28. czerwca uchwalono napisać do c. k. Namiestnictwa 
o przyspieszenie odpowiedzi na pismo Magistratu w sprawie adaptacyi 
budynku, który miasto na szpital kupić zamierza. Wezwano też Magistrat, 
Radę szpitalną i prymaryusza do czuwania nad wiktem chorych.

21. Z a le s z c z y k i .  Zniżenie taksy w szpitalu zaleszczyckim, jak 
przewidywałem, ciężko odbiło się na gospodarstwie tego zakładu, szcze
gólnie w obec podrożenia wszystkich produktów żywienia. Szpital ten tak 
dobrze zawsze zagospodarowany, że miał w każdym czasie pewną sumę 
w zapasie na nieprzewidziane potrzeby, dziś jeść bez grosza i nie jest 
wstanie pokryć najmniejszego nadzwyczajnego wydatku, a jeżeli drożyzna 
potrwa nieco dłużej popadnie w długi przedsiębiorcom dostaw, pomimo 
ciągłego bardzo wielkiego napływu chorych. Dla tego też gmina ma 
zamiar prosić o podwyższenie taksy.

Przybyłem do Zaleszczyk w nocy i natychmiast udałem się do 
szpitala, aby się przekonać jaki tam panuje porządek w tej porze dnia. 
Wszystkie sale znalazłem nadzwyczajnie przepełnione, łóżka bowiem stoją 
bez przedziałów prawie. Chorych było 69 t. j. o 17 więcej, aniżeli jest 
łóżek. Pomimo takiego przepełnienia, powietrze w salach było czyste, bo 
wszystkie oberlichty były otworzone, sale były oświetlone słabem świateł
kom  przyćmionej lampki. Porządek i czystość znalazłem wszędzie i wszyscy 
posługacze byli na swoich miejscach. W  dniu następnym byłem przy wi
zycie porannej lekarskiej i obejrzałem zakład we wszystkich szczegółach. 
Ilość chorych szukających opieki szpitalne ,̂ tak ”’ ę tu wzmaga, że gdyby 
szpital posiadał 150 łóżek a nie tylko 52, wszystkie byłyby obłożone, bo 
Dr. SołowskjL ma reputacyą bardzo zdolnego i szczęśliwego w leczeniu lekarza. 
Ilość chorych w porównaniu z r. 1890 zwiększyła się, ilość zaś dni leczenia 
jest mniejszą, gdyż ze względu na przepełnienie, rekonwalescenci nie prze
trzymują się długo w szpitalu. Dlatego też przeciętny pobyt chorych w za
kładzie spadł z 30.9 na 24 6 dni. Śmiertelność wynosiła w 1891 r. 5.9°/0 
operacyj chirurgicznych dokonano około 200. Lekarz ordynujący przygo-
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toWuje sprawozdanie naukowe z ruchu chóryoh w ubiegłym roku. pielę
gnowanie chorych bardzo staranne.

W  roku przeszłym uporządkowano zupełnie ogród i obsadzono go 
drzewkami, mogącemi udzielić cienia rekonwalescentom; zbudowano kanał 
kosztem 30C zł., sprowadzono z sąsiedniej realności wodą do zakładu ko
sztem 150 zł., kupiono kase ogniotrwałą i sprawiono dość dużo bielizny. 
Ta ostatnia nie zadowalnia ani lekarza ani rządcą trwałością swoją; widać 
źe apretura nie jest dobra, a nici przepalone przy bieleniu, bo jak tylko 
bielizna jest nieco znoszona, to sią drze tak jak zużyta perkalowa, nie 
dając sią naprawić. Narządzi chirurgicznych jest ilość dostateczna do wszel
kich operacyj; są one utrzymane w wielkim porządku. Książki zarządu 
prowadzą sią wzorowo. Zaległości kosztów leczenia z końcem 1891 r. wy
nosiły 1.992 zł.; od samopłacąoych ściągnięto wciągu ostatnich lat trzech 
w przecięciu 1.489 zł.; świadczy to jaka jest reputacya szpitala wśród bo
gatszych mieszkańców okolicy. W  spiżarni znalazłem produkta średniej 
dobroci, mięso dobre, chorzy z wiktu zadowoleni i nikt z chorych nie 
uskarżał się na mały wymiar poroyi. Desynfekcyjnego przyrządu szpital 
nie posiada i nie ma za oo go kupić. Zakład potrzebuje zbudowania tru
piarni, nie mając jej bowiem, musi odsyłać zmarłych do trupiarni miejskiej 
bardzo oddalonej, tak, źe żadnej sekoyi naukowej lekarz zrobić nie może; 
na to jednak żadnych środków nie ma.

Na, radzie 8. maja przyjęto relaoyą tą do wiadomości.

22. Z ł o c z ó w .  I tu jak w Brodach podrożenie wiatuałów zrobiło 
znaczną różnicę w gospodarstwie szpitalnem. Żywienie choryuh, które 
w roku przeszłym kosztowało 17 ct. na dzień i chorego, teraz kosztuje 
22 ot., a ponieważ każdy oent w tym szpitalu w ciągu roku wynosi 235 zł., 
wikt więc w tym roku będzie droższy niemal o 1.200 zł., pomimo wszel
kich możliwych oszczędności. Wiktuały w spiżarni znalazłem w dobrym 
gatunku. Chorzy oświadczyli, że są zadowoleni z żywienia.

W  roku przeszłym został zrobiony kanał murowany, łączący szpital 
z kanałem miejskim, w tych dniach inżynier Wydziału krajowego będzie 
przeprowadzać kolaudacyę jego. W  szpitalu zakupiono za 188 zł. szafy na 
domową aptekę, stół dla przyrządzania leków, potrzebne słoje i szklanne 
naczynia na lekarstwa; sprawiono umywalnię dla kanoelaryi lekarskiej, 
kupiono trochę narzędzi chirurgicznych.

Kanału, mającego odprowadzić wody gosnodarskie nie zrobiono 
jeszcze, wskutek czego woda w pralni przenika przez zepsuty odpływ do 
studni i zanieczyszcza wodę. W  magazynie bielizny znalazłem kilka sztuk 
płótna korczykskiego po 12 zł. za sztukę; jak rządca tau i lekarz bardzo 
się uskarżają na dobroć płótna, z którego koszule tylko dwadzieścia cztery 
razy prane rozpadają się w strzępy. Książki w ka.ncemryi rządcy są pro
wadzone wzorowo. Chorych w szpitalu znalazłem 87 na 80 łóżkach, a było 
w styczniu i po 100 chorych dziennie. Przeciętny pobyt chorych 23.2 dni. 
Śmiertelność bardzo wielka, wynosi bowiem 3.9°/0 w r. 1891. Zmarłych 
na gruźlicę było najwięcej. Oprócz influenzy nie panowała żadna epidemia 
w okolicy. Pomiędzy chorymi znalazłem Maryę Koliszczak, która tu leży 
od 14. czerwca 1891, jest nieuleczalną, ale dotychczas nie można było
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zmusić gminy do jej odebrania, chociaż już cztery razy pisano o tem do 
Starostwa. Ponieważ rzeczy po zmarłycn, przy sprzedaży licytacyjnej 
przynosiły zaledwie kilka złotych zakładowi, poleciłem rządcy, aby na 
przyszłość nie sprzedawał, a zachował dla tych, którzy wy chodząc w zimie ze 
szpitala nie mają ciepłego ubrania, będzie to dla nich wielkiem dobrodziejstwem 
i uchroni od przeziębienia i powrotu choroby, a szpital uwolni od potrzeby 
dłuższego przetrzymywania chorych, aniżeli stan ich wymaga. Pięlęgno- 
wanie i leczenie chorych bardzo staranne i sumienne. Desynfektora szpital 
nie posiada; prawdopodobnie kupi wspólnie z miastem. Niszczenie paso
żytów odbywa się zapomocą nalewki benzoesowej. W urządzeniu wychod
ków wskazałem jakie zmiany zrobić należy, aby miejsca te nie cuchnęły. 
Szpital trzyma dwie sztuki trzody chlewnej, które karmi odpadkami szpi- 
talnemi.

Na radzie 23. lutego przyjęto raport ten do wiadomości. Polecono 
Maryę Koliszczak natychmiast wydalić ze szpitala.

23. Ż ó łk i  e w. Wrojsu przeszłym, korzystając z oszczędności zrobio
nych w gospodarstwie ogólnem, lekarz ordynujący urządził w szpitalu salę 
operacyjną, zastosowaną do wymogów obecnych chirurgii, tak że najdeli
katniejsze operacye, wymagające największych ostrożności, pod względem 
aseptyki, mogą byó dokonywane w szpitalu. Urządzenie sali, odpływów, 
składów na narzędzia lekarskie, na różne płyny i przyrządy, wypokosto- 
wanie ścian, posadzka betonowa, szklanne półki i t. d. kosztowały około 
400 zł. wraz ze stołem operacyjnym. To też chirurgia tu kwitnie i szpi
tal może się pochwalić bardzo pięknymi wynikami, szczególnie na polu 
chirurgii konserwacyjnej najkorzystniejszej dla nieszczęśliwych chorych. 
Oprócz tego w przeszłym roku została przerobiona kuchnia i pralnia, gdzie 
dano podłogę betonową, otoczono ogród sztachetami, poprawiono latryny, 
kupiono dwie wanny miedziane i dość znaczną ilość biebzny. Ogród upo
rządkowano i ułożono chodnik z płyt kamiennych, a na miejscu starej, 
zniszczonej lodowni obecnie znajduje się ładny trawnik, zasadzony drzewkami.

Przepełnienie szpitala chorymi nieustannie jest bardzo wielkie, tak 
że na 60 łóżkach, które szpital posiada, przeciętnie w ciągu roku pielęgno
wano po 77 chorych dziennie, a czasem ilość ich dochodziła do podwójnej 
liczby, wskutek tego burmistrz miasta i rada szpitalna mają zamiar pro
sić o zezwolenie zakupna 15—20 łóżek.

W  dniu inspekcyi w szpitalu było 86 chorych; między nimi nie 
znalazłem ani jednego, któryby się nie kwalifikował do pielęgnowania szpi
talnego. Pomiędzy chorymi znajdowało się dość wiele tyfusowych i ze 
świerzbem. Pierwsi przybywają przeważnie z Krechowa, i okolic tego 
miejsca, w którym choroba ta panuje endemicznie, prawdopodobnie wsku
tek zakażenia wody potoków sąsiednich przez papiernię. Lekarz ordynu
jący mówił mi, że 800'0 chorych na tyfus brzuszny przychodzi z tej miej
scowości. Czy nie należałoby zwrócić uwagę c. k. Namiestnictwa na po
trzebę zbadania fabryki i zarządzenia tam większych ostrożności pod wzglę
dem desinfekcyi szmat, tak samo i ustrzeżenia ludności od szerzenia się 
świerzbu. W  drohobyckim szpitalu leczono parę set ludzi na świerzb, 
a i w żółki°wskiem bardzo wiele.



Pielęgnowanie chorych bardzo staranne, a śmiertelność wynosiła 
6:2°/0 pomimo bardzo wielkiej ilości suchotników i dotkniętych krwawą 
biegunką. Średni pobyt chorych wynosił 19'8 dni. Desinfektora szpital me 
posiada, pasożyty niszczone są za pomocą nalewki benzoesowej, a bielizna 
zakaźnych pierze się chemicznie środkami, niszczącymi zarazki. Czystość 
i porządek w całym szpitalu, w magazynach i składach wzorowe, książki 
zarządu prowadzone są porządnie; zaległości kosztów leczenia z końcem 
ubiegłego roku wynosiły 2.500 zł. Wiktuały w spiżarni w dobrym gatunku. 
Chorzy chwalili wikt zakładowy. Ordynacya dyet i leków oszczędne. Koszt 
żywienia chorych w 1891 roku wynosił 17'6 ct. dziennie.

Na radzie 31. maja uchwalono zwrócić uwagę c. k. Namiestnictwa 
na papiernię w Krechowie, 7°,ko źródło tyfusu. Na to c. k. Namiestnictwo 
odezwą d. 20. czerwca 1. 48 031 uwiadomiło, źe poleconem zostało c k. 
Staroście żółkiewskiemu, aby zarządził dochodzenie, czy tyfus panuje 
w Krechowie i ewentualnie o zarządzonych środkach ochronnych przedło
żył wyczerpujące sprawozdanie; oprócz tego polecono starostom żółkie
wskiemu i drohobyckiemu zbadać przyczynę szerzenia się świerzbu i wy
dać stosowne zarządzenia w celu skutecznego dz iałania przeciw tej chorobie.

24. Ż y w ie c .  Żywiecka rada powiatowa, mając kilka tysięcy zł., 
złożonych z kar powzięła uchwałę rozszerzyć n ico szpital, aby mieć wię
cej miejsca na magazyny i składy, a także na pomieszczenie chorych 
w coraz większej liczbie zgłaszających się do szpitala po pomoc lekarską, 
jeżeli Wysoki Sejm zezwoli na powiększenie ilości łóżek. Postanowiono 
przybudować dwa skrzydła do piąterka, istniejącego z początku założenia 
szpitala. Każde skrzydło zawierać będzie jedną większą salę i dwie mniejsze, 
a także schody i latryny. Ponieważ dobudowa daje możność oddzielenia 
po jednym pokoju na każdym piętrze dla chorych zakaźnych, prosiłem 
więo lekarza ordynującego, i siostrę miłosierdzi nrzełoźoną, aby teraz jeszcze 
porozumieli się z budowniczym i urządzili tak' odosobniony pokój na ka
żdym skrzydle dla chorych zakaźnych. Cała nowa budowa, która została 
uchwalona przez Radę powiatową będzie kosztować 8 tysięcy zł. i jest ko
nieczną jeszcze z tego powodu, źe osuszenie piwnic z braku należytego 
odpływu okazało się niemoźebnem, wszystko więc co się miało tam mieścić 
musi znaleśó inne pomieszczenie.

W  szpitalu znalazłem czystość, porządek i ład wzorowy. Siostry 
Miło sierdzi a już się oswoiły zupełnie z administraoyą i gospodarstwsm szpi“ 
talnem, wywierają najlepszy wpływ moralny na chorych, należących do 
najgorszych kategoryj, a ściśle spełniając polecenia i wskazówki lekarzy 
są im bardzo użyteczne. Gdym powiedział przełożonej, źe w Białej zamiast 
dyurnisty zakonnice choą powołać jeszcze jedną siostrę na sekretarkę, myśl 
ta podobała jej się bardzo i  ma zamiar prosić o i o ź  samo, bo taka sekre
tarka, spełniwszy obowiązki kancelaryjne, będzie pomocną w gospodarstwie, 
a przy tern kosztuje zakład mniej.

Szpital spełniając dane mu polecenie urządził bardzo tanim kosztem 
skrzynię desinfekcyjną, do której wchodzi para z kotła przez dno podwójne. 
Skrzynia ta wystarcza zupełnie na potrzeby szmtalne. Mianowanie Dra 
Podgórskiego prymaryuszem szpitala jest wielkim nabytkiem dla zakładu,
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gdyż rozwój jego jest zapewniony. Poprzednik jego nie był chirurgiem 
wskutek czego ta cześć tak ważna leżała odłogiem, a gdy się zdarzała po
trzeba większej operacyi chorego odsyłano do Białej lub do Krakowa. 
Obecny prymaryusz jest bardzo dobrym chirurgiem, a kilka prawdziwie 
świetnych operacyi, dokonanych w szpitalu, a mianowicie ovariotomii i ka- 
stracyi kobiety dotkniętej osteomalacyą miały wielki rozgłos w okolicy 
i ściągnęły do szpitala wiele chorych, potrzebujących pomocy onirurgicznej. 
Oprócz tego Dr. Podgórski jest bardzo sumiennym, ludzkim i łagodnym 
w obejściu się z chorymi, co tekźe jest rzeczą bardzo pożądaną, gdyż 
szpitale nasze muszą spełniać nietylko zadanie lecznicze ale i cywilizacyjne. 
Operacyj większych dokonano w 1891 roku 12, a w 1892 niespełna w pół 
roku 35. Prymaryusz obecny jest zamiłowany w obowiązku swoim i tak 
jak prymaryusz bialski pisze historye choroby wszystkich leczonych przez 
niego od dnia przybycia. W  operacyach pomagają mu fizyk powiatowy 
i lekarz miejscowy, ale przy dalszym rozwoju szpitala potrzebny będzie 
sekundaryusz dla stałej pomocy przy operacyach, gdyż asysta lekarzy poza- 
zakładowych także kosztuje, a jest bardzo nieregularną z powodu częstego 
wyjazdu tych ostatnich na praktykę. Wysoki średni pobyt chorych w szpi
talu (34*1) pochodził wskutek przetrzymywania chorych chirurgicznych 
przez poprzedniego prymaryusza; obecnie średni pobyt chorych już się 
zrównał z innymi szpitalami. Śmiertelność w 1891 r. była wysoka (9 9%) 
z powodu bardzo wielkiej ilości chorych przywiezionych do zakładu 
w stanie agonii.

Na radzie d. 1. lipca 1892 raport ten przyjęto do wiadomości.

25. Szpital fundacyjny gminny w E r a k o w c u ,  na prośbę jawo
rowskiej Rady po\r‘atowej, został przez Wydział krajowy oddany pod kon
trolę i lustraoyę Inspektora szpitali, który o nim złożył następujące 
sprawozdanie:

Szpital kraKowiecki jest to dom parterowy, położony na piaszczy
ste m wzgórzu wśród miasteczka, otoczony z trzech stron ulicami, a z czwartej 
sąsiednimi domami. Przestrzeń otoczona sztachetami i należąca do szpitala, 
wynosi zaledwo 1.700 ma. Sam szpital zajmuje 150 ma. przestrzeni, jest 
dość nizku (2 86 m.) i posiada 7 ubikacyj z których jedna obrócona na 
kancelaryę lekarską, druga na kuchenkę, a trzecia na przedpokój. Cztery 
zaś pokoje, mieszczące 15 żelaznych łóżek, są oddane chorym. W  jednym 
z nich stoi szafa, służąca za magazyn bielizny, której szpital posiada 
w bardzo skromnej ilości, nie ma bowiem na dwie pełne zmiany na całą 
ilość łóżek. Za budynkiem szpitalnym znajduje się lodownia, latryny
0 trzecn sedesach i trupiarnia. W  szpitalu jest jeden posługacz, pobierający 
15 zł. miesięcznie bez wiktu; żona mu dopomaga, lecz nie otrzymuje za to 
żadnej płacy. Wiktu dostarcza chorym przedsiębiorca. Za całą poroyę szpi
tal płaci 26 ct., za pół 20 ct. a za dyetę 16 ct., tak, że prze iiętne leczenie 
jednego chorego kosztuje 20 ot. Potrawy gotowe przynoszone od nrzed- 
siębiorcy w zimie rozgrzewają się w szpitalnej kuchence. Wikt jest dobry
1 dostateczny jak świadczy lekarz ordynujący i chorzy. P;.eców jest pięć, 
na których opał w r. 1891 wyszło 7 sążni drzewa. Protokół stanu i karty 
przyjęcia, wydalenia lub śmierci prowadzi lekarz; koszta leczenia od pła-
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cących za siebie i od chlebodawców ściąga Rada powiatowa (po 60 ct. 
za dzień).

Chorych w 1891 r. było 96, a ponieważ średni pobyt chorych wy
nosił 15.4 dnia przeto ilość dni leczenia była 1478. Nie podają dokładnych 
zyfr, gdyż wszystkie wykazy były odesłane do Rady powiatowej w Jawo- 
rowie, oddalonym o 2 mile drogi. Jest to wielka niedogodność pod wzglę- 
dem kontroli i dozoru; dlatego też rada powiatowa delegowała ze swego 
ramienia na kierownika zakładu hr. Łubieńskiego, właściciela Krakowca,— 
zastępcą zaś jego jest miejscowy proboszcz ks. Szczepek. Na przyszłość 
prosiłem lekarza, aby miał w szpitalu odpis wszystkich wykazów ruchu 
chorych, inwentarza, budżetu i zamknięć racnunkowych.

Jak wiadomo szpital posiada kapitału około 54 tysięcy, z których 
procenta wynoszą około 2.500 zł. idą na utrzymania szpitala i opłatę pensyi 
lekarza, który pobiera 400 zł. za szpital, a 120 zł. za leczenie ambulantów. 
Z kapitału tego opłacają się także leki, wydawane z miejscowej apteki 
ubogim chorym dawnego państwa krakowieckiego bezpłatnie. Leki w 1891 r. 
kosztowały prawie po 9 ct. za dzień i chorego wraz z sanitarnymi wy
datkami. ńpteka ustępuje 6% od ceny. Niszczenie pasożytów odbywa się 
w szczelnie zamkniętej skrzyni nalewką benzoesową według przepisu, 
który zostawiłem szpitalowi w r. 1889. Pranie kosztuje od l -50—2 zł. mie
sięcznie. Narzędzi lekarskich bardzo mało; lekarz po większej części ope" 
ruje narzędziami własnemi. Oddzielenia chorych dotkniętych chorobami za- 
kaźnemi nie ma, nawet oddzielenie według płci jest bardzo niedostateczne, 
gdyż sale chorych kobiet znajdują się tuż obok sal chorych mężczyzn. W  roku 
ubiegłym w szpitalu leczono 5 na ospę, 2 na tyfus i na dyseuteryę. Doły 
latrynowe oczyszczają się dwa razy rocznie. Chorych w szpitalu w dniu 
inspekcyi znalazłem 7, w liczbie ich był jeden dotknięty tyfusem wysyp
kowym, a drugi ciężkiem skaleczeniem.

Upraszam o polecerie Radzie powiatowej, aby przedstawiła Wydzia
łowi krajowemu: 1. Odpis wykazu ruchu chorych w 1891. 2. Odpis budżetu 
szpitala na r. 1892 i preliminarz na r. 1898. 8. Odpis inwentarza szpitalnego.

Co do zarządu szpitala nie robię żadnych uwag i wniosków, za
rząd bowiem jest taki jakim być może w danych okolicznościach Jedno 
tylko byłoby do życzenia, aby delegat Rady powiatowej miał w swojem 
rozporządzeniu 5C—100 zł. na pokrycie nagłych potrzeb szpitala, gdyż 
oddalenie Wydziału Rady powiatowej od Krakowca wymaga tego.

Okolice na północ położone od Przemyśla gwałtownie potrzebują 
szpitala powszechnego. Trzy miejscowości ub egają się o szpital powsze
chny : Jarosław, Krakowiec i Lubaczów. Ze zwzględu, że Krakowiec po
siada budynek, na którym można przybudować piętro i 54.000 zł. kapitałU) 
miejscowość ta najlepiej kwalifikowałaby się na otwarcie szpitala powszech
nego w przyszłości, tern więcej, że znajdują się tu ludzie bardzo chętni 
dla szpitala i gotowi nawet do znacznych ofiar aby go podnieść i rozszerzyć.

Na radzie 3'1. Maja raport ten przyjęto do wiadomości, polecono 
Wydziałowi powiatowemu przedstawić żądane przez inspektora wykazy.

Szpital w Przemyślu. Przy sposobności śledztwa dyscyplinarnego, które w moo uchwały
Wydziału krajowego z dnia 29. Lipca do L. 37.620 w d. 9. i 10. Sierpnia.
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1892 Szef' dep. sanitarnego przeprowadzał w Przemyślu, zwiedzał też za
kład ten publiczny i znalazł co następuje:

„Szpital jest położony wśród miasta, p”zy ulicy „ Władycze", we 
własnym budynku, otoczony ogródkiem i podwórkiem. Area szpitalna od- 
graniczoną jest od ulicy murem, w którym znajduje się furtka wchodowa, 
a przy niej loża dla odźwiernego. Z irmych. trzech stron przytykają do 
niej zabudowania sąsiadów. Budynek jest piątrowy z obszernemi sutere
nami pod nowszą połową. W  suterenach mieszczą się mieszkania rządcy 
i kontrolora, łazienka i pralnia. W  parterze kancelarya zarządu i lekarzy, 
kuchnia, spiżarnia, magazyn bielizny i sprzętów, tudzież sale dla chorych; 
na piątrze wyłącznie sale dla chorych. W  tylnej stronie budynku znajdują 
się w dziedzińcu, w osobnej przybudowie wychodki asfaltowane, komuniku
jące z gmachem, a urządzone systemem włoskim; dalej zaś trupiarnia, 
drewutnia, składy na słomę czystą i zużytą, lodownia i pawilon izolacyjny 
dla zakaźnych. Z frontowej strony budynku jest ogródek kwiatowy i wa
rzywny schludnie utrzymany, tudzież studnia z pompą i wodociągiem, 
rosprowadzającym wodę po całym budynku szpitalnym. Jest tu także przy
budówka niska i mała, o jednej izdebce, w któr<j zaledwie na dwie osoby 
wystarczy powietrze i miejsca, a w której sypia czterech parobków.

W  kancelaryi podzielonej na trzy części mieści się w pierwszej izba 
nrzyjęcia chorych, w niej urzędują kontrolor i dyetaryusz. Za szafami 
z aktami sypia tu starszy posługacz. W  drug>m pokoju jest kancelarya 
rządcy, a w trzecim kancelarya lekarzy.

Księgi wszystkie, prowadzone przez rządcę, kontrolora i pisarza 
jako to protokół stanu chorych, dziennik kasowy, rachunki kuchenne, 
księgę wiktuałów i wyciąg z tejże, czyli rachunek miesięczny żywienia 
chorych i służby, nie mniej asygnataryusz i indeks znalazłam we wzoro
wym porządku. Dziennik lekarski, który wedle §. 22. instrukcyi prowadzić 
powinien lekarz ordynujący, spisuje tu kontrolor. Księgi normaljów zasta
łem niekompletną.

W  kuchni, aczkolwiek nie zbyt obszernej, znalazłem o godzinie 6. 
zrana czystość wzorową.

W  spiżarni dobrze wentylowanej jest 12 przegród; w każdej z nich 
inny gatunek czy to mąki, czy kaszy, ryżu, krup i jagieł, czy też grouhu 
i fasoli, a wszystkie w dobrym gatunku i w wystarczającej ilości.

W  magazynie bielizny zastałem znaczne zapasy nowouszytej bie
lizny tudzież kilka postaw płótna krajowego grubszego i cieńszego, na 
prześcieradła, sienniki, kalesony i koszule.

Łazienka, znajdująca się w suterenach, mieści w sobie 4 wanny 
(2 miedziane, 2 cynkowe), tudzież 5 wanienek do kąpiel nasiadowych 
(2 miedz, i 3 cynk). Pralnia jest za niska, wilgotna, parą przepełniona, 
w niej podłoga nadpsuta. Lodownia, składy na słomę, drewutnia i trupiar
nia nie pozostawiają nic do życzenia.

Sale dla chorych są widne dobrze wentylowane, przeważnie obszerne, 
(o 4 oknach w rzędzie). Cztery pokoiki mniejsze są przeznaczone dla odo
sobnienia chorych. Dwa z nich o jednem łóżku, a dwa o dwóuh łóżkach. 
W  pawilonie izolacyjnym dla chorób zakaźnycn są cztery salki, każda 
o 7 łóżkach, dwie z nich znajdują się na dole, a dwie na piętrze, są jednak
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jedna, od drugiej odgraniczone sionką i schodami, tak, źe segregaćya cho
rych dosyć dobrze przeprowadzoną być może. I t»k zastałem w pierwszej 
salce jednego chorego na tyfus, w drugiej dwóch chorych na czerwonką, 
w trzeciej jedną chorą na ospą a w czwaiuej 5 chorych kobiet na tyfus. 
Ten pawilon izolacyjny przybudowany jest tyłem do kamienicy sąsiada, 
w dostatecznem oddaleniu od gmachu szpitalnego głównego. Wogóle jest 
w szpitalu 28 sal z 210 łóżkami. Łóżka wszystkie żelazne; pośoiel jak 
sienniki, prześcieradła, poduszki i koce czyste i całe. Sprzątów w każdej 
sali dostateczna ilość, wsządzie czystość i porządek. Nagłówki jednak nad 
łóżkami chorych nie wsządzie wypełnione i tak w salach 16. i 17. na ża
dnej tabliczce dyagnoza napisaną nie była. W  sak operacyjnej armamen- 
tarjum nie zbyt obfite lecz wystarczające do zwykłych operacyj utrzymane 
we wzorowym porządku. Historyi chorób tu sią nie pisze, a karty ordy- 
nacyjne są tak niedokładne i lakoniczne, że z nich, w niektórych wypad
kach o właściwej terapii nie można łez komentarza powziąć dokładnego 
wyobrażeniu, bo na nich bywają zapisywane tylko te leki, które mają byo 
wydane z apteki, zaś o lekach podawanych (wbrew §. 3 instrukcyi) przez 
posługacza, jak morfina, antipyryna żadnej nie ma wzmianki. Chorzy py
tani we wszystkich salach wyrażali zadowolenie z wiktu tak co do ilości 
jako też jakości.

„Wrażenie jakie w lustracyi tego szpitala odniosłem jest dodatnie. 
Budynkowi nic nie można zarzucić, ohyba to że jest położony wśród mia
sta. W  tym wzglądzie zapewnił mnie pan burmistrz, źe jest zamiarem 
Bady miejskiej zakupić teraźniejszy budynek na inny cel, a wystawić nowy 
w odpowiedniejszem miejsou, skoro tylko stosunki finansowe na to zezwolą- 
Drobniejsze usterki jak naprawa podłogi w pralń, i stosowniejsze umie
szczenie parobków bądą niebawem usuniąte. Dodatnią stroną szpitala jest, 
że posiada pawilon izolacyjny zupełnie wystarczający. Zaprowadzenie Sióstr 
Miłosierdzia, aczkolwiek zawsze pożądane, nie jest naglące wobec spręży
stości, gorliwości i uczciwości teraźniejszego rządcy. Personal szpitala składa 
sią z rządcy p. Wejrycha, kontrolora p. Wscisłowskiego i z dyetaryusza, 
z nadzorcy służby Dzierżaka, 8 posługaozy i 8 posługaczem z prymaryusza 
Dr. Kiebuzińskiego przeoiwko kLÓremu przeprowadzono śledztwo dyscy
plinarne i z sekundary uszów chirurga Bibera i Dr. Kellera. Opieka p- bur
mistrza i komitetu nie pozostawia nic do życzenia. Dr. Hoszard.

Szpital w Sokalu. 0. k. Starosta w Sokalu d. 6. Czerwca 1892 zażądał od Wydziału
Sokalskiej Rady Powiatowej, aby przystąpiła do budowy baraków dre
wnianych dla chorób zakaźnych, grożąc, iż w razie niezgodzenia sią W y
działu na budową takich baraków zmuszony bądzie postawić wniosek do 
c, k. Namiestnictwa o zamknięcie szpitala powszechnego jako zagrażają
cego bezpieczeństwu publicznemu. Wydział Rady powiatowej przedst™ i| 
nam tą odezwą, prosząo o poczynienie stosownych kroków. Wskutek &eg° 
udaliśmy sią d. 7. Lipca do o. k. Namiestnictwa, upraszając o wydanie 
polecenia p. c. k, Staroście, aby sią stosował do reskryptu c. k. Namiest
nictwa z r. 1889 do L. 78.987, nakazującego, aby sprawozdania swe o szpi
talach powszechnych przedstawiał Namiestnictwu a nie miejscowej władzy 
nadzorczej, tudzież do ustawy o nadzorze nad szpitalami Art. II- °' 
(Dz. ust. kr. N. 8. z r. 1870).



C. k. bTamiestnietwo zakomunikowało nam odezwę z dnia 15. Czer
woa 1892 do L. 45.751 sprawozdanie o. k. Starosty sokalskiego tej treści:

„Ponieważ ospa ze szpitala tutejszego w trzy miejsoa w powieoie 
przewleozoną została, a z pomiędzy chorych sześciu się nią w samym szpitalu 
zaraziło, gdy choroba ta oiągle w szpitalu tkwi i z niego nie ustępuje, przeto 
upraszam, by Wysokie o. k. Namiestnictwo raczyło poozynió kroki do Wy
działu krajowego oelem urządzenia baraków dla chorób zakaźnyoh.

„Nadmienić muszę, iż e. k. lekarz powiatowy zbadał znów obecnie 
z powodu ostatniego wypadku ospy szpital tutejszy i przekonał się, że 
środki oohronne zupełnie nie są przestrzegane. Chora ospowa leży wspólnie 
z dwiema innemi ohoremi, a od niej zaraziło się dziecko, będące w tej 
samej sali. Drzwi prowadząoe do sali ospowej są na ośoież otwarte, 
każdemu wolno tam wchodzie a o osobnej służbie ani mowy nie ma.

„Wogóle zastał o. k. lekarz powiatowy stan ogólnej niedbałośoi 
tak o chorych jak i o bezpieczeństwo zdrowych, jak i wreszoie lekoewa- 
żenie wszelkich rozporządzeń e. k. Starostwa i zdaniem moim jest niezbę
dna ozęsta i niespodziewana faohowa kontrola nad czynnośoiami obu le
karzy ordynująoyeh, którzy zajęci przeważnie praktyką w mieśoie i powie
oie zbyt ma^o ozasu i staranności poświęcają szpitalowi.

„Stan taki trwać nie może, to też donosząo o nim nie wątpię, że
o. k. Namiestnictwo w porozumieniem z Wydziałem krajowym zarządzi 
radykalną reformę szpitala w S o k a l u C .  k. starosta Zawadzki.

Otrzymawszy tę relaeyę o stanie szpitala sokalskiego tak sprzeczną 
z doniesieniami inspektora szpitali, a tak alarmującą, poleoilśmy Wydzia
łowi powiatowemu zażądać od pp. lekarzy jak najdokładniejszego sprawo
zdania oo do wszystkich punktów, poruczonych w relaoyi c. k. Starosty.

Sprawozdanie lekarzy w przedmiocie nieprzestrzegania policyi 
sanitarnej w szpitalu i zaniedbywania obowiązków służbowych załąozamy 
z nadmienieniem, że Rada powiatowa przesyłając go nam oświadoza, że 
sprawozdanie to zgadza się z rzeczywistym stanem rzeczy.

S p r a w o z d a n ie  l e k a r z y  b r z m i:  „Od oh wili pojawienia się 
pierwszego przypadku ospy w szpitalu sokalskim uozyniono zadość wszyst
kim przepisom obowiązującym zarówno w kierunku ubezpieozenia służby 
i chorych od epidemi domowej, przez odpowiednie zarządzenia, jak i w kie
runku bezpieczeństwa publicznego zgodnie z przepisami, przez zawiadomie
nie o. k. Starostwa powiatowego w Sokalu o przebiegu ohoroby. Przypadków 
ospy od dnia 19. Lutego 1892 aż po dzień dzisiejszy, zatem w oiągu pięoiu 
miesięcy było dziewięć. Cztery przypadki przybyły do szpitala z ospą, 
pięć zaś zaohorowało na ospę w szpitalu, przybywszy z innemi ohorobami; 
były to dz: mi lub młodzież nie szczepiona, przeważnie z sokalskiego po
wiatu poohodząoe. Jeden wypadek zakończył się śmieroią, reszta to jest 
ośm została wyleczona. Ze służby szpitalnej nikt na ospę nie zaohorował. 
Od pięoiu tygodni ospy w szpitalu nie ma, bo ostatni został wypuszozony 
28. Czerwca. W  oiągu tego czasu dwa przypadki przyprowadzone do szpi
tala uznano jako podejrzane o ospę i pod opieką i obserwaoyę gminy So
kala odesłano.

Środki, jakie szpital z powodu ospy zastosował były następująoe: 
Dla chorych mężozyzn odosobnioną salę z ozterema łóżkami, t. z. pokoik,
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przydzielając opiekę dozorcy Jakóbowi, człowiekowi starszemu, doświadczo
nemu, który sam ospę dawno przebył. Sala była na klucz zamknięta, wyj
ście zostawiono tylko jedno do przedpokoju, komunikującego z sienią. 
Wyjście to stale było zamknięte. Wizyty lekarskie pełnił u ospowych 
jeden tylko lekarz, który wchodził do sali w płaszczu płóciennym, skro
pionym 5%  wodą karbolową za pomocą rospylacza. Po dokonaniu wizyty 
lekarz odrażał się w płaszczu powtórnie i mył potem ręce w rozczynie 
sublimatu. Bieliznę chorych skrapiano obficie karbolem i składano osobno, 
a skoro się parę sztuk zabrało poddawano je działaniu pary w przyrządzie 
desinfekcyjnym. Toż samo robiono z odzieżą, chorych szpital opuszczają
cych, zarówno jak i z odzieżą świeżych chorych podejrzanych. Chorych 
ospowych kąpano w osobnych wannach metalowych, po użyciu odrażanych. 
Słoma z sienników i poduszek była kwasem karbolowym odrażana i do 
nawozu składana, gdyż brak szpitalowi stosownego miejsca do spalenia 
słomy w obrębie swego tery tory um, Służba została bez wyjątku zaszcze
piona, chorzy szpitalni surowo upomnieni, by wystrzegali się wszelkiej sty
czności z ospowemi i ich dozorcą

U kobiet, na górze, też same ostrożności zostały zarządzone. Dwom 
chorym na ospę oddano salę rezerwową w ganku, zdała od innych sal 
położoną a dozór objęła Ludwika, najstarsza ze służby szpitalnej. Żaden 
z chorych ospowych nie opuścił szpitala przed zupełnem wyleczeniem i do- 
kładnem zabliźnieniem znaków. Po wyjściu ostatniego rekonwalescenta 
przeprowadzono staranną dezynfekcyę sal i łóżek ospowych, poczem wy
szorowano podłogi gorącym ługiem a ściany pobielono wapnem z dodatkiem 
karbolu.

Oto środki wobec ospy zastosowane, były one najlepsze na jakie 
szpital mógł się zdobyć przy swej ograniczonej przestrzeni i Przy 
braku służby.

Że pomimo to zaszło pięć przypadków zakażenia ospą w szpitalu 
nie może być żadną miarą poczytaczane za winę lub niedbałość opieki le
karskiej. Zjawisko takie, jak każdy nieuprzedzony znawca wie, powtarza 
się wszędzie, w razie pojawienia się w zakładzie odosobnionych przypad
ków choroby zakaźnej i tc w szpitalach o wiele zamożniejszych i rozpo
rządzających znaczniejszą możnością odosobnienia Najświetniejszy szpital 
w państwie „Rudolfsstiftungu w Wiedniu pomimo urządzenia przeprowadzo
nego z drobiazgową przezornością, wręcz nie przyjmuje chorych dotknię
tych chorobami gorączkowemi zakainemi, lecz odsyła ich do osobnego 
szpitala dla chorób infekcyjnych, gdyż nauczony jest doświadczeniem, źe 
największa nawet ostrożność nie może zapobiedz stanowczo pojedynczym 
przypadkom szpitalnego zakażenia. Szpitale wielkomiejskie mogą pozbywać 
się chorych zakaźnych, bo mają gotowe zakłady na podobne cele urzą
dzone. Szpital mały, prowincyonalny, takiej ucieczki nie ma, zatem cho
rych bez zastrzeżenia przyjmować musi, a tern samem domowa infekcya 
jest złem przewidzanem i zaprawdę nie gorszem od pozostawienia chorego 
w mieście, a względnie odesłania go stante pede na wieś, pod urzędową 
opieką ośmiodniowych dojazdów lekarza powiatowego i codzienną styczność 
z rodziną i sąsiadami.
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„Oczywiście szpital barakowy, jako zarządzenie wyjątkowe, tylko 
w razie niebezpieczeństwa epidemii przeprowadzone, żadnych zgoła usług 
szpitalowi oddać nie może, w codziennym ruchu sporadycznych przypad
ków chorób zakaźnych jak płonicy, dławca, ospy i t. d. Uderzanie więc 
w dzwon alarmowy i wołanio o baraki nie powinno być w sporadycznych 
przypadkach podejmowane, lecz winno być z największą rozwagą naukowo 
i ustawowo uzasadnione, by bez potrzeby nie stwarzać wielkiego zaniepo
kojenia ludności i nie narażać kraju na ogromne koszta. "Wobec tego żą
danie baraków przez c. k. Starostwo jest trudne do zrozumienia. Najlepszy 
sąd w tym kierunku wydała ta niedająca się zaprzeczyć rzeczywistość, że 
ospa sporadycznie się pokazująca, sama, wyłącznie przy zarządzeniach szpi
talnych, zupełnie ustała, pomimo, że baraki nie zostały zbudowane. W  świe
tle tej rzeczywistości upadają argumenta, jakie c. k. lekarz powiatowy 
w szpitalu rzekomo zaczerpnął, by uzasadnić potrzebę baraków, argumenty 
tej miary, jak niezgodne z prawdą doniesienie, że „sześciu chorych w szpi
talu się zaraziło", jak zdanie, że „choroba ta ciągle w szpitalu tkwi i z niego 
nie ustępuje'1 jak wreszcie oświadczenie ogólnikowe w doniosłym zarzucie, 
iż „ospa ze szpitala w trzy miejsca zawleczoną została". Szczegółowe obja
śnienie, jakie w jednym przypadku c. k. Starostwo osobno podało, będzie 
przedmiotem odrębnego sprawozdania.

Wreszcie pisze c. k. Starostwo, ze lekarz powiatowy badając 
szpital przekonał się, źe „środki ochronne zupełnie nie są przestrzegane: 
chora ospowa leży wspólnie z dwiema innemi choremi, a od niej zaraziło 
się dziecko, będące w tej samej sali. Drzwi prowadzące do sali ospowej są 
na oścież otwarte każdemu wolno tam wchodzić, a o osobnej służbie ani 
mowy nie ma“ .

Na to oświadczamy: Nie jest prawdą, jakoby dziecko zaraziło się 
od chorej, gdyż jak o tern księgi przekonują zapadło na ospę przed przy
byciem chorej. Co do dwóch chorych wspólnie z ospowemi leżących oświad
czamy : jedna z tych chorych dotknięta była rakiem twarzy i charłactwem 
nowotworowem, druga z porażeniem kończyn dolnych i rozległe mi odleży
nami. Obie chore konające. Przeniesiono je do sali ospowej, ponieważ za
nieczyszczały się silnie i pobyt ichna mnychsalach, przepełnionych choremi, 
był niemożliwy. Przeniesienie niczem szkodzić nie mogło obu chorym, 
a zdawało się nam, że lepiej by w dużej sali, na uboczu trzymać je 
z dwiema tylko ospowemi niż na wspólnych salach w bardzo gęstem są
siedztwie łóżek Zarządzenie to zrobiliśmy po dokładnem namyśle i uzna
jąc je za konieczne ze względu na stosunki szpitalne. Sprawa ta jasna, 
w której postąpiliśmy rozważnie i uczciwie stała się dla nas w świetle 
opinii c. k. lekarza powiatowego zarzutem niedbałości o chorych i braku 
bezpieczeństwa dla zdrowych, zarzutem nieusprawiedliwionym niczem, 
chyba tern, że lekarz powiatowy nie zadał sobie trudu zbadania sprawy 
dokładnie. Reszta zarzutów nie zawiera zgoła prawdy, jak to wykazaliśmy 
zdając sprawę z zarządzeń domowych przeciw ospie. Uwaga zaś że do sal 
ospowych każdemu można wchodzić odnosić się może wyłącznie tylko do 
c. k. lekarza powiatowego, który wbrew przepisom i wbrew grzeczności 
nie zapytawszy się o lekarzy szpitalnych, sam, bez ich wiedzy po salach 
ospowych krążył.



Taki to materyał, zebrany przez c. k. lekarza powiatowego, posłu
żył c. k. Starostwu do orzeczenia: iż „niezbędna jest częstsza i niespodzie
w ana fachowa wyższa kontrola nad czynnościami obu lekarzy, którzy 
„zajęci przeważnie praktyką w mieście i w powiecie, zbyt mało czasu 
„i staranności poświęcają szpitalowi, oraz że potrzebna jest radykalna re- 
„ form a szpitala w Sokalu".

Nie uważamy za stosowne bronić się od podobnych zarzutów. Na 
szczęście mówi za nas uznanie naszej istotnej Władzy przełożonej, która 
dostatecznie wie, jak kontrolę spełniać należy, by potrzeba jej było nauk 
w tym kierunku, mówi corocznie większy napływ chorych do szpitala* 
mały odsetek śmiertelności i wyniki leczenia, które w corocznych zesta 
wieniach Wydziału krajowego poczesne zą mują miejsce. Najwięcej uas 
uderza sprawozdanie o naszej praktyce prywatnej, choć nie domyślamy 
się, czy oparte jest ono na dochodzeniach z urzędu przez c. k. lekarza 
powiatowego podjętych, czy też z poufnego pochodzi źródła. W  każdym 
jednak razie wyjątkowym jest fakt mięszania się władzy politycznej po
wiatowej w czynności czysto osobiste lekarzy szpitalnych i zamieszczanie 
w tej mierze poglądów w akcie urzędowym do c. k. Namiestnictwa wy
stosowanym. Nie uważamy za stosowne i na ten zarzut odpowiadać. Sa
dzimy, że zakres czynności lekarzy szpitalnych jest w wysokim stopniu 
dyskrecyonalny, oparty nie na instrukcyi, lecz na poczuciu obowiązku 
z jednej strony, a na zaufaniu władzy przełożonej z drugiej strony. Przyj
mując zatem z wdzięcznością wszelką zdrową krytykę, odeprzeć musimy 
stanowczo bezpodstawne zarzuty, oparte na powierzchownem zbadaniu jako 
dotykające nas w poczuciu obowiązku i naruszające w zaufaniu u przeło
żonej władzy. Sokal d. 21. Lipca 1892. Dr. Gwido "Wyspiański, lekarz 
ordynujący i Dr. Józef Łuszkiewicz sekundaryusz.

W  dniu 13. Sierpnia r. b. z upoważnienia naszego, członek W y
działu krajowego Dr. Hoszard zwiedził szpital powiatowy w Sokalu o g ° ' 
dżinie 7. zrana zastał rządcę p. Zaczkowskiego na nogach, prymaryusz 
Dr. Wysp ański wstawał a sekundaryusza Dra Łuszkiewicza nie było, bo 
został powołany do ćwiczeń wojskowych.

Realność w  której się szpital mieści składa się z głównego piątko
wego budynku fundamentalnie murowanego, z oficyny parterowej* 
szop drewnianych i dziedzińca niewielkiego, graniczy od południa i za“ 
ohodu z obszernym rynkiem, od wschodu z ulicą przeszło 25 metr. sze
roką, od północy z ogrodem sąsiada niezabudowanym na którym p r o w a d z i  

ulica szeroka. W  dziedzińcu jest desinfektor i kilka drzew liściastych  * 
dzieli go od rynku parkan pobielony, przed nim w  rynku studnia.

W  głównym budynku mieści się 12 sal dla chorych, mieszkanie 
dla rządcy składająoe się z jednego pokoju, kuchnia, łazienki, pralnia, tru
piarnia i wychoaki. W  oficynie kancelarya rządcy i lekarza, tudzież po
mieszkanie lekarza. W  szopie magiel, drewutnia, skład na słomę i graty-

Siedm sal dla chorych jest obszernych, widnych, dobrze przewie
wnych z wentylatorami w oknach, pięć zaś mniejszych, nie tak korzystnie 
położonych, mianowicie te dwie, które są teraz przeznaozone dla umiesz
czenia chorych zakaźnych, a to z powodu, że okna ioh wychodzą na ko
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rytarzyk, przez co mniej mają światła i powietrza i nie mogą byó dokła
dnie przewietrzane. Temu jednak nie da się zaradzić, bo nie ma innych 
pokoi, któreby się jako tako odosobnić dały. Łóżek żelaznych jest 61. Po
ściel i bieliznę znalazłem czyste i całe, sprzęty w wystarczającej ilości. 
W  obszernej sali operacyjnej jest skromne armamentoryum, przyrządy dla 
aseptyki, prymitywny stół operacyjny i biblioteczka dla chorych dar pani 
Polanowskiej. Dziennik lekarski o ruchu chorych prowadzony w myśl §. 
22 instrukcyi przez lekarza znajduje się we wzorowym porządku do dnia 
inspekcyi.

Chorych zastałem 54. t. j. 32 mężczyzn 19 kobiet i 3 dzieci. Za
pytywani wyrażali swe zadowolenie z wiktu i wdzięczność dla lekarzy za 
ludzkie obchodzenie się z nimi, i za troskliwość w leczeniu, dodając, że 
nie pamiętają dnia, w którymby ich lekarz szpitalny nie odwiedził. Na 
ospę nie było żadnego chorego. Chorzy na inne zakaźne choroby, jak na 
czerwonkę i tyfus są umieszczeni w osobnych pokojach na dole mężczyźni, 
na piątrze kobiety.

Jakie środki ostrożności były zarządzone z powodu ospy, której 
od 19. Lutego do 28. Czerwca r. b. było dziewięć wypadków w szpitalu, 
opisali panowie lekarze w sprawozdaniu swem z 29. Lipca b. r., które nam 
Wydział Rady powiatowej w Sokalu jako zgodne z rzeczywistym stanem 
rzeczy przesłał, a które c. k. Namiestniotwu przesłać należy. Tu tylko do
daję, że w prymaryuszu Dr. Wyspiańskim poznałem młodego, inteligen
tnego i gorliwego lekarza i że jeżeli się cieszy rozłeglejszą praktyką pry
watną, nie można mu z tego powodu czynić zarzutu i owszem jest w tern 
dowód zaufania publiozności do jego wiedzy i charakteru, a chorym w szpi
talu żadnej ujmy przynieść nie może jeżeli ich nie zaniedbuje, co przy 
pomooy Dra Łuszkiewicza miejsca nie ma. Zresztą liczby przemawiają: 
W  r. 1891 leczonycd było 1815 chorych w 24.483 dniach leczenia; prze
ciętny stan chorych na 61 łóżkach, wynosił 67, a najwyższy dochodził do 
96. Procent śmiertelności był 3 8 to jest najniższy ze wszystkich szpitali, 
co chlubnie świadczy o działalności lekarzy. W  roku bieżącym było do 
dnia 13. Sierpnia cnorych 1248.

W  kancelaryi zarządu znalazłem wszystkie księgi w należytym 
porządku, jako t o : protokół podawczy, protokót stanu chorych, indeks, in
wentarz, księga pocztowa doręczeń, magazynowa’, asygnatariusz, kwi- 
taryusz, księgę kontową, wykaz zaległości (wynoszących 2.142 zł.) i wy
kaz majątku szpitala (31.428 zł.).

Kuchnia umieszczona na piątrze, obok pokoju rządcy jest niewielka 
ale czysta i schludna; zawiaduje nią żona rządcy, ku zadowoleniu chorych 
i przełożonych, dzień żywienia chorych kosztował w r. 1890 tylko 13*9 ct., 
a w r. 1891 z powodu drożyzny 16 3 ct.

Sbiżarni osobnej nie ma. Mąki, kaszy, krupy, groch, fasola, masło 
i inne artykuły żywnośoi bywają przechowywane w trzech wielkich i no
wych szafach umieszczonych na piątrze w sieni pod kluczem żony rządcy. 
Magazyn bielizny mieści się w dwóch szafach zapas bielizny sprawionej 
w r. 1891, a jeszcze nie używanej, tudzież kilkanaście postaw płótna na 
bieliznę mającą się uszyć w r. 1892,
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Łazienki i pralnia mogłyby być lepiej umieszczone, gdyby się na to 
miejsce znalazło. Wychodki są wadliwie urządzone; pomimo obfitej dezm- 
fekoyi karbolem zatruwają powietrze prawdopodobnie dla tego, że jama 
kloaczna znajduje się pod nimi, a kał z niej wydobywany bywa z przed
sionka wychodków. Nareszcie trupiarnia jest jak najniestosowniej umie
szczona w głównym budynku, na parterze pod salą dla chorych.

Z powodu, że Rada powiatowa zamierza nowy budynek szpitalny 
wybudować, zwiedziłem trzy realności dotychczas pod tę budowę propo
nowane: 1. realność p. Weberowej, położona od południa, nieco bliżej cen
trum miasta, aniżeli druga realność Rady powiatowej i trzecia realność 
jakiegoś izraelity położona naprzeciwko Rady powiatowej bliżej Bugu, ooby 
ułatwiło kanalizacyę. Wybór między niemi pozostawić należy Radzie po
wiatowej.

Z tego mego przedstawienia wypływa :
1. Ze budynek szpitalny urządzony na 61 łóżek jest dobry, lepszego 

w oałem mieście nie m a; że jednak na większą ilość ohoryoh jest za szczu
pły ; że ujemn^ jego stroną jest niehygiennzne umieszczenie trupiarni 
i wadliwe urządzenie wychodków, tudzież brak kanalizaoyi.

2. Ze przeniesienie szpitala na inne stosowniejsze miejsce poza mia
sto jest pożądane, przeto nie powinno natrafiać na żadną przeszkodę ze 
strony Wydziału krajowego pod warunkiem, jeżeli Wydział powiatowy 
odda szpitalowi w zamian za teraźniejszą realność nowy, wedle zasad hy- 
gieny szpitalnej wybudowany i urządzony budynek.

3. Że jeżeli szpital ma pozostać jeszcze przez dłuższe lata w tym 
samym budynku, należałoby go rozszerzyć przybudowaniem kilku sal, wy
murować kanał, urządzić wychodki systemem włoskim i wybudować osobną 
trupiarnię, co tylko przez zakupno sąsiedniego ogrodu, będącego własnością 
p. burmistrza uskutecznionem być by mogło.

4. Że lekarze i rządca wypełniają, swe obowiązki sumiennie i nale
życie przeto nie ma im nic do zarzucenia. Dr. Hoszard.

Na radzie dnia 19. Sierpnia uchwalono: 1. przesłać o. k. Namiest
nictwu odpis relrcyi Wydziału powiatowego z raportem lekarzy szpitala 
sokalskiego i odpis sprawozdania szefa sanitarnego departamentu o wyniku 
lustracyi szpitala przez niego dokonanej. 2. Przesłać sokalskiemu Wydzia
łowi powiatowemu sprawozdanie szefa Dep.j V. dla zakomunikowania leka
rzom i zapytać ozy Reda powiatowa zamierza budować nowy szpital ozy 
rozszerzyć stary.

Szpital w Białej. C. k. Namiestnictwo odezwą z d. 11. Września do L. 60.896 z*"
wiad >miło nas, że o. k. Radoa Ministerstwa przy sposobności zwiedzania 
szpitala powszechnego w Białej podniósł działalność personalu lekarskiego 
a przedewszystkiem lekarza ordynującego Dr. Bogdanika odzywając sl9 
z największym uznaniem za znakomite traktowanie i pielęgnowanie °k°' 
ryoh, nie mniej za utrzymanie wielhiej czystości i porządku pomimo nie
sprzyjających stosunków i okoliczności istniejących w szpitalu.

C. k. Namiestnictwo komunikując nam o tem dodało, że c. k. Hi 
nisterstwo spraw wewn. owe niesprzyjające okciczności odnosi do braku 
miejsca, utrudniającego należyte pielęgnowanie, wzywając do rozszerzenia
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Szpitala przez przybudowanie piątra, lub wystawienie paw on u  szpitalnego 
lub postawienie baraku.

Odpowiedzieliśmy, że potrzebę rozszerzenia tego szpitaia uznajemy 
oddawna lecz fundusze rezerwowe zakładu nie są w możności pokryć wy
datku, który z tego wyniknie, a sprawa ponoszenia kosztów budowli szpi
talnych jeszcze przez Wysoki Sejm nie została rozstrzygniętą. Przy tern 
zwróciliśmy uwagę c. k. Namiestnictwa, że należy wyczekać skutku bu
dowy nowego szpitala w Bielsku na frekwencyę szpitala w Białej, bo do
tychczas trzecia część chorych szpitalnych należała do Szląska; spodzie
wać się należy, że ci chorzy na przyszłość będą się leczyć w szpitalu 
w Bielsku.

Wskutek śledztwa dyscyplinarnego, wytoczonego przeciwko prowi
zorycznemu prymaryuszowi szpitala przemyskiego za pobieżne wyaonywa- 
nie wizyt lekarskich i szorstkie obchodzenie się z chorymi, Dr. Kiebuziński 
podał się do dymisyi Dymisyę tę przyjęliśmy i nakazaliśmy rozpisanie 
konkursu na posadę prymaryusza. Rezultatem konkursu było mianowanie 
na tę posadę Dr. Józefa Madejskiego b, lekarza pułkowego.

Przechodząc do ogólnego poglądu na gospodarstwo w szpitalach 
powszechnych na prowincyi w r. 1891 i na rezultata leczenia w nich cho
rych widzimy:

1. Ze według załączonego zamknięcia rachunków szpitali powszech- 
Alegat 4. nych na prowincyi (Alegat 4) wydatki na utrzymanie szpitali wynosiły

290.080 zł. to jest o 427 zł. mniej aniżeli w r. 1890, pomimo zwiększenia 
ilości chorych o 1826, a dni leczenia o 14.998. Z tej kwoty 290.080 przy
pada 114.620 zł. t. j. 38'4°/0 na żywność dla chorych i wino; 38.788 zł. 
t. j. 11'3% leki, sanitarne środki i narzędz-a chirurgiczne; 27.607 zł.
t. j. 9'6°/0 na niższą służbę przy chorych; 21.631 zł. t. j. 7*2°/0 na obsługę 
lekarską; 21.906 zł. t. j. 7-3% na utrzymanie budynków szpitalnych, 17.525zł. 
t. j. 5-9°/0 na zarząd ekonomiczno-administracyjny; 12.959 zł. t. j. 4,30/() na 
opał; 12.507 zł. t. j. 4,2°/0 na bieliznę i odzież; 3.182 zł. t. j. l ‘60/0 na 
koszta pogrzebów i t. d.

Najtańsze żywienie chorych było w szpitalu przemyskim (152 ot. 
na dzień i na chorego), w sokalskim (16*3), w bocheńskim (17*2). Najdroż
sze: w Białej (28-l), w Jaśle (23-6), w Wadowicach (27*3) i w Śniatynie 
(25*5) to jest tam, gdzie dotychczas z różnych lokalnych powodów niepo
dobna było zastąpić żywienia chorych przez przedsiębiorców na żywienie 
we własnym zarządzie. Przeciętne żywienie chorych w 1891 kosztowało 
wraz z winem 20 0 ct. na dzień i chorego czyli 14 ct. drożej aniżeli w r. 
1890, utrzymanie zaś dzienne 50 ct. t. j. o 14 taniej jak w roku po
przednim.

Zakonnicom już są oddane w zarząd trzy szpitale: w Brzeżanach, 
Podhajcach, Żywcu; w Jaśle zaś zakonnice obejmą zarząd od Nowego roku.

2. Co do rezultatów leczenia okazuje się, że w r. 1891 na 1784 
łóżkach leczono 24.182 chorych z których umarło 1677 t. j. 6 9% wtedy, 
gdy w szpitalach krajowych śmiertelność wynosiła 8% t j o 1*1 °/„ więcej. 
Przeciętny pobyt chorego wynosił 23 9 dni. Ilość dni leczenia wynosiła 
579 400 chorych, dziennie leczono przeciętnie 1587 t. j. tylko o 187 mniej, 
aniżeli jest rozporządzalnych w szpitalach łóżek.



Alegat 5.

Alegat 6.

Alegat 7.

W  Alegacie 5. przedstawiamy zamknięcia rachunków wszystkich 
naszych szpitali prowincyonalnych z r. 1891, z których się przekonać 
można, że wydatki rzeczywiste wynosiły ogółem 297.828 zł. t. j. więo0J
o 7.321 zł. aniżeli wydano w roku 1890 a o 18,974 zł. w ięcej aniżeli pre'
liminowano.

Dochody szpitali prow'ncyonalnych (Alegat 6) wynosiły w 1891 r. 
292.435 zł.; z tego fundusz krajowy tytułem zwrotu kosztów leczenia 
zapłacił 259.022 zł., reszta zaś zostały pokryte przez samopłacących 
(16.928 zł.), obce fundusze (10-730 zł.) i z dochodów własnych szpital1
(5.754 zł.)

W  alegacie 7 przedstawiamy wykaz budżetów szpitalnych na r.
1893, zatwierdzonych przez Wydział krajowy. W  dochodach prelimino- 
wano 292.569 zł., a mianowicie: za koszta leczenia z funduszu krajowego 
295.311 zł., od samopłacących 15.347 zł., od obcych funduszów 9.032 zl, 
z własnych dochodów szpitali 2.899 zł. Wydatki zaś preliminowano na 
kwotę 292.447 zł.

Zakłady subwencyonowane.

1. S z p i t a l  ś w. Z o f i i  d l a d z i e c i  w e L w o w ie .  Leczono w tym 
szpitalu w 1891 roku 951 w zakładzie, a 2.058 ambulatoryjnie; w liczbie 
pierwszych płaoących za siebie było 18. Z tej liczby wyszło wyleczony0 
621, niewyleczonych 63, umarło 190, pozostało w leozeniu 77. Najwyższy 
stan chorych dnia 3. września wynosił 111, najniższy (10 stycznia) 
Średni stan dzienny 69. Na 874 chorych, którzy przebyli leczenie, byi° 
wyznania rzymsko-katolicKiego 454 czyli 51-94%, g r e c k o -katolickiego- 
238 czyli 27-23%, ewangelickiego 8, t. j. 0.91%, mojźeszowego 174 t. J- 
19 90%. Przynależnych do gminy lwowskiej było 551 t. j. 63 04% °
innych zaś miejscowości 323 t. j, 36-95%. Procent wyleczonych wyn0 
7105, niewyleczonych 7‘20, zmarłych 21‘74. Leczono na zakaźne choroby^- 
na tyfus brzuszny 31, ospę 2, skarlatynę 17, odrę 3, dyfteryę 15, krup > 
dysenteryę 10, koklusz 8. Najczęsbszemi chorobami były: zapalenia ph*° 
kataralne i krupowe (80), zmarło 41; cierpienia kanału pokarmowego ( 
zmarło 43; tyfus (31), zmarło 6; kiła dziedziczna 16, zmarło 10; skarla 
tyna 17, zmarło 6; dyfterya 15, zmarło 10; tuberkuły 23, zmarło 23; dy 
senterya 9, zmarło 6. Dni leczenia było 25 293, w tej liczbie płacących za 
siebie za 294 dni. Osesków było 187 w ciągu roku; dla nich trzymano 
2 mamki stale, przyjmując więcej według potrzeby. Wikt chorych i ca êJ|0 
zakładu kosztował 7.456 zł. t. j. 29 8 ct. dziennie, opał i światło 1 0
pranie 84, utrzymanie bielizny i pościeli 590 zł., utrzymanie w pcrzą 
ruchomości 392 zł., utrzymanie budynków ?42 zł., lekarstwa i opatru 
chirurgiczne 1000 zł., narzędzia lecznicze 50 zł, honorarya lekar
2.000 zł., honorarya Sióstr Opatrzności 300 z ł , służba 1266 zł. Utrzym0, 
nie filii szpitala św. Zofii w Iwoniczu 1.047 zł. W  tej ostatniej kwom 
wrachcwano 300 zł. udzielone przez "Wydzał krajowy z funduszu dysp02^ 
cyjnego.
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2. S z p i t a l  ś w. L u d w ik a  d la  d z i e c i  w K r a k o w ie .  W  r. 
1891 nabyło Towarzystwo opieki szpitalne dla dzieci w Krakowie, od wła
ściciela realności grs niczącej z zakładem parcelę gruntową, zajmującą 
1.872 40 metr. kwadratowych za cenę 7.363 zł. 92 ct. Parcella ta została 
włączona do realności szpitala św. Ludwika i założono na niej dwa ogródki 
równej wielkości; jeden zasadzono drzewami do przechadzki dla dzieci, 
drugi zaś przeznaczone na ogrod warzywny i owocowy. W lecznicy dla 
dzieci skrofulicznych w Rabce wybudowano jeszcze jeden pokoik na pod
daszu, wszystkie pokoi 5 wewnątrz oszalowano deskami heblowanemi, zni
welowano i wyrównano grunt na około domu; kosztowało to wszystko 
219 zł. 34 ct. Na wystawę lekarską połączoną ze zjazdem lekarzy i przy
rodników polskich, która się odbyła w bucu r. z., dyrektor szpitala posłał 
w imieniu Towarzystwa sprawozdania, druki, plany, łóżka, przedmioty 
opatrunkowe i t. d., które zyskały uznanie i odznaczone zostały medalem 

.srebrnym.
Leczono dzieci w r. 1891 w ogóle 1.15C; z tych wyszło uleczonych 

57 72°/0, z polepszeniem G‘77%, nieuleczonych 4 'l570 a zmarło 26°/0, t. j. 
300 dzieci. Ilość dni leczenia wynosiła 26.978; średni pobyt w szpitalu 24'4 
dni; w przecięciu leczono 73 chorych dzieci dziennie. W  1891 r. ambula- 
toiyjnie leczono 4.907 dzuci. Oprócz tego na oddziale dzieci karmionych 
piersią pielęgnowano 269. Wydatki na utrzymanie szpitala wynosiły 
18.651 zł. 37 ct.; przeciętnie wydatek dzienny na jednego chorego 54*6 ct. 
W  lecznicy dla dzieci skrofulicznych w Rabce leczono 45 dzieci w ciągu 
46 dni. Utrzymanie dzienne jednego dziecKa kosztowało 57 5 ct., a pobyt 
każdego licząc seson w przecięciu 4(146 dni wynosił około 26 zł- 45 ct.

3. Z a k ła d  ś w. J ó z e fa  d l a n i e u l e c z a l n y c h  i u z d r o w ie ń -  
c ó sv. Zakład ten utrzymujący się dotychczas jedynie z ofiarności publicz
nej posiadał w roku ubiegłym 60 łóżek dla nieuleczalnych, na które w razie 
potrzeby przyjmował zarząd także wyzdrowieńców takich, którzy po cięż
kiej chorobie nie mie’ i jeszoze dostatecznych sił dc pracy i nie posiadali 
własnego dachu. Dochody zauładu w 1891 r. wynosiły 6.251 zł., wydatki 
6.429 zł. Ponieważ wydatki przewyższały dochód, przeto Siostry Józefiuki 
pokryły niedobór 278 zł. ze swej kasy z a k o n n w  nacMei źe rok następny 
może im zwróoić ten wydatek. Chorych w roku ubl igłym w z ikładzie 
byłe 335, z tych kob’.et 229, mężczyzn 106. Umarło 11, t. j. 3T°/0- Ilość 
dni utrzymania wynosiła 18 449, było więc w zakładzie przeciętnie pielę
gnowanych 50 dziennie; średni czas pobytu wynosił oó dni. Dzienne utrzy
manie jednego chorego wynosiło 35 ct. Rekonwalescenci szpitala lwo
wskiego przebyli w zakładzie 2.675 dni; przeciętnie i?kich chorych było 
dzknnie 7.,

4. G a l ie y js k >  z a k ła d  d la  c i e m n y c h  w e L w o w ie ,  sub-
weneyoncwany przez Wysoki Sejm kwotą 2 000 zł. W  zakładzie w r. 1891
wycl-owało się 20 chłopców i 15 dziewcząt. Na utrzymanie ich, jako też 
na pensye i płace nauczycieli i 4 sług wydano w 1891 r. 15.152 zł. 20 ct. 
Dochodu zaś było 15.062-05; niedobór więc wynos’ ł 90T5 ct. Ze względu
ź ilość ciemnych w całym kraju wynosi z wyż 5 000 osób, a w wieku od

11



10—15 lat zwyu 3C0. okazuje sią jaki jest mały procent tych nieszczęśli
wych, którzy mogą otrzymać w zakładzie pewne wykształcenie i środki 
do utrzymania swego znajomością jakiegoś rzemiosła lub muzyką. Z po* 
między 35 wychowanków 11, to jest prawie trzeoia cząść ooiemniała wsku
tek przebytej ospy, reszta zaś z innych powodów. Jest więc uzasadniona 
nadzieja, że przy staranniejszem szczepieniu ludnośoi krowianką, jakie za
prowadzone obecnie, ilość ociemniałych od tej choroby zmaleje bardzo 
znacznie.

Dzieci uczą sią polskiego języka, rachunków, geografii, historyi, 
nauk przyrodniczych, muzyki na fortepianie, wiolonozeli, organaoh i skrzyp* 
cach a z rzemiosł: wyrobów koszykarskich, wyplatania krzeseł, mat, kraj- 
czaków i storów: dziewczęta zaś koszykarskich robót, haczkowania, roi 
pończoszkowych i koronkowych. Te ostatnie są zdumiewające i niejedno
krotna zwracały uwagą wszystkich co je widzieli na wystawach. Kiero
wnictwem dzieci w nauce rzemiosł zajmuje S"’ ą dyrektor zakładu tego od 
chwili założenia jego p. Marek Makowski i małżonka jego, która za nad
zwyczajną pracą nad dziećmi oiemnemi została udekorowaną. W  muzyoe 
dzieci robią bardzo wielkie postępy.

5. G a l i o y j s k i  z a k ła d  g ł u c h o n i e m y c h  w e L w ow e . 
W  ubiegłym roku szkolnym z 60 podań, które nadeszły z prośbą o umie
szczenie, dla braku funduszów przyjęto zaledwo 15 głuchoniemyoh i 
samą liczbą z powodu nieudolności lub przekroczonego wieku uwolniono 
z zakładu. W  oiągu roku korzystało z nauk 74 głuchoniemych, t. j. ^0 
pensyonarzy a 4 dochodząoych z miasta. Jest to nadzwyczajnie skromna 
ilość odbierających nauką w stosunku do ogóiu głuchoniemyoh w kraju, 
gdyż według ostatniego spisu ludności dokonanego w 1891 r. liczba ghj' 
choniemych w Galioyi wynosi 9390 głów obojga płoi, z których co » aJ‘ 
mniej 900 należałoby wychowywać w zakładzie i dać im pojęcie o istnie
niu Najwyższego, o różr;cy między dobrem i złem, między żyoiem cywili* 
zowanem, a życiem prawie zwierzęcem.

Dom, w którym mieści sią zakład, już obecnie przy liozb:e 70 wy* 
Chowańców, okazuje sią za ciasny i niedostateczny, tern bardziej, że w zakła
dzie tym umieszczone sa dzieci płci obojga, które rozdzielone i pod oso
bnym dozorem pozostawać muszą. Brak też sal odpowiednich do nauki 
jako to sali rysunkowej, gimnastycznej, rekreacyjnej, muzeum pedagogio2* 
nego, klas, któryoh obecnie jest za mało i ławek szkolnych nowej kon* 
strukcyi, stosownie urządzonej kuchni, pralni i łazienek z pewną ilością 
wanien. Zachodzi przeto konieczna potrzeba rozszerzenia zakładu prz0Z 
dobudowanie drug ego piętra co z przerobieniem wychodków i przebudo
waniem jednej ściany od strony ogrodu, tudziez pokryciem nowym dachem 
wymagać będzie kwoty 28 000 zł.

Grono nauczycielskie składa sią z dziesięciu osób, instruktorów 
krawieotwa i szewstwa i służby — dziewięć osób. Zamknięcia raohunkow 

4 w r. 1891 wykazują w wyaatkacn 20.594 zł., a zatem utrzymanie jednego 
wychowanka w ciągu roku kosztowało 278 zł. 30 ct., ożyli 76.2 ct. na 
utrzymanie dzienne; dzienne utrzymanie wychowanków, nie zalicz*1 
kosztów administracyi i zarządu wynosiło 30' l  ot. Majątek Towarzy8̂ 8"
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przedstawiał wartość 156'30P zł, Ubrania i obuwT dla dzieci dostarczały 
warsztaty zakładowe. Dla wzmocnienia i rozwinięcia sił uczniów odbywają 
się ów jzen a gimnastyczne 4 godziny tygodmowo. Przedmioty wykładowe: 
nauka reltg:", wymamianie, czytanie, pisanie i poznawanie mowy z ust, 
język polski, arytmetyka, geografia, wiadomości z nauk przyiodmczych, 
historya polska, kaligrafia, rysunki, rzemiosła szewskie i Krawieckie w od
dziale męskim, roboty ręczne w oddziale żeńskim. Młodsze dzieci nieuczę- 
szczające na naukę rysunków zajmowały się robótkami szkółki freblowskiej 
tygodniowo 4 godziny. Cały kurs nauk rozdzielony na 5 klas. Postępy 
uczniów bardzo znaczne, a niektórych zdumiewające i świadczą o nadzwy
czajnej pracy personalu nauczy cienkiego.

6 S z K o ła  g ł u c h o n ie m y c h  i z r a e l i t ó w  w e L w o w ie  p. 
I z a a k a  B a r d a c h a  subwencyunow&na przez "Wysoki Sejm kwotą 400zł. 
rocznie. Uczyło się w szkole w czterech oddziałach 22 (chłopców 16, dziew- 
oząt 6). Z tych 1 z Królestwa 1 z Rumunii, 1 z Bukowiny, 11 ze Lwowa 
i 8 z Prowincyi. Wykładano: 1) naukę religii, (modlitwy w języku he
brajskim, 10 przykazań główne święta), 2) wymawianie i poznawanie 
mowy z ust, 3) język polski, czytanie i opisy, początki gramatyki, 4) Cztery 
rachunkowe działania liczbami' mianowanemi i niemianowanemi, 5) kali
grafia, 6) rysunki. Postęp od przeszłego roku bardzo znaczny. Oprócz pana 
Bardacha liczy jeszcze nauczycielka, której udział bardzo dodatnio wpływa 
na postęp uczniów.

7. P e r w s z a  l e c z n ic a  lw o w s k a ,  subwencyonowana kwotą 
5000 zł. Leczono na oddziałach: chorób wewnętrznych 1968, nerwowym 84, 
dzieci 831, chirurgicznych 602, ocznych 501, chorób kobiecych 409, wene
rycznych i skórnych 850, jamy ust i zębów 1.214. Razem 6 154 chorych 
otrzymało pomoc lekarską. Operacyi dokonano na oddziałach chirurgicznych 
117, gynekologicznym 84, dentystycznym 970, razom 1171.

8 .D r u g a  l e c z n ic a  p o w s z e o h n a  b e z p ła tn a  w e L w o w ie ,  
subwencyonowana przez "Wysoki Sejm kwotą 500 zł. rocznie. Leczono: na 
ohoroby wewnętrzne 2.917, na choroby chirurgiczne 1.428, na choroby ko
biece 750, dzieci 1.874, na choroby nerwowe 120, weneryczne 880, na zęby 
560, na choroby gardła 319, na choroby oczne 1.035. Ogółem leczono w le
cznicy powszechnej bezpłatnej 9.883 chorych.

9 .Z a k ła d y  k r o w ia n k o w e  pp.Kubickiego,Kretowicza,Rygiera, 
Barańskiego i Freisingera, subwencyonowane każdy kwotą 2.500 zł. za do
stawę 75.000 porcyi do szczepienia i rewakcynacyi ludności Głalicyi. Trzy 
pierwsze zakłady, jako znajdujące się w samym Lwowie, były zwiedzane 
przez Inspektora szpitali, który dobroć krowianki sprawdzał, szozepiąo 
dzieci limfą wziętą z każdego z tych zakładów i obserwując skuteczność 
wakcynacyj. Oprócz tego Inspektor przezierał książki zakładowe, świad
czące czy wszystkie przepisy produkcyi krowianki co do antiseptyki były 
zachowane, badał czy w zakładach jest czystość należyta, a w niektórych 
asystował przy zbiorze krowianki z cieląt i przygotowaniu jej do rozsyłki.



Zakład p. Frei dngera i le był zwiedzany przez Inspektora z powodu od
da lenia, od Lwowa, i kosztów, któreby wizytacya pociągnęła za sobą.

Wogóle produkcya kro wianki w trzeuh pierwszych zakładach jest 
dobrej lekarze szczepiący byii z ni^j zadowoleni; szczególnie w pierwszych 
dwóch, w których procent przyjęcia się był bardzo wysoki. Lecz jeżeli 
z jednej strony lekarze szczepiący skarżyć s ę nie mogli na krowiankę, to 
z drugiej właściciele tych zakładów zanosili skargi na niesłuszne wyn>a“ 
gania lekarzy, aby im wysyłano większą ilość krowianki, aniżeli tego rze- 
czyvista potrzeba wymagria, prawdopodobnie wskutek marnowania limfy 
wysłanej, przez spóźnienie w szczepieniu lub niestosowne jej przechowanie 
od chwili otrzymania do chwili użycia. Najskuteczniejszą okazała się szcz&- 
pianka krzyżowana t. j. otrzymana z połączenia hmfy z kilku zakładów. 
Co do zakładu p. Freisingera, krowianka jegc zawodziła w wielu razach, 
mnóstwo skarg było na r>ą, a w rezultarie musiano sprowadzać do miejsc 
w których się nie przyjęłr, z zakładów lwowskich na koszt p. Freisingera, 
jakoteż pokrywać wydatek na podróże przedsięwzięte dla powtórnego szcze- 
pj-nia z sumy przeznaczonej temu ostatniemu za dostawę umówionej ilości 
krowianki. Skargi właścicieli zakładów będą przedstaw one c. k Nanne" 
stnlctwu z prośbą aby corocznie dawało wykaz, ile Dotrzeba będzie porcyj 
do szczepienia w każdym powiecie dla uiiknienia niesłusznych wymogow 
szczepiących, a także na ile porcją m»ją być przyrządzone fiołki do szcze
pienia, nareszcie uakich zasad powinni sr'ę trzymać pp. lekarze szczepiący 
przy żądaniu wysyłki krowianki do szozepienń.
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Alegat 2. do sprawozdania z czynności Dep. V. Wydz. krai z r. 1891/92.

lUtcii c l i o n c a i  i koszta \w n a s z y c h

I  1 c s c — p r o

P o s z c z e g ó l n i e n i e łóżek
dla

chorych
chorych uzdro

wionych zmarłych
uzdro

wionych

A.  Szpitale pow szech n e.
krajowy we Lwowie 1 chorzy wewnętrznie 

„ w Krakowie J i syiilistyczm
700
432

11.444
7.166

7.760
5.900

764
733

6-78
7_Ji

Suma A. 1.132 18.610 13.660 1.497 ■“^6-yu

B .  Szp ita le p ro w in e y o n a ln e :
gminny w B i a ł e j ............................................

„ Bochni . . .  • .
„ Brodach.........................  .
„ Brzeżanach.....................................
„ D r o h o b y c z u ...............................
„ Jaśle , . . .
„ K o ł o m y i ......................................

powiatowy w Podhajcach......................................
gminny w Przemyślu ......................................

„ Rzeszowie . • .........................
„ S a m b o r z e ......................................
„ Sanoku ............................................
„ S^czu N ow y m ...............................
„ S n ia t y n ie .....................................

powiatowy w S o k a lu ............................................
gminny w Stanisławowie...............................

u StryJu ............................................
„ T a rn o p o lu ......................................
„ T a r n o w ie ......................................
„ Wadowicach . . . . . .
„ Zaleszczj k a c h ...............................

powiatowy w Z ło c z o w ie ......................................
gminny w Ż ó łk w i ......................... ......
powiatowy w Ż y w c u ............................................

93 
55 
53 

• 50 
80 

100 
70 
60 

160 
i.00
52 
80 
60 

. 24 
61 

120 
99 
75 

140 
30 
52 
80 
60 
30

■1.033
698
753
578
857

1.130
911
739

2.652
1.335

702
757
551
293

1.815
1.378

840
1.287
1.857

331
911

1.009
1.452

313

728
485
611
465
681
794
676
536

1.976
832
524
658
360
238

1.519
970
692

1.056
1.253

156
620
885
967
196

78
63
55
31
65
57
73
34

212
81
51
34
62
18
69
88
59

100
203

28
54
40
91
31

7047
6948
81-14 
80 44 
79-46 
70-26 
74-92 
72-53 
74-50 
62-32 
74-64
86-92 
65-33 
81-22 
83 69 
70 39
82-38 
82 05 
67-47 
47-21
65-05
87-71
66-59 
6265_

Suma B. 1.784 24.182 17 878 1.677 73 93

C. Zakłady położnie:
krajowy we L w o w ie ............................................

„ w  Krakowie ............................................
61
40

1.095
763

846
699

14
12

77-02
9P0b__

Suma C. 101 1.858 1 545 26 ~  83^

B .  Zak3ady dla obłąkanych:
krajowy w K ulparkow ie.....................................

„ w Krakowie ............................................
572
100

1274
356

224
65

137
40

1705
I8 £ f ,

Suma D. 672 1.630 289 177 — l7j.iL

JE. Szpitale dla dzieci:
szpital św. Zofii we L w o w i e .........................

„ św. Ludwika w Krakowie . . . .  
oddział osesków w K r a k o w ie .........................

110
120

951
1.150

189

621
661
112

197
300

65

65 03 
57-07 
59 02

Suma E. 230 2.290 1.397 555 6 r w

Razem A .+ B .+ C .+ D .+ J E . 3.919 48.570 34.769 3.922 71-06

*) W sumie tych wydatków opuszczono nadzwyczajra wydatki budo wiat" w kwccie A5.000 -1 , jako do
nalewna.



zakładach leczniczych w roku l'89l.
cent K o s z t a Ta] fcsa

> > Średni leki, sani od
doro
słych

śmier
telności

Ilosc
dni

leczenia

pobyt
oho
rego

Wydatki całej kuracyi 
chorego dnia

wiktu 
1 dzień

tarne i in- 
strumenta 
chirurgicz.

od
dzieci

dni zł. et. zł. ct. ct. ct. ct. ct. ct.

3-06 236.915 20-7 177.196 75 15 48-4 74 8 27-6 7-5 80 40
1002 160.673 224 *125.983 891/2 17 58 0 78-4 27 3 6-4 63 i 80 —
8 00 397.588 21-3 303.180 641/2 16 29-1 76 2 27-4 69 74 40

7-55 30.873 298 18.808 84 18 20-7 60-9 28-1 6-7 50 30
9 02 16.092 ' 23 0 7.798 001/2 U 17-1 484 17 2 51 51 30
7-30 20.763 27-5 9.465 31 12 570 45‘5 183 5-4 46 25
5-36 15.489 26-7 7.406 33 12 81-4 47-8 17-0 4-1 54 30
7-58 20.120 , 23-4 10.004 19 11 67-3 497 21-4 3-0 53 28
5-04 26.857 23-7 12 146 45 10 74-9 45-2 236 3-9 49 25
8-01 24.230 26-5 10.712 49 11 75-9 44-2 17-2 65 48 25
4-62 18.932 25 6 9.196 20 12 44 4 48-5 17-9 3-1 53 30
7-99 60.943 22 9 25.581 34 9 64-6 41-9 15-2 78 45 24
6-06 39.182 29 3 18.758 82 14 05-1 47 8 183 61 50 28
7-26 20.147 28 6 10.221 611/2 14 560 50 7 20-1 6-5 56 28
4-49 17.751 23-4 9.716 22 12 83-5 54-6 21-6 5-6 60 30

1125 13.845 25-1 7.750 711/2 14 06-6 55-9 18 6 7-6 49 30
6-14 4.004 13 6 2.675 91 9 13-2 66-8 25-5 13 3 55 30
3-80 24.483 13-4 13.411 87 7 38-9 547 16 3 7-6 50 30
6-31 35.562 258 16 535 06 U 99 9 46 4 170 57 48 30
7-02 22.028 262 14.066|l 16 74-5 63 8 20 5 4-6 58 35
7-77 29.419 22 8 13.082 84 10 16-5 44-4 18-7 - 4-5 47 26

10 92 44.208 23 7 26.642 70 14 34-7 602 20-7 5-1 48 28
8-45 9.647 29.1 5.543 86V2 16 74-8 57-4 273 9 0 56 30
5'92 22.478 246 11.127 05 12 21-4 49-5 224 7-1 47 25
396 23.506 .23 2 10.738 77 10 64-2 45-6 21 1 7-7 44 25
6‘26 28.164 19-3 12.697 08 8 74-4 450 17 6 7-0 48 25
9 90 10.677 34-1 5 991 42 19 14-1 56-1 18-8 3-8 52 30
6-93 579.400 23 9 290.080 10 11 99-5 50 0 20‘0 5 9 50 28

102 16 695 15-2 14.082 77 12 861 84-4 26-1 4-5 80
1-05 15.377 201 13 051 39 17 10-5 84-8 28-2 312 63 —
1-04 32.072 17 2 27.134 16 14 60 0 84 6 27-1 3 8 71 —

1007 218.180 171-1 177.945 77i/2 139 67 4 81-1 28-6 2-4 80 80
1102 39 493 11-0 34.839 38 97 86-3 88-2 35-2 2 3 80 —
10 08 257.673 158 212.785 15 i/2 130 54 3 82 6 31-9 2-3 80 80

20'00 25.293 26-6 16.000
2600 26.978 23-4 12.000 — — — — — — — —
34-03 4 030 21-0 4.663 89 — — — — — — —
2401 56.301 24-5 | 32.663 89 — — — ■— - — —

8‘00 1,323.034 27-2 | 865.843 95 — 1 — — — — — —



Alegat 3. do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za r. 1891/2.

W y k a z
wydatków w trzech zakładach krajowych za r. 1891.

Li
cz

ba
 

po
rz

ąd
.

Poszczególnienie

Lwów Kraków Kulparkćw Lwów Kraków
Kulpar-

kow

Ilość dni leczenia w r. 1891
na dzień leczenia przypada

253.610 215.543 218.180

zł. zł. zł. ct. ct. ct.

1 Żywienie c h o r y c h ................................. 69.662 62.135 62 388 27-47 28 83 28 59
2 Bielizna ........................................................... 10.237 8.736 13.276 4 04 4 05 6-08
3 Pranie . . . . . 7 192 5.623 5.469 2-84 2-61 2 51
4 Opał s a l.......................................................... 4.134 8.672 6.506 1 63 4 02 298
5 O św ietlen ie .................................................. 1662 4.505 1 732 0-66 209 0-79
6 Leki i a p t e k a .......................................... 8.515 6.040 737 3 36 2 80 0-34
7 Koszta sanit. i instrumenta chirurgiczne 10.132 6.852 5.172 3 99 3 18 2 37
8 Sprzęty . ................................. 2 024 2.560 2.137 0 80 1-18 098
9 Słoma do s ie n n ik ó w ................................. 436 700 769 0-17 0 33 0-35

10 Utrzymanie kapelanów i kaplicy 1.293 1.050 1.793 051 0-49 0‘82
11 Utrzymanie k o n i ................................. . 664 1.388 031 064
12 Utrzymanie ogrodów i pól 7 1.165 3 095 0-54 1-42
13 Koszta pogrzebowe . . . . . 500 165 209 0 20 008 010
14 Utrzymanie budynków 3.752 5.949 8.056 1-48 2-76 3 70
15 Utrzymanie dyrektora lekarzy i akuszerek 26.106 20 517 10.632 10-29 952 487
16 Koszta zarządu . . . . 11.130 12 047 8 889 4 39 5-59 407
17 Utrzymanie Sióstr Miłosierdzia . 5.441 5 639 4.742 2 14 2-62 2-18
18 Służba wyższa i niższa . . . . 16.666 15.135 27.014 6 57 7 02 12-38
19 Czynsze . . . . . . . • .

20 Koszta kancelaryjne . . . . . 1.026 1.366 416 0-40 0 63 019
21 Wodociągi l maszyna parowa . 870 • 0-40 •

Suma A 179.915 170.390 164.420 70 94 79 05 75-36

Do togo dolicza się :
Zaliczki na p ł a c e ................................. 1.370 400 1.330
Pensye i e m e ry tu r y ................................. 5.665 250 1.764
Zaopatrzenia dary z łaski i odprawy 239 343 14
Remuneracye i zapomogi . . . . 1.499 500 1.190
Odsetki od kapitałów dłużnych 1.760 .

Zapisy .......................................................... • 109 *

Podatki i daniny.......................................... 8 690 181
Wydatki w sprawach patronatu . 8 64
Dyety i koszta podróży . . . . . 45 •

Utrzymanie dzieci na oddziale położnic U 545 •

Zapomogi dla położnic . . . . . •

Rozmaite w y d a t k i ] ................................. 363 595 4.482
Suma B. 10 915 3.485 9.025
Suma A. 179 915 170.390 164.420

Razem 190.830 173 875 173.445
Do tego: Utrzymanie dzieci w szpita

lach, osesków i mamek 16.000 16 664
Nadzwyczajne budowle 450 65 000 4.500

Ogól ay wydatek 207.280 255.539 177.945



Alegat 4 do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za rok 1891/2

W y k a z

spotrzebowanych ważniejszych produktów żywienia i innych artykułów gospo
darczych w trzech zakładach krajowych w r. 1891, z oznaczenienm miary, 

wagi i przeciętnej ceny.

P r o d u k t a
Lwów Kraków Kulparków Lwów Kraków Kulparków

Ilość spotrzebowanyoh produktów C e n y  z a  k i l o
zł. et. | zł. et. zł. ct.

Mięsa wołowego kilogr. . . . . 27.781. 29.956 4 48.612 49 5 51 46-4
„ cielęcego „ . . . . 20.867-5 19.523-5 13.565 --- 49-5 — 49 — 46-5
’> wieprzowego klgr. . . . . 1007-5 686-6 2.601 -- 49 1 32 — 46-9
» baraniego klgr............................

Masła
— 53 8 5-674 -- — — 42 — 35

3.886 5.153 9 2.746-2 -- 757 — 77-7 — 82-1
kraalcu 722 5 1.173 2.917 2 -- 68 — 64 — 61-1
fciomnyTV/fi i .* * * * * * * * 6.023-5 2 887-6 5 483 5 -- 68 — 61-7 — 54-4
■“Weka niezbieranego litr . . . . 127.565 94.498 68 347-7 — 7 — 5-8 — 4-85

» _ zbieranego „ . . . .  
Mąki pszennej Nr. 1 kilogr. .

44.180 54.357 12.831-5 -- 3-5 — 4-3 — 2
15.74 1,304-4 2.777 7 --- 17-5 —• 16-2 — 16-3

n „ Nr. 2 „ . . 9.482 703-9 3 773-1 --- 17 — 16-2 — 15-7
» „ Nr. 4 „ . . . — 3.3469 5.980 --- — — 15-4 — 18
» ,, Nr. 5 „ . . . 3.900 3.246-6 7.1749 --- 15-5 — 14-9 — 15-7
» kukurudzianej „ . . . 2.340 -- 2.276 -- 12 — — — 118
» hreczanej „ . . . 2.768 -- — -- 16 — — — —

B? «k kilogr. . . . ’ . . . . 25.683 29.725 9 26.921-4 --- 19-4 — 151 —- 15
Chleba 48.520 48 214 90.784-7 -- 15 3 — 10-7 —. 10
Cukru
kawy
% żu _ :  : : : : : : :

5.156 4 614 7 5.395 2 -- 32-7 — 317 — 31-3
2.527-5 1-909 5 2 238-2 1 77-5 1 57-1 1 57-1
4.578 5 3.553 6.256-5 — 33 — 19-8 — 17-2

■̂ ruP jęczmiennych kilogr. 4.611 6.187-8 .8475 7 . — 16-1 — 12-1 — 12-8
» jaglanych „ . . . 3 092 5 3.529-9 5.263 ' — 16 — 13-2 — 12-2
» hreczanych „ . . . 5.819-5 4241-5 7.919-3 — 20 7 — 17-4 — 15-5
» pszennych „ . . . — 2.849-8 — — — — 17-1 — —
» perłowych „ . . . 4.263-5 5-413-7 — — 16-5 — 12-3 — —
» krakowskich (częstochowskich) 

Nafty l i t r ...........................................
2.030 1.957 9 — — 26 — 25-9 — —
7.065-8 6.133 8.861 — 20 — 19 — 19

Centnarów owsa (100 kil.) -- 32 9.531 — — 7 26-8 5 65
n siana „ . . . --- 46 88.038 — — 2 — 1 80
» słomy „ . . . 34.857 377 106.C06 1 24 1 99-1 1 40

S r * ; ki,og7 gl>
fzewa bukowego (stosów 4 metr.)

42.900 18.791 483.585 1 40 — 59-3 1 25
1 572 2.971 1.405 — 34 — 28 — 30

245 — 311 14 60 — — 13 50
n b r z o z o w e g o ......................... 151 — — 11 60 — — —

» sosnow ego...............................
wina białego l i t r ...............................

96 70 192 10 40 11 96 9 40
4.478 4.716 — — 36 — 38-7 — —

» czerw onego...............................
•Kartofli kilogr.........................................

451 55 1.298-2 — 41-5 — 51-4 — 29-3
70,537 148.855 — — — 2-5 2 3-2



Alegat 5. do sprawozdać’ ?, z czynności Wydziału krajowego za r. 1391/92.

W y k a z

dochodów rzeczywistych w szpitalach prowincyonalnych w r. 1891.

S z p i t a le

Za koszta leczenia od Dochody 
własne szpi
tala i rozmaite

Razemgal. funduszu 
krajowego

samo-
płacących

obcych
funduszów

zł ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

Biała . . . . 7.305 70 1.733 90 6.976 20 477 21 16.493 01
Bochnia . . . 6.848 54 482 451/a 6 63 47 50 7.385 121/8
Brody . . . . 8.413 97 487 02 23 40 96 38 9.020 77
Brzeżany . . 8.506 12 303 01 23 60 12 35 8.845 08
Drohobycz 8.789 90 1.417 41 27 50 33 81 10.268 62
Jasło . . . . 12.103 62 801 40 15 50 — — 12.920 52
Kołomyja. 11 781 27 265 28 137 28 73 42 12.257 25
Podhajce 9 622 73 537 18 55 55 10 — 10.125 46
Przemyśl 2C.563 36 2.133 99 429 51 220 18 23.347 04
Rzeszów 16.578 52 1.473 75 29 12 97 92 18.179 31
Sambor . . . . 10.745 42 842 10 88 80 5 60 11.681 92
Sanok . . . . 10.289 55 204 30 153 80 1.974 71 12.622 36
Sącz Nowy 6.654 16 126 91 78 40 261 55 7.121 02
Śniatyn . . . 1.916 30 156 55 160 05 96 U 2.329 01
Sokal . . . . 12.119 90 1.073 90 — — 71 40 13.265 20
Stanisławów . 16.203 48 1.445 96 92 — 39 53 17.780 97
Stryj . . . . 12.701 57 694 36 553 18 — — . 13.949 11
Tarnopol . . . 
Tarnów . . . .

14.241 76 605 61 129 54 184 16 15.161 07
21.972 69 529 37 461 60 147 26 23.110 92

Wadowice 5.171 18 336 86 176 28 50 -- 5.734 32
Zaleszczyki 9 568 19 438 86 1.030 78 88 76 11.126 59
Złoczów . . . . 10 403 22 252 85 52 39 671 23 11.379 69
Żółkiew . . . . 11.921 99 310 — 29 --- 94 90 12.355 89
Żywiec . . . . 4.699 18 275 08 — --- 1.000 — 5.974 2 6

Ra zem . 269.022 32 16.928 101/2 10.730 11 5.753 98 292,434 511/2
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Zamknięcie
z obrotu funduszów szpitali prowincyonalnych

Alegat 6. do sprawozdania z czynności Wydziału krajowego za rok 1891/92. LW.55.5E5.

P o s z c z e g ó ln ie n ie Biała Bochnia Brody
Brze
źany

Dro
hobycz Jasło

Koło
myja Podhajce Rzeszów

Prze
myśl

zł. | ct. zł. ct. zł. Ict zł. ct. zł ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct zł. ct. zł. ct.

W y d a t k i .
A. R zeczy w iste .

Czynsz n a jm u .................... 650 1.350 1.400
Konserwacye zwykłe . . . 117 30 148 38 299 43; 171 77 38 40 254 59 40 92 166 35 100 — 325 79
Budowy nadzwyczajne . . 452 16 — — — — — — — — 183 88 889 60 269 97 — — 101 21
P od a tk i............................ 29 30 — — 2 15 — — 211 09 2 69 2 92 5 42 — — 1 61
Asekuracya ....................... 42 87 28 06 2430 — — 24 43 17 23 31 06 60 39 2 70 30 17
Czyszczenie kominów . . . 20 — 8 76 33 14 10 _ 25 90 15 — U 88 23 — 50 — 30 —
Desinfekoya i czyszczenie 

kan ałów ....................... _ 26 62 80 33 70 49 20 6 70 40 117 30 50 70 20
Żywność i w in o ................ 8.676 50 2.772 791 3 808 60; 3.068 15 4.311 64; 6.362 16 4.175 06 3.397 71 7.181 72 9.296 87
Lekarstwa........................... 1.066 79 727 91 602 26 573.42 415 93 883 72 1 540 28 468 95 1.848 20 4.150 39
Środki sanitarne . . . 1.009 50 58 82 361 58 7636 139 31; 102 74 46 24 100 12 501 72 585 59
Bielizna, pościel i odzież 890 87 40 50 442 24 226 21 391 90 504 99 117 65 604 68 418 64 1.696 02
Pranie............................... 175 92 61 17 45 40 ' 68 57 70 53 76 15 13 223 32 200 — 158 2’
S p rzę ty ............................... 1.272 64 25 92 158 86 284 81 97 40 105 49 173 27 201 46 287 18 680 82
O p a ł ................ . . . . 627 18 484 98 591 40 101 90 294 — 634 50 485 50 585 75 813 24 1.163 56
Ś w ia t ło ............................... 369 92 101 53 87 — 15 83 61 98 97 16 171 31 89 72 120 — 203 25
S łom a....................... .... 202 45 73 16 36 75 5 Oo 5 — 103 — 38 34 30 93 90 88 110 49
Przybory do pisania, druki, 

stempli i t. p................. 199 63 85 71 136 20 79 31 55 97 74 14 96 59 48 82 80 189 30
Narzędzia chirurgiczne . . 
Lekarz ordynujący . . . .

21
700

U 42
500

14 157
600

79
600

— 58
600

88 82
600

43 3
500

22 35
600

25 66
800

43 62
795

76
94

pomocnik . . . . 262 44 279 16 20826 250 — 300 _ 350 — — — 300 — 700 — 600 —
Akuszerka i cyrulik — — 34 — 40 — — — 21 — 44 43 4 — 17 — 63 - 126 —
Rządca ............................... 333 30 500 — 450 — 400 — 500 — 600 - 499 92 600 — 600 — 700 —
K on tro lor ........................... 120 — — — — — — — — _ — — — — — — — — 500 —
D yu rn iści........................ 177 50 — — 151 20 100 — 12 — — — 165 — 110 — 482 33 180 —
Kapelan............................... 80 — 40 — — — 50 — 50 — — — — — 75 — — — 120 -
Służba szp ita lna ................ 506 09 950 40 414 — 391 20 463 60 450 88 528 — 366 50 1.164 — 1252 80
Wikt dla służby . . . 703 30 267 63 400 — 59 99 438 _ — — 694 99 560 — 300 — 1.587 75
Koszta administracyjne . . — — 120 — 100 — 8 26 — — 135 — — — 114 90 181 97 34 31
Odprawy, prowizye i pensye 186 66 150 — 49 98 — — — — 186 — — — — — 366 66 — —
Remuneracye .................... — — 100 — 86 93 150 — — — 124 — — — — — 400 — 280 —
Relutum na pomieszkanie 

rzadcy ...........................
Spłata kapitału....................

„ odsetek ................... 59 96 — — — — — — — — — — — — — — — — — —
Koszta pogrzebów . . . . 330 70 120 50 137 40 71 65 109 40 127 87 265 82 73 50 317 — 343 92
Różne inne ........................ 626 92 50 48 27 63 21 33 12 05 44 79 145 39 20 13 173 15 204 88

Suma rzeczywistych 
wydatków . . 19.261 — 7.798 oo; 9.465 31 7.406 63 10.094 79 12.146 45 10.712 49 9.466 17 19 858 82 25 581 84

B . P rzen ośn e.
Zwrot zaliczek Wydziałowi 

krajowemu, powiatowe
mu i gminie . . . 1000 800 1.200 600 690 80 435

Zaliczki na płace i do wyra
chowania • . . . . 1.000 192 77 110 — , 258 62 176 _ 313 91 200 _ 1966 _ _ _

Na zakupno efektów . . — — — — — — — 425 18 — — —
52

— — — — 200 —
Zwrócone kaucye i depozyta 125 — 200 — 100 — — — 15 40 — — 5.688 — — — — — —
Przeprowadzenia rachunko

we i różne .................... _ _ _ _ — __ -- _ _ _ _ _ — — _ _ — — —

R o z c h ó d  o g ó ln y  . 21.386 — 8 990 77; 9.675 31 7.406 63 11.993 99 12.922 45 17.405 75 10.101 17 21.824 82 25.781 84

D o c h ó d  ogó lny 21.731 fil 9.006 38; 11.614 16 9.459 93 11.999 14; 14.722 77 17.570 24; 10.125 70 22.527 99; 27.841 15

od tego potrąciwszy przenośne 4.400 — 1092 77 67 — — 1.624 27 738 — 5 280 94 — 24 4.249 — 60 -

Dochód rzeczywisty . 17.331 61 7 913 6i ; 11.547 16 9.459 93 10.374 87; 13.984 77 12.289 30; 10.125 46 18.278 9&; 27.781 15



V

rachunków
zatwierdzone p ẑez Wydział krajowy za rok 1891.

t
Sanok

Sącz
nowy Śniałyn Sokal

Stani
sławów Stryj Tarnopol Tarnów

Wado
wice

Zale
szczyki Złoczów Żółkiew Żywiec Razem

ct. zł. Ict. zł. | ct. zł. |ct. zł. Jot. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct. zł. ct.

337 10 3.737 10
114 04 216 76 168 68 1.112 77 576 82 101 27 202 68 472 86 — — 87 05 169 89 515 54 246 34 5.829 683

3.179 66 __ _ _ — — 50 — 934 40 — 608 70 — — 550 — 1100 _ 731,79 _ — 9.05137
— _ _ _ — — 6 10 — — I 35 6 02 — — 4,30 _ 98 2 42 2 73 282 22
17 52 8 83 31 18 25 85 2369 30 55 21 71 36 53 — — 42 36 31 42 70 82 12 90 629 44
32 84 25 — — - 7 20 42 37 40 — 17 16 100 — — — 7 — 20 — 60 131- 598 75

24 50 51 51 4 615 97 50 _ 26 40 75 _ 267 33 — — 25 50 71 72 5715 6L 1.778 18
3.840 80 3 086 39 1.023 38 4.012 35 6.051 96 4.523 84 6.168 21 9.158 12 2.641 68 5.045 30 4.971 43 4.965152 2.01145 114.620 25

853 03 1041 82 436 20 1.051 47 1.551 92 717 62 1.338 07 1.775 77 759 56 1.17505 520 65 1.314:24 258^1 26.190 75
89 02 13 03 78 33 697 59 299 99 295 23 — — 354; 05 118 14 385 50 '.8 93 542 14 401- 6.165 421

521 90 89 364 42 66 498 02 1.204 10 789 80 595 52 1.060 61 246 52 381 ;34 257 80 804 18 224 90 12.506 94
173 20 6061 13 96 65 61 50 _ 217 92 92 70 269 90 90 134 39 10 27 96 18910 51195 2 529 471
114 80 62 79 20 01 385 39 88 21 193 05 50 — 529 29 20 73 249 71 8bi 56 293 10 2001— 5.970 75
425 — 210 273 60 436 20 876 72 582 — 743 16 1.077 13 252 27 471 45 462 20 528 50 303 84 12.958 68
96 60 _ 80 24 10 109 47 156 67 137 04 117 44 235 48 — — 49 - 124 89 168 64 105 14 2.804 82

154 40 22 6 92 84 305 57 80 22 43 98 138 95 5 50 56 — 33 20 51 — 34 01 1.788 73

71 24 135 94 8 60 148 65 138 14 80 34 53 50 213 38 30 — 64 — 38 71 60 89 54 57 2.218 191
52 45 4 82 19 60 117 30 210 40 2 30 7 01 127 72 — — 36 — 53 70 14i 77 121 80 1.427 06

60o 500 _ _ _ 600 — 700 _ 591 66 700 — 800 _ 300 — 600 — 600 - 60u — 300 — 13.887 6U
250 _ 250 _ _ _ 350 — 350 — 249 96 350 _ 950 _ — — 250 — 200 — 250 — — — 7.049 82
24 121 55 _ — 16 — 24 — 62 — — — 20 _ 18 — 16 55 16 — 25 91 — — 693 44

450 _ 500 180 — 500 — 600 — 600 — 510 — 650 — 200 — 500 — 500 — 550 - 306 66 11.669 88
50 _ _ — — — 312 50 — — — — — — — — — — 100 — — — 125 _ 1.207 50

240 _ 60 _ _ 430 — 100 — 300 368 4C 611 — — — 100 — — — 60 — — _ 3.647 43
50 _ _ _ 80 — 100 — 43 20 — — 100 — — — — 40 — 50 — 75 _ 943 20

585 50 332 47 302 _ 592 — 1.288 30 630 - 624 — 1.082 10 264 — 308 — 637 30 574 50 249 40 14.343 68
560 _ 1.238 38 900 — 900 — 12 — 1.186 25 — — 320 — 1.086 — 454 99 1.198 34 13.263 21
10 04 300 _ 3 25 12 84 200 — — — — — 200 — — — 15 U — — 134 31 — _ 1.570 32
99 96 133 33 _ — _ — — — 375 — — — — — 95 _ 116 66 — — — — — 2.143 78

— ' 110 — — — 50 — 150 — 15 61 360 — 161 73 — — — — 150 — — — — - 2.188 27

HO 180 _ _ _ — _ _ ___ 360 _ — _ — — 150 — — — — — _ _ 1.000 _
582 92 _ _ _ _ _ — -- — 1.104 -- — — 4.000 — — — — — — — — — — - 6.736 92
57 60 _ __ _ — _ — _ — 378 -- — — 187 50 — — — — — — — — — _ 872 05

105 40 232 90 _ 100 10 87 60 52 80 160 95 92 45 71 44 66 54 63 30 151 55 52 48 3.182 17
*„282 95 — 80 40 36 65 87 40 — 12 — 120 — 169 83 93 79 15 20 100 13 80 81 — — 2.330 66

'3-719 35 7.750 71} 2.675 91 13.411 87 16.535 06 14 066 21 13.082 84 26.642 70 5.54? 86* 11.127 05 11.838 77 13.428 87 5.991 42 297.827 75

3-564 _ 279 01 _ 2 800 400 _ __ — 450 _ _ _ _ _ 4.075 _ 16.387 90

S*81 25 571 75 _ _ _ — 412 21 400 _ 2.865 _ 1.050 _ — — _ — — 450 — _ _ 10.027 54
8-000 _ — _ _ -- — — — _ _ _ — 4.000 — — — --- — — — — — — _ 7 625 18

8 80 30 — — — 253 50 — — 1 74 — — 421 21 __ — --- — — — 30 24 — — 16.400 89

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — 2 20
*3478 40 8.352 464 2.954 92 13.665 37 19.747 27 14.867 95 15.447 84 32.113 91 5.993 86* U 127 05 11.838 77 17.984 11 5.991 42 348.271 46
18 516 441 8.532 914 3.012 26 13.665 964 21.112 73 14.952 28 18.350 91 32.795 56 * 6.226 64 12.079 67 13.302 81 18.026 81 5.991 42 369.810 89
«®£9C 05 1.395 50 449 684 300 90 3.290 16 1.00174 1.625 — 8.407 71 450 — — — — — 5.665 40 — — 57.831 231

'3.626 894 7.187 414 2.562 574 18.365 O64 17.822 57 18.950 54 16.725 91 24.887 854 5.776 64 12.079 67 18.302 81 12.361 41 5.991 42 311.979 65{
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SPRAWOZDANIE
i c z p n o ś c i  D e p a r t a m e n t u  VI. W y d z i a ł u  k r a j o w e g o

za rok 1891 i 1892

z dwoma alegatami.

Z Drukarni Ludowej we Lwowie.





Departament VI.
Szef Departamentu Dr. Damian Sawczak, Członek W ydziału krajowego.

W  zakresie czynności tego Departamentu nie zaszły żadne zmiany; załatwiane były te same 
różnorodne sprawy (w ilości 1 6 )  jakie w poprzedniem sprawozdania za czas od 1. lipca 1890. 
do 1. października 1891. wykazaliśmy.

W czasie od 1. października 1891. po koniec rokn 1892. wpłynęło do departamentu VI. 
6.881 exhibitów.

Z tego 1186 exhibitów przypada na czas od 1. października 1891. po koniec roku 1891 
zaś 5.695 exhibitów na rok 1892.

Wszystkie te exbibita zostały załatwione.

i. Zm iany terytoryalne.

Podział kraju na okręgi sądowe i administracyjne.

Ustawa w zmianie obsza- Uzyskała pod dniem 18. listopada 1 8 9 2 .  Najwyższą Sankcyę, o czem 
l ^ n ^ i  Pżyda- Właściwe Wydziały powiatowe zawiadomiono.
daczowie z d. 23. wrze

śnia 1892.
U stawa o zmianie obszarów Otrzymała pod dniem 2 1 . listopada 1 8 9 2 .  Najwyższą Sankcyę, o ezem
^Lwmwie5? GnSdku’. '^interesowane Wydziały powiatowe zawiadomiono.
Uchwała z dnia 19. marca p0 zasiągnięcin opinii Rady powiatowej w Ropczycach, przesłaliśmy
nfa etyeyi^gmfny Pstra" cały operat sprawy do opinii c. k. Sądowi wyższemu krajowemu w Kra-
gowej o przeniesienie jej kowie LW. ( 3 6 .7 9 2 )  której dotąd nie otrzymaliśmy, 
z okręgu Sądu powiatowego 
i Starostwa w Ropczycach 
do okręgu sądu powiato
wego w Strzyżov/ie i Sta

rostwa w Rzeszowie.

i892Wał] Z-d‘ 26‘ m,area Wezwano Rady pow  w Bochni, Brzesku i Wieliczce o udzielenie
tycjęPgm̂ nya'm/B^chuTó °Pin” > na które to wezwanie (LW. 15974) dotąd jeszcze nie nadesłała
utworzenie tam Trybunału uchwały swej Rada powiatowa w Wieliczce.

I. Instancyi.



T>hwała z d. 26. marca Przedkładamy do LW. 46660/92 oddzielne sprawozdanie.
1892 którą przekazano nam 
do zbadania petycyę gminy 
Przecław Podole i innych
0 wyłączenie ich z okręgu 
c. k. Sądu pow. w Rado
myślu do okręgu takiegoż

c. k. Sądu w Mielcu.
Uchwała z d. 26. marca Po nadesłaniu opinij Rad powiatowych w Tarnobrzegu i Kolbuszowej,
zbadan^afpetyey^Wydziału przesłano operat sprawy do opinii c. k. Sądowi Wyższemu krajowemu 
pow. w Tarnobrzegu i Kol-w Krakowie (LW. 42919), której dotąd nie nadesłano.
buszowej o ustanowienie 
w tej okolicy nowego c. k.

Sądu obwodowego.

Uchwała z d. 26. marca Pomimo czterech wezwań do Wydziału Rady powiatowej w Nowym
spr9awPdpZetycyeCgm Lfuą-s 4ezu 0 udzielenie opinii w tej sprawie, dotąd jej nie otrzymaliśmy. Co 
cko i innych względem się zaś tyczy zażaleń na działalności c. k. Żandarmeryi w Łącku odnieśliśmy 
jfoTk SąduWpŁolfatuwegoi8i§ do Prezydyum c. k. Namiestnictwa, które pod dniem 26. Lipca 1892 r.
1 innych zażaleń na dzia-LW. 33607 zawiadomiło nas, iż po przeprowadzeniu dochodzenia przez 5-tą 
łalność ĉ. k̂.̂ ]̂_darmeryi ^omen(ję c u Żandarmeryi krajowej okazało się, iż żandarmom oskarżo

nym nic zarzucić nie można.
Ucl ała z d. 26. marca 1892 Po zebraniu odpowiednich wiadomości i udzieleniu opinii Rady powia
da!.'ia&p 'jycyen gmin° s .i towei w Nowym Sączu, tudzież c. k. Sądu krajowego wyższego w Krako- 
niarsko, Mała Wieś o przy- wie, zarządziliśmy (LW. 63.066/92) ponowne zbadanie tej sprawy w kie-
Ŝ TuHpoYóatoŵ ^Nowym runku podzielenia na dwa Sądy powiatowe c. k. Sądu powiatowego delego- 

Sączu. wanego w Nowym Sączu, a to podług objawionej opinii c. k. Sądu wyższego
krajowego w Krakowie.

Uchwała z d. 4. kwietnia Przedkładamy oddzielne sprawozdanie do (LW. 39.379/92) z wnioskiem
1892 o zbadanie sprawy za- ., . , ,,  , .
prowadzenia nowego c. k.PrzeJścla uo porządku dziennego.
Sądu powiatowego w Za- 

kopauem.

Uchwała z d. 5. kwietnia Przedkładamy w tej sprawie oddzielne sprawozdanie do (LW. 36/182), 
1892 o zbadanie sprawy J y  r  *
kreowania nowego c. k.
Sądu powiatowego w Ja

błonowie.

Uchwała z d. 5. kwietnia Gfdy w toku badań z mapy szczegółowej powiatu złoczowskiego prze-
1892 poleeajaca Wydziało- ,, , . m  , , , . ; . . . . .
wi krajowemu ponownie dłożonej przez Wydział powiatowy przekonano się, iż po wyłączeniu gminy
zbadać sprawę przeniesie-Bałuczyn z tego powiatu, zostałyby gminy sąsiednie Kutkurz i Bezrudy 
gu c. I % d u ł poZwiato°wegó kompletnie odosobnione w terytoryum innych granicznych powiatów w Ka
i Starostwa w Złoczowie, mionce Strumiłowej i Przemyślanach, co naturalnie nie może być pożąda- 
do okręgu c. k. Sądu w Gli- T , . , , . . . . .  . . .
nianach i c. k. Starostwanem ula całości terytoryalnej powiatu złoczowskiego, uznaliśmy właściwem

w Przemyślanach dalej żądań gminy Bałuczyn nie popierać.
Wezwania do c. k. Rządu Ra żądanie c. k. Prezydyum wyższego Sądu krajowego w Krakowie,
l sprawy t»muż do zała , , , . . . . ,

twienia odstąpione. przesłano mu akta tej sprawy i petycyonujących o uchwale zawiadomiono.
Opinia Wysokiego Sejmu 
z uchwały z d. 26. marca 
1892 w sprawie utworzenia 
nowego o. k. Sądu pow. 

w Żołyni.
Opinia z d. 26. marca 1892 Zawiadomiono petycyonującą gminę
w podobnej sprawie eo do 
utworzenia nowego e. k.
Sądu powiatowego wStru- 

sowie.
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Utworzenie nowego e. k. c. k. Ministerstwo sprawiedliwości zawiadomiło nas pod dniem 17. listo 
^gowircTe^Kofsc skiJf  Pada 1892 LW. 58.201 o utworzeniu nowego c. k. Sądu powiatowego w Żabiu, 

w którego skład wejdą gminy Źaoie, Krzyworównia i Jasienów górny. 
O rozpoczęciu czynności w powyższym Sądzie zostaniemy w swoim czasie 
zawiadomieni.

Niez^atwioneprzedłożenia Ponawiamy nasze sprawozdania:
i îsuie^wn ôsi^pMeiskie! «) LW. 2-3.159/92 w sprawie przeniesienia miejscowości Zalesie z okręgu 

c. k. Sądu powiatowego w Złotym Potoku do okręgu c. k. Sądu w Mona- 
sterzyskacb.

b) 23.158/92 w sprawie przeniesienia miejscowości Piwoda z okręgu c. k. 
Sądu powiatowego w Sieniawie, do okręgu e. k. Sądu powiatowego w Jarosławiu.

c) 26 606/92 sprawozdanie z wnioskiem o uchwalenie rezolueyi. co do 
ustanowienia Trybunału I Instancy1' w Czortkowłe i ośmiu Sądów powia
towych, co do których Wysoki Sejm już poprzednio udzielił c. k. Rządowi 
swoją opinię.

d) Sprawozdan;e o petycyi gnrny Jazłowca w sprawie reaktywowania 
zniesionego w r. 1880 e. k. Sądu powiatowego w Jazłowcu.

e) LW. 38.899/92 w sprawie przeniesienia gminy Nowoszyn z okręgu 
c. k. Sądu pow. w Bukaczowcach i c. k. Starostwa w Rohatynie, do okręgu 
c. k. Sądu pow. w Żurawnie i c. k. Starostwa w Żydaczowie.

2. Sprawy wojskowe.

a) Wystawienie budynku dla pomieszczenia zakładu wojskowo-nauko- 
wego (szkoły kadetów) we Lwowie.

Pismem z dnia 28. lipca 1892 1. 8289/pr. zawiadomiło c. k. Prezy- 
dynm Namiestnictwa Wydział krajowy, że Jego Ces. i Król. Apostolska 
Mość raczył Najwyższem postanowieniem z dnia 12. lipca 1892 zatwierdzić 
naj miłości wiej uchwałę Wys. Sejmu z dnia 8. kwietnia 1892, którą w ustę
pach III. i V. zapewnioną została subwencya ze skarbu krajowego dla gminy 
miasta Lwowa na postawione budynku dla pomieszczenia zakładu wojskowo- 
naukowego we Lwowie.

Powołaną wyżej uchwałę Wys. Sejmu udzielił Wydział krajowy pi
smem z dnia 6. maja 1892 LW. 21557 do wiadomości Reprezentacyi król. 
stoł. miasta Lwowa, która jednakże mimo kilkakrotnych wezwań, nie oznaj
miła nam dotychczas swojego ostatecznego postanowienia w niniejszym 
przedmiocie.

d) Odezwą z dnia 6. marca 1892. L. 18.392 udzieliło nam c. k. Nâ  
llegat 1. miestnictwo załączone pod ./• rozporządzenie c. k. Ministerstwa obrony kra-

3 550jowej z dnia 28. lutego 1892 1. — a ) którem atrybuc/a członków
Reprezentaeyj powiatowych i gminnych w czynnościach komisyj asenterun- 
kowych zostały rozszerzone. Rozporządzenie to podano do wiadomości 
wszystkim Wydziałom powiatowym okólnikiem tutejszym z dnia 18. marca 
1892 LW. 13081.

c) W roku 1892 proponował Wydział krajowy do wyłączenia od służby 
w pospolitem ruszeriu po koniec marca 1893, ogółem 420 rozmaitych funk-



cyonaryuszów autonomicznych. Z liczhy tej uzyskało rzeczone uwolnienie 
ogółem 296 osób, a mianowicie:

Z proponowanych c. k. Komendzie obrony kraj. we Lwowie w liczbie 
113, wyłączyła taż władza 79;

Z proponowanych c. k. Komendzie obrony kraj. w Krakowie w liczbie 
181, wyłączyła taż władza 132;

Z proponowanych c. k. Komendzie obrony kraj. w Przemyślu w liczbie 
126, wyłączyła taż władza 85.

Nieuwolnionyeh zatem zostało ogółem 124 funkeyouaryuszów, bądżto 
z powodu, że oni nie należeli do kategoryi osób w §. 15. ust. 62. lit. A. 
rozp e. k. Min. obr. .kraj. z 20/12 1889 Dz. u. p. Nr. 193 oznaczonych, 
albo też z powodu, żc ich stanowiska służbowe nie przemawiały za konie
czną potrzebą takiego nwolnieria, wreszcie ze względu na przeznaczenie 
niektórych z wykazanych osób do celów uzupełniających c. k. wojska.

Nakoniec dołączamy odpis reskryptu c. k. Ministerstwa, obrony kraj.
Alegat 2. z dnia 9. kwietnia 1892 Nr. IV. wedle którego niektórzy naczelnicy

gnrn mogą być uwolnieni od służby w pospolitem ruszeniu aż do 15, dnia 
po uruchomieniu tej siły zbrojnej.

Fundacye dla inwalidów Legat ś. p. Karola Humborga w kwocie 25 zł. 47 ct., o którym mowawojskowych. ° ° . rTr . , Jbyła w ostatniem sprawozdaniu z czynności Wydziału krajowego, nadesła
nym został przez c. k. Starostwo w Białej pod dniem 9. listopada 1891 
i wcielonym do majątku zarodoweg > galic funduszu inwalidów wojskowych. 
Opróżnione w tym funduszu po zmarłym dnia 17. listopada 1891 inwalidzie 
Iwanie Rozwadowskim wsparcie dożywotnie o rocznych 25 zł. nadał Wy
dział krajowy Maxymowi Kluczykowi z Borszczowa w powiecie Śuiatyńskim, 
zaś nowo utworzone takież wsparcie po myśli §. 5. statutu, nadał Wydział 
krajowy uchwałą z dnia 25. października 1892 LW. 49.540 Antoniemu Wie
czorkowi z Stanisłówki w powiecie Żółkiewskim.

Wreszcie opróżnione we fundaeyi t. z. „Niżankowickiej" wsparcie do
żywotnie o rocznych 36 zł. po zmarłym Wincentym Kuzio, nadanem zostało 
uchwałą tutejszą z dnia 27. listopada 1891 do LW. 50.974 inwalidzie Ja
nowi Kokurze z Niżankowic.

Podwody. Wynagrodzenie skarbowe za podwody ustanowione dotychczas dla
Galicyi w kwocie 2V2 et. od konia i kilometra, zostało podwyższone, po 
cząwszy od 1. stycznia 1892 na 3 et. (vide dz. u. p. Nr. 173 ex 1891).

3. Kwaterunek c. k. Żandarmeryi.

Uchwała z dnia 1. marca Zażądaliśmy od Magistratu m. Lwowa (LW. 15.375) wyjednania za-
YYydzjâ  taj owy "aby k w o - 1 w' e|Wze 11 ia sPrzedaAy °d c k. Namiestnictwa jako władzy nadzorczej nad
tę 19.000 zł. uchwałą z d. fundacyami w kraju i przedłożenia projektu umowy. Magistrat po kilku
budow^domu'^0 '^^Żan z naszeJ stl'ony urgensach, dał nam odpowiedź pod dniem 20 października

darmeryi p rzezn aczon a , L W .  5 0 .3 4 6 /9 2 .  A  ponieważ sprawa z tytułu zastrzeżeń fundatorki Siko-
uzył na kup̂ no części reat-r° wej realność pod lk. 70'L na rzecz Zakładu św. Łazarza ofiarowała,nosei pód 1.701/, pułozonej 1 f i  , ,
za kwotę 14.000 zł. od Ma- wymagała bliższego zbadania natury tego zapisu i stanu nypotecznego
eisięaupo?ządkowaniemaiâ  Pom’en'onej realności, poleciliśmy syndykowi Wydziału krajowego, aby

oparkanipniem takowej, rzecz tą dokładnie zbadał i przedłożył nam wyczerpujące sprawozdanie.
Dotąd jednak takowego nie otrzymaliśmy, lecz mamy nadzieję, że do wiosny
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r. 1893 to jest do czasu, gdy będzie można przystąpić do uporządkowania
nabyć się mających gruntów, sprawa kupna z pomyślnym skutkiem prze
prowadzoną zostanie.

Wezwanie do e. k. Rządu Uchwala Wysokiego Sejmu z 8. kwietnia 1892 którą wystosował we-
terun wego*̂  dTa Zan-zwan'e do e- Rządu o poczynienie na właściwej drodze odpowiednich 
darmeryi z wynagrodzę- kroków w celu płacenia przez Skarb państwa kwaterunkowego za painie- 
niem dla c. k. armii. gzczenje oficerów i żołnierzy e. k. Żandarmeryi wedle norm obowiązujących 

dla c. k. armii i obrony krajowej nie została dotychczas załatwioną. W tej 
sprawie odnosiliśmy się już kilkakrotnie do c. k. Rządu z przypomnieniem, 
na co otrzymaliśmy od c. k. Prezydyum Namiestnictwa pismem z 18. pa
ździernika 1892 1. 11.364/pr. odpowiedź, że uchwałę powyższą zakomuni
kował JEp. Namiestnik c. k. Ministerstwu obrony krajowej sprawozdaniem
z 12. maja 1892 1. 4.262/pr. jednak dotychczas nie otrzymał w tej mierze
decyzyi Wysokiego e. k. Ministerstwa.

Wezwanie do e. k. Rządu Również nie nastąpiła dotychczas odpowiedź c. k. Rządu na wezwanie
przemyśli)6 krajoweg^przy Wysokiego Sejmu, ażeby przy zakupnie przedmiotów do urządzenia kwater 
dostawie dla c. k. źandar-c. k. Żandarmeryi na które z mocy ustawy krajowej dostarcza funduszów,

mery1' oraz przy zakupnie wszelkich innych potrzeb żandarmeryi opłaconych z bu
dżetu państwowego zastosował rozporządzenia wydane w celu uwzględnienia 
przemysłu krajowego przy dostawach wojskowych.

Uchwała Wysoniego Sejmu N a uchwałę Wys. Sejmu, którą petycyę gminy Mikołajów w powiecie
w sprawie petycyi gminy , , . . . ,Y J . . . J. , . , , , a  ,

Mikołajów o ustanowienie bobreckim gmin sąsiednich o ustanowienie posterunku c. k. Żandarmeryi
posterunku. odstąpiono c . k. Rządowi do uwzględnienia, otrzymaliśmy pismo JEp. Na

miestnika z 4. czerwca 1892 1. 3.751, iż w porozumieniu z c. k. krajową
komendą Żandarmeryi nie przychylił się do prośby w powyższej pefycyi 
zawartej, a to z powodu, ponieważ stosunki bezpieczeństwa w okolicy Mi
kołajowa są pomyślne i nie wymagają nstanowienia osobnego posterunku.

Uchwala Wysokiego Sejmu Naton >ast uchwała Wysokiego Sejmu, która petycyę LS 162 o zapro-
w sprawie ustanowienia , .  , , , A j - ci " ■  i  ̂ .

posterunku w Szczawnicy, wadzenie posterunku c. k. żandarmeryi w Szczawnicy odstąpiono c. k. Rzą
dowi z usilnem zaleceniem do uwzględnienia została przychylnie załatwioną.

0. k. Prezydyum Namiestnictwa pismem z dnia 7. września b. roku 
1. 9.535 zawiadomiło nas, że w tej miejscowości ustanowiony zostaje stały 
posterunek o sile jednego żandarma, a to od 1. stycznia 1893.

Mieszkanie dla tego posterunku zostało z tymże czasem zabezpieczone. 
Sprawy bieżące c. k. Zan- w  czasie od 1. października 1 8 9 1  do końca grudnia 1892 ustanowione

daim eryi. zostały nowe posterunki o sile jednego żandarma:
1. w Nadybach (w powiecie Samborskim), w Torskiem (w powiecie 

zaleszczyekim), w Szczawnicy (w powiecie nowotargskim), w Strychańcach 
(w powiecie tłamackim);

O sile trzech ludzi:
2. w Podhorcach (w powiecie stryjskim), w Glinnie (w powiecie brze- 

żańskim), w Czerchawie (w powiecie Samborskim), w Krempnie (w powiecie 
jasielskim), w Strussowie (w powiecie trembowelskim).

Obsadzenie tych nowych posterunków nastąpiło przez odpowiednie 
zmniejszenie poszczególnych posterunków w innych miejscowościach.

Prócz tego został stan żandarmeryi w Galicyi na podstawie rozporzą
dzenia c. k. Ministerstwa obrony krajowej z 18. maja 1992 1. 1.140 w celu 
skuteczniejszego czuwania nad stosunkami bezpieczeństwa w Galicyi po-



mnożonym o 180 ludzi. Z powodu tego pomnożenia utworzonych zostało 
z dniem 1. grudnia 1892 nowych 82 posterunków każdy o sile 4 ludzi 
(t. j. 1 komendant i 8 żandarmów), zaś reozta zostało przeznaczoną nu 
wzmocnienie dotychczasowych posterunków w 41 miejscowościach.

Komenda c. k. Źandarmeryi zawiadamiając nas o tem, wezwała nas za
razem o zabezpieczenie z dniem 1. grudnia 1892 mieszkań dla tych 32 no
wych posterunków i o wyasygnowanie z funduszu krajowego kwotę 6.674 zł. 
45 ct. na sprawienie łóżek i pościeli dla 100 żandarmów.

Wydzi-,1 krajowy zajął się zabezpieczeniem koszar dla nowych poste
runków, równocześnie jednak odniósł się na aniu 81. maja b. r. 1. 26.131 
z prośbą do c. k. Rządu, ażeby z uwagi, że lak znaczne pomnożenie stanu 
źandarmeryi w Galicyi nastąpiło w interesie całego państwa, a nie samej 
tylko Galicyi, koszta z powodu tego pomnożenia powstałe przyjął c. k. 
Skarb państwa na siebie.

Odwołanie to nie odniosło pożądanego skutku: Prezydyum c. k. Na
miestnictwa lwowskiego bowiem pismem z 7. września 1892 z. r. 1. 9.062 
zawiadomiło nas, „że p. Minister obrony krajowej reskryptem 25. sierpnia
b. r. 1 1.725/pr. oznajmił, iż w myśl §. 51. ustawy z 26 lutego 1 8 7 6  muszą 
być w sprawie pomieszczenia zwiększonego stanu źandarmeryi w obrębie c. k. 
komendy źandarmeryi Nr. 5. stosowane przepisy dotyczące kwaterunkn 
źandarmeryi".

W obec takiego oświadczenia, musieliśmy zaasygnować żądanych przez
komendę Źandarm eryi....................  6.674 zł. 40 ct. na sprawienie łóżek
i pościeli, zaś na sprawienie sprzętów koszarowych i kuchennych kwotę 
4.652 zł. 40 ct.

Nowo ntworzone 32 posterunki zostały jnż wszystkie aktywowane, 
a roczny wydatek z tego powodu na zabezpieczenie czynszów dochodzi do
8.000 zł. mimo żeśmy czynili wszelkie starania ażeby uzyskać jak naj
niższe czynsze.

Prócz tego z powodu powiększenia posterunków, okazały i ię dotych- 
czarowe pomieszkania w wielu miejscowościach za ciabne i musiały byc 
niektóre ubikacye bądź donajęte, bądź stare mieszkania wypowiedziane.

Z powodu przeniesienia ze Lwowa dwóch oficerów sztabowych (ma
jorów), a to jednego do Krakowa a drugiego do Przemyśla, powstały dla 
funduszu krajowego znaczne koszta, gdyż musiały być najęte w obu tych 
miastach mieszkania o wysokich czynszach podczas gdy we Lwowio mie
szkali w gmachu Źandarmeryi krajowej. W tej sprawie wnieśliśmy na dniu
10. grudnia 1891 LW. 47.099 memoryał do c. k. Ministerstwa obrony kra
jowej z żądaniem, ażeby ze względu, że przeniesienie to nastąpiło w inte‘  
resie Państwa spowodowane zarządzeniem tem nadzwyczajne wydatki poni> 
nie fundusz krajowy, ale Skarb Państwa.

Odwołanie to nie zostało uwzględnione, ponieważ wedle oznajmienia
c. k, Prezydyum Namiestnictwa z 10. marca 1892 1. 19.174 LW. 1 3 . 3 8 2 / 9  

eksponowanie to nastąpiło z naglących względów służbowych, a  według posta
nowień §§. 1 . ,  2 .  i 3 .  przepisów kwaterunkowych wydanych n a  podstawie Naj
wyższego postauowienia z 25. lipca 1851, które nstawa o Źandarmeryi z r. 18 
utrzymali. w mocy, zakwaterowanie Źandarmeryi winno być dokonane według 
dyslokacji, badanej stosownie do przeznaczenia tej inst/tucyi b e z p ie c z e ń s tw a  
publicznego, wynikłe zaś stąd koszta pokryć ma konkurencya krajowa.
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Z powodu, iż przy zmianie i wypowiedzeniu mieszkań dla c. k. po
sterunków Żandarmeryi osięga się zwykle ten skutek, że czynsze nowych 
pomicszkań są wyższe od dotychczasowych, odnieśliśmy się pismem z 4. 
listopada 189*5' LW. 48.846 do komendy Żandarmeryi we Lwowie o ścisłe 
przestrzeganie, ażeby wypowiedzenie mieszkań żandarmskich następowało 
zawsze tylko w razie koniecznej i ndowodnionej potrzeby i tylko w tych 
wypadkach, gdy zachodzi pewność że nowe pomieszkanie da się taniej 
nająć; — nadto zastrzegliśmy dla przysporzenia pewności o prawidłowem 
postępowaniu podwładnych organów i ażeby na przyszłość sprawa każdego 
wypowiedzenia i zmiana koszar przed ostatecznem odesłaniem jej do c. k. 
Ministerstwa celem uzyskania potrzebnego zezwolenia na wypowiedzenie, 
udzielana była poprzednio zawsze Wydziałowi krajowemu dla wglądnięcia 
w akta i objawienia swego zdania. C. k. Komenda Żaudarmeryi stosuje 
się najściślej do tego żądania i odtąd każdą taką sprawę przedkłada Wy
działowi krajowemn dla objawienia swego zdania.

W czasie od 1. października 1891 do końca roku 1892 zgodziliśmy 
się na zawarcie 250 nowych kontraktów najmu koszar dla c. k. Źandar- 
meryi; z tego zdołaliśmy uzyskać w 17 wypadkach czynsz niższy, w 85 
wypadkach czynsz dotychczasowy, w 90 wypadkach musieliśmy się zgodzić 
na wyższy czynsz, zaś 58 wypadków przypada na nowo kreowane lub po
większone posterunki.

4. Spraw y tyczące się ustawodawstwa cywilnego i karnego.

a) Nie załatwione przez Wysoki Sejm w ubiegłej sesyi wiosennej 
sprawozdanie tntejsze z dum 1. września 1891. LW. 22494, tyczące się 
ulg legalizacyjnych w sprawach hipotecznych drobiazgowych, przedłożyliśmy 
Wys. Sejmowi ponownie pismem tutejszem z 13. maja 1892 do LW. 44141.

b) Pismem z dnia 21. września 1892, L. 10404/pr. oznajmiło nam ck. 
Prezydyum Namiestnictwa, że nie zapadła dotąd decyzya wys. ck. Mini
sterstw sprawiedliwości i skarbu w sprawie zrealizowania, poruszonej 
uchwałą Sejmu krajowego z dnia 26. marca 1892, zmiany ustaw z 23. 
maja 1883 L. 82 i 83 dz. u. p. o utrzymaniu zgodności katastru z księ
gami gruotowemi. Przy sposobności traktowania powyższej uchwały Sejmu 
krajowego wydało Prezydyum c. k. krajowej Dyrekeyi skarbu odpowie
dnie zarządzenia w celu rozpoznania i uchylenia przytoczonej w wywodach 
do tejże uchwały niewłaściwości, że geometrzy ewidencyjni nie przestrze
gają wobec Sądów hipotecznych przepisów rozporządzenia wys. c. k. Mini
sterstwa skarbu z dnia 11. czerwca 1883 Nr. 91. dz. u. p., przezco utru
dniają Sądom utrzymywania zgodności ksiąg gruntowych z katastrem.

c) W załatwieniu odstąpionej przez Wys. Sejm uchwałą z dnia 5. 
kwietnia 189$ c. k. Rządowi do zbadania i stosownego zarządzenia petycyi 
gminy Żułyń z powodu rzekomo wadliwego założenia nowej księgi gruu 
towej, oznaimiło nam c. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwą z dnia 22. 
Września 1892 L. 10685/pr., że c. k. Sąd krajowy wyższy we Lwowie od
mówił prośbie gminie Żulin o założenie nowej księgi gruntowej, albowiem 
nie uznał tego za potrzebne i polecił tylko c. k. Sądowi powiatowemu 
w Stryju, aby czuwał nad sprostowaniem obecnej księgi gruntowej po 
myśli obowiązujących przepisów.

3
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Sprawa zniienja należyto- Odezwą z dnia 8. października 1892 L. 11342/pr. zawiadomiło c. k. 
sei za oręczame pism są prezy ę̂*um Namiestnictwa Wydział krajowy, że uchwałę Wys. Sejmu z dnia

5. kwietnia 1892 tyczącą się naleźytości za doręczanie pism sądowych prze
dłożyło c. k. Ministerstwu sprawiedliwości, skąd decyzya dotąd nie nadeszła.

Przekazaną przez Wys. Sejm na posiedzeniu z daia 9. kwietnia 1892 
do załatwienia petycyę gmin Handzlówka, Hussów i Ałbigowa o uwolnienie 
od opłacania naleźytości za doręczanie pism sądowych przesłał Wydział 
krajowy odezwą z dnia 17. maja 1892 LW. 23597 c. k. Prezydyum Na
miestnictwa, a to po myśli wyż. powołanej uchwały Wys. Sejmu.

Rezolueya Wysokiego Sej- Odnośnie do tej uchwały oznajmiło nam c. k. Prezydyum Namiestm- 
rmierSfJ6domauz%kanitctwa odezwa z dnia 21. września 1892 L. 10185/pr., że według odezwy 
z-iany knrpeteneyi Sądów c. k. Sądu krajowego wyższego we Lwowie z dnia 24. sierpnia 1892 L- 
wTp̂ awIeh o^zyny^ary-19747, nie udzieliło c. k. Ministerstwo sprawiedliwości temuż Sądowi dotąd
godne wedle ustaw z dnia decyzyi swej w sprawie niniejszej.
29. lfttófeo 1880, (Nr. 35 i J v
37 Dz. u. p ) względnie usta
wy z dnia 24. maja 1882.
(Nr. 51 Dz. u. p.) (ustawa 
o zapobieganiu ehorobom 

zwierzęcym zaraźliwym).
Reforma postępowania są- Nie załatwione przez Wys. Sejm w ubiegłej sesyi wiosennej sprawo-
dowego^sprawach nie Z(janje Wydziału krajowego o potrzebie reformy postępowania sądowego 

w sprawach niespornych, przedłożyliśmy Wys. Sejmowi ponownie pod dniem 
31. Maja 1892 do L. 26060.

Nal .̂tości lekaizy sądo- Niezałatwioną przez Wys. Sejm petycyą Wydziału „Narodnej Rady“
na ciele uszkodzonych. w Turce, w tym przedmiocie wniesioną, przesłał Wydział Krajowy odezwą 

z dnia 25. maja 1892 LW. 24657 c. k. Prezydyum Namiestnictwa upiaszając 
w myśl wniosku komisyi prawniczej — o wyjednanie u Wys. c. k. Rządu, 
ażeby naleźytości za sądowo-lekarskie oględziny we wszystkich c. k. Są
dach karnych zaliczano z funduszu państwowego. Na skutek powyższego 
pisma naszego oznajmiło nam c. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwami 
z dnia 21. czerwca i 15. lipca 1892 LL. 6776 i 7651, że Prezydya c. k. 
wyższych Sądów krajowych we Lwowie i Krakowie zarządziły natychmia
stowe uchylenie praktyki żądania od osób na ciele uszkodzonych opłaty 
naleźytości za sądowo-lekarskie ich oględziny, gdyby podobna praktyka 
uwłaczająca przepisom §§-fów 881 i 890 p. k. w którymkolwiek ze Sądów 
istnieć miała.

Petycya włościan powiatu Petycyę tę odstąpioną nam przez Wysoki Sejm uchwałą z dnia 5
wydrwTnfa%0śzporTvvWpo. kwietnia 1892 przesłaliśmy do załatwienia c. k. Prezydyum Namiestnictwa^ 

drożnych. które nam odezwą z dnia 18. maja 1892 L. 4899 oznajmiło, że podpisani
na tejże petycyi Jędrzej Dudło i Michał Dumanowski wnieśli tam przeciw 
Panu Staroście w Pilżnie z powodu trudności czynionycn im w wydawaniu 
paszportów podróżnych zażalenie, które stało się powodem do wdrożenia 
dochodzenia dla zbadania podniesionych tamże zarzutów. Jeżeliby się wedle 
wyniku tego dochodzenia okazało, że z żalącymi się postępowano istotnie 
w sposób niezgodny z przepisami prawnemi, natenczas c. k. Prezydyum 
Namiestnictwa nie omieszka przedsięwziąć stosowne środki zaradcze ku 
zapobieżeniu stwierdzonym niewłaściwościom.

Gminne urzędy -ozjemeze Reskryptem z dnia 7. lipca 1892 do L. 11769 wezwało c. k. Mim
i sądy pokoju. sterstwo sprawiedliwości Wydział krajowy do udzielenia mu dat statysty
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cznych o gminnych urzędach rozj mczych zaprowadzonych ustawą państwową 
z dnia 21. września 1869 Nr. 150 dz. u. p. względnie ustawą tut. krajową 
z dnia 6. marca 1875 Dz. u. kr. Nr. 27, tudzież opinii, czy i w jakim 
kierunku byiaby wskazaną reforma tych urzędów, ażeby one zadaniu swojemu 
odpowiedział}'.

Ponieważ Wydział krajowy żądanych wyżej wiadomości statystycznych 
nie posiada, przeto okólnikiem z dnia 12. września 1892 LW. 34292 za
żądał takowych od Wydziałów powiatowych wzywając je zarazem do 
przedłożeni opinii tak eo do reformy gminnych urzędów rozjemczych w kie
runkach w powyższym reskrypcie ministryalnym zaznaczonych — jakoteź 
co do zaprowadzenia w naszym kraju pokrewnej iustytucyi Sądów pokoju, 
czego Wys. Sejm w dawniejszych latach po kilkakroć u c. k. Rządu się 
domagał.

0 objawienie tej samej opiuii upraszał także Wydział krajowy c. k. 
Izby notaryalne. Izby adwokatów, wreszcie Towarzystwa prawnicze. Po 
nadejściu tych odpowiedzi zajmie się Wydział Krajowy zbadaniem niniejszej 
sprawy, a wynik wraz z wnioskami przedłoży w swoim czasie c. k. Mini
sterstwu sprawiedliwości i Wys. Sejmowi.

Sprawy odnoszące się do statutu krajowego, ordynacyi 

wyborczaj i regulaminu Sejmowego.

W sprawie zmiany sejmowej ordynacyi wyborczej i statutu krajowego 
z dnia 26. lutego 1861 w kierunku powiększenia liczby posłów z kuryi 
miast, przedkładaliśmy sprawozdania w r. 1889 do LW. 36368 w r. 1890 
do LW. 23209 i z r. 1892 do LW. 50508 (al 42) jednakże sprawozdanir 
te nie weszły na porządek dzienny obrad Wysokiego Sejmu.

W tej samej sprawie postawił na posiedzeniu z dnia 21. września 
1892 swój wniosek poseł Woigel, który odesłany został do komisyi pra
wniczej i również załatwionym nie został. Z tego powodu i Wydział krajowy 
obecnie uchwalił sprawozdania swego w tym przedmiocie nie ponawiać.

6. Sprawy dotyczące podatków, taks i opłat stemplowych.

Nowe urzędy podatkowe. Odnośnie do uchwał Wysokiego Sejmu z dnia 5. kwietnia 1892, wzy
wających c. k. Rząd do przychylnego załatwienia petycyj wniesionych 
o utworzenie c. k. Urzędów podatkowych w Makowie i Krakowcu, oznaj
miło nam c. k. Prezydyum Namiestnictwa odezwą z dnia 7. września 1892 
L. 9865/pr., że w tym roku nie przedłożono Ministerstwu skarbu wniosku 
na kreowanie w Krakowcu nowego Urzędu podatkowego. Natomiast jest 
uzasadniona nadzieja, że nowy Urząd podatkowy w Makowie wejdzie 
w życie jeszcze w bieżącym roku.

Tak też się stało; albowiem wedle zawiadomienia c. k. Prezydyum kra
jowej Dyrekcyi skarbu z dnia 26. listopada r. b. 1. 4496, weszły w życie 
od dnia 1. grudnia 189-2 nowe urzędy podatkowe w następujących miejscowo
ściach : w Andrychowie, Czarnym Dunajcu, Komarnie, Kutach, Łopatynie, 
Makowie, Mikołajowie, Pruchniku, Sądowej Wiśni, Żabnie i Zabłotowie,
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Podatki. Niezałatwioną przez Wysoki Sejm w ubiegłej sesyi wiosennej pety
cyę gmin Stupnica i Kotowania w pow. Samborskim o powstrzymanie ścią
gania podatków do jesieni roku 1892, przesłał Wydział krajowy c. k. Pre- 
zydyum Namiestnictwa do możliwego uwzględnienia; na to otrzymaliśmy 
odpowiedź w odezwie tejże Władzy z dnia 3. sierpnia 1892 1. 8576, że c. 
k. kraj. Dyrekcya skarbu udzieliła rozporządzeniami z dnia 27. lutego 
i 24. marca r. b. 1. 8292/1890 i 18451/90 kontrybuentom gmin Stupnica 
i Kotowania zwłoki do zapłacenia zaległych i bieżących podatków a mia
nowicie : pierwszej gminie do dnia 1. września, drugiej do końca września 
1892. Opust podatku gruntowego przyznany kontrybuentom gminy Stupnicy 
wynoszący z dodatkami 720 złr. 20 ct., oraz opust przyznany kontrybuen- 
tora gminy Kotowania, wynoszący 256 zł. 41 ct., został już zrealizowany.

Również przesiał Wydział krajowy pismami z dnia 27. i 31. maja 
1892 do 1. 24 616 i 24.707 c. k. Prezydyum Namiestnictwa do uwzgię* 
dnienia następujące dwie petycye przez Wys. Sejm niezalatwione:

a) Petycyę Rady powiatowej w Zbarażu, o wyjednanie u c. k. Rządu, 
aby w powiecie Zbarazkim powstrzymano przymusowe ściąganie podatków 
do jesieni r. 1892 i

b) Petycyę kilkunastu gmin powiatu Limanowskiego o wyjednanie - -
wedle wniosku Komisyi podatkowej - -  w drodze ustawodawczej noweli do
ustawy z dnia 16. czerwca 1877 Nr. 60 dz. u p., mocą którejby także
te rzezie bydła, które rolnicy z konieczności t. j. z powodu choroby lub 
wypadku bydlęcia dokonali, do uwolnionych od poboru podatku spożyw
czego zaliczonemi zostały.

Jednakże o dyeeezyi c. k. Rządu w sprawie powyższych dwóch pe-
tycyj nie otrzymaliśmy dotąd żadnej wiadomości.

Sprawy tyczące się należy- Komitet Towarzystwa rolniczego krakowskiego wniósł pod dniem
staŵ dnaia T 1iutrgodl18506- marca 1892 do Wys. Sejmu petycyę o wyjednanie reformy ustawy o po-
(Nr. <50 dz. p. p .)  i z dnia datku od spadków. Komisya podatkowa wygotowała sprawozdanie o tej
13. grudnia 1862, Nr. 89 . . 1 J

D z. p. p.j petycyi wnosząc:
„Petycyę Krakowskiego Komitetu c. k. Towarzystwa rolniczego z d.

6. marca 1892 ls. 396 przekazuje się Wydziałowi krajowemu z poleceniem, 
aby zestawiwszy wszelkie usiłowania, wnioski i referaty Wys. Sejmu od 
r. 1861 aż do r. 1888, rewizyi ustawy z 9. lutego 1850 dotyczące, ponowił 
kroki u Wys. Rządu celem skłonienia go do rewizyi tej ustawy i usunięcia 
uciążliwości tylekroć w Radzie Państwa i Sejmach krajowych podnoszonych’ •

Sprawozdanie powyższe spadło z porządku dziennego obrad Wys. 
Sejmu; mimo to, w myśl wyrażonego w tem sprawozdaniu wniosku Komi
syi, zebrał Wydział krajowy wskazany tamże materyal, dołączając go do 
aktu swojego LW. 24655/1892 w tej nadziei, że materyal ten posłuży Wys- 
Sejmowi w razie ponowienia niniejszej tak żywotnej sprawy.

Odnośnie do ostatniego sprawozdania z czynności naszych oznajmiamy, 
że c. k. Najwyższy Trybunał sprawiedliwości orzeczeniem z dnia 12- sty
cznia 1892 1. 3510 nie uwzględnił naszego rekursu rewizyjnego wniesio
nego przeciw orzeczeniu c. k. wyższego Sądu krajowego we Lwowie z dnia
1. września 1891 1. 14596, mocą którego dozwolono na rzecz c. k. Skaibą 
Państwa egzekucyjnego przyznania na płatność i wydanie odpowiedniej 
kwoty z gotówki na rzecz funduszu krajowego we Lwowie się znajdującej, 
aż do wysokości kwoty potrzebnej na zapłacenie zaległej do B. 5355/J-
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należytości stemplowej od dekretu nominacyjnego Hipolita Kuśnierskiego 
byłego nauczyciela przy kraj. szkole rolniczej w Czernichowie. W powoła* 
nem orzeczeniu postanowił c. k Sąd najwyższy potwierdzić w całości ule
głe zażaleniu rozstrzygnienie c. k. wyższego Sądu krajowego z przytoczo
nego doń uzasadnienia, stanowi rzeczy i duchowi ustaw odpowiedniego. 
Tern orzeczeniem więc nałożoną została odpowiedzialność za należytości 
od dekretów nominacyjnych urzędników krajowych także na fundusz kra
jowy; to też z tego funduszu pokrywa obecnie Wydział krajowy rze
czone na'eżytości, o ile one nie dały się ściągnąć od właściwych debentów, 
bądź to z powodu ich śmierci lub też niewiadomego pobytu.

Tym sposobem uiścił dotychczas Wydział krajowy z funduszu krajo
wego kwotę 85 zł. 07 ct. w. a.

Wymiar należytości stemplowych od dekretów nominacyjnych urzę
dników i sług krajowych, dokonywany przez Wydział krajowy za zezwole
niem c. k. Ministerstwa skarbu z dnia 30. października 1888 1. 26168, 
przedstawia się dotyczas jak następuje;

Wymierzono Z kwoty tej pokrył fun
dusz krajowy na mocy 
uchwał sejmowych z r. 

1882/83.w roku w kwocie
zł. ct. zł. ct.

1889 1625 94 437 —

1890 1541 97 300 72

1891 1037 27 266 oo
1892 4203 40 1603 25

7. Zakłady pracy przymusowej i poprawcze.

W wykonaniu uchwały Wys. Sejmu z dnia 21. 'istopada 1890 i w dal
szym ciągu sprawozdania naszego z dnia 19. mraca 1892 LW. 52864 od
dzielnie zdajemy sprawę Wys. Sejmowi o urządzeniu w kraju naszym 
poprawczych koloni: rolniczych.

Na tem miejscu zaś wykazujemy dalsze koszta utrzymania w obcych 
zakładach pracy przymusowej i poprawczych, skazanych przynależnych do 
naszego kraju. Koszta te, zwrócone z funduszu krajowego, przedstawiają 
się jak następuje:

W z a k ł a d z i  e Za ilu
skazańców Za c z as W kwocie

zł. et

7 za II. kwartał 1891 575 __

Korneuburg 
(Niższa Austrya)

6
5
6

„ III. „
„  iv .  „

»

1892

237
210
338

50

6 - II. . n 227 50



W  z a k ł a d z i e Za ilu Za c z as
W kwocie

zł. I ct.

Wiener-Neadorf 
(Niższa Austrya].

1
1

za I. półrocze 1891
!! H‘ !! »

63
67

35
57

Netitschein
(Morawy).

3
3
3
3
3
1

za 11. kwartał 1891
, HI- »
. IV. „
„ L „ 1892

za czas od 21/8 1890 
do 31/3 1891.

91
124
124
122
122
100

80
20
zO
85
85
35

Lankovic
(Styrya).

1
1
1
1
1
1

za II. kwartał 1891 
» III. „ j,
„ IV. „ „
„ I. „ 1892 
n II- » »
3) HI. » „

35
35
35
35
35
35

49
88
88
49
49
88

począwszy zaś od r. 1887 wypłacono po koniec r. 1892 sumę 5329 zł. 67 er.

8 Sprawy tyczące się udzielenia zapomóg z rubr. XV II. funduszu 

krajowego (dyspozycyjnego).

I W wykonywaniu uchał Wys. Sejmu zd. 8. kwietnia i 24. września 1892} 
któremi udzielone zostały wsparcia dla pogorzelców następujących gmin;

1. gminy Wielkopole w kwocie 100 zł.
2. „ Miejsce „ 250 ,,
8. „ Na wary a „ 200 „
4. „ Turówka „ 30 „
5. „ Kośeiejów „ . - 200 „
6. „ Przystanie „ 200 „
7. „ Wildenthal „ 300 „

razem . . 1280 zł.
asygnowano odnośne kwoty i przesłano na ręce Prezesów Rad powiato
wych z wezwaniem do rozdzielenia tych wsparć pomiędzy najbiedniejszych 
pogorzelców.

Następnie w załatw ieniu, bądź to przekazanych przez Wys. Sejm, 
bądź bezpośrednio do Wydziału krajowego wmiesiouych licznych petycyj, 
udzielił Wydział krajowy z funduszu dyspozycyjnego tytułem wsparć dla 
pogorzelców 40 gmin, łącznej kwoty 5.309 zł. w. a.

Wreszcie uchwalone przez Wys. Sejm na posiedzeniach z dnia 8. kwie
tnia i 24. września 1892 subwencye na rok 1892 i 1893 po 1.200 zł dla 
Towarzystwa Miłosierdzia pod godłem „Opatrzności" we Lwowie asygno
wano i wypłacono 1. 26.635/92 i 48,665/92.
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UeWala z dnia 21. wrze- Na odezwę tę otrzymaliśmy pod dniem 26. listopada 1892 r. (LW.
S|na 1892 z flpezwai: Wri do , ,  i i* r* i j ? i  • i  j<•. k. Ihrekcyi G a l icy jsk ieg o6 9 6 0 4 ) odpowiedz, iź c. k. Dyrekcya funduszu propinacyjnego, ze względu 
■G.ehySZ" . P,'0l1*lul.c-Vi"<’S0; na ustawę z dnia 22. kwietnia (Nr. 30 I). n. p ), która w §. 3. zakreśia 
u i n uprawnień’ szyn kar-"  ściśle zakres działania władzy, zaledwie w malej części może zadosyć 

skieh starało .się w ozna- uczynić iuteneyom zawartym w rozolueyi sejmowej.
ezeniu warunków dzicrlLw, ,T , . . * n i i r» ilak niemniej także w wy- Na mocy bowiem tego paiagiaiu, leży tylko w zakresie c. k. Dyrekcyi
Wze osobistości dzierżaw-pravv0 w o l n e g o  w y b o r u  o s o b i s t o ś c i  na d z i e r ż a w ę  p r a wa  
cow dążyć do stopniowej . - j - j. . . . . , .zmiany typu szynków i p r o p i n a c y i ,  tudzież mo z n o s c  k o n t r a k t o w e g o  u n o r mo wa n i a
karczem w naszym kraju g t o s u ii k u d z i e r ż a w n e g o  pod w z g l ę d e m  w y k o n y w a n i a  tego 
w gospody schludne i przy- i . , • . , ,
zwoite dla moralnego i ma- Pr a w a> ze z;ltenl Przy wyborze osob dzierżawców stara się oddawać
teryalnego stanu ludności w dzierżawę propiuacyę poprzednim właścicielom tego prawa, baczy na 

interesa właścicieli browarów, gorzelń, większych dystylarni i tym przy 
równych warunkach innych oferentów daje pierwszeństwo.

Co się tyczy samego wykonywania prawa propinacyi, to zastrzeżone 
jest w §. 5. prawo władz politycznych cenzurowania osobistości przyjmo
wanych przez dzierżawców na szynkarzy i przestrzeganie przepisów ma
jących na celu położenie tamy opilstwu i lichwie, wreszcie co do wyglądu 
lokalności do wyszynku służą yek — a zatem, że wszystkie te okoliczności 
usuwają się z pod wpływu c. k. Dyrekcyi.

C. k. Dyrekcya funduszu propinacyjnego zapewnia, iż gotową jest 
działać jak dotąd w duchu rezolucyi Wys. Sejmu lecz co się tyczy ustępu 
rez dncyi, w7 którym jest mowa o stopniowej zmianie ogólnego typu szyn
ków i karczem w naszym kraju, jest . dania, iż czynność tę należy pozo
stawić deecyzyi władz ustawodawczych do których zakresu kwestye te 
należą.

10. Szupasnictwo.

W dziale szupasowym nadmieniamy, że do oszczędności z tytułu 
przyodzienia szupaśników wykazanej w ostatniem sprawozdaniu z czynności
Wydziału krajowego w k w o c i e .............................................  34200 złr.
przybywa takaż oszczędność uzyskana w roku 1891 w za
okrągleniu w kwocie . . . . .  . 5600 .,

Ogółem zatem
od czasu objęcia dostawy odzieży dla szupaśników we wła
sny zarząd i przelania prawa orzekania o potrzebie przyo
dzienia szupaśników z gmin na c. k. władze zaoszczędzono 
kwotę . . . . . . . . . . .  39800 złr.

9. Prcpinacya.

il. Krajowe opłaty konsumcyjne.

Sprawozdaniem z 18. listopada 1891 LW. 50.507 zdaliśmy Wysokiemu 
Sejmowi sprawę, o wprowadzeniu i wykonaniu ustawy z 20. marca 1891 
Nr. 35 Dz u. k. o poborze krajowych opłat konsumcyjnych.

W uzupełnieniu tego sprawozdania, które na ubiegłej sesyi Wysokiego 
Sejmu nie zostało załatwione, mamy zaszczyt doa.eść, iż raty dzierżawne 
z małym wyjątkiem wpływają prawidłowo, a jak dotychczas fundusz kra-



jowy nie poniósł znaczniejszych strat. Pierwszy kwartał poboru tych opłat 
t. j .  od 1. lipca 1891 do 1. października 1891 był najwydatniejszym, gdyż 
wszystkie raty dzierżawne zostały w całości w terminie zapłacone.

W drugim kwartale tego poboru t. j. w czasie od 1. października 1891 
do końca roku 1891 zaprzestali płacić dzierżawcy z powiatu buczackiego, 
cieszanowskiego i skalackiego. W tych powiatach byliśmy zniewoleni za
rządzić relicytacye, przy których nie udało się uzyskać tych samych czynszów 
jakie pierwotnie zakontraktowane były. Mianowicie spadł czynsz dzierżawy 

w Buczaezu z 3.800 złr. na 2.500 złr.
w Cieszanowie,, 1.280 „ „ 900 „
w Skalacie „ 3.800 „ „ 2.225 „

Dla pokrycia strat z tąd powstałych uznaliśmy kaucye wszystkich 3
dzierżawców za przepadłe a nadto zarządziliśmy zabezpieczenie preteusyj 
funduszu krajowego w drodze procesów na majątkach dłużników. Stan 
rzeczy uregulowany został ostatecznie w ten sposób, że gmina miasta Bu- 
czacza oprócz kaucyi złożyła na umorzenie pretensyi fnnduszu krajowego 
spowodowanych niedotrzymaniem kontraktu za 4 kwartał 1891 kwotę 400 zł. 
a W ydział krajowy zwolnił ją  od dalszych pretensyi funduszu krajowego.

Z byłym dzierżawcą tychże opłat na powiat Cieszanowski, na którego 
ruchomości uzyskaliśmy już egzekucyę mobilarną załatwiliśmy sprawę w ten 
sposób, żeśmy darowali mu połowę egzekwowanej raty za IV. kwartał 1891 
pod warunkiem, jeżeli drugą połowę tejże raty wraz z przyznanemi kosz
tami sądowemi spłaci w 4 ratach kwartalnych począwszy od 1. stycznia 
1893; wrazie niedotrzymania którejkolwiek raty zastrzegliśmy ściągnięcie 
od razu całej pretensyi w drodze przymusowej. O Skałat sprawa nie jest 
jeszcze ostatecznie ukończoną. Uzyskaliśmy wprawdzie zezwolenie egzeku- 
cyjnej grabieży i oszacowanie ruchomości dłużników, lecz czynność ta do
tychczas nie została ukończoną; sprawa pozostaje w rękach syndyka 
naszego.

Powodem niedotrzymania kontraktów w powyższych 3 powiatach było 
obok nieporadności dzierżawców i utrudnionej kontroli wedle wszelkiego 
prawdopodobieństwa zbyt wygórowane czynsza dzierżawne, co poniekąd 
stwierdzonem zostało wynikiem zarządzonych relicytacyi, przy których nie 
dało się uzyskać tych samych czynszów.

W ciągu roku 1891 i 1892 byliśmy zniewoleni z powodu udowodnio
nych strat przyznać niektórym dzierżawcom opust z czynszu dzierżawnego 
niechcąc dopuścić do rozwiązania kontraktu, a tem samem do jeszcze więk
szych strat dla funduszu krajowego.

Mianowicie opuściliśmy na powiaty:
1) Nowy-Targ 1000 złr. rocznie począwszy od 1. października 1891.
2) Na Mościska 1O0O zlr. rocznie, począwszy od 1. lipca 1892.
3) Na Przemyśl 1200 złr., począwszy od 1. stycznia 1893.
W Przemyślu na jednozgodne żądanie dzierżawców przeprowadzoną 

nawet została na koszt i niebezpieczeństwo przedsiębiorców relicytaeya, 
ale ponieważ nikt nie zgłosił się z ofertą przeto me zwolniliśmy dzierżaw* 
ców od kontraktu.

Raty dzierżawne spłacają dzierżawcy w przeważnej części pod naci
skiem i grozą sądowego zaskarżenia, co naturalnie następuje dopiero 
w ostatecznym razie gdy inne środki nie pomagają.
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Zaskarzeń takich b y ło :
1) w 4 kwartale 1891 3 wypadki, (Buczacz, Cieszanów, Skałat);
2) w I. kwartale 1892 5 wypadków (Czortków, Myślenice, Podhajce, 

Wadowice, Z łoczów );
3) w II. kwartale 1892 2 wypadki (Kałusz, Z łoczów );
4) w III. kwartale 1892 6 wypadków (Czortków, Gródek, Husiatyn, 

Podhajce, Kałusz, Śniatynj;
5) w IV. kwartale 1892 2 wypadki (Bóbrka, Śniatyn).
Do kroków egzekucyjnych dotychczas w żadnym wypadku nie doszło, 

gdyż dzierżawcy po wniesieniu zaskarzeń zaległe raty zapłacili.
W  drodze ustępstwa przeszło zakontraktowane prawo poboru kraj. 

opłat konsumcyjnycb z rąk dotychczasowych dzierżawców w inne ręce, 
mianowicie miało to miejsce w Brodach, Dolinie, Tarnobrzegu, natomiast 
na przybranie poddzierżawców (wspólników) pozwoliliśmy w Czortkowie, 
Dąbrowie, Jarosławiu, Taruopolu i Żywcu.

Przedłużenie kontraktn pod dotychczasowemi warunkami i za tym 
samym czynszem nastąpiło w Zbarażu.

12. Sprawy dotyczące granic kraju.

Uchwałą z dnia 5. kwietnia 1892 wezwał W ysoki Sejm ponownie
c. k. Rząd o spieszne rozstrzygnięcie sporu granicznego między Galicyą 
a Węgrami w okolicy Morskiego Oka.

Wskutek tego odnieśliśmy się do c. k. Namiestnictwa w tej sprawie 
i pod dniem 18. sierpnia 1892 (LW . 41.967) otrzymaliśmy zawiadomienie, 
iż c. k. Namiestnictwo przedłożyło wszystkie akta tej sprawy c. k. Mini
sterstwu spraw wewnętrznych.

Sprawa zatem nie jest jeszcze ostatecznie załatwioną i nie wiadomo, 
kiedy i z jakim skutkiem będzie zakończoną.

13. Sprawy policyi ogniowej i przymusowej asekuracyi od ognia.

W sprawie powierzonego nam ustawą z dnia 10. lutego 1891 o policyi 
ogniowej dla miast i miasteczek nadzoru nad jej wykonaniem, wezwaliśmy1 
wszystkie wydziały Rad powiatowych (LW. 24650/92) o dostarczenie szcze
gółowych wiadomości o stanie pogotowia pożarnego w każdem mieście 
i miasteczku. Dotąd nie wszystkie Wydziały powiatowe zaaość uczyniły 
naszemu żądaniu, lecz z odebranych nabraliśmy przekonania, że sprawa z a 
prowadzenia straży ogniowych i zaopatrzenia się w potrzebne przyrządy 
do gaszenia pożaru zbyt wolno postępuje z powodu niezamożności miasteczek. 
O ile więc z otrzymanych sprawozdań okaże się, iż pod tym względem 
istnieją braki, urgujemy W ydziały powiatowe, aby starały się temu zapo- 
biedz przez tworzenie straży ochotniczych i korzystanie z kredytu Krakow
skiego Towarzystwa ubezpieczeń, które dość chętnie przychodzi pożyczkami 
gminom niezamożnym z pomocą.

Co się tyczy projektu ustawy o policyi ogniowej dla gmin wiejskich, 
które przedłożyliśmy Wysokiemu Sejmowi podczas ubiegłej sesyi, a który

3
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nie wszedł na porządek dzienny obrad, ponaiv:amy takowy przy oddzielnem 
sprawozdaniu do LW . 55540/92.

W sprawie wykonania uchwały W ysokiego Sejmu z dnia 15. listopada 
1890 r. polecając Wydziałów:' krajowemu, aby przeprowadził rokowania
z c.' k. Rządem w przedmiocie ogólnego przymusowego ubezpieczenia od
ognia i uchwały z dnia 28. marca 1892 r. tej treści: „Sejm stojąc przy 
uchwale swej z roku 1888 wzywa c. k. Rząd, aby jak najrychlej przed
łożył projekt ustawy krajowej o przymusowem ubezpieczeniu od ognia“ — 
na odezwy nasze w tym względzie do c. k. Prezydyum Namiestnictwa czy
nione, otrzymaliśmy pod dniem 10. września 1892 (LW. 44899) odpowiedź, 
że c. k. Prezydyum nie otrzymało dotychczas od c. k. Ministerstwa spraw 
wewnętrzych w sprawie tej żadnej decyzy,.

Uprawy dotyczące ludności W sprawach tych Departament VI. w ubiegłym peryodzie czasu,
urlfaryahiej3 i^ łu ż e b n fc tw  niniejszem sprawozdaniem objętem, nie miał nic do załatwienia.

i łow iectw a. Nadmieniamy w końcu, że do czynności Szefa Departamentu VI. na
łoży szkontrum kasy krajowej które w czasie właściwym zostało przeprowa
dzone.



Alegat I. do sprawozdania z czynności Departamentu VI. W ydziału krajowego.

K. k. Ministerium fur Landesvertheidigung Nr. 3.550/812 II. a) ex 1892. Das Ministerium fur 
Landesvertheidigung findet, im Einvernehmen mit dem k uud k. Reiehs-Kriegs-Ministerium, die 
Bestimmungeu des §. 94, lit. b) und g) der Wehrvorschriften I. Theil dahin auszudehnen, dass 
die Uberpriifung auch dann einzutreten bat, wenn ein Mitglied der Bezirks beziehungsweise Ge- 
meinde-Vertretung sicb biefiir ausspricht, und ferners zu yermgen, dass, insoferne seitens dieser 
Delegirten Anstande iiber das Stellungsrerfahreo erhoben werden sollten, hieriiber durch den Be- 
amten der politiseben Behbrde (§. 41 2 A. lit. b) der Wehrvorschriften I. Theil) ein Protokoll 
in Gegenwart der Stellungs-Commission aufzunehmen kommt, in welchem auch die allfalligen Ge- 
genbemerkungen der Commissions-Mitglieder mit entscheidender Stimine (§. 87, 1 Wehryorschrif- 
ten II Theil) zum Ausdrucke zu bringen sind.

Dieses von sammtlichen Mitgliedern der Stellungs-Commission zu unterfertigende Protokoll 
hatte sodann ais Substrat fur die weitere Behandlung des Besebwerdefalles zu dienen. Hievon 
wird die k. k. Statthalterei (Landesregierung) zur Wissenschaft und entsprehenden Verstaudi- 
gung der unterstehenden politiseben Behbrden in die Kenntniss gesetzt, wobei letzteren zu be- 
merken ist, dass die Mitglieder der Bezirks- beziehungsweise Gemeinde-Vertretung im Sinne des 
§. 88 : 1 der bezogenen Wehrvorsehriften auch iiber diese Rechte bei Anlass der Stellung zu 
belehren sind.

Wien am 28. Februar 1892.

Welsersheimb  m. p.



Alegat II. do sprawozdania z czynności departamentu VI. W ydziału krajow ego.

O d p i s

reskryptu c. k. Ministerstwa obrony krajowej w W iedniu z dnia 9. kwietnia 
1892 Nr. 5846/1397 IV  ex 1892 do Wydziału krajowego we Lwowie.

Die im §. 15. der Vorschrift betreffend die Organisation des Landsturmes enthaltenen Be- 
stimmungen Iiber Enthebungen vom Landslurmdienste werden dahin erweitert, dass jenen Beamten 
der politischen Bezirksbehorden und Gemeinde- V'orstehern, welche entweder nicht dauernd liir 
die Besorgung der Angelegenheiten des offentlichen Dienstes nnentbehrlich sind oder aus mflitari- 
schen Dienstes-Rucksichten nicht auf die ganze Dauer der Mobilitat vom Landsturmdienste ent- 
hoben werden konneu, die jedocb in der ersten Zeit der allgemeiner Mobilisirung der bewaffueten 
Macht nicht dnrch andere geeignete Personen ersetzt werden konnten, die Enthebung vom Land- 
sturmdienste bis zum 15 Tage nach der Aufbietuug des Landsturmes ertheilt. werden kann.

Fiir die Antragstellung auf solche Enthebungen und die Entseheiduug iiber die Enthebungs- 
Antr&ge sowie fur die Verstandigung der heimatlichen politischen Bezirks-Behorden und Land- 
sturm-Bezirks-Commanden von den ertbeilten Enthebungen sind die allgemeinen Bestimmungen 
des erwabnten Paragraoben massgebend.

Der Aufschrift der Verzeichnisse nab dem Muster Beilage 12 der Landsturm-Grganrsations- 
Vorschrift und der Aufscbrifit der Ausziige aus den Verzeicbnissen ist der Zusatz.

„Bis zum 15-ten Tage nach der Anfbietnng des Landsturmes anzuftigen11.
Diese Enthebung vom Landstnrmdienste ist den Landsturmpflicbtigen dnrch die vorgesetzte 

politische Bezirksbehorde mit dem Bemerken bekannt zu geben, dass dereń Einriickung zum Land- 
sturmdieuste nach dem bestimmten Tage, ohne eine specielle Einberufung abzuwartem sofort zu 
erfolgen hat und ein etwaiges Einschreiten um weiteren Aufschub die Verspatung in der Einrnk- 
kung nicht rechtfertigen konnte. Landsturm-Enthebungs-Certificate sind nicht auszufolgen.

Die Ausziige aus den Verzeichnissen iiber solche vom Landstnrmdienste enthobene Land- 
sturmpflichtige sind bei den Landsturm-Bezirks-Commanden a b g e s o n d e r t  aufzubewahren uod 
die Landsturmpflichtigen sind bei der Nachweisung der Enthobenen n i c h t  mitzuzahlen.

Diese Anordnungen sind bei den Punkten 64, 68 und 69, dann auf der Beilage 12 der 
Landsturm-Organisations-Vorschrift yo^zumerken. Das Ministerium fiir Landes-Vertheidigung 
beehrt sich hievon die diensthoflichste Mittheilung zu machen.


